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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

Σκωτσέζικο ντους
ΗΠΑ σε Τουρκία
Οι προτεραιότητες της Αθήνας
Ο Ελληνας υπουργός Εξωτερικών Νίκος
Δένδιας στο Συμβούλιο Εξωτερικών Υπο-
θέσεων της Ευρωπαϊκής Ενωσης θα επα-
ναλάβει τις θέσεις της Αθήνας για το ζή-
τημα της Τουρκίας. Οι δε Αμερικανοί ακο-
λουθούν τακτική «καρότου και μαστιγίου»
προς τον Ερντογάν. Σελ. 18

ΨΥΧΟΓΡΑΦΗΜΑ

Δεν φοβάμαι
τη σύγκρουση 
Δεν είμαι συγκρουσιακός. Όχι γιατί
φοβάμαι τη σύγκρουση, αλλά γιατί
δεν πιστεύω σε αυτήν, λέει ο υπ.
Εξωτερικών Νίκος Χριστοδουλίδης.
Δεν θεωρεί πως το 2021 χρειάζον-
ται ηγέτες, ενώ μιλάει και για τη
σχέση του με τον πρόεδρο. Σελ. 9

ΕΛΛΑΔΑ

Ανοίγει το Σάββατο
για τους τουρίστες
Η ελληνική κυβέρνηση  έχει αποφασί-
σει να ενσωματώσει το πράσινο δια-
βατήριο εντός του PLF που καλούνται
να συμπληρώσουν όσοι επισκέπτον-
ται την Ελλάδα δύο εικοσιτετράωρα
πριν από την άφιξή τους. Σελ. 20

Τις αδυναμίες του προγράμματος για τις
πολιτογραφήσεις εκμεταλλεύονταν ορι-
σμένοι προκειμένου να εξασφαλίσουν
διαβατήριο. Παρά το ότι στα κριτήρια του
προγράμματος υπήρχε υποχρέωση όπως
η πληρωμή της επένδυσης διενεργείται
μέσω εμβάσματος σε κυπριακό τραπεζικό
ίδρυμα στο όνομα του πωλητή ή της εται-

ρείας του πωλητή, ορισμένοι έβρισκαν
τρόπο να το παρακάμπτουν. Πληρωμές
για επενδύσεις σε ακίνητα γίνονταν από
πιστωτικές κάρτες (visa), από τραπεζικό
δανεισμό, ή ακόμα και από επιταγές από
τράπεζα επί κυπριακού εδάφους και αυτά
να θεωρούνταν εμβάσματα που προήλθαν
από το εξωτερικό. Οικονομική, σελ. 3

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ζητούμενο
η κανονικότητα

Διαχρονικό αίτημα της κυπριακής
κοινωνίας, το οποίο συχνά-πυκνά
πλασάρεται και ως εύηχο προεκλο-
γικό μήνυμα, είναι η κανονικότητα.
Ένα μήνυμα που τελικά, ενώ είναι
γέννημα και απαίτηση της κοινω-
νίας των πολιτών, τις πλείστες φο-
ρές φτάνει στα αφτιά τους ως κενό
νοήματος και εδώ οφείλουν όλες
οι δυνάμεις να τείνουν το δικό τους
ευήκοον ους και να προχωρήσουν
τη χώρα επιτέλους σε κανονική πο-
ρεία προς τα εμπρός. Η διαιρεμένη
Κύπρος είναι οπωσδήποτε ένα βα-
σικό πρόσκομμα, το οποίο όμως
δεν μπορεί να γίνεται βολική δι-
καιολογία για καμία αστοχία και
προχειρότητα. Επιτέλους, η χώρα
ας προχωρήσει μπροστά τουλάχι-
στον στα αυτονότητα.

Η αποτυχία της πύλης εμβολιασμού
ανέσυρε από το χαλί ελλείμματα
και προβλήματα δεκαετιών, κατα-
δεικνύοντας πως το κράτος, παρά
τις βεβαιώσεις της κυβέρνησης όταν
ίδρυσε το υφυπουργείο Καινοτομίας
και Έρευνας, πως μπαίνουμε στην

ψηφιακή εποχή, αποδεικνύει πως
δεν είναι τίποτα άλλο από ψηφιακά
ανοχύρωτη πολιτεία. Το τελευταίο
διάστημα έχουν διαφανεί προβλή-
ματα που παρατηρήθηκαν και πα-
λαιότερα με τους σέρβερ του υπουρ-
γείου Εργασίας, με αποτέλεσμα να

καθυστερήσουν πληρωμές του Δη-
μοσίου. Οι σέρβερ της Δημοκρατίας,
στις πλείστες των περιπτώσεων,
είναι πεπαλαιωμένοι (8-12 χρονών)
και για χρόνια ασυντήρητοι, ενώ
το Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής
θεωρείται ο μεγάλος ασθενής. Πάν-

τως, ευθύνες βαραίνουν και τον
υφυπουργό Καινοτομίας Κυριάκο
Κόκκινο, ο οποίος συγκεντρώνει
πάνω του τη δυσφορία για την απο-
τυχία της όλης κατάστασης και δη-
λώνει πως είναι θέμα του προέδρου
η παραίτησή του. Σελ. 4

Η πύλη έδειξε ψηφιακή γύμνια 
Ανοχύρωτη ψηφιακά πολιτεία μοιάζει η Κ.Δ., καθώς η πύλη εμβολιασμού ανέσυρε από το χαλί ελλείμματα δεκαετιών

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Ο μοχλός πίεσης 
της Λευκωσίας 
Μία και μόνο ευκαιρία, εντός της Ε.Ε. δια-
θέτει ο πρόεδρος Αναστασιάδης προκει-
μένου να  αναγκάσει την Τουρκία να δε-
σμευθεί σε λύση του Κυπριακού, στο πλαί-
σιο των ψηφισμάτων του Σ.Α. του ΟΗΕ,
αξιοποιώντας ως μοχλό πίεσης την ανα-
βάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης της
Τουρκίας. Η «Κ» αποκαλύπτει τις επιλογές
της Λευκωσίας. Σελ. 5

Μετά τη Γενεύη οι Βρυξέλλες και τα
Ηνωμένα Έθνη παρακολουθούν με
ενδιαφέρον τις κινήσεις των δύο
πλευρών. Σελ. 5

Διπλωματικό βουνό μετά τη Γενεύη
καθώς εδραιώνεται πως δεν υπάρχει
διέξοδος στο χάσμα. Σελ. 6

Αρση στις πατέντες για τα εμβόλια της COVID-19

Αιφνιδίασε το μεσημέρι της Τετάρτης, η θέση της κυβέρνησης των ΗΠΑ για την ελεύθερη χρήση της διανοητικής ιδιοκτησίας (πατέντες, μέθο-
δοι παραγωγής κ.λπ.) για τα εμβόλια του κορωνοϊού. Η κίνηση Μπάιντεν πανηγυρίστηκε σε όλα τα μήκη και τα πλάτη της Γης, ενώ προξένησε
αμηχανία στην έδρα της ευρωπαϊκής φαρμακοβιομηχανίας, όπως φάνηκε από τις απορριπτικές δηλώσεις της εκπροσώπου Τύπου της Γερμανί-
δας καγκελαρίου Μέρκελ. Το σύνολο της διεθνούς κοινότητας, με βασικότερες εξαιρέσεις τη Γερμανία, την Ελβετία, τη Βρετανία και την Ιαπω-
νία, συμφωνεί με την άρση της ισχύος των πατεντών για τα εμβόλια του κορωνοϊού. Σελ. 23
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Το ΤΥΠ θεωρείται
ο μεγάλος ασθενής, ενώ
το κράτος λειτουργεί με

πεπαλαιωμένους σέρβερ. 

Με visa έπαιρναν διαβατήριο
Ελλιπής τραπεζικός έλεγχος για τα εμβάσματα από το εξωτερικό 

ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ

Η αποσυρμένη
βιογραφία του Φ. Ροθ

Προλάβαμε και διαβάσαμε την
αποσυρμένη βιογραφία του Φί-
λιπ Ροθ από τον Μπλέικ Μπέιλι. Η
βιογραφία αποσύρθηκε με το
που κυκλοφόρησε στην Αμερική.
Αιτία ήταν οι καταγγελίες για σε-
ξουαλική βία, που «έσκασαν» εις
βάρος του Μπέιλι. Ζωή, σελ. 1

ΒΙΒΛΙΟ

Το κατάστιχο
του Χατζηγεωργάκη

Η έκδοση «Κατάστιχον περιουσίας
του Δραγουμάνου της Κύπρου Χα-
τζηγεωργάκη Κορνέσιου» από την
Ευφροσύνη Ριζοπούλου - Ηγουμε-
νίδου αποκτά ιδιαίτερη σημασία
γιατί παρουσιάζεται η ιστορία
ενός ισχυρού άνδρα και μιας ολό-
κληρης εποχής. Ζωή, σελ. 4

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

Το Προεδρικό 
κατηύθυνε 
το δίκτυο διαπλοκής 

Είχαμε πολλές φορές
περιστατικά διαπλοκής,
όμως ένα δίκτυο διαπλο-
κής όπως αυτό που είχε
στηθεί με τα «χρυσά δια-

βατήρια» και που διακινούσε δισεκα-
τομμύρια, κατευθυνόμενο από τον
λόφο του Προεδρικού, πρώτη φορά
είχαμε στην ιστορία της Κύπρου, λέ-
ει στην «Κ» ο Νικόλας Παπαδόπου-
λος. Για τη Γενεύη σημειώνει πως θα
μείνει στην ιστορία ως η Πενταμερής
με την οποία τα «δύο κράτη» μπήκαν
πάνω στο τραπέζι. Σελ. 7

ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ «ΣΕ ΤΡΕΙΣ ΓΡΑΜΜΕΣ» Σελ. 16-17

ΔΗΜΗΤΡΗΣ
ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Πρόκληση για
εμένα η διαφάνεια
στην πράξη

ΧΡΙΣΤΟΣ
ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ

Η κυβέρνηση
του ΔΗΣΥ γεννά
τη διαφθορά

ΚΩΣΤΗΣ
ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ

Δεν υπήρξε ούτε
θα υπάρξει συνερ-
γασία με ΔΗΣΥ
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΧΙΤΛΕΡ: «Πληρώνουν συνδρομήν τα μέλη του κόμματός σας; ηρώτη-
σα τον κ. Χίτλερ, όταν έγινα δεκτός εις το γραφείον του. Φορών
απλήν ενδυμασίαν κυανού χρώματος ο αρχηγός των Γερμανών φασι-
στών εκάθητο μαζί με τον γραμματέα του εμπρός εις ένα μεγάλο
τραπέζι κοντά εις το παράθυρον. Μάλιστα, μου απήντησεν. Εχομεν
μεγάλην πεποίθησιν εις την θυσίαν. Κάθε μέλος πληρώνει τουλάχι-

στον ένα σελλίνιον
μηνιαίως, ποσόν αρ-
κετά βαρύ διά τους
εργάτας, τους χωρι-
κούς και τους μικροϋ-
παλλήλους, οι οποίοι
αποτελούν την κυρίαν
δύναμιν του κόμματός
μας. Ακόμη και τα
άεργα μέλη είνε υπο-
χρεωμένα να πληρώ-
νουν ηλαττωμένην
συνδρομήν. Οι οπαδοί

μας, πρέπει να είνε πάντοτε διατεθειμένοι να θυσιάσουν κάτι διά
την ιδέαν. Δεν θέλομεν αμφιταλαντευομένους εις το κίνημά μας.
Θέλομεν φανατικούς ιδεαλιστάς, οι οποίοι θα είνε πρόθυμοι να θυ-
σιάσουν τα πάντα διά τον αγώνα». Περαιτέρω ο κ. Χίτλερ ωμίλησεν
εις τον Αγγλον δημοσιογράφον περί της «ταπεινώσεως» της πατρί-
δας του. Επιθυμεί, όπως εδήλωσε, να αποδώση εις αυτήν την θέσιν,
την οποίαν έχει δικαίωμα να ζητήση υπό τον ήλιον […].

ΓΛΩΣΣΑ: Κατά τον [τέως επίτροπο παιδείας] Λουνατσάρσκη, η ομι-
λουμένη σήμερον ρωσσική έχασεν εις τα στόματα των μπολσεβίκων
κάθε χάριν, διαύγειαν και ενάργειαν.

ΚΙΝΗΜΑ; Τρεις πολίται εκήρυξαν χθες εις την πλατείαν της Ομονοί-
ας την Επανάστασιν. Ο εις επυροβόλησε άπαξ εις τον αέρα φωνάζων
«Ζήτω η Επανάστασις!..», ο έτερος τρις και ο τρίτος, μεμυημένος ως
λέγεται, έδιδε εις τους δύο άλλους το σύνθημα. Ευθύς αμέσως
εξώρμησαν από παντός καφφενείου υπερτριακόσιοι αστυφύλακες
οι οποίοι συνελάμβανον τους επαναστάτας καθ’ ο διάστημα εν αερο-
πλάνον του Τατοΐου εξετέλει τούμπες εις τον αέρα.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
9.5.1941
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

«Πώς περάσατε το Πάσχα;» τη ρώ-
τησα. Από αμηχανία περισσότερο,
απλώς για να πω κάτι. Εκείνη, ξα-
πλωμένη στο μπροκάρ ανάκλιντρο,
έδειχνε να μη νοιάζεται για τον
χρόνο που κυλούσε βασανιστικά
αργά. Ώσπου γύρισε προς το μέρος
μου και ψιθύρισε: «Εξουθενωτικά,
αγαπητέ μου. Μέσα σε πέντε ημέ-
ρες είδα τον κόσμο μου να γκρεμί-
ζεται και να κτίζεται από την αρχή».
Κι έτσι ξαφνικά, η Ιουλία Παλαιολό-
γου Ουίλσον αφέθηκε σε ένα πα-
ραλήρημα με μελοδραματικές κο-
ρυφώσεις…

Ο ΜΟΝΟΛΟΓΟΣ ΤΗΣ ΙΟΥΛΙΑΣ, Πρά-
ξη 1η: « Έπειτα από 2021 χρόνια οι
Κυπραίοι ανακάλυψαν τα σπουδαία
νέα: Αναστήθηκε ο Κύριος! Πώς να
εξηγήσω αλλιώς το ότι αίφνης γί-
ναμε Λωρίδα της Γάζας; Αν δεν το
αποδώσω στην έκπληξη, πώς δι-
καιολογείται ότι φέτος ειδικά
ακούγονταν από παντού οι εκρή-
ξεις και έπειτα φωτιζόταν ο ουρα-
νός της Λευκωσίας από τα πυροτε-
χνήματα; Ξέρετε πόσες παράπλευ-
ρες απώλειες μετρήσαμε το βράδυ
της Ανάστασης; Πολλές και γριές!
Αποδεκατίστηκαν τα καρέ, μάνα
μου...»

« Όσες επιζήσαμε του υπερθεάμα-
τος, αντλούσαμε κουράγιο από την
αέναη αισιοδοξία της αγαπημένης
Σκάρλετ. “Αύριο ξημερώνει μια και-
νούργια μέρα” είπαμε και πέσαμε
για ύπνο. Πλην, όμως, το κράτος της
Λεμεσού καραδοκούσε για να μας
κάνει πασχαλιάτικα τα νεύρα μας
τσατάλια. Ύστερα φέρνει ο φούρ-
νος την πυρά, δεν λέμε; Ιδού και το
πειστήριο του εγκλήματος: Η Έμιλυ
Γιολίτη, δικαιώνοντας τον τίτλο της
υπουργού Πρετ α Πορτέ Άνοιξη Κα-
λοκαίρι 2021, τήρησε τις πατροπα-
ράδοτες ινσταγκραμικές παραδό-
σεις: Φορώντας ένα ωραιότατο Dol-
ce & Gabbana φουστάνι, κρατούσε
ένα ωραιότατο επίσης stainless ste-
el… φουρνόφκιο για να ψήσει τη

μία και μοναδική φλαούνα, καθότι
στον φωτογενή κόσμο της Έμιλυ
less is more».

«Εκ παραλλήλου, να γίνεται ο χα-
μός με τις ταινίες μικρού μήκους
των υποψηφίων. Τι να πρωτοδιαλέ-
ξω η έρμη; Το πασχαλινό διάγγελμα
του Χρήστου Πάλλη, όπου η γλώσ-
σα τού σώματος υπογραμμίζει εύ-
γλωττα τα πολιτικά μηνύματα; Ή το
βίντεο του επίσης συναγερμικού
Ονησίφορου Ιορδάνους, όπου κυ-
ριαρχούσε η συγκινησιακή φόρτι-
ση; Θα επιλέξω Ονησίφορο για τα
θαυμάσια εξωτερικά γυρίσματα σε
εκκλησίες, την κατάνυξη και τις
ψαλμωδίες».

Είχε πάρει φόρα η Ιουλία και δεν
την σταματούσε τίποτε. Μέχρι και
μια παλιά ανάρτηση της Φωτεινής
Τσιρίδου θυμήθηκε (προ εορτών),
όπου η υποψήφια του ΔΗΣΥ με το
αυτοαναφορικό σλόγκαν «Για Λε-
μεσό Φωτεινή» έδωσε πολιτική
υπόσταση στον στίχο «έλα, αγάπη
μου, έλα να κάνουμε έναν Έλληνα
ακόμα». « Έχουμε μια διπλή ωρολο-
γιακή βόμβα στα χέρια μας: λιγότε-
ροι και πιο ηλικιωμένοι Κύπριοι» εί-
χε γράψει η εξωστρεφής Φωτεινή
και βεβαίως όλοι πιάσαμε το υπο-
νοούμενο. Εδώ όμως κλείνει η πα-
ρένθεση, καθώς ο λόγος ανήκει και
πάλι στην Ιουλία Παλαιολόγου
Ουίλσον.

Ο ΜΟΝΟΛΟΓΟΣ ΤΗΣ ΙΟΥΛΙΑΣ, Πρά-
ξη 2η: «Ξημέρωσε η Τρίτη του Πά-
σχα, με την αστική Λευκωσία να εί-
ναι εντελώς ανυποψίαστη για το ότι
θα ζούσαμε την άλωση της Βαστί-
λης το ίδιο βράδυ. Ήμουνα μόνη
στο σπίτι, όταν άκουσα τις ιαχές
στους δρόμους. Στην αρχή δεν
έδωσα σημασία, ώσπου ακούστη-
καν οι κροτίδες και ύστερα καρα-
μούζες ανάμικτες με φωνές. “Τι
Ομόνοια Λαός Πρωτάθλημα και αη-
δίες;” ρώτησα στο τηλέφωνο την
Καλαμαρού. “Μετά από 11 χρόνια
ελπίζουν ακόμα σε θαύματα;”. Αλ-
λά προτού προλάβω να τελειώσω
τη φράση μου, είδα να μπουκάρει
στο σπίτι το ΑΚΕΛ, η ΠΟΓΟ, η ΕΔΟΝ

και η ΠΕΟ με κασκόλ της ΟΜΟΝΟΙ-
ΑΣ. “Ευγενία, κατέλαβαν τη χώρα οι
κομμουνισταί” πρόλαβα να ψελλί-
σω και έπειτα λιποθύμησα».

«Εφτά νωμά σε ένα δωμά! Η Ελ-
λού, ο γιος της, ο εγγονός της, ο
γαμπρός της, ο αδελφός της, μια
φιλική συμμετοχή της Συντεχνίας
Οικοδόμων και η Κουλλίτσα να ανε-
μίζει την κόκκινη πασμίνα προκλη-
τικά. “11 χρόνια έκρουσεν η ψυσιή
μας” έδωσε το σύνθημα η Ελλού
και οι υπόλοιποι ξεκίνησαν να φω-
νάζουν ρυθμικά: “Πάμε για το dou-
ble – Πάμε δυνατά!”. Πιο double;
Μα παίζεις με τα νεύρα μας, χρυσέ
μου; “Τα ύστερα του κόσμου”, είπα

στην Καλαμαρού στο τηλέφωνο.
“Αγιασμό να κάνουμε!” ψιθύρισε
εκείνη σοκαρισμένη, την ίδια ώρα
που η Κουλλίτσα Κυριακού γονατι-
σμένη στα μωσαϊκά, χτυπούσε πα-
λαμάκια, ενώ ο οικοδόμος τραγού-
δαγε “Μη βροντοχτυπάς τις χάν-
τρες, η δουλειά κάνει τους άντρες,
το γιαπί, το πιλοφόρι, το μυστρί”.
Κόλαση, σας λέω, κόλαση!». 

Δύο βαλεριάνες πήρε η Ιουλία για
να ηρεμίσει, αλλά εις μάτην. Την πέμ-
πτη ημέρα, όταν πλέον η ζωή επέ-
στρεψε στους κανονικούς της ρυθ-
μούς, η Ευγενία η Καλαμαρού τής
έστειλε το προεκλογικό βίντεο της
Παντελίτσας Γιόκκα, υποψήφιας με
την Αλληλεγγύη, για να χαλαρώσει
επιτέλους. Το βίντεο; Αριστούργημα!
Πλάνα με drone, κοντινά της Παντε-
λίτσας, ένας παπάς, τα απαραίτητα
παιδάκια και ένα οργισμένο νιάτο σε
μηχανή μεγάλου κυβισμού. «Χάρμα
ιδέσθαι» παραδέχτηκε η Ιουλία.

Ήρεμη πια, μπορούσε να μοιραστεί
το μακράν καλύτερο tweet της προ-
εκλογικής περιόδου. «Θυμάστε τον
παρ’ ολίγον υποψήφιο της Αλλη-
λεγγύης Φιλιππή Αυξεντίου;» ρώ-
τησα τη χήρα. «Ξεχνιέται ο Φιλιπ-
πής;». «Επέστρεψε με μια ανάρτη-
ση που επιβεβαιώνει ότι ο τόπος
έχασε ένα λαμπρό πολιτευτή». «Τα
κυκλώματα, μάνα μου…» «Ακριβώς!
Ιδού ένα λαμπρό δείγμα γραφής...»

Πρώτα το διάβασε σιωπηλά. Και
έπειτα η Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλ-
σον κάλεσε έκτακτη διαδικτυακή συ-
νάντηση του καρέ όπου ανάγνωσε με
τρεμάμενη φωνή το tweet (η ορθο-
γραφία δική του): «Η εκλογική ανά-
δειξη μου θα ΗΤΑΝ* το εισιτήριο για
το μόνο ενεργό μέλος με συγγένεια
με μεγάλο εθνικό ήρωα *Παραιτηθής
υποψ. Βουλ. Μακρινός συγγενής συ-
νονόματου ήρωα», «Chapeau, Φιλιπ-
πή Αυξεντίου» αναφώνησε το καρέ.

Πέντε μέρες που συγκλόνισαν τον κόσμο

11 χρόνια φαγούρα κατέληξαν σε ξέφρενους εορτασμούς και την άλωση του διαμερίσματος της Κωστή Παλαμά από το ΑΚΕΛ, τις Παλαιές και Νέες Δυνάμεις. 

stavros.christodoulou@gmail.com

Ρίξε κόκκινο στην πύλη…
Κύριε Κόκκινε, τις πρώτες φορές διασκεδάσα-
με, το κοροϊδέψαμε, είπαμε συμβαίνουν αυτά,
αλλά το τρις εξ αμαρτείν δεν είναι πλέον ούτε
για πλάκα, ούτε για δικαιολογίες, ούτε για τίπο-
τα. Πόσο μάλλον για δηλώσεις τύπου: «Δεν έπε-
σε η πύλη, απλώς δεν σας αφήνει να μπείτε…».
Δεν γίνεται η πύλη εμβολιασμού να δουλεύει
ανά τακτά διαστήματα, αναλόγως επισκεψιμότη-
τας και αν και εφόσον συντρέχουν προϋποθέ-
σεις. Πρέπει να δουλεύει ανεξαρτήτως. Θα πρέ-
πει να αναζητηθούν ευθύνες και να αποδοθούν
εκεί και σε όποιον πρέπει. Ποιος φταίει; Σας πα-
ρακαλώ μόνο, μη διορίσετε ανεξάρτητη επιτρο-
πή γιατί δεν θα το αντέξω… ούτε και να την πέ-
σουμε στον γενικό ελεγκτή επειδή δεν τον γου-
στάρουμε. Υφυπουργείο Καινοτομίας και ’γω
δεν ξέρω τι άλλο δεν έχουμε πάντως εκ των
πραγμάτων.

Ελεγχθείς, ασθενής ή εμβολιασθείς
Και μιας και είμαστε στα της πανδημίας για να εί-
μαι ειλικρινής αυτό το κορωνοπάσο δεν μου
ακούγεται και πολύ σόι σκέψη. Δηλαδή εκεί που
τρως το σεφταλί σου και πίνεις την τσακρί σου…
ή εκεί που τα μάτια μιλούν… θα έρχεται το όργα-
νο της τάξης και θα σε ρωτάει… συγγνώμη κυ-
ρία/κύριε να δω το κορωνοπάσο σας; Καταλα-
βαίνω βέβαια ότι το έχουν και στη Δανία, το co-
ronapas, και μάλιστα σε ψηφιακή εκδοχή –αν
χρειαστεί και σε χαρτί το δίνουν, αλλά καταλα-
βαίνετε βέβαια και τη διαφορά μεταξύ ψηφια-
κής Δανίας και ψηφιακής Κύπρου… αλλά και τη
διαφορά στη νοοτροπία… και το λέω γιατί κάτι
άκουσα για εφαρμογή και λοιπά. Πάντως, αυτό
το πού πάτε κύριε χωρίς άδεια από τον γιατρό
σας… με βάζει σε γύ… ουπς… σε σκέψεις.

Υπάλληλοι προς μίμηση
… και συνεχίζοντας περί των εμβολίων και των
άλλων συμπαρομαρτούντων θα είχε ενδιαφέρον
αν ζητούσαν από όλους τους δημόσιους υπαλλή-
λους να περνάνε ανά τακτά διαστήματα από τον
σταθμό αιμοδοσίας στο Κέντρο Υγείας της Έγ-

κωμης και από τα εμβολιαστικά κέντρα στην
Κρατική Έκθεση για να δουν τι σημαίνει κάνω τη
δουλειά μου και δεν βαρυγκομώ. Τι σημαίνει ευ-
γένεια και τι σημαίνει δεν τα παίρνω κρανίο ούτε
μετά την 342η ερώτηση. Πραγματικά άξιοι και
αξιέπαινοι και στις δύο αυτές δομές οι υπάλλη-
λοι, και να πεις ότι δεν περίμενα το στραβοπάτη-
μά τους, και να πεις ότι πήγα μια και δυο φορές
μπας και ξυπνήσω από το όνειρο; Το περίμενα…
θα την πω την αμαρτία μου, και ευτυχώς δεν ήρ-
θε. Υπάλληλοι με Υ κεφαλαίο!

Καθεδρικέ μου, ακριβά 
είναι τα σφουγγάτα σου
Λειτούργησε και ο νέος καθεδρικός ναός, που
ειλικρινά δεν ξέρω πώς να τον εντάξω στο οπτι-
κό μου πεδίο και να μην πονέσει… μα να ταιριά-

ξουν την εξωτερική επένδυση με εκείνη του αν-
τικρινού κτηρίου της Αρχιεπισκοπής; Εντάξει,
τους βγάζω το καπέλο. Καλά και αυτό το πατίκω-
μα του ναού από τα πάνω, λες και έπρεπε να χω-
ρέσει σε τάπερ, είναι το κάτι άλλο. Αλλά οκ, τον
χτίσαμε, τα διατηρητέα περιμένουμε να τα ξανα-
φτιάξουν… Πάντως, άδεια λειτουργίας πήρε ο
ναός για να λειτουργήσει, όχι εκκλησιαστικά, να
λειτουργήσει ως κτήριο… διότι και καλώδια αδέ-
σποτα υπήρχαν και λίγο εργοτάξιο, τακτοποιημέ-
νο μεν, αλλά εργοτάξιο θύμιζε ο χώρος. Τέλος
πάντων, ψιλά γράμματα…αιωνία η μνήμη των
Ιφιγένειας και Χαράλαμπου Μαραθεύτη, σχο-
λείο και νηπιαγωγείο δεν έγινε το σπιτάκι τους,
ίσιωμα όμως έγινε!

Τι Δανία, τι Λευκωσία… μια ήπειρος δρόμος!

kouroupakisa@kathimerini.com.cy
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Ζητήματα πολύ μεγαλύτερα από τα
προβλήματα προγραμματισμού
των ραντεβού ανέδειξε η τελευταία
κατάρρευση της εμβολιαστικής πύ-
λης που θεωρείται ως το αποκορύ-
φωμα των αστοχιών που προηγή-
θηκαν. Η αδυναμία επίλυσης θε-
μάτων εν τη γενέσει τους θεωρείται
ως η κορυφή του παγόβουνου στο
πολυσυζητημένο κεφάλαιο του ψη-
φιακού μετασχηματισμού του κρά-
τους, ο οποίος ταλανίζει το δημόσιο
βίο τα τελευταία 15 χρόνια, τουλά-
χιστον. Πίσω από το Black Out της
ηλεκτρονικής πλατφόρμας τον τε-
λευταίο μήνα αναδείχθηκαν λάθη,
παραλείψεις και το κυριότερο μια
ξεπερασμένη κουλτούρα και νοο-
τροπία προσαρμογής της δημόσιας
διοίκησης στις ιδιαίτερα απαιτη-
τικές επιταγές της εποχής. Χωρίς
να παραγνωρίζονται οι τεράστιες
ευθύνες της παρούσας κυβέρνησης
για τα προβλήματα υλοποίησης
του εμβολιαστικού προγράμματος,
η ρίζα του κακού εντοπίζεται στα
μέσα της πρώτης δεκαετίας της
νέας χιλιετίας, όταν ο ψηφιακός
μετασχηματισμός του κράτους πρό-
κυψε ως αδήριτη ανάγκη μιας νέας
εποχής και ό,τι αυτή άφηνε στο
πέρασμά της. Από τότε μέχρι και
σήμερα, αν εξαιρεθεί η κοινή δια-
πίστωση τριών κυβερνήσεων για
βαθιές τομές, στην πράξη τα όσα
έχουν γίνει θεωρούνται πολύ λίγα.
Τα ψηφιακά ελλείμματα γιγαντώ-
θηκαν με την έναρξη της πανδημίας
ένεκα των περιοριστικών μέτρων
που επιβλήθηκαν για αναχαίτηση
του COVID-19. Και αν στην περί-
πτωση των αναγκών που προέκυ-
ψαν τον Απρίλιο του 2020 οι δη-
μόσιες υπηρεσίες κατάφεραν να
ανταποκριθούν, δεν συνέβη το ίδιο
με την εμβολιαστική πύλη, η οποία
εξέθεσε το αρμόδιο Υφυπουργείο
και τις εμπλεκόμενες με το ψηφιακό
κομμάτι υπηρεσίες. 

«Ππάσα-ππάσα»
Και αν για το ευρύ κοινό τα ζη-

τήματα περιορίζονται στο απτό
αποτέλεσμα κατάρρευσης της ηλε-
κτρονικής πλατφόρμας, στο παρα-
σκήνιο οι διαδικασίες που ακολου-
θήθηκαν για υλοποίηση της εμβο-
λιαστικής πύλης αποκαλύπτουν τη

σκληρή πραγματικότητα. Για ένα
τόσο σοβαρό και πολύπλοκο έργο
φαίνεται περίτρανα πως επικράτη-
σαν λογικές που παραπέμπουν, πε-
ρισσότερο, στην κυπριακή έκφραση
«ππάσα-ππάσα». Ο μη έγκαιρος
προγραμματισμός δημιουργίας ψη-
φιακών υποδομών για τους εμβο-
λιασμούς, οδήγησε το Υφυπουργείο
Έρευνας και Καινοτομίας καθώς
και τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες σε
έναν αγώνα δρόμου με αντίπαλο
τον χρόνο. Σύμφωνα με το ρεπορτάζ
της «Κ», αντί ενός νέου συστήματος
επιλέχθηκε να χρησιμοποιηθεί αυτό
του ΓεΣΥ, για λόγους χρονικής υλο-
ποίησης του έργου και προφανώς
για εξοικονόμηση πόρων:
l Η πύλη του εμβολιασμού δόθηκε
στην εταιρεία NCR, ως επέκταση
του υπάρχοντος συμβολαίου του
ΓεΣΥ.

l Το συμβόλαιο του ΓεΣΥ με
την NCR αφορά διαγωνισμό με προ-
διαγραφές του 2007 οι οποίες ετοι-
μάσθηκαν από την EY Ηνωμένου
Βασιλείου, δεν προνοούσαν την
ύπαρξη cloud server, εξελιγμένα
πρωτόκολλα που υπάρχουν σήμερα,
ενώ δεν έγινε επικαιροποίηση του
διαγωνισμού πριν λειτουργήσει το
ΓεΣΥ.
l Ο διαγωνισμός κατακυρώθηκε
στην NCR το 2015 για 36 εκατ. ευρώ
για δέκα χρόνια. Σύμφωνα με εκτι-
μήσεις ανεξάρτητων εμπειρογνω-
μόνων αλλά και την δεύτερη προ-
σφορά, αυτή της IBM, το κόστος
για ψηφιοποίηση του ΓεΣΥ που
χρησιμοποιήθηκε για την εμβολια-
στική πύλη θα έπρεπε να ήταν άνω
των 70 εκατ.

Η εταιρεία
Από την εξέλιξη των πραγμάτων

ζητήματα προκύπτουν και για την
εταιρεία η οποία κλήθηκε να επε-
κτείνει την υπάρχουσα σύμβαση
του ΓεΣΥ και να στήσει την εμβο-
λιαστική πύλη. Με βάση εκτιμήσεις
που προέρχονται από την αγορά
του κλάδου:
l Η NCR αν και σημαντική κυπρια-
κή εταιρεία με περιφερειακό ρόλο,
ειδικά στη λειτουργία ΑΤΜ δεν
διαθέτει την τεχνογνωσία για δη-

μιουργία και διαχείριση υποδομών,
όπως η πύλη εμβολιασμού.
l Επίσημα, η επιλογή της συγκε-
κριμένης εταιρείας αιτιολογείται
για ζητήματα που έχουν να κάνουν
με τον χρόνο υλοποίησης του έρ-
γου. Τυχόν αλλαγή εταιρείας θα
προκαλούσε καθυστέρηση τριών
μηνών, και θα προνοούσε τη δη-
μιουργία εφαρμογής σύνδεσης
(API) με τη βάση δεδομένων του
ΓεΣΥ που βρίσκεται στους σέρβερ
της CYTA.
l Η Πύλη εμβολιασμού είναι στη-
μένη για να διεκπεραιώνει 50.000
ραντεβού την ημέρα. Όχι όμως να
δέχεται πίεση από 10.000 αιτήσεις
για ραντεβού, το λεπτό. Αδυναμία
που αγνοήθηκε με αποτέλεσμα την
πρόκληση των γνωστών προβλη-
μάτων. 

Στα αδύνατα σημεία των επιλο-
γών που έγιναν συγκαταλέγονται
επίσης: 
l Απουσία ενημέρωσης της βάσης
δεδομένων του ΓεΣΥ, με την πύλη
εμβολιασμού σε πραγματικό χρόνο,
αλλά μία φορά την ημέρα για να
μην καταπονούνται οι σέρβερ.
l Η αρχιτεκτονική του λογισμικού
και του Κώδικα παρουσιάζεται ως
το μεγάλο πρόβλημα. Την πύλη
επιβαρύνουν δύο στοιχεία που δεν
έχουν άλλες χώρες. Η επιλογή εμ-

βολίου και η επιλογή ημέρας.
l Δεν υπάρχουν διαβεβαιώσεις ότι
επιλύθηκαν τα προβλήματα με τις
μετατροπές που έγιναν. Υπάρχουν
δομικά ζητήματα του λογισμικού.

Τραγελαφικά
Η κατάρρευση της εμβολιαστι-

κής πύλης, όπως αποκαλύπτεται
από το ρεπορτάζ της «Κ», δεν είναι
το μοναδικό πρόβλημα που έχει
καταγραφεί και αποδίδεται στην
έλλειψη κουλτούρας. Οι σέρβερ
της Δημοκρατίας, στις πλείστες
των περιπτώσεων είναι πεπαλαι-
ωμένοι (8-12 χρονών) και για χρό-
νια ασυντήρητοι. Το αποτέλεσμα
είναι η Δημοκρατία να είναι ανο-
χύρωτη, ψηφιακά, σε ηλεκτρονικό
πόλεμο, αλλά και σε λειτουργικό-
τητα, ενώ στερεί το κράτος σε
πρωτόκολλα και σύγχρονες πιστο-
ποιήσεις λειτουργίας και ασφά-
λειας. Πρόσφατο τραγελαφικό πα-
ράδειγμα, προβλήματα που προ-
κλήθηκαν στον σέρβερ του υπουρ-
γείου Εργασίας, ο οποίος «κάηκε»
και η διαπίστωση των υπηρεσια-
κών πως δεν υπήρχε σε λειτουργία
αναπληρωματικός ασφαλής σέρ-
βερ. Το αποτέλεσμα ήταν να κα-
θυστερήσουν οι πληρωμές του
υπουργείου για κάποιες μέρες. Άλ-
λο παράδειγμα ο σέρβερ του φο-
ρολογικού συστήματος της Δημο-
κρατίας «Αριάδνη», ο οποίος σύμ-
φωνα με πληροφορίες της «Κ» είναι
12 χρόνων με πολλά χρόνια χωρίς
συντήρηση. Όπως λέχθηκε στην
«Κ» από πρόσωπα που γνωρίζουν,
ακόμη και η συνδεσιμότητα στο
διαδίκτυο σε πολλές περιπτώσεις
πραγματοποιείται με ταχύτητες
της δεκαετίας του 1990.

Το ΤΥΠ
Το Τμήμα Υπηρεσιών Πληρο-

φορικής ούτε λίγο ούτε πολύ πε-
ριγράφεται ως ο μεγάλος ασθενής.
«Η χώρα προσπαθεί να προχωρήσει
τον τελευταίο χρόνο τον ψηφιακό
της μετασχηματισμό, με τη δημι-
ουργία του υφυπουργείου έχοντας
απ’ έξω ένα λαμπερό αυτοκίνητο
(υφυπουργείο) ενώ στη θέση της
μηχανής έχει τεχνολογία και νοο-
τροπία (ΤΥΠ) του 1980. Το ΤΥΠ μέ-
χρι και πριν από έναν χρόνο υπα-
γόταν στο υπουργείο Οικονομικών
χωρίς γενικό διευθυντή, χωρίς ηγε-

σία και χωρίς στρατηγική κατεύ-
θυνση από τις κυβερνήσεις τα τε-
λευταία 30 χρόνια. Διακατέχεται
από ξεπερασμένη κουλτούρα λει-
τουργίας, όσον αφορά την τεχνο-
λογία αλλά και δημοσιοϋπαλληλική
συμπεριφορά. Επί τούτου όπως λέ-
γεται χαρακτηριστικά, ενώ υπάρχει
πολιτική εντολή εδώ και έξι μήνες
όλες οι κρατικές υπηρεσίες να με-
ταφερθούν σε cloud server υψηλής
τεχνολογίας ή σε τρίτους διαχει-
ριστές, οι υπηρεσιακοί συνεχίζουν
να βγαίνουν με προσφορές εκα-
τομμυρίων για αγορά ιδιόκτητων
σέρβερ, με τελευταίο παράδειγμα,
έναν αξίας 4 εκατ. ευρώ.

Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Από τη Δευτέρα, η Κύπρος εισέρ-
χεται σε περίοδο αποκλιμάκωσης,
καθώς αίρεται το λοκντάουν και
επιστρέφουμε στα μέτρα που
ίσχυαν μέχρι τις 25 Απριλίου. Στην
ζωή μας θα ενταχθεί, πλέον, ένας
νέος όρος, το «corona pass», όπως
έχει αναφερθεί χαρακτηριστικά,
από τις ανακοινώσεις της κυβέρ-
νησης, την περασμένη Τετάρτη.
Πρόκειται για ένα μέτρο πρόληψης,
το οποίο ήδη έχει ξεσηκώσει τις
αντιδράσεις των πολιτών και των
επιχειρηματιών. Ο μόνος τρόπος
για να λυθούν τα χέρια όλων και
να απαλλαγούμε από την υποχρέ-
ωση να υποβληθούμε σε rapid test
για να εξυπηρετηθούμε σε διάφορες
επιχειρήσεις, είναι ο εμβολιασμός.
Ωστόσο, για την ώρα, η κάλυψη
του πληθυσμού ανέρχεται γύρω
στο 34%, παρά το γεγονός ότι η
υλοποίηση του πλάνου έχει επιτα-
χυνθεί. Την ίδια στιγμή, όμως, φαί-
νεται ότι στην εξίσωση μπαίνουν
διάφοροι άλλοι παράγοντες, οι οποί-
οι έχουν καθησυχάσει και τις ανη-
συχίες επιστημόνων, οι οποίοι ανη-
συχούσαν ότι το μέτρο είναι υπερ-
βολικό. Ένα εμπόδιο το οποίο δύ-
ναται να προκαλέσει καθυστέρηση
στην εξέλιξη του εμβολιασμού,
είναι τα προβλήματα που αντιμε-
τωπίζουν οι πολίτες με την πύλη
εμβολιασμού, ενώ δεν πρέπει να
παραβλέπεται ότι πρέπει να ξεπε-

ραστεί και ο σκόπελος της ταλαι-
πωρίας στα εμβολιαστικά κέντρα.

Το Corona pass
Το συγκεκριμένο μέτρο είχε προ-

αναγγελθεί από το Υπουργείο Υγεί-
ας, ως ένα σημαντικό κίνητρο, το
οποίο θα προσελκύσει τους πολίτες
στον εμβολιασμό, κάτι που φαίνεται
ότι αποδίδει τα αναμενόμενα απο-
τελέσματα, τώρα που έφτασε η σει-
ρά των νεαρότερων μελών του πλη-
θυσμού. Ένα ζήτημα που προκύ-
πτει, ωστόσο, αφορά στο ότι ο εμ-

βολιασμός τουλάχιστον με την πρώ-
τη δόση στην Κύπρο, ανέρχεται
σε ποσοστό άνω του 34%, με βάση
τα στοιχεία μέχρι τις 7 Μαΐου, με
πάνω από 250.000 εμβολιασμούς.
Εφόσον οι πολίτες, οι οποίοι δεν
έχουν εμβολιαστεί, αποτελούν ακό-
μα την πλειοψηφία, είναι ανάγκη
να προσκομίζουν αρνητικό rapid
test 72 ωρών ή να επιδεικνύουν το
SMS αποδέσμευσής τους ως πρώην
ασθενείς με COVID-19.

Η Συμβουλευτική Επιστημονική
Επιτροπή, ωστόσο, συνυπολογίζει

και τον παράγοντα της νόσησης.
Συγκεκριμένα, με βάση την πρό-
σφατη Εθνική Αναφορά, τα άτομα
που έχουν επιβεβαιωθεί ως περι-
στατικά κορωνοϊού συνολικά ανέρ-
χονται στις 65.410, ενώ αναμένεται
ότι μέχρι τη Δευτέρα θα πραγμα-
τοποιηθούν πάνω από 30.000 εμ-
βολιασμοί παγκύπρια, επιπλέον.
Άρα, το ποσοστό των ατόμων που
αναπτύσσει κάποιου βαθμού ανοσία
ολοένα και αυξάνεται και την ερ-
χόμενη βδομάδα θα πλησιάσουμε
το 40%. Ωστόσο, είναι σημαντικό
να επισημανθεί ότι για να θεωρείται
ότι κάποιος είναι προστατευμένος
εν μέρει, πρέπει να έχουν παρέλθει
τρεις εβδομάδες από την πρώτη
δόση του εμβολίου και 6 μήνες από
την ανάρρωσή του.

Σύμφωνα με τον υφυπουργό
Καινοτομίας, αυτό το διάστημα
αναπτύσσεται σε συνεργασία με
την Εθνική Αρχή Ηλεκτρονικής
Υγείας και σε επαφή με την Ευρω-
παϊκή Ένωση, από την οποία θα
λάβουμε τις προδιαγραφές. Βάσει
αυτών, η Κύπρος θα δημιουργήσει
το δικό της ηλεκτρονικό «Green
pass» που θα είναι εναρμονισμένο
και θα μπορεί να λειτουργήσει δια-
συνοριακά σε όλη την Ευρώπη. Το
ευρωπαϊκό «Green pass» αναμένε-
ται να είναι έτοιμο περί τα τέλη
Ιουνίου με αρχές Ιουλίου, γι’ αυτό
καταβάλλεται προσπάθεια να δη-
μιουργηθεί νωρίτερα ένα ενδιάμεσο
σύστημα για τις ανάγκες των εσω-

τερικών μετακινήσεων στην Κύπρο.
Ο υπουργός Υγείας, σε ερώτηση
της «Κ» την Πέμπτη, είπε ότι το
κυπριακό «corona pass» θα είναι
μια εφαρμογή για κινητά τηλέφωνα.
Ο χρήστης θα την εγκαθιστά και
ο έλεγχος θα γίνεται με την σάρωση
ενός κωδικού στην οθόνη του κι-
νητού.

Εμβολιασμοί
Τα προβλήματα τα οποία αντι-

μετωπίζει συχνά-πυκνά η πύλη εμ-
βολιασμού βάζουν εμπόδια στην
επιτάχυνση του εμβολιαστικού
προγράμματος. Μέχρι στιγμής,
ωστόσο, δεν θεωρείται ότι έχει προ-
καλέσει σημαντική καθυστέρηση,
αν και έχουν μετατοπιστεί οι ημε-
ρομηνίες για κάποιες ηλικιακές

ομάδες. Ερωτηθείς στο πλαίσιο συ-
νέντευξης τύπου ο υπουργός Υγείας
ανέφερε ότι δεν καθυστερεί το εμ-
βολιαστικό πρόγραμμα το πρόβλη-
μα που παρουσιάστηκε στην πύλη
την Πέμπτη, καθώς οι τελευταίες
μέρες είναι πλήρεις όσον αφορά
τα ραντεβού. Ωστόσο, τα προβλή-
ματα είναι περισσότερο από αι-
σθητά, κάθε φορά που προκύπτουν,
και από το Υπουργείο Υγείας τονί-
ζεται ότι πρέπει να επιλυθούν, κα-
θώς η πίεση από τους πολίτες που
ζητούν να εμβολιαστούν, πλέον,
είναι μεγάλη. Αξίζει να σημειωθεί
ότι την Παρασκευή διατέθηκαν εκ
νέου τα ραντεβού για τα άτομα 35-
36 ετών και μέσα σε διάστημα μόλις
2 ωρών, διευθετήθηκαν, από 13.473
τα 10.110.

Αγώνας μετ’ εμποδίων 
για το Corona pass
Ορατός ο στόχος για κάλυψη του 65% περί τα τέλη Ιουνίου

H αλυσίδα των προβλημάτων λειτουργίας της πύλης εμβολιασμού

ΤΑ ΛΑΘΗ

Ο ΠΟΛΙΤΗΣ

ΟΙ ΕΥΘΥΝΕΣ
NCR
Κατασκευαστής

Προδιαγραφές
2007 από ΕΥ (Η.Β.)

Προδιαγραφές
Υφυπ. Καινοτομίας

NCR
Κατασκευαστής

CYTA

Mη πρόβλεψη
υπηρεσιών cloud
server για ασφάλεια

Μη πρόβλεψη
υψηλής ταυτόχρονης
επισκεψιμότητας

Περιορισμένη χωρητικότητα
και τεχνολογία σε σχέση με
cloud service (π.χ. Microsoft
Azure, AWS κ.ά.)

Πύλη
ΓΕΣΥ

Πύλη
Εμβολιασμού

Πάροχος φιλοξενίας
δεδομένων

ΓΕΣΥ (server)

Ανοχύρωτη πολιτεία το δημόσιο ψηφιακά
Τα συσσωρευμένα ελλείμματα δεκαετιών πίσω από τις καταρρεύσεις της ηλεκτρονικής πλατφόρμας για τους εμβολιασμούς

«Είναι θέμα 
του προέδρου 
η παραίτησή μου»

Επί της ουσίας των ζητημάτων
που άφησε πίσω της η κατάρ-
ρευση της εμβολιαστικής πύ-
λης, ο αρμόδιος Υφυπουργός
Έρευνας και Καινοτομίας μι-
λώντας στην «Κ» πιστεύει ότι η
όλη κατάσταση θα εξομαλυν-
θεί ωστόσο, όπως συμπλήρω-
σε, δεν μπορεί να δεσμευθεί.
Ο Κυριάκος Κόκκινος απάντη-
σε με χαρακτηριστικό τρόπο αν
προκύπτει θέμα παραίτησής
του, ένεκα των προβλημάτων.
«Δεν είχα την πολυτέλεια του
χρόνου να σκεφτώ το θέμα αυ-
τό. Αυτό είναι θέμα του προ-
έδρου της Δημοκρατίας και αν
τεθεί τέτοιο θέμα θα το σκε-
φτώ». Ο κ. Κόκκινος θεωρεί
πως έχει ευθύνη απέναντι
στον πολίτη για την ταλαιπωρία
που προκλήθηκε. Ερωτηθείς
εάν προκύπτει οποιοδήποτε
θέμα για την εταιρεία που ανέ-
πτυξε την πύλη, ο κ. Κόκκινος
είπε : «Πιστεύω πως όλοι πρέ-
πει να κάνουμε την αυτοαξιο-
λόγησή μας» για να συμπλη-
ρώσει πως πρέπει να είμαστε
προσεχτικοί επειδή υπάρχουν
συμβατικά θέματα «και αν η
εταιρεία ανταποκρίνεται πρέ-
πει να το εξετάσουμε όχι όμως
σε αυτό το στάδιο».

<<<<<<<

Προβλήματα παρατηρή-
θηκαν και παλαιότερα 
με τους σέρβερ του
υπουργείου Εργασίας, 
με αποτέλεσμα να 
καθυστερήσουν πληρω-
μές του Δημοσίου.

Aναζητούνται
εναλλακτικές
Ερωτηθείς σχετικά την Πέμπτη,
ο Υπουργός Υγείας απάντησε
στην «Κ» ότι αναζητούνται εναλ-
λακτικές λύσεις για να συνεχί-
ζεται και να επισπεύδεται το
πρόγραμμα εμβολιασμού. Η
πρώτη εξ αυτών αφορά στη συμ-
φωνία με τους προσωπικούς για-
τρούς, οι οποίοι έχουν αρχίσει
να διενεργούν εμβολιασμούς
στους ασθενείς τους, με τη ζή-
τηση, μάλιστα, να είναι μεγάλη.
Ο πρόεδρος της Εταιρείας Προ-
σωπικών/Οικογενειακών Ιατρών,
δρ Ανδρέας  Πολυνείκης, ανέ-
φερε στην «Κ» ότι, σύμφωνα με
τις δικές του εκτιμήσεις, το 13%
περίπου των δικών του ασθενών
ζήτησαν να λάβουν το εμβόλιο
της AstraZeneca. Δεδομένου
του ότι ενδιαφέρον έχουν εκ-
δηλώσει περίπου 250 προσωπι-
κοί γιατροί παγκύπρια, εκτιμά-
ται, είπε, ότι θα έχουν ζητηθεί
ήδη γύρω στις 25.000 δόσεις εμ-
βολίου, αριθμός ο οποίος έχει
ξεπεράσει τις προσδοκίες.  Η
δεύτερη εναλλακτική επιλογή
για το Υπουργείο Υγείας, θα μπο-
ρούσε να ήταν η ένταξη των
φαρμακοποιών στο πλάνο εμ-
βολιασμών. Όπως είπε ο Κων-
σταντίνος Ιωάννου, βρίσκονται
διαβουλεύσεις σε εξέλιξη, ώστε
να ξεκαθαρίσουν οι λεπτομέρειες
της ενδεχόμενης συμμετοχής
των φαρμακοποιών. Η πρόεδρος
του Παγκυπρίου Φαρμακευτικού
Συλλόγου, Ελένη Πιέρα Ισσέγιεκ,
είχε πρόσφατα αναφέρει στην
«Κ» ότι η συμβολή των φαρμα-
κοποιών στον εμβολιασμό θα
προσθέσει μια δυναμική 500
και πλέον σημείων εμβολιασμού
στο πλάνο.

<<<<<<<

Μέχρι τις 7 Μαΐου διε-
νεργήθηκαν 250.000 εμ-
βολιασμοί, αριθμός που
μεταφράζεται σε ποσο-
στό 34% και άνω.

Το corona pass είναι το εργαλείο που θα μας επιτρέπει να κερδίσουμε ξανά
την πρότερη καθημερινότητά μας, ωστόσο, στην προσπάθεια υλοποίησής του,
σε προτεραιότητα βρίσκεται ο εμβολιασμός που συναντά διάφορα εμπόδια.
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Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Απομακρυσμένο θεωρείται το εν-
δεχόμενο η πενταμερής της Γενεύης
να έχει άμεσες επιπτώσεις στην
πορεία των ευρωτουρκικών σχέ-
σεων, καθώς επηρεάζονται από άλ-
λες δυναμικές και συμφέροντα. Οι
μεγάλες ευρωπαϊκές πρωτεύουσες
και οι θεσμοί θέλουν να προχωρή-
σουν –έστω και σημειωτόν–στους
τομείς της διαχείρισης της μετα-
νάστευσης και στην ενίσχυση των
οικονομικών σχέσεων μέσω της
συζήτησης για την Τελωνειακή
Ένωση.Για την Ευρωπαϊκή Ένωση,
η πρόοδος στο Κυπριακό είναι κεν-
τρικό κομμάτι του παζλ της μεγάλης
εικόνας των ευρωτουρκικών, και
οι θεσμοί έχουν ανοιχτά τα ραντάρ
τους για οποιαδήποτε ένδειξη από
την Τουρκία (αλλά και την ε/κ πλευ-
ρά) ενόψει μιας δεύτερης άτυπης
συνόδου για το Κυπριακό. Επί του
πρακτέου, το σκηνικό των ευρω-
τουρκικών τους επόμενους δύο μή-
νες αφορά την προεργασία για μία
εις βάθος συζήτηση για το παρόν
και το μέλλον της Τελωνειακής
Ένωσης, και την αναζήτηση λύ-
σεων όσον αφορά τη διαχείριση
της μετανάστευσης και της χρη-
ματοδότησης της Τουρκίας για τη
φιλοξενία (και την αποδοχή επι-
στροφών) Σύρων προσφύγων.

Τον δικό τους ρόλο στην αξιο-
λόγηση από την Ε.Ε. παίζουν επίσης
τα ζητήματα κράτους δικαίου και
πολιτικών ελευθεριών στο εσωτε-

ρικό της χώρας, καθώς και ο ρόλος
που διαδραματίζει η Άγκυρα στην
περιφέρειά της, ιδιαίτερα στον Καύ-
κασο.

Μετανάστευση
Το μεταναστευτικό ειδικά είναι

αυτό στο οποίο υπάρχει μια κάποια
δημόσια κινητικότητα, καθώς είναι
ένα πρακτικό ζήτημα το οποίο επεί-
γει. Την Παρασκευή η επίτροπος
για Εσωτερικές Υποθέσεις Ίλβα
Γιοχάνσον είχε σειρά επαφών στην
Τουρκία, τις οποίες η πρεσβεία της
Ε.Ε. στην Άγκυρα χαρακτήρισε
στις δημόσιες ανακοινώσεις της
συνέχεια των επαφών που είχαν ο
Σαρλ Μισέλ και η Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν στις αρχές Απριλίου (εν-
νοώντας βεβαίως την ουσία και όχι
τις διπλωματικές γκάφες των επι-
τελείων των δύο προέδρων).Το ερώ-
τημα που παραμένει ανοιχτό είναι
πού θα βρεθούν τα χρήματα που
ζητάει η Άγκυρα για τη στήριξη
των προσφύγων, καθώς στον μα-
κροπρόθεσμο προϋπολογισμό δεν
προβλέπεται σχετικό επιπρόσθετο
κονδύλι για την κατάσταση στην
Τουρκία. Τα κράτη μέλη από την
άλλη δεν φαίνονται πρόθυμα να
συνεισφέρουν λόγω και της ευρύ-
τερης οικονομικής κατάστασης.
Προεργασία γίνεται και στο θέμα
της Τελωνειακής Ένωσης, κατ’ αρ-
χήν όσον αφορά τη σωστή λειτουρ-
γία της ήδη υπάρχουσας συμφωνίας
και στη συνέχεια μόνο για ενδε-
χόμενη επέκτασή της. Στην κοινή
δήλωση των αρχηγών κρατών του
Μαρτίου έχει αποτυπωθεί και η

ανάγκη για σωστή εφαρμογή της
Τελωνειακής Ένωσης όσον αφορά
όλα τα κράτη μέλη, δηλαδή και την
Κύπρο.

Τι αναμένουν
Στον μικρόκοσμο του Κυπρια-

κού, πάντως, οι Βρυξέλλες έχουν
σημειώσει την επιμονή του Ερσίν
Τατάρ να μιλάει για δύο κράτη –
κάτι που θεωρείται ανέφικτο από
τις Βρυξέλλες και τη Νέα Υόρκη–
αλλά και την ενθάρρυνσή του από
την Τουρκία. Ταυτόχρονα όμως
έχει σημειωθεί και η απροθυμία
της ε/κ πλευράς να δει ζεστά την
προσπάθεια εύρεσης κοινού εδά-
φους στο πρόβλημα της πολιτικής
ισότητας, πέρα από τις γενικές ανα-
φορές σε μια πιθανή αποκέντρωση
της ομοσπονδίας. Κυβερνητικές

πηγές υποδεικνύουν πως το Κυ-
πριακό είναι ένα από τα θέματα
στα οποία η Τουρκία καλείται από
την Ε.Ε. να δείξει εποικοδομητική
στάση και διάθεση, και πως οι ανοι-
κτές τ/κ αναφορές σε βάσεις λύσης
πέρα από το συμφωνημένο ομο-
σπονδιακό πλαίσιο έχουν κατα-
γραφεί ως αντιπαραγωγικές. Η δεύ-
τερη άτυπη συνάντηση για το Κυ-
πριακό εκτιμάται πως θα πραγμα-
τοποιηθεί το αργότερο τον Σεπτέμ-
βριο, μάλλον στη Νέα Υόρκη, έτσι
ώστε να συμπέσει με τη Γενική Συ-
νέλευση κατά την οποία όλοι οι εμ-
πλεκόμενοι θα βρίσκονται ήδη
στην έδρα των Ηνωμένων Εθνών.
Έτσι και ο γ.γ. δεν θα χρειαστεί να
αλλάξει δραματικά το πρόγραμμά
του –εν μέσω κορωνοϊού– για την
προσπάθεια επανέναρξης μιας δια-

δικασίας με χαμηλές πιθανότητες
επιτυχίας. Τις επόμενες εβδομάδες
οι ομάδες των Ηνωμένων Εθνών
στη Νέα Υόρκη και στη Λευκωσία
θα βρίσκονται σε συνεχή επικοι-
νωνία για προετοιμασία των επό-
μενων βημάτων. Η Τζέιν Χολ Λουτ
αναμένεται να επιστρέψει για επα-
φές στην Κύπρο τον Ιούνιο, μετά
δηλαδή τις βουλευτικές εκλογές,
και ενδεχομένως για δεύτερη φορά
και τον Ιούλιο πριν από τις καλο-
καιρινές διακοπές. Παράλληλα η
Ε.Ε. δηλώνει έτοιμη, και επισήμως
μέσω δηλώσεων εκπροσώπων της
Κομισιόν, να διορίσει εκπρόσωπό
της στην ομάδα των Καλών Υπη-
ρεσιών του ΟΗΕ σε περίπτωση επα-
νέναρξης διαπραγματεύσεων. Στις
Βρυξέλλες, άλλωστε, δεν υπάρχει
διάθεση να αφεθεί να εκφυλιστεί
το Κυπριακό και να πάει στράφι η
οικονομική και άλλη στήριξη στη
επανένωση και στους Τ/κ τα τε-
λευταία δέκα και πλέον χρόνια.

Μη μας βγει κρίση 
Τον δικό τους ρόλο στη διαμόρ-

φωση του διεθνούς κλίματος παί-
ζουν και τα Ηνωμένα Έθνη, καθώς
ο Ζοζέπ Μπορέλ βρίσκεται σε συχνή
επικοινωνία με τον Αντόνιο Γκου-
τιέρες. Άλλωστε, η ανάγκη της Ε.Ε.
για εξομάλυνση της κατάστασης
είναι ένας από τους λόγους για τους
οποίους τα Η.Ε. προσπαθούν να
ξεκινήσουν μια νέα προσπάθεια.
Πάντως, τα Ηνωμένα Έθνη φέρον-
ται να είδαν με έκπληξη τόσο την
επιμονή του Ερσίν Τατάρ στα δύο
κράτη χωρίς καμιά διάθεση μετα-

κίνησης, αλλά και τον όχι και τόσο
διπλωματικό τρόπο με τον οποίο
κατέθεσε τις θέσεις του. Την ίδια
στιγμή, και ο πρόεδρος Αναστα-
σιάδης φαίνεται να δυσκολεύεται
να πείσει τη διεθνή κοινότητα για
τις προθέσεις του όσον αφορά το
Πλαίσιο Γκουτιέρες, το οποίο αφέ-
θηκε στην τύχη του για τέσσερα
χρόνια μετά το Κραν Μοντάνα.

Όσον αφορά τη φημολογία περί
κατάθεσης της εντολής του γ.γ., οι
ίδιες πηγές επισημαίνουν πως αυτό
που ειπώθηκε στον Ερσίν Τατάρ
ήταν πως ο μόνος τρόπος να συ-
ζητηθεί σοβαρά το ενδεχόμενο δύο
κρατών θα ήταν η κατάθεση της
εντολής του Αντόνιο Γκουτιέρες
και η αναζήτηση νέας από το Συμ-
βούλιο Ασφαλείας, και πως αυτό
είναι απομακρυσμένο ενδεχόμενο.
Αν είναι να γίνει κάτι τέτοιο, δεν
θα γίνει μετά από μία μόνο συνάν-
τηση, και δεν θα είναι απόφαση
του γ.γ. του ΟΗΕ, σημείωσε η ίδια
πηγή. Και πρόσθεσε πως το μήνυμα
που έδωσε και στις δύο πλευρές ο
Αντόνιο Γκουτιέρες είναι πως υπάρ-
χει ο κίνδυνος μια πραγματική κρί-
ση στη θάλασσα ή επί του εδάφους
να αφαιρέσει τις επιλογές από τα
χέρια όλων.

Ο κ. Γκουτιέρες παρακολουθεί
την Ανατολική Μεσόγειο, παρα-
κολουθεί τα όσα αφορούν τις σχέ-
σεις μεταξύ των πλευρών και τα
όσα αφορούν τη νεκρή ζώνη, και
υπενθύμισε τα μέρη πως το στάτους
κβο καταρρέει, καθιστώντας το εν-
δεχόμενο συμφωνίας όλο και πιο
δύσκολο.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Μία και μόνον ευκαιρία, εντός της Ε.Ε.
διαθέτει ο πρόεδρος Αναστασιάδης προ-
κειμένου να πειθαναγκάσει την Τουρκία
να δεσμευθεί σε λύση του Κυπριακού,
στο πλαίσιο των ψηφισμάτων του Σ.Α.
του ΟΗΕ, αξιοποιώντας ως μοχλό πίεσης
την αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένω-
σης, της Τουρκίας. Πληροφορίες της «Κ»
αναφέρουν ότι η νομική βάση που έχει
επιλεγεί και βρίσκεται στο τραπέζι των
«27», για αναβάθμιση της Τελωνειακής
Ένωσης της Τουρκίας, αναφέρει ότι η
έγκριση των όρων εντολής της Κομισιόν
προκειμένου να δρομολογηθεί η πολυ-
πόθητη για την Άγκυρα διαδικασία, θα
πρέπει να αποφασισθεί ομόφωνα από τα
κράτη-μέλη. Ωστόσο, η τελική έγκριση
θα δοθεί απλώς με ειδική πλειοψηφία και
ως εκ τούτου, δεν θα απαιτείται η συναί-
νεση όλων των κρατών-μελών… με ό,τι
αυτό συνεπάγεται για την Κυπριακή Δη-
μοκρατία. Με άλλα λόγια, όπως προκύπτει
από τη νομική βάση που επιλέγηκε το

2016, η Λευκωσία θα έχει μία και μοναδική
ευκαιρία να διασυνδέσει την επίλυση
του κυπριακού προβλήματος με την ανα-
βάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης που
απαιτεί η Τουρκία, μόνον κατά τη συζή-
τηση της παραχώρησης όρων εντολής
προς την Κομισιόν, κάτι που επιδιώκεται
να λάβει χώρα τον Ιούνιο. Εάν ανάψει το
«πράσινο φως», παραχωρώντας όρους
εντολής προς αναβάθμιση της Τελωνει-
ακής Ένωσης, τότε στη συνέχεια η Κυ-
πριακή Δημοκρατία δεν θα μπορεί να
ασκήσει βέτο, καθώς η τελική απόφαση
θα ληφθεί με ειδική πλειοψηφία των κρα-
τών-μελών και όχι με ομοφωνία…

Συγκλίνουσες πληροφορίες της «Κ»
αναφέρουν ότι τα δεδομένα αυτά καθι-
στούν επιτακτική –και απαραίτητη για
την Κυπριακή Δημοκρατία και τον πρό-
εδρο Αναστασιάδη–την ανάγκη ουσια-
στικής διασύνδεσης της Τελωνειακής
Ένωσης της Τουρκίας και γενικότερα
της θετικής της ατζέντας, με την επίλυση
του Κυπριακού, προσβλέποντας μάλιστα

σε απτά αποτελέσματα, «σε πρώτο χρόνο».
Δηλαδή, πριν από τη λήψη οποιασδήποτε
απόφασης για παραχώρηση όρων εντολής
προς την Κομισιόν και για δρομολόγηση
της διαδικασίας εκσυγχρονισμού της Τε-
λωνειακής Ένωσης, καθώς με βάση τα
υφιστάμενα δεδομένα, η Κυπριακή Δη-
μοκρατία δεν θα έχει «δεύτερη ευκαιρία».  

Συναφείς πληροφορίες της «Κ» ανα-
φέρουν ότι τα δεδομένα αυτά επιχειρεί
να αξιοποιήσει η Άγκυρα, η οποία για
τους ίδιους ακριβώς λόγους επεδίωξε και
εξακολουθεί να επιδιώκει όπως οι απο-
φάσεις της Συνόδου Κορυφής για τη
θετική ατζέντα, περιλαμβανομένης και
της αναβάθμισης της Τελωνειακής Ένω-
σης, ληφθούν άμεσα και πριν από οποι-
ανδήποτε κίνηση στο Κυπριακό. Στόχος
της Άγκυρας είναι να εξασφαλίσει την
έγκριση όρων εντολής για αναβάθμιση
της Τελωνειακής Ένωσης τον Ιούνιο,
αφήνοντας την Κυπριακή Δημοκρατία
και τον πρόεδρο Αναστασιάδη αγκαλιά
με το Κυπριακό και χωρίς μοχλό πίεσης...

Ενδεικτική των τουρκικών προθέσεων
ήταν η τοποθέτηση Τσαβούσογλου πριν
από μερικές ημέρες στο Βερολίνο, όπου
ενώπιον του Γερμανού ομολόγου του,
Χάικο Μάας, αισθάνθηκε την ανάγκη να
υποδείξει ότι «δεν πρέπει να καθυστε-
ρούμε την υλοποίηση της Τελωνειακής
Ένωσης». Άλλωστε, αυτός είναι πλέον ο
υπ’ αριθμόν ένα στόχος της Άγκυρας
στην Ε.Ε., καθώς ενδεχόμενη αναβάθμιση
της Τελωνειακής Ένωσης θα εκτινάξει
τον ευρωτουρκικό όγκο εμπορικών συ-
ναλλαγών, από 140 δισεκατομμύρια, σε
320 δισεκατομμύρια ετησίως, προσφέ-
ροντας σωσίβιο στην τουρκική οικονομία. 

Η Λευκωσία πάντως έχει γνώση των
κινήσεων της Άγκυρας και όπως πληρο-
φορούμαστε, ο πρόεδρος Αναστασιάδης
επισημαίνει στο πλαίσιο επαφών ότι δεν
είναι δυνατόν να συναινέσει σε αναβάθ-
μιση της Τελωνειακής Ένωσης, εάν δεν
υπάρξει ευθεία διασύνδεση με τις κυπρο-
γενείς υποχρεώσεις της Τουρκίας, περι-
λαμβανομένης της λύσης του Κυπριακού,

με άμεσα και απτά αποτελέσματα. Ανά-
λογες θέσεις αναμένεται να μεταφέρει ο
ΥΠΕΞ Νίκος Χριστοδουλίδης προς τους
εταίρους του, αύριο, στο πλαίσιο της Συμ-
βουλίου Εξωτερικών Υποθέσεων. Ο πρό-
εδρος Αναστασιάδης που συμμετείχε
στην άτυπη Σύνοδο του Πόρτο και ο Νίκος
Χριστοδουλίδης που πήγε στη Λετονία,
στη Λιθουανία και είχε επαφές με αρκετούς
εταίρους του τις προηγούμενες μέρες,
ενημερώνουν αναφορικά με τις τουρκικές
αξιώσεις για λύση δύο κρατών στην Κύπρο,
όπως αυτές κατατέθηκαν επισήμως, στη
Γενεύη. Αφενός, η Λευκωσία αναμένει
από τους εταίρους της, συλλογικά, ως
Ε.Ε., να παρέμβουν προς την Άγκυρα,
αξιοποιώντας την επιρροή τους για λύση
ΔΔΟ, στη βάση των ψηφισμάτων του
Σ.Α.του ΟΗΕ. Αφετέρου και μέχρι η Τουρ-
κία να επανέλθει στο πιο πάνω πλαίσιο,
κατά συγκεκριμένο και αποτελεσματικό
τρόπο, η Λευκωσία επισημαίνει ότι δεν
μπορεί να της ζητείται να συζητήσει νέα
ευρωπαϊκά δώρα προς την Άγκυρα. Πόσω
μάλλον για την αναβάθμιση της Τελω-
νειακής Ένωσης της υποψήφιας χώρας,
που αποτελεί τον μοναδικό ουσιαστικό
μοχλό πίεσης που διαθέτει η Κύπρος αλλά
και η Ε.Ε. έναντι του καθεστώτος Ερν-
τογάν. Όπως δε γίνεται κατανοητό, ο
πρόεδρος Αναστασιάδης δεν έχει την πο-
λυτέλεια να πει «ναι» στην παραχώρηση
όρων εντολής προς την Κομισιόν για ανα-
βάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης της
Τουρκίας, τον Ιούνιο. Εκτός, εάν στο με-
σοδιάστημα, η Άγκυρα προβεί σε μια ου-
σιαστική κίνηση στο Κυπριακό, με άμεσα
αποτελέσματα. 

Πολλά πάντως θα εξαρτηθούν από τη
στάση που θα τηρήσει το Βερολίνο, το
οποίο έχει πρωτοστατήσει για τη λήψη
οριστικής απόφασης τον Ιούνιο, με στόχο
τη δρομολόγηση της αναβάθμισης της
Τελωνειακής Ένωσης της Τουρκίας. Κύ-
κλοι όμως στην έδρα της Ε.Ε. φέρονται
να αντιλαμβάνονται την επιχειρηματο-
λογία της Λευκωσίας, αλλά και την ανάγκη
διασύνδεσης της θετικής ατζέντας της
Τουρκίας και δη της αναβάθμισης της
Τελωνειακής Ένωσης με την επίλυση
του Κυπριακού.

Θέση που καταγράφεται και είναι κα-
λοδεχούμενη για τη Λευκωσία, αλλά δεν
μπορεί να οδηγήσει στην εξαγωγή ασφα-
λών συμπερασμάτων για την κατεύθυνση
που θα προσλάβουν οι εξελίξεις σε ενάμιση
περίπου μήνα, στη Σύνοδο Κορυφής, στις
24-25 Ιουνίου, καθώς το κλειδί βρίσκεται
στο Βερολίνο…

Περιμένουν ενδείξεις πριν από τη νέα άτυπη 
Πώς διαμορφώνεται το σκηνικό στα ευρωτουρκικά μετά τη Γενεύη και ποιες οι βλέψεις για την επόμενη μέρα στο Κυπριακό

Η δεύτερη άτυπη συνάντηση για το Κυπριακό εκτιμάται πως θα πραγματο-
ποιηθεί το αργότερο τον Σεπτέμβριο, μάλλον στη Νέα Υόρκη.

<<<<<<

Αιχμή Γιοσέπ Μπορέλ
προς Τσαβούσογλου.
«Τεράστιος» κίνδυνος για
ευρωτουρκικές σχέσεις,
αν δεν λυθεί το Κυπριακό.

Διασύνδεση με Κυπριακό ή βέτο τον Ιούνιο;
Η «Κ» αποκαλύπτει πως μια μόνο ευκαιρία παρέχει στη Λευκωσία το νομικό πλαίσιο αναβάθμισης της Τελωνειακής Ένωσης 

Υποδείξεις Μπορέλ,
«προσφυγή»
στη Μέρκελ
Σαφείς υποδείξεις από τον ύπατο εκπρόσωπο
της Ε.Ε. Γιοσέπ Μπορέλ, εισέπραξε σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ», ο ΥΠΕΞ της Τουρκίας
Μεβλούτ Τσαβούσογλου, ως αποτέλεσμα του
αδιεξόδου που καταγράφηκε στη Γενεύη.
Όπως είμαστε σε θέση να γνωρίζουμε, ο κ.
Μπορέλ στο πλαίσιο επικοινωνίας με τον κ.
Τσαβούσογλου, προειδοποίησε ότι εάν δεν
υπάρξει πρόοδος για λύση του Κυπριακού,
τότε ο κίνδυνος για μπλοκάρισμα των ευρω-
τουρκικών σχέσεων θα είναι «τεράστιος». Η
υπόδειξη Μπορέλ αποκτά ιδιαίτερη σημασία
υπό το φως των τουρκικών αξιώσεων για ανα-
βάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης, άμεσα,
τις οποίες επανέλαβε πριν από μερικές μέρες
στο Βερολίνο, ο ΥΠΕΞ Μεβλούτ Τσαβούσογλου,
προσβλέποντας στη συνεχιζόμενη «θετική
ψήφο» του Γερμανού υπουργού Εξωτερικών
Χάικο Μάας. Συναφείς πληροφορίες αναφέρουν
ότι η άμεση δρομολόγηση της αναβάθμισης
της Τελωνειακής Ένωσης της Τουρκίας, απε-
τέλεσε το βασικό αντικείμενο και της επικοι-
νωνίας Ερντογάν-Μέρκελ, με τον Τούρκο
πρόεδρο να επιχειρεί να διασφαλίσει ότι το
Βερολίνο θα συνεχίσει να πρωτοστατεί προς
αυτή την κατεύθυνση, ανεξαρτήτως της προ-
κλητικά απαράδεκτης στάσης που τήρησαν
η Άγκυρα και το ψευδοκράτος στην άτυπη
πενταμερή της Γενεύης, αναφορικά με τη
λύση του Κυπριακού. Κι ενώ το Βερολίνο φέ-
ρεται να αρκείται –επί του παρόντος τουλά-
χιστον– στη συνέχιση ενός «διαλόγου» για
ζητήματα Ανατολικής Μεσογείου, όπως συ-
νάγεται από τις τοποθετήσεις Μάας, την ίδια
ώρα, επίσημος της Ε.Ε., στις Βρυξέλλες, ανέφερε
ότι με βάση τα υφιστάμενα δεδομένα, η Ένωση
θα μπορούσε τον Ιούνιο να κάνει ένα ακόμη
βήμα προς την κατεύθυνση στήριξης της
Τουρκίας στο μεταναστευτικό (παρότι εκκρεμεί
η γραμμή από την οποία θα εκταμιευθούν τα
υπό συζήτηση ποσά 5 περίπου δισεκατομ-
μυρίων ευρώ). Σύμφωνα με τον ίδιο επίσημο,
η Ε.Ε. «δεν θα μπορούσε» να πάει παραπέρα,
θέση η οποία ηχεί μεν θετικά, αλλά θα πρέπει
να διαφανεί στην πράξη κατά πόσον μετα-
φράζεται σε ουσιαστική έκφραση πολιτικής
ή όχι. Κατά πόσον δηλαδή, η θέση αυτή αν-
τανακλά κάποιες σκέψεις για μετάθεση της
λήψης απόφασης, αναφορικά με το μείζον
ζήτημα της αναβάθμισης της Τελωνειακής
Ένωσης της Τουρκίας, ή εάν είναι απλώς μια
εύηχη τοποθέτηση.

O πρόεδρος Αναστασιάδης επισημαίνει στο πλαίσιο επαφών ότι δεν είναι δυνατόν να συ-
ναινέσει σε αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης, εάν δεν υπάρξει ευθεία διασύνδεση
με τις κυπρογενείς υποχρεώσεις της Τουρκίας.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΙΧΑΛΗ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ

Η Επανάσταση να είναι βελούδινη
«Μ ην κλαις πάνω από το

χυμένο γάλα» λέει η λαϊ-
κή θυμοσοφία, θέλοντας

να καταδείξει ότι πολύ μεγαλύτερη
σημασία έχει το τι θα κάνεις από
εδώ και μπρος, παρά το να μηρυ-
κάζεις διαρκώς το τι έγινε. Και όμως,
στην Κύπρο το τελευταίο διάστημα,
γίνεται το αντίθετο. Αντί να συζη-
τάμε την επόμενη μέρα της χώρας,
η προσπάθεια είναι να μείνει η χώρα
κολλημένη σε όσα μας πλήγωσαν. 

Η μεγαλύτερη κατασυκοφάντηση
της χώρας διεθνώς, μάλιστα, προ-
έρχεται από τη δική μας αντιπολί-
τευση. Φτάσαμε στο σημείο ο κ. Νι-
κόλας Παπαδόπουλος, με ψευδή
στοιχεία, να προσπαθεί να πείσει
ότι η Κύπρος είναι ουραγός στους
εμβολιασμούς, την ώρα που (ενώ
γραφόταν αυτό το άρθρο) είμαστε
6η στην Ε.Ε., σε απόσταση αναπνοής
από τη Γερμανία και το Βέλγιο. Κυ-

ριαρχεί, βλέπετε, η νοοτροπία «ας
καούν όλα, φτάνει να γίνει το δικό
μας».

Άμοιροι ευθυνών δεν είναι για
αυτή την κατάσταση ούτε η κυβέρ-
νηση ούτε ο Δημοκρατικός Συνα-
γερμός. Δόθηκαν αφορμές και έγιναν
λανθασμένοι χειρισμοί που πλή-
γωσαν. Δόθηκε πρόσφορο έδαφος
στις Κασσάνδρες, τους τελάληδες
της μισαλλοδοξίας και τις επαγγελ-
ματίες μοιρολογήτρες που μεσου-
ρανούν στην πολιτική μας σκηνή.

Κάποια στιγμή όμως αυτό το θέ-
ατρο του παραλόγου πρέπει να τε-
λειώσει. Διότι κάνει κακό στη χώρα,
κακό στην προοπτική και το μέλλον
όλων μας. Χρειάζεται η κάθαρση,
χρειάζεται η λειτουργία της δικαιο-
σύνης, χρειάζεται όμως και το αύριο
που να είναι καλύτερο, πιο στέρεο
και πιο ελπιδοφόρο για όλους τους
Κυπρίους. Ουσία της πολιτικής

είναι να ανοίγει δρόμους για τη χώ-
ρα και να δημιουργεί καλύτερη ζωή
για τον κάθε πολίτη. Και σήμερα,
αυτό που χρειαζόμαστε δεν είναι
η αυτοκαταστροφή, αλλά μια βε-
λούδινη πολιτική επανάσταση. Να
σπάσουμε το διαζύγιο μεταξύ κοι-
νωνίας και Βουλής. Να νιώθει ο
κάθε πολίτης ότι έχει δικαιώματα,
υποχρεώσεις, αλλά και κράτος του
ανταποδίδει επαρκώς, όσα ο ίδιος
του προσφέρει. Ότι το κράτος δη-
μιουργεί αντί να καταστρέφει ευ-
καιρίες. Ότι όλοι μαζί προστατεύου-
με όσα δημιουργήσαμε και γκρε-
μίζουμε ό,τι εμποδίζει τη χώρα να
βρει τον δρόμο της. 

Σε αυτή την περίεργη και τοξική
προεκλογική εκστρατεία η μεγα-
λύτερη δυσκολία προκύπτει όταν
επιχειρήσεις να εξηγήσεις το πώς
προχωρούμε μπροστά. Το πώς θε-
σπίζεται το διάφανο κράτος. Πώς

ολοκληρώνεται το τεράστιο μεταρ-
ρυθμιστικό πρόγραμμα που ήδη
υλοποιείται στην Κύπρο. Το νέο
αναπτυξιακό μοντέλο που χρειάζε-
ται η χώρα και το οποίο μάλιστα
συνεπικουρείται από τα 3 δισεκα-
τομμύρια ευρωπαϊκών και δικών
μας πόρων που έχουν προβλεφθεί
για να στηρίξουν το οικοδόμημα
της Κύπρου της νέας εποχής. 

Συνολικά, 920 εκατομμύρια προ-
βλέπονται την επόμενη περίοδο
για να κτίσουν μια εξυπνότερη και
πιο ανταγωνιστική χώρα, 1 δισε-
κατομμύριο εκατό πενήντα εκα-
τομμύρια προβλέπονται για το πε-
ριβάλλον και την πράσινη ανάπτυ-
ξη, 547 εκατομμύρια προβλέπονται
για το κοινωνικό κράτος και την
επένδυση στο ανθρώπινο κεφάλαιο.
Επίσης, 254 εκατομμύρια προβλέ-
πονται για μια πιο συνδεδεμένη
Κύπρο, πιο κοντά στους πολίτες,

ενώ 80 εκατομμύρια προβλέπονται
για την υγεία και την πολιτική προ-
στασία. 

Μιλάνε όλοι διαρκώς για τους
νέους και τη μεσαία τάξη. Τη σιω-
πηλή πλειοψηφία αυτού του τόπου.
Ελάχιστοι όμως τολμούμε να σκια-
γραφήσουμε το πώς βλέπουμε το
παρόν και το μέλλον τους. Και όσο
και αν προσπαθούμε, ελάχιστος χώ-
ρος υπάρχει σήμερα για να τα συ-
ζητήσουμε. Οι ζωές μας και η πορεία
της χώρας προς τα μπροστά δεν
«πουλάνε», μπροστά στο δηλητήριο
της τοξικότητας και το κοινωνικό
life style που μας κατακλύζουν. 

H σιωπηλή πλειοψηφία χρειάζε-
ται απλά πράγματα: Μία κυβέρνηση
και μία Βουλή που θα εξασφαλίζουν
σταθερότητα, θα συμπεριφέρονται
έντιμα σε όλα τα επίπεδα, θα στη-
ρίζουν την κυπριακή οικογένεια,
θα οδηγούν αντί να ακολουθούν

την κοινωνία. Ένα σύγχρονο κρά-
τος που θα εξασφαλίζει την κοινω-
νική ηρεμία και την αναπτυξιακή
προοπτική. Με καλές δουλειές,
καλά σχολεία, φροντίδα για τα παι-
διά και την εργαζόμενη μάνα, καλές
υπηρεσίες υγείας, δημόσια τάξη
και ασφάλεια.

Οι ανάγκες αυτών των ανθρώ-
πων, των καθημερινών ανθρώπων,
είναι που πρέπει να έρθουν τώρα
στο προσκήνιο. Αυτή είναι η πραγ-
ματική δουλειά της πολιτικής, όχι
ο φανατισμός και το μίσος. Διότι
τέτοιο φανατισμό, είχαμε να ζή-
σουμε από εκλογές των δεκαετιών
πριν από το 1990. Ο φανατισμός
γκρεμίζει. Εμείς, τώρα, χρειάζεται
να κτίσουμε. Πρώτα και κύρια, την
πολιτική, από την αρχή. 

Ο κ. Μιχάλης Σοφοκλέους είναι υποψή-
φιος βουλευτής ΔΗΣΥ Λευκωσίας.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Το τι έλαβε χώρα στην Άτυπη της
Γενεύης δεν πρέπει να εκπλήσσει
τους έμπειρους παρατηρητές στο
Κυπριακό. Η Άγκυρα δεν εισέπραξε
ιδιαιτέρως, σε διεθνές επίπεδο, το
blame game για την αποτυχία της
διάσκεψης και η πρόταση Τατάρ
μένει ως «προίκα» στο τραπέζι του
Κυπριακού με τον ίδιο τον γ.γ. του
ΟΗΕ να ζητεί, επί της ουσίας, πε-
ρισσότερη επιμονή και, κάπως αό-
ριστα (σ.σ. τον «νεκρό» Αύγουστο
δεν γίνονται διασκέψεις για το Κυ-
πριακό) να θέτει τις προϋποθέσεις
για μια νέα διάσκεψη. Το τελευταίο
σενάριο αν ιδωθεί από ένα πρίσμα
απόλυτου ορθολογισμού σημαίνει,
πρακτικά, το εξής: Ή τα περί λύσης
δύο κρατών του Τατάρ θα αποσυρ-
θούν ακριβώς γιατί ο ίδιος δεν θα
έχει πολιτικό μέλλον ή η ελληνο-
κυπριακή πλευρά θα συναινέσει
στο να συζητήσει προτάσεις εκτός
της συμφωνημένης, διαχρονικά,
ΔΔΟ. Προς το παρόν, αμφότερα τα
σενάρια έχουν λίγες πιθανότητες
επαλήθευσης. Την ίδια στιγμή, η
ελληνοκυπριακή πλευρά, διά των
δηλώσεων του ΠτΔ περί διεθνούς
εκστρατείας διαφώτισης για το Κυ-
πριακό αλλά και των αυστηρών
μηνυμάτων προς την πλευρά Τα-
τάρ, δίνει το τέμπο του πώς θα κι-
νηθεί στους επόμενους μήνες: Απο-
τρεπτικά προκειμένου να διαχει-
ριστεί τη διπλή στρατηγική Άκγ-
κυρας - Τατάρ. Από τη μία με την
Τουρκία σε διεθνές και περιφερει-
ακό επίπεδο να εντάσσει το Κυ-
πριακό στο πλαίσιο της βελτίωσης
των σχέσεών της με την Ε.Ε. – στο
πλαίσιο του καθορισμού της νέας
ευρωτουρκικής σχέσης. Από την
άλλη, με την Τουρκία να προχωρεί
σε μια προσπάθεια εμπέδωσης –
από κοινού με τον Τατάρ – της
αποτύπωσης όσων ο τελευταίος
κατέθεσε στην πρότασή του στη
Γενεύη. Αλλά και στο περιφερειακό
επίπεδο, με ευρύτερους γεωπολι-
τικούς όρους για την Τουρκία στην
Ανατολική Μεσόγειο. 

Το πολύ κακό σενάριο
Το χειρότερο σενάριογια την

Κυπριακή Δημοκρατία τους επό-
μενους μήνες θα ήταν ένας συν-

δυασμός σταδιακής αναβάθμισης
των κρατικών χωρητικοτήτων της
λεγόμενης «ΤΔΒΚ» σε συνδυασμό
με μια σειρά διπλωματικών εξελί-
ξεων για την Τουρκία τόσο σε πε-
ριφερειακό επίπεδο όσο και με συκ-
γεκριμένο αποτύπωμα επί της Κύ-
πρου. Αυτή τη στιγμή, επί της αρ-
χής, τρεις χώρες δείχνουν να είναι
πρόθυμες να προβούν σε απευθείας

αναγνώριση της «ΤΔΒΚ»: Το Πα-
κιστάν, το Μπαγκλαντές και σε μι-
κρότερο βαθμό το Αζερμπαϊτζάν.
Ωστόσο, πριν συμβεί κάτι τέτοιο
–αν κι εφόσον υπάρξει αδιέξοδο
στην επανεκκίνηση των συνομι-
λιών, η λεγόμενη «ΤΔΒΚ» θα μπο-
ρούσε να κινηθεί και στις παρυφές
της διεθνούς αναγνώρισης με έν-
ταξή της σε οργανισμούς όπως το
Turkic Council (σ.σ. με την Ουγγαρία
σε ρόλο παρατηρητή), απευθείας
εμπορικές σχέσεις με τουρκόφωνα
αλλά και μη κράτη ή με μια διπλω-
ματική καμπάνια προκειμένου να
αποκτήσει, εντός του ΟΗΕ, καθε-
στώς χώρας παρατηρητή (non-
member observer state status). Κι-
νήσεις χωρίς ιδιαίτερο κόστος για
την Τουρκία και τον Τατάρ που
απλώς θα εμβάνθυναν το επιχεί-
ρημα περί κυριαρχικής ισότητας
και δύο κρατών και που παράλληλα
θα εγκαινίαζαν ένα διπλωματικό
παρασκήνιο ανταγωνισμών μεταξύ
της Κυπριακής Δημοκρατίας και
της «ΤΔΒΚ» προκειμένου να μην
επανεκκινήσει ο διάλογος, αποκο-

ρύφωμα του οποίου θα δούμε και
στη στάνταρντ, για το Κυπριακό,
κινητικότητα που λαμβάνει κάθε
χρόνο τον Σεπτέμβριο στη Νέα
Υόρκη λόγω της Γενικής Συνέλευ-
σης του ΟΗΕ. Την ίδια στιγμή, η
Τουρκία θα μπορούσε αφού βελ-
τιώσει, επί μιας συναλλακτικής
πλέον προσέγγισης, τις σχέσεις
της με την Ευρωπαϊκή Ένωση να
προχωρήσει, απρόσκοπτα, με τη
διενέργεια παράνομων γεωτρήσεων
επί της κυπριακής ΑΟΖ, καθώς και
με κινήσεις σε σχέση με την Αμ-
μόχωστο. Το ερώτημα πώς θα πρά-
ξει ο γ.γ. του ΟΗΕ σε σχέση με τους
όρους εντολής του στο Κυπριακό
σε περίπτωση συνεχιζόμενων απο-
τυχιών να συγκεράσει τις αντίθετες
θέσεις προκειμένου να υπάρξουν
συνομιλίες αποτελεί, επίσης, ένα
κρίσιμο ερώτημα που ωστόσο θα
απασχολήσει τη Λευκωσία, επί της
ουσίας, στις αρχές του 2022. 

Αμηχανία λόγω κινήσεων
Η Τουρκία δεν δείχνει να πτο-

είται από τις γεωπολιτικές δυνα-

μικές ισχύος στην Ανατολική Με-
σόγειο και τη Μέση Ανατολή και
μετά την ομαλοποίηση των σχέ-
σεων Σαουδικής Αραβίας-Κατάρ
προχώρησε σε μια κίνηση αστραπή
επανεκκινώντας τις σχέσεις της
με τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα,
χώρα με την οποία βρίσκονταν σε
έντονο περιφερειακό ανταγωνισμό
ισχύος με στρατιωτικό μάλιστα,
στην πρόσφατη σύγκρουση στη
Λιβύη, αποτύπωμα και βαθιές ιδε-
ολογικές προεκτάσεις. Την ίδια
στιγμή η τουρκική διπλωματία ενό-
ψει των δύσκολων ευρωτουρκικών
και αμερικανοτουρκικών σχέσεων
που κορυφώνονται φαίνεται να
βρίσκεται κοντά στην ομαλοποίηση
των σχέσεών της με την Αίγυπτο
και το Ισραήλ και κράτη της Ε.Ε.
μέσω τόσο διορθωτικών κινήσεων
και προχωρημένων συνομιλιών
στην πρώτη περίπτωση όπως και
τριμερών σχημάτων συνεργασίας
με έμφαση της εξελίξεις στη Μαύρη
Θάλασσα στο πλαίσιο και του αν-
ταγωνισμού Δύσης - Ρωσίας που
μαίνεται τελευταίως στη δεύτερη.

Στην περίπτωση της Αιγύπτου (σ.σ.
οι ΥΦΥΠΕΞ των δύο χωρών συναν-
τήθηκαν στο Κάιρο την περασμένη
εβδομάδα) μάλιστα έχει ενδιαφέρον
αν μια επανεκκίνηση των σχέσεων
με την Τουρκία θα δημιουργήσει
στη Λευκωσία κάποιου είδους αμη-
χανία, ενώ στην περίπτωση της
Συνόδου στα τέλη του Ιουνίου το
δίλημμα ενώπιον της ελληνοκυ-
πριακής πλευράς παραμένει εν-
διαφέρον: Θα κινηθεί σε σκληρή
γραμμή προκειμένου να βρει, εντός
Ε.Ε., πρόσφορο έδαφος για στήριξη
ώστε να αποτρέψει μια αναβάθμιση
των σχέσεων Ε.Ε. –Τουρκίας, στο
πλαίσιο μιας νέας διακριτής σχέσης
ή η εκστρατεία διαφώτισης δεν θα
επιφέρει τα επιθυμητά αποτελέ-
σματα. Πάντως, αν τον Ιούνιο παρ-
θούν καθοριστικές αποφάσεις για
το μέλλον Ε.Ε. -Τουρκίας μια νέα
απόπειρα του γ.γ. για επανεκκίνηση
του διαλόγου στο Κυπριακό θα λά-
βει χώρα –εξ ορισμού– σε ένα ti-
ming που δεν ευνοεί, αντικειμενικά,
την ελληνοκυπριακή διαπραγμα-
τευτική θέση. 

Το διπλωματικό βουνό μετά τη Γενεύη 
Aγκυρα και Τατάρ ντριμπλάρουν το blame game της Λευκωσίας - Χωρίς διέξοδο το χάσμα που εμπεδώνεται μετά την Ατυπη

<<<<<<

Το χειρότερο σενάριο για
την Κυπριακή Δημοκρα-
τία τους επόμενους μή-
νες θα ήταν ένας συν-
δυασμός σταδιακής ανα-
βάθμισης των κρατικών
χωρητικοτήτων της λε-
γόμενης «ΤΔΒΚ» σε συν-
δυασμό με μια σειρά αρ-
νητικών διπλωματικών
εξελίξεων σε σχέση με
την Τουρκία. Η Τουρκία και ο Τατάρ φαίνεται πως δεν... έφυγαν από τη Γενεύη με την ευθύνη για την αποτυχία της διάσκεψης,

τουλάχιστον στο επίπεδο των δηλώσεων του ίδιου του γ.γ. του ΟΗΕ.

Υπάρχει διέξοδος;
Στην παρούσα φάση έμπειροι
παρατηρητές στο Κυπριακό,
διεθνώς αλλά και στην Κύπρο,
καταλήγουν στο ότι δεν υπάρ-
χει διέξοδος στο χάσμα που
δείχνει να εμπεδώνεται μετά
την άτυπη Πενταμερή της Γε-
νεύης μεταξύ των επιδιώξεων
των δύο κοινοτήτων ως προς
το τι πρέπει να συζητηθεί ως
φόρμουλα λύσης σε μια επά-
νοδο στο τραπέζι των συνομι-
λιών. Με απόλυτα ορθολογι-
κούς όρους ή θα γεφυρωθεί
το χάσμα μεταξύ δύο κρατών
και ΔΔΟ σε μια φόρμουλα λύ-
σης που θα περιέχει στοιχεία
και των δύο, πράγμα που βρί-
σκει έντονες αντιδράσεις στο
εσωτερικό πολιτικό σκηνικό ή
πρέπει να βρεθεί μια φόρμου-
λα προκειμένου η Τουρκία να
λάβει όλο το μερίδιο της ευθύ-
νης για την εμμονή της σε λύ-
ση εκτός πλαισίου της ΔΔΟ. Το
τελευταίο εντάσσει αναπό-
φευκτα την Κ.Δ. ή σε μια ου-
σιαστική προσπάθεια για απο-
τροπή των τουρκικών τετελε-
σμένων και επαναπροσδιορι-
σμό των στρατηγικών επιδιώ-
ξεων για λύση του Κυπριακού
ή σε μια διαχειριστική κατά-
σταση τακτικισμών προκειμέ-
νου να μη φανεί τυχόν και δι-
κή της ευθύνη σε ένα οριστικό
ναυάγιο επανέναρξης του δια-
λόγου. Για πρώτη φορά, ίσως,
η άτυπη της Γενεύης θα απο-
δείξει πως για την ελληνοκυ-
πριακή πλευρά οι εκστρατείες
διαφώτισης και η ανάδειξη
των ευθυνών της Τουρκίας, σε
διεθνές και περιφερειακό επί-
πεδο, θα γίνεται αυτή τη φορά
προς μια διττή κατεύθυνση –
τόσο της επίρριψης της ευθύ-
νης στην Άγκυρα αλλά και της
κατάρριψης του επιχειρήμα-
τος για παραλείψεις της δικής
μας πλευράς στην τετραετία
που μεσολάβησε από το Κραν
Μοντάνα. Ομολογουμένως, δι-
πλωματικά ομιλούντες, ένα...
βουνό. 
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Συνέντευξη στη 
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η άτυπη διάσκεψη της Γενεύης θα
μείνει στην ιστορία ως η Πεντα-
μερής με την οποία τα «δύο κράτη»
μπήκαν πάνω στο τραπέζι και ξε-
κίνησε με αυτόν τον τρόπο η συ-
ζήτηση για συμφωνημένη διχοτό-
μηση της πατρίδας μας, λέει στη
συνέντευξή του στην «Κ» ο πρό-
εδρος του ΔΗΚΟ Νικόλας Παπα-
δόπουλος. Όπως εξηγεί, είχαμε
πολλές φορές περιστατικά διαπλο-
κής, όμως ένα δίκτυο διαπλοκής,
όπως αυτό που είχε στηθεί με τα
«χρυσά διαβατήρια», που διακινού-
σε δισεκατομμύρια, κατευθυνόμενο
από τον λόφο του Προεδρικού, πρώ-
τη φορά είχαμε στην ιστορία της
Κύπρου.
–Ξέρετε τι λένε: Το ΔΗΚΟ της
κομματικής ταυτότητας, του
ΞΕΚΤΕ, του Σάββα Βέργα και
του Ντίνου Μιχαηλίδη, δεν νο-
μιμοποιείται να παίζει τον κυ-
νηγό της διαφθοράς…

–Το «φταίνε όλοι και άρα δεν
φταίει κανένας» είναι η μόνιμη και
γνωστή υπεράσπιση όλων των απα-
τεώνων και η κυβέρνηση της δια-
πλοκής δεν θα μπορούσε να απο-
τελέσει την εξαίρεση σε αυτόν τον
κανόνα. Τέτοιες ισοπεδωτικές προ-
σεγγίσεις ουσιαστικά «ξεπλένουν»
τους διεφθαρμένους και τους δια-
πλεκόμενους. Το ότι πάντα είχαμε
μεμονωμένα περιστατικά διαπλοκής
από αξιωματούχους που εξυπηρε-
τούσαν το δικό τους προσωπικό
συμφέρον αυτό είναι αλήθεια.
Όμως, ένα δίκτυο διαπλοκής, όπως
αυτό που είχε στηθεί με τα «χρυσά
διαβατήρια», που διακινούσε δι-
σεκατομμύρια, κατευθυνόμενο από
τον λόφο του Προεδρικού, πρώτη
φορά είχαμε στην ιστορία της Κύ-
πρου. Δεν είναι τυχαίο ότι για πρώτη
φορά στην ιστορία της χώρας μας
έχουμε έρευνα της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής κατά της Κύπρου, έρευνα
του Διεθνούς Οργανισμού Ελεγ-
κτικών Αρχών και έρευνες από την
Ευρωπαϊκή Εισαγγελία για υποθέ-
σεις διαφθοράς. Άστε που για πρώτη
φορά έχουμε μία κυβέρνηση που
αρνείται να συνεργαστεί με την
Ελεγκτική Υπηρεσία και τη Βουλή
και εμποδίζει τον έλεγχο και τη
διαφάνεια.
–Θα σας πουν κάποιοι πως όποι-
ος ζει σε γυάλινο σπίτι δεν πρέ-
πει να ρίχνει πέτρες. Και εννο-
ούν τις δραστηριότητες του γρα-
φείου Τάσσος Παπαδόπουλος

που είτε αδίκως είτε δικαιολο-
γημένα πάντα θα τις βρίσκετε
μπροστά σας…

–Η διαπλοκή και η διαφθορά εί-
ναι στο Υπουργικό Συμβούλιο της
διακυβέρνησης ΔΗΣΥ και στον
πρόεδρο της Δημοκρατίας που εν-
τοπίζεται, πλέον αποδεδειγμένα,
με βάση και το ενδιάμεσο πόρισμα
της ερευνητικής Επιτροπής Νικο-
λάτου. Από κει και πέρα, αν έχετε
οποιεσδήποτε ερωτήσεις που αφο-
ρούν το συγκεκριμένο δικηγορικό
γραφείο εισηγούμαι να τις απευ-
θύνετε εκεί. Εγώ αποχώρησα από
μέτοχος από το συγκεκριμένο γρα-
φείο το 2011, όπως δείχνει το σχε-
τικό μητρώο του Εφόρου Εταιρειών,
αποχώρησα από συνεργάτης και
υπάλληλος τον Δεκέμβριο του 2013
με την εκλογή μου στην Προεδρία
του ΔΗΚΟ, όπως πιστοποιείται από
το μητρώο του Ταμείου Κοινωνικών
Ασφαλίσεων και δεν ανανεώνω
καν την άδεια του δικηγόρου μετά
το 2014, δηλαδή δεν ασκώ το επάγ-
γελμα του δικηγόρου από το 2014,
όπως φαίνεται από το σχετικό μη-
τρώο του Παγκύπριου Δικηγορικού
Συλλόγου. Καμία σχέση λοιπόν δεν
έχω με πολιτογραφήσεις. Έχετε
όμως δίκιο πως θα βρίσκω πάντα
τη λασπολογία μπροστά μου καθώς,
ελλείψει επιχειρημάτων, οι λασπο-
λογίες και η συκοφαντία είναι το
μόνο πράγμα που τους έχει μείνει.
–Κατηγορείτε τον πρόεδρο,
υπουργούς και στελέχη του ΔΗ-
ΣΥ για την εμπλοκή τους στο
ΚΕΠ, ωστόσο βάσει του ενδιά-
μεσου πορίσματος το 5% των
παράνομων πολιτογραφήσεων
ανήκει στο γραφείο του Τάσσου
Παπαδόπουλου. Εκεί γιατί να
μην τίθεται θέμα τάξης ίσως
και διαπλοκής;

–Τις παράνομες πολιτογραφή-
σεις είναι το Υπουργικό Συμβούλιο
που τις έκανε. Το Υπουργικό Συμ-
βούλιο είναι που παρανόμησε και
επαναλαμβάνω πως αν έχετε οποι-
εσδήποτε ερωτήσεις που αφορούν
το συγκεκριμένο δικηγορικό γρα-
φείο μπορείτε να τις απευθύνετε
σε αυτούς. Σημειώστε πως μέχρι
στιγμής, οι μόνες επιβεβαιωμένες
παράνομες πολιτογραφήσεις, με
βάση τις εκθέσεις της Ελεγκτικής
Υπηρεσίας και που επιβεβαιώνονται
στο ενδιάμεσο πόρισμα, είναι αυτές
της μαρίνας της Αγίας Νάπας, τις
οποίες προώθησε το δικηγορικό
γραφείο «Νίκος Αναστασιάδης».
Υπάρχει όμως μια σημαντική δια-
φορά που η κυβέρνηση και οι εκ-

πρόσωποί της πάντα αποσιωπούν.
Κανένα δικηγορικό γραφείο δεν
έβγαζε διαβατήρια. Ο μόνος θεσμός
που μπορούσε να εκδώσει διαβα-

τήρια ήταν το Υπουργικό Συμβού-
λιο. Είναι ο πρόεδρος Αναστασιάδης
και η κυβέρνηση του ΔΗΣΥ που
εξέδιδαν παράνομα διαβατήρια σε
ποσοστό 52%. Είναι ο πρόεδρος
Αναστασιάδης και η κυβέρνηση
του ΔΗΣΥ που γνώριζαν ότι αυτά
τα διαβατήρια ήταν παράνομα,
γιατί είχαν στα χέρια τους σχετικές
γνωματεύσεις. Απλά δεν τους εν-
διέφερε. Είναι ο πρόεδρος Αναστα-
σιάδης και η κυβέρνηση του ΔΗΣΥ
που πήραν κατ’ εξακολούθηση απο-
φάσεις που ωφέλησαν την οικογέ-
νεια του προέδρου, τους υπουργούς
του και τις οικογένειές τους, κατά
παράβαση κάθε έννοιας δεοντο-
λογίας και σύγκρουσης συμφερόν-
των. Είναι ο πρόεδρος Αναστασιά-
δης και η κυβέρνηση του ΔΗΣΥ
που κρύβουν τους φακέλους του
μεγαλύτερου σκανδάλου στην ιστο-
ρία της Κυπριακής Δημοκρατίας
που μας έχει κάνει ρεζίλι διεθνώς.

Είναι ο πρόεδρος Αναστασιάδης
και η κυβέρνηση του ΔΗΣΥ που
έβαζαν το δικό τους προσωπικό
συμφέρον πάνω από το δημόσιο.
Και είναι ο πρόεδρος Αναστασιάδης
που, όπως αποκαλύφθηκε, έλαβε
δώρα ιδιωτικά ταξίδια εκατοντάδων
χιλιάδων ευρώ, από έναν Σαουδά-
ραβα εκατομμυριούχο, που ευνοή-
θηκε από το πρόγραμμα πολιτο-
γραφήσεων. Εμείς λέμε δώστε τους
φακέλους και όλα τα στοιχεία στη
δημοσιότητα επειδή δεν φοβόμαστε
τίποτα. Αντίθετα, η κυβέρνηση του
ΔΗΣΥ κρύβεται και συνεχίζει τη
συγκάλυψη επειδή ακριβώς, φο-
βάται τον έλεγχο.
–Βάσει και του ενδιάμεσου πο-
ρίσματος, ευθύνες επιρρίπτον-
ται και στον τρόπο που λειτουρ-
γούσε η Βουλή. Για ποιο λόγο
το ΔΗΚΟ ψήφισε υπέρ του ξε-
χειλώματος των κριτηρίων;

–Αυτοί που ευθύνονται για τον
διεθνή διασυρμό της χώρας μας
όσον αφορά το Πρόγραμμα Προ-
σέλκυσης Επενδύσεων, είναι ξε-
κάθαρα ο πρόεδρος Αναστασιάδης
και η κυβέρνηση ΔΗΣΥ, οι οποίοι
άλλωστε έπαιρναν και τις σχετικές
αποφάσεις σε επίπεδο Υπουργικού
Συμβουλίου. Ουδέποτε το ΔΗΚΟ
έχει ψηφίσει υπέρ του «ξεχειλώ-
ματος» των κριτηρίων. Αυτό το
έκανε η ίδια η κυβέρνηση, κατά
παραδοχή του τότε υπουργού Εσω-
τερικών, του μακαρίτη Σωκράτη
Χάσικου. Αντίθετα, εμείς απαιτή-
σαμε και ψηφίσαμε αυστηρότερους
κανονισμούς τους οποίους η κυ-
βέρνηση του ΔΗΣΥ αρνείται μέχρι
σήμερα να εφαρμόσει, γιατί επι-
θυμεί να συνεχίσει να εξυπηρετεί
πελάτες με το παλιό νομικό καθε-
στώς. Ως ΔΗΚΟ, ασκήσαμε πρω-
τοφανή πίεση στην κυβέρνηση του
ΔΗΣΥ, με το θέμα των προϋπολο-
γισμών, ακριβώς για να πετύχουμε
τον σωστό έλεγχο από την Ελεγ-
κτική Υπηρεσία. Και ενώ η κυβέρ-
νηση ΔΗΣΥ βρέθηκε πολύ κοντά
στο να υποχρεωθεί από τη Βουλή
να ικανοποιήσει αυτή τη λαϊκή
απαίτηση, δυστυχώς τα δεκανίκια
της κυβέρνησης της διαπλοκής,
μεταξύ αυτών το ΕΛΑΜ και η ΔΗΠΑ,
της έδωσαν σωσίβιο με αποτέλεσμα
η κυβέρνηση ΔΗΣΥ να συνεχίζει
να κουκουλώνει ένα μεγάλο σκάν-
δαλο. Επομένως, την κύρια ευθύνη
για το σκάνδαλο την έχει η κυβέρ-
νηση, αλλά ευθύνη έχουν και τα
κόμματα που τη στήριξαν στη συγ-
κάλυψη και στο κουκούλωμα στη
Βουλή. 

Ο ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Κατευθυνόμενο από τον Λόφο το δίκτυο
διαπλοκής των χρυσών διαβατηρίων

Είναι ο πρόεδρος και η κυβέρνηση του ΔΗΣΥ που έβαζαν το δικό τους προσωπικό συμφέρον πάνω από το δημόσιο

–Με το αποτέλεσμα της Γενεύης,
η κυβέρνηση είδε πως το παρά-
θυρο είναι ακόμη ανοικτό. Εσείς
πώς ερμηνεύετε την όλη κατά-
σταση; 

–Η Γενεύη ήταν μια πανωλεθρία
για την ε/κ πλευρά. Ο Νίκος Ανα-
στασιάδης απέτυχε και στους τρεις
στόχους που είχε θέσει πριν από
τη διάσκεψη: απέτυχε να βρεθεί
«κοινό έδαφος» στη βάση της ΔΔΟ,
απέτυχε να συνεχίσουν οι διαπραγ-
ματεύσεις από εκεί που έμειναν
στο Κραν Μοντάνα, όπως λέει ο
ίδιος ότι θέλει και απέτυχε αυτά
να γίνουν πριν από το επόμενο Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο έτσι ώστε να
διατηρείται η πίεση πάνω στην
Τουρκία. Έχασαν και στα τρία. Δυ-
στυχώς, η άτυπη διάσκεψη της Γε-
νεύης θα μείνει στην ιστορία ως
η Πενταμερής με την οποία τα
«δύο κράτη» μπήκαν πάνω στο
τραπέζι και ξεκίνησε με αυτόν τον
τρόπο η συζήτηση για συμφωνη-
μένη διχοτόμηση της πατρίδας
μας. 
–Τώρα που δίνουμε μάχη να δια-
τηρήσουμε τη ΔΔΟ στο τραπέζι,
ίσως είναι ώρα να κάνετε την
αυτοκριτική σας για το γεγονός
ότι εδώ και χρόνια βάζατε υπο-
σημειώσεις στη ΔΔΟ; 

–Δεν είμαστε εμείς που πρέπει

να προβούμε σε αυτοκριτική, αλλά
εκείνοι που διαχειρίζονται τα Κυ-
πριακό τα 32 από τα τελευταία 38
χρόνια, μας έκαναν διαλέξεις για
την αναγκαιότητα της λύσης με
κάθε ευκαιρία, αλλά μας έχουν
οδηγήσει στα δύο κράτη και στα
πρόθυρα της διχοτόμησης. Δια-
χρονική θέση του ΔΗΚΟ ήταν και
παραμένει η λύση στη βάση ΔΔΟ,
όπως αυτή περιγράφεται στις ομό-
φωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμ-
βουλίου και τα ψηφίσματα του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ. Έχου-
με φτάσει σε αυτό το επικίνδυνο
σημείο, με την απόλυτη διαφωνία
του ΔΗΚΟ σε ό,τι αφορά τους χει-
ρισμούς του Νίκου Αναστασιάδη.
Σε κάθε κρίσιμη στιγμή εμείς είχαμε
προειδοποιήσει τον ΠτΔ για τις
λανθασμένες επιλογές του, αλλά
αγνοηθήκαμε. Όπως αγνοήθηκε
η ολοκληρωμένη πρόταση μας για
νέα στρατηγική και αλλαγή τακτι-
κής στις διαπραγματεύσεις. Δυ-
στυχώς, τα πράγματα είναι πλέον
πάρα πολύ δύσκολα για να επα-
νέλθουν οι διαπραγματεύσεις πάνω
σε μία σωστή βάση.
–Συνεπώς ποιο είναι το επόμενο
βήμα; 

Το ερώτημα που απομένει, σε
σχέση με τα θλιβερά αποτελέσματα
της Γενεύης, είναι: οδηγηθήκαμε

σε αυτό το σημείο λόγω ανικανό-
τητας, ή, με σκοπιμότητα; Υπεν-
θυμίζεται το σκηνικό που είχε δια-
μορφωθεί πριν από τη διάσκεψη.
Υπενθυμίζεται ότι ολόκληρη η διε-
θνής κοινότητα είχε σχηματίσει
εδώ και καιρό την εντύπωση ότι
ο Νίκος Αναστασιάδης ήταν έτοιμος
να συζητήσει λύση «δύο κρατών»
ή «συνομοσπονδίας δύο κρατών».
Αυτό έλεγαν όλοι οι συνομιλητές
του από τον Τσαβούσογλου μέχρι
τον αρχιεπίσκοπο, αλλά και επα-
νειλημμένες δημοσιογραφικές πλη-
ροφορίες. Αυτό μας είπε ο αναπλη-
ρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ σε πρό-
σφατη συνέντευξή του, δηλώνον-

τας πως τα δύο κράτη αποτελούν
έναν «νέο ρεαλισμό». Δεν είναι τυ-
χαίο ότι έχουν εξαφανιστεί οι ανα-
φορές στην «ΚΔ» στις εκθέσεις
των ΟΗΕ για την UNFICYP. Δεν εί-
ναι τυχαίο το ότι ο ΠτΔ δεν απαί-
τησε να προσκληθεί η Κ.Δ. σε αυτή
τη διάσκεψη. Με αυτά τα δεδομένα,
η αξίωση των δύο κρατών από την
τουρκική πλευρά ήταν μια μαθη-
ματική βεβαιότητα. Το ίδιο και η
αντίδραση της διεθνούς κοινότη-
τας. Οι ευθύνες του Ν. Αναστασιάδη
και όσων στήριξαν και εξακολου-
θούν να στηρίζουν την πολιτική
του για αυτή την εξέλιξη είναι τε-
ράστιες.
–Μετά και το έγγραφο Τατάρ,
ποια θεωρείτε τη ρεαλιστική
προσέγγιση στο Κυπριακό; 

–Μετά τη Γενεύη τα πράγματα
έχουν γίνει πάρα πολύ δύσκολα.
Η Τουρκία πέτυχε να θέσει για
πρώτη φορά τη λύση των «δύο
κρατών» στο τραπέζι και ο γ.γ. του
ΟΗΕ να δηλώνει ότι θα επιχειρήσει
«να τετραγωνίσει τον κύκλο». Ως
Κυπριακή Δημοκρατία, επιβάλλεται
να επιμένουμε στο ξεκαθάρισμα
της βάσης των διαπραγματεύσεων.
Πρέπει να καταβληθεί προσπάθεια
έτσι ώστε να μην γίνει αποδεκτή
η απαίτηση της Τουρκίας για συ-
ζήτηση της «κυριαρχίας» στην

επόμενη έκθεση του γ.γ. του ΟΗΕ
προς το Συμβούλιο Ασφαλείας.
Επιπρόσθετα, θα πρέπει να ανα-
ληφθούν πρωτοβουλίες με τα μό-
νιμα μέλη του Σ.Α. για να ανατρα-
πούν τα αποτελέσματα της Γενεύης
και μάλιστα πριν από την επόμενη
πενταμερή διάσκεψη. Παράλληλα,
θα πρέπει να ενταθούν οι προσπά-
θειες να προκληθεί κόστος στην
Τουρκία μέσω της αποτροπής της
αύξησης της χρηματοδότησης της
Τουρκίας στο επόμενο Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο. Τέλος, θα πρέπει να
συνεχίσει το ενεργειακό μας πρό-
γραμμα, ώστε να διαμορφωθούν
με αυτόν τον τρόπο συμμαχίες
στην Ε.Ε. και στην Ανατολική Με-
σόγειο που θα μας αναβαθμίσουν
γεωστρατηγικά. Με άλλα λόγια
πρέπει να εφαρμοστεί μια ολοκλη-
ρωμένη Νέα Στρατηγική.
–Ποιος είναι ο εκλογικός στόχος
για τον Μάιο; 

–H διατήρηση και εδραίωση
του ρυθμιστικού και πρωταγωνι-
στικού ρόλου του ΔΗΚΟ, εντός
και εκτός Βουλής, ώστε να πετύ-
χουμε την αποκατάσταση της με-
σαίας τάξης, τη στήριξη των ερ-
γαζομένων και των μικρομεσαίων
επιχειρήσεων και να φέρουμε την
καθαρή αλλαγή που ζητάει η κοι-
νωνία. 

Το 2023, 
η συμμαχία 
με το ΑΚΕΛ και 
ο Οδυσσέας...

–Οικειοποιείστε το σύνθημα της
αλλαγής στον προεκλογικό. Όταν
μιλάτε για αλλαγή τι ακριβώς να
αναμένουμε για το ’23; Αλλαγή
με ΔΗΚΟϊκό υποψήφιο; ΑΚΕΛικό
ή ανεξάρτητο υποψήφιο;
–Η καθαρή αλλαγή δεν είναι
απλώς ένα κενό προεκλογικό
σύνθημα. Είναι κοινωνική
απαίτηση. Στο ΔΗΚΟ, όταν μι-
λάμε για αλλαγή, δεν εννοού-
με απλώς αλλαγή στη διακυ-
βέρνηση, που προφανώς επι-
βάλλεται, αλλά μιλάμε και για
αλλαγή ύφους, νοοτροπίας,
προτεραιοτήτων, πολιτικής,
συμπεριφορών. Και όλα αυτά
μπορούν να αρχίσουν να επι-
τυγχάνονται από τον Μάιο. Το
ΔΗΚΟ μπορεί να εγγυηθεί αυ-
τή την καθαρή αλλαγή και κα-
λούμε τους πολίτες να μας
βοηθήσουν για να τα καταφέ-
ρουμε. Όσον αφορά όμως τις
προεδρικές εκλογές θεωρώ
την όποια συζήτηση στο πα-
ρόν στάδιο ως υπερβολικά
πρόωρη. 
–Θα αγκαλιάζατε για παράδειγμα
μία υποψηφιότητα για τις προ-
εδρικές εκλογές όπως αυτήν του
Οδυσσέα Μιχαηλίδη; 
–Επαναλαμβάνω πως η όποια
συζήτηση για τις προεδρικές
εκλογές είναι πρόωρη. Στο
Δημοκρατικό Κόμμα η προσο-
χή μας είναι αποκλειστικά
στραμμένη στις βουλευτικές
εκλογές της 30ής Μαΐου.
–Να υποθέσουμε πως η σύμπλευ-
ση με το ΑΚΕΛ είναι μονόδρομος;
–Τα μέρη της επιδιωκόμενης
αλλαγής είναι ο κάθε Κύπριος
και η κάθε Κύπρια που δεν αν-
τέχει άλλο να βλέπει τη δια-
πλοκή και τη διαφθορά να κυ-
ριαρχούν, που θέλει μια νέα,
διεκδικητική στρατηγική στο
Κυπριακό, που θέλει συγκε-
κριμένες και εφικτές προτά-
σεις στην οικονομία, που αντι-
λαμβάνεται και ξεχωρίζει τις
σωστές εκτιμήσεις και από-
ψεις από τα επικοινωνιακά
κόλπα ή τις αποτυχημένες
«συνταγές». Από κει και πέρα,
όταν έρθει η ώρα, προφανώς
και θα επιδιώξουμε συνεν-
νόηση, με όλα τα πολιτικά
κόμματα και φορείς που συμ-
μερίζονται τους ίδιους στό-
χους με εμάς.
–Σας έχει ενοχλήσει η προϋπόθεση
που έχει θέσει ο Άντρος Κυπρια-
νού, ότι δεν πρέπει να είστε εσείς
ή άλλο ΔΗΚΟϊκό στέλεχος υπο-
ψήφιος για τις προεδρικές εκλογές
ή θεωρείτε πως υπάρχει αρκετός
χρόνος για ανατροπές και ανα-
σκευές δηλώσεων; 
–Επαναλαμβάνω πως η όποια
συζήτηση για τις προεδρικές
εκλογές είναι πρόωρη. Το πιο
σημαντικό στοιχείο σε μια συ-
νεργασία δεν είναι τα πρόσω-
πα, αλλά οι αρχές πάνω στις
οποίες στηρίζεται. Στην καθη-
μερινή επαφή που έχουμε με
τον κόσμο, οι πολίτες ζητούν
διαφάνεια, έλεγχο και κάθαρ-
ση, ώστε να καθαρίσει ο τό-
πος από όσα ενοχλούν και
προσβάλλουν την αξιοπρέ-
πεια και τη νοημοσύνη μας.
Σε αυτό το πλαίσιο, το ΔΗΚΟ,
ως υπεύθυνη πολιτική δύνα-
μη και ως ένα εκ των βασικό-
τερων κομμάτων της αντιπολί-
τευσης, θα διαβουλευθεί με
όλους όσοι θέλουν να φέ-
ρουν την καθαρή αλλαγή που
απαιτεί η κοινωνία, η οποία
μόνο με ένα ισχυρό ΔΗΚΟ
μπορεί να επιτευχθεί.

Μας έχουν οδηγήσει στα δύο κράτη και στα πρόθυρα διχοτόμησης

Το ερώτημα που απομέ-
νει, σε σχέση με τα θλιβε-
ρά αποτελέσματα της 
Γενεύης, είναι: Οδηγη-
θήκαμε σε αυτό το ση-
μείο λόγω ανικανότητας
ή με σκοπιμότητα;

Aποχώρησα από μέτοχος
από το Τάσσος Παπαδό-
πουλος το 2011, από συ-
νεργάτης και υπάλληλος
τον Δεκέμβριο του 2013
με την εκλογή μου στην
Προεδρία του ΔΗΚΟ και
καμία σχέση λοιπόν δεν
έχω με πολιτογραφήσεις.

Η Γενεύη θα μείνει στην ιστορία ως η Πενταμερής με την οποία τα «δύο κρά-
τη» μπήκαν πάνω στο τραπέζι και ξεκίνησε με αυτόν τον τρόπο η συζήτηση
για συμφωνημένη διχοτόμηση, δηλώνει ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΤΑΚΗ ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Λίγο μετά την αποτυχία της άτυπης
διάσκεψης για το Κυπριακό, τα
βλέμματα των εμπλεκόμενων πλευ-
ρών στρέφονται στις κρίσιμες δι-
πλωματικές επαφές και διεργασίες
που ακολουθούν τον επόμενο μήνα
στις Βρυξέλλες και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Η Τουρκία ετοιμάζεται για
κρίσιμης σημασίας συναντήσεις
και συνομιλίες με τους δυτικούς
εταίρους της. «Στις σχέσεις Τουρ-
κίας-Ε.Ε. επικρατεί θετικό κλίμα
το τελευταίο διάστημα. Η συμβολή
της Γερμανίας σε αυτήν την εξέλιξη
είναι αξιοσημείωτη «ήταν το μή-
νυμα του Τούρκου υπουργού Εξω-
τερικών, Μεβλούτ Τσαβούσογλου,
ο οποίος στο Βερολίνο συνάντησε
τον Γερμανό ομόλογό του. Ο κ.
Τσαβούσογλου άφησε να εννοηθεί
ότι η κυβέρνησή του αναμένει πρό-
οδο στις διαπραγματεύσεις με την
Ε.Ε. Σύμφωνα με τους τουρκικούς
διπλωματικούς και δημοσιογρα-
φικούς κύκλους στην Άγκυρα, από
αυτήν την πρόοδο θα εξαρτηθεί
η πορεία πολλών σημαντικών ζη-
τημάτων όπως λ.χ. το Κυπριακό
και τα ελληνοτουρκικά.Τον Ιούνιο,
η τουρκική πλευρά εκτός από την
Ε.Ε. ετοιμάζεται να συναντήσει και
τον νέο πρόεδρο των ΗΠΑ. Ο Τζο
Μπάιντεν, λίγο πριν από τη συνάν-
τησή του με τον Τούρκο ομόλογό
του, ξεκαθαρίζει ότι δεν πρόκειται
να ακολουθήσει τη στρατηγική του
προκατόχου του στις αμερικανο-
τουρκικές σχέσεις. Αναγνωρίζοντας
την Αρμένικη Γενοκτονία και δρο-
μολογώντας στην Ουάσιγκτον ένα
πακέτο κυρώσεων για τους Τούρ-
κους αξιωματούχους που εμπλέ-
κονται σε υποθέσεις παραβίασης
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, και
φυσικά κρατώντας στο συρτάρι
του τους φακέλους διαφθοράς,
στους οποίους εμπλέκονται ονό-
ματα που βρίσκονται κοντά στην
τουρκική κυβέρνηση, ο κ. Μπάιντεν
ξεκαθαρίζει ότι επιθυμεί να συζη-
τήσει σειρά ζητημάτων με τον Ρε-
τζέπ Ταγίπ Ερντογάν με όρους που
θα θέσει η αμερικανική πλευρά. 

Οι κρίσιμες ημερομηνίες
Η αγωνία της τουρκικής πλευράς

για το μέλλον των σχέσεών της με
τη Δύση ξεκινά στα μέσα Ιουνίου
και κορυφώνεται στα τέλη του επό-
μενου μήνα, στη συνεδρίαση του
Συμβουλίου της Ε.Ε. Λίγο πριν από
αυτές τις κρίσιμες συναντήσεις, η
τουρκική πλευρά ετοιμάζεται να
παρακολουθήσει με ιδιαίτερο εν-
διαφέρον και την έκτακτη σύσκεψη

του Συμβουλίου της Ε.Ε. για την
πανδημία, την κλιματική αλλαγή
και τη Ρωσία, η οποία είναι προ-
γραμματισμένη για τις 25 Μαΐου.
Τα όσα θα συζητήσουν οι Ευρωπαίοι
αξιωματούχοι σχετικά με την πορεία
της πανδημίας, κυρίως τη φετινή
τουριστική σεζόν και την επιδεί-
νωση των σχέσεων Δύσης-Ρωσίας,
χαρακτηρίζονται από τους Τούρ-
κους αξιωματούχους ως «ζωτικής
σημασίας» ζητήματα. Λίγο μετά
την προαναφερόμενη έκτακτη συ-
νάντηση των Ευρωπαίων εταίρων,

η Άγκυρα θα θέσει υπό το μικρο-
σκόπιό της την άφιξη του νέου
προέδρου των ΗΠΑ στη γηραιά
ήπειρο, ο οποίος θα συμμετάσχει
σε σειρά σημαντικών συσκέψεων.
Τα μηνύματα που θα εκπέμψει ο
Αμερικανός πρόεδρος στο πρώτο
παρθενικό ταξίδι του στην Ευρώπη
αφορούν πολυδιάστατα την τουρ-
κική πλευρά, τόσο σε ό,τι αφορά
διάφορα ανοιχτά μέτωπα όπως λ.χ.
αυτά της Λιβύης και της Συρίας
όσο και τη στάση που θα τηρήσει
η Άγκυρα στη νέα αντιπαράθεση
της Δύσης με τη Ρωσία και την
Κίνα. 

Στην Άγκυρα, σχολιάζοντας τα
προαναφερόμενα, καλά ενημερω-
μένες πηγές της «Κ» σημείωναν
την προηγούμενη εβδομάδα ότι η
αγωνία για το μέλλον των σχέσεων
Δύσης-Τουρκίας θα ξεκινήσει να
κορυφώνεται στις 14 Ιουνίου, όταν
το ΝΑΤΟ θα συνεδριάσει για να
συζητήσει τις σχέσεις της στρα-
τιωτικής συμμαχίας με τη Ρωσία
και την Κίνα καθώς και την κλι-
ματική αλλαγή. «Αναμένουμε ότι
τα ζητήματα της Ανατολικής Με-
σογείου θα βρουν αντίκτυπο σε
αυτήν τη συνάντηση. Ο ελληνικός
παράγοντας δεν αποκλείεται να
επιχειρήσει να μας προκαλέσει πο-
νοκέφαλο. Επίσης, δεν αποκλείεται
να έρθουν στο προσκήνιο και ορι-
σμένα αγκάθια στις σχέσεις μας
με τη Δύση, όπως λ.χ. οι σχέσεις
μας με τη Ρωσία, η αγορά των ρω-

σικών πυραύλων κ.ά.», τονίζουν
οι πηγές της «Κ». 

Στο περιθώριο της σύσκεψης
του ΝΑΤΟ, αναμένεται ότι οι πρό-
εδροι των ΗΠΑ και της Τουρκίας
θα συναντηθούν για πρώτη φορά
μετά την αλλαγή σκυτάλης στον

Λευκό Οίκο. Η συνάντηση «έκλεισε»
κατά τη διάρκεια της πρόσφατης
τηλεφωνικής επικοινωνίας Μπάιν-
τεν-Ερντογάν, στην οποία ο Αμε-
ρικανός πρόεδρος ενημέρωσε τον
Τούρκο ομόλογό του για την από-
φαση της αναγνώρισης της Γενο-

κτονίας των Αρμενίων. Σε ό,τι αφο-
ρά το περιεχόμενο της σχεδιαζό-
μενης συνάντησης των προέδρων
των ΗΠΑ και της Τουρκίας, η τουρ-
κική πλευρά αναμένει ότι στο προ-
σκήνιο θα έρθει μια ευρεία γκάμα
ζητημάτων όπως λ.χ. ο διάλογος
και η συνεργασία των δυο χωρών
σε πολλά ανοιχτά «μέτωπα», οι βα-
σικές ελευθερίες και τα ανθρώπινα
δικαιώματα στην Τουρκία, η αντι-
μετώπιση της τρομοκρατίας, το
Κουρδικό Ζήτημα, τα ελληνοτουρ-
κικά ακόμη και το Κυπριακό. 

Ο διπλωματικός «καύσωνας» για
την Τουρκία και την ευρύτερη πε-
ριοχή αναμένεται να κορυφωθεί
στις 24-25 Ιουνίου όταν θα συνε-
δριάσει το Συμβούλιο της Ε.Ε. Τόσο
στις Βρυξέλλες όσο και στην Άγκυρα
οι τελευταίες πληροφορίες θέλουν
το συγκεκριμένο συμβούλιο να είναι
καθοριστικής σημασίας για το μέλ-
λον των σχέσεων Τουρκίας-Ε.Ε. Η
Τουρκία αναμένει το τελικό απο-
τέλεσμα της συνόδου με μια λίστα
αιτημάτων. Πρώτα από όλα, η τουρ-
κική πλευρά επιδιώκει την αναθε-
ώρηση της τελωνειακής ένωσης.
Την ίδια στιγμή, το τουρκικό αίτημα
για την άρση των τουριστικών επι-
θεωρήσεων στα τουρκικά διαβα-
τήρια παραμένει επί τάπητος. Επί-
σης, η Τουρκία ζητάει περισσότερη
κατανόηση από την Ε.Ε. στα πεδία
της τρομοκρατίας, των εσωτερικών
εξελίξεων στη γειτονική χώρα, στα
ελληνοτουρκικά και στο Κυπριακό. 

Eχει μετατραπεί το Κυπριακό σε ένα
εργοστάσιο στο οποίο δουλεύουν
πολλοί. Και κανείς δεν θέλει να
χάσει τη δουλειά του. Έξω όμως
από αυτό το εργοστάσιο (ίσως και
μερικοί εντός αυτού) υπάρχουν ακό-
μα άνθρωποι που αγωνιούν και σκέ-
φτονται. Και ίσως αν ποτέ προκύψει
κάτι να οφείλεται σε αυτούς. Δια-
δηλώσεις ένθεν και ένθεν της γραμ-
μής, αρκετά ζωντανές και δημιουρ-
γικές συγκρατούν αυτή την ελπίδα.
Δεν μπορώ όμως και δεν δικαιούμαι
να παραγνωρίσω τις «δυνατότητες»
όσων εργάζονται μέσα σε αυτό που
ονόμασα εργοστάσιο. Έβαλα τη λέ-
ξη «δυνατότητες» σε εισαγωγικά
γιατί αυτές μπορεί να είναι θετικές
αλλά μπορεί και το ανάποδο. Άλ-
λωστε, ζήσαμε πολλές ζωές παρα-
κολουθώντας τις εξελίξεις στο πρό-
βλημά μας. Και είδαμε πολλές φορές
κάποιους να σπρώχνουν προς τη
λύση, όταν δεν είναι στο χέρι τους,
και να κωλυσιεργούν –για να πω

το ελάχιστο– όταν μπορούν περισ-
σότερα. Θέλουν όταν δεν μπορούν,
και δεν θέλουν όταν μπορούν. Μου
είναι αδύνατο να περιγράψω πόσο
με στενοχωρεί αυτό. Γιατί, όπως
ελέχθη χιλιάδες φορές ως τώρα, η
ιστορία δεν συνηθίζει να κτυπά συ-
χνά την πόρτα κανενός.

Αυτά σαν αναγκαίο πρόλογο.
Έρχομαι στα της Πενταμερούς και
στα αποτελέσματά της. Θυμίζω πως
σε προηγούμενο άρθρο είχα κατα-
γράψει πως δεν μπορούσε κανείς
να αναμένει κάτι. Η ανάσα ζωής
που έδωσε ο γενικός γραμματέας
των Ηνωμένων Εθνών ήταν γιατί
δεν είχε καμία δυνατότητα να κάνει
κάτι διαφορετικό. Τι να έκανε; Μπή-
κε και αυτός στο εργοστάσιο. Ας
είναι. Θα έχει τουλάχιστον την ευ-
καιρία να δει από μέσα το σκηνικό.
Τι κάνουμε από εδώ και μπρος είναι
το ερώτημα. Ευθύνες κατά το πα-
ρελθόν, το εγγύς κυρίως αλλά και
το πιο μακρινό υπάρχουν, αλλά βα-

ριέται πλέον κανείς και να τις κα-
τονομάσει. Φοβηθήκαμε αυτό ακρι-
βώς που υποτίθεται επιδιώκαμε.
Και αυτό λέει πολλά. Το χειρότερο
που μπορεί να λέει είναι πως ελπί-
ζαμε να απορριφθεί από την τουρ-
κική πλευρά αυτό που εμείς «επι-
διώκαμε».  Αυτά είναι κατ’ ελάχιστο
όσα αφορούν εμάς. Το λέω αυτό
γιατί κανένας δεν δικαιούται να πα-
ραγνωρίζει τις άπειρες ευθύνες της

Τουρκίας. Μιας χώρας που δεν θέλει
να κατανοήσει πως οι Ελληνοκύ-
πριοι δίκαια ανησυχούν ένεκα ακρι-
βώς της εικόνας που εκπέμπει η
χώρα αυτή. Δεν χρειάζεται νομίζω
να περιγράψω αυτή την εικόνα. Εί-
ναι μια χώρα μαρτύριο για όσους
διαφωνούν. Οι φυλακές της είναι
μια κόλαση. Οι ελευθερόφρονες
Τούρκοι διώκονται ανηλεώς. Αυτή
όμως η εικόνα περιέχει όλα τα στοι-
χεία μιας (αδύνατο μεν να προβλε-
φθεί, αλλά καθόλου απίθανης) δη-
μοκρατικής ανατροπής. Η Τουρκία
λοιπόν δεν καταλαβαίνει γιατί να
εγκαταλείψει κάτι που κρατά εδώ
και μισό αιώνα. Και κανείς δεν την
αναγκάζει. Η ΕυρωπαϊκήΈνωση;
Μα αυτή πειθαναγκάστηκε πρό-
σφατα στη Γενεύη να απουσιάσει
με τρόπο μάλιστα ταπεινωτικό. 

Μας μένουν οι ΗΠΑ και ο κος
Μπάιντεν. Δείγματα σκλήρυνσης
της στάσης της χώρας αυτής απέ-
ναντι στη Τουρκία υπάρχουν αλλά

δεν είναι αρκετά και ούτε σχετί-
ζονται με την Κύπρο. Είναι όμως η
μόνη χώρα που διαθέτει μοχλούς
απέναντι στη Τουρκία. 

Το 2023 είναι πολύ κοντά και ο
Ερντογάν θέλει να πάρει στην ιστο-
ρία τη θέση του Κεμάλ Ατατούρκ.
Μπορεί λοιπόν να μην ονομάσει
προσάρτηση την προσάρτηση. Δεν
θα σκοντάψει σε αυτό. Ουσιαστικά
έχουμε ξεμείνει από χρόνο. Έχουμε
ξεμείνει από το μόνο πράγμα που
δεν αγοράζεται. Είμαστε ήδη σε
χρόνο μετά τη διχοτόμηση. Και
είναι αυτό μια λέξη που δεν ενοχλεί
πια. Στα αφτιά κάποιων μπορεί και
να ακούγεται ως κελάηδημα. Και
είναι αυτό κάτι που μπορεί να αν-
τιμετωπιστεί μόνο διά της λύσης. 

Ακούω και διαβάζω διάφορες κα-
λές πραγματικά ιδέες για το πώς
μπορούμε να βγούμε από αυτό τον
φαύλο κύκλο. Κάθε όμως καλή ιδέα
προσκρούει στην αδυναμία μας να
σκεφτούμε εξ υπαρχής. Προσκρούει

στην ανάγκη μας να αποδείξουμε
πως μένουμε προσηλωμένοι σ  ́αυτό
που λέγαμε και πέρυσι και πρόπε-
ρυσι. Μην μας πει κανείς πως πα-
ρασπονδήσαμε. Λες και υπάρχει
μόνο ένας δρόμος προς τη Ρώμη.
Δεν εννοώ καθόλου αλλαγή του
στόχου. Εννοώ όμως πως όσοι ερ-
γάζονται στο εργοστάσιο δεν κα-
τέχουν περισσότερα από χιλιάδες
άλλους, που δεν έχουν μάλιστα και
κανένα όφελος από αυτή τους την
ενασχόληση. Προτείνω σύσφιξη,
ενίσχυση, με κάθε τρόπο και με
κάθε προσφερόμενο μέσο των σχέ-
σεων Ελληνοκυπρίων και Τουρκο-
κυπρίων. Προτείνω κάποιοι να
βγουν από το εργοστάσιο που ονό-
μασαν κυπριακό πρόβλημα. 

Και προτείνω να πείσουμε ξανά
και ξανά εαυτούς και ξένους ότι δεν
φοβόμαστε αυτό που επιδιώκουμε.

Ο κ. Τάκης Χατζηγεωργίου είναι πρώην
ευρωβουλευτής.

Το εργοστάσιο
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Η αγωνία της τουρκικής
πλευράς για το μέλλον
των σχέσεών της με την
Δύση ξεκινά στα μέσα
Ιουνίου και κορυφώνεται
στα τέλη του επόμενου
μήνα, στη συνεδρίαση
του Συμβουλίου της Ε.Ε. 

Ενδιαφέρον
για το
βρετανικό
σχέδιο
Οι Τούρκοι διπλωμάτες αναμέ-
νουν τις σημαντικές διπλωμα-
τικές εξελίξεις και διεργασίες
του επόμενου μηνός έχοντας
αφήσει πίσω τους την άτυπη
διάσκεψη για το Κυπριακό. Σε
γενικές γραμμές, παρά το γεγο-
νός ότι στη διάσκεψη δεν εξα-
σφαλίστηκε μια κοινή βάση για
τη συνέχιση των διαπραγμα-
τεύσεων, οι Τούρκοι διπλωμάτες
έχουν την άποψη ότι «το γεγο-
νός ότι ο γενικός γραμματέας
επιμένει στον διάλογο και συ-
νεχίζει τις διαβουλεύσεις, είναι
μια εξέλιξη που εξυπηρετεί τα
τουρκικά συμφέροντα». Και αυ-
τό διότι, η συνέχιση του διαλό-
γου στο Κυπριακό, παρά το αρ-
νητικό κλίμα που επικρατεί αυτό
το διάστημα στο νησί, στις σχέ-
σεις των δύο κοινοτήτων, διευ-
κολύνει την αναζήτηση διαλό-
γου και συμβιβαστικών λύσεων
στους άξονες Τουρκίας-Ε.Ε. και
Τουρκίας-ΗΠΑ. 

Οι πηγές της «Κ» έρχονται
να προσθέσουν στην παραπάνω
επισήμανση μια άλλη άποψη
που σχημάτισε η τουρκική πλευ-
ρά στο τέλος της άτυπης διά-
σκεψης. «Ουσιαστικά στη Γε-
νεύη στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων ήρθαν τρία σχέδια
λύσης. Οι Ελληνοκύπριοι επέ-
μεναν στην ομοσπονδιακή φόρ-
μουλα. Εμείς προτείναμε τη λύ-
ση των δύο κρατών. 

Την ίδια στιγμή, η Βρετανία
επιχείρησε να γεφυρώσει το χά-
σμα με μια ενδιάμεση φόρμουλα
που έχει ενδιαφέρουσες πτυ-
χές», σημειώνουν οι πηγές της
εφημερίδας μας για το συγκε-
κριμένο ζήτημα. Σύμφωνα με
τις τελευταίες πληροφορίες που
έχει στη διάθεσή της η «Κ», η
τουρκική πλευρά προσεγγίζει
θετικά τον όρο «κοινοτικά κράτη
(community states)» που εμπε-
ριέχει το βρετανικό σχέδιο λύ-
σης. 

Ορισμένοι Τούρκοι αναλυτές
και διπλωμάτες θεωρούν ότι σε
περίπτωση που οριστεί το πε-
ριεχόμενο του συγκεκριμένου
όρου, κυρίως οι εξουσίες και οι
αρμοδιότητες των δύο κοινο-
τήτων, τότε οι εμπλεκόμενες
πλευρές θα μπορούσαν να εκ-
φράσουν ελπίδες για μια «εν-
διάμεση λύση» στο μέλλον. Οι
πληροφορίες της «Κ» συμπλη-
ρώνουν ότι η τουρκική πλευρά
αποδίδει ιδιαίτερη σημασία κυ-
ρίως στα «κυριαρχικά δικαιώ-
ματα» των «κοινοτικών κρατών». 

Σημειώνεται ότι υπάρχουν,
επίσης, πτυχές του βρετανικού
σχεδίου που δεν βρίσκουν σύμ-
φωνη την τουρκική πλευρά.
Λ.χ. η αναφορά στο ενδεχόμενο
της κατάργησης των εγγυήσε-
ων είναι ένα κεφάλαιο που το
συγκεκριμένο διάστημα η τουρ-
κική πλευρά δεν επιθυμεί να
ανοίξει.

Διπλωματικός
«καύσωνας»
τον Ιούνιο
Η Τουρκία συζητάει με Ευρωπαϊκή Ενωση 
και ΝΑΤΟ Κυπριακό και ελληνοτουρκικά
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Προτείνω σύσφιξη, 
ενίσχυση με κάθε τρόπο
των σχέσεων Ελληνοκυ-
πρίων και Τουρκοκυ-
πρίων. Προτείνω κάποιοι
να βγουν από το εργο-
στάσιο που ονόμασαν
κυπριακό πρόβλημα. 

Πανδημία και οικονομική αστάθεια

Οι κρίσιμες για την Τουρκία συναντήσεις της Ε.Ε. και του ΝΑΤΟ και η
πρώτη τετ-α-τετ επαφή του κ. Μπάιντεν με τον κ. Ερντογάν έρχονται
στο προσκήνιο σε μια περίοδο που στο εσωτερικό της Τουρκίας επι-
κρατούν συνθήκες πανδημίας και οικονομικής αστάθειας. Όπως επι-
σημαίνουν οι έμπειροι Τούρκοι αναλυτές, η επιδείνωση της κατάστα-
σης σε πολλά μέτωπα «αναμφισβήτητα περιορίζουν το περιθώριο
ελιγμών της Τουρκίας στις επικείμενες συναντήσεις με την αμερικανι-
κή και ευρωπαϊκή πλευρά». Στο συγκεκριμένο πεδίο, στην Τουρκία τις
τελευταίες εβδομάδες ξεχωρίζουν τρεις σημαντικές εξελίξεις. Πρώ-
τον, η πανδημία εξακολουθεί να «καλπάζει» σε ολόκληρη την Τουρ-
κία. Σε καθημερινή βάση, η Τουρκία παρουσιάζει υψηλό αριθμό θανά-
των και κρουσμάτων. Για αυτόν τον λόγο, τις τελευταίες ημέρες, η Άγ-
κυρα πραγματοποιεί τη μία επαφή μετά την άλλη με τις ξένες πρω-
τεύουσες, για να εξασφαλίσει όσο το δυνατόν περισσότερα εμβόλια
για την επόμενη περίοδο και να «προλάβει» τη φετινή τουριστική σε-
ζόν. Δεύτερον, ο αναβρασμός στην τουρκική οικονομία δεν έχει τέλος.
Μάλιστα, στο τέλος της προηγούμενης εβδομάδας η Κεντρική Τράπε-
ζα της Τουρκίας αναγκάστηκε να διατηρήσει τα επιτόκια σε ιδιαίτερα
υψηλά επίπεδα. Η απόφαση ήρθε τη στιγμή που συνεχίζεται η πτώση
της αξίας της λίρας. Τέλος, στον τουρκικό Τύπο αρχίζουν να βρίσκουν
αντίκτυπο δημοσκοπήσεις με αποκαρδιωτικά αποτελέσματα για την
κυβέρνηση Ερντογάν. Πριν από λίγες ημέρες, ήρθε η πρώτη σφυγμο-
μέτρηση που εμφανίζει το ποσοστό του κυβερνώντος Κόμματος Δι-
καιοσύνης και Ανάπτυξης (ΑΚΡ) κάτω από το 30%, για πρώτη φορά
στα περίπου 20 χρόνια διακυβέρνησης. 

Οι κρίσιμες για την Τουρκία συναντήσεις της Ε.Ε. και του ΝΑΤΟ και η πρώτη τετ-α-τετ επαφή των Τζο Μπάιντεν και
Ταγίπ Ερντογάν έρχονται στο προσκήνιο σε μια περίοδο που στο εσωτερικό της Τουρκίας επικρατούν συνθήκες παν-
δημίας και οικονομικής αστάθειας.
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Συνέντευξη στην ΕΛΕΝΗ ΞΕΝΟΥ

Πόση απόσταση υπάρχει μεταξύ
του είναι και του φαίνεσθαι στον
κ. Χριστοδουλίδη; Με αυτό το ερώ-
τημα ως κυρίαρχο βρέθηκα στις
4:00 το απόγευμα στο γραφείο του.
Και φεύγοντας είχα απαντήσεις
που συνηγορούσαν πως δεν μπορεί,
ούτε και θέλει, να κρύψει τον εαυτό
του.

–Συμφωνείτε ότι πολλές από
τις πράξεις μας έχουν την ερ-
μηνεία τους στα παιδικά μας
χρόνια;

–Αναμφισβήτητα. Είναι η αφε-
τηρία και η πυξίδα μας. Τα παιδικά
μου χρόνια με καθόρισαν περισ-
σότερο από οτιδήποτε άλλο στο
πώς αντιδρώ σε γεγονότα, πώς τα
ερμηνεύω,πώς τα προσεγγίζω.
–Πώς ήταν τα παιδικά σας χρό-
νια;

–Πολύ όμορφα. Μεγάλωσα σε
μια πολύτεκνη οικογένεια. Δεν ήμα-
σταν ούτε φτωχοί, ούτε πλούσιοι.
Ο πατέρας μου ήταν αντιπρόσωπος
στην ΚΕΟ, η μητέρα μου είχε κα-
τάστημα. Εκείνο που νιώθαμε έν-
τονα ήταν πως χωρίς να τα έχουμε
όλα, δεν μας έλειπε τίποτα. Αυτό
το οφείλαμε στους γονείς μας, προ-
έρχονταν από μεγάλες οικογένειες,
με 6 και7 αδέλφια ο καθένας τους,
και πίστευαν και σέβονταν τον θε-
σμό της οικογένειας. Ήμασταν τέσ-
σερα αδέλφια, εγώ ο πιο μικρός,
ήρθα μάλλον τυχαία...
–Πείτε μου μια αρχή που σας
κληροδότησαν οι γονείς σας;

–Δεν είχαν την πολυτέλεια του
χρόνου να μας δίνουν συμβουλές.
Ήταν μέσα από τον τρόπο ζωής
τους που παίρναμε διδάγματα. Θυ-
μάμαι πως τα καλοκαίρια και εγώ
και τα αδέλφια μου δουλεύαμε μαζί
με τον πατέρα μας, φεύγαμε στις
έξι το πρωί και επιστρέφαμε στις
έξι το απόγευμα. Ποτέ δεν διαμαρ-
τυρηθήκαμε, το θεωρούσαμε φυ-
σιολογικό. Τον πατέρα μου δεν τον
άκουσα ποτέ να κατηγορεί κανένα,
ούτε να παραπονιέται ή να θυμώνει.
Ήταν πάντα ήρεμος. 
–Σε κείνον οφείλεται λοιπόν η
μη συγκρουσιακή σας ιδιοσυγ-
κρασία;

–Μάλλον σε αυτόν ναι.
–Η πιο επαναστατική σας πράξη
ως νέος ποια ήταν; 

–Όταν τους είπα ότι θέλω να
σπουδάσω πολιτικές επιστήμες.
Τους ήταν εντελώς άγνωστη σπου-
δή. Θυμάμαι τη μητέρα μου, που
μου είχε αδυναμία, να μου λέει :
«Γιε μου, θα πας τόσο μακριά στην
Αμερική, σπούδασε και κάτι άλλο,
π.χ. οικονομικά, για να μπορείς να
βρεις μια δουλειά στην τράπεζα.
Κάνε μας αυτή τη χάρη». 
–Και τους την κάνατε;

–Ναι, στην αίτηση που συμπλη-
ρώσαμε μαζί με τον μεγάλο μου
αδελφό τον Σάββα, ο οποίος ζούσε
ήδη στην Αμερική, γράψαμε πολι-
τικές επιστήμες και οικονομικά.
–Πώς σας προέκυψαν οι πολι-
τικές επιστήμες;

–Μου άρεσε πάντα να παρακο-
λουθώ τις πολιτικές συζητήσεις
στις οικογενειακές συνάξεις. Ήταν
ιδιαίτερα πολιτικοποιημένο τότε
το κλίμα. Οι γονείς μου ανήκαν στη
δεξιά, δεν εκφράζονταν όμως έν-
τονα, ήταν προσεχτικοί. Τα δύο
αδέλφια όμως της μητέρας μου συ-
ζητούσαν πολύ έντονα. Ο ένας γρι-
βικός, ο άλλος μακαριακός, όποτε
έρχονταν σπίτι μας άρχιζαν μια
απίστευτη αντιπαράθεση και εγώ
παρακολουθούσα προσπαθώντας
να καταλάβω.

Το American dream
–Ήταν άρα από μια ανάγκη να
καταλάβετε αυτές τις αντιπα-
ραθέσεις;

–Κάπως έτσι. Θυμάμαι επίσης
πολύ χαρακτηριστικά όταν ήμουν
μαθητής και κάναμε διαδηλώσεις

για την ανακήρυξη του ψευδοκρά-
τους ή και την τουρκική εισβολή.
Οι δεξιοί φωνάζαμε :«Ελλάς, Ελλάς
σκέπασε και μας, στείλε τα φάντομ
σου να διώξουν τον Ντενκτάς» και
οι αριστεροί φίλοι μου φώναζαν :
«Έξω όλοι οι στρατοί, ανεξάρτητο
νησί». Και εγώ απορούσα γιατί δεν
συμφωνούμε ούτε καν στο σύνθη-
μα, αφού όλοι καταδικάζαμε το ίδιο
γεγονός. Θυμάμαι επίσης τον πα-
τέρα μου να με στέλνει στο περί-
πτερο να αγοράσω τη «Σημερινή»
και να μου λέει να πάρω και τον
«Φιλελεύθερο» για να την κρύψω
μέσα. Θυμούμαι και τις κουρτουνιές
που μας έβαλαν έξω από το σπίτι
μας όταν εξελέγη ο Βασιλείου. Όλα
αυτά υποσυνείδητα συνηγόρησαν
στο να θέλω να ασχοληθώ με την
πολιτική. 
–Πήγατε Αμερική λοιπόν με την
προσδοκία να ασχοληθείτε με
την πολιτική;

–Ναι, αλλά εκεί συνειδητοποίησα
ότι με ενδιέφερε περισσότερο η
ακαδημαϊκή καριέρα. Διαπίστωσα
ότι μου άρεσε πιο πολύ η ανάλυση
πίσω από τα γεγονότα και η μελέτη
της ιστορίας. Και για να είμαι ειλι-
κρινής ένιωθα πως δεν θα είχα κά-
ποια προοπτική στην πολιτική,
αφού δεν προερχόμουν από οικο-
γένεια πολιτικών, δεν θα είχα κά-
ποια βοήθεια…
–Τι σημαντικό σας έμαθαν τα
χρόνια στην Αμερική;

–Ότι αυτό που λέμεAmerican
dream, υπάρχει.
–Με ποια έννοια;

–Με την έννοια ότι όταν βάλεις
έναν στόχο και τον πιστέψεις μπο-
ρείς να τον πετύχεις. Από σένα
εξαρτάται. Εκεί ένιωσα ότι μπο-
ρούσα να κάνω πράγματα που αν
ήμουν σε άλλη χώρα δεν θα είχα
καν την ευκαιρία. Πάντα όμως με
πλαίσιο αναφοράς τις αρχές που

μου έδωσαν οι γονείς μου. Χωρίς
ένα ηθικό πλαίσιο αναφοράς, η
Αμερική μπορεί και να σε κατα-
στρέψει. 
–Τελικά όμως σας κέρδισε η πο-
λιτική.

–Όλα έγιναν αναπάντεχα, δεν
ήταν κάτι που επεδίωξα. Ενόσω
έκανα το διδακτορικό μου στην
Αθήνα επιδίωξα να ψάξω δουλειά
ώστε να έχω οικονομική ανεξαρ-
τησία. Τότε άνοιξαν θέσεις στο
Υπουργείο Εξωτερικών, έκανα αί-
τηση, προσλήφθηκα και παράλληλα
συνέχισα το διδακτορικό. Μπήκα
στο Υπουργείο το 1999, εκεί γνώ-
ρισα και τη γυναίκα μου, τέλειωσα
το διδακτορικό και ξεκίνησαν οι
μεταθέσεις στο εξωτερικό. Και έτσι
έμεινα. Έμαθα πολλά ως διπλωμά-
της. Πάντα όμως ασχολούμουν και
με το ακαδημαϊκό κομμάτι. Το 2013
ανέλαβα το διπλωματικό γραφείο
του προέδρου, μετά κυβερνητικός

εκπρόσωπος και μετά εξελίχθηκαν
τα πράγματα όπως εξελίχθηκαν
και ανέλαβα το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών.
–Αλλιώς την είχατε στο μυαλό
σας την πολιτική προτού ανα-
μιχθείτε σε αυτήν;

–Ναι, σίγουρα. Είχα μια πιο εξι-
δανικευμένη εικόνα. Περίμενα πως
θα ήταν κάτι πολύ πιο…
–Καθαρό;

–Όχι δεν είναι αυτή η λέξη που
ψάχνω. Θα έλεγα μάλλον πως το
πρόβλημα είναι συστημικό και χρό-
νιο, χωρίς τις αναγκαίες ασφαλι-
στικές δικλίδες που δεν θα επιτρέ-
πουν τέτοια φαινόμενα.  Αυτό δεν
σημαίνει φυσικά ότι οι πολιτικοί
δεν έχουν ευθύνη να το καταπο-
λεμήσουν. 
–Εσάς σας έμαθε κάτι η πολιτική
που σας έκανε καλύτερο άν-
θρωπο;

–Με δοκιμάζει ώστε να ενισχύε-

ται η προσπάθειά μου να παραμείνω
πιστός σε ό,τι με συνιστά.
–Πώς σας δοκιμάζει;

–Μόλις έγινα υπουργός Εξωτε-
ρικών οι προσκλήσεις άρχισαν να
πληθαίνουν. Δεν με προσκαλούσαν
γιατί ήμουν ο Νίκος, αλλά γιατί
ήμουν υπουργός. Ανταποκρίθηκα
θετικά κάποιες φορές αλλά δεν το
έκανα συνήθεια παρά μόνο εκεί
που διαπίστωσα ουσία, όπως εγώ
την αντιλαμβάνομαι. Είμαι κοινω-
νικός άνθρωπος, αλλά προτιμώ να
είμαι σε ένα καφενείο και να ακούω
τα προβλήματα των λιγότερο «τυ-
χερών» ανθρώπων. Η ευχαρίστηση
που μου προκαλεί η παρέα με τον
κόσμο μου επιβεβαιώνει ότι πα-
ραμένω αυτός που ήμουν. Έχω
επίγνωση πως δεν πρόκειται να
είμαι μια ζωή στη θέση του υπουρ-
γού. Κι αυτή –ξέρετε– είναι η συ-
νήθης παγίδα στην οποία πέφτει
κανείς όντας στην πολιτική. Να
νομίζει πως θα βρίσκεται εκεί για
πάντα. 
–Εσείς δεν κινδυνέψατε να πέ-
σετε σ’αυτή την παγίδα;

–Κινδύνεψα ναι, θα έλεγα ψέ-
ματα αν σας έλεγα όχι.Την εποχή
που διορίστηκα διευθυντής του δι-
πλωματικού γραφείου του προέδρου
και άρχισα να γίνομαι κάπως πιο
γνωστός και να συζητείται ότι
ήμουν επιλογή του, ήταν όντως
μια «επικίνδυνη» στιγμή να πέσω
στην παγίδα. Εκείνη όμως την πε-
ρίοδο, έχασα αναπάντεχα τον αδελ-
φό μου,ο οποίος ζούσε στην Αμε-
ρική, και ο θάνατός του με συγκλό-
νισε. Με προσγείωσε και μου υπέ-
δειξε ξανά, με τον πιο τραγικό τρό-
πο, πως στη ζωή άλλα είναι τα ση-
μαντικά. Όλα τα υπόλοιπα είναι
περιστασιακά.
–Είναι το μεγαλύτερο μάθημα
ζωής ο θάνατος;

–Ακριβώς. Ο θάνατος του αδελ-
φού μου, στα πενήντα του,όπως
και ο θάνατος των γονιών μου, τους
έχασα και τους δύο σε πολύ σύν-
τομο χρονικό διάστημα –τον πατέρα
μου τον Νοέμβριο του 2012 και τη
μητέρα μου τον Φεβρουάριο του
2013– ήταν για μένα μεγάλα μα-
θήματα ζωής. Όταν έχασα τους γο-
νείς  μου ζούσα στο Βέλγιο. Και δεν
πρόκειται να ξεχάσω ποτέ, εκείνες
τις δύο πτήσεις ερχόμενος πίσω
για την κηδεία τους. 
–Σας έκαναν πιο εσωστρεφή
αυτές οι απώλειες;

–Ήμουν πάντα εσωστρεφής.
Δύσκολα μιλώ για μένα και ειδικά
για ό,τι μου είναι επώδυνο.
–Σε αυτές τις επώδυνεςαπώλειες
οφείλεται και η πίστη σας στην
Εκκλησία;

–Ναι, με έφεραν πιο κοντά στην
πίστη. Το να πιστεύω μου προσφέ-
ρει μια εσωτερική γαλήνη, η οποία
με εξισορροπεί. 

Συζητήσεις περί πολιτικής, ηθικής, αισθητικής και άλλων… «δεινών»
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Δεν φοβάμαι τη σύγκρουση
Δεν ζούμε την εποχή των ηγετών, οποιαδήποτε προσπάθεια πρέπει να είναι πλέον συλλογική

«Δεν το κάνω για να είμαι αρεστός το να μην είμαι συγκρουσιακός», λέει ο Νίκος Χριστοδουλίδης. «Το κάνω εκ πε-
ποιθήσεως, συνειδητά. Και ιδιαίτερα τώρα που υπάρχει τεράστια απαξίωση για την πολιτική, το τελευταίο που χρει-
άζεται ο κόσμος είναι να γίνεται θεατής στους καυγάδες των πολιτικών».

Ένας λόγος που συνδέ-
θηκα με τον πρόεδρο
–κι αυτό του το αναγνω-
ρίζω– είναι γιατί εκτίμη-
σε το γεγονός πως όταν
διαφωνώ το λέω χωρίς
να ανησυχώ για
την αντίδρασή του.
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–Πόση απόσταση υπάρχει κ.
Χριστοδουλίδη μεταξύ αυτού
που είστε και αυτού που φαί-
νεστε;

–Δεν υπάρχει απόσταση. Κι αν
κάποια στιγμή αισθανθώ απόσταση
θα προβληματιστώ. Αυτό που κάνω,
κι αν σταματήσω να το κάνω ση-
μαίνει πως είναι η ώρα να φύγω από
την πολιτική, είναι να είμαι ο εαυτός
μου. Δεν μπορώ να παριστάνω κάτι
άλλο προκειμένου να είμαι αρεστός
ή για να κερδίσω εύνοια. Ακόμα και
τις φορές που έτυχε να νιώσω ότι
δεν ήμουν ο εαυτός μου, φρόντισα
να το διορθώσω αμέσως. 
–Δώστε μου ένα παράδειγμα.

–Όταν ανέλαβα το διπλωματικό
γραφείο του Προέδρου, δεν τον
ήξερα ακόμη καλά. Θυμάμαι να
είμαι σε μια πρωινή σύσκεψη στην
οποία όλοι συμφωνούσαν μαζί του.
Βγαίνοντας από την σύσκεψη τους
άκουσα να λένε πως στην πραγμα-
τικότητα διαφωνούσαν. Αμέσως
σκέφτηκα πως δεν μπορώ να κάνω
κάτι τέτοιο. Πως εγώ θα του λέω
αυτό που σκέφτομαι. Και πιστεύω

πως ένας λόγος που συνδέθηκα
μαζί του –και αυτό του το αναγνω-
ρίζω– είναι γιατί εκτίμησε το γεγονός
πως όταν διαφωνώ το λέω χωρίς να
ανησυχώ για την αντίδρασή του.
Δεν υπάρχουν πολλοί πολιτικοί που
τους αρέσει να τους λες πως θεωρείς
λάθος την άποψή τους.
–Εσείς μαθαίνετε από τα λάθη
σας;

–Και βέβαια μαθαίνω. Και έχω
κάνει λάθη και παραλείψεις, όχι
τέτοια όμως που να θεωρώ ότι ζή-
μιωσαν τον τόπο ή την κυβέρνηση.
Πιστεύω πως όταν κάνεις λάθος εί-
ναι καλό να τοδέχεσαι και να το
κατανοείς.
–Χρεώνεται ως μειονέκτημα
στην πολιτική να μην είναι κα-
νείς συγκρουσιακός;

–Δεν το θεωρώ μειονέκτημα.
Και όντως δεν είμαι συγκρουσιακός.
Όχι γιατί φοβάμαι τη σύγκρουση
αλλά γιατί δεν πιστεύω σε αυτήν.
Δεν πιστεύω ότι οδηγεί σε λύσεις.
Μπορεί να σου δώσει μια δήθεν
νίκη αλλά θα είναι πρόσκαιρη. Και
αυτό το βίωσα από μικρός και πάω

ξανά πίσω στο πώς λειτουργούσε
ο πατέρας μου. Δεν το κάνω λοιπόν
για να είμαι αρεστός. Το κάνω εκ
πεποιθήσεως, συνειδητά. Και ιδι-
αίτερα τώρα που υπάρχει τεράστια
απαξίωση για την πολιτική, το τε-
λευταίο που χρειάζεται ο κόσμος
είναι να γίνεται θεατής στους κα-
βγάδες των πολιτικών.
–Με τη συνείδησή σας έτυχε
να έρθετε αντιμέτωπος;

–Και βέβαια έτυχε. Τυχαίνει,
όταν κληθώ να κάνω κάτι με το
οποίο δεν συμφωνώ.
–Είναι καθαρή η συνείδησή σας;

–Ναι, είναι καθαρή γιατί ακόμα
κι αν κάποιες φορές δεν ενήργησα
όπως ακριβώς θα ήθελα, έσπευσα
αμέσως να το διορθώσω.
–Σκεφτήκατε ποτέ να εγκατα-
λείψετε την πολιτική;

–Ναι, πολλές φορές πέρασε από
το μυαλό μου. Υπάρχουν περιπτώ-
σεις που διαφωνείς με αποφάσεις
ή που αντιμετωπίζεις διλήμματα
που σε κάνουν να πεις καλύτερα
να ήμουν μακριά και να είχα την
ησυχία μου.

–Και τι σας κράτησε; 
–Όταν έχεις ένα ξεκάθαρο όραμα

επιμένεις μέχρι να το πετύχεις. Και
στη δική μου περίπτωση αυτό είναι
πιο δύσκολο, υπό την έννοια ότι
θέτεις ένα όραμα το οποίο θα φέρει
αποτέλεσμα όχι κατ’ ανάγκη την
περίοδο που βρίσκεσαι εσύ στη
συγκεκριμένη θέση, αλλά πολύ πιο
μετά. Η πρόκληση όμως να βάλεις
τον σπόρο γι’αυτό το όραμα και να
το δεις κάποτε να υλοποιείται είναι
ο λόγος που αξίζει τον κόπο να πα-
ραμένω στην πολιτική.
–Εσείς τι πιστεύετε ότι είναι
εκείνο που ξεχωρίζει ένα απλό
πολιτικό από έναν ηγέτη;

–Δεν ξέρω αν αυτό που χρειαζό-
μαστε εν έτει 2021 είναι ηγέτες.Δεν
ζούμε την εποχή των ηγετών. Οποι-
αδήποτε προσπάθεια για να φέρει
αποτέλεσμα πρέπει να είναι συλ-
λογική δουλειά. Ένα άτομο από
μόνο του δεν μπορεί να φέρει την
αλλαγή, όσο καλές ιδέες και αν έχει.
Αν όμως είναι και καλός ηγέτης θα
εμπνεύσει πιο εύκολα ανθρώπους
ικανούς που θα στήσουν την ομάδα

που απαιτείται.
–Γιατί σήμερα η πολιτική απέχει
τόσο από την ηθική;

–Πιστεύω πως όλα, και το θέμα
ηθικής είναι αποτέλεσμα της τε-
ράστιας απόστασης που υπάρχει
ανάμεσα στους πολιτικούς και στην
κοινωνία και αυτό είναι ένα παγ-
κόσμιο φαινόμενο. 
–Πού οφείλεται αυτή η απόστα-
ση;

–Φταίνε οι πολιτικοί και ο τρόπος
που ασκούν πολιτική. Με μηδενι-
σμό, λαϊκισμό και έντονες αντιπα-
ραθέσεις. Τον κόσμο συνήθως τον
θυμούνται μόνο όταν είναι περίοδος
των εκλογών και έτσι δημιουργείται
η αντίληψη στην κοινωνία πως
όποιος και αν βρίσκεται στην εξου-
σία δεν πρόκειται να αλλάξει τα
πράγματα. Και αυτό σε μια περίοδο
απαξίωσης, ειδικά τώρα με την
πανδημία, δημιουργεί πρόσφορο
έδαφος για λαϊκιστές, πράγμα το
οποίο με ανησυχεί.
–Τι ακριβώς σας ανησυχεί;

–Ότι ενδεχομένως να επικρατή-
σουν ακραίες τάσεις, οι οποίες  μα-

κροπρόθεσμα θα έχουν καταστρο-
φικές συνέπειες. Πολλοί από αυτούς
που σήμερα λένε ότι θα καθαρίσουν
δήθεν την πολιτική, όταν αναλά-
βουν, ενδεχομένως να είναι πολύ
χειρότεροι. Η πραγματικότητα είναι
πως ο κόσμος σε πολλά θέματα είναι
πολύ πιο μπροστά από εμάς. Και
άρα είμαστε σε ένα κρίσιμο σταυ-
ροδρόμι για το πώς θα μετεξελιχθεί
η σχέση της κοινωνίας με την πο-
λιτική και του όλου συστήματος με
το οποίο λειτουργεί η χώρα μας.
–Εσείς θα λέγατε πως ασκείτε
την πολιτική με ήθος;

–Ναι, θα το έλεγα χωρίς δεύτερη
σκέψη. Είμαι σίγουρος γι’αυτό. Και
αν έκανα κάτι που ξέφευγε του ηθι-
κού μου πλαισίου θα πήγαινα σπίτι
μου ή δεν θα κοιμόμουν την νύ-
χτα.
–Άρα να υποθέσω πως κοιμάστε
ήσυχα τις νύχτες;

–Κοιμάμαι ήσυχα. Και πάντα
λίγο πριν κοιμηθώ σκέφτομαι όλα
όσα έκανα στη διάρκεια της ημέρας.
Και αν θαμπορούσα να τα κάνω
καλύτερα.

Πολλές φορές σκέφτηκα να εγκαταλείψω την πολιτική
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Το αποτέλεσμα των βουλευτικών εκλογών
αποτελεί ένα καλό ορόσημο για τις προ-
εδρικές εκλογές. Έχει αποδείξει, όμως,
πως δεν αποτελεί κάτι τετελεσμένο και
δεδομένο για τις προεδρικές εκλογές που
ακολουθούν. Μία σειρά εκλογικών ανα-
μετρήσεων καταδεικνύει πως παίζουν
ρόλο πολλά άλλα επί μέρους ζητήματα.
Σήμερα, η κατάσταση κρίνεται ακόμη
πιο δύσκολη για τη συνέχεια. Τα κόμματα
δεν έχουν την δυνατότητα να καθοδηγούν
πλήρως το ακροατήριό τους. Ρόλο για τη
συνέχεια θα παίξει σίγουρα το κατά πόσο
η συνεργασία κομμάτων αποτελεί μία
έντιμη προσπάθεια ή αρπαχτή. Θα συμ-
βάλει και το ποιος θα είναι ο υποψήφιος
και το κατά πόσο θα μπορέσει να γοη-
τεύσει με τις θέσεις και τις προτάσεις
του, ένα ακροατήριο που έχει ήδη απα-
ξιώσει το εκλογικό σύστημα. 

Από τρίτοι…στον Λόφο
Οι βουλευτικές εκλογές του 1985 ήταν

μία πολύ κακή εκλογική μάχη για το

ΑΚΕΛ. Είχε δει το ΔΗΚΟ να το προσπερνά
σε ποσοστά και να κολλάει στην τρίτη
θέση. Οι λόγοι ποικίλλουν, ωστόσο, σύμ-
φωνα με ΑΚΕΛικούς κύκλους, η βάση
θέλησε να τιμωρήσει, όπως λέγεται, την
απόφαση της ηγεσίας να συμπορευθεί
με τον ΔΗΣΥ για το «μίνιμουμ πρόγραμ-
μα». Βεβαίως, αυτό το κακό αποτέλεσμα
δεν καθόρισε τη συνέχεια. Βοήθησε,
όπως λένε στελέχη, το ΑΚΕΛ να ανα-
σκουμπωθεί, να διαχειριστεί την κρίση
και να καταφέρει να εκλέξει τρία χρόνια
αργότερα τον Γιώργο Βασιλείου στην
προεδρία της Κυπριακής Δημοκρατίας,
με τη στήριξη του ΔΗΚΟ και της ΕΔΕΚ
στον β΄ γύρο. Μία υποψηφιότητα, που
είχε σίγουρα τη δική της δυναμική και
σημασία. 

Οι εξαιρέσεις
Το 1991, βεβαίως, το όλο ζήτημα λει-

τούργησε αντίστροφα, με τις βουλευτικές
να δείχνουν τον δρόμο για τις προεδρικές.
Ο ΔΗΣΥ όχι μόνο διατήρησε την πρωτιά
του, αλλά αύξησε παράλληλα τα ποσοστά
του. Κατάφερε να κερδίσει την προεδρία
το 1993, με τον ιδρυτικό του ηγέτη Γλαύκο
Κληρίδη και να προχωρήσει σε συμμαχία
με το ΔΗΚΟ του Σπύρου Κυπριανού, ο
οποίος βρισκόταν σε πλήρη ρήξη με τον
Γιώργο Βασιλείου από ένα σημείο και
μετά. Το ΑΚΕΛ πέρασε μία σοβαρή διά-
σπαση, με την αποχώρηση μιας σειράς
πρωτοκλασάτων στελεχών (Δίγκλης, Φάν-
της, Ζιαρτίδης, Παπαπέτρου), άλλαξε
ηγεσία με γενικό γραμματέα τον Δημήτρη
Χριστόφια και ωστόσο κατάφερε να αυ-
ξήσει αισθητά τα ποσοστά τού κόμματος.
Έχασε, ωστόσο, την εξουσία που για
πολλούς ήταν δεδομένη το 1993, έστω
και για 2.000 περίπου ψήφους. 

Ανατροπή συνεργασιών
Την εκλογική μάχη του 1996 ηγήθηκε

από πλευράς του ΔΗΣΥ ο Γιαννάκης Μά-
τσης. Οι σχέσεις με τον Γλαύκο Κληρίδη
που ήταν στην εξουσία, δεν ήταν και οι
καλύτερες, καθώς αποτελούσε την εσω-

κομματική του αντιπολίτευση όσο προ-
έδρευε του κόμματος. Το κόμμα διατήρησε
την πρωτιά του, αλλά με αρκετά εσω-
κομματικά ζητήματα, με τον Νίκο Ανα-
στασιάδη να αναλαμβάνει την προεδρία
έναν χρόνο μετά τις βουλευτικές. Το εν-
διαφέρον στις εν λόγω εκλογές ήταν η
ανατροπή συνεργασιών από την επομένη
των βουλευτικών μέχρι και τις προεδρικές
του 1998. Το ΑΚΕΛ είχε αύξηση ποσοστών
και είχε αναλάβει πρωτοβουλία συνερ-
γασίας για τις προεδρικές εκλογές με
ΕΔΕΚ και το νεοσυσταθέν Κίνημα Ενω-
μένων Δημοκρατών του Γιώργου Βασι-
λείου, ως αντίποδα στη δεδομένη μέχρι
τότε συνεργασία ΔΗΣΥ με το ΔΗΚΟ του
Σπύρου Κυπριανού. Η αρχική συμφωνία
ΑΚΕΛ, ΕΔΕΚ, ΕΔΗ, ναυάγησε καθώς δεν
υπήρχε ομοφωνία σε έναν κοινό υποψή-
φιο. Τόσο η ΕΔΕΚ με την γνωστή πολιτική
«εμβολιασμού», όσο και ο Γιώργος Βα-
σιλείου στήριξαν τον Γλαύκο Κληρίδη
στον β΄ γύρο και όχι τον Γιώργο Ιακώβου
όπως αναμενόταν. Ο Γιώργος Ιακώβου
έχασε την προεδρία για λίγες μόλις ψή-
φους. Στηρίχθηκε τελικώς από τον Σπύρο
Κυπριανού, ο οποίος κατήγγειλε τον
Γλαύκο Κληρίδη πως τον ξεγέλασε και
δεν τήρησε τη συμφωνία του να τον στη-
ρίξει στις προεδρικές του 1998. Το ΔΗΚΟ
βεβαίως διασπάστηκε και καταλυτικό
ρόλο στην επανεκλογή Κληρίδη έπαιξε
η υποψηφιότητα του μέχρι τότε ΔΗΚΟϊ-
κού Αλέξη Γαλανού.  

Η ηθική υποχρέωση
Το 2001, το ΑΚΕΛ καταφέρνει να λάβει

την πρωτιά στις βουλευτικές εκλογές,
αφήνοντας πίσω τον ΔΗΣΥ, ο οποίος
αναπόφευκτα είχε δεχτεί πλήγμα από
την κυβερνητική φθορά. Η συνεργασία
ΑΚΕΛ - ΔΗΚΟ θεωρήθηκε από τότε μο-
νόδρομος. Όχι μόνο γιατί το ΔΗΚΟ στή-
ριξε για την προεδρία της Βουλής τον
Δημήτρη Χριστόφια, με τον τελευταίο
να επισημαίνει πως δημιουργείται ηθική
υποχρέωση του ΑΚΕΛ έναντι στο ΔΗΚΟ

για τις προεδρικές εκλογές του 2003,
αλλά και γιατί οι σχέσεις Τάσσου-ΑΚΕΛ,
βρίσκονταν σε πλήρη αρμονία από το
διάστημα που ο πρώτος ήταν κοινοβου-
λευτικός εκπρόσωπος του ΔΗΚΟ. Η συ-
νεργασία για την προεδρία της Βουλής,
οδήγησε και στη στήριξη του Τάσσου
Παπαδόπουλου για την προεδρία το 2003,
με τη συνεργασία της ΕΔΕΚ και των Οι-
κολόγων. Συνεργασία που εξέλεξε πρό-
εδρο της Δημοκρατίας τον Τάσσο Πα-
παδόπουλο από την πρώτη Κυριακή. 

Η απαρχή του Ενδιάμεσου
Από την «αλλαγή από την πρώτη Κυ-

ριακή», μέχρι και τις βουλευτικές εκλογές
του 2006, μεσολάβησαν πολλά και κυρίως
το δημοψήφισμα για το Σχέδιο Ανάν. Το
ΑΚΕΛ έκοψε πρώτο το νήμα, αλλά με μι-
κρή μείωση ποσοστών. Ακολούθησε δεύ-
τερος ο ΔΗΣΥ ενώ τα κόμματα του Εν-
διάμεσου, ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, ΕΥΡΩΚΟ, Οικο-
λόγοι είχαν όλα ανεξαιρέτως αύξηση πο-
σοστών. Μία αύξηση ποσοστών που άνοι-
ξε τη συζήτηση για τη δημιουργία του
τρίτου πόλου απέναντι στο δίπολο ΑΚΕΛ-
ΔΗΣΥ για τις προεδρικές εκλογές. Το
αποτέλεσμα της πρώτης Κυριακής, με
τον Τάσσο Παπαδόπουλο να μένει εκτός
του β΄ γύρου διέλυσε τις όποιες επιδιώξεις
δημιουργίας τρίτου δρόμου, με τον εν-
διάμεσο χώρο να συμπαρατάσσεται δίπλα
από το μεγαλύτερο κόμμα και για χρόνια
σύμμαχο ΑΚΕΛ, εκλέγοντας τον πρώτο
αριστερό πρόεδρο. Ο ΔΗΣΥ από την άλλη,
λαβωμένος από τη στάση που τήρησε
στο δημοψήφισμα και με τον Νίκο Ανα-
στασιάδη να καταγράφει χαμηλά ποσοστά
δημοτικότητας, διεκδίκησε με τον Ιωάννη
Κασουλίδη, ο οποίος παρά τις αρχικές
προβλέψεις, κατάφερε να κόψει πρώτος
το νήμα την πρώτη Κυριακή. 

Στις βουλευτικές εκλογές του 2011
που πραγματοποιήθηκαν λίγο πριν από
το Μαρί και την οικονομική κρίση, το
ΑΚΕΛ μπορεί να αύξησε τα ποσοστά του,
ωστόσο το νήμα, με σημαντική αύξηση

ποσοστών, έκοψε πρώτος ο ΔΗΣΥ, προ-
λειαίνοντας το έδαφος για το 2013. Ο
Νίκος Αναστασιάδης είχε ήδη αρχίσει
να ράβει το προεδρικό του κοστούμι και
το ΑΚΕΛ να επηρεάζεται από την κυβερ-
νητική φθορά. Σε αντίθεση με το 2006,
το ΔΗΚΟ είχε υποστεί φθορά και μείωση
ποσοστών, όπως σχετική μείωση είχαν
και άλλα κόμματα του λεγόμενου ενδιά-
μεσου χώρου, ΕΔΕΚ, ΕΥΡΩΚΟ πλην των
Οικολόγων. Το ΑΚΕΛ, παρά την αύξηση
ποσοστών στις βουλευτικές του 2011,
κινδύνευε να μείνει εκτός του β΄ γύρου,
ενώ ο ΔΗΣΥ σε συνεργασία με το μισό
ΔΗΚΟ του Μάριου Καρογιάν, ο οποίος
είδε να χάνει από τη συνεργασία του με
το ΑΚΕΛ και συνέπλευσε με τον ΔΗΣΥ,
κατάφερε να εκλέξει πρόεδρο τον Νίκο
Αναστασιάδη. 

Η εκλογική μάχη του 2016 θεωρήθηκε
από τις χειρότερες του ΑΚΕΛ, χάνοντας
κάπου στις 42.000 χιλιάδες ψήφους από
το 2011. Ο ΔΗΣΥ κέρδισε ωστόσο με σχε-
τική μείωση ποσοστών, καθώς το μνη-
μόνιο, η οικονομική κρίση και η αποχώ-
ρηση της Ελένης Θεοχάρους που ίδρυσε
νέο κόμμα, φέρεται να επηρέασαν σε
θέμα εκλογικής δύναμης το κυβερνών
κόμμα. Το ΑΚΕΛ πλήρωσε τη φθορά της
διακυβέρνησης Χριστόφια, ενώ ένας νέος
ενδιάμεσος χώρος έδινε το παρών του.
Μικρά κόμματα με σκληρή γραμμή στο
Κυπριακό έβγαιναν μπροστά και προ-
σθέτοντάς τα, ξεπερνούσαν σε εκλογική
δύναμη το ΑΚΕΛ. Αυτό ήταν αρκετό ώστε
ο Νικόλας Παπαδόπουλος να επιχειρήσει
αυτό που ξεκίνησε ο πατέρας του Τάσσος,
τη δημιουργία τρίτου πόλου. Λίγο οι δια-
φορετικές προτάσεις και θέσεις, όπως
και η διάσπαση με την υποψηφιότητα
Γιώργου Λιλλήκα, άφησαν τον Νικόλα
Παπαδόπουλο και τη συμμαχία του εν-
διάμεσου χώρου εκτός β΄ γύρου. Παρά
τις προβλέψεις για πανωλεθρία του ΑΚΕΛ,
το κόμμα της Αριστεράς κατάφερε με
τον Σταύρο Μαλά να κερδίσει για δεύτερη
φορά εισιτήριο για τη δεύτερη Κυριακή. 

Ορόσημο ή πρόκριμα
για τις προεδρικές ο Μάιος; 
Καλά τα ποσοστά των βουλευτικών, αλλά οι συνεργασίες και οι συγκυρίες θα καθορίσουν το 2023 

Τι θα κρίνει
το 2023…
Το ερώτημα είναι τώρα τι γίνεται και
πώς οι εκλογές του Μάη θα επηρεά-
σουν το 2023. Ο ΔΗΣΥ βάσει δημοσκο-
πήσεων φαίνεται να διατηρεί επί του
παρόντος την πρωτιά, ωστόσο οι πιθα-
νότητες συνεργασιών μειώνονται. Τό-
σο, που ακόμα και πρωτοκλασάτα στε-
λέχη θεωρούν απίθανη την τρίτη θη-
τεία. Το σύνθημα περί αλλαγής, δεν
χρησιμοποιείται μόνο από τα κύρια κόμ-
ματα της αντιπολίτευσης όπως ΑΚΕΛ και
ΔΗΚΟ, αλλά ακόμη και από υποψήφι-
ους βουλευτές του κυβερνώντος κόμ-
ματος, με ό,τι κι αν αυτό συνεπάγεται.
Ακόμη και η συνεργασία με τη Δημο-
κρατική Παράταξη, δεν θεωρείται δε-
δομένη για τον ΔΗΣΥ. Το νεοσυσταθέν
κόμμα άρχισε να αποκτά δυναμική στις
τελευταίες δημοσκοπήσεις, ωστόσο,
δεν είναι σίγουρο με ποιον θα συμπλεύ-
σει τελικώς. Υπήρξε η φημολογία ότι ο
ΔΗΣΥ θα στηρίξει τον Μάριο Καρογιάν
για την προεδρία της Βουλής, ωστόσο,
αυτό που ακούγεται στο παρασκήνιο εί-
ναι ότι ο Μάριος Καρογιάν, ο οποίος
διεκδικεί έδρα στη Λεμεσό, πολύ πιθα-
νόν να παραχωρήσει τη θέση του στον
αμέσως επόμενο και να μείνει εκτός
Βουλής. Ένα σενάριο που ακούγεται
απομακρυσμένο, συζητείται έντονα στη
Λεμεσό και δεν έχει διαψευστεί ακόμα
από το Κίνημα. Αυτό που στο παρασκή-
νιο, συζητείται είναι πως έχει υπάρξει
μία υποτυπώδης συμφωνία μεταξύ Άν-
τρου Κυπριανού και Νικόλα Παπαδό-
πουλου για συνεργασία το 2023. Είτε
για κοινό ανεξάρτητο υποψήφιο, είτε
για σύμπλευση –αν δεν τα βρουν εξαρ-
χής–στον β΄ γύρο, εναντίον του υποψη-
φίου του ΔΗΣΥ. Σε αντίθεση με το 2001,
που ο Δημήτρης Χριστόφιας ένιωθε την
ηθική υποχρέωση για τις προεδρικές
εκλογές τα πράγματα δεν είναι τόσο εύ-
κολα για τα δύο κόμματα. Όχι μόνο για
το τι έχει προηγηθεί την τελευταία πεν-
ταετία μεταξύ των δύο κομμάτων, αλλά
και γιατί πλέον τα δύο ακροατήρια δύ-
σκολα θα ακολουθήσουν τυφλά τις υπο-
δείξεις της εκάστοτε ηγεσίας. Βεβαίως,
για τη συνεργασία των δύο μερών, ή και
περισσότερων, ρόλο θα παίξει και το
ποσοστό που θα λάβει το κάθε κόμμα.
Διαφορετικά θα είναι τα αιτήματα του
ΑΚΕΛ στο ενδεχόμενο που λάβει ένα
27% και διαφορετικές μπορεί να είναι
οι απαιτήσεις του, αν έχει επιπλέον
πτώση ποσοστών από αυτήν του 2016.
Το ίδιο βεβαίως ισχύει και για το ΔΗΚΟ.
Ένα καλό ποσοστό και των δύο κομμά-
των θα δώσει άλλη ώθηση στη συνερ-
γασία και το ενδεχόμενο προσέλκυσης
κι άλλων κομμάτων. Καθόλου τυχαίο ότι
το ΑΚΕΛ δυσκολεύεται να έρθει σε αν-
τιπαράθεση με τους Οικολόγους και την
Άννα Θεολόγου, θεωρώντας τους ως πι-
θανούς συνοδοιπόρους για το 2023.
Ρόλο όμως θα παίξει και ποιοι θα είναι
οι υποψήφιοι. Ήδη ακούγονται τα ονό-
ματα των Ανδρέα Μαυρογιάννη και
Αχιλλέα Δημητριάδη. Το ποιος θα είναι
υποψήφιος του χώρου της αντιπολίτευ-
σης θα παίξει ρόλο και για τις επιλογές
του ΔΗΣΥ. Ένα καλό ποσοστό του κόμ-
ματος ίσως να ενισχύσει την υποψηφιό-
τητα Αβέρωφ Νεοφύτου, ωστόσο μπρο-
στά στο ενδεχόμενο συνεργασίας
ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ δεν αποκλείεται να προ-
ωθηθεί η υποψηφιότητα Χριστοδουλί-
δη. Και αυτό γιατί βάσει δημοσκοπήσε-
ων θεωρείται πως μπορεί να αντλήσει
ψήφους από ένα ευρύτερο ακροατή-
ριο, ίσως και να διεμβολίσει τον ενδιά-
μεσο χώρο. Δεν πρέπει να αγνοείται
πως ήδη στο παρασκήνιο υπάρχουν και
άλλα πολιτικά πρόσωπα που προέρχον-
ται από τον χώρο της Δεξιάς, οι οποίοι
έχουν τη δική τους δυναμική σε μία πε-
ρίοδο που τα κόμματα απαξιώνονται και
οι ανεξάρτητες υποψηφιότητες αποτε-
λούν εναλλακτική. Είναι από τη μία ο
Γιώργος Παμπορίδης, είναι από την άλ-
λη ο Χρίστος Στυλιανίδης, ο οποίος προ-
σφάτως διορίστηκε ως ειδικός απε-
σταλμένος της Ε.Ε. Μία υποψηφιότητα
εκ των δύο ενδεχομένως να ανακατέ-
ψει περαιτέρω την τράπουλα. 

Στον ΔΗΣΥ αντιλαμβάνονται πως από το 2021 και μετά οι συνεργασίες είναι δύσκολες, ωστόσο, η ιστορία έχει καταδείξει ανατροπές της
τελευταίας στιγμής.

<<<<<<

Το 2023 θα κριθεί, όχι μόνο
από τις συνεργασίες που θα
γίνουν μεταξύ κομμάτων, αλ-
λά και με το κατά πόσο θα
υπάρξει μία υποψηφιότητα
που θα εμπνεύσει την ήδη
αδιάφορη εκλογική βάση.
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Στο κόκκινο ο Κόκκινος
Ο υφυπουργός Έρευνας και Καινοτομίας
εμφανίζεται να είχε μια από τις δυσκολό-
τερες νύχτες, την περασμένη Πέμπτη
προς Παρασκευή. Ο Κυριάκος Κόκκινος
φαίνεται ότι βίωνε το δικό του δράμα, ανα-
μένοντας το άνοιγμα της πύλης, στις 7:30
το πρωί. Τυχόν νέα κατάρρευση θα δρομο-
λογούσε εξελίξεις στο κυβερνητικό σχή-
μα, αρνητικές για τον κ. Κόκκινο. Η πύλη
δεν κατέρρευσε, παρά τα όποια προβλή-
ματα που παρουσιάσθηκαν, ωστόσο όπως
λέει το κυβερνητικό ρεπορτάζ, ο υφυ-
πουργός Έρευνας και Καινοτομίας παρα-
μένει υπό αυστηρή επιτήρηση. Οι παροι-
κούντες εις τον Λόφο αφήνουν να διαρ-
ρεύσει πως εάν δεν υπήρχαν οι Βουλευτι-
κές, ο κ. Κόκκινος πιθανότατα να είχε απο-
μακρυνθεί με εύσχημο τρόπο. Ένα τέτοιο
ενδεχόμενο δεν αποκλείεται για μετά τις
εκλογές, αν ο κ. Νίκος αποφασίσει να φρε-
σκάρει το σχήμα και αν η πύλη δεν σταθε-
ροποιηθεί. 

••••
Έδωσε υποσχέσεις
Αυτό που φαίνεται να έχει ενοχλήσει πε-
ρισσότερο τον Λόφο δεν είναι τα προβλή-
ματα με την πύλη αλλά οι υποσχέσεις που
φέρεται να έδωσε ο κ. Κόκκινος για την
αποκατάσταση της ηλεκτρονικής πλατ-
φόρμας. Σε μια περίπτωση τις υποσχέσεις
στον πρόεδρο της Δημοκρατίας τις έδωσε
ενώπιον άλλων τριών προσώπων. Αργότε-
ρα όταν επέστρεψε στο Υφυπουργείο, εμ-
φανίζεται να έκανε δεύτερες σκέψεις ή
έγινε κάτι άλλο που δεν γνωρίζουμε και
έβαζε τη γραμματέα του, να στέλνει mail
στον υπουργό Υγείας ότι θα απαιτηθεί χρό-
νος για επίλυση των προβλημάτων. Αποτέ-
λεσμα ήταν να στρέψει εναντίον του και
τον Κωνσταντίνο Ιωάννου. Πάντως για να
λέμε τα πράγματα με το όνομά τους, ο κ.
Κόκκινος έτρεξε όσο κανένας άλλος τον
ψηφιακό μετασχηματισμό του κράτους και
μάλιστα υπό καθεστώς πίεσης, προκειμέ-
νου πληρωθούν στο πρώτο Lockdown με-
ρικές χιλιάδες εργαζομένων που είχαν
μπει στα σχέδια της Ζέτας.

••••
Πασαπόρτι
Κάποιοι στην τ/κ δεξιά συναγωνίζονται
ποιος είναι περισσότερο Τούρκος. Κάτι
που δεν έκανε με τόσο άκομψο τρόπο ού-
τε ο μακαρίτης ο Ραούφ Ντενκτάς. Πρό-
σφατο παράδειγμα η απαξίωση του Ερσίν
Τατάρ στα διαβατήρια της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. Ο κ. Τατάρ ότι και να λέει είναι

ηγέτης της τ/κ κοινότητας που κατέχει και
ο ίδιος διαβατήριο της Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Ερώτημα: Πότε ανακάλυψε την
απέχθειά του. Όταν το προμηθευόταν
απευθυνόμενος στα αρμόδια κρατικά όρ-
γανα του νόμιμου κράτους ή τώρα που θέ-
λει να δείξει στην Άγκυρα ότι είναι Τούρ-
κος μέχρι τα νύχια; Θα θυμίσω στον κ. Τα-
τάρ την τύχη που είχε ο μέντοράς του, ο
Ραούφ εκφραστής της κατοχής και με
ερείσματα στο βαθύ κράτος της Τουρκίας.
Ο σημερινός πρόεδρος της Τουρκίας τον
έκανε στην άκρη σαν τη μύγα. Τότε θα θυ-
μηθεί τους Ε/κ συμπολίτες του και πως εί-
ναι Κύπριοι. 

••••
Μες στον λάλαρο
Το Υπουργείο Υγείας θα πρέπει να δει τα
προβλήματα που προκαλούνται στα εμβο-
λιαστικά κέντρα από τις καιρικές συνθή-

κες. Τουλάχιστον στη Λευκωσία, η ροή των
εμβολιασμών είναι ικανοποιητική. Μεγά-
λες καθυστερήσεις δεν υπάρχουν ωστόσο
λόγω των υψηλών θερμοκρασιών, κατά τις
μεσημβρινές ώρες η αναμονή έστω και για
15 λεπτά είναι ιδιαίτερα επώδυνη. Με μια
πλαστική τέντα και τουριστικές ομπρέλες
δεν αντιμετωπίζεται το πρόβλημα προστα-
σίας του κόσμου που αναμένει να εμβο-
λιαστεί. Κάτι πρέπει να γίνει και άμεσα. Εί-
ναι κρίμα για το έργο που επιτελείται από
το προσωπικό των κέντρων, το οποίο λόγω
της δυσφορίας του κόσμου περνά σε δεύ-
τερη μοίρα. Δόξα τω Θεώ η κρατική έκθε-
ση έχει κτίρια. Μπορεί η αναμονή να γίνε-
ται σε κάποια από αυτά. 

••••
Green Pass
Τα προβλήματα που παρουσιάσθηκαν με
την εμβολιαστική πύλη έχουν φουντώσει

κάποιες φήμες αναφορικά με το Green
Pass που θα χρησιμοποιείται από τους πο-
λίτες που έχουν εμβολιασθεί. Οι φήμες
αυτές λένε πως στο παρασκήνιο καταβάλ-
λονται προσπάθειες ο σχεδιασμός και υλο-
ποίηση του έργου να δοθεί στην εταιρεία
NCR, που έστησε το λογισμικό του ΓεΣΥ και
την εμβολιαστική πύλη. Η κατάρρευση της
ηλεκτρονικής πλατφόρμας φαίνεται ότι
βάζει εμπόδια στην παραχώρηση του έρ-
γου. Αυτό που προκαλεί φόβο είναι να
διαρρεύσει το όλο θέμα παραμονές των
βουλευτικών εκλογών, προκαλώντας την
ανάλογη ζημιά στο κυβερνών κόμμα, όπως
πιστεύουν κάποιοι. Μάλιστα οι κακές
γλώσσες λένε ήδη πως ενδιαφέρον για
την ανάπτυξη του λογισμού έχουν επιδεί-
ξει και άλλες εταιρείες, οι οποίες μάλιστα
διαθέτουν την κατάλληλη τεχνογνωσία και
εμπειρία σε άλλες χώρες.

••••

Είδαν και απήλθαν
Θέλει μαεστρία όλες οι πλευρές, άλλες
περισσότερο και άλλες λιγότερο, να σηκώ-
νονται από το τραπέζι των διαπραγματεύ-
σεων για το Κυπριακό ικανοποιημένες. Οι
δικοί μας, αν κρίνω και από την τοποθέτη-
ση του Τουμάζου Τσελεπή, μάλλον επέ-
στρεψαν ανακουφισμένοι. Από την άλλη η
τ/κ πλευρά διά του Ερσίν Τατάρ, πανηγυρί-
ζει ότι στη Γενεύη τέθηκαν στο τραπέζι τα
δύο κράτη. Ο κ. Τσελεπής είπε πως ο γενι-
κός γραμματέας δεν δέχθηκε τις τουρκι-
κές απαιτήσεις, όμως δεν τους το ξέκοψε
προφανώς για να μαζευτούν και πάλι όταν
τους φωνάξει. Όπως έχει δείξει η ιστορία
του Κυπριακού, πολύ δύσκολα φεύγουν
από το τραπέζι ζητήματα που τίθενται από
τη μία ή άλλη πλευρά. Απλά συνεχίζουν
από εκεί που έμειναν. Πάντως, κάποιοι στη
Λευκωσία φοβούνται πως με τα δύο κράτη
δεν θα ξεμπλέξουμε εύκολα και θα τα
βρούμε και πάλι μπροστά μας, την επόμε-
νη φορά.

Έφτιαξα την πύλη άντε να πάρει σειρά το Corona Pass

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο Κυριάκος Κόκκινος ανέλαβε τα ηνία του νεοσύστατου Υφυπουργείου Έρευνας και Καινοτομίας, σε μια περίοδο όπου ο χρόνος ήταν πο-
λυτέλεια. Ο ψηφιακός μετασχηματισμός του κράτους έμεινε πίσω και για αυτό δεν έχει ευθύνη ο κ. Κόκκινος. Για το μπάχαλο όμως που
δημιουργήθηκε με τα ραντεβού, ο κ. Κόκκινος εκ της θέσεώς του φέρει ευθύνες.

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Συνα-
γερμού έκλεισε με νόημα το μάτι
στον υφυπουργό Έρευνας και Καινο-
τομίας για τα προβλήματα της πλατ-
φόρμας των ραντεβού. Εάν το ξανα-
κάνει, απλά θα συμβεί αυτό το οποίο
λέει το λαϊκό άσμα. «Σφύριξα και
έληξες».

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Όταν ο Αναστασιάδης
ρεζίλεψε τον Τατάρ
Πολλά θετικά σχόλια έλαβε ο Ανα-
στασιάδης για την πληρωμένη
απάντηση στον συμπολίτη Τατάρ
για τα διαβατήρια και τις ταυτότη-
τες που κατέχουν οι Τουρκοκύπρι-
οι. Η αντιπολίτευση στα Κατεχόμε-
να κάνει πάρτι τρολάροντας τον Τα-
τάρ ότι κυκλοφορεί με το διαβατή-
ριο της Κυπριακής Δημοκρατίας
την οποία λέει πως δεν αναγνωρί-
ζει και την αποκαλεί, όπως και ο
Ερντογάν, εκλιπούσα. Ωστόσο, αν-
τιδρά και κατά του Αναστασιάδη,
κάνοντας λόγο για πατρονάρισμα
και εκμετάλλευση της κατάστασης.
Όλα ξεκίνησαν όταν ο Τατάρ ενο-
χλήθηκε επειδή ο Αναστασιάδης
αποκάλεσε τους Τουρκοκύπριους
«συμπολίτες» και ζήτησε κοινό
αγώνα για την Κύπρο. Οι επικρίσεις
του Τατάρ έφεραν την αντίδραση
του Αναστασιάδη, ο οποίος δήλω-
σε: «Ενα από τα επιχειρήματα που
ανέπτυσσαν κατά τη διάρκεια της
συνόδου στη Γενεύη ήταν ότι είναι
συνιδρυτές της Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Από την άλλη, θεώρησε
ότι πρόσβαλα τους Τουρκοκύπρι-
ους, διότι τους αποκάλεσα συμπο-
λίτες μου». Και διερωτήθηκε: « Ένα
θα ήθελα να τον ρωτήσω: 97 χιλιά-
δες Τουρκοκύπριοι που έχουν την
κυπριακή ταυτότητα, το κυπριακό
διαβατήριο και απολαμβάνουν όσα
και οι Κύπριοι Ευρωπαίοι πολίτες,
πρέπει να ντρέπονται; Πόσο περισ-
σότερο πρέπει να ντρέπονται μέλη
των συνεργατών του που έχουν την
κυπριακή ταυτότητα ή το κυπριακό
διαβατήριο;».
Ακολούθησαν τα δημοσιεύματα
που ανέβαζαν τον αριθμό των
Τουρκοκυπρίων με έγγραφα της

Κυπριακής Δημοκρατίας σε
120.000 (που κατέχουν πιστοποι-
ητικό γέννησης κατά το ΡΙΚ) και σε
360.000 (που κατέχουν ταυτότητα
και διαβατήριο κατά την εφημερί-
δα «Αλήθεια»). Στα Κατεχόμενα
άρχισαν οι αξιωματούχοι να δηλώ-
νουν ο ένας μετά τον άλλο εάν εί-
χαν ή όχι ταυτότητα και διαβατήριο
της Κ.Δ. και οι περισσότεροι να
εξηγούν πως δεν το θεωρούν κα-
κό, ούτε σημαίνει ότι αναγνωρί-
ζουν την Κ.Δ., κάνοντας όλους στην
Ευρώπη να γελάνε. 
Ο «ΥΠΕΞ» του κατοχικού καθεστώ-

τος, ο πολύς Ταχσίν Ερτουγρούλο-
γλου, δήλωσε ότι ο ίδιος κατέχει
μόνο την ταυτότητα της ΚΔ που πή-
ρε όταν ήταν παιδί και δεν τη χρη-
σιμοποίησε ποτέ. Χωρίς βεβαίως
να πείθει κανέναν, αφού είναι γνω-
στό στα Κατεχόμενα ότι τα παιδιά
του σπούδασαν, χρησιμοποιώντας
τα έγγραφα της Κυπριακής Δημο-
κρατίας που ο ίδιος στα λόγια δεν
αναγνωρίζει. 
Είπε όμως και κάτι άλλο, πολύ εν-
διαφέρον, ότι το 2008 συναντήθη-
κε στα Κατεχόμενα με τον Αναστα-
σιάδη που ήταν πρόεδρος του ΔΗ-

ΣΥ, και του είχε αναφέρει από τότε
πως γνώριζε ότι κατείχε ταυτότητα
της Κ.Δ., κάτι που σημαίνει κατά
τον ίδιο ότι τον είχε ψάξει πριν από
τη συνάντηση. Εάν η πληροφορία
είναι σωστή, γιατί ο Ερτουγρούλο-
γλου δεν είναι και ο πιο αξιόπιστος
άνθρωπος, τότε ο Αναστασιάδης
στο συγκεκριμένο τουλάχιστον θέ-
μα, ξέρει τι κάνει. 
Και ενώ ο Τατάρ επιμένει να διαλα-
λεί ότι δεν αναγνωρίζει την Κ.Δ. και
επιμένει στη μισαλλοδοξία του, με
τις αποκαλύψεις του βοήθησε και
την αντιπολίτευση στα Κατεχόμενα

να τοποθετηθεί και να γελοιοποι-
ήσει τον ούτως ή άλλως γελοίο Τα-
τάρ. Και έδωσε και τη δυνατότητα
στους καλούς ή τους λιγότερο κα-
κούς να βγουν και να τοποθετη-
θούν υπέρ της επανένωσης.Και το
έκανε στην πιο κατάλληλη στιγμή.
Γιατί αν έβγαζε πιο πριν τη συγκε-
κριμένη πληροφορία προς τα έξω
θα την έκαιγε. Ενώ τώρα, που
εξαντλήθηκε η υπομονή του, έκα-
ψε και γελοιοποίησε τον
Τατάρ. Ενισχύοντας την αντιπολί-
τευση, παρά τις επικρίσεις που
δέχθηκε από κάποιους υποστηρι-

κτές του για το αντίθετο.

Πόση σημειολογία πια;
Μιας και βρίσκομαι στα Κατεχόμε-
να, δεν αντέχω να μην αναφερθώ
στη σημειολογία του κατοχικού κα-
θεστώτος, το οποίο ετοιμάζει ένα
τεράστιο άγαλμα αγρότη που θα
κοιτάζει, λένε, το λιμάνι της Κερύ-
νειας. Το άγαλμα θα στοχεύει μάλ-
λον σε δεύτερο ρεκόρ Γκίνες, μετά
τη σημαία του μίσους στον Πεντα-
δάκτυλο, αφού θα είναι μεγαλύτε-
ρο από το άγαλμα του Χριστού στο
Ρίο ντε Τζανέιρο και πιο ψηλό από
το άγαλμα της Ελευθερίας στη Νέα
Υόρκη! Με τη φαραωνική κατα-
σκευή ασχολήθηκε πρόσφατα βρε-
τανική εκπομπή η οποία έδειξε ει-
κόνες των σχεδίων που έχουν δη-
μοσιοποιηθεί με το γόνατο του γο-
νατιστού αγρότη να εξέχει με τέ-
τοιο τρόπο που να φαίνεται ότι
αποτελεί ένα υπερμέγεθες μόριο.
Οι παρουσιαστές σχολίασαν γε-
λώντας ότι το «γλυπτό» αφήνει σε-
ξουαλικά υπονοούμενα. Με έναν
από αυτούς να λέει, «δεν πρόκειται
για αστείο. Αυτό είναι το γόνατό
του»! Το ξέρουμε πως οι κατοχικές
αρχές επιμένουν στη σημειολογία
και την επιδειξιμανία, στέλνοντάς
μας συγκεκριμένα μηνύματα. Αυτή
τη φορά θεωρώ πως το έχουν ξε-
χειλώσει. Έχει και η υπομονή τα
όριά της, που λέει και ο πρόεδρος. 

KOYIZ: Ποιος αρχηγός μεγάλου
κόμματος τα βρίσκει σκούρα με όσα
διαβάζει στις δημοσκοπήσεις που
έφτασαν πολύ πρόσφατα στο γρα-
φείο του; Αληθεύει πως ακολούθη-
σε κρίση με επικρίσεις κατά στελε-
χών και την προειδοποίηση πως «το
καράβι θα βουλιάξει για όλους»;

Το τρολάρισμα Αναστασιάδη στον Τατάρ και η σημειολογία

Να θυμάσαι πως ξέρω πολλά για πολλούς.
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Η χώρα έχει πολλά και σοβαρά προβλήματα.
Όσοι δίνουν τη μάχη της επιβίωσης έφτασαν
πλέον σε οριακό σημείο. Επιχειρήσεις κινδυ-
νεύουν να βάλουν λουκέτο, ενώ άνθρωποι γύρω
μας ζουν με τα στοιχειώδη, προσπαθώντας να
παραμείνουν ψύχραιμοι. Κανένα δεν άφησε

αλώβητο η πανδημία. Ακόμακαι αυτοί που δεν επηρεάστηκαν
οικονομικά, βιώνουν μια πρωτοφανή ψυχολογική πίεση. Εκ
παραλλήλου, και ενώ ζούμε κάτω από αυτή τη σκιά, η καθη-
μερινότητα τρέχει. Αδιέξοδο στο Κυπριακό, αποκαλύψεις για
τη διαφθοράκαι κακοδιαχείριση. Ένα κραυγαλέο παράδειγμα
είναι ο υφυπουργός Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πο-
λιτικήςΚυριάκος Κόκκινος. Την Πέμπτη η Πύλη Εμβολιασμού
βγήκε ξανά εκτός λειτουργίας, αλλά μέχρι την Παρασκευή
το πρωί που παραδίδω τη στήλη ο κύριοςαυτόςδεν εγκατέλειψε
την καρέκλα του. Ειλικρινά δεν ξέρω τι είναι χειρότερο: Να
είναι κανείς ανίκανος ή χοντρόπετσος; Food for thought για
τον πρόεδρο της Δημοκρατίας, όταν προχωρήσει στον ανα-
σχηματισμό μετεκλογικά.

Η χώρα λοιπόν αντιμετωπίζει τόσα πολλά και τόσο σοβαρά
προβλήματα που μοιάζει με πολυτέλεια η ανάλυση μικρο-
κομματικών συμπτωμάτων. Όπως τα πλατσουρίσματα
κάποιων στα απόνερα της ακροδεξιάς για παράδειγμα, ελ-
πίζοντας να ψαρέψουν ψήφους από τη δεξαμενή του αδελφού
κόμματος των Ελλήνων νεοναζί. Όταν αναφέρομαι σε
«αδελφό κόμμα», ελπίζω πως καταλαβαινόμαστε. Λέω γι’
αυτούς που δεν έχουν τα κότσια να παραδεχτούν ότι είναι
η Χρυσή Αυγή Κύπρου και κρύβονται πίσω από ασάφειες.
Ακόμα χειρότεροι, είναι οι ρεπλίκες τους. Όπως το Ε.ΛΑ.ΣΥΝ
του εγκληματία Γιάννη Λαγού, το οποίο συνεργάζεται με το
Κίνημα Αλληλεγγύη στις επικείμενες βουλευτικές εκλογές.
Η συνεργασία έχει ονοματεπώνυμο. Λέγεται Μιχάλης Χρι-
στοδούλου - Κολοσσιάτης, ο οποίος αν και λαλίστατος στα
social media «ξέχασε» να σχολιάσει τη σύλληψη του αρχηγού
του στις Βρυξέλλες. Την ίδια «ασθενή» μνήμη είχε και η
Ελένη Θεοχάρους, παρότι συνήθως δύσκολα αφήνει κάτι
ασχολίαστο. Αυτή τη φορά, όμως, δεν είπε κουβέντα για
την ταμπακιέρα. Με εξυπνάδες στο twitter του τύπου «αυτός
ο λαγός ήταν μια λύση για τους ασβούς της δημοσιογραφίας,
πάει κι αυτό το δυσώδες άλλοθι» δεν πείθει κανένα. Είμαι
βέβαιος ότι το γνωρίζει και η ίδια, απλώς παίζει με τις λέξεις
για να αποφύγει τα δυσάρεστα πολιτικά θέματα.

Ποια είναι τα δυσάρεστα για την Αλληλεγγύη; Το εξής
ένα: Το απροκάλυπτο φλερτ της Ελένης Θεοχάρους με την
ακροδεξιά για καθαρά ψηφοθηρικούς λόγους. Είχα κάνει
μια νύξη σε άρθρο μου προ τριών εβδομάδων, όταν ανα-
φέρθηκα στο περιβόητο δείπνο με τους Χρυσαυγίτες και
την ανεκδιήγητη δήλωσή της «ο φασισμός δεν είναι ψώρα
για να κολλήσεις». Ιδού και η απάντησή της στο twitter,
την οποία τότε άφησα ασχολίαστη: «Ο καθένας έχει την
δική του πολιτική ηθική, τον δικό του πολιτικό πολιτισμό.
Η επιμονή σας σε αυθαίρετη ερμηνεία, συνιστά ιδεολογική
δικτατορία. Ενώ αν με βρίσκατε σε καμιά λίστα υπόπτων
για διαφθορά, δεν θα σας ένοιαζε που “συνέφαγα με την
Χ.Α.”. Μέγα ψεύδος φυσικά».

Θέλει στ’ αλήθεια ηκυρίαΘεοχάρους να ανοίξουμε συζήτηση
περί πολιτικής ηθικής, πολιτισμού και ιδεολογικής δικτατορίας;
Μάλλον πρέπει να το ξανασκεφτεί, καθώς η πολιτική στέγη,
την οποία πρόθυμα πρόσφερε στον εκπρόσωπο μιας κίνησης
που δημιούργησε ο φασίστας Λαγός, αποδυναμώνει τα δη-
μοκρατικά της αντανακλαστικά. Δυστυχώς δε για εκείνη, όσο
και αν η χώρα ταλαιπωρείται από πολύ σοβαρότερα προβλήματα,
οι δημοκρατικές πεποιθήσεις αυτών που διεκδικούν θέση
στο κοινοβούλιο για κάποιους από εμάς θα αποτελούν πάντοτε
προτεραιότητα.

Μετά από όλα αυτά ίσως ακουστεί περίεργο αλλά πρέπει
να ομολογήσω ότι η Ελένη Θεοχάρους, ως άνθρωπος, μου
είναι συμπαθής. Είναι έξυπνη, διαθέτει παιδεία, χαρακτηρίζεται
από οξύτητα πνεύματος και ταπεραμέντο. Κυρίως όμως
διαθέτει χιούμορ, προσόν σπάνιο για τα εγχώρια πολιτικά
ήθη. Γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο, ως πολιτικός αλλά καιγιατρός,
ας απαντήσει εάν συμφωνεί με το αντιεμβολιαστικό παραλήρημα
του υποψηφίου της. Και να τοποθετηθεί για τις τοξικές αναρ-
τήσεις του συνεργαζόμενου με την Αλληλεγγύη Ε.ΛΑ.ΣΥΝ,
στην ιστοσελίδα του, όπου θα έχει την ευκαιρία να δει τον
υποψήφιό της να «αποκαθιστά» τα συρματοπλέγματα για
τους μετανάστες. Δεν βιαζόμαστε. Έχουμε τρεις εβδομάδες
ώς τις εκλογές για να ξανασυστηθούμε. 

Tα λασπόνερα
της ακροδεξιάς

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Η άτυπη πενταμερής τέλειωσε, οι πολιτικοί
αρχηγοί επέστρεψαν, οι εκλογές όπου να
’ναι πλησιάζουν, τα περιοριστικά μέτρα
αίρονται και εμείς επανερχόμαστε στα
«καθημερινά» μας. Αν το κορωνοπάσο
είναι αντισυνταγματικό ή όχι, αν το εμ-

βόλιο είναι αποτελεσματικό ή όχι, αν θα πάει ο κόσμος
να ψηφίσει ή όχι και τα λοιπά και τα λοιπά. Και αυτά
τα λοιπά είναι που με κάνουν να διερωτώμαι αν έχουμε
αντιληφθεί σε πόσο κρίσιμο σημείο βρίσκεται το εθνικό
μας θέμα και πώς αυτή η άτυπη Πενταμερής εκείνο
που απέδειξε δεν είναι μόνο την τουρκική αδιαλλαξία,
αλλά και τη δική μας ικανότητα να αντιληφθούμε πως
βρισκόμαστε στο χειρότερο σημείο που βρέθηκε ποτέ
το εθνικό μας θέμα. Και πώς μέχρι την επόμενη Πεν-
ταμερή καλά θα κάνουμε να συνέλθουμε και να συνει-
δητοποιήσουμε πως δεν υπάρχουν άλλα περιθώρια
ούτε για κούφιους πατριωτισμούς, ούτε για κομματικούς
ελιγμούς και κυρίως ούτε για κομματικές αντιπαραθέσεις
ελέω εκλογών.

Διότι το γεγονός ότι βρισκόμαστε σήμερα στο χειρότερο
σημείο δεν οφείλεται μόνο στην τουρκική αδιαλλαξία
αλλά και στη δική μας στάση. Και όταν λέω δική μας
δεν αναφέρομαι μόνο στους πολιτικούς μας ταγούς αλλά
και σε εμάς τους ίδιους. Ανήμποροι ακόμα να απεγκλω-
βιστούμε από συνθήματα και κομματικές αγκυλώσεις
παρασυρόμαστε από τους κούφιους πατριωτισμούς και
τις λαϊκίστικες χειραγωγήσεις, χωρίς να ορθώνουμε ανά-
στημα ως οφείλαμε απέναντι στον καθένα που καπη-
λεύεται το εθνικό θέμα μόνο και μόνο για να έχει λόγο
ύπαρξης. Και επιτρέπουμε έτσι στα όποια συμφέροντα,
οικονομικά και άλλα, να βρίσκουν πρόσφορο το έδαφος
για να καλλιεργούν ύπουλα την πεποίθηση ότι καλύτερα
να μείνουν τα πράγματα ως έχουν, το γνωστό «εμείς
ποδά τζαι τζείνοι ποτζεί». Και δυστυχώς πλέον ζούμε
στην εποχή που δεν υπάρχουν πραγματικοί πολιτικοί
ηγέτες, οι οποίοι να τολμούν χωρίς προηγουμένως να
βολιδοσκοπούν δημοσκοπικά τι θέλει η «κοινή γνώμη».
Διότι αν είχαμε πολιτικούς ηγέτες πρώτον τα δύο μεγάλα
κόμματα που είναι υπέρ της ΔΔΟ θα φρόντιζαν εδώ και
μήνες να συνεργαστούν, προτάσσοντας το εθνικό μας
θέμα ως κατεπείγον και όχι να δημιουργούν τοξικό κλίμα
ενόψει των εκλογών και των άλλων μικροκομματικών
τους συμφερόντων.

Ούτε καν για τα θέματα διαφθοράς δεδομένου ότι το
χέρι τους το έχουν όλοι τους βουτηγμένο στο μέλι ασχέτως
με το ποιος το τερμάτισε το θέμα. Και με αυτή τη συ-
νεργασία θα φρόντιζαν ώστε να αποδυναμώσουν τα
κόμματα τα οποία στην ουσία ουδέποτε ήταν υπέρ της
ΔΔΟ και είναι αυτά τα οποία φροντίζουν με πατριωτισμούς
της κακιάς ώρας να παραπλανούν προκειμένου να συν-
τηρούν το «εμείς ποδά τζαι τζείνοι ποτζεί». Αντ’αυτού,
τα δύο μεγάλα κόμματα προκειμένου να μη συνεργάζονται
τάχα μου για ιδεολογικές διαφορές, λες και υπάρχει με-
γαλύτερη ιδεολογία από το καλό της χώρας, αναβαθμίζουν
τους πατριώτες της κακιάς ώρας σε ρυθμιστικούς πα-
ράγοντες και παριστάνουν τις πάπιες, όταν αυτή η ανα-
βάθμιση έχει καταστροφικά αποτελέσματα. Και εμείς
πέφτουμε κάθε φορά στην παγίδα τους χωρίς να αντι-
λαμβανόμαστε ότι δεν έχουμε καν την πολιτική ωριμότητα
να απαιτήσουμε το πλέον αυτονόητο. Και το αυτονόητο
είναι πως εφόσον μόνο τα δύο μεγάλα κόμματα συμφωνούν
ως προς τη λύση της ΔΔΟ και επειδή ακριβώς είμαστε
στο χείλος του γκρεμού, αντί να αναλωνόμαστε σε ένα
παιχνίδι ευθυνών θα έπρεπε να απαιτούμε τη συνεργασία
τους, ώστε να μην υπάρχει κανένα περιθώριο για άλλα
συμφέροντα να παρεισφρέουν αποπροσανατολίζοντας
από τον κίνδυνο και την ουσία των δεδομένων μας. Και
όχι μόνο δεν το κάνουμε αλλά επανερχόμαστε με περισσή
ευκολία στα «καθημερινά» μας ψάχνοντας αλλού για το
φταίξιμο ενώ στην πραγματικότητα εμείς είμαστε οι
πρώτοι φταίχτες για το γεγονός ότι δεν προτάσσεται το
εθνικό ως κατεπείγον.

Και πραγματικά διερωτώμαι τι άλλο πρέπει να συμβεί
για να κατανοήσουμε πως δεν μας παίρνει πλέον να αλ-
ληλοτρωγόμαστε για θέματα τα οποία είναι επί του πα-
ρόντος σαφώς λιγότερο επείγοντα από το μέλλον της
ίδιας της πατρίδας.

Πότε επιτέλους
θα συνέλθουμε;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Ο γενικός γραμματέας των
Η.Ε. Αντόνιο Γκουτιέρες γνώ-
ριζε εδώ και αρκετό καιρό ότι
η τουρκική πλευρά θα κατέ-
θετε πρόταση για δύο κράτη,
στην άτυπη πενταμερή της

Γενεύης. Ωστόσο, ο κ. Γκουτιέρες όχι μόνο
δεν επιχείρησε να πειθαναγκάσει την Τουρ-
κία και τον εγκάθετό της στα Κατεχόμενα
να παραμείνουν εντός των παραμέτρων
του Σ.Α. του ΟΗΕ, αλλά ούτε καν τόλμησε
να αποδώσει ευθύνες εκεί όπου ανήκουν
για την ανατροπή της βάσης λύσης του Κυ-
πριακού. Αντίθετα, επέλεξε να προϊδεάσει
την ελληνοκυπριακή πλευρά για υπαναχώ-
ρηση από τις εν λόγω παραμέτρους του
ΟΗΕ, συμπράττοντας στο «ξεχείλωμα» των
όρων εντολής που ο ίδιος έχει λάβει από το
Σ.Α. Δήλωσε ο κ. Γκουτιέρες ότι «το να τε-
τραγωνίσεις τον κύκλο είναι αδύνατον στη
γεωμετρία, αλλά είναι πολύ σύνηθες στην
πολιτική», δίνοντας σαφές στίγμα προθέσεων
να βρεθεί κάπου «στο μέσο», μεταξύ διζω-
νικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας και δύο

χωριστών οντοτήτων. Οι συνειρμοί πολλοί.
Μεταξύ των οποίων και το γεγονός ότι «όλως
τυχαίως», η εξαιρετικού ενδιαφέροντος δή-
λωση του κ. Γκουτιέρες δεν απέχει από την
τοποθέτηση του πρωθυπουργού της Βρε-
τανίας Μπόρις Τζόνσον, που επίσης επε-
χείρησε «ξεχείλωμα» των παραμέτρωντων
ψηφισμάτων του Σ.Α., δηλώνοντας ότι «είναι
αρκετά ευρείες ώστε να περιλαμβάνουν μια
σειρά από λύσεις» του Κυπριακού… 

Ο πρόεδρος Αναστασιάδης είχε αντι-
δράσει έντονα πριν από μερικούς μήνες
στις κινήσεις του Λονδίνου και δικαίως τα
έψαλλε στον ΥΠΕΞ της Βρετανίας, Ντόμινικ
Ράαμπ. Στην περίπτωση όμως του γ.γ. του
ΟΗΕ, η θέση του οποίου είναι χειρότερη
από τις ιδέες του Λονδίνου (λόγω αρμοδιό-
τητας και όρων εντολής), ο πρόεδρος Ανα-
στασιάδης εκφράστηκε με κολακευτικά
σχόλια για τη στάση Γκουτιέρες, την οποία
χαρακτήρισε ως «άψογη». Πόσο όμως «άψο-
γο» είναι να είσαι ο θεματοφύλακας της
διαδικασίας του ΟΗΕ για λύση διζωνικής,
δικοινοτικής ομοσπονδίας, να αποδέχεσαι

από την τουρκική πλευρά την κατάθεση
γραπτού υπομνήματος που ανατρέπει όλο
αυτό το πλαίσιο και αξιώνει δύο κράτη, να
μην τολμάς να επιστρέψεις τη γραπτή πρό-
ταση της Άγκυρας ως απαράδεκτη και να
μην τολμάς βεβαίως να αποδώσεις ευθύνες;
Η απάντηση στα ερωτήματα αυτά ίσως κα-
θίσταται ευκολότερη, αν αναλογιστούμε
ότι το μόνο που τόλμησε ο Αντόνιο Γκου-
τιέρες είναι το ξεχείλωμα των όρων εντολής
του και μαζί και το ψαλίδισμα των όποιων
ελπίδων της ελληνοκυπριακής πλευράς… 

Αυτή ήταν η στάση του γενικού γραμ-
ματέα, ο οποίος συνέπραξε σε ένα πολιτικά
απαράδεκτο παιχνίδι σε βάρος της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας, ανεχόμενος ουσιαστικά
την κατάθεση της τουρκικής πρότασης για
δύο κράτη και παρέχοντας, συν τοις άλλοις,
τον απαραίτητο χρόνο στον Ερντογάν, να
επιχειρήσει να εξασφαλίσει όσα επιδιώκει
στη Σύνοδο Κορυφής της Ε.Ε., στις 24-25
Ιουνίου (σ.σ. θετική ατζέντα-Τελωνειακή
Ένωση), παραπέμποντας τις όποιες εξελίξεις
στο Κυπριακό σε μεταγενέστερο στάδιο. 

«Άψογος» λοιπόν ο γενικός γραμματέας;
Αναμφισβήτητα όχι. Γιατί λοιπόν ο πρόεδρος
Αναστασιάδης τού απένειμε τα εύσημα, αν
και αναμφισβήτητα δεν του ξέφυγαν όσα
χρεώνουμε στον κ. Γκουτιέρες; Πιθανότατα,
γιατί η ηγεσία της Κυπριακής Δημοκρατίας
ασκεί εξωτερική πολιτική «προς τα μέσα».
Ανέκαθεν, και ιδίως σε περιόδους εκλογών.
Με άλλα λόγια, πέρασε σε πρώτη μοίρα το
εσωτερικό ακροατήριο, το οποίο επιχειρή-
θηκε να καθησυχαστεί με αναφορές περί
«επιτυχούς διαχείρισης», στη Γενεύη. Και
«ξεχάστηκε» το εξωτερικό ακροατήριο, το
οποίο θα έχει πλέον κάθε λόγο να θεωρεί
ότι ο τετραγωνισμός του κύκλου μεταξύ
ΔΔΟ και δύο κρατών καλύπτει την ελληνο-
κυπριακή πλευρά και άρα είμαστε έτοιμοι
να εμπλακούμε σε ένα τέτοιο παιχνίδι…

Η άσκηση εξωτερικής πολιτικής «προς
τα μέσα» αποτελεί δυστυχώς μόνιμη συμ-
περιφορά των κυβερνήσεων της Κύπρου.
Όπως επί διακυβέρνησης ΑΚΕΛ, όταν oΑ-
λεξάντερ Ντάουνερ είχε δρομολογήσει
κοινή εμφάνιση Χριστόφια-Έρογλου, στο

Νταβός της Ελβετίας. Στο Παγκόσμιο Οι-
κονομικό Φόρουμ, στοχεύοντας σε κοινές
συναντήσεις των «δύο» με αξιωματούχους
της Ε.Ε., δημιουργώντας την εικόνα ότι το
κυπριακό κράτος έχει δήθεν διφυή υπό-
σταση, με ό,τι αυτό συνεπάγεται δεδομένου
ότι στον ίδιο χώρο βρίσκονταν όλοι σχεδόν
οι ηγέτες κρατών και κυβερνήσεων. Όλα
αυτά, τα οποία αποκάλυψε ο γράφων, επι-
χειρήθηκε να διαψευστούν από τον τότε
εκπρόσωπο της κυβέρνησης, Στέφανο Στε-
φάνου, βλέποντας προφανώς μόνο στο εσω-
τερικό, επιχειρώντας να το καθησυχάσει
και αφήνοντας στο απυρόβλητο τον Ντά-
ουνερ. Γραπτές ωστόσο τοποθετήσεις της
Κομισιόν, επιβεβαίωσαν τις πληροφορίες
μας και τους σχεδιασμούς. Για την ιστορία,
να αναφέρουμε ότι η κοινή εμφάνιση Χρι-
στόφια-Έρογλου στο Νταβός, αποφεύχθηκε,
γιατί ο τότε πρόεδρος της Κομισιόν, Ζοζέ
Μανουέλ Μπαρόζο, δεν μπόρεσε να πάει
στο Παγκόσμιο Οικονομικό Φόρουμ…

Εξωτερική πολιτική «προς τα μέσα»
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Στο Στρατιωτικό Μουσείο του Παρισιού φιλοξενείται η έκθεση «Ο Ναπολέων δεν υπάρχει πια!» και
επισκέπτρια μπροστά από τον πίνακα του Ρώσου ζωγράφου Pavel Pepperstein «Ο Ναπολέων στη
Μόσχα», στο πλαίσιο των 200 χρόνων από τον θάνατο του μεγάλου στρατιωτικού και πολιτικού. 
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xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Η μάχη που δίδεται σήμερα δεν
είναι απλώς μία μάχη της ιδεο-
ληψίας απέναντι στην επιστημο-
σύνη. Είναι μία μάχη για να εδραι-
ωθούν τα αυτονόητα. Και γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο οι φωτογραφίες

που κατέκλυσαν τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
από χαρούμενους 30άρηδες και 40άρηδες στα
κέντρα εμβολιασμού δεν ήταν τίποτα άλλο
παρά μία απόδειξη πως στα δύσκολα θα πρέπει
και πάλι να κερδίσει η λογική.

Για να κερδίσει, λοιπόν, η λογική σε αυτή
τη μάχη, η νεότερη αυτή γενιά ενημερώνεται,
διαβάζει αφουγκράζεται, μελετά και καταλήγει
στο ότι η λύση είναι μεταξύ άλλων η επιστήμη.
Το έχει αποδείξει επανειλημμένα πως θα δώσει
τη δική της μάχη που δεν περιορίζεται στις
φωτογραφίες του εμβολιασμού. Έχει θέσει
την ατομική ευθύνη ως προτεραιότητα, γιατί
αντιλαμβάνεται την επικινδυνότητα της κα-
τάστασης. Έχει κλείσει τα αφτιά σε γραφικούς
και επικίνδυνους συνωμοσιολόγους. Έχει
υπακούσει ακόμα και σε γελοία διατάγματα,
έχει στερηθεί παρέες, ταξίδια, σπουδές και
θεωρεί χρέος της τον εμβολιασμό. Χρέος για
την επιστροφή στην κανονικότητα.

Όμως, δεν είναι η πρώτη φορά που η ζωή
της νέας γενιάς μπαίνει σε παύση. Μπήκε σε
παύση και το 2013, μετά το κούρεμα. Τότε θα
μπορούσε να δημιουργηθεί ένα εργοστάσιο
οργής, καθώς η οικονομική κρίση ανέτρεψε
κάτι που μέχρι τότε θεωρείτο δεδομένο: ότι
η κάθε χρονιά και κάθε εποχή είναι καλύτερη
από την προηγούμενη.

Στέρησε επαγγελματικές ευκαιρίες, ανέ-
τρεψε όνειρα και κατέστησε τη δημιουργία
οικογένειας μία δύσκολη πρόκληση. Δεν το
έβαλε όμως κάτω. Δούλεψε σκληρά για λίγα
χρήματα και παρά τα πολλά προσόντα της,
είδε τα εργασιακά της δικαιώματα να εξαφα-
νίζονται –παροδικά όπως της εξήγησαν– μέχρι
να επέλθει η ομαλότητα…

Αυτή η ομαλότητα είναι μία νίκη της πλει-
οψηφίας της κυπριακής κοινωνίας. Αυτής που
όταν της ζητήθηκε και χωρίς να ευθύνεται,
έκανε σοβαρές θυσίες. Πειθάρχησε σε αυστηρά
μέτρα και σε αυτήν οφείλεται κατά κύριο λόγο
η ομαλή έξοδος από το μνημόνιο. 

Αυτές τις αιματηρές θυσίες του τότε και
του σήμερα της έκανε η κυπριακή κοινωνία
υπό προϋποθέσεις. Σήμερα ο στόχος είναι η
επιστροφή στην κανονικότητα με όσο το δυ-

νατόν λιγότερες απώλειες και ζωών αλλά και
οικονομικές. Τότε οι θυσίες είχαν ως προϋπό-
θεση πως το κράτος του ’60, θα μετουσιωθεί
σε σύγχρονο και κανονικό. Η προϋπόθεση
ήταν πως οι μεταρρυθμίσεις δεν θα αποτελούν
ευχολόγιο, αλλά τετελεσμένο για να κατοχυ-
ρωθεί η αξιοκρατία, ο επαγγελματισμός και
η διαφάνεια. Για να τεθεί ένα τέλος στις πο-
λιτικές της αρπαχτής.

Η συντριπτική πλειοψηφία έχει κάνει αι-
ματηρές θυσίες για να επικρατήσουν τα αυ-
τονόητα. Όμως, σε αυτή τη μάχη όφειλε το
κράτος να είναι συμπαραστάτης και όχι αν-
τίπαλος. Και λέμε αντίπαλος γιατί όσα συμ-
βαίνουν το τελευταίο διάστημα μειώνουν μέρα
με τη μέρα την πεποίθηση πως το κράτος
μπορεί να ξεπεράσει δυσκολίες και προσκόμ-
ματα. Σε καμία περίπτωση δεν θέλουμε να εί-
μαστε μηδενιστές. Έχουν επιτευχθεί αρκετά.
Όμως, την ίδια ώρα που η κυβέρνηση κουνούσε
το δάκτυλό της στην απειθαρχία των πολιτών
έναντι των μέτρων, σιωπούσε προκλητικά
απέναντι στις ανοησίες του Μόρφου, την επι-
κινδυνότητα του Αθανάσιου και υπάκουε
τυφλά τα παράλογα αιτήματα του αρχιεπι-
σκόπου που έθεταν στον αέρα το όλο εγχείρημα
της ομαλότητας. Ένα κράτος λοιπόν έρμαιο
της Εκκλησίας και των διαφόρων οικονομικών
και άλλων συμφερόντων.

Είμαστε σε μία μάχη για τα αυτονόητα και
το χειρότερο είναι να περάσει το μήνυμα πως
σε όλα αυτά είμαστε μόνοι μας. Γιατί σε αυτή
τη μάχη επιβίωσης, άλλοι αγωνίζονται για τη
ζωή τους, άλλοι για την οικονομική τους επι-
βίωση και άλλοι για την ψυχική τους ηρεμία.
Σε αυτή ακριβώς τη μάχη, η πύλη που πέφτει
την ώρα που οι πολίτες πειθαρχούν πλήρως
με τις υποδείξεις του κράτους για την επιστροφή
στην πραγματικότητα, δεν είναι σίγουρα το
τέλος του κόσμου. Καταδεικνύει όμως με τον
πιο παραστατικό τρόπο ένα κράτος γερασμένο
και αδύναμο να μας πάρει μπροστά, τη στιγμή
που εμείς κάναμε ό,τι περνούσε από το χέρι
μας. Γιατί αν δεν μπορέσαμε μέχρι τώρα να
κάνουμε ψηφιακά τα αυτονόητα, θα μπορέ-
σουμε άραγε να πατάξουμε τη διαπλοκή και
τη διαφθορά; Ή μήπως θα μπορέσουμε να
αποτρέψουμε τα τετελεσμένα στο Κυπριακό
και τη διχοτόμηση που βρίσκεται πλέον προ
των πυλών; 

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Η μάχη για τα αυτονόητα 

economidoum@kathimerini.com.cy stavros.christodoulou@gmail.com
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Ημέρα της Ευρώπης
σήμερα και στο Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο
πραγματοποιείται η
εναρκτήρια εκδήλω-
ση της Διάσκεψης για

το Μέλλον της Ευρώπης. Νωρίτερα,
στην Αθήνα η Πρόεδρος Κατερίνα
Σακελλαροπούλου και ο αντιπρό-
εδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
Μαργαρίτης Σχοινάς, θα λάμβαναν
μέρος σε εορτασμό για την ημέρα
και την επέτειο των 40 ετών από
την ένταξη της Ελλάδας στην ΕΟΚ.
Η λιτή τελετή θα αποτελείτο από
την έπαρση των σημαιών της Ελ-
λάδας και της Ε.Ε. στην Ακρόπολη.
Οι εορτασμοί στο Στρασβούργο,
στην Αθήνα και σε όλα τα κράτη-
μέλη είναι συμβολικοί, αλλά και ου-
σιαστικοί: η Ευρώπη τιμά την έως
τώρα διαδρομή της και την ίδια ώρα
αναζητεί τρόπους ώστε να ενισχύσει
την Ενωση, καλώντας πολίτες, θε-
σμούς και κυβερνήσεις να λάβουν
μέρος σε διάλογο για το μέλλον.

Η κόπωση που προκαλεί η παν-
δημία και οι αρχικές αστοχίες στην
αντιμετώπισή της, καθώς και η αδυ-
ναμία της Ε.Ε. να προβάλει την ισχύ
της και να μιλήσει με ενιαία φωνή
στη διεθνή σκηνή, συμβάλλουν
στον σκεπτικισμό, στην αίσθηση

πως οι μεγάλες ιδέες θα μείνουν
στα λόγια. Υπάρχει και το προηγού-
μενο της Ευρωπαϊκής Συνέλευσης
του 2002, στην οποία συμμετείχαν
εκπρόσωποι κυβερνήσεων και των
ευρωπαϊκών θεσμών: η συνταγμα-
τική συνθήκη που προέκυψε απ’
αυτή ναυάγησε σε δημοψηφίσματα
στην Ολλανδία και στη Γαλλία. Η
σημερινή δυσθυμία και οι δυσκολίες
του παρελθόντος, όμως, δεν πρέπει
να επισκιάσουν την πρόοδο που η
Ε.Ε. έχει πετύχει προς όφελος των
λαών της. Τώρα, μέσω του πολύ-
γλωσσου κόμβου futureu.europa.eu,
οι πολίτες μπορούν να συμμετά-
σχουν άμεσα στον διάλογο και στη
διαμόρφωση θέσεων, τις οποίες θα
επεξεργασθούν ομάδες εργασίας
Ευρωπαίων πολιτών. Ευρωβαρόμε-
τρο που δόθηκε στη δημοσιότητα
την Παρασκευή, δείχνει ότι στο σύ-
νολο των 27 χωρών-μελών, οκτώ
στους δέκα πολίτες θεωρούν ότι η
Διάσκεψη θα αποτελέσει δείγμα
σημαντικής προόδου της δημοκρα-
τίας στην Ε.Ε. (Το ποσοστό των Ελ-
λήνων είναι ίδιο.) Ασφαλώς, υπάρχει
περιθώριο για βελτίωση της Ε.Ε.:
στο σύνολο των χωρών-μελών, το
27% εγκρίνει την Ενωση όπως εξε-
λίσσεται έως τώρα, το 45% την εγ-
κρίνει γενικώς αλλά όχι όπως εξε-

λίσσεται έως τώρα, ενώ το 21% εκ-
φράζει αμφιβολίες για την Ε.Ε., αλλά
θα μπορούσε να αλλάξει γνώμη εάν
υπάρξουν ουσιαστικές αλλαγές. Μό-
λις το 5% είναι αντίθετο με την
ύπαρξη της Ε.Ε.

Σημαντικό, λοιπόν, είναι το γε-
γονός ότι οι πολίτες έχουν την ευ-
καιρία να λάβουν μέρος στη μεγάλη
ζύμωση που αφορά το μέλλον της
Ευρώπης και του καθενός μας. Το
ερώτημα είναι εάν οι θεσμοί της
Ε.Ε. και οι κυβερνήσεις των χωρών-
μελών θα μπορέσουν να αξιοποι-
ήσουν τη φωνή των πολιτών για
να ενισχύσουν το όραμα της ενω-
μένης Ευρώπης και τους μηχανι-
σμούς που έχει ανάγκη για να πο-
ρευτεί στον σημερινό κόσμο. Θα
νιώσουν ότι δεσμεύονται;

Οι προκλήσεις που αντιμετωπίζει
η Ε.Ε. βρίσκονται στην πολιτική,
στην οικονομία και στην κοινωνία
κάθε χώρας-μέλους, στις σχέσεις
μεταξύ των χωρών, στις ανακατα-
τάξεις στο διεθνές πολιτικό και οι-
κονομικό σύστημα, στην κλιματική
αλλαγή, στη μαζική μετανάστευση,
στο διεθνές έγκλημα και στην τρο-
μοκρατία. Γίνεται ολοένα πιο σαφές
ότι οι εσωτερικές εξελίξεις σε κάθε
χώρα και η πορεία της Ενωσης συν-
δέονται άμεσα. Ενώ τα μέτρα προς

την ενοποίηση τα τελευταία χρόνια
είναι σημαντικά, οι βραχυπρόθεσμες
πολιτικές των κυβερνήσεων είναι
ανασταλτικός παράγοντας στην
εξέλιξη ισχυρών «υπερ-κρατικών»
θεσμών. Ετσι έχει ιδιαίτερο ενδια-
φέρον ότι το 92% των Ευρωπαίων,
σύμφωνα με το Ευρωβαρόμετρο,
ζητεί να λαμβάνεται περισσότερο
υπόψη η φωνή των πολιτών στις
αποφάσεις που αφορούν το μέλλον
της Ευρώπης. Στο σχόλιο της πε-
ρασμένης Κυριακής σημειώσαμε
ότι στις ΗΠΑ, πάνω από οκτώ στους
δέκα πολίτες ζητούν «να δοθεί με-
γαλύτερη φωνή στους απλούς αν-
θρώπους στη λήψη αποφάσεων που
τους αφορούν».

Οι Ευρωπαίοι σήμερα έχουμε
την ευκαιρία να συμμετάσχουμε
στη διαβούλευση για το μέλλον της
Ευρώπης. Η επιρροή μας θα εξαρ-
τάται από τη συμμετοχή μας, από
το ποιες θέσεις θα υπερτερήσουν.
Στο μεγαλειώδες εγχείρημα της ει-
ρήνευσης και ενοποίησης της πάντα
ανήσυχης ηπείρου μας, λαμβάνουμε
μέρος σε ένα σημαντικό πείραμα,
μας δίνεται η ευκαιρία να εκφρά-
σουμε τις ανησυχίες μας, τις ιδέες
μας, τις αξίες μας. Κάντε τον κόπο,
μπείτε στον «κόμβο», προτείνετε
λύσεις.

Ο «κόμβος» της Ευρώπης
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Η απόφαση της με-
ταφοράς των αρχαι-
οτήτων στον σταθ-
μό του μετρό «Βε-
νιζέλου» στη Θεσ-
σαλονίκη υπήρξε

αποκλειστικώς πολιτική, καθώς
είχε εξαγγελθεί προσωπικά από
τον πρωθυπουργό Κυριάκο Μη-
τσοτάκη στην ομιλία του κατά τα
εγκαίνια της Διεθνούς Εκθέσεως
Θεσσαλονίκης τον Σεπτέμβριο
του 2019. Τότε ο κ. Μητσοτάκης
ανακοίνωσε ότι το έργο θα ολο-
κληρωθεί «με απόσπαση και επα-
νατοποθέτηση των αρχαιολογικών
ευρημάτων». Η απόφαση του Συμ-
βουλίου της Επικρατείας, με δια-
φορά μιας ψήφου προ ολίγων ημε-
ρών, έλυσε επιτέλους τα χέρια του
πρωθυπουργού, ώστε να δώσει
ώθηση αποφασιστική σε αυτήν
την αναπτυξιακή επένδυση.

Η Εταιρεία Περιβάλλοντος και
Πολιτισμού μίλησε για «πολιτιστική
καταστροφή» που θα ακολουθήσει
την απομάκρυνση των ευρημάτων
και προειδοποίησε για «διεθνή
διασυρμό» της Ελλάδος. Ε και λοι-
πόν, μήπως η διεύθυνση του Βρε-
τανικού Μουσείου πρόκειται να
επιστρέψει τα Γλυπτά του Παρ-
θενώνα στην Ελλάδα;

Από την πλευρά του, ο Σύλλογος
Ελλήνων Αρχαιολόγων υποστήριξε
ότι «οι αρχαιότητες χρησιμοποι-
ούνται για να συγκαλυφθούν τα
μεγάλα οικονομικά συμφέροντα
που διακυβεύονται στο έργο». Μα,
προς Θεού, λέγονται τέτοια πράγ-
ματα;  Υπήρξε η Θεσσαλονίκη πα-
ραδοσιακώς πόλη των προνομίων.
Οι Ρωμαίοι που την κατέκτησαν
το 148 π.Χ. την ανακήρυξαν πρω-
τεύουσα της Μακεδονίας και της
προσέδωσαν τον τίτλο της Ελευ-
θέρας Πόλεως (Libera Civitas). Οι
Λατίνοι την ανακήρυξαν πρω-
τεύουσα του βασιλείου τους και
όταν επανακατελήφθη η πόλη από
τους Βυζαντινούς, ιδρύθηκε το δε-
σποτάτο της Θεσσαλονίκης. Αυτά

όμως συνέβαιναν αιώνες πριν. Σή-
μερα η Θεσσαλονίκη απορροφή-
θηκε από την πολιτική χαβούζα
των Αθηνών, έρμαιο της μικρο-
πολιτικής των εκάστοτε ασκούν-
των την εξουσία.

Τη δεκαετία 1965-75 πάνω-κά-
τω, η «λογοτεχνική σχολή» της
Θεσσαλονίκης είχε προσελκύσει
το ζωηρό ενδιαφέρον Αθηναίων
διανοουμένων. Ο Γ. Π. Σαββίδης,
καθηγητής της Νεοελληνικής Φι-
λολογίας στο ΑΠΘ, υπήρξε ο «σύν-
δεσμος».  Ανέβασε στην πόλη τον
Γιώργο Σεφέρη και τον Ζήσιμο
Λορεντζάτο και στο φιλόξενο πε-
ριβάλλον της «Τέχνης» τούς έφερε
σε επαφή με τους λογοτέχνες του
Βορρά. Ο Νίκος-Γαβριήλ Πεντζίκης
εξήψε το ενδιαφέρον των Αθηναί-
ων, οι οποίοι ανακάλυψαν τον
Γιώργο Ιωάννου, τον Ντίνο Χρι-
στιανόπουλο και άλλους. Ο Μίμης
Μαρωνίτης και η Αλκη Κυριακί-
δου-Νέστορος ήταν οι ανερχόμενοι
αστέρες του ΑΠΘ. Μεγάλοι δά-
σκαλοι και οι δυο.

Ακολούθησε μια διολίσθηση,
έως ότου τα αρχαιολογικά ευρή-
ματα της Βενιζέλου λειτούργησαν
αναπάντεχα ως σημείο υψίστης
διεγέρσεως για τους ανθρώπους
του πολιτισμού της πόλης. Εξ ου
και η αντίστασή τους.

Αλλά γι’ αυτά θα συζητούμε
τώρα; Το ουσιώδες είναι ότι ο κ.
Μητσοτάκης, μακρινός συγγενής
του Ελευθερίου Βενιζέλου, έλυσε
διά της πολιτικής του σπάθης τον
γόρδιο δεσμό της στάσεως «Βενι-
ζέλου». Οι «μεταφυσικές» ανησυ-
χίες όσων αγωνίζονται να παρα-
μείνουν in situ ευρήματα που πι-
στοποιούν ότι επί αιώνες η δια-
σταύρωση Εγνατίας - Βενιζέλου
ήταν και παραμένει η αγορά της
πόλεως, δεν τον απασχολούν.
«Εβαρβαρώθη η Ρωμανία τι περι-
μένωμεν;», έγραφε ο Γιάννης Δάλ-
λας, ο εξ Ιωαννίνων ποιητής και
εξαίρετος φιλόλογος. Αλλά είχε
και αυτός τις εμμονές του...

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Πριν εννέα μέρες. Μέγα Σάββατο
πρωί, στις εκκλησιές του (όποιου
και όσου) ακόμα Ελληνισμού, γιορ-
ταζόταν η «Πρώτη Ανάσταση». Ευ-
τυχώς που ο ρεαλισμός της ζωής δεν
υποτάχθηκε, ακόμα, ολοκληρωτικά
στις επιταγές της χρηστικής, ταξι-
νομητικής λογικότητας. Γιορτάζουμε
λοιπόν τη βιασύνη μας για τη θριαμ-
βική Ανάσταση, ενώ ταυτόχρονα
πειθαρχούμε και στην αναμονή της
μεγάλης «πανηγύρεως», της μεσο-
νύχτιας έκρηξης του γιορτασμού.

Μια μερίδα του «μορφωμένου»
πληρώματος και κλήρου δυσανα-
σχετεί για τον παραλογισμό της βια-
σύνης, για την προκλητική ασυνέπεια
να γιορτάζουμε στις εκκλησιές τον
όρθρο το εσπέρας και την ακολουθία
του εσπερινού στην ώρα του όρθρου.
Για κάθε συνεπή προτεστάντη, αυτός
ο ανορθολογισμός, το χρονικό κου-
λουβάχατο, η προκλητική ασυνέπεια
και κατάλυση της «τάξης» («ορθής»
λογικά αλληλουχίας) είναι αφόρητο
σκάνδαλο. Για όσους έχουν κάτι γευ-
θεί από την ασυμβίβαστη διαφορά
Εκκλησίας και θρησκείας, είναι το
γλέντι τους, η γιορτή που τη γεννάει
η παλαβομάρα της χαράς για τον
θρίαμβο της σχέσης, την προτεραι-
ότητα της ελευθερίας, την καταξίωση
του έρωτα. Οταν αγαπάς, όλα γίνονται
ανυπότακτη σε σταθερές αναγκαιό-
τητας γιορτή.

Η παράδοση του Ελληνισμού,
όποια ίχνη της ακόμα διασώζονται,
παραπέμπει στην κεφαλαιώδη και
αγεφύρωτη διαφορά της εκκλησίας
από τη θρησκεία. Δεν πρόκειται για
διαφορά θεσμική, ιδεολογική ή «πα-

ραδόσεων», είναι διαφορά πολιτι-
σμών, δηλαδή τρόπου του βίου και
«νοήματος» της ύπαρξης. Η θρησκεία
είναι ατομοκεντρικό γεγονός (ατο-
μικές, «εγγυημένης ορθότητας», πε-
ποιθήσεις, ατομικές αρετές, ατομική
σωτηρία). Η εκκλησία, όπως και η
λέξη «κοινωνία», είναι τρόπος σχέ-
σεων, κοινό άθλημα, μέθεξη σε κοινό
αγώνισμα αμοιβαιότητας της αγα-
πητικής αυτοπροσφοράς, κοινότητα
κοινωνούμενης εμπειρικής ελπίδας
ότι «ο θάνατος πατείται θανάτω».

Διακόσια χρόνια από τον ξεση-
κωμό των Ελλήνων για την απελευ-
θέρωσή τους από τον τουρκικό ζυγό,
η ελληνική ιστορική σάρκα του εκ-
κλησιαστικού γεγονότος (επομένως
και η οικουμενική δυναμική του)
μοιάζει να έχουν οριστικά εξαλειφθεί
από τη συλλογική μνήμη. Στην «ελεύ-
θερη» Ελλάδα, οι άσπονδοι, ασυνα-
γώνιστοι σε ραδιουργίες «σύμμαχοί»
της, πέτυχαν, πολύ εγκαίρως, να αλ-
λοτριωθεί το ίδιο το νοηματικό πε-
ριεχόμενο της λέξης «εκκλησία» –
να ορίζεται στον καταστατικό χάρτη
(«σύνταγμα») του κράτους σαν θε-
σμός «επικρατούσης εν Ελλάδι θρη-
σκείας». Χρηστικός θεσμός, υπηρε-
τικός των «θρησκευτικών αναγκών
του λαού», αντίστοιχος με ανάλογους
κρατικούς κοινωφελείς θεσμούς –
ΙΚΑ, ταχυδρομεία, συγκοινωνίες
κ.τ.ό. Θα μπορούσε να ισχυριστεί
με εγκυρότητα κάθε σοβαρός και
οξυδερκής ιστορικός μελετητής ότι,
με αυτή τη συνταγματική διατύπωση,
τελειώνει ιστορικά ο Ελληνισμός ως
πανανθρώπινο «νόημα» βίου, δηλαδή
ως πολιτισμός. Χρειάστηκαν δυο αι-

ώνες για να ολοκληρωθεί εδώ η θρη-
σκειοποίηση του εκκλησιαστικού
γεγονότος, επίσκοποι και πρεσβύ-
τεροι να γίνουν δημόσιοι υπάλληλοι,
η κατήχηση και το κήρυγμα να πα-
ραδοθούν αυτονόητα σε προτεσταν-
τικού τύπου προπαγανδιστικές ορ-
γανώσεις, το ίδιο και οι πανεπιστη-
μιακές Θεολογικές Σχολές.

Απόμεναν δύο ακόμα καίρια πλήγ-
ματα, για να εξαλειφθεί οριστικά η
ιστορική παρουσία του Ελληνισμού:
Να εξαρθρωθεί, επίσημα και καθο-
λικά, η συνέχεια της γλώσσας των
Ελλήνων. Και να αποκλεισθεί τελε-
σίδικα κάθε ίχνος διάσωσης της αυ-
τοδιαχειριζόμενης κοινότητας. Κα-
τορθώθηκαν αμφότερα από ένα «πο-
λιτικό» κόμμα, του πιο ακραιφνούς
αμοραλισμού και τυχοδιωκτισμού
που γνώρισε ποτέ η ελλαδική εμ-
πειρία. Καθόλου τυχαία, το κόμμα
αυτό λειτούργησε αυτοματικά σαν
καταλύτης για την εξομοίωση του
τρόπου άσκησης της εξουσίας στην
Ελλάδα από οποιονδήποτε πολιτικό
σχηματισμό. Μετά το ΠΑΣΟΚ, όποιο
κόμμα κι αν έρθει στην εξουσία, η
Εκκλησία θα λογαριάζεται «επικρα-
τούσα εν Ελλάδι θρησκεία», η πο-
λυτονική γραφή θα τρομοκρατεί τον
«Ελληνα» σαν ακατανόητη «αρχαία»,
και η αυτοδιαχειριζόμενη κοινότητα
θα ηχεί σαν ιδεοληψίας καλαμπού-
ρι.

Ακόμα κι αν ένα στρατιωτικό πρα-
ξικόπημα ανέτρεπε τη θεσμοποι-
ημένη «ύβρι» της πασοκικής πρω-
θυπουργοκεντρικής απολυταρχίας,
ο πασοκισμός θα παρέμενε τρόπος
βίου και τρόπος του νοείν (νοο-τρο-

πία) των Ελληνωνύμων. Η λογική
(που ελάχιστα ισχύει στην εξέλιξη
των κοινωνιών) ίσως θα μας προκα-
λούσε να υποθέσουμε σαν μοναδικό
παράγοντα ανάσχεσης του ιστορικού
αφανισμού των Ελλήνων, την Εκ-
κλησία. Οχι τη «διοικούσα» (τον
ριζικά εκδυτικισμένο οργανισμό),
αλλά κάποιους αθόρυβους και λιγό-
λογους απλούς εφημέριους: Να με-
τατρέψουν τους νάρθηκες των ναών
τους σε προαιρετικά σχολεία, που
θα μεταγγίζουν σε λίγα, έστω ελά-
χιστα, παιδιά την ποιητική γλώσσα
της εκκλησιαστικής λατρείας, ζων-
τανή συνέχεια της εκφραστικής (δη-
λαδή καλλιέργειας) των Ελλήνων.

Από το σχολειό στους νάρθηκες
ίσως προκύψει μια καινούργια «αί-
σθηση» - συνείδηση ενορίας, γειτο-
νιάς, κοινότητας. Αν συνεχίζει η Εκ-
κλησία να αυτο-ορίζεται σαν «ζύμη»
ελάχιστη που ζυμώνει αδιόρατα το
νεκρό φύραμα ή σαν «κόκκος σινά-
πεως» ακαταγώνιστης βλαστικής
δυναμικής, τότε δεν είναι καθόλου
ουτοπική η ελπίδα να επιβιώσει η
ζωτική (όχι διακοσμητική) ελληνι-
κότητα σε συνθήκες πολλαπλάσια
δυσκολότερες, σήμερα, από όσο
στους αιώνες της αμακιγιάριστης
Τουρκοκρατίας.

Υστερόγραφο για «διανοουμέ-
νους»: Ολα τα παραπάνω, προφανώς,
δεν σημαίνουν αντιδυτικισμό. Η Δυ-
τικοκρατία είναι ευφυέστερα στυ-
γνότερη της Τουρκοκρατίας. Ομως
«συνεννοούμαστε» με τους μεγάλους
«αιρετικούς» της Δύσης: Νίτσε, Χάιν-
τεγγερ, Βίτγκενσταϊν, T.S. Eliot, Κάφ-
κα, Φλάνερι Ο’ Κόνορ.

Η συστράτευσή μας με τους «αιρετικούς»

Ο γόρδιος δεσμός 
της στάσεως «Βενιζέλου»

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Ο ρηξικέλευθος Μπάιντεν,
ο Ρούζβελτ και ο Τραμπ

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Στην Αμερική συμ-
βαίνουν πολύ ενδια-
φέροντα πράγματα
αυτή την εποχή. Ο
πρόεδρος Μπάιντεν
έχει «διαβάσει» τα

αίτια που οδήγησαν στο φαινό-
μενο Τραμπ και προσπαθεί να τα
ξεριζώσει. Κάνει κάθε τι δυνατό
για να κερδίσει τους ψηφοφόρους
που ήταν παραδοσιακά οπαδοί
του Δημοκρατικού Κόμματος αλλά
απογοητεύθηκαν, καθώς ένιωθαν
κοινωνικά καθηλωμένοι και πο-
λιτικά παρατημένοι. Είναι ένας
πολιτικός που ξέρει να το κάνει
αυτό, ο άνθρωπος με τον οποίο
θα μπορούσε εύκολα να «πιει μια
μπίρα» ο μέσος Αμερικανός.

Ο Μπάιντεν κάνει πράγματα
ρηξικέλευθα για τα αμερικανικά
δεδομένα. Οι προτάσεις του για
μεγαλύτερους φόρους ή για τις
πατέντες των εμβολίων δείχνουν
ότι είναι αποφασισμένος να ρι-
σκάρει. Κάποιοι θεωρούν ότι έμαθε
από τα λάθη του Ομπάμα, ο οποίος,
εκτός από τις αλλαγές στην ασφά-
λιση, δεν ρίσκαρε σε κανέναν άλ-
λον τομέα. Αλλοι πάλι πιστεύουν
ότι η ηλικία του τον απελευθερώ-
νει, τον κάνει έναν πρόεδρο που
νοιάζεται περισσότερο για την
υστεροφημία του παρά για τον
επόμενο εκλογικό κύκλο, στον
οποίο δεν είναι καν σίγουρο ότι
θα είναι υποψήφιος. Δεν είναι,
άλλωστε, τυχαίο πως οι επιτελείς
του Μπάιντεν λατρεύουν τη σύγ-
κρισή του με τον Φράνκλιν Ρούζ-
βελτ, τον πρόεδρο που ρίσκαρε
πραγματικά έπειτα από μια μεγάλη
κρίση και έκτισε μια εκλογική
συμμαχία για τους Δημοκρατικούς
που άντεξε στον χρόνο.

Εχει ενδιαφέρον πως πολλά
από αυτά που προωθεί σήμερα ο
Λευκός Οίκος είναι αυτά που ευαγ-
γελιζόταν ο Τραμπ αλλά δεν τα

έκανε. Για παράδειγμα, η πρωτο-
βουλία για την ανοικοδόμηση των
υποδομών της Αμερικής. Η δια-
πίστωση ήταν κοινή, ότι δρόμοι,
γέφυρες, αεροδρόμια κ.λπ. ανήκαν
στον περασμένο αιώνα και έμοι-
αζαν τριτοκοσμικά σήμερα. Τα
έργα που προβλέπει το σχετικό
νομοσχέδιο θα δώσουν δουλειά
σε χιλιάδες Αμερικανούς και θα
αλλάξουν την όψη των Ηνωμένων
Πολιτειών. Ο Τραμπ το υποσχέ-
θηκε, αλλά δεν το έκανε ποτέ. Η
ιδέα, επίσης, της στρατηγικής αυ-
τονομίας είχε υιοθετηθεί από τον
Τραμπ, όμως δεν πήγε μακριά.
Πως, δηλαδή, η Αμερική πρέπει
να είναι αυτάρκης στην παραγωγή
κάποιων κρίσιμων υλικών και να
μην εξαρτάται από άλλες χώρες,
και κυρίως από την Κίνα. Ο Μπάιν-
τεν το έχει αναγάγει σε κορυφαία
προτεραιότητα, πατώντας πάνω
στον οικονομικό πατριωτισμό που
χρησιμοποιούσε και ο Τραμπ.
Αλλά και γενικότερα η πολιτική
απέναντι στην Κίνα μοιάζει να
έχει μια συνέχεια, χωρίς τα δρα-
ματουργικά στοιχεία της εποχής
Τραμπ. 

Οι Δημοκρατικοί είχαν ένα σο-
βαρό πρόβλημα τα τελευταία χρό-
νια, καθώς η υπερβολική πολιτική
ορθότητα τους είχε αποξενώσει
πολιτισμικά από μεγάλα κομμάτια
του πληθυσμού. Ο Μπάιντεν προ-
σπαθεί να ξεπεράσει αυτό το πρό-
βλημα, δίνοντας λύσεις στα πιο
ζωτικά προβλήματα μιας εργατικής
και μεσαίας τάξης που ένιωθε να
χάνει το έδαφος κάτω από τα πόδια
της εδώ και πολλά χρόνια. Το εάν
θα πετύχει είναι άλλο ζήτημα. Η
πολιτική στην Αμερική είναι ένα
σύνθετο παιχνίδι, όπου τα συμ-
φέροντα και τα διάφορα λόμπι
μπορούν εύκολα να τορπιλίσουν
την πιο καλοπροαίρετη και φιλό-
δοξη προσπάθεια.
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Τ ι ακριβώς έγινε στην άτυπη συνάντηση
για το Κυπριακό στη Γενεύη; Ο γ.γ. του
ΟΗΕ Α. Γκουτιέρες έχει τη δική του βα-

ρύνουσα ερμηνεία: «Δεν ήταν μια εύκολη
συνάντηση. Η αλήθεια είναι ότι στο τέλος
των προσπαθειών μας δεν έχουμε ακόμη
βρει αρκετό κοινό έδαφος. Αλλά δεν τα πα-
ρατώ, η ατζέντα μου είναι πολύ απλή, αφορά
αυστηρώς το να αγωνιστώ για την ασφάλεια
και την ευημερία των Ελληνοκυπρίων και
των Τουρκοκυπρίων που αξίζουν να ζουν
σε ειρήνη και ευημερία μαζί» (29/4). 

Ο Ν. Αναστασιάδης στις δικές του δηλώ-
σεις ζήτησε «να δοθεί η ευκαιρία επανάληψης
ενός ουσιαστικού διαλόγου, με στόχο πάντα
την εξεύρεση λύσης στο πλαίσιο, όπως κα-
θορίζεται από τις αποφάσεις των Η.Ε., τα
ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας». 

Ο ΥΠΕΞ της Τουρκίας Μ. Τσαβούσογλου
δήλωσε ότι «μια νέα διαδικασία δεν θα πρέπει
να είναι μεταξύ δύο κοινοτήτων, αλλά δύο
κρατών ώστε το καθεστώς των Τουρκοκυ-
πρίων να μην είναι αβέβαιο». 

Ο Τ/κ ηγέτης Ε. Τατάρ είπε πως «θα πα-
ρακαθίσουμε σε συνομιλίες εάν η κυριαρχία
μας γίνει αποδεκτή. Έχουμε το ίδιο καθεστώς
με τους Ε/κ διεθνώς και αυτό το θέλουμε εγ-
γράφως για να προχωρήσει σε μια επίσημη
διαπραγμάτευση». Την επομένη του ναυαγίου
ο Τ. Ερντογάν έθεσε τα πράγματα αλλιώς:
«Εγώ δεν εμπιστεύομαι τη νότια Κύπρο, δεν
τους πιστεύω, ποτέ δεν συμπεριφέρθηκαν
ειλικρινά, δεν μίλησαν σωστά. Και στη σύνοδο
στο Μπούργκενστοκ είχαν πει ψέματα, είχαν
εξαπατήσει και δεν σεβάστηκαν ούτε το
αποτέλεσμα του δημοψηφίσματος. Όταν
συμπεριφερθούν ειλικρινώς θα δουν και από
εμάς ειλικρίνεια. Αλλά ενόσω δεν συμπερι-
φέρονται ειλικρινά δεν είναι δυνατόν να
υπάρξει συμφωνία με αυτούς».

Σε μια αβέβαιη κατάσταση, η δική μου
ερμηνεία των πραγμάτων: 1) Από το Κραν
Μοντάνα και εξής το δίδυμο Αναστασιάδης
-Χριστοδουλίδης πέταξε το Πλαίσιο Γκου-

τιέρες στα αζήτητα, έδωσε πλήρη υποστήριξη
στις «τριμερείς» συναντήσεις, ενώ στο ευ-
ρωπαϊκό γήπεδο έπαιξε «μονότερμα» κυρώ-
σεις. Στόχος και των δύο επιλογών ήταν να
στριμωχτεί η Τουρκία και να εμφανίζεται
στην κοινή γνώμη η εικόνα πως «θωρακι-
ζόμαστε» εν γένει. Χαρακτηριστική η δήλωση
Χριστοδουλίδη πως «έχουμε θωρακίσει
νομικά και πολιτικά τα θαλάσσια όριά μας
μέσα από τις συμφωνίες και τις συμμαχίες
με τις χώρες της περιοχής»- 19/1/ 2020.
Στόχος του «διδύμου» ήταν να βάζει εμπόδια
στις ογκώδεις σχέσεις Ε.Ε.-Τουρκίας και με
αυτόν τον τρόπο να προκαλείται ζημιά στη
μελλοντική εξέλιξή τους. 

2) Ουσιαστικά ο Μ. Τσαβούσογλου μπλό-
καρε τις συνομιλίες για το Κυπριακό, μίλησε
για «δύο κράτη» λέγοντας στον Ευρωπαίο
ΥΠΕΞ Ζ. Μπορέλ πως «εφόσον θέλετε να
παίζετε με την Κύπρο και να βάζετε συνεχώς
εμπόδια στις σχέσεις μας με την Ε.Ε., ακι-
νητοποιώ τις διαδικασίες του ΟΗΕ στο Κυ-
πριακό. Έτσι έχουμε δύο αδιέξοδα σε συ-
σκευασία ενός. Τώρα ας μετρήσουμε ο κα-
θένας τα κέρδη και τις ζημιές του»! 3) Με
αυτόν τον τρόπο ο Τσαβούσογλου επιχειρεί
να βάλει την τριγωνική σχέση Κύπρος-Τουρ-
κία-Ε.Ε. πάνω σε άλλη βάση. Είπε δημόσια
στις 6/5 πως «θεωρούμε ότι υπάρχει τεράστιο
δυναμικό στις σχέσεις Τουρκίας-Ε.Ε., σε
τομείς όπως η ασφάλεια, η άμυνα και οι προ-
σπάθειες για περιφερειακή σταθερότητα
έως την εκπαίδευση, την επιστήμη και τον
πολιτισμό. Είναι λυπηρό, ωστόσο, ότι οι σχέ-
σεις τίθενται σε ομηρία από τις παράλογες
και μαξιμαλιστικές απαιτήσεις των Ελλήνων
και των Ελληνοκυπρίων. Αυτό θέτει σε κίν-
δυνο το τεράστιο δυναμικό μας για συνερ-
γασία». 4) Η «θετική ατζέντα» ανάμεσα σε
Ε.Ε. και Τουρκία παραμένει στις αρχικές δια-
κηρύξεις της. Η Άγκυρα θεωρεί ότι στο Κυ-
πριακό η ίδια έκανε κινήσεις προς τη συνολική
επίλυση με τη θετική στάση της στο σχέδιο
λύσης του ΟΗΕ το 2004 και στη Σύνοδο στο

Κραν Μοντάνα το 2017. Έτσι, η Άγκυρα επι-
χειρεί μέσω Κυπριακού να  τερματίσει αυτό
που η ίδια θεωρεί «μονομερή» στάση της
Ε.Ε. στα ζητήματα της Αν. Μεσογείου χρη-
σιμοποιώντας τη διαδικασία του ΟΗΕ για
να επιτύχει την «ανασυγκρότηση» της ευ-
ρωτουρκικής σχέσης. 5) Είναι ηλίου φαει-
νότερον ότι η τουρκική διπλωματία σε αυτό
τον σχεδιασμό της λαμβάνει υπόψη και την
πλήρη ανυποληψία στην οποία έχει περιέλθει
στις Βρυξέλλες  ο  Ν. Αναστασιάδης με την
υπόθεση ευρωπαϊκά «χρυσά διαβατήρια»
(διαδικασία επί παραβάσει της Επιτροπής
κατά της Κύπρου) 19/10/2020.

Η τουρκική διπλωματία συνεχίζει να κάνει
ανοίγματα στο ανατολικό πεδίο με στόχο
να κλείσει τρύπες από προηγούμενες συν-
θήκες ή και να διορθώσει δικά της λάθη. Αν-
τιπροσωπεία υπό τον υφυπουργό Εξωτερικών
της Τουρκίας Sedat Onal διεξήγαγε διερευ-
νητικές συνομιλίες στις 5 και 6 Μαΐου στο
Κάιρο με τον Αιγύπτιο συνάδελφο του Hamdi
Sanad Loza. Στις 11 Μαΐου ο Μ. Τσαβούσο-
γλου επισκέπτεται το Ριάντ, ενώ ο Τ. Ερντογάν
μίλησε ήδη με τον βασιλιά της Σ. Αραβίας
Σαλμάν. Κάθε ανατολικό άνοιγμα της Άγ-
κυρας, της υπενθυμίζει πως η «άγκυρα» της
διεθνούς της εμβέλειας εδρεύει στις Βρυξέλλες
και χωρίς αυτήν οι διπλωματικές της πρω-
τοβουλίες δεν έχουν «επιπρόσθετη αξία». Η
«επιστροφή» στις Βρυξέλλες παραμένει προ-
βληματική και παρά τις αναφορές σε «θετική
ατζέντα», το τρένο δεν επανεκκινεί γιατί
πάνω στις ράγες του κινείται εξ αντιθέτου
κατευθύνσεως το Κυπριακό. Η «ζαριά» της
τουρκικής διπλωματίας στη Γενεύη είναι
«ευανάγνωστη»: Κυπριακό, ευρωτουρκικά
και ελληνοτουρκικά μέσα από τη διαφορε-
τικότητά τους, επηρεάζουν το ένα το άλλο,
δείχνουν όμως πως μόνο με ταυτόχρονες,
παράλληλες και διαφορετικές κινήσεις  μπορεί
να αλλάξει η φορά των πραγμάτων. 

Άτυπη, άνω κάτω!
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Κάθε Πάσχα η Λακα-
τάμεια, το Γέρι, η Μέ-
σα Γειτονιά ή ο Κάψα-
λος παραδίδονται
στην ανομία της νεα-
νικής παραβατικότη-

τας. Από τη μία οι 16χρονοι, που
βράζει το αίμα τους, και από την
άλλη η ψευδαίσθηση μιας παράδοσης
(Λαμπρατζιά) οδηγούν κάθε χρόνο
σε έναν ανηλεή πόλεμο με κροτίδες,
αυτοσχέδιες κροτίδες και πυργκαγιές.
Έφηβοι στην Κύπρο έχασαν χέρια
ή μάτια και περιουσίες καταστρά-
φηκαν, ενώ νεογέννητα βρέφη, ηλι-
κιωμένοι και κατοικίδια ζώα ταλαι-
πωρούνται από τον πολύωρο θόρυβο
των εκρήξεων που μαίνονται κάθε
βράδυ της Μεγάλης Εβδομάδας. Φέ-
τος, στη Λεμεσό, υπό το βάρος και
της πανδημίας και των κοινωνικών
συνθηκών που αυτή επέβαλλε είδαμε
ένα περιπολικό της Αστυνομίας κα-
θώς και ιδιωτικά οχήματα να κατα-
στρέφονται ολοσχερώς απλά γιατί
ήταν... Πάσχα. 

Για ακόμη μία φορά η κοινή γνώμη
διχάστηκε υπό το βάρος του «για
όλα φταίει η αστυνομία» εναντίον
του «να μαζέψουν τα κοπελούθκια
τους», λες και αυτό που έχει καταν-
τήσει –πέραν του εθίμου– ως η από-
λυτη έκφραση χουλιγκανισμού και
αστικού κωλοπαιδισμού δεν κατα-
δεικνύει τόσο την ανικανότητα της
Αστυνομίας Κύπρου να πατάξει ομά-
δες 16χρονων όσο και την «αγία κυ-
πριακή οικογένεια»που αν επιπλήξεις
τον 16άρη γιο της, ενώ σου πετά
κροτίδα στην αυλή θα αντιδράσει
με το να σου επιτεθεί αντί να του
γυρίσει μια σφαλιάρα. 

Η –εκτός τόπου και χρόνου–
υπουργός Δικαιοσύνης, κ. Γιολίτη,
ανέφερε πως «η ανοχή και κατανόη-
ση των δυσκολιών των πολιτών από
την Αστυνομία Κύπρου ας μην ερ-
μηνεύεται ως αδυναμία» τη στιγμή
που ο Κλάδος Αστυνομικού Σώματος
«ΙΣΟΤΗΤΑ» ανέφερε ότι δεν έχει
άλλη επιλογή, παρά να λάβει «πρω-
τοφανή μέτρα ως Κλάδος και ως συν-
τεχνία» γιατί δεν θέλει άλλους νε-
κρούς αστυνομικούς και πυροσβέ-
στες. Δηλαδή, τι ακριβώς στοιχει-
οθετεί κατανόηση εκ μέρους της
Αστυνομίας Κύπρου; Να μη συλλάβει
και τιμωρήσει 16χρονους χούλιγκανς
που καίνε περιπολικά ή τρομοκρα-
τούν βρέφη και γριές εντός αστικών
περιοχών, θέτοντας σε κίνδυνο τόσο
τη ζωή των αστυνομικών, στην πρώ-
τη γραμμή του καθήκοντος, ή την
ψυχική και οικογενειακή γαλήνη;
Ή, σημαντικότερα ακόμη σε καιρό
μάλιστα πανδημίας, η Αστυνομία
Κύπρου να μη δράσει προληπτικά
προκειμένου το βράδυ του Επιταφίου
ή του Μεγάλου Σαββάτου να μην
παίζουν κροτίδες στον Στρόβολο
από τις 8 το βράδυ έως τις 3 το πρωί; 

Φανταστείτε τώρα αντί για 100
εφήβους να είχαμε ένα δίκτυο από
15 Ισλαμιστές τρομοκράτες, όπως
στο Παρίσι τον Νοέμβριο 2015, χω-
ρισμένους σε πέντε τρομοκρατικούς
πυρήνες-ομάδες των τριών operators,
οι οποίοι με εκρηκτικά και βαρύ οπλι-
σμό θα δρούσαν παράλληλα σε στό-

χους επί της Κυπριακής Δημοκρατίας.
Θα παραλύαμε με εκατόμβες νεκρών;
H Αστυνομία Κύπρου που έκανε χρή-
ση αντιοχλαγωγικού οχήματος σε
πλήθος τυφλώνοντας, σχεδόν, μια
νεαρή κοπέλα αδυνατεί να καταβάλει
16χρονους με super μινέρβες και
αντί η συζήτηση να αφορά στην
αποτελεσματικότητα και την πρό-
ληψη της οχλαγωγίας –προκειμένου
να μην τραυματιστεί κάποιος νεαρός,
πεθάνει κανείς καρδιακός από έμ-
φραγμα λόγω εκρήξεων ή να χάσει
τη ζωή του μέσα σε ένα φλεγόμενο
περιπολικό ένας αστυνομικός – στρέ-
φεται στο αν πρέπει να χρησιμοποι-
ηθεί ή όχι βία και σε ποιο βαθμό. 

Οι έφηβοι στις γειτονιές που επι-
δίδονται στο... «μπάμπα-μπούμπα»
είναι συγκεκριμένοι. Η ηλικιακή ομάδα
των 16-23 που την επόμενη του Σαβ-
βάτου του Λαζάρου κινούνται ύποπτα
προμηθευόμενοι κροτίδες ή μαζεύον-
τας υλικά για τις λαμπρατζιές. Σε μια
γειτονιάτης Κύπρουδεν είναι δυνατόν
να ζεις και να κινείσαι χωρίς να τους
γνωρίζεις φατσικά και να βλέπεις τα
στέκια που αράζουν. Από παγκάκια
και πάρκα μέχρι προαύλιους χώρους
εκκλησιών ή των σχολείων τους, καφέ,
φούρνους και κέντρα νεότητας. Στις
παρέες ξεχωρίζουν «οι αρχηγοί» από
μίλια μακριά. Κάθε χρόνο, που συμ-
βαίνουντα ίδια, πώς και η Αστυνομία
Κύπρου δεν τους προσεγγίζει προ-
ληπτικά; Χωρίς βία και καταστολή.
Για μια κουβέντα. Σε επίπεδο κοινό-
τητας και γειτονιάς. Να τους αφουγ-
κραστεί, να συζητήσει, επί του πεδίου,
τους κινδύνους από τις κροτίδες. Να
κερδίσει το μυαλό και την καρδιά
τους. Να τους δείξει πως αν μια «κό-
τζινη» με το βραδύκαυστο φυτίλι της
«κρυφοπάρει» και τη σηκώσεις ενώ
έκανε «τσαφ» και δεν έπαιξε μπορεί
να παίξει και να σου φάει το δάχτυλο.
Να εμπλέξει τις οικογένειες, τους δα-
σκάλους και τους καθηγητές. Ένας
έφηβος που ρίχνει κροτίδες από τις
8 ώς τις 12 τη νύχτα του Μεγάλου
Σαββάτου λείπει από το σπίτι του τέσ-
σερις ώρες και οι κηδεμόνες του –
ενίοτε– δεν τον γυρεύουν. Φαντα-
στείτε αυτόν τον έφηβο σε άλλες εκ-
φάνσεις παραβατικότητας πούμπορεί
να οδηγηθεί. 

Δύο τινά πρέπει να συμβαίνουν:
ή η Αστυνομία Κύπρου δεν μπορεί
να πατάξει 16χρονους, κάθε Πάσχα,
γιατί αδυνατεί να επέμβει προληπτικά
για να τους αποτρέψει ή δεν έχει την
πολιτική βούληση να συλλάβει τον
γιο ή τον αδερφότεκνο του γνωστού
στη, μικρή λόγω μεγέθους, μικρο-
κοινωνία της Κύπρου που πετά κρο-
τίδες. Το πρώτο αποτελεί ομολογία
αποτυχίας, διότι στη θέση του εφήβου
με τις κροτίδες μπορεί να βρεθεί
ένας επικίνδυνος τρομοκράτης ή εγ-
κληματίας. Το δεύτερο καταδεικνύει
τα όρια της ίδιας της ανομίας και
του αστικού κωλοπαιδισμού που μας
διακατέχει ως κοινωνία. Ας δουλέ-
ψουμε για να βελτιωθούν και τα δύο.
Και για να μη σηκώνονται ίσια πάνω,
κάθε βράδυ της Μεγάλης Εβδομάδας,
τα μωρά και οι γέροι μας. 

Πώς να συνάξεις
μιτσιούς με κροτίδες

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Άγιος παππούλης,
πριν από μερικές δε-
καετίες, συμμετείχε
στη χειροτονία ενός
πνευματικού του τέ-
κνου. Τότε εμφανί-

στηκαν τα πρώτα βίντεο, τα οποία
για να δουλέψουν, χρειάζονταν πολύ
δυνατά φώτα. Πολλοί θρησκευόμε-
νοι τότε δεν έκρυβαν τη δυσφορία
τους, για την «παρενόχληση» του
μυστηρίου από «ενοχλητικούς» κι-
νηματογραφιστές. Ο άγιος παππού-
λης, ο οποίος γνώριζε εμπειρικά τις
ιδιότητες του Ακτίστου Φωτός, μί-
λησε με ενθουσιασμό για το ισχυρό
φως, το οποίο κτυπούσε την εικόνα
του Χριστού και φώτιζε το πρόσωπο
του Θεανθρώπου. Ο άγιος άνθρωπος
έβλεπε τη θετική πλευρά του φωτός
και δεν ενοχλήθηκε καθόλου από
την όποια ακαταστασία, προκαλούσε
ο κινηματογραφιστής, στην προ-
σπάθειά του να έχει καλή εικόνα
και ήχο, με τις «πρωτόγονες», σε

σχέση με το σήμερα, κινηματογρα-
φικές μηχανές.

Ο αρχιεπίσκοπος Κύπρου Χρυ-
σόστομος, ο οποίος κατάφερε με το
καλό του πείσμα, να ανεγείρει τον
νέο περικαλλή καθεδρικό ναό του
Αποστόλου Βαρνάβα, αποκάλυψε
ότι έδωσε εντολές στον κύπριο αρ-
χιτέκτονα, πριν από τον σχεδιασμό
του ναού, ο χώρος να έχει άπλετο
φως και ο πιστός από όποια πόρτα
και να εισέλθει, να μπορεί να βλέπει
όλο τον ναό. Μάλιστα, προχώρησε
σε ακόμη ένα βήμα, λέγοντας ότι
δεν θα τοποθετηθούν ψηφιδωτά σε
όλο τον ναό, ώστε να υπάρχουν
άσπροι τοίχοι, οι οποίοι να φωτίζουν
τον χώρο. Και σήμερα μερικοί θα
πουν ότι η θεολογία του χώρου απαι-
τεί να υπάρχουν τοιχογραφίες σε
όλο τον ναό. Ωστόσο, όπως και για
όλους τους κανόνες των Ιερών Συ-
νόδων, ένας είναι ο υπέρτατος κα-
νόνας, «ό,τι δόξει τω προεστώ», δη-
λαδή υπερισχύει ο κανόνας της αγιό-

τητας. Στο πλαίσιο αυτό, γίνονται
αποδεκτά, αν και ξενίζουν, τα πε-
ρίεργα σχήματα σε ορθόδοξους να-
ούς και οι εικόνες ξένες προς τη βυ-
ζαντινή τεχνοτροπία, κυρίως σε να-
ούς εκτός του ελληνισμού.

Η δημοσιογράφος Άννα Ανδρέου
από την Κωνσταντινούπολη, κατέ-
γραψε πρόσφατα το αρχιτεκτονικό
μυστικό της Αγιάς Σοφιάς, όπως το
εμπνεύστηκαν οι γεωμέτρες, όπως
ονομάζονταν τότε οι αρχιτέκτονες,
ο Ανθέμιος από τις Τράλλεις και ο
Ισίδωρος από τη Μίλητο. Σχεδίασαν
τον ναό με τέτοιο τρόπο, ώστε μία
φορά τον χρόνο, το πρώτο φως της
αυγής, μετά τη μεγαλύτερη νύχτα
του χειμώνα, δηλαδή στις 21 Δε-
κεμβρίου, να μπαίνει μέσα στον
θαυμαστό ναό, από το παραθυράκι
του ιερού βήματος, πάνω από την
αγία τράπεζα. Η ζωγράφος Όλγα
Αλεξοπούλου ανέφερε στην Άννα
Αντρέου ότι «ο διαμήκης άξονας
σχεδιάστηκε έτσι ώστε να συμπίπτει

με την ανατολή του χειμερινού ηλιο-
στασίου, ένα σύμβολο φωτός στην
καρδιά του σκότους». Σύμφωνα με
την παράδοση οι Ρώσοι ασπάστηκαν
την Ορθοδοξία, παρακολουθώντας
μια λειτουργία στον ναό της του
Θεού Σοφίας. Συγκλονίστηκαν πρώ-
τα από το φως, όπως έμπαινε από
τα παράθυρα του τρούλου και ακο-
λούθως από την όλη τελετουργία. 

Ο νέος καθεδρικός ναός αποτελεί
ουσιαστικά ένα αρχιτεκτονικό και
καλλιτεχνικό άλμα στην ορθόδοξη
παράδοση της Εκκλησίας της Κύ-
πρου, αφού δεν υπάρχει προηγού-
μενό του, ίσως και σε παγκόσμιο
επίπεδο. Συνδυάζει τον εγγεγραμ-
μένο σταυροειδή τύπο ναού, τον
αμιγώς δηλαδή βυζαντινό, μαζί με
τύπο της ροτόντας. Επιπλέον στον
ναό, συμπλέκουν τεχνοτροπίες από
πολλά ορθόδοξα μέρη, καθιστώντας
τον πρότυπο, ίσως και παγκοσμίως.
Το τέμπλο, οι εικόνες και τα καντήλια
φιλοτεχνήθηκαν από κύπριους δη-

μιουργούς. Τους αδελφούς Αγριδιώ-
τη, τον μοναχό Δομέτιο, τον Αδάμο
Αδάμου, τον Μάριο και Γεώργιο
Σταυρινού, τον Μιχαήλ Σιάλο και
τον Ηλία Νούση. Οι πολυέλεοι αγο-
ράστηκαν από την Τσεχία, οι καμ-
πάνες από την Πολωνία, οι μαρμά-
ρινες διακοσμήσεις και τα πατώματα
από την Ελλάδα και τα ψηφιδωτά
και οι υαλογραφίες (βιτρώ) από τη
Ρουμανία. Μάλιστα, το ψηφιδωτό
της Παναγίας της Βρεφοκρατούσας,
στην αψίδα του Αγίου Βήματος,
προέρχεται από τον ναό της Κοι-
μήσεως της Θεοτόκου στη Νίκαια
της Βιθυνίας και συνδέει την Κύπρο
με την αλησμόνητη Μικρά Ασία.
Ακόμη οι δωρητές προέρχονται από
διάφορες χώρες, όπως βεβαίως και
οι εργάτες, οι οποίοι συνέβαλαν
στην ανοικοδόμηση. Ο νέος καθε-
δρικός ναός αποτελεί ένα κόσμημα
για την περιοχή της παλιάς Λευκω-
σίας και σίγουρα θα καθίσταται ση-
μείο αναφοράς, όχι μόνο για τους

κύπριους πιστούς, αλλά και για τους
«ψαγμένους» τουρίστες. Είναι ίσως
το πρώτο, νέο μεγάλο έργο στην
πρωτεύουσα, το οποίο «πατά» στην
παράδοση και κάνει ένα «άλμα» στο
μέλλον. Κάτι το οποίο δεν μπόρεσε
να πετύχει το διπλανό νέο δημαρχείο
της Λευκωσίας, το οποίο σε «πλα-
κώνει» με το σχήμα και τον όγκο
του. Ο χρόνος φυσικά θα αναδείξει
την αξία των δύο οικοδομημάτων,
όπως ανέδειξε αμφιλεγόμενα κατα-
σκευάσματα σε πολλές ευρωπαϊκές
πρωτεύουσες. Πέρα από όλα αυτά,
ο νέος καθεδρικός ναός, σε σχέση
με τον παλαιό πλέον καθεδρικό ναό,
σίγουρα δεν μπορεί να φθάσει, ούτε
και να αγγίξει, τη μυστηριακή ομορ-
φιά, την υπέρλογη κατάνυξη, αλλά
και την ευωδία της αγιότητας, η
οποία αναδύεται και πλημμυρίζει
την ταπεινή εκκλησία του Αγίου
Ιωάννου του Θεολόγου.

Το φως στον νέο καθεδρικό ναό
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ
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Η ανθρωπιστική κρίση στην Υεμένη δεν λέει να κοπάσει. Χιλιάδες άνθρωποι επιζούν χάρη στα φιλανθρωπικά γεύματα που προσφέρονται καθη-
μερινά, από εθελοντές. Περισσότεροι από είκοσι εκατομμύρια κάτοικοι της χώρας έχουν ανάγκη βασικά αγαθά.
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E νας από τους πιο κοινούς
πειρασμούς, ο οποίος όμως
οδηγεί στις μεγάλες συμφο-

ρές, είναι ο πειρασμός των λέξεων:
«όλοι έτσι κάνουν». (Λέων Τολστόι,
1828-1910). Γιατί, όμως, αυτός ο
αυτονόητα επικίνδυνος αφορι-
σμός καλλιεργείται έντονα, ιδι-
αίτερα σε αυτή την προεκλογική
περίοδο; Η απλή, επίσης αυτο-
νόητη, απάντηση είναι ότι οι
πραγματικοί, οι κύριοι υπεύθυνοι
για όλα όσα απογοητεύουν και
εξοργίζουν την κοινωνία, εξωθούν
σε αυτόν τον αφορισμό ώστε να
πείσουν τους πολίτες, όχι μονάχα
να μην τους αποδοκιμάσουν, αλλά
να τους επιβραβεύσουν και από
πάνω. Πιο συγκεκριμένα, σε ό,τι
αφορά κατ’ αρχήν στο Κυπριακό,
οι πολίτες, μέσα από την ψήφο
τους στις επικείμενες εκλογές,
καλούνται να επιδοκιμάσουν ή
να αποδοκιμάσουν:

Το προεδρικό φλερτ με τα δύο
κράτη, που επιβεβαιώθηκε εσχά-
τως –δις– και από τον αρχιεπίσκο-
πο, τις παλινωδίες, τις αντιφάσεις
και τους εγκληματικούς χειρισμούς
στο Κυπριακό, οι οποίοι οδήγησαν
όχι μονάχα σε απώλεια της ιστο-
ρικής ευκαιρίας για συμφωνημένη
λύση αλλά και σε εγκωμιασμό της
Τουρκίας από τη διεθνή κοινότητα,
διευκολύνοντάς την έτσι να υλο-
ποιήσει ανενόχλητη τα άνομα,
πρωτοφανή τετελεσμένα στην Αμ-
μόχωστο και στην ΑΟΖ και να μας
οδηγήσει μια ανάσα πριν από την
οριστική διχοτόμηση. Ή από την
άλλη, τη συνέπεια και την υπευ-
θυνότητα, μακριά από προεκλο-
γικές ή άλλες σκοπιμότητες, την
έγκαιρη προειδοποίηση ότι το Κυ-
πριακό και η χώρα οδηγούνται
στα βράχια, καθώς και την κατά-
θεση δημιουργικών, τεκμηριωμέ-
νων εισηγήσεων που διατηρούν
ζωντανή την ελπίδα για δίκαιη,
βιώσιμη και λειτουργική λύση.

Τη ρητορική, τις πράξεις και
τις παραλείψεις που εξωθούσαν
τους Τουρκοκύπριους στις αγκάλες
της διχοτομικής, εθνικιστικής πο-
λιτικής της τουρκοκυπριακής δε-
ξιάς και του Ερντογάν, όπως π.χ.
το ενωτικό δημοψήφισμα που το
ψήφισαν όλοι πλην του ΑΚΕΛ και
η δαιμονοποίηση της υποψηφιό-
τητας Τουρκοκυπρίου στις ευρωε-
κλογές, πράξεις και παραλείψεις
που τελικά διευκόλυναν, ανάμεσα
σε άλλα, την ανάδειξη Τατάρ σε
βάρος του Ακιντζί. Ή τη συνεπή
πολιτική οικοδόμησης γεφυρών
συνεργασίας και μετώπου κοινής
πάλης Ελληνοκυπρίων και Τουρ-
κοκυπρίων για τη σωτηρία της πα-
τρίδας μας.

Τον εκτροχιασμό της εξωτερι-
κής μας πολιτικής στην κατεύθυν-

ση της συγκρότησης στρατιωτικών
συνεργασιών, που κατά τον ΠτΔ
θα μας θωράκιζαν δήθεν απέναντι
στην τουρκική επιθετικότητα,
αλλά τελικά μας άφησαν εντελώς
ανοχύρωτους και ακόμα χειρότερα
διευκόλυναν την Τουρκία να μας
παίζει στο προνομιακό της πεδίο,
αυτού του φαύλου κύκλου της έν-
τασης. Ή το ΑΚΕΛ που μόνο του,
από την αρχή προειδοποιούσε για
τις επικίνδυνες αυταπάτες των
κυβερνώντων και ότι το προνο-
μιακό πεδίο για την ελληνοκυ-
πριακή πλευρά ήταν και παραμένει
το τραπέζι των διαπραγματεύσεων,
όπου με εργαλείο το διεθνές δίκαιο
και το συμφωνημένο πλαίσιο μπο-
ρούμε αποτελεσματικότερα, αφε-
νός να αμυνθούμε απέναντι στην
τουρκική προκλητικότητα και αφε-
τέρου να προσδοκούμε σε λύση,
απελευθέρωση και επανένωση
της πατρίδας και του λαού μας.

Την εκκωφαντική ήττα στην
εξωτερική μας πολιτική και την
απομόνωση μας στην Ε.Ε., όταν
μετατρέψαμε σε αυτοσκοπό την
επιβολή σκληρών κυρώσεων στην
Τουρκία, παραγνωρίζοντας ότι η
Ε.Ε. καθοδηγείται από ιδιοτελή
συμφέροντα και όχι από αρχές,
αλλά και παραγνωρίζοντας ότι
πρώτη προτεραιότητα θα έπρεπε
να είναι η λύση του Κυπριακού,
στην οποία να υποτάσσονται όλα
τα υπόλοιπα ως εργαλεία και όχι
το ανάποδο. Ή το ΑΚΕΛ, που επί-
σης μόνο του, προειδοποιούσε για
τους κινδύνους από την μετατροπή
σε αυτοσκοπό της πολιτικής επι-
βολής κυρώσεων, για τις αυταπάτες
των κυβερνώντων και την ανάγκη
ανάληψης πρωτοβουλιών που θα
άνοιγαν το δρόμο για την επανέ-
ναρξη ουσιαστικών διαπραγμα-
τεύσεων.

Τελικά, αν υπάρχει μια βεβαι-
ότητα, αυτή είναι ότι δεν είμαστε
όλοι το ίδιο. Όχι μονάχα στη δια-
χείριση του Κυπριακού αλλά και
στα θέματα της διαφθοράς, στη
στάση μας απέναντι στους θεσμούς
και στο κράτος δικαίου, στα θέματα
της οικονομίας, της κοινωνίας,
των εργαζομένων, των συνταξι-
ούχων, των ευάλωτων ομάδων,
των δικαιωμάτων της νεολαίας,
των δανειοληπτών, στους τομείς
της υγείας, της παιδείας, του πο-
λιτισμού και του σεβασμού του
περιβάλλοντος και της πολιτιστικής
μας κληρονομιάς. Για όλα αυτά,
θα επανέλθουμε, επίσης με τεκ-
μήρια και αδιαμφησβήτητα γεγο-
νότα!

Ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης είναι κοινο-
βουλευτικός εκπρόσωπος ΑΚΕΛ – Αρι-
στερά – Νέες Δυνάμεις, υποψήφιος
βουλευτής Λευκωσίας.

Τ α όσα πολιτικά γεγονότα ακο-
λούθησαν τις συνομιλίες της
Γενεύης επιβεβαιώνουν απλώς

ό,τι τη Μεγάλη Παρασκευή ακού-
στηκε μέσα στις εκκλησίες μας,
(προφητεία Ιεζεκιήλ) ως τραγική
κραυγή των «ανθρώπινων οστέων»,
ομολογούσα τον λόγο που κατάν-
τησαν «οστά ξηρά και γεγυμνωμέ-
να»: «Απόλωλεν η ελπίς ημών»,
κραύγασαν, «διαπεφωνήκαμεν»!
Κραυγή εννοείται, η οποία, έστω
και ανεπιγνώστως, άριστα περιγρά-
φει την κατάσταση που, για 54 χρό-
νια, συντηρείται στον τόπο αυτό
της ουτοπίας.

Διαπεφωνήκεμεν λοιπόν! Όχι
μόνο ως κοινωνία. Αλλά με την ίδια
την αλήθεια! Και εννοώ την «αλή-
θεια» εκείνη, που, ως σπάθη δαμό-
κλειος, κρέμεται αιωρούμενη πάνω
από τα κεφάλια μας. Δεν χρειάζεται
δε ιδιαίτερη οξυδέρκεια για να δια-
πιστωθεί το τρέχον γεγονός πλήρους
σύγχυσης. Μια πλευρά π.χ., οι ιδε-
ολόγοι της ουτοπίας, εξακολουθεί
να το πιστεύει σοβαρά, πως λύση
μας θα είναι να «διεκδικήσομε»
τους Τουρκοκύπριους από «τα χέρια
της Τουρκίας»! «Άλλωστε», προ-
σθέτει, ως δική της ανακάλυψη,
άλλη πλευρά της παρ’ ημίν πολιτικής
διανόησης, «μετά μάλιστα το πά-
θημά(!) της στη Γενεύη, η Τουρκία
έχει περιορισμένες επιλογές, λόγω
των λανθασμένων διπλωματικών
επιλογών της»... Λόγια να τα ακούει
δηλαδή κανείς και να φιλοσοφεί...
Εκτός από τη δαιμόνια τουρκική
διπλωματία, που τα ακούει και καγ-
χάζει! Σύμπασα βέβαια η πολιτική

μας διανόηση θρηνεί ομοθυμαδόν,
διότι ο Γκουτιέρες, ο οποίος μας κά-
λεσε για συνομιλίες πάλι τον Ιούνιο,
φαίνεται να συγκατένευσε σε προ-
τροπή του Άγγλου αρχέκακου όφε-
ως, για «αμοιβαίες υποχωρήσεις και
των δύο πλευρών», ώστε να συναν-
τηθούν κάπου στη μέση... Ως συμ-
πλήρωση δε του εθνικού μας θρή-
νου, ήλθε, ως συμπλήρωμα του
απελπισμού, και ο θάνατος τελικά
του τελευταίου «ιστορικού ηγέτη»
(εξ απορρήτων προεδρικού συμ-
βούλου, και κυρίαρχου στη γέννηση
της κρατικής μας ουτοπίας) και μαζί
του απεβίωσε και η «ελπίδα», που
«οι ιδέες εκείνου μπορούσαν να εμ-
πνεύσουν»... Πλην όμως! Ουδεμία,
έστω και ως υπόνοια, απόπειρα της
πολιτικής μας διανόησης, να διε-
ρωτηθεί για ό,τι κρίσιμο πηγάζει
τώρα από τη Γενεύη: Ποιαν δηλαδή
ετοιμάζει ως «υποχώρησή» του για
την Κύπρο, ώστε να ικανοποιήσει
την Ευρώπη, ο δαιμόνιος Ερντογάν;
Ούτε επίσης καμιά ανάλογη υπόνοια
(της ευφυούς πολιτικής μας ηγεσίας
πάντα) μήπως η ασφυκτική χρονο-
λογία, του επόμενου μόλις Ιουνίου,
είναι υποβολιμαία στον Γκουτιέρες,
από μέρους της πολιτικής οξυδέρ-
κειας του Ερντογάν; 

Τάχα δεν το γνώριζε εκείνος, ότι
ο Μάιος είναι για εμάς μήνας εκλο-
γών; Πώς όχι! Και, λέει μάλιστα ο
γράφων, άριστα γνωρίζει ο Ερντογάν,
ότι μέσα στη σχετική χλαπαταγή
του παρ’ ημίν προεκλογικού θορύ-
βου, της, ουδέν άλλο παρά κρανίου
τόπο παράγουσας, πολιτικής μας
ηγεσίας, και του σκοτασμού των

προβολέων της, οι οποίοι, φωταγω-
γούν μεν, συσκοτίζουν όμως τον
(ούτως ή άλλως αμφισβητούμενο)
εγκέφαλό της, ώστε μακράν του καί-
ριου προβλήματος εντρυφούσα, να
αδυνατεί και να διανοηθεί έστω,
ποιαν «αγχόνη Ερντογάν», αριστο-
τεχνικά μεθοδευμένη ώστε να προ-
λειάνει την επερχόμενη «τελική λύ-
ση», μάς αναμένει στη Γενεύη. Η
«μεθόδευση» εντούτοις προχωρεί
καλπάζουσα, της υπνώττουσας πο-
λιτικής μας διανόησης, να απολαμ-
βάνει την ανεπάρκειά της, μέσα
στην κραιπάλη, του, που την τρέφει,
προεκλογικού ορυμαγδού. Πού λοι-
πόν χρόνος για περισυλλογή και πε-
ρισκόπηση; Περί ομονοούσας πε-
ρισυλλογής βέβαια, δεν μπορεί να
γίνει λόγος, όπως αυτή θα βγει, από
τα αμοιβαία (αλλήλων) δήγματα του
προεκλογικού ζόφου, ιδίως πολυ-
κερματισμένη, και κυρίως παραζα-
λισμένη, η πολιτική ηγεσία! Πού
τότε είτε χρόνος, είτε επάρκεια, για
να αναρωτηθεί το μέγα: Τι άραγε
(μας) ετοιμάζει για τον επερχόμενο
Ιούνιο, εκείνη η δαιμόνια τουρκική
διπλωματία, από Νιχάτ Ερίμ αρχο-
μένη, αναλλοίωτη δε, μέχρις Ερν-
τογάν συνεχιζόμενη!

Τι αλήθεια θα αντιτάξει, για πα-
ράδειγμα, η ανεπαρκής πολιτική
μας ηγεσία, στην πιο κάτω υποθε-
τική, εμφανιζόμενη όμως ως «συμ-
βιβαστική» πρόταση του Ερντογάν:
Ότι «υποχωρεί» από την απαίτηση
των δύο ξεχωριστών κρατών, απο-
δεχόμενος τη διζωνική, δικοινοτική
συν-ομοσπονδία; Εισάγοντας δη-
λαδή πλαγίως πάλι τα δύο κράτη,

αλλά αφοπλίζοντάς μας με το το-
τεμικό μας αφιόνι, περί διζωνικής,
δικοινοτικής! Αν δε αποφασίσει να
χρησιμοποιήσει και κάποια δόση
χιούμορ, και μας αιφνιδιάσει με κα-
μιά διζωνική αποκεντρωμένη Ομο-
σπονδία; Πώς μπορεί να αντεπε-
ξέλθει τότε, η ανεπάρκεια της πο-
λιτικής μας ηγεσίας; 

Θα υπάρξει τάχα έστω και ένα
μέλος, εκείνης της διεθνούς κοινό-
τητας, που (υποκριτικά ή όχι, αδιά-
φορο) «ανακουφισμένο», δεν θα
διακηρύξει την εκτίμησή του γι’
αυτή την γενναία υποχώρηση του
Ερντογάν, ώστε να επιτευχθεί και
η, απ’ όλους αναμενόμενη, συνάν-
τηση των «δύο μερών» στη μέση;

Άντε τώρα να υπενθυμίσει κα-
νείς, ό,τι ο γράφων, επαναλαμβάνει
σε δημόσιο λόγο του, ανελλιπώς
δε, την τελευταία δωδεκαετία: Ότι,
σε μια τέτοια συνάντηση, οφείλαμε
να πάμε κομίζοντας εμείς πρόταση,
που εμφανιζόμενη ως σύμφωνη με
τις διακηρυγμένες, ακόμα και τις
πιο παράλογες, τουρκικές επιδιώξεις,
θα διατυπωθεί με τέτοιες προϋπο-
θέσεις, ώστε όντας αναγκασμένη
να την απορρίψει η Τουρκία, να
χρεωθεί εκείνη το ναυάγιο. Και ας
υπάρχει παρ’ ημίν διακηρυγμένη,
και δημοσίως και λεπτομερώς, μια
τέτοια «πρόταση», μάλιστα ολο-
κληρωμένη... Πού όμως ανάλογη
στοιχειώδης έστω επάρκεια, από
τη διακηρυγμένη τρομώδη ανεπάρ-
κεια της πολιτικής μας ηγεσίας;

Ο κ. Χάρης Φεραίος είναι διδάκτωρ του
ΕΜΠ.

Ανεπάρκεια τρομώδης...
Του ΧΑΡΗ ΦΕΡΑΙΟΥ

«Όλοι είμαστε
το ίδιο...»
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΛΟΥΚΑΪΔΗ

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

Τ όσο η χριστιανοδημοκρατία
όσο και η σοσιαλδημοκρατία
έχουν βαθιές ρίζες στην ευ-

ρωπαϊκή πολιτική φιλοσοφία και
την ευρωπαϊκή ιστορία. Κόρες του
διαφωτισμού και της βιομηχανικής
επανάστασης, ενσωματώνουν έν-
νοιες και πρακτικές, πολιτικές και
οικονομικές, που έχουν γίνει αν-
τικείμενα όχι μόνο συζήτησης αλλά
και κυβερνητικών πειραματισμών
σε όλα τα κράτη της Ευρώπης για
πάνω από ενάμιση αιώνα.

Τα δυο αυτά αντίπαλα στρατό-
πεδα όμως, τα οποία μονοπώλησαν
την ευρωπαϊκή πολιτική σκηνή με
τις έριδες και τις οξείες αντιπαρα-
θέσεις τους από το τέλος του Δευ-
τέρου Παγκοσμίου Πολέμου και
μετά, μοιάζουν πλέον αποπροσα-
νατολισμένα. Αν και η χριστιανο-
δημοκρατία, τα ευρωπαϊκά κόμματα
της «παραδοσιακής» και φιλελεύ-
θερης «δεξιάς» δηλαδή, δεν έχει
γνωρίσει ακόμη πανευρωπαϊκά τη
συντριβή που γνώρισαν τα σοσιαλ-
δημοκρατικά κόμματα, σχεδόν όλοι
οι αναλυτές συμφωνούν ότι χάνει
και αυτή την ισχύ και την επιρροή
της στους ευρωπαίους πολίτες. Ιδι-
αίτερα στην εποχή μετά τον κο-
ρωνοϊό, ενώ οι αλλαγές στις πολι-
τικές ιδεολογίες θα είναι αρχικά

επιπόλαιες και επιφανειακές, αρ-
γότερα θα πυροδοτήσουν νέες που
θα βαθαίνουν ολοένα και περισ-
σότερο το χάσμα ανάμεσα στην
τρέχουσα κατάσταση και στις ήδη
υπάρχουσες από τον 18ο και του
19ο αιώνα ιδεολογίες. Τη δεκαετία
μας αναμένουμε τις πιο σημαντικές
ζυμώσεις που θα οδηγήσουν στις
νέες ιδεολογίες του 21ου αιώνα. 

Μια πρώτη και ίσως πρώιμη εκτί-
μηση για τον χαρακτήρα της νέας
ιδεολογικής αντιπαράθεσης είναι
ότι τα νέα κόμματα δεν θα αντι-
ταχθούν τόσο στον χώρο της «συν-
τήρησης» και της «προόδου», ορο-
λογία που ουσιαστικά ανάγεται
στον Montesquieu, αλλά στον άξονα
«κέντρο» - «περιφερειακά άκρα».
Τα δυο μεγάλα παραδοσιακά στρα-
τόπεδα ήταν και παραμένουν κόμ-
ματα «κεντρώα», και αυτός τους ο
χαρακτήρας είναι σχεδόν μοιραίος,
ορισμένος τρόπον τινά από μια
ανώτερη δύναμη και συνάμα κα-
ταστροφικός. Η ανώτερη αυτή δύ-
ναμη προσδιορίστηκε με τρόπο με-
γαλοφυή από τον Αμερικανό μα-
θηματικό John Nash (1928-2015).
Παρότι μαθηματικός, το έργο του
Nash στη θεωρία παιγνίων βρήκε
ρηξικέλευθες εφαρμογές τόσο στην
οικονομική όσο και στην πολιτική

σκέψη. Το 1994, του απονεμήθηκε
άλλωστε το βραβείο Νόμπελ οικο-
νομίας. Η σημαντικότερη θεωρία
του είναι αυτή της «ισορροπίας του
Nash». Για το θέμα που μας ενδια-
φέρει εδώ, τη ροπή δηλαδή των
παλαιών ιδεολογιών προς το κέντρο,
ας εξετάσουμε ένα θεωρητικό παί-
γνιο, που θα ονομάσουμε «δυο μι-
κροπωλητές σε μια παραλία». Πού
πρέπει να στήσουν την καντίνα
τους για να πουλήσουν περισσό-
τερο; Δεδομένου ότι οι λουόμενοι
προτιμούν να αγοράζουν από την
πιο κοντινή καντίνα, η ορθολογική
απάντηση θα ήταν οι μικροπωλητές
να μοιράσουν στα δύο την παραλία
και να εγκατασταθούν στο μέσον

του κομματιού που τους «ανήκει»,
ώστε να ελέγχουν ο καθένας το
ήμισυ της δυνατής ζήτησης. Αν
και ορθολογική, η λύση αυτή δεν
είναι «σταθερή» σύμφωνα με τη
θεωρία του Nash. Σύντομα ένας
από τους δυο θα προσπαθήσει να
πουλήσει στην πλευρά του άλλου
και ο άλλος θα τον ακολουθήσει.
Στο τέλος, και οι δυο θα μεταφέρουν
τις καντίνες τους τη μια δίπλα στην
άλλη στο κέντρο της παραλίας,
ώστε να μπορούν δυνητικά να εξυ-
πηρετήσουν το σύνολο των λουό-
μενων της παραλίας μεγιστοποι-
ώντας, πάντα δυνητικά, το κέρδος
τους. Η κατάσταση αυτή ονομάζεται
«ισορροπία του Nash». Το ίδιο θα
συνέβαινε και σε μια παραλλαγή
του παιγνίου αυτού, όπου ο ένας
μικροπωλητής θα πούλαγε αναψυ-
κτικά και ο άλλος σάντουιτς ή ο
ένας αλκοολούχα και ο άλλος μη
αλκοολούχα ποτά. Στο τέλος πάντα
και οι δύο θα κατέληγαν να πουλάνε
τα ίδια προϊόντα απευθυνόμενοι
σε μια όσο το δυνατόν μεγαλύτερη
«πελατεία». 

Αυτό ακριβώς συνέβη με τα κόμ-
ματα της «προόδου» και της «συν-
τήρησης» περί τα τέλη του περα-
σμένου αιώνα. Τόσο οι χριστιανο-
δημοκράτες όσο και οι σοσιαλδη-

μοκράτες αποκήρυξαν από τα δόγ-
ματά τους τα πιο ακραία στοιχεία,
ασπάστηκαν τα δυνατά σημεία των
αντιπάλων τους, προσαρμόζοντας
παράλληλα τα προγράμματά τους
έτσι ώστε να απευθύνονται σε ολό-
κληρη την «παραλία» και να εξυ-
πηρετούν όλα τα γούστα και όλες
τις ορέξεις. Αυτό εννοούμε στην
ουσία όταν λέμε ότι τα «κόμματα
εξουσίας» είναι «πολυσυλλεκτικά».
Αυτό σημαίνει ότι απλά υπακούουν
στη λογική της ισορροπίας του Na-
sh. Έτσι όταν κόμματα των
«άκρων», κόμματα δηλαδή που πρε-
σβεύουν ακραίες ιδεολογίες, είτε
«ακροαριστερές» είτε «ακροδεξιές»,
αισθανθούν ότι είναι κοντά στην
κοινοβουλευτική εξουσία μεταλ-
λάσσονται. Αν και προσπαθούν να
διατηρήσουν το «χρώμα» τους, η
ταυτότητά τους αλλάζει ριζικά. Χα-
ρακτηριστικό παράδειγμα είναι οι
προσπάθειες της Marine Le Pen να
απαγκιστρωθεί από την ιδεολογία
και τις πρακτικές του πατέρα της
Jean-MarieLePen. Δεν άλλαξε απλά
το όνομα. Μετακίνησε άρδην, του-
λάχιστον προγραμματικά, τη ρα-
τσιστική, αντισημιτική και ξενο-
φοβική ιδεολογία και το μίσος για
την Ευρώπη και το ευρώ του πα-
λαιού κομματικού σχηματισμού

προς το κέντρο. Το ίδιο συνέβη και
σε άλλες «αριστερές» «ριζοσπαστι-
κές» δυνάμεις στην Ευρώπη: υπέ-
κυψαν στον νόμο της ισορροπίας
του Nash.

Ο λόγος για τον οποίο τα χρι-
στιανοδημοκρατικά κόμματα έχουν
προς το παρόν αποφύγει την κα-
τάρρευση που γνωρίζει η σοσιαλ-
δημοκρατία έγκειται στη διγλωσσία
που αναγκάσθηκαν να υιοθετήσουν
τα σοσιαλιστικά κόμματα μετά τη
φιλελεύθερη στροφή τους. Είτε ως
«Δεύτερη Αριστερά» στη Γαλλία,
είτε ως «Νέο Εργατικό Κόμμα» στη
Μεγάλη Βρετανία, είτε ως «φιλε-
λεύθερος σοσιαλισμός» στην υπό-
λοιπη Ευρώπη, ο ευρωσοσιαλισμός
δεν κατάφερε να πείσει για την
αναγκαιότητα των νεοφιλελεύθερων
πρακτικών του, ιδιαίτερα όταν, ενώ
ασκούσε νεοφιλελεύθερες πολιτικές,
παράλληλα καταδίκαζε προπαγαν-
διστικά τον επάρατο «νεοφιλελευ-
θερισμό» και κατηγορούσε υποκρι-
τικά τις φιλελεύθερες δυνάμεις για
αντικοινωνικούς σχεδιασμούς.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου.

Ο νέος ιδεολογικός χάρτης της Ευρώπης (III)
ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

<<<<<<

Έτσι όταν κόμματα των
«άκρων», κόμματα δηλα-
δή που πρεσβεύουν
ακραίες ιδεολογίες, είτε
«ακροαριστερές» είτε
«ακροδεξιές», αισθαν-
θούν ότι είναι κοντά στην
κοινοβουλευτική εξου-
σία μεταλλάσσονται. 
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Είναι ένα πράγμα να σε αγγίζει η
διαφθορά και είναι άλλο πράγμα
να γεννάς τη διαφθορά. Η διαφθορά
έχει δυστυχώς αγγίξει όλους τους
πολιτικούς χώρους. Αλλά τα τελευ-
ταία χρόνια Αναστασιάδης – Συ-
ναγερμός είναι οι δημιουργοί της»,
λέει στη συνέντευξή του στην «Κ»
ο υποψήφιος βουλευτής του ΑΚΕΛ
Λευκωσίας Χρίστος Χριστοφίδης.
Αναφέρει πως αναμένονται πολλές
αλλαγές στο εκλογικό συνέδριο
του κόμματος μετά τις εκλογές και
απαντά αν τον ενδιαφέρει η Γενική
Γραμματεία του κόμματος 
–Σε τρεις γραμμές, πώς εφαρ-
μόζεται η διαλεκτική του Μαρξ
στη σύγχρονη κοινωνία; 

–Η διαλεκτική είναι μια επιστη-
μονική μέθοδος, η οποία στηρίζεται
στην ανάλυση των κύριων αντιθέ-
σεων της κοινωνίας, στη διάκριση
του πρωτεύοντος από το δευτε-
ρεύον και στην αρχή του Ηράκλει-
του ότι «τα πάντα ρει και μόνον
απόλυτον η κίνησις». Με άξονα
πάντα το ποιου τα συμφέροντα
υπερασπίζεσαι στην κοινωνία, των
λίγων ή των πολλών. Τα τσιτάτα
και ο δογματισμός είναι το ακριβώς
αντίθετο της διαλεκτικής. 
–Ο Κορνήλιος Καστοριάδης έλεγε
πως η μάχη Δεξιάς –Αριστεράς,
έχει χάσει το νόημά της, επειδή
λίγο πολύ και οι δύο λένε τα ίδια
πράγματα… Δεν είναι παρωχη-
μένη λοιπόν αυτή η διαμάχη; 

–Όσο η κύρια διαμάχη στην κοι-
νωνία θα είναι μεταξύ κοινωνικής
αδικίας και κοινωνικής δικαιοσύνης,
μεταξύ εκμετάλλευσης ανθρώπου
από άνθρωπο και της ισότητας, με-
ταξύ καταστροφής του περιβάλ-
λοντος για τον πλούτο και της ανάγ-
κης αρμονικής ζωής στο φυσικό
μας περιβάλλον, μεταξύ εθνικισμού
– ρατσισμού - δεισιδαιμονίας από
τη μία, και μιας ανοικτής κοινωνίας,
διαπολιτισμικής, με επιστημονική

- ορθολογιστική σκέψη, θα μαίνεται
και η διαμάχη Δεξιάς – Αριστεράς. 
–Πάντως, το ΑΚΕΛ επικρίνεται
για τη στήριξη που δώσατε στον
Νίκο Αναστασιάδη στο Κυπρια-
κό. Με το χέρι στην καρδιά,
ήταν μία κίνηση αυτοχειρίας,
αν λάβει υπόψη κανείς τα όσα
ακολούθησαν περί φλερτ δύο
κρατών; 

–Η ουσία των θέσεων και των
απόψεων του ΑΚΕΛ στο Κυπριακό
έχει δικαιωθεί πλήρως. Είχαμε επι-
σημάνει τον κίνδυνο να μετατραπεί
ο κύριος Αναστασιάδης σε «πρό-
εδρο της διχοτόμησης» από τον
χειμώνα του 2017. Δυστυχώς, οι
χειρισμοί Αναστασιάδη – Συναγερ-
μού στο Κυπριακό δικαιώνουν αυτή
την εκτίμηση. Για να αντιμετωπιστεί
η απαράδεκτη τουρκική προκλη-
τικότητα χρειάζεται εμμονή σε
απαράβατες αρχές. Η προώθηση
των δύο κρατών είναι προδοσία. 
–Δρομολαξιά, Τζιοβάνης, ΣΑΠΑ.
Νομιμοποιείται συνεπώς το
ΑΚΕΛ να μιλάει για ηθικό πλε-
ονέκτημα; 

–Είναι ένα πράγμα να σε αγγίζει
η διαφθορά και είναι άλλο πράγμα

να γεννάς τη διαφθορά. Η διαφθορά
έχει δυστυχώς αγγίξει όλους τους
πολιτικούς χώρους. Αλλά τα τελευ-
ταία χρόνια Αναστασιάδης – Συ-
ναγερμός είναι οι δημιουργοί της.
Δείτε «χρυσά διαβατήρια», «Συνερ-
γατισμό», «Σεϋχέλλες». Αν το
Υπουργικό Συμβούλιο έκανε τίμια
και σωστά τη δουλειά του κανένας
δεν θα έκλεβε από τον κυπριακό
λαό. Αντίθετα, οι πρώτοι που έτρε-
ξαν να εκμεταλλευτούν τα «χρυσά
διαβατήρια» ήταν ο πρόεδρος, το
μισό Υπουργικό Συμβούλιο και η
ηγεσία του Συναγερμού. 
–Σε προηγούμενη συνέντευξή
σας επικρίνατε τα ψηφοδέλτια

σουπερμάρκετ άλλων κομμά-
των. Αλήθεια το ΑΚΕΛ δεν έχει
κολλήσει μέχρι σήμερα συνή-
θειες «αστικών κομμάτων» με
υποψήφιους κράχτες; 

–Όσοι στεγάζονται στα ψηφο-
δέλτια του ΑΚΕΛ πρέπει να συμ-
φωνούν με τις βασικές αρχές και
πολιτικές του κόμματος. Στα ψη-
φοδέλτια ΔΗΣΥ υπάρχουν άνθρω-
ποι με άκρως αντίθετες θέσεις, π.χ.
στο Κυπριακό. Στα ψηφοδέλτια
των Οικολόγων π.χ. υπάρχουν άν-
θρωποι που διατείνονται ότι υπο-
στηρίζουν φανατικά λύση ΔΔΟ,
ενώ επίσημα το κόμμα διαφωνεί
με την Ομοσπονδία. Υπάρχουν συν-

δυασμοί που δεν έχουμε ιδέα τι εκ-
φράζουν, ποιες είναι οι θέσεις τους
στα μεγάλα ζητήματα του τόπου.
Αυτό δεν είναι σεβασμός προς τον
ψηφοφόρο. 
–Σε αυτή την πρωτόγνωρη φθο-
ρά της κυβέρνησης του ΔΗΣΥ,
το ΑΚΕΛ απέτυχε να κεφαλαι-
οποιήσει αν λάβουμε υπόψη τις
δημοσκοπήσεις…

–Η μόνη «δημοσκόπηση» που
μετρά είναι αυτή της κάλπης στις
30 Μαΐου. Το κύριο αυτή τη στιγμή
είναι να δημιουργηθούν συνθήκες
για μια προοδευτική αλλαγή που
τόσο έχει ανάγκη ο τόπος. Το κύριο
είναι να προστατευτούν οι πολίτες
από τον αυταρχισμό και την ασυ-
δοσία της κυβέρνησης Αναστασιά-
δη – Συναγερμού. Κάθε ψήφος στο
ΑΚΕΛ είναι βήμα για την Αλλαγή.
–Ίσως να είναι καιρός για ανα-
νέωση; Και προτού πείτε πως
η ανανέωση στο ΑΚΕΛ είναι συ-
νεχής όπως όλοι, σας θυμίζουμε
πως αυτή η συνεχής ανανέωση
δεν αποτυπώνεται στις δημο-
σκοπήσεις… 

–Όντως η ανανέωση για να έχει
σημασία πρέπει να είναι μια συ-
νεχής διαδικασία. Στο Συνέδριο
του ΑΚΕΛ μετά τις εκλογές ανα-
μένονται αλλαγές προς την κατεύ-
θυνση ανανέωσης των σωμάτων
του κόμματος. 
–Θα σας ενδιέφερε η Γενική
Γραμματεία του ΑΚΕΛ; 

–Οποιαδήποτε συζήτηση γύρω
από αυτά τα ζητήματα αυτή τη
στιγμή αποπροσανατολίζει από
τον κύριο στόχο που είναι η ανα-
γέννηση της ελπίδας για την πα-
τρίδα μας και τους πολίτες, μέσα
από ένα νικηφόρο αποτέλεσμα στις
βουλευτικές εκλογές. Όποιος δεν
κατανοεί ότι αυτή τη στιγμή προ-
τεραιότητα είναι μια ιστορική μάχη
για τον τόπο και σκέφτεται την
προσωπική του πορεία, είναι ανά-
ξιος για οποιαδήποτε ηγετική θέση. 
–Τι καθόρισε την ενασχόλησή
σας με την πολιτική; 

–Όταν τέλειωσα το πρώτο μου
πτυχίο και το πρώτο μου μεταπτυ-
χιακό και ήρθε αμέσως ο διορισμός
μου στην κλίμακα Α8. Αποφάσισα
να τον απορρίψω και να εργαστώ
στην ΕΔΟΝ για 350  λίρες τον μήνα.
Αποφάσισα να ακολουθήσω τον
«ανηφορικό δρόμο» που αναφέρει
ο Καζαντζάκης και τον «μακρύ δρό-
μο» που αναφέρει ο Καβάφης. 
–Ποια ήταν μέχρι σήμερα η δυ-
σκολότερη στιγμή στην πολι-
τική σας πορεία; 

–Όταν έπρεπε να δώσουμε μά-
χες για ζητήματα που δεν είχαμε
καμιά προσωπική ευθύνη, ζητήματα
τρομερά δύσκολα και πολλοί δυ-
στυχώς κρύβονταν. Στα δύσκολα
δείχνει ο καθένας μας τον χαρα-
κτήρα του. Όπως υπογράμμισε ο
Καβάφης στις «Θερμοπύλες» όταν
γνωρίζεις εκ των προτέρων το απο-
τέλεσμα, ότι οι Μήδοι τελικά θα
διαβούν, η αντίσταση έχει ακόμη
μεγαλύτερη σημασία. 
–Σε ποιο βιβλίο επανέρχεστε; 

–Στη «Λέσχη» του Στρατή Τσίρ-
κα, «τα Άπαντα» του Καβάφη, και
στο «Επιλεγμένα Έργα» που συ-
νοψίζει τα σημαντικότερα κείμενα
του Καρλ Μαρξ. Στη «Λέσχη» οι
αγώνες και θυσίες της Αριστεράς,
αλλά και το «ανθρωπάκι» που την
κατατρώει στον Καβάφη μια στάση
ζωής, το φιλοσοφικό και πολιτικό
υπόβαθρο στον Μαρξ. 
–Ποια ήταν η τελευταία θεατρι-
κή παράσταση που παρακολου-
θήσατε; 

–«Οι φάλαινες τον Αύγουστο».
Μια σπάνια συνύπαρξη θρύλων
του κυπριακού θεάτρου όπως η
Μπεμπεδέλη, η Σαντοριναίου, ο
Καυκαρίδης. 
–Ποια θα είναι η πρώτη σας πο-
λιτική πράξη στο ενδεχόμενο
εκλογής σας; 

–Θα πάω στο πατρικό μου στο
Συνοικισμό Στρόβολος 2. Το να μην
ξεχνάς από πού έρχεσαι και προς
τα πού βαδίζεις, είναι καθοριστική
πολιτική πράξη.

Η κυβέρνηση του Συναγερμού γεννά τη διαφθορά 
Αν το Υπουργικό έκανε τίμια και σωστά τη δουλειά του, κανένας δεν θα έκλεβε από τον κυπριακό λαό, δηλώνει ο Χρίστος Χριστοφίδης

Στόχος μου είναι η διαφάνεια στην πράξη 
Πλέον, ό,τι υπογράφω ως εκπρόσωπος Τύπου το υιοθετώ, λέει ο υποψήφιος βουλευτής του ΔΗΣΥ Δημήτρης Δημητρίου

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Δεν με βρίσκουν σύμφωνο τα συρ-
ματοπλέγματα και άλλα διαχωρι-
στικά στοιχεία που στην Κύπρο
έχουν και ένα επιπλέον φορτίο,
λέει στη συνέντευξή του στην «Κ»
ο υποψήφιος βουλευτής ΔΗΣΥ Λευ-
κωσίας Δημήτρης Δημητρίου, ξε-
καθαρίζοντας πως προφανώς υπάρ-
χει μία γεωπολιτική συγκυρία την
οποία «καλούμαστε να διαχειρι-
στούμε με τον πιο αποτελεσματικό
τρόπο και αυτός δεν περιλαμβάνει
τη στοχοποίηση συγκεκριμένων
ανθρώπων και τη δημιουργία φο-
βικών συνδρόμων στον λαό μας».
Ξεκαθαρίζει πως έχει διαφωνήσει
με πολιτικές του κόμματος, εξηγεί
για ποιο λόγο τα αστικά κέντρα
είναι μακριά από το κόμμα και τι
σημαίνει η πρωτιά του στις δημο-
σκοπήσεις. 
–Είστε σύγχρονο ευρωπαϊκό
και φιλελεύθερο κόμμα όπως
λέτε, ωστόσο η επίμονη έκκλη-
σή σας στον Γλαύκο Κληρίδη,
έχει οσμή παλαιοκομματισμού
και προσωπολατρίας. Δεν απο-
τελεί αντίφαση;

–Οι αναφορές στον ιδρυτή και
ιστορικό ηγέτη της παράταξής μας
είναι αναγκαίες, όταν συνδέονται
με την επόμενη μέρα. Η εμπνευ-
σμένη ηγεσία του Γλαύκου Κληρίδη
αποτελεί πυξίδα για όλους εμάς
που θέλουμε να βλέπουμε το κόμμα
μας να συνεχίζει να είναι μπροστά
από την εποχή του. 
–Κάποιος μπορεί να ερμηνεύσει
αυτή την ανάγκη και ως απου-
σία εμπνευσμένης ηγεσίας.
Εσείς τι λέτε; 

–Είναι αλήθεια ότι ο μέγιστος
εθνικός στόχος της επίλυσης του
Κυπριακού και επανένωσης της
πατρίδας μας δεν έχει επιτευχθεί,
αφήνοντας αναξιοποίητη την έν-

ταξη στην Ε.Ε. Αντιθέτως, βιώσαμε
μια μεγάλη οικονομική κρίση, η
οποία ευτυχώς έτυχε στιβαρής
διαχείρισης, επιτρέποντάς μας σή-
μερα να στεκόμαστε στα πόδια
μας. Σήμερα η Ε.Ε. μας προσφέρει
μια μοναδική μεταρρυθμιστική
ευκαιρία που θα πρέπει να αξιο-
ποιήσουμε. 
–Θεωρείστε εκπρόσωπος της
φιλελεύθερης τάσης στον ΔΗΣΥ.
Δεν νιώσατε άσχημα όταν εί-
δατε το προεκλογικό σποτ του
κόμματος «θέλω να είμαι ασφα-
λής στη χώρα μου», αλλά και
το συρματόπλεγμα που έβαλε
η κυβέρνηση στον Αστρομερίτη
και στο Ακάκι; 

–Κατ’ αρχήν να σημειώσω ότι
δεν με βρίσκουν σύμφωνο τα συρ-
ματοπλέγματα και άλλα διαχωρι-
στικά στοιχεία που στην Κύπρο
έχουν και ένα επιπλέον φορτίο.
Στο μεταναστευτικό η Κύπρος ως
μέλος της Ε.Ε. έχει συγκεκριμένες
υποχρεώσεις και επίσης πολλά δι-
καιώματα που συνήθως τα ξεχνά-

με. Η  γεωπολιτική συγκυρία προ-
φανώς και μας βάζει ένα δυσανά-
λογο βάρος που καλούμαστε να
διαχειριστούμε με τον πιο αποτε-
λεσματικό τρόπο και αυτός δεν
περιλαμβάνει τη στοχοποίηση
συγκεκριμένων ανθρώπων και τη
δημιουργία φοβικών συνδρόμων
στον λαό μας. 
–Η θέση του εκπροσώπου Τύ-
που σε μία περίοδο που η κυ-
βέρνηση και ο ΔΗΣΥ βάλλονται
από παντού δεν είναι και η ευ-
κολότερη. Νιώσατε ποτέ την

ανάγκη να διαχωρίσετε πολιτικά
τη θέση σας; 

–Όντως, το να είσαι εκπρόσωπος
Τύπου του κυβερνώντος κόμματος
είναι μια δύσκολη δουλειά γεμάτη
προκλήσεις. Προσπαθώ να εκφράζω
τις διαφωνίες μου εντός. Έχω όμως
διαχωρίσει τη θέση μου και δημο-
σίως. Χωρίς τυμπανοκρουσίες και
συγκρουσιακή διάθεση. 
–Αναγκαστήκατε ποτέ να υπο-
γράψετε ανακοίνωση την οποία
να μην υιοθετείτε ή βάζετε παν-
τού τα όριά σας; 

–Απαντώ με ειλικρίνεια. Στα αρ-
χικά στάδια υπήρξαν τέτοιες πε-
ριπτώσεις όμως γρήγορα κατάλαβα
ότι αυτό δεν μου ταιριάζει. Πλέον,
ό,τι υπογράφω ως εκπρόσωπος Τύ-
που το υιοθετώ. 
–Βάσει δημοσκοπήσεων παρου-
σιάζεστε πρώτος σε σταυρούς
προτίμησης. Να υποθέσουμε
πως αν αυτό επαληθευτεί, θα
σας δούμε να διεκδικείτε υψη-
λότερα κομματικά αξιώματα; 

–Αν υιοθετήσω τη ρήση του
Γλαύκου Κληρίδη για την ττενέκκα,
θα με πείτε παλαιοκομματικό και
προσωπολάτρη; (γέλια). Έμαθα
στη ζωή μου να κάνω μικρά και
σταθερά βήματα, να βλέπω τη μάχη
που έχω μπροστά μου και να επι-
κεντρώνομαι. Η φιλοδοξία είναι
καλή, όταν εκφράζεται στο σωστό
τάιμινγκ. 
–Βάσει δημοσκοπήσεων πάλι,
φαίνεται να έχετε σοβαρό πρό-
βλημα συσπείρωσης στα αστικά
κέντρα. Πού οφείλεται αυτό κα-
τά την άποψή σας; 

–Τα αστικά κέντρα για τον ΔΗ-
ΣΥ αποτελούσαν πάντα τη μεγα-
λύτερη εκλογική πρόκληση, αφού
εκεί είναι που βρίσκεται το πιο
απαιτητικό ακροατήριο της πα-
ράταξης. Υπάρχει ένα αίσθημα θυ-
μού και απογοήτευσης. Το νιώ-
θουμε και το αντιλαμβανόμαστε.
Ζητούμε όμως κατανόηση από
τους ψηφοφόρους που διαχρονικά
πιστεύουν και στηρίζουν τον Δη-
μοκρατικό Συναγερμό, αφού και
αυτή τη φουρτούνα θα την περά-
σουμε μαζί.
–Καλή η πολυφωνία στο κόμμα,
ωστόσο, το τελευταίο διάστημα
παρουσιάζεται ως Βαβυλωνία,
αν λάβουμε υπόψη θέσεις όπως
ο νέος ρεαλισμός του Χάρη Γε-
ωργιάδη. Με το χέρι στην καρ-
διά, δεν θεωρείτε πως αυτή η
προσέγγιση ανατρέπει τη δια-

χρονική του «την πατρίδα ουκ
ελάττω παραδώσω»; 

–Ο ρεαλισμός αποτελεί διαχρο-
νική αξία στον τρόπο που πολι-
τεύεται ο ΔΗΣΥ. Μάλιστα, το «την
πατρίδα ουκ ελάττω παραδώσω»
παραμένει σταθερή μας πυξίδα.
Αλίμονο αν σήμερα ξεφύγουμε από
τον στόχο που θέσαμε ως παράταξη
πριν από 45 χρόνια. 
–Υπήρξατε στενός συνεργάτης
του Ιωάννη Κασουλίδη και σή-
μερα του Αβέρωφ Νεοφύτου. Τι
κρατάτε από τον καθένα πολιτικά; 

–Από τον Κασουλίδη κρατώ τη
νηφαλιότητα και την αταλάντευτη
προάσπιση ορθολογικών επιδιώ-
ξεων. Από τον Αβέρωφ, την οξυ-
δέρκεια, την ευκολία αντίληψης
και κατανόησης των θεμάτων, την
πίστη στους συνεργάτες του και
την προσήλωσή στην επίτευξη του
τελικού στόχου. 
–Σε ποιο βιβλίο ανατρέχετε συ-
χνά; 

–Στο «Τολμώ να Ελπίζω» του
Barack Obama. Από εκεί αντλώ την
πίστη μου ότι η πολιτική είναι πρά-
ξεις χρήσιμες για τους πολίτες.
–Ποια ήταν η τελευταία θεατρι-
κή παράσταση που είδατε; 

–Προλάβαμε στο τσακ του lock-
down και είδαμε το «Θαμμένο Παι-
δί» από Opens Art Theatre. Ένα
έργο που πραγματεύεται πώς μιας
οικογένεια κινείται μεταξύ φθοράς
και αφθαρσίας προσπαθώντας να
κρύψει ένα μυστικό. 
–Ποια θα είναι η πρώτη πολιτική
σας πράξη στο ενδεχόμενο επα-
νεκλογής σας; 

–Η διαφάνεια στην πράξη είναι
η δική μου πρόκληση. Μέσα από
την ηλεκτρονική διακυβέρνηση,
μπορούν να καταργηθούν οι ουρές
και όλες οι αιτήσεις να γίνονται
ηλεκτρονικά. Για να μη χαθεί καμία
άλλη αίτηση και να μην προσπε-
ραστεί από άλλη.

Υπάρχει ένα αίσθημα θυ-
μού και απογοήτευσης.
Το αντιλαμβανόμαστε.
Ζητούμε όμως κατανόη-
ση από τους ψηφοφό-
ρους που διαχρονικά 
πιστεύουν και στηρίζουν
τον ΔΗΣΥ, αφού και 
αυτή την φουρτούνα 
θα την περάσουμε μαζί.

Είχαμε επισημάνει τον 
κίνδυνο να μετατραπεί 
ο κύριος Αναστασιάδης
σε «πρόεδρο της διχοτό-
μησης» από τον χειμώνα
του 2017. Δυστυχώς, 
οι χειρισμοί Αναστασιάδη
– Συναγερμού στο 
Κυπριακό δικαιώνουν
αυτή την εκτίμηση.

Το να είσαι εκπρόσωπος τύπου του κυβερνώντος κόμματος είναι μια δύσκο-
λη δουλειά γεμάτη προκλήσεις. Προσπαθώ να εκφράζω τις διαφωνίες μου
εντός. Έχω όμως διαχωρίσει τη θέση μου και δημοσίως, λέει στην «Κ» ο Δη-
μήτρης Δημητρίου.

Oποιος δεν κατανοεί ότι αυτή τη στιγμή προτεραιότητα είναι μια ιστορική μά-
χη για τον τόπο και σκέφτεται την προσωπική του πορεία, είναι ανάξιος για
οποιαδήποτε ηγετική θέση, λέει ο Χρ. Χριστοφίδης κληθείς να απαντήσει αν
τον ενδιαφέρει η γ.γ. του ΑΚΕΛ.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Δεν υπήρξε ούτε θα υπάρξει συ-
νεργασία με τον ΔΗΣΥ λέει ο υπο-
ψήφιος βουλευτής της ΕΔΕΚ Κω-
στής Ευσταθίου, κληθείς να σχο-
λιάσει την εικόνα που δόθηκε περί
σύμπλευσης ΔΗΣΥ-ΕΔΕΚ τον καιρό
που στήριξε τον προϋπολογισμό
για πρώτη φορά το κόμμα των Σο-
σιαλιστών. «Είναι πολύ πιο κοντά
το ΑΚΕΛ με τον ΔΗΣΥ στο εθνικό
ζήτημα και το ΔΗΚΟ με τον ΔΗΣΥ
στα κοινωνικοοικονομικά παρά η
ΕΔΕΚ», αναφέρει χαρακτηριστικά
και ξεκαθαρίζει πως δεν ενδιαφέ-
ρεται για την προεδρία του κόμ-
ματος. Κληθείς να σχολιάσει ποια
θα είναι η πρώτη του πολιτική
πράξη στο ενδεχόμενο επανεκλο-
γής αναφέρει την «επανακατάθεση
των προτάσεων νόμου για την
πρόσβαση στα Δικαστήρια και
εναντίον των εκποιήσεων. Το κακό
έχει παραγίνει».

–Σε τρεις γραμμές, ποια είναι η
πεμπτουσία ενός σοσιαλιστικού
κόμματος; 

–Είναι η ανάδειξη της ελευθε-
ρίας του ανθρώπου. Ελευθερία
από την κάθε μορφής καταπίεση
είτε αυτή είναι κοινωνική, οικο-
νομική, εργασιακή, πνευματική. 
–Με το χέρι στην καρδιά, πι-
στεύετε πως η ΕΔΕΚ ακολουθεί
τον σοσιαλιστικό δρόμο ή χά-
θηκε στην πορεία; 

–Ασφαλώς και ακολουθεί τον
σοσιαλιστικό δρόμο. Αυτό κατα-
μαρτυρεί η κοινωνική και η κοι-
νοβουλευτική της δράση. Οραμα-
τίζεται η ΕΔΕΚ μια κοινωνία ελεύ-
θερων ανθρώπων. Εξάλλου, η άρ-
νηση της διχοτομικής διζωνικής
ως μοντέλου λύσης του Κυπριακού
είναι από τις μεγαλύτερες επανα-
στατικές σοσιαλιστικές πράξεις
της ΕΔΕΚ. Πιστεύουμε και εμείς,
όπως ο Μαντέλα στη Ν. Αφρική,

ότι στην Κύπρο υπάρχει ένας λαός
άρα ένα κράτος ίσων πολιτών. 
–Ποιος κατά την άποψή σας κα-
θόρισε περισσότερο την σύγ-
χρονη πορεία του σοσιαλισμού;
Ανδρέας Παπανδρέου, Φραν-
σουά Μιττεράν ή Τόνυ Μπλερ; 

–Όλοι πλην του Τόνυ Μπλέρ.
Ο μεν Ανδρέας Παπανδρέου ορα-
ματίστηκε τον σοσιαλισμό μέσα
από την εθνική ανεξαρτησία, ο δε
Μιττεράν εφάρμοσε τον εφικτό
σοσιαλισμό. Ακόμα ο Γερμανός
Βίλλυ Μπραντ εμπνεύστηκε τον
σοσιαλιστικό ρεαλισμό, αλλά και
ο Νέλσον Μαντέλα που καθιέρωσε
τον σοσιαλισμό ως έκφραση αγά-
πης και συμφιλίωσης. 
–Για κάποιους η συνεχής ανα-
φορά σας στον Βάσο Λυσσαρίδη
αποτελεί ένα είδος προσωπολα-
τρίας. Για κάποιους απουσία εμ-
πνευσμένης ηγεσίας στον χώρο
σας. Τι ισχύει; 

–Ο Βάσος Λυσσαρίδης ήταν ο
θεμελιωτής, ο ιδρυτής και ο εμ-
πνευστής του σοσιαλισμού στην
Κύπρο. Ήταν και είναι αναπόφευ-
κτη η αναφορά σε αυτόν. Είναι γε-
γονός ότι ήταν ο χαρισματικός ηγέ-

της της ΕΔΕΚ και το κενό που αφή-
νει πίσω του είναι δυσαναπλήρωτο.
Με τον Βάσο Λυσσαρίδη έκλεισε
ο κύκλος των ηγετών διεθνούς ή
παγκοσμίου βεληνεκούς. Εμπνευ-
σμένη ηγεσία σε ένα σοσιαλιστικό
κόμμα είναι η συλλογική. Ο δε πρό-
εδρος του σοσιαλιστικού κόμματος
είναι πρώτος μεταξύ ίσων. 
–Ως νομικός και παράλληλα βου-
λευτής δεν θεωρείτε αναγκαίο
πλέον να υπάρξει σαφής διαχω-
ρισμός των δύο, ούτως ώστε να
μην υπάρχουν αυτά τα συνεχή
φαινόμενα σύγκρουσης συμφε-
ρόντων; 

–Πολύ καλό ερώτημα. Η πείρα

έχει καταδείξει ότι η σύγκρουση
συμφερόντων και τα πολιτικά ατο-
πήματα δεν σχετίζονται κατ’ ανάγ-
κη με το επάγγελμα ενός βουλευτή.
Η διαφθορά είναι ανεξάρτητη από
επάγγελμα ή επιτήδευμα. Εναπό-
κειται στον καθένα πολιτικό να
σταθεί στο ύψος του και να μην
υποκύψει στις Σειρήνες της νό-
σφισης εξουσίας. Σε αυτό μπορεί
ασφαλώς να συντείνει και το ασυμ-
βίβαστο όπως βεβαίως και ο ου-
σιαστικός (και όχι ο επικοινωνια-
κός) έλεγχος όσων εμπλέκονται
στην άσκηση εξουσίας. 
–Σχολιάστηκε ποικιλοτρόπως η
ψήφιση του προϋπολογισμού

από πλευράς της ΕΔΕΚ. Εκ των
υστέρων θεωρείτε πως ήταν πο-
λιτικά λανθασμένη απόφαση; 

–Ήταν μονόδρομος υπό τις πε-
ριστάσεις. Από τη μια υπήρχε ο
κίνδυνος παράλυσης του κράτους
και μάλιστα σε μια περίοδο πολ-
λαπλής κρίσης (οικονομικής, κοι-
νωνικής, υγειονομικής). Προσπα-
θήσαμε να αξιοποιήσουμε την πο-
λιτική συγκυρία για να κερδίσουμε
κάποια από αυτά που εμείς θεω-
ρούμε αναγκαία για την άσκηση
κοινωνικής πολιτικής, όπως η στή-
ριξη των οικονομικά ασθενέστερων
συμπολιτών μας, των συνταξιούχων
κ.ά. Σε άλλα πετύχαμε και σε άλλα
όχι. Θα μπορούσαμε να κερδίζαμε
περισσότερα; Πιθανότατα. Αλλά
σκεφτείτε ότι πριν από την κατα-
ψήφιση του προϋπολογισμού ο
υπουργός Οικονομικών ούτε καν
θεωρούσε αναγκαία την επαφή με
την ΕΔΕΚ. Αυτό νομίζω λέει πολλά. 
–Πολλοί είδαν τη συμμαχία με
τον ΔΗΣΥ ως την απαρχή νέων
συνεργασιών και τη σύμπλευση
πλέον με το κυβερνών κόμμα.
Ισχύει; 

–Κατ΄αρχάς δεν υπήρξε συμ-
μαχία με τον ΔΗΣΥ. Ούτε και θα
υπάρξει. Είναι πολύ πιο κοντά το
ΑΚΕΛ με τον ΔΗΣΥ στο εθνικό ζή-
τημα και το ΔΗΚΟ με τον ΔΗΣΥ
στα κοινωνικοοικονομικά παρά η
ΕΔΕΚ. Επομένως, σύμπλευση με
τον ΔΗΣΥ δεν μπορεί να υπάρξει
λαμβανομένων υπόψη των μεγά-
λων διαφορών που υπάρχουν σε
ιδεολογικό και πολιτικό επίπεδο. 
–Φαντάζομαι πως βλέπετε τις
δημοσκοπήσεις που δείχνουν
την ΕΔΕΚ να χάνει την τέταρτη
θέση. Ίσως είναι καιρός για μία
ανανέωση στο κόμμα; Και δεν
αναφερόμαστε σε διαγραφές άλ-
λων στελεχών. Ίσως σε επανα-
δραστηριοποίηση παλαιότερων
και ανάληψη ηγεσίας από κά-
ποιον άλλον; 

–Κατ’ αρχάς πλην της περίπτω-

σης του Δημήτρη Παπαδάκη, δια-
γραφές στην ΕΔΕΚ δεν έχουν γίνει
αλλά αποχωρήσεις μελών. Κατά
δεύτερον η ΕΔΕΚ δεν θα χάσει
την τέταρτη θέση. Η ανανέωση
στο κόμμα είναι πάντοτε ευπρόσ-
δεκτη και η ανάδειξη νέων στε-
λεχών αποτελεί ευλογία, όπως και
η επαναδραστηριοποίηση παλαι-
οτέρων στελεχών. Υπάρχουν αξιό-
λογοι φίλοι του κόμματος και του
κομματικού περίγυρου που οφεί-
λουμε να τους προσεγγίσουμε και
να τους αξιοποιήσουμε. 
–Εσάς σας ενδιαφέρει η προ-
εδρία της ΕΔΕΚ;

–Όχι. 
–Σε παλαιότερή μας συνέντευξη
είχατε πει πως δεν θα ξανασυ-
νεργαστείτε με τον Γιώργο Λιλ-
λήκα. Τι μεσολάβησε σε αυτά
τα πέντε χρόνια και συνεργάζε-
στε σήμερα με τη Συμμαχία Πο-
λιτών; 

–Δεν συνεργαζόμαστε με τη
Συμμαχία Πολιτών, αλλά συμπο-
ρευόμαστε με βάση ένα ελάχιστο
κοινό πλαίσιο δράσης. Συμφωνούμε
στα κοινωνικά όπως και στη δια-
χείριση του εθνικού προβλήματος.
–Σε ποιο βιβλίο επανέρχεστε συ-
χνά; 

–Στο «Δόγμα του Σοκ» της Να-
όμι Κλάιν. 
–Ποια ήταν η τελευταία θεατρική
παράσταση που παρακολουθή-
σατε;

–Στο Στρασβούργο (Theatre
National de Strasbourg) «Έναν
εχθρό του λαού» (Un ennemi du
peuple) και μόλις προσφάτως δια-
δικτυακά το «Τρίτο Στεφάνι» του
Κ. Ταχτσή. 
–Ποια θα είναι η πρώτη σας πο-
λιτική πράξη στο ενδεχόμενο
επανεκλογής σας; 

–H επανακατάθεση των προ-
τάσεων νόμου για την πρόσβαση
στα Δικαστήρια και εναντίον των
εκποιήσεων. Το κακό έχει παρα-
γίνει.

Δεν υπήρξε ούτε θα υπάρξει συνεργασία με ΔΗΣΥ
Ο Κωστής Ευσταθίου ξεκαθαρίζει πως η ΕΔΕΚ δεν θα χάσει την τέταρτη θέση και πως δεν τον ενδιαφέρει η Προεδρία

«Η ανανέωση στο κόμμα είναι πάντοτε ευπρόσδεκτη και η ανάδειξη νέων
στελεχών αποτελεί ευλογία».

Με τον Βάσο Λυσσαρίδη
έκλεισε ο κύκλος των
ηγετών διεθνούς ή παγ-
κοσμίου βεληνεκούς.
Εμπνευσμένη ηγεσία σε
ένα σοσιαλιστικό κόμμα
είναι η συλλογική. Ο δε
πρόεδρος του σοσιαλι-
στικού κόμματος είναι
πρώτος μεταξύ ίσων.

ΑΡΘΡΟ /  Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΟΥΚΟΥΜΑ

Η Ιστορία γράφεται
και όταν κοιτάμε αλλού

ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΝΔΡΕΑ ΚΕΤΤΗ

Η σημασία της επετείου
της 9ης Μαΐου και η Κύπρος

Π ολλοί λένε ότι η άτυπη πενταμερής
στη Γενεύη αποτέλεσε ιστορική
καμπή για το Κυπριακό. Καμπή

υπάρχει αδιαμφισβήτητα. Δραματική
και επικίνδυνη. Μόνο που αυτή δεν συν-
τελέστηκε προχθές. Γιατί η Ιστορία δεν
γράφεται μόνο στην κορύφωση των εξε-
λίξεων σε στιγμές που κάνουν πάταγο
και το κοινό παρακολουθεί με κομμένη
την ανάσα, ή έστω με κάποιο ενδιαφέρον.
Η Ιστορία, πολύ συχνά, γράφεται μέσα
από αργόσυρτες διαδικασίες και στα-
διακές κινήσεις που μεθοδεύονται τις
ώρες που ο λαός κοιτούσε αλλού ή και
ακόμα, σε ώρες που έκλεινε τα αφτιά
στις Κασσάνδρες που προειδοποιούσαν.
Κατ’ ακρίβεια, λοιπόν, στη Γενεύη άνοιξε
για μερικές μέρες η αυλαία και οι θεατές
πρόλαβαν να δουν μια σκηνή σε ένα
έργο που προβάρεται και παίζεται εδώ
και 3-4 χρόνια.

Δεν νομίζω να βρεθεί σοβαρός άν-
θρωπος που να αμφισβητήσει ότι η Τουρ-
κία και η νέα τουρκοκυπριακή ηγεσία
αποτελούν το βασικό εμπόδιο στη μη
λύση του Κυπριακού. Κι ότι ακόμα, η
κραυγαλέα υποκρισία της Δύσης, η οποία
διυλίζει τους πάντες και καταπίνει τον
Ερντογάν, ενθαρρύνει την τουρκική επι-
θετικότητά. Όμως από την άλλη, το παζλ
του Κυπριακού είχε και έχει και άλλες
ψηφίδες. Όποιος λοιπόν θέλει να κατα-
λάβει –ή να παραδεχθεί– τι συνέβη στην
υπόθεση του Κυπριακού αυτά τα τελευ-
ταία χρόνια, μπορεί να τραβήξει την
άκρη του νήματος, ζητώντας απαντήσεις
σε τρία καίρια ερωτήματα:

1) Υπάρχει μια κάποια εξήγηση από
το κυβερνητικό στρατόπεδο γιατί επί
3,5 χρόνια ο πρόεδρος Αναστασιάδης
αφαίρεσε από τη ρητορική του σχεδόν
κάθε αναφορά στη διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδία και τώρα –που απέναντί
του πλέον δεν υπάρχει Τ/κ ηγέτης να
την υποστηρίζει–ζητάει λύση στη βάση
αυτής; Δεν το έφερε άραγε η κουβέντα;
Δεν χωρούσε στις ομιλίες; 

2) Γιατί αρνήθηκε την πρόταση Ακιντζί
(Απρίλη 2018) για να καταστεί το Πλαίσιο
Γκουτιέρες στρατηγική συμφωνία και

τώρα ζητάει συνομιλίες στη βάση αυτού;
Γιατί τη μια μέρα, ζητούσε συνομιλίες
από το σημείο που διακόπηκαν στο Κραν
Μοντάνα και την άλλη, άνοιγε θέματα
που ο ίδιος είχε συμφωνήσει εκεί; Είτε
δεν ήθελε να πάει στο μύλο, είτε ήθελε
να πάει σε άλλο μύλο...

3) Υπάρχει μια χιονοστιβάδα ενδείξεων
και αποδείξεων ότι για μια μεγάλη πε-
ρίοδο ο Νίκος Αναστασιάδης συζητούσε
πίσω από κλειστές πόρτες τη λύση δι-
χοτόμησης και ότι μάλιστα την πρότεινε
αυτοπροσώπως στην ίδια την κατοχική
δύναμη. Υπάρχει λοιπόν έστω και ένας
λόγος για τον οποίο η Τουρκία θα συ-
ζητούσε λύση ομοσπονδίας ή θα προ-
έβαινε στην παραμικρή υποχώρηση από
τη στιγμή που αντιλήφθηκε ότι πλέον
στην ελληνοκυπριακή ηγεσία βρέθηκε
για πρώτη φορά κάποιος που συζητάει
τη λύση δύο κρατών; Και βέβαια, «η ερώ-
τηση του ενός εκατομμυρίου» είναι γιατί
τηρήθηκε εκκωφαντική σιωπή για το
θέμα από την πλειοψηφία των ΜΜΕ και
τα κόμματα του «εθνικού κορμού», τα
οποία υπό κανονικές συνθήκες θα είχαν
κρεμάσει στην πλατεία Ελευθερίας όποι-
ον άλλο είχε αποτολμήσει κάτι τέτοιο;

Όποιος δεν απαντήσει σε αυτά, τότε
δεν έχει εξήγηση για το πώς φτάσαμε
στο χειρότερο σημείο που βρέθηκε ποτέ
το Κυπριακό. Και αν δεν έχει εξήγηση
για το χθες, τότε δύσκολα θα έχει αξιό-
πιστη απάντηση για το πώς να προχω-
ρήσουμε από εδώ και μπρος. Το μόνο
σίγουρο είναι ότι το Κυπριακό και το
μέλλον της Κύπρου βρίσκεται σε σταυ-
ροδρόμι. Και σε αυτό το σταυροδρόμι,
δεν αρκεί να απορρίπτεις τη διχοτόμηση.
Χρειάζεται και να θέλεις την επανένωση.
Να την υπερασπίζεσαι. Να την ψηφίσεις.
Να τη διαδηλώνεις. Πραγματικά, απο-
φασιστικά και αδιάλλακτα. Όποιος δεν
δέχεται την επιβράβευση της κατοχής
και την οριστική διχοτόμηση του νησιού,
τώρα είναι η ώρα να το φωνάξει πιο δυ-
νατά από ποτέ.

Ο κ. Γιώργος Κουκουμάς είναι νομικός,
μέλος Κ.Ε. ΑΚΕΛ.

Σ τις 9 Μαΐου 1950 ο Γάλλος υπουργός
των Εξωτερικών Robert Schuman,
σε ομιλία του εμπνευσμένη από το

σύμβουλό του, Επίτροπο για το Σχέδιο
Εκσυγχρονισμού της Γαλλίας, Jean Mon-
net, πρότεινε να τεθεί υπό κοινό έλεγχο
και να δημιουργηθεί για το σκοπό αυτό
μια ευρωπαϊκή οργάνωση, στην οποία
θα μπορούσαν να συμμετέχουν όλα τα
ευρωπαϊκά κράτη και η οποία θα κατευ-
θύνεται από ένα ευρωπαϊκό όργανο, την
Ανώτατη Αρχή.

Για πρώτη φορά στην ιστορία τους οι
ευρωπαϊκές κυβερνήσεις κλήθηκαν να
παραχωρήσουν ένα μέρος της κυριαρχίας
τους σε μια υπερεθνική οντότητα, που
οι αποφάσεις της θα λαμβάνονταν από
τα διά κοινής συμφωνίας συγκροτημένα
όργανά της. Η Κοινότητα αυτή θα απο-
τελούσε την απαρχή μιας γενικότερης
οικονομικής ενοποίησης των κρατών με-
λών της και, το σπουδαιότερο, θα απο-
τελούσε, σύμφωνα με τη θέληση των
ιδρυτών της, τον πυρήνα της Ευρωπαϊκής
Ομοσπονδίας. Έξι ευρωπαϊκά κράτη ανέ-
λαβαν την πρωτοπορία αυτού του ιστο-
ρικού εγχειρήματος: η Γαλλία, η τότε Δυ-
τική Γερμανία, η Ιταλία, η Ολλανδία, το
Βέλγιο και το Λουξεμβούργο. Έκτοτε, η
9η Μαΐου εορτάζεται ως η ημέρα γέννησης
αυτού που σήμερα ονομάζουμε Ευρω-
παϊκή Ένωση (Ε.Ε.). 

Με τη δημιουργία της Ε.Ε. ξεπεράσαμε
αυτά που μας χωρίζουν προκειμένου να
δημιουργήσουμε κάτι που να μας ενώνει,
μια κοινότητα κοινών αξιών αλλά και
συμφερόντων, οικονομικής αλλά και πο-
λιτικής αλληλεξάρτησης. Αυτό ακριβώς
είναι το μήνυμα που φέρει μαζί του το
εγχείρημα της ευρωπαϊκής ενοποίησης:
μαζί ξεπερνούμε τις ιστορικές σε πολλές
περιπτώσεις διαφορές μας, προκειμένου
να οικοδομηθεί η ειρήνη. 

Είναι δυστυχώς αλήθεια ότι πολλές
φορές οι απλοί άνθρωποι στην Ευρώπη
αδυνατούν να κατανοήσουν την Ε.Ε.,
τον τρόπο λειτουργίας της, τα οφέλη που
έχουν στην καθημερινότητά τους λόγω
ακριβώς των δικαιωμάτων που τους πα-
ρέχει η ιδιότητα του Ευρωπαίου Πολίτη.

Εξισώνουν την Ε.Ε. με τους απρόσωπους,
βαριά γραφειοκρατικούς θεσμούς των
Βρυξελλών, οι οποίοι απέχουν πολύ από
την καθημερινή τους ζωή. 

Την ίδια ώρα είναι σημαντικό να το-
νιστεί πως δεν υπάρχει καμία εγγύηση
ότι ο σημερινός τρόπος ζωής μας θα διαρ-
κέσει για πάντα. Δεν είναι, ως εκ τούτου,
σοφό να πιστεύουμε ότι δεν υπάρχει άλλη
επιλογή σε αυτό που έχουμε σήμερα, την
Ε.Ε. Φυσικά υπάρχει και θα πρέπει να το
διευκρινίσουμε: η άλλη επιλογή αντί της
Ε.Ε. είναι η επανεθνικοποίηση των ευ-
ρωπαϊκών πολιτικών, η αναστροφή της
πολιτικής ενοποίησης και οικονομικής
ολοκλήρωσης, η επαναφορά στα κλειστά
σύνορα των μεμονωμένων εθνικών κρα-
τών. Και αυτό μετά ιστορικής γνώσης
και βεβαιότητας θα οδηγήσει εκ νέου
την ευρωπαϊκή ήπειρο σε δύσκολες ατρα-
πούς, εθνικιστικές εξάρσεις και εν τέλει
σε ατέρμονες και αυτοκαταστροφικές
πολεμικές συρράξεις. Η ιστορία πρέπει

να διδάσκει. Και αν μπορεί να μάθουμε
κάτι από τις τραγικές στιγμές της ιστορίας
μας, το όφελος τότε είναι πώς μπορούμε
να αποτρέψουμε την επανάληψή της. 

Εν κατακλείδι, δύο λόγια για τον ρόλο
της δικής μας χώρας στην Ε.Ε. Συμπλη-
ρώθηκαν πριν λίγες μέρες δεκαεπτά χρό-
νια συμμετοχής της Κύπρου ως πλήρες
μέλος της Ένωσης. Έχω την ισχυρή άπο-
ψη, γνωρίζοντας πολύ καλά τον θεσμικό
τρόπο λειτουργίας της Ε.Ε. εκ των έσω,
έχοντας υπηρετήσει ως ανώτερος διπλω-
μάτης στη Μόνιμη Αντιπροσωπεία της
Κύπρου στην Ε.Ε. για πέντε χρόνια αλλά
και ως ο επικεφαλής τα τελευταία έξι χρό-
νια του Γραφείου του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου στην Κύπρο, ότι δεν έχουμε
καταφέρει μέχρι στιγμής να αδράξουμε
πλήρως τις ευκαιρίες που μας δίνει η ιδιό-
τητα του πλήρους μέλους της Ε.Ε. Το
άλυτο εθνικό μας πρόβλημα αποτελεί βε-
βαίως μια σημαντική παράμετρο γι’ αυτή
μας την αδυναμία, αλλά δεν θα πρέπει
να αποτελεί το άλλοθι για την πολλές φο-
ρές θεσμική αδράνεια, διαχρονικά, των
κυβερνήσεων μας.

Αντιθέτως, πιστεύω ακράδαντα ότι
λόγω ακριβώς και της σημαντικής αυτής
παραμέτρου, της συνεχιζόμενης τουρκικής
στρατιωτικής κατοχής, η Κύπρος οφείλει
να βρίσκεται στον πυρήνα της ευρωπαϊκής
ενοποιητικής διαδικασίας. Να συμμετέχει
ενεργά και εποικοδομητικά σε κάθε πο-
λιτική πρωτοβουλία που στοχεύει στη
στενότερη συνεργασία των κρατών μελών.
Αυτές τις μέρες ξεκινά και επισήμως η
Διάσκεψη για το Μέλλον της Ευρώπης,
με την ενεργό συμμετοχή των ευρωπαίων
πολιτών και των μελών των εθνικών Κοι-
νοβουλίων.

Ελπίζω ειλικρινά ότι θα υπάρξει η απα-
ραίτητη σοβαρότητα από τα νεοεκλεγέντα
μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων για
να συμμετάσχουν εποικοδομητικά και
με προτάσεις σε αυτή την πανευρωπαϊκή
Διάσκεψη για το μέλλον της Ευρώπης,
για το δικό μας μέλλον. 

Ο κ. Ανδρέας Κεττής είναι υποψήφιος βουλευ-
τής με το Κίνημα ΑΛΛΑΓΗ ΓΕΝΙΑΣ.

H 9η Μαΐου εορτάζεται ως η ημέρα γέννη-
σης αυτού που σήμερα ονομάζουμε Ευρω-
παϊκή Ένωση (Ε.Ε.). 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΑΡΙΟΥ ΗΛΙΑΔΗ

Ηπανδημία της διαφθοράς
Η κυπριακή κοινωνία βρέθηκε τα
τελευταία χρόνια αντιμέτωπη με
το φαινόμενο της διαφθοράς όσο
ποτέ άλλοτε στο παρελθόν. Και ενώ
κανείς δεν μπορεί να υποστηρίξει
ότι διαφθορά δεν υπήρχε και πα-
λαιότερα, όλοι αναγνωρίζουμε πως
το φαινόμενο πήρε πρόσφατα δια-
στάσεις που απειλούν με εκθεμε-
λίωση τον ίδιο τον κοινωνικό ιστό
της κυπριακής ζωής. Η διαφθορά
στον τόπο μας κατατρώει πια τη
σάρκα της κοινωνίας και το δικαίω-
μα όλων μας σε μια αξιοπρεπή ζωή.

Προτού ασχοληθεί κανείς με
το φαινόμενο και τους τυχόν τρό-
πους αντιμετώπισης σε τοπικό
επίπεδο αξίζει πιστεύω να κοιτάξει
γύρω του για να δει τι συμβαίνει
σε άλλες χώρες και ιδιαίτερα στις
χώρες της Ε.Ε. που αποτελούν την
ευρύτερή μας οικογένεια. Για να
μη μιλήσουμε για τις αφρικανικές
χώρες και πολλές από τις ασιατικές
όπου η διαφθορά είναι φαινόμενο
σε μεγάλο βαθμό μη διαχειρίσιμο
πια. Υπάρχει μήπως και στις χώρες
της Ε.Ε. το ίδιο φαινόμενο και σε
ποια έκταση;

Σε πολλές από τις χώρες αυτές
και ιδιαίτερα τις λιγότερο ανα-
πτυγμένες όπως είναι η Βουλγαρία,
Ρουμανία, Σλοβακία, Σλοβενία,
Κροατία, Μάλτα καθώς και η δική
μας χώρα το φαινόμενο έχει κατά
γενική ομολογία πάρει διαστάσεις
εκρηκτικές. Σε αυτές πρέπει να
προστεθούν και οι πιο εμφανώς
«παραβατικές» χώρες Πολωνία και
Ουγγαρία οι οποίες ανθίστανται
σε κάθε έλεγχο από πλευράς Ε.Ε.
ως προς τον βαθμό συμμόρφωσής
τους στις αρχές και αξίες του κρά-
τους Δικαίου περιλαμβανομένης
τις ανάγκης καταπολέμησης της
διαφθοράς, πάνω στο οποίο οικο-
δομήθηκε η ίδια η Ευρωπαϊκή
Ένωση. Αλλά και χώρες με μεγα-
λύτερη παράδοση και πιο ώριμους
ελεγκτικούς και εποπτικούς θε-
σμούς φαίνεται να μην εξαιρούνται
του κανόνα. Στην Ελλάδα (περί-
πτωση πρώην υπουργού Τσοχα-
τζόπουλου), τη Γαλλία (περίπτωση
πρώην προέδρου Νικολά Σαρκοζί),
την Ιταλία και σε αυτή ακόμη τη
Γερμανία η διαφθορά φαίνεται να
έχει διαπεράσει βαθιά το κοινωνικό

σώμα. Γιατί πώς αλλιώς να εξηγήσει
κανείς τα πρόσφατα σκάνδαλα
στη Γερμανία της Wirecard, το
σκάνδαλο της Deutche Bankκαι
παλαιότερα αυτό της Siemens κα-
θώς και το χειρότερο από όλα τα
σκάνδαλα της σύγχρονης εποχής
όπου η ναυαρχίδα της γερμανικής
αυτοκινητοβιομηχανίας Volkswa-
gen, με σκοπό τη μεγιστοποίηση
των κερδών της, εν γνώσει της
δηλητηρίαζε χιλιάδες/εκατομμύρια
ανθρώπους σε όλο τον πλανήτη
εγκαθιστώντας στα αυτοκίνητα
της λογισμικό που εξέπεμπε δη-
λητηριώδεις ρύπους κατά τη λει-
τουργία τους. Θα συμφωνείτε ελ-
πίζω μαζί μου ότι τέτοιο εγχείρημα
μόνο ασύλληπτα διεφθαρμένες
συνειδήσεις ανθρώπων μπορούν
να τολμήσουν. 

Τα πιο πάνω μαρτυρούν πως
το φαινόμενο της διαφθοράς, το
φαινόμενο των διαβρωμένων αν-
θρώπινων συνειδήσεων, είναι πλέ-
ον διάχυτο σε όλο τον κόσμο. Δεν
φαίνεται να υπάρχει κοινωνία που
κατάφερε να εξαλείψει το φαινό-
μενο. Υπάρχουν ωστόσο κοινωνίες

που πέτυχαν να το περιορίσουν
σε βαθμό που να μην συνιστά
απειλή για τις ίδιες και το μέλλον
τους (Σκανδιναβικές χώρες, Κα-
ναδάς, Νέα Ζηλανδία, Σιγκαπούρη
κ.α.).

Όλα τα πιο πάνω γράφονται
όχι για να ακυρώσουν ή να περιο-
ρίσουν τις ενοχές που πρέπει να
αισθανόμαστε μετά τα σκάνδαλα
διαφθοράς των «χρυσών διαβατη-
ρίων», τις φυλακίσεις πρώην
Υπουργών, δημάρχων, Βοηθού Γε-
νικού Εισαγγελέα και βουλευτών
μας, αλλά για να αποδειχθεί η παν-
δημική διάσταση που έχει προσ-
λάβει το φαινόμενο τα τελευταία
χρόνια. Η υποχρέωση που έχουμε
ως χώρα να λάβουμε μέτρα πρό-
ληψης και καταστολής του φαι-
νομένου είναι χωρίς αμφιβολία
πέρα από πιεστική.

Σε πρακτικό επίπεδο πιστεύω
πως αξίζει να μελετηθούν τα πιο
κάτω μέτρα προς αντιμετώπιση
του φαινομένου. 

Να προτείνουμε ως Κύπρος,
χώρα μέλος του σκληρού πυρήνα
της Ε.Ε. που σέβεται τον εαυτό

της, την ιστορία και τον πολιτισμό
της, όπως η Ένωση εισαγάγει και
λειτουργήσει εποπτικό θεσμό για
επιτήρηση των χωρών/μελών της
ως προς τα επίπεδα της διαφθοράς
σε αυτά. Χώρες μέλη της Ένωσης
που παρουσιάζουν εξαιρετικά ψηλά
επίπεδα διαφθοράς και συστημα-
τικά αρνούνται να λάβουν ικανο-
ποιητικά μέτρα αντιμετώπισης
του φαινομένου να μην δικαιούνται
να λάβουν και αξιοποιήσουν κον-
δύλια βοήθειας και ανάκαμψης
που σήμερα τόσο γενναιόδωρα
προσφέρει η Ε.Ε.

Στο επίπεδο της Κύπρου θα
μπορούσαμε να εισαγάγουμε σύ-
στημα αυστηρών κυρώσεων σε
βάρος ανθρώπων, οργανισμών και
φορέων που εμπλέκονται σε τέ-
τοιου είδους σκάνδαλα. 

Η γνώση και η εμπειρία διεθνών
και Ευρωπαϊκών θεσμών στο θέμα
όπως το Transparency Internatio-
nal, το Cyprus Integrity Forum, η
έκθεση Greco κ.ά. μπορούν να
αποδειχθούν ιδιαίτερα χρήσιμα
στη διαμόρφωση της κυπριακής
πολιτικής αντιμετώπισης του φαι-

νομένου. Η Δικαστική εξουσία της
Κύπρου, κατά τεκμήριο η πιο αδιά-
φθορη και ανεξάρτητη, θα μπο-
ρούσε να συνδράμει επίσης με ου-
σιαστικό τρόπο την όλη προσπά-
θεια.

Σε πιο μακροχρόνια προοπτική
θα μπορούσε να εισαχθεί στα σχο-
λεία όλων των βαθμίδων, με στόχο
τις νεότερες γενιές των ανθρώπων,
αγωγή που να στοχεύει στην κατά
το δυνατό απεξάρτησή τους από
το δέλεαρ, τη βουλιμική πια διά-
θεση των ανθρώπων για εύκολο
και γρήγορο πλουτισμό με οποι-
ονδήποτε τρόπο.

Καταληκτικά αξίζει πιστεύω το
Εθνικό Συμβούλιο της χώρας, ο
θεσμός που κατά τεκμήριο εκπρο-
σωπεί το οργανωμένο πολιτικό
φάσμα της κοινωνίας μας να ασχο-
ληθεί σοβαρά με το θέμα και να
διαμορφώσει τον οδικό χάρτη εξό-
δου από την άλλη εφιαλτική παν-
δημία της εποχής μας, την παν-
δημία της διαφθοράς. 

Ο κ. Μάριος Ηλιάδης είναι πρώην
υπουργός.

Αμερικανικό
«μαστίγιο
και καρότο»
στην Αγκυρα
Η στάση και οι προτεραιότητες της Αθήνας 

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Να ισορροπήσει ανάμεσα σε δύο
γραμμές διαχείρισης της ευρισκό-
μενης σε κατάσταση παρατετα-
μένης εσωτερικής αναταραχής
Τουρκίας του Ρετζέπ Ταγίπ Ερν-
τογάν, επιχειρεί η Αθήνα. Από τη
μια πλευρά οι Αμερικανοί ακολου-
θούν τακτική «καρότου και μαστι-
γίου», με το δεύτερο να βρίσκεται
σε πολύ πιο προφανή θέση, λόγω
της συνεχιζόμενης προσπάθειας
της Αγκυρας να μην κάνει τίποτε
άλλο, πέρα από επιχειρήσεις δη-
μοσίων σχέσεων με ελάχιστο ου-
σιαστικό βάθος. 

Από την άλλη πλευρά οι Ευρω-
παίοι, για μια σειρά από λόγους
που συνδέονται και με τις πολι-
τικές εξελίξεις στο εσωτερικό με-
γάλων χωρών (Γερμανία, Ισπανία,
Γαλλία, Ιταλία) έχουν μια μάλλον
αμφιταλαντευόμενη και γενικά
διστακτική στάση έναντι της Τουρ-
κίας. Από την Αθήνα διατηρούνται
ιδιαίτερα χαμηλοί τόνοι στη συ-
νειδητή προσπάθεια που κάνει η
Αγκυρα ώστε να διαχωρίσει την
Ελλάδα ως «μοναδικό πρόβλημα»
στις σχέσεις με τον περίγυρό της,
κάτι που έγινε σαφές σε μια σειρά
από κινήσεις.

Ο κ. Ερντογάν παρουσίασε την
Ελλάδα ως «προκλητικό» παρά-
γοντα στο τηλεφώνημα που είχε
με την καγκελάριο Αγκελα Μέρκελ,
χρησιμοποιώντας, μάλιστα, γλώσ-
σα προσαρμοσμένη στις ανησυχίες
του γερμανικού κοινού για το με-
ταναστευτικό. Εν συνεχεία, στο
πλαίσιο των πιέσεων της Αγκυρας
προς το Κάιρο για ομαλοποίηση
των σχέσεων και μετά τα απογοη-
τευτικά (για την Τουρκία) αποτε-
λέσματα του πρώτου γύρου τουρ-
κοαιγυπτιακών διερευνητικών
επαφών, ο κ. Ερντογάν ουσιαστικά
κατηγόρησε τον Αμπντέλ Φατάχ
αλ Σίσι ότι «θυσιάζει» την πιθανή
επαναπροσέγγιση των δύο χωρών
«για χάρη των Ελλήνων». 

Την ίδια στιγμή, με επιχειρήσεις
προώθησης ακραίων θέσεων για
το μειονοτικό ζήτημα, ο Γιαβούζ
Σελίμ Κιράν, ένα κομματικό στέ-
λεχος που βρέθηκε λόγω προσή-
λωσης στο ΑΚΡ στη θέση του υφυ-

πουργού Εξωτερικών, έκανε πε-
ριοδεία στη Βόρεια Ελλάδα, φθά-
νοντας να μιλήσει ακόμα και για
«τουρκική μειονότητα» Θεσσαλο-
νίκης. Ο κ. Κιράν, βέβαια, απέφυγε
να σχολιάσει ότι η συντριπτική
πλειονότητα της όποιας τουρκικής
παρουσίας στη Θεσσαλονίκη προ-
έκυψε τα τελευταία χρόνια, λόγω
του κυνηγιού που εξαπέλυσε η κυ-
βέρνηση Ερντογάν από το 2016
και έπειτα σε όποιον θεωρούσε
αντικαθεστωτικό. Εκτιμάται ότι
η «ανεπίσημη» επίσκεψη του κ.
Κιράν στη Θεσσαλονίκη και στη
Θράκη, με περιεχόμενο τη μειονό-
τητα και τα οθωμανικά μνημεία,
στοιχεία τα οποία ανήκουν στη
σταθερή ατζέντα του Λευκού Πα-
λατιού, δεν ήταν τίποτε άλλο παρά
μια αποστολή με σκοπό να απαν-
τηθεί εσωτερικά το πρόβλημα που
δημιούργησε στην Αγκυρα η συ-
νέντευξη Τύπου των υπουργών
Εξωτερικών Μεβλούτ Τσαβούσο-
γλου και Νίκου Δένδια προ περίπου
τριών εβδομάδων, ιδίως καθώς αν-
τιμετωπίστηκε ως επικοινωνιακή
ήττα της κυβέρνησης από το σύ-
νολο της αντιπολίτευσης, η οποία,
πάντως, κινείται σε εξίσου εθνι-
κιστικούς τόνους.

Η προσπάθεια αποκοπής της
Ελλάδας από τους παραδοσιακούς
συμμάχους της σε ΝΑΤΟ και Ε.Ε.,
αλλά και η επιχειρούμενη δημι-
ουργία προσκομμάτων στις νέες
συνεργασίες της Αθήνας στην ευ-
ρύτερη περιοχή, από το Ισραήλ
και την Αίγυπτο μέχρι τα Ηνωμένα
Αραβικά Εμιράτα (ΗΑΕ) και τη Σα-
ουδική Αραβία, είναι μια ακόμη
τακτική που η Αθήνα επισημαίνει
προκειμένου να αναδείξει τον κα-
κόβουλο χαρακτήρα των τουρκι-
κών κινήσεων. Βέβαια, αν οι προ-
σπάθειες αυτές έχουν αποτέλεσμα
στο επόμενο χρονικό διάστημα
είναι εξαιρετικά αμφίβολο, καθώς
η Τουρκία σε όλες τις περιπτώσεις,
είτε μέσω των Αδελφών Μουσουλ-
μάνων, είτε μέσω άλλων εξτρεμι-
στικών οργανώσεων, ουσιαστικά
υποστηρίζει την ανατροπή των
καθεστώτων με τα οποία υποτί-
θεται ότι επιθυμεί να συνδιαλλαγεί
προκειμένου να εξομαλύνει τις
σχέσεις της.

Σε κάθε περίπτωση, όλες αυτές
οι κινήσεις υπαγορεύονται από
την ανάγκη της Τουρκίας να βρει
ξανά διαύλους οικονομικής συ-
νεργασίας που έχει διακόψει τα
προηγούμενα χρόνια με τα καθε-
στώτα της περιοχής. Η οικονομική
κρίση έχει στοιχίσει πολιτικά στον
κ. Ερντογάν και οι πολεμικές πε-
ριπέτειες της Αγκυρας εκτός των
συνόρων της βαραίνουν στον προ-
ϋπολογισμό. 

Σε Ε.Ε. και ΝΑΤΟ
Ο υπουργός Εξωτερικών Νίκος

Δένδιας θα συμμετάσχει τη Δευ-
τέρα στο Συμβούλιο Εξωτερικών
Υποθέσεων της Ε.Ε. και θα επα-
ναλάβει τις θέσεις της Αθήνας για
το ζήτημα της Τουρκίας. Ουσια-
στικά, βέβαια, οι Ευρωπαίοι θα συ-
ζητήσουν ξανά για την Τουρκία
στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο που θα

διεξαχθεί στις 24-25 Ιουνίου. Στην
πραγματικότητα τα ζητήματα της
Τουρκίας και της γεωπολιτικής γε-
νικότερα, που ενδέχεται να συζη-
τηθούν τότε, θα επηρεαστούν από
μια άλλη Σύνοδο Κορυφής, αυτή

του ΝΑΤΟ, που θα πραγματοποι-
ηθεί δέκα ημέρες νωρίτερα στις
Βρυξέλλες με τη φυσική παρουσία
του προέδρου των ΗΠΑ Τζο Μπάιν-
τεν. 

Η πορεία που θα έχει η συνάν-

τηση του κ. Μπάιντεν με τον κ.
Ερντογάν και, κυρίως, οι υποχω-
ρήσεις που ο Τούρκος πρόεδρος
προτίθεται να κάνει, θα σηματο-
δοτήσουν και αν υπάρχει περιθώ-
ριο για βελτίωση των σχέσεων της
Αγκυρας όχι μόνο με την Ουάσιγ-
κτον, αλλά και με την Ε.Ε. Μέχρι
αυτή τη στιγμή, πάντως, τα σήματα
που εκπέμπονται από την Ουά-
σιγκτον δεν συνηγορούν υπέρ της
χαλάρωσης των πιέσεων στην Αγ-
κυρα, αλλά μάλλον προς την αν-
τίθετη κατεύθυνση. Γι’ αυτούς
τους λόγους και, όχι μόνον, στην
Αθήνα επενδύουν περισσότερο
στο τι μπορεί να κάνει ο πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
στις Βρυξέλλες κατά τη Σύνοδο
του ΝΑΤΟ και, κυρίως, αν θα πραγ-
ματοποιηθεί ένα τετ α τετ με τον
κ. Μπάιντεν που θα επιβεβαιώνει
το θετικό κλίμα της τηλεφωνικής
συνομιλίας του περασμένου Μαρ-
τίου.

Ανεξαρτήτως του τι τελικά θα
γίνει τον Ιούνιο στις Βρυξέλλες,
σε αυτές τις πολύ σημαντικές συ-
νεδριάσεις των δύο βασικών πο-
λυμερών οργανισμών στους οποί-
ους συμμετέχει η Ελλάδα, στην
κυβέρνηση και στο υπουργείο Εξω-
τερικών είναι πάντα προετοιμα-
σμένοι και για το χειρότερο σενά-
ριο, ιδιαίτερα αν η κατάσταση στο
εσωτερικό της Τουρκίας επιβα-
ρυνθεί περισσότερο.

Εκτιμάται ότι η «ανεπίσημη» επίσκεψη του Τούρκου υπουργού Εξωτερικών Σελίμ Κιράν στη Θεσσαλονίκη και στη Θράκη, με ατζέντα τη μειονότητα και τα
οθωμανικά μνημεία, δεν ήταν τίποτε άλλο παρά μια αποστολή με σκοπό να απαντηθεί εσωτερικά το πρόβλημα που δημιούργησε στην Αγκυρα η συνέντευξη
Τύπου των υπουργών Εξωτερικών Μεβλούτ Τσαβούσογλου και Νίκου Δένδια προ περίπου τριών εβδομάδων.

<<<<<<

Στην κυβέρνηση και στο
υπουργείο Εξωτερικών
είναι πάντα προετοιμα-
σμένοι και για το χειρότε-
ρο σενάριο, ιδιαίτερα αν
η κατάσταση στο εσωτε-
ρικό της Τουρκίας επι-
βαρυνθεί περισσότερο.

Ενδεικτικές της διστακτικότη-
τας των Ευρωπαίων ήταν και οι
επαφές που είχε ο υπουργός
Εθνικής Αμυνας Νίκος Πανα-
γιωτόπουλος στις Βρυξέλλες
την περασμένη Πέμπτη, στο
πλαίσιο της υπουργικής συνό-
δου της Ε.Ε. Ο κ. Παναγιωτό-
πουλος συναντήθηκε με τη Γερ-
μανίδα ομόλογό του Ανεγκρετ
Κραμπ Κάρενμπαουερ, η οποία,
σύμφωνα με πληροφορίες, του
μετέφερε την ανησυχία του Βε-
ρολίνου για την επιδεινούμενη
οικονομική κατάσταση της
Τουρκίας. Οι ίδιες πηγές ανέ-
φεραν ότι η κ. Κάρενμπαουερ
ζήτησε από τον κ. Παναγιωτό-
πουλο να διατηρηθούν ανοιχτοί
οι δίαυλοι επικοινωνίας με την
Αγκυρα, ιδιαίτερα σε μια τόσο
δύσκολη συγκυρία. Η κ. Κά-
ρενμπαουερ αναφέρθηκε ακό-
μα στην πρόταση που έχει κατα-
θέσει η Γερμανία για το πρό-
γραμμα φρεγατών του Πολεμι-

κού Ναυτικού, επισημαίνοντας
βεβαίως ότι πρόκειται για μια
απόφαση της Ελλάδας. Το ζήτη-
μα των φρεγατών θα έχει εξελί-
ξεις εντός του Μαΐου, με τις
οριστικές, πολιτικές πια αποφά-
σεις να μεταφέρονται το αργό-
τερο τον Ιούνιο, σύμφωνα του-
λάχιστον με όσα μεταδίδουν
διάφορες πηγές από το υπουρ-
γείο Εθνικής Αμυνας αλλά και
την κυβέρνηση. Με βάση την
υφιστάμενη κατάσταση, πάν-
τως, η διατήρηση αυτών των
προθεσμιών μοιάζει δύσκολη.
Επιπλέον, η κυβέρνηση επιθυ-
μεί ταχύτατα βήματα και στον
τομέα των αμυντικών βιομηχα-
νιών. Ο κ. Παναγιωτόπουλος θα
ενημερώσει την αρμόδια επι-
τροπή για τα επόμενα βήματα
σε αυτό τον τομέα, μεθαύριο
Τρίτη. Είναι γνωστή η βούληση
της κυβέρνησης να αναζητήσει
στρατηγικό επενδυτή, με σκοπό
και τη μεταφορά τεχνογνωσίας. 

Η συνάντηση και οι φρεγάτες



ΝΕΑ 
ΣΕΙΡΑ

με νέες ιστορίες που 
δεν πρέπει να λείπουν 

από κανένα σπίτι

Zήστε εσείς και τα παιδιά σας

παρέα με τα συλλεκτικά κόμικς
τις ιστορίες των ηρώων του 1821
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Η πανδημία αποτελεί μια παγκόσμια 
πρόκληση πολλαπλών επιπέδων: 
υγειονομική, οικονομική, κοινω-
νική, τεχνολογική. Εκ των πραγ-
μάτων, η ανταπόκριση σε αυτήν 
έστρεψε αναλόγως τους ανθρώπι-
νους και υλικούς πόρους της χώρας. 
Ταυτόχρονα, ανέδειξε πτυχές και 
εκδοχές της πατρίδας μας που μας 
ξεχώρισαν διεθνώς. Eχει ειπωθεί 
πολλές φορές, και αποδεικνύεται 
καθημερινά, ότι η πανδημία κατέ-
στησε την εκκρεμότητα του ψηφι-
ακού μετασχηματισμού αναγκαιό-
τητα. Το ελληνικό κράτος έπρεπε 
να συνεχίσει να λειτουργεί σε ιδι-
αίτερα δύσκολες συνθήκες και να 
εξυπηρετεί από απόσταση και με 
ασφάλεια πολίτες και επιχειρήσεις.
 
Σε αυτό το πλαίσιο, επιταχύναμε 
την υλοποίηση του gov.gr, της Ενι-
αίας Ψηφιακής Πύλης του ∆ημοσί-
ου, αρχικά με 501 ψηφιακές υπη-
ρεσίες. Πλέον, έχουμε υπερβεί τον 
αριθμό των 1.150 ψηφιακών υπη-
ρεσιών, ενώ εντός του 2020 έλαβαν 
χώρα 94 εκατομμύρια ψηφιακές συ-
ναλλαγές. Πολίτες, επαγγελματίες 
και επιχειρήσεις διαθέτουν πλέον 
μια σειρά από ψηφιακά εργαλεία 
στα χέρια τους, όπως έκδοση εξου-
σιοδότησης και υπεύθυνης δήλω-
σης, άυλη συνταγογράφηση, τηλε-
διασκέψεις με δημόσιες υπηρεσίες, 
πλατφόρμα για συναλλαγές με το 
Κτηματολόγιο, που αποδεικνύουν 
ότι με μικρές καθημερινές παρεμ-
βάσεις το κράτος μπορεί να αλλάξει.

Ταυτόχρονα, προκρίναμε τον σχε-
διασμό ενός συστήματος εμβολια-
σμών πλήρως ψηφιακού και πρωτί-
στως πλήρως λειτουργικού. Από το 
κλείσιμο των ραντεβού των πολι-
τών έως την έκδοση της βεβαίωσης 
εμβολιασμού, δεν παρατηρήθηκαν 
οι αρρυθμίες που συναντά κάποιος 
σε άλλες χώρες, ακόμα και σε εκεί-
νες που μέχρι σήμερα νοούνταν ως 
ψηφιακά πιο προηγμένες από τη 
δική μας. Σε πρώτο επίπεδο, η συ-
νεισφορά του ψηφιακού μετασχη-
ματισμού στην καμπάνια του εμ-
βολιασμού είναι προφανής, κι αυτό 
αποτυπώνεται στο ότι η διαδικασία 
ολοκληρώνεται χωρίς καμία ταλαι-
πωρία για τους πολίτες, ενώ η εμβο-
λιαστική αλυσίδα λειτουργεί απο-
λύτως εύρυθμα. Υπάρχει, όμως, και 
μια βαθύτερη –και ίσως ακόμα πιο 
ουσιαστική– συμβολή. Η επιχείρη-
ση «Ελευθερία», όπου οι ψηφιακές 
τεχνολογίες συναντούν τη γνώση 
και το χαμόγελο των στελεχών του 
Συστήματος Υγείας, συμπυκνώνει 
ένα μήνυμα προς τους πολίτες: ότι 
έτσι αντιλαμβανόμαστε τον ρόλο 
του κράτους εν έτει 2021. Και ότι 

το μήνυμα αυτό επικοινωνείται όχι 
απλώς με ρητορική, αλλά με πράξη 
στο πεδίο, προοικονομώντας σειρά 
παρεμβάσεων και μεταρρυθμίσεων 
οι οποίες θα ακολουθήσουν.
 
Διανύουμε πλέον το χρονικό εκείνο 
ορόσημο το οποίο ο πρωθυπουργός 
χαρακτήρισε ως «τελευταίο μίλι» 
της πανδημίας. Την εβδομάδα που 
πέρασε, καταφέραμε να υπερβού-
με το κατώφλι των 100.000 εμβο-
λιασμών σε ημερήσια βάση. Ηδη, 
τέσσερα εκατομμύρια πολίτες είτε 
έχουν εμβολιαστεί είτε έχουν προ-
γραμματίσει τα ραντεβού τους μέ-
σα από την πλατφόρμα emvolio.
gov.gr, οικοδομώντας το αναγκαίο 
«τείχος ανοσίας» για τη μετάβαση 
στην κανονικότητα.
 
Το βλέμμα νομοτελειακά στρέφεται 
στην επόμενη ημέρα. Η κυβέρνηση 
έχει καταρτίσει ένα ιδιαίτερα φιλό-
δοξο πλάνο έργων και ενεργειών για 
το προσεχές χρονικό διάστημα, που 
κωδικοποιείται στο σχέδιο «Ελλάδα 
2.0». Η προσέγγιση περιλαμβάνει 
σειρά παρεμβάσεων και επενδύ-
σεων σε πολλαπλούς τομείς, δίνο-
ντας ιδιαίτερη έμφαση στην πρά-
σινη και στην ψηφιακή μετάβαση, 
με την τελευταία να συνιστά πάνω 
από το 20% του συνολικό πακέτου 
του Ταμείου Ανάκαμψης. Ειδικά 
τα ψηφιακά έργα τα οποία έχουν 
προγραμματιστεί για τα επόμενα 
χρόνια, στο πλαίσιο ενός ιδιαίτερα 
πυκνού χρονοδιαγράμματος, οριο-
θετούν μια μεγάλη ποιοτική αλλα-
γή. Μια αλλαγή που αφορά όχι μόνο 

την οριστική επίλυση των δεκάδων 
εκκρεμοτήτων του παρελθόντος και 
την κάλυψη του όποιου χάσματος 
ενίοτε μας χωρίζει από άλλα κράτη, 
αλλά και την ανάπτυξη τεχνογνω-
σίας και συγκριτικών πλεονεκτημά-
των, σε τομείς που ακουμπούν την 
τέταρτη βιομηχανική επανάσταση, 
η οποία είναι ήδη προ των πυλών. 
Και αυτό, έχουμε κάθε δυνατότητα 
να το επιτύχουμε.
 
Η μεγάλη πρόκληση της επόμε-
νης ημέρας δεν είναι μια πρόκλη-
ση αμιγώς τεχνική. Είναι μια πρό-
κληση βαθιά πολιτική. Επειτα από 
μια δεκαετία οικονομικής κρίσης 
και διανύοντας τον δεύτερο χρό-
νο πανδημίας, εν αντιθέσει με τα 
περισσότερα κράτη τα οποία διεκ-
δικούν την ανάκαμψη των οικονο-
μιών τους, ως χώρα καλούμαστε να 
επιτύχουμε κάτι διακριτό: τον μετα-
σχηματισμό κράτους και οικονομί-
ας. Η προοπτική των παρεμβάσεων 
της επόμενης περιόδου στοχεύει ει-
δικά στις νέες Ελληνίδες και στους 
νέους Ελληνες. Σε εκείνους, δηλα-
δή, οι οποίοι θα κληθούν τα επό-
μενα χρόνια να πάρουν τη χώρα 
στα χέρια τους. Η αποστολή και 
το χρέος μας είναι να εφοδιαστούν 
με τα κατάλληλα εργαλεία, απελευ-
θερώνοντας όλες τις δυνατότητες 
αυτού του τόπου. ∆υνατότητες οι 
οποίες, εντέλει, τους ανήκουν και 
αντανακλώνται στα πρόσωπά τους.
 
* Ο κ. Κυριάκος Πιερρακάκης είναι 
υπουργός Επικρατείας και Ψηφιακής 
Διακυβέρνησης.

Η προοπτική των πα-
ρεμβάσεων της επόμε-
νης περιόδου στοχεύ-
ει στη νέα γενιά που θα 
κληθεί τα επόμενα χρό-
νια να πάρει τη χώρα 
στα χέρια της.

Α Π Ο Ψ Η

Η επόμενη πρόκληση
Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗ*

Στην τελική ευθεία μπαίνει η προε-
τοιμασία της χώρας για την έναρξη, 
από το προσεχές Σάββατο, της νέας 
τουριστικής περιόδου με «φόντο» 
τον κορωνοϊό, με την κυβέρνηση 
να έχει αποφασίσει να ενσωματώ-
σει το πράσινο διαβατήριο εντός 
του PLF που καλούνται να συμπλη-
ρώσουν όσοι επισκέπτονται την Ελ-
λάδα δύο εικοσιτετράωρα πριν από 
την άφιξή τους στη χώρα.

Συγκεκριμένα, στη δήλωση PLF 
του ταξιδιώτη, για το αεροδρόμιο 
προέλευσης, τον τόπο και τη διάρ-
κεια παραμονής του στην Ελλάδα, 
θα προστίθενται τα στοιχεία του 
πράσινου διαβατηρίου: θα πιστο-
ποιείται, δηλαδή, εάν έχει υποβλη-
θεί σε εμβολιασμό, εάν έχει νοσή-
σει από κορωνοϊό τουλάχιστον 
είκοσι ημέρες πριν από την έλευ-
σή του στη χώρα ή εάν διαθέτει 
αρνητικό τεστ PCR ή αντιγόνου. Η 
λογική της κυβέρνησης ο έλεγχος 
του πράσινου διαβατηρίου –που 
αναμένεται να τεθεί σε εφαρμο-
γή από την 1η Ιουνίου– να γίνεται 
πριν ο ταξιδιώτης μπει στο αερο-
πλάνο ή στο αυτοκίνητο για την 
Ελλάδα είναι να μη δημιουργείται 
περιττή φυσική ή ψηφιακή γρα-
φειοκρατία και η διαδικασία του 
ταξιδιού να είναι όσο το δυνατόν 
περισσότερο «αόρατη». Παράλ-
ληλα, «μετατοπίζοντας» χρονικά 
τον έλεγχο των ψηφιακών πιστο-
ποιητικών στο επίπεδο προ της 
αναχώρησης για το ταξίδι προς 
την Ελλάδα, καθίσταται δυνατή 
η αποφυγή του συνωστισμού των 
εισερχόμενων τουριστών στα αε-
ροδρόμια κατά την άφιξη. Τέλος, 
προκειμένου να διασφαλιστεί η 
εγκυρότητα των πράσινων διαβα-
τηρίων θα υπάρχει στο PLF μηχα-
νισμός πιστοποίησης τόσο για τα 
προερχόμενα από ευρωπαϊκές όσο 
και από τρίτες χώρες. Υπενθυμί-
ζεται πως στο πρόγραμμα Green 
Pass μετέχουν: 

Γαλλία, Μάλτα, Ισλανδία, Ολ-
λανδία, Σουηδία, Εσθονία, Λιθου-
ανία, Κροατία, Βουλγαρία, Ελλά-
δα, Σλοβενία, Γερμανία, Τσεχία, 
Ρουμανία, Κύπρος, Ισπανία, Λε-

τονία, Αυστρία, Ιταλία, Πορτογα-
λία, Πολωνία, ∆ανία, Ουγγαρία, 
Λουξεμβούργο, Φινλανδία, Λιχτεν-
στάιν, Νορβηγία, Ιρλανδία, Σλοβα-
κία, Βέλγιο. Επίσης, η Ελλάδα θα 
δέχεται τουρίστες από τη Ρωσία 
και την Κίνα, αλλά και γενικότερα 
επισκέπτες που θα έχουν εμβολι-
αστεί με το ρωσικό ή το κινεζικό 
εμβόλιο και δεν θα «αναγνωρίζει» 
μόνο τα τέσσερα που αξιοποιού-
νται στον δυτικό κόσμο και γί-
νονται στην Ελλάδα, δηλαδή τα 
Pfizer, Moderna, AstraZeneca και 
Johnson & Johnson. 

Η επιτυχής διαχείριση του 
πράσινου διαβατηρίου εντάσσε-
ται στον ευρύτερο σχεδιασμό της 
κυβέρνησης για το άνοιγμα του 
τουρισμού από το επόμενο Σάβ-
βατο. Οπως αναφέρουν κυβερνη-
τικά στελέχη, κρίσιμο για το εγ-
χείρημα είναι
• O,τι ανοίγει να μην ξανακλείνει.
• Να διασφαλιστεί επαρκής υγειονο-
μική επιτήρηση. Να γίνεται δηλα-
δή έγκαιρος εντοπισμός των κρου-
σμάτων και να αντιμετωπίζονται 
τυχόν συρροές.
• Να προχωρήσει η καμπάνια του 
εμβολιασμού και να χτιστεί το συ-
ντομότερο δυνατόν το ζητούμενο 
τείχος ανοσίας, κυρίως στις πιο ευ-
παθείς ομάδες.
• Να θωρακιστούν, επίσης μέσω 
του εμβολιασμού, τα νησιά, όπου 
θα συνυπάρχει μεγάλος όγκος του-
ριστών, αλλά και περιορισμένες 
νοσοκομειακές δομές.

Μεγάλο στοίχημα αποτελεί για 
την κυβέρνηση να έχει ολοκληρω-
θεί ο εμβολιασμός 4,5 εκατ. πο-
λιτών μέχρι τα τέλη Ιουνίου. Και 

τούτο, καθώς μπορεί ο τουρισμός 
να ανοίγει τις πύλες του άμεσα, 
αλλά οι μαζικές αφίξεις αναμένο-
νται τον Ιούλιο και τον Αύγου-
στο, όταν θα έχουν προχωρήσει 
τα εμβολιαστικά προγράμματα και 
στις χώρες προέλευσης. «Οπλο» 
για την Ελλάδα στην επιτάχυνση 
του εμβολιαστικού προγράμματος 
αποτελεί η αναμενόμενη έλευση 
1,2 εκατ. δόσεων εμβολίων της 
Johnson & Johnson, καθώς είναι 
μονής δόσης. 

Το ίδιο διάστημα, «στοίχημα» 
αποτελεί να διευθετηθούν οι κα-
νόνες που θα θέτουν στους πολί-
τες τους που επισκέπτονται την 
Ελλάδα οι χώρες προέλευσης. Εί-
ναι προφανές ότι τυχόν πολυήμε-
ρες καραντίνες κατά την επιστρο-
φή από τις διακοπές στην Ελλάδα 
θα αποτελούν ισχυρό αντικίνη-
τρο για την άφιξη στη χώρα μας. 
Υπό το ανωτέρω πρίσμα, υπάρ-
χουν σκέψεις οι επισκέπτες να 
υποβάλλονται σε τεστ κορωνοϊού 
πριν από την αναχώρηση. Ομως, 
προκειμένου να προωθηθεί μια 
τέτοια φόρμουλα, θα πρέπει να 
αποφασιστεί ποιος θα καλύπτει 
το σχετικό κόστος. Εάν δηλαδή 
θα εντάσσεται στο «πακέτο» που 
θα πληρώνει ο τουρίστας ή ένα 
μέρος θα καλύπτει το ξενοδοχείο 
στο οποίο θα διαμένει ή ακόμη 
και το κράτος. Επίσης, ζητούμε-
νο αποτελεί η διαθεσιμότητα του 
απαιτούμενου αριθμού των τεστ. 
Η Αθήνα αναμένει κατά τη φετι-
νή καλοκαιρινή περίοδο περί τα 
15 εκατομμύρια τουρίστες. Ενώ, 
παράλληλα, θα πρέπει να διασφα-
λιστεί πως θα υπάρχει επάρκεια 
και στα τεστ που διενεργούνται 
σε ημερήσια βάση στον ελληνι-
κό πληθυσμό.

Σε κάθε περίπτωση, στο Μέγα-
ρο Μαξίμου επικρατεί συγκρατη-
μένη αισιοδοξία –με βάση και τα 
στοιχεία των τελευταίων τριών 
εβδομάδων– πως η φετινή του-
ριστική περίοδος θα έχει θετικό 
πρόσημο. Ειδικότερα εκτιμάται 
πως οι αφίξεις θα φθάσουν το 50% 
εκείνων του 2019, δηλαδή προ κο-
ρωνοϊού, και θα είναι διπλάσιες 
σε σχέση με πέρυσι το καλοκαίρι.

Ελεγχος πράσινου διαβατηρίου
πριν από την άφιξη στην Ελλάδα
Ο σχεδιασμός της κυβέρνησης για το άνοιγμα του τουρισμού από το Σάββατο

Μεγάλο στοίχημα 
οι εμβολιασμοί, ειδικά 
στα νησιά, όπου 
αναμένεται μεγάλος 
όγκος τουριστών ενώ οι 
υγειονομικές υποδομές 
είναι περιορισμένες. 

Προκειμένου να διασφαλιστεί η εγκυρότητα των πράσινων διαβατηρίων, θα 
υπάρχει μηχανισμός πιστοποίησης για τα προερχόμενα τόσο από ευρωπαϊκές 
όσο και από τρίτες χώρες.
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Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Μπορεί να έχουμε πρόωρες εκλο-
γές το φθινόπωρο; Το τελευταίο 
διάστημα τα σχετικά σενάρια 
έχουν επανέλθει, με το Μέγα-
ρο Μαξίμου ωστόσο να διαψεύ-
δει κατηγορηματικά ότι υπάρ-
χει τέτοιο ενδεχόμενο. Ο ίδιος 
ο πρωθυπουργός μάλιστα έχει 
δηλώσει επανειλημμένως πως 
δεν υπάρχει τέτοιο ενδεχόμενο, 
καθώς θέλει να κριθεί στο τέλος 
της θητείας του για όσα έχει κά-
νει εν συνόλω και όχι μόνο για 
τη διαχείριση κρίσεων που γίνε-
ται τους τελευταίους 15 μήνες. 

Στο παρασκήνιο ωστόσο 
υπάρχουν φωνές που τάσσο-
νται υπέρ ενός εκλογικού αιφνι-
διασμού, με συγκεκριμένα επι-
χειρήματα. Οσοι είναι υπέρ των 
πρόωρων εκλογών λένε ότι το 
τέλος του φετινού καλοκαιριού 
θα είναι σίγουρα καλύτερο από 
το περυσινό και η διαφορά που 
καταγράφεται σήμερα στις δη-
μοσκοπήσεις μπορεί να έχει δι-
ευρυνθεί. Οπως σημειώνουν, η 
κυβέρνηση έδειξε πρωτοφανή 
αντοχή σε σχέση με άλλες δυ-
τικές κυβερνήσεις που κατέρ-
ρευσαν λόγω της πανδημίας και 
συγκράτησε τα ποσοστά της 
ακόμα και τη χειρότερη περί-
οδο, εν μέσω παρατεταμένου 
lockdown, αβεβαιότητας σε όλα 
τα επίπεδα και εκτεταμένης κοι-
νωνικής κόπωσης. Οι υποστη-
ρικτές των πρόωρων εκλογών 
λένε ότι αυτή η κυβερνητική 
αντοχή δύσκολα μπορεί να κρα-
τήσει και το 2022, καθώς η επι-
στροφή στην κανονικότητα και 
η απομάκρυνση του φόβου για 
τον κορωνοϊό, που συσπείρωσε 
τους Ελληνες πολίτες γύρω από 
τη Ν.∆., θα μειώσουν τη διαφο-
ρά μεταξύ πρώτου και δεύτερου 
κόμματος. 

Στο πλαίσιο αυτό, ο Σεπτέμ-
βριος, που παραδοσιακά είναι 
ένας μήνας πολιτικά βολικός, 
καθώς έχει γίνει το καλοκαιρινό 
«ταμείο» και οι πολίτες είναι πιο 
χαλαροί και σκέφτονται τα δε-
δομένα της νέας σεζόν που θα 
ξεκινήσει, θεωρείται από πολ-
λούς ένα καλό χρονικό σημείο 
για κάλπες. 

Από την επιχειρηματολογία 
για τον χρόνο των εκλογών δεν 
μπορεί να λείπει η εκτίμηση 
της κατάστασης του αντιπά-
λου. Οι υποστηρικτές των πρό-
ωρων εκλογών τον Σεπτέμβριο 
λένε πως ο Αλέξης Τσίπρας, δύο 
χρόνια μετά την ήττα του, κα-
ταγράφει ποσοστά μικρότερα 
του 2019 και δείχνει πως δεν 
μπορεί να διεκδικήσει την εξου-
σία. Μια νέα ήττα θα επιφέρει 
καίριο πλήγμα και μεγάλο πο-
λιτικό πρόβλημα στην αξιωμα-
τική αντιπολίτευση. 

Υπάρχει άλλο ένα «κρυφό» 
πλεονέκτημα που χρησιμοποι-
ούν οι υποστηρικτές των πρόω-
ρων. Το ΚΙΝΑΛ αυτή τη στιγμή 
αποτελεί μια δεξαμενή για τη 
Ν.∆., καθώς σε όλες τις μυστι-
κές δημοσκοπήσεις οι ψηφο-
φόροι του κόμματος ηλικίας 60 
ετών και πάνω φαίνεται να απο-
τελούν δυνητικά ψηφοφόρους 
της Ν.∆. Ο αριθμός δεν είναι μι-

κρός, καθώς η πλειονότητα των 
457.000 που ψήφισαν ΚΙΝΑΛ το 
2019 είναι μεγαλύτερης ηλικί-
ας. Αυτή η κρυφή δεξαμενή κα-
νείς δεν ξέρει αν θα συνεχίσει 
να κοιτάζει θετικά τη Ν.∆. μετά 
τις εσωκομματικές εκλογές του 
ΚΙΝΑΛ τον Νοέμβριο, οι οποίες 
–ανεξαρτήτως ποιος θα εκλεγεί 
αρχηγός– θα δώσουν την αί-
σθηση «νέας αρχής» στο μικρό 
κόμμα της Κεντροαριστεράς.  

Τα αντεπιχειρήματα

Εξίσου πάντως ισχυρά είναι 
και τα επιχειρήματα εκείνων 
που λένε ότι για εθνικές εκλο-

γές θα συζητήσουμε από τον 
Σεπτέμβριο του 2022 και μετά. 
Το πρώτο επιχείρημα είναι πως 
ο ίδιος ο πρωθυπουργός έχει δεί-
ξει μια θεσμικότητα την οποία 
δεν μπορεί να αναιρέσει με πρό-
ωρη προσφυγή στις κάλπες. 

To δεύτερο επιχείρημα είναι 
ότι η κατάσταση της χώρας από 
το επόμενο έτος θα είναι πο-
λύ καλύτερη, καθώς θα έχου-
με αφήσει οριστικά πίσω την 
πανδημία και θα έχουν αρχί-
σει να διαφαίνονται οι πρώτες 
αλλαγές σε πεδία όπως οι επεν-
δύσεις, η οικονομία, οι μεταρ-
ρυθμίσεις, που σκεπάστηκαν 
λόγω της υγειονομικής κρίσης. 

Το τρίτο επιχείρημα, προ-
σθέτουν, είναι ότι εάν πάμε σε 
εκλογές φέτος το φθινόπωρο, 
οι πρώτες δέκα ημέρες θα εξα-
ντληθούν στο να εξηγεί η κυ-
βέρνηση γιατί πήγε σε… πρό-
ωρες εκλογές, καταναλώνοντας 
χωρίς λόγο δυνάμεις. 

Τέλος, υπάρχει και ένας κρυ-
φός κίνδυνος: η ψήφος ανοχής 
στο πρώτο κόμμα, καθώς είναι 
βέβαιο πως στις πρώτες εκλο-
γές τα μικρότερα κόμματα θα 
πάρουν μεγαλύτερα ποσοστά 
και δεν θα θέλουν τις επανα-
ληπτικές όπου η πόλωση θα τα 
συνθλίψει. 

Με δεδομένα τα παραπάνω, 
το πιθανότερο σενάριο αυτή 
τη στιγμή για το τρέχον έτος 
είναι ένας ανασχηματισμός. 
Πολλοί λένε πως μπορεί να γί-
νει τέλος Αυγούστου πριν από 
τη ∆ΕΘ, που θα σηματοδοτεί το 
κυβερνητικό restart. Εάν όμως 
επικρατήσει η τάση για εκλο-
γές του χρόνου, τότε δεν απο-
κλείεται να δούμε ανασχημα-
τισμό προς τα τέλη του έτους, 
ώστε η κυβέρνηση να μπει πιο 
ετοιμοπόλεμη και πιο φρέσκια 
για εκλογική αναμέτρηση στο 
2022.   

Το πιθανότερο αυτή 
τη στιγμή για το 
τρέχον έτος είναι ένας 
ανασχηματισμός. 
Πολλοί λένε πως 
μπορεί να γίνει τέλος 
Αυγούστου πριν 
από τη ΔΕΘ, που 
θα σηματοδοτεί το 
κυβερνητικό restart.

Tου ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ  

Η εξίσωση
των εκλογών
και ο ανασχηματισμός   

Σενάρια στο τραπέζι του Μαξίμου

Οσοι εντός της Ν.∆. απορρίπτουν την ιδέα περί εκλογών εντός του 
2021 υπογραμμίζουν πως ο ίδιος ο πρωθυπουργός έχει δείξει μια θε-
σμικότητα την οποία δεν μπορεί να αναιρέσει με πρόωρη προσφυγή 
στις κάλπες. 
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Το έργο του Αμπχιτζιτ Μπάνερτζι 
δεν περιλαμβάνει μεγαλεπήβολα 
μοντέλα για το ΑΕΠ ή για το διε-
θνές εμπόριο. O Ινδός καθηγητής 
Οικονομικών στο ΜΙΤ και κάτοχος 
του Νομπέλ Οικονομικών 2019, 
από κοινού με την Εσθερ Ντιφλό 
και τον Μάικλ Κρέμερ, αντίθετα 
με τους περισσότερους οικονομο-
λόγους ασχολείται κυρίως με την 
έρευνα πεδίου. Το J-PAL, ο οργα-
νισμός τον οποίο ο Μπάνερτζι και 
η Ντιφλό ίδρυσαν και διευθύνουν 
από το 2003, έχει πραγματοποιή-
σει μέχρι σήμερα περίπου 1.100 
εμπειρικές έρευνες σε 90 χώρες.

Τα ερωτήματα στα οποία απα-
ντούν αυτές οι έρευνες μοιάζουν 
κάπως έτσι: πόσοι περισσότεροι 
θα εμβολιάσουν τα παιδιά τους 
στις ανατολικές επαρχίες της Ιν-
δίας αν μαζί με τον εμβολιασμό 
πάρουν δώρο ένα κιλό φακές; Για 
να απαντηθούν με επιστημονι-
κό τρόπο παρόμοιες ερωτήσεις 
χρειάζονται δεδομένα, τα οποία 
συνήθως τα συλλέγουν εκατοντά-
δες ερευνητές. Οργώνουν ολόκλη-
ρες περιοχές, βρίσκουν τα νοικο-
κυριά ή τα πρόσωπα στα οποία 
στοχεύει το κάθε πρόγραμμα και 
συμπληρώνουν επιτόπου εκτενή 
ερωτηματολόγια. Τα μέτρα περι-
ορισμού της κίνησης λόγω της 
πανδημίας την περυσινή άνοιξη 
διατάραξαν αυτή τη δραστηριό-
τητα σε πολλές χώρες. «∆εν θα 
έλεγα ότι η πανδημία μάς άφη-
σε ανεπηρέαστους. Στην πορεία 
βρήκαμε κάποιες λύσεις, όπως οι 
τηλεφωνικές συνεντεύξεις», λέ-
ει ο Αμπχιτζιτ Μπάνερτζι από το 
παράθυρο του Zoom.

Βρίσκεται στην Προβηγκία 
όπου εργάζεται το τελευταίο δι-
άστημα, και εξηγεί με τη ζωηρή 
φωνή του ότι «οι τηλεφωνικές 
έρευνες βέβαια μας έφεραν νέα 
προβλήματα. Για παράδειγμα, μπο-
ρεί ο άνθρωπος που μας ενδιαφέ-
ρει σε ένα νοικοκυριό να είναι η 
ηλικιωμένη γυναίκα και αυτή να 
μην έχει δικό της τηλέφωνο, αλλά 
να έχει ο εγγονός της. Πρέπει τό-
τε να βρούμε τον εγγονό και εκεί-
νος να θέλει και να μπορεί να μας 
δώσει να μιλήσουμε στη γιαγιά».

Η Ευρώπη

Τον τελευταίο, επεισοδιακό 
χρόνο ο κ. Μπάνερτζι ζει στη Γαλ-
λία. Μαζί με την Ντιφλό, επίσης 
καθηγήτρια στο ΜΙΤ, με την οποία 
είναι παντρεμένος από το 2015, δί-
νουν διαδικτυακές διαλέξεις σε όλο 
τον κόσμο για την προώθηση του 
βιβλίου τους «Καλά οικονομικά για 
δύσκολους καιρούς» (κυκλοφορεί 
στα ελληνικά από τις εκδόσεις Επί-
κεντρο). Η άφιξη του κ. Μπάνερτζι 
στην Ευρώπη, λίγους μήνες μετά 
την απονομή του Νομπέλ, συνέ-
πεσε περίπου με το ξέσπασμα της 
πανδημίας. Επομένως, ο 60χρονος 
καθηγητής είχε την ευκαιρία να 
παρακολουθήσει με μεγαλύτερη 
προσοχή τα μέτρα που έλαβαν οι 
ευρωπαϊκές χώρες για την οικο-
νομία τους.

«Νομίζω ότι η Ευρώπη τα πήγε 
πολύ καλά στην οικονομική δια-
χείριση της πανδημίας», σχολιάζει. 
«Η βασική πολιτική των περισσό-
τερων χωρών, δηλαδή η επιδό-
τηση της εργασίας στη διάρκεια 
της κρίσης, μου φαίνεται απλή και 
σχετικά προστατευτική απέναντι 
στους ανθρώπους. Επιπλέον, στον 
βαθμό που γνωρίζω ιδιοκτήτες μι-
κρών επιχειρήσεων στη Γαλλία, 
φαίνεται να είναι ευχαριστημένοι. 

Λένε ότι με αυτόν τον τρόπο δεν 
χρειάστηκε να απολύσουν εργαζο-
μένους. Το μακροοικονομικό σοκ 
θα ήταν πολύ ισχυρό εάν υπήρχε 
μαζική απώλεια θέσεων εργασίας. 
Αντίθετα, στις ΗΠΑ η επιπλέον οικο-
νομική βοήθεια δόθηκε σε όσους 
έχασαν τη δουλειά τους, ένα λιγό-
τερο αποτελεσματικό μέτρο που 
ίσως λειτουργεί και ως κίνητρο 
για απολύσεις».

Ασφαλώς, δεν τα βρήκε όλα σω-
στά αυτό το διάστημα στην Ευρώ-
πη. Η κριτική του καθηγητή Μπά-
νερτζι εστιάζεται περισσότερο σε 
άλλες πτυχές της διαχείρισης της 
πανδημίας, πέρα από την οικο-
νομική: «Η αρχή της πανδημίας 
ήταν μια έκπληξη για όλους και 
δεν μπορείς να κατηγορήσεις κα-
νέναν ότι δεν αντέδρασε επαρκώς. 
Ομως αργότερα, ορισμένες κυβερ-
νήσεις έχασαν σε αξιοπιστία. Για 
παράδειγμα, η διαχείριση της παν-
δημίας στη Γαλλία ήταν στην κα-
λύτερη περίπτωση ανομοιογενής 
και επομένως η κυβέρνηση αντι-
μετωπίζεται πλέον συχνά με κυνι-
σμό. Επίσης, δεν διασφαλίστηκε 
η έγκαιρη προμήθεια αρκετών εμ-
βολίων από την Ε.Ε. Τα λάθη αυ-
τά δημιουργούν απογοήτευση και 
απονομιμοποιούν τις κυβερνήσεις. 
Νομίζω ότι, στον βαθμό που η αξι-
οπιστία της κυβέρνησης είναι ση-
μαντική, αυτό θα έχει συνέπειες».

Η εμπιστοσύνη

Επιστρέφει στο θέμα της αξιο-
πιστίας των κυβερνήσεων και της 
εμπιστοσύνης των πολιτών, σε 
διάφορα σημεία της συζήτησης. 
Τις ίδιες ημέρες οι τραγικές εικό-
νες από την πατρίδα του, την Ιν-
δία, κάνουν τον γύρο του κόσμου. 
Η χώρα της Νότιας Ασίας αποτελεί 
πλέον το επίκεντρο της πανδημίας 
παγκοσμίως. Τα κρούσματα αυξά-
νονται ασταμάτητα και τα αποθέ-
ματα οξυγόνου εξαντλούνται σε 
πολλές περιοχές της χώρας.

«Η πανδημία είναι πλέον ανε-
ξέλεγκτη στην Ινδία… Ομως δεν 
είναι μόνον η Ινδία. Το Μπανγκλα-
ντές και το Πακιστάν κινούνται 
στην ίδια κατεύθυνση. Η Βραζιλία 
ζει μια καταστροφή. Η Ινδονησία 
δεν πάει καλά. Πρόκειται για τε-
ράστιες και πολυπληθείς περιοχές 
του κόσμου. Ανησυχώ για τα ψυ-
χολογικά σημάδια που θα αφήσει 
αυτή η κατάσταση», παρατηρεί ο 
κ. Μπάνερτζι.

Αμέσως μετά, δίνει ένα διαφω-
τιστικό παράδειγμα: «Πέρυσι την 
άνοιξη, όταν έγινε το lockdown 
στην Ινδία, εκατομμύρια εσωτε-
ρικοί μετανάστες που ταξίδευαν 
από τα χωριά στις πόλεις για να 
δουλέψουν ενημερώθηκαν για το 
κλείσιμο της οικονομίας μόλις τέσ-
σερις ώρες πριν. Είχαν φτάσει στις 
πόλεις όταν συνειδητοποίησαν ότι 
έμειναν χωρίς δουλειά και χωρίς 
χρήματα – βασικά λιμοκτονούσαν. 
Πολλοί από αυτούς επέστρεψαν 

στα χωριά τους περπατώντας χι-
λιόμετρα. 

»Φέτος θυμούνται τι συνέβη 
πέρυσι και φοβούνται να φύγουν 
ξανά για δουλειά. Πολλοί έφτασαν 
στις πόλεις και πάλι αναγκάστη-
καν να επιστρέψουν με ασφυκτικά 
γεμάτα τρένα, κάτι που, φυσικά, 
θα μεταφέρει τον ιό στα χωριά. 
Αυτή η κατάσταση δημιουργεί 
ένα είδος οικονομικού πανικού σε 
εκατομμύρια ανθρώπους, οι οποίοι 
δεν θα ξαναβρούν εύκολα το κου-
ράγιο να φύγουν για την πόλη, να 
δουλέψουν στα εργοστάσια ή να 
ανοίξουν ένα μαγαζί».

Τον ∆εκέμβριο, ο καθηγητής μα-
ζί με την Ντιφλό και με τον κοινο-
βουλευτικό εκπρόσωπο του κυβερ-
νώντος κόμματος στη Γαλλία, Ερβέ 
Μπερβίλ, δημοσίευσαν ένα άρθρο 
στην εφημερίδα Le Monde. Ζη-
τούσαν από τις πλούσιες χώρες να 
στηρίξουν τον αναπτυσσόμενο κό-
σμο με ένα «νέο Σχέδιο Μάρσαλ», 

προκειμένου να επουλωθούν οι οι-
κονομικές πληγές της πανδημίας.

«Οι αναπτυσσόμενες χώρες ξό-
δεψαν πολύ λιγότερα χρήματα για 
να αντιμετωπίσουν τις οικονομικές 
συνέπειες της πανδημίας», λέει ο κ. 
Μπάνερτζι, σχολιάζοντας την κα-
τάσταση που διαμορφώνεται. «Οι 
πλούσιες χώρες ξόδεψαν περίπου 
20% του ΑΕΠ σε πακέτα στήριξης. 
Η Ινδία, σύμφωνα με διαφορετικές 
εκτιμήσεις, δαπάνησε μεταξύ 2% 
και 5%. Οι φτωχότερες χώρες ξό-
δεψαν 2%. Χωρίς επιπλέον στήρι-
ξη, θα δούμε μια πολύ σημαντική 
αύξηση της παγκόσμιας φτώχειας».

Ο γρίφος της ανάκαμψης

Πώς μπορεί όμως ο κόσμος να 
επανέλθει στην ανάπτυξη ύστερα 
από ένα τόσο μεγάλο σοκ, όπως 
αυτό της πανδημίας; «Αν τελειώ-
σει η πανδημία σε αυτή τη φά-
ση –κάτι όχι εντελώς βέβαιο, λό-
γω των μεταλλάξεων, κ.λπ.– το 

διεθνές οικονομικό σύστημα δεν 
βγαίνει βαθιά αλλαγμένο», εκτιμά 
ο καθηγητής. «Επιπλέον, η διοί-
κηση του Μπάιντεν είναι, σε γε-
νικές γραμμές, λιγότερο πρόθυμη 
να αφήσει την παγκόσμια οικονο-
μική τάξη να καταρρεύσει. Εχου-
με χάσει μερικά τρισεκατομμύρια 
δολάρια, αλλά και πάλι, είναι σαν 
να γυρίσαμε πίσω στο 2018. ∆εν 
ήταν μια υπέροχη χρονιά, αλλά, 
συνολικά, η παγκόσμια οικονομία 
αναπτυσσόταν. Αν δεν υπάρχουν 
πιο βαθιές αλλαγές που σχετίζο-
νται με την εμπιστοσύνη και την 
αξιοπιστία των κυβερνήσεων, τό-
τε μπορούμε να το ξεπεράσουμε».

Ωστόσο, το 2020 πολλές χώ-
ρες του κόσμου «έγραψαν» αρνη-
τικούς ρυθμούς μεγέθυνσης του 
ΑΕΠ που παραπέμπουν σε πελώ-
ριο σοκ. Στην Ευρωπαϊκή Ενωση 
η μείωση ήταν κατά 7,4%. Σαν να 
μην έφτανε αυτό, οι περισσότερες 
προβλέψεις για την ανάκαμψη το 
2021 δεν προμηνύουν γρήγορη 
ανάκτηση του χαμένου εδάφους. 
Είναι τα «μερικά τρισεκατομμύ-
ρια δολάρια» που χάθηκαν τόσο 
μικρό ποσό; 

Ο Αμπχιτζιτ Μπάνερτζι δεν 
μοιάζει να συμμερίζεται το άγχος 
των αριθμών: «Νομίζω ότι μερικά 
προβλήματα τα έχουμε δημιουρ-
γήσει μόνοι μας», λέει σκωπτικά.

«Εχουμε βάλει στόχους που 
εστιάζουν περισσότερο στο ΑΕΠ 
παρά στην ευημερία, πρέπει πά-
ντα να “πιάσουμε” κάποιον στόχο 
ανάπτυξης. Σίγουρα χάθηκε μεγά-
λο μέρος του ΑΕΠ με την πανδη-
μία. Ισως όμως το πλήγμα να είναι 
ακόμη μεγαλύτερο, αν υπάρξει και 
αύξηση των ανισοτήτων. Από την 
άλλη πλευρά, ίσως μεγάλο μέρος 
της απώλειας να έχει σχέση με την 
κατανάλωση και όχι με την παρα-
γωγή. Θέλω να πω ότι το ΑΕΠ έχει 
σημασία, αλλά δεν γνωρίζω επα-
κριβώς τι σημαίνει ποσοτικά. Αν 
η Ευρώπη είχε 10% λιγότερο ΑΕΠ, 
πόσο λιγότερο θα ευημερούσε; Αυ-
τό δεν μπορώ να το πω».

Οικονομολόγοι... υδραυλικοί

Η επιφυλακτικότητα του Αμπχι-
τζιτ Μπάνερτζι απέναντι στο ΑΕΠ 
ως μοναδικό μέτρο της ευημερίας 
είναι μάλλον συνεπής προς το έρ-
γο του στο πεδίο των οικονομικών. 
Η προσέγγισή του είναι συνήθως 
αρκετά πιο ταπεινή. Μία από τις 
πλέον συζητημένες αναφορές στα 
«Καλά οικονομικά για δύσκολους 
καιρούς» (μεταξύ όσων δυσανασχέ-
τησαν με αυτήν ήταν και ο Γιάνης 
Βαρουφάκης...) παρομοιάζει τους 
οικονομολόγους με τους υδραυλι-
κούς. «Οι οικονομολόγοι μοιάζουμε 
με τους υδραυλικούς», γράφουν οι 
συγγραφείς και εξηγούν: «Λύνου-
με προβλήματα με έναν συνδυα-
σμό διαίσθησης βασισμένης στην 
επιστήμη, εικασιών με βάση την 
εμπειρία μας και καθαρού πειρα-
ματισμού».

O πειραματισμός είναι ίσως το 
βασικό συστατικό της ερευνητικής 
εργασίας του Αμπχιτζιτ Μπάνερ-
τζι. Ως βασική μέθοδο χρησιμο-
ποιεί κατά κόρον τις τυχαιοποι-
ημένες ελεγχόμενες δοκιμές (εν 
συντομία RCTs), την ίδια μέθοδο 
με την οποία συνήθως δοκιμάζο-
νται τα εμβόλια και τα φάρμακα 
πριν κυκλοφορήσουν στην αγορά. 
Ασφαλώς, στα οικονομικά η μέθο-
δος αυτή δεν χρησιμοποιείται για 
να αξιολογήσει ιατρικές θεραπείες, 
αλλά κατά πόσον διάφορα μέτρα 
πολιτικής –π.χ. κίνητρα ή αλλαγές 
στις διαδικασίες– έχουν τα επιθυ-
μητά αποτελέσματα.

Νέο «Σχέδιο Μάρσαλ» για την πανδημία
Ο Ινδός καθηγητής στο ΜΙΤ και κάτοχος Νομπέλ Οικονομικών 2019 Αμπχιτζιτ Μπάνερτζι μιλάει στην «Κ»

Συνέντευξη στον ΗΛΙΑ ΝΙΚΟΛΑΪΔΗ

«Εχουμε βάλει στόχους που εστιάζουν περισσότερο στο ΑΕΠ παρά στην ευημερία, πρέπει πάντα να “πιάσουμε” κά-
ποιον στόχο ανάπτυξης. Σίγουρα χάθηκε μεγάλο μέρος του ΑΕΠ με την πανδημία. Ισως όμως το πλήγμα να είναι ακό-
μη μεγαλύτερο, αν υπάρξει και αύξηση των ανισοτήτων», λέει ο κ. Μπάνερτζι.

Πώς όμως λειτουργούν στην πράξη 
αυτά τα πειράματα; «Φαίνεται ότι 
ένας από τους πιο αποτελεσματι-
κούς τρόπους να κάνεις κάποιον 
να εμβολιαστεί είναι να δώσεις τις 
απαραίτητες πληροφορίες σε αυτούς 
που ονομάζουμε “κόμβους πληρο-
φοριών”, θα λέγαμε στους κουτσο-
μπόληδες», λέει ο καθηγητής καθώς 
αναφέρεται στα αποτελέσματα ενός 
πειράματος, το οποίο σχεδίασε από 
κοινού με εννέα ακόμη ακαδημαϊ-
κούς και πραγματοποιήθηκε στην 

Ινδία το 2017. Τα ευρήματα της με-
λέτης, που δημοσιεύθηκαν στο τέ-
λος Απριλίου, είναι αρκετά επίκαιρα 
υπό το φως της πανδημίας.

«Η ιδέα ήταν πολύ απλή: πηγαί-
νουμε στο χωριό και ρωτάμε “ποιοι 
είναι οι άνθρωποι που νομίζετε ότι 
είναι οι influencers, οι κουτσομπό-
ληδες, εκείνοι που θα διαδώσουν 
πληροφορίες;”. Μετά πηγαίνουμε 
σε όσους μας υπέδειξαν και τους λέ-
με ότι “θα γίνει εμβολιασμός εκείνη 
την ημέρα και αν μπορείτε παρα-

καλώ διαδώστε το”. Και το έκαναν! 
Είδαμε σημαντικές αυξήσεις στα 
ποσοστά εμβολιασμού. Είναι εντυ-
πωσιακό το πόση σημασία έχει να 
επιλέξεις το σωστό άτομο. Εάν δεν 
επιλέξεις τον σωστό κουτσομπόλη 
και απλώς επιλέξεις τυχαία κάποιον 
από το χωριό, είναι σχεδόν το ίδιο 
με το να μην κάνεις τίποτα».

Η διαχείριση της πανδημίας 
οπουδήποτε στον κόσμο έχει άλ-
λωστε μεγάλη σχέση με την ανθρώ-
πινη συμπεριφορά. Οι Αρχές κάθε 

χώρας προσπαθούν συνεχώς να εν-
θαρρύνουν τις συμπεριφορές που 
συνδέονται με την ανάσχεση του 
ιού και να αποθαρρύνουν όσες ευ-
νοούν τη μετάδοσή του. «Αυτές τις 
ημέρες μελετάμε τα αποτελέσματα 
κάποιων παρεμβάσεων στις ΗΠΑ 
και στην Ινδία, κυρίως επικοινωνι-
ακών, που έγιναν στη διάρκεια της 
πανδημίας. Το γενικό συμπέρασμα 
από αυτά τα πειράματα είναι ότι οι 
άνθρωποι ανταποκρίνονται», λέει 
ο καθηγητής.

«Παρά το γεγονός ότι κυκλοφο-
ρούν τόσο πολλές πληροφορίες, φαί-
νεται ότι δεν είναι όλοι επαρκώς 
ενημερωμένοι και επομένως έχει 
νόημα η ενημέρωση. Κρύβεται με-
γάλη αξία στο να σκεφτούμε νέους 
τρόπους για να κάνουμε τους ανθρώ-
πους να αλλάξουν τη συμπεριφορά 
τους, να μην ταξιδεύουν, να φορούν 
μάσκες κ.λπ. Υπάρχουν ακόμη και 
ενδείξεις ότι οι παρεμβάσεις αυτές 
μπορούν να μειώσουν και τις μο-
λύνσεις», καταλήγει.

Είναι σημαντικό να 
σκεφτούμε νέους 
τρόπους για να κάνουμε 
τους ανθρώπους 
να αλλάξουν τη 
συμπεριφορά τους, 
να μην ταξιδεύουν, να 
φορούν μάσκες κ.λπ.

Η συνδρομή των «κουτσομπόληδων» στην αύξηση των εμβολιασμών

Η πανδημία είναι 
πλέον ανεξέλεγκτη 
στην Ινδία. Η Βραζιλία 
ζει μια καταστροφή. 
Η Ινδονησία δεν πάει 
καλά. Ανησυχώ για 
τα ψυχολογικά σημάδια 
που θα αφήσει αυτή 
η κατάσταση.

Οι πλούσιες χώρες 
δαπάνησαν περίπου 
20% του ΑΕΠ σε πακέτα 
στήριξης. Η Ινδία 
ξόδεψε μεταξύ 2% και 
5%. Χωρίς επιπλέον 
στήριξη, θα δούμε 
μια πολύ σημαντική 
αύξηση της παγκόσμιας 
φτώχειας.
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Η τύχη το έφερε έτσι ώστε οι τελι-
κές συγκεντρώσεις των κομμάτων 
ενόψει των πρόωρων εκλογών της 
περασμένης Τρίτης για το τοπικό 
Κοινοβούλιο της Μαδρίτης να δι-
εξαχθούν την Κυριακή 2 Μαΐου, 
μια σημαδιακή ημερομηνία για 
τη χώρα. Στις 2 Μαΐου του 1808 
ξεκίνησε η μεγάλη εξέγερση των 
Μαδριλένων εναντίον των γαλλι-
κών στρατευμάτων που είχαν κα-
ταλάβει τη χώρα τους – μια εξέ-
γερση που βάφτηκε στο αίμα και 
απαθανατίστηκε από δύο έξοχους 
πίνακες του Γκόγια, τους οποίους 
μπορεί να θαυμάσει κανείς στο 
μουσείο του Πράδο. Μπροστά σε 
εκατοντάδες οπαδούς του συντη-
ρητικού Λαϊκού Κόμματος (ΡΡ) 
που ανέμιζαν ισπανικές σημαίες, η 
απερχόμενη κυβερνήτρια Ισαμπέλ 
Ντίαθ Αγιούσο έβγαλε την πολε-
μική κραυγή της: «τότε και τώρα, 
υπερασπιζόμαστε την ίδια υπόθε-
ση, την Ισπανία και την ελευθε-
ρία». Μόνο ο εχθρός έχει αλλάξει: 
Τότε ήταν ο Ναπολέων, τώρα εί-
ναι ο σοσιαλιστής πρωθυπουργός 
Πέδρο Σάντσεθ και οι αριστεροί 
συνοδοιπόροι του Podemos. 

«Ελευθερία» ήταν το λακωνι-
κό σύνθημα που επέλεξε για την 
προεκλογική εκστρατεία της η 
42χρονη Αγιούσο, εκπρόσωπος 
της σκληρής ∆εξιάς, στην οποία 
οι αντίπαλοί της και μεγάλο μέρος 
του διεθνούς Τύπου χάρισαν την 
προσωνυμία «Ισπανίδα Τραμπ». 
Στην πορεία, το κεντρικό μοτί-
βο της πήρε τη διχαστική μορ-
φή «Ελευθερία ή σοσιαλισμός», 
για να μετεξελιχθεί περαιτέρω 
σε «Ελευθερία ή κομμουνισμός» 
από τη στιγμή που ο ιδρυτής του 
Podemos, Πάμπλο Ιγκλέσιας, ανα-
κοίνωσε την απροσδόκητη από-
φασή του να παραιτηθεί από το 
αξίωμα του αντιπροέδρου της κυ-
βέρνησης Σάντσεθ για να κατέβει 
υποψήφιος κυβερνήτης της Μα-
δρίτης. Σηκώνοντας το γάντι που 
είχε πετάξει η Αγιούσο, ο Ιγκλέσι-
ας έριξε το σύνθημα «Ελευθερία 
ή φασισμός», επικαλούμενος τη 
συνεργασία της με το ακροδεξιό 
φιλοφρανκικό κόμμα Vox. Μά-
λιστα, το Podemos, αλλά και (σε 

ηπιότερους τόνους) το σοσιαλι-
στικό κόμμα PSOE του Σάντσεθ 
κάλεσαν τους πολίτες να δώσουν 
τη «μάχη της Μαδρίτης», παρα-
πέμποντας στον αγώνα της ∆η-
μοκρατίας εναντίον του Φράνκο, 
στον ισπανικό εμφύλιο. 

Μπορεί η πρωτοφανής πόλωση 
να οδήγησε μαζικά στις κάλπες 
τους ψηφοφόρους, σε πείσμα της 

πανδημίας (αύξηση της συμμετο-
χής κατά 12 εκατοστιαίες μονάδες 
σε σύγκριση με τις εκλογές του 
2019), αλλά εκείνος που ωφελή-
θηκε δεν ήταν η Αριστερά, όπως 
προσδοκούσαν οι ηγεσίες της. Η 
Αγιούσο κέρδισε πανηγυρικά τη 
μάχη της Μαδρίτης με ποσοστό 
44,7%, διπλάσιο από εκείνο του 
2019. Ο θρίαμβός της ήταν τονω-
τική ένεση για την αμφισβητούμε-
νη, σε εθνικό επίπεδο, ηγεμονία 
του ΡΡ στον ευρύτερο συντηρη-
τικό χώρο: ύστερα από σειρά ητ-
τών, οι κεντροδεξιοί Ciudadanos 
υπέστησαν συντριπτικό πλήγμα 
στη Μαδρίτη, υποχωρώντας από 
το 19,5% στο 3,6% και έμειναν 
εκτός τοπικού Κοινοβουλίου, αντι-
μετωπίζοντας υπαρξιακά, πλέον, 
διλήμματα. Παράλληλα, η Αγιούσο 
φρέναρε τη μέχρι πρότινος εκθε-
τική μεγέθυνση του Vox, το οποίο 
περιορίστηκε στο 9,1%, ενώ είχε 

αποσπάσει το 15% των Μαδριλέ-
νων ψηφοφόρων στις βουλευτικές 
εκλογές του 2019.

Για τους σοσιαλιστές, το εκλογι-
κό αποτέλεσμα ήταν ένα πραγμα-
τικό σοκ. Περίμεναν την ήττα, όχι 
όμως μια πανωλεθρία τέτοιων δια-
στάσεων. Ο υποψήφιος του PSOE, 
Ανχελ Γκομπιλόντο, ο οποίος είχε 
βγει πρώτος στη μάχη του 2019, 
ήρθε αυτή τη φορά στην τρίτη θέ-
ση με ποσοστό μόλις 16,8% (απώ-
λεια 10,5 μονάδων), πίσω και από 
την αριστερή Μόνικα Γκαρθία του 
συνδυασμού Mas Madrid, ο οποί-
ος προήλθε από διάσπαση του 
Podemos. Οι τελευταίοι ανέβα-
σαν κατά τι το ποσοστό τους (7,2% 
από 5,6%), αλλά αυτό δεν εμπόδισε 
τον Ιγκλέσιας να ανακοινώσει ότι 
εγκαταλείπει την ενεργό πολιτική, 
αναλαμβάνοντας την ευθύνη για 
το «τραγικό», όπως το χαρακτήρι-
σε, αποτέλεσμα και παραδίδοντας 

τη σκυτάλη στη δημοφιλέστερη 
υπουργό Εργασίας του κόμματος, 
Γιολάντα Ντίαθ.

Στις πρώτες επινίκιες δηλώσεις 
της, η Αγιούσο έριξε το σύνθημα 
«από την Πουέρτα ντελ Σολ στο 
Μονκλόα» (δηλαδή, από την περι-
φερειακή αρχή της Μαδρίτης στο 
πρωθυπουργικό μέγαρο), θεωρώ-
ντας ότι ήρθε η αρχή του τέλους 
για τον Σάντσεθ και ότι η Μαδρί-
τη μπορεί να γίνει τραμπολίνο για 
την εκτόξευση του ΡΡ (ίσως και 
της ίδιας προσωπικά) στην εξου-
σία. Θα ήταν πρόωρο να προεξο-
φλήσει κανείς κάτι τέτοιο. 

Η Μαδρίτη, η πιο πλούσια από 
τις 17 αυτόνομες περιφέρειες της 
χώρας, κυβερνάται επί 26 συναπτά 
έτη από τη ∆εξιά και δεν αποτελεί 
το πιο αντιπροσωπευτικό πολιτι-
κό βαρόμετρο σε πανεθνικό επί-
πεδο. Αυτό δεν σημαίνει, όμως, 
ότι η αναμέτρηση της Τρίτης δεν 

έστειλε σοβαρά πολιτικά μηνύμα-
τα, η εμβέλεια των οποίων ξεπερ-
νά τα ισπανικά σύνορα.

Βασικός παράγοντας που διό-
γκωσε τη δημοφιλία της Αγιούσο 
ήταν το γεγονός ότι, ως κυβερνή-
τρια, αρνήθηκε να λάβει σκληρά 
περιοριστικά μέτρα για τον κορω-
νοϊό, παρά τις συστάσεις των επι-
στημόνων και τον μεγάλο αριθμό 
κρουσμάτων, θέτοντας σε πρώτη 
μοίρα την οικονομία. Σε μια μεγα-
λούπολη που αποτελεί κόμβο των 
μεταφορών και όπου ο επισιτισμός 
και η τουριστική βιομηχανία έχουν 
μεγάλο ειδικό βάρος, η Αγιούσο 
έγινε η προστάτις-αγία των εν λό-
γω κλάδων. Παράλληλα, η δραστι-
κή περικοπή των φόρων (άλλη μία 
ομοιότητα με τον Τραμπ) της επέ-
τρεψε να προσεταιριστεί μαζικά τη 
μεσαία τάξη, παρά τις δικαιολο-
γημένες κριτικές που υπέστη για 
τη συρρίκνωση των δαπανών που 
προορίζονται για υγεία, παιδεία και 
άλλες δημόσιες υπηρεσίες. Τέλος, 
η άκρως επιθετική ρητορική της 
εναντίον των μεταναστών –τους 
οποίους κατηγόρησε και την εξά-
πλωση της πανδημίας– συνέβαλε 
στον επαναπατρισμό ψήφων από 
το Vox στο ΡΡ. ∆εν είναι περίεργο 
που ακροδεξιοί και άλλοι τραμπι-
κοί, όπως ο ηγέτης της ιταλικής Λέ-
γκα Ματέο Σαλβίνι, πανηγύρισαν 
δεόντως τον εκλογικό της θρίαμβο.

Είναι αλήθεια ότι ο Πέδρο Σά-
ντσεθ δεν αντιμετωπίζει άμεσο 
κίνδυνο ανατροπής, καθώς έχει 
μπροστά του ακόμη δύο χρόνια 
κυβερνητικής θητείας. Ωστόσο, 
η κυβερνώσα παράταξη της Ισπα-
νίας θα χρειαστεί να προχωρή-
σει σε σοβαρές αναπροσαρμογές 
εάν δεν θέλει να παγιωθούν οι 
αρνητικές, για την ευρύτερη Αρι-
στερά-Κεντροαριστερά, τάσεις. 
Σε κάθε περίπτωση, η εξαέρωση 
των Ciudadanos και η κρίση του 
Podemos, δύο πολύ διαφορετικών, 
ιδεολογικά, κομμάτων που γεν-
νήθηκαν στον απόηχο της χρη-
ματοπιστωτικής κρίσης και των 
«Αγανακτισμένων» με φιλοδοξία 
ανατροπής του παραδοσιακού δι-
κομματισμού, μάλλον δείχνει ότι 
ένας ολόκληρος κύκλος της ισπα-
νικής πολιτικής ζωής βαίνει προς 
την ολοκλήρωσή του. 

Οι Βρετανοί Συντηρητικοί εξασφά-
λισαν σημαντική νίκη στο πλαίσιο 
μιας επαναληπτικής αναμέτρησης 
στη μεταβιομηχανική πόλη του Χάρ-
τλπουλ μετά περίπου μισό αιώνα. Το 
κυβερνών κόμμα του Μπόρις Τζόν-
σον κατάφερε να παρουσιαστεί ως 
κόμμα της αλλαγής, παρόλο που κυ-
βερνά το Ηνωμένο Βασίλειο τα 11 
τελευταία χρόνια, και να αποσπάσει 
έδρες σε παραδοσιακά προπύργια 
των Εργατικών τις τελευταίες δε-
καετίες. Επιπλέον, οι Τόρις σημείω-
σαν σοβαρά εκλογικά κέρδη σε πολ-
λά τοπικά συμβούλια στην Αγγλία. 

«Τα πρώτα αποτελέσματα είναι 
πολύ ενθαρρυντικά», σχολίασε την 
επαύριον της εκλογικής «σούπερ 
Πέμπτης» ο Τζόνσον. Περίπου 50 
εκατ. ψηφοφόροι συμμετείχαν σε 
μια σειρά αναμετρήσεων, πολλές 
εκ των οποίων είχαν αναβληθεί 
για ένα χρόνο λόγω της πανδημί-
ας στη Βρετανία, που πλήρωσε από 
τους βαρύτερους «φόρους αίματος» 
στην Ευρώπη. 

Στο Χάρτλπουλ, μία από τις φτω-
χότερες πόλεις της Αγγλίας, η Συ-
ντηρητική υποψήφια Τζιλ Μόρτιμερ 
εξελέγη με 52% έναντι 29% του Πολ 
Ουίλιαμς εκ μέρους των Εργατικών. 
«Είναι ένα πραγματικά ιστορικό απο-
τέλεσμα», είπε η νικήτρια.

Ερώτημα παρέμενε αν η ηγέ-
τις του Εθνικού Κόμματος Σκωτί-

ας (SNP),  πρωθυπουργός της Σκω-
τίας, Νίκολα Στέρτζεον, πρόκειται 
να προωθήσει τη διενέργεια ενός 
δεύτερου δημοψηφίσματος μετά 
τη διαφαινόμενη νίκη του κόμμα-
τός της. Η ίδια έχει διαμηνύσει, πά-
ντως, ότι πρώτα θα αντιμετωπίσει 
την πανδημία και την οικονομική 
ανάκαμψη. Η Σκωτία αποτελεί τμή-
μα του Ηνωμένου Βασιλείου από το 
1707 και το ζήτημα της ανεξαρτησί-
ας της φάνηκε να διευθετείται μετά 
το δημοψήφισμα του 2014, όταν οι 
ψηφοφόροι απέρριψαν την απόσχι-
ση με ποσοστό 55% έναντι 45%. 
Ωστόσο, η απόφαση της Βρετανί-
ας να εγκαταλείψει την Ευρωπαϊκή 
Ενωση αντιβαίνει στις επιθυμίες της 
πλειοψηφίας των Σκωτσέζων. Το 
62% ψήφισε υπέρ της παραμονής 
στην Ε.Ε., ενώ, αντίθετα, η πλειοψη-
φία Αγγλων και Ουαλλών τάχθηκε 
υπέρ του Brexit το 2016. Αυτό ανα-
πτέρωσε το ηθικό των Σκωτσέζων 
εθνικιστών που επιθυμούν την ανε-
ξαρτησία της χώρας. 

Πολιτικοί αναλυτές αποδίδουν 
την επικράτηση των Τόρις στις 
αναμετρήσεις της περασμένης 
Πέμπτης στο μονοπώλιο που έχει 
το κόμμα στις ψήφους των υπέρ-
μαχων του Brexit, ενώ, αντίθετα, 
το στρατόπεδο των οπαδών της 
παραμονής στην Ευρώπη έχει δι-
ασπαστεί μεταξύ Εργατικών, Πρα-

σίνων και Φιλελευθέρων, με τους 
δύο τελευταίους σχηματισμούς 
να κερδίζουν έδαφος στις τοπικές 
εκλογές. Παράλληλα, οι Συντηρη-
τικοί κεφαλαιοποίησαν εκλογικά 
την επιτυχημένη εκστρατεία εμ-
βολιασμού έπειτα από έναν αρχι-
κό τραγικό απολογισμό νεκρών 
στην πανδημία, απόρροια κυρίως 

της καθυστέρησης του Τζόνσον 
να επιβάλει lockdown, στο όνομα 
της προστασίας της οικονομίας. 
«Οι Τόρις τα πήγαν καλά επειδή 
επικεντρώθηκαν στις προτεραιό-
τητες των πολιτών», διακήρυξε ο 
Βρετανός πρωθυπουργός. 

Ωστόσο, λίγες μέρες πριν από 
τις εκλογές, η εικόνα για την κυ-
βέρνησή του και τον ίδιο προσωπι-
κά ήταν πολύ διαφορετική. Mόλις 
την περασμένη εβδομάδα ξεκίνη-
σε ανεξάρτητη έρευνα γύρω από 
τη χρηματοδότηση της ανακαίνι-
σης της πρωθυπουργικής κατοι-
κίας στο νούμερο 10 της Ντάου-
νινγκ Στριτ. Οι εργασίες στοίχισαν 
58.000 στερλίνες και καλύφθηκαν 
από αδήλωτες πηγές δωρητών. 
Μάλιστα κάποια ΜΜΕ στη Βρετα-
νία κάνουν λόγο για τριπλάσιο κό-
στος. Θεωρητικά το μέγιστο ποσό 
για ετήσιες επισκευές στην πρω-
θυπουργική κατοικία είναι 30.000 

στερλίνες, ενώ οιαδήποτε δωρεά 
άνω των 500 λιρών σε Βρετανούς 
βουλευτές πρέπει να δηλώνεται 
εντός 28 ημερών. 

Παρά την αλγεινή εντύπωση 
που προκάλεσαν οι αποκαλύψεις, 
ο Τζόνσον κατάφερε να βγει αλώ-
βητος εκλογικά από την υπόθεση. 
Σε αυτό βοήθησε και η εθνικιστική 
στάση του στο ζήτημα της κρίσης 
με τη Γαλλία για το καθεστώς αλι-
είας στη Μάγχη, μετά την απειλή 
των Γάλλων ότι θα διακόψουν την 
ηλεκτροδότηση στη νήσο Τζέρσεϊ 
αν δεν αποκατασταθούν τα δικαιώ-
ματα των ψαράδων της χώρας. Επί 
έξι ώρες οι Γάλλοι ψαράδες πραγμα-
τοποίησαν παράσταση διαμαρτυρί-
ας και η απάντηση της Βρετανίας 
έδειξε ότι το Λονδίνο δεν έχει καμία 
πρόθεση αποκλιμάκωσης. ∆ύο πλοία 
του βασιλικού ναυτικού εστάλησαν 
για περιπολίες στην περιοχή.

 REUTERS, BBC

Η δεινή ήττα των Εργατι-
κών την Πέμπτη πυροδό-
τησε πάραυτα πιέσεις από 
την αριστερή πτέρυγα του 
κόμματος στον ηγέτη του, 
σερ Κιρ Στάρμερ, να αλ-
λάξει ρότα. Για να γίνει 
αντιληπτό το μέγεθος της 
καταστροφικής εμφάνισης 
της αξιωματικής αντιπολί-
τευσης, είναι μόλις η τέ-
ταρτη φορά μεταπολεμικά 
που μια κυβέρνηση κερδί-
ζει έδρα από την αντιπο-
λίτευση σε επαναληπτι-
κές εκλογές. Εκτός από τη 
βαριά απώλεια της έδρας 
στο Χάρτλπουλ, την οποία 
κατείχαν οι Εργατικοί από 
το 1974, εξίσου απογοη-
τευτικά ήταν τα αποτελέ-
σματα και σε άλλες τοπι-
κές εκλογές. Ο Στάρμερ 
προσπάθησε να ακολου-
θήσει μια πιο κεντρώα 
πολιτική σε σχέση με τον 
προκάτοχό του Τζέρεμι 
Κόρμπιν, αλλά ούτε αυτή η 
στρατηγική αποδίδει καρ-
πούς, αποδεικνύοντας ότι 
η κρίση στους κόλπους των 
Εργατικών είναι πολύ βα-
θύτερη και προφανώς ξε-
κινάει από την εποχή των 
«Νέων Εργατικών» υπό τον 
πρώην πρωθυπουργό Τόνι 
Μπλερ. Κατηγορώντας τον 
Στάρμερ για έλλειψη σο-
σιαλιστικών πρωτοβουλι-
ών, στελέχη της αριστερής 
πτέρυγας υπενθύμιζαν ότι 
υπό την ηγεσία Κόρμπιν 
η ίδια έδρα κατακτήθηκε 
δύο φορές από το κόμμα. 

Αμφισβήτηση
του Στάρμερ 

Θρίαμβος - σοκ της Ισπανίδας Τραμπ

«Σούπερ Πέμπτη»
για τον Βρετανό
πρωθυπουργό

Τα μηνύματα των περιφερειακών εκλογών της Μαδρίτης – Υπό πίεση ο σοσιαλιστής πρωθυπουργός Πέδρο Σάντσεθ

Νίκες των Τόρις στις τοπικές εκλογές

Πανωλεθρία για τους σο-
σιαλιστές, περιθωριοποί-
ηση των κεντροδεξιών 
Ciudadanos και τέλος 
εποχής για το αριστερό 
Podemos με την απόσυρ-
ση του Πάμπλο Ιγκλέ-
σιας από την ηγεσία.

Ζητούμενο αν οι Σκω-
τσέζοι θα προκηρύξουν 
νέο δημοψήφισμα για 
την ανεξαρτησία τους, 
καθώς η απόφαση 
της Βρετανίας να εγκα-
ταλείψει την Ε.Ε. αντι-
βαίνει στις επιθυμίες 
της πλειοψηφίας τους.

Στο Χάρτλπουλ, μία από τις φτωχότερες πόλεις της Αγγλίας, η Συντηρητική υποψήφια Τζιλ Μόρτιμερ (στη φωτ. 
με τον Μπόρις Τζόνσον, που έσπευσε να τη συγχαρεί) εξελέγη με 52% έναντι 29% του υποψηφίου των Εργατικών, 
οι οποίοι «κατείχαν» την πόλη από το 1974!
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Η Ισαμπέλ Ντίαθ Αγιούσο ενώ ψηφίζει στις πρόωρες εκλογές της περασμένης Τρίτης για το τοπικό Κοινοβούλιο της Μαδρίτης.
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Το μεσημέρι της Τετάρτης, ώρα ανα-
τολικής ακτής, συνέβη κάτι ιστο-
ρικό. Η κυβέρνηση των ΗΠΑ προ-
σχώρησε στην άποψη ότι, σε καιρό 
πανδημίας, η προστασία των μονο-
πωλίων έρχεται σε δεύτερη μοίρα. 
Σε μια θεαματική απομάκρυνση 
από την πάγια πολιτική της χώρας, 
η Αμερικανίδα εκπρόσωπος Εμπο-
ρίου, Κάθριν Τάι, ανακοίνωσε ότι η 
κυβέρνηση Μπάιντεν θα υποστη-
ρίξει την ελεύθερη χρήση της δι-
ανοητικής ιδιοκτησίας (πατέντες, 
μέθοδοι παραγωγής κ.λπ.) για τα 
εμβόλια του κορωνοϊού. Η κίνηση 
πανηγυρίστηκε σε όλα τα μήκη και 
τα πλάτη της Γης, ενώ προξένησε 
αμηχανία στην έδρα της ευρωπα-
ϊκής φαρμακοβιομηχανίας, όπως 
φάνηκε από τις απορριπτικές δη-
λώσεις της εκπροσώπου Τύπου της 
Γερμανίδας καγκελαρίου Μέρκελ. 

Το σύνολο της διεθνούς κοινό-
τητας, με βασικότερες εξαιρέσεις 
τη Γερμανία, την Ελβετία, τη Βρε-
τανία και την Ιαπωνία, συμφω-
νεί με την άρση της ισχύος των 
πατεντών για τα εμβόλια του κο-
ρωνοϊού. Ακόμη και στη Βραζιλία 
του Μπολσονάρο, την ημέρα που 
οι νεκροί έφθασαν τις 400.000, η 
Γερουσία ψήφισε να αρθούν οι 
πατέντες των εμβολίων. Το δια-
κύβευμα πλέον είναι πόσο πλατιά 
ή πόσο περιορισμένη θα είναι η 
απελευθέρωση των πατεντών και 
αν θα γίνει αρκετά γρήγορα ή αν ο 
πλανήτης θα πρέπει να περιμένει 
την πιθανή αντικατάσταση των 
Χριστιανοδημοκρατών από τους 
Πρασίνους στην καγκελαρία της 
Γερμανίας, στα τέλη Σεπτεμβρίου. 

Η μάχη θα δοθεί σε πρώτη φά-
ση στο εσωτερικό του Παγκόσμι-
ου Οργανισμού Εμπορίου, όπου 
οι αποφάσεις είθισται να λαμβά-
νονται με ομοφωνία. Η συμφωνία 
ΤRIPS του ΠΟΕ για τη διανοητική 
ιδιοκτησία προβλέπει οριζόντια 
αναστολή ισχύος των πατεντών 
(waiver) σε περιπτώσεις εκτάκτου 
ανάγκης. ∆ύσκολα μπορεί κανείς 
να φανταστεί τι εννοούσαν οι συ-
ντάκτες της συμφωνίας ως έκτα-
κτη ανάγκη, αν όχι αυτό που συμ-
βαίνει τώρα.

Το βασικό επιχείρημα όσων 
υποστηρίζουν ότι η απελευθέ-
ρωση των πατεντών δεν θα αλ-
λάξει τίποτα («θεατρική κίνηση» 
την αποκάλεσε η φαρμακοβιο-
μηχανία) είναι ότι δεν λύνει το 
άμεσο πρόβλημα. Πράγματι, το 
πιο άμεσο θα ήταν να διατεθούν 

στις φτωχές χώρες τα περισσεύ-
ματα εμβολίων που έχουν απο-
θηκεύσει ή παραγγείλει οι πλού-
σιες χώρες. Επίσης, να αυξηθεί 
η παραγωγή από όσες εταιρείες 
κατέχουν ήδη τις πατέντες, την 
τεχνογνωσία και τις γραμμές πα-
ραγωγής και δεν χρειάζεται να 
ξεκινήσουν από το μηδέν. Και οι 
δύο αυτές προτάσεις είναι εύλο-
γες, αλλά εντελώς ανεπαρκείς. Αν 
οι ΗΠΑ δωρίσουν άμεσα τα 30 εκα-
τομμύρια δόσεις AstraZeneca που 
τους περισσεύουν, θα είναι μια 
ευπρόσδεκτη σταγόνα στον ωκε-
ανό του παγκόσμιου πληθυσμού 
των 7 δισεκατομμυρίων, από τα 
οποία έχει εμβολιαστεί μόλις το 

ένα δισεκατομμύριο. Η Pfizer, η 
BioNTech (που κλείνει χωριστές 
συμφωνίες για το ίδιο εμβόλιο), η 
Μοderna, η Johnson & Johnson 
και η AstraZeneca ανακοινώνουν 
διαρκώς αυξήσεις της παραγωγής 
τους, αλλά παρ’ όλα αυτά δεν προ-
βλέπεται να υπάρχουν αρκετά εμ-
βόλια για την κάλυψη του παγκό-
σμιου πληθυσμού έως το 2024. Τι 
είδους μεταλλάξεις θα έχουν πα-
ρατηρηθεί έως τότε και αν τα εμ-
βόλια θα τις καλύπτουν ή αν θα 
χρειάζονται νέοι γύροι εμβολια-
σμών για όλους, είναι κάτι που 
θα προτιμούσαμε να μη μάθουμε.  

Η παράμετρος «χρόνος»

Εξάλλου, το επιχείρημα του 
χρόνου είναι σχετικό. Αν τα αι-
τήματα για κοινή χρήση πατεντών 
και τεχνογνωσίας μέσα από το 
αποθετήριο της Παγκόσμιας Ορ-
γάνωσης Υγείας (C-TAP, γνωστό 
και ως πρωτοβουλία της Κόστα 
Ρίκα) είχαν ικανοποιηθεί από τότε 
που διατυπώθηκαν, πριν από ένα 
χρόνο, σήμερα δεκάδες εταιρείες 
σε όλο τον κόσμο θα ήταν σε θέ-
ση να παρασκευάσουν εμβόλια. Η 

φαρμακοβιομηχανία προτιμά να 
μην κοιτάζει πίσω και να μιλάει 
για το σήμερα, επισημαίνοντας 
ότι αυτή τη στιγμή δεν υπάρχουν 
άλλες εταιρείες οι οποίες να είναι 
σε θέση να χειριστούν την τεχνο-
λογία αιχμής mRNA και να προ-
χωρήσουν σε μαζική παραγωγή.

Ο λόγος, όμως, που δεν υπάρ-
χουν τέτοιες εταιρείες είναι γιατί 
οι κάτοχοι της τεχνογνωσίας την 
κρατούν ως επτασφράγιστο μυστι-
κό. Εδώ, συνεπώς, θα φανεί εάν η 
κυβέρνηση Μπάιντεν έχει απο-
φασίσει σοβαρά να διευρύνει την 
πρόσβαση στα εμβόλια ή όχι. Μαζί 
με την άρση των πατεντών (άρση 
των νομικών εμποδίων) πρέπει να 
αρθούν και τα τεχνικά εμπόδια, 
δηλαδή να μεταφερθεί τεχνογνω-
σία στους νέους παίκτες που θα 
μπουν στη μάχη της παραγωγής. 
Η αμερικανική κυβέρνηση έχει 
τον τρόπο να υποχρεώσει τις εται-
ρείες να το πράξουν, αρχίζοντας 
από τη Moderna και την Johnson 
& Johnson, τα εμβόλια των οποί-
ων παρήχθησαν με χρηματοδο-
τήσεις του αμερικανικού δημοσί-
ου. Από τη στιγμή που θα αρθούν 

τα νομικά και τεχνικά εμπόδια, οι 
ειδικοί εκτιμούν πως η παραγωγή 
εμβολίων θα χρειαστεί 3 με 4 μή-
νες. Η εκτίμηση ανήκει μεταξύ άλ-
λων στον πρώην επικεφαλής του 
χημικού τμήματος της Moderna, 
Σουχαΐμπ Σιντικί. 

Αλλα εμπόδια περιλαμβάνουν 
τη σπάνι πρώτων υλών και το κό-
στος των επενδύσεων. Ισως όμως 
το μεγαλύτερο εμπόδιο είναι η πο-
λιτική επιρροή των κατεστημένων 
παικτών. Οι Pfizer/BioNTech ανα-
μένουν ότι το 2021 ο τζίρος από το 
εμβόλιο του κορωνοϊού θα ανέλθει 
σε 26 δισεκατομμύρια δολάρια, με 
ποσοστό κέρδους λίγο μικρότερο 
από το 30%. Για τη Moderna, ο 
φετινός τζίρος υπολογίζεται στα 
19 δισ. δολάρια. Αν δεν αλλάξει τί-
ποτα, το 2022 προβλέπεται ακόμη 
καλύτερο. Αν, αντιθέτως, υποχρε-
ωθούν να απελευθερώσουν πατέ-
ντες και τεχνογνωσία, θα αποζη-
μιωθούν αλλά όχι με τέτοια ποσά. 
Ισως, πίσω από όλες τις προειδο-
ποιήσεις για την αποτυχία του εγ-
χειρήματος άρσης των πατεντών 
να κρύβεται η ανησυχία μήπως 
αυτό πετύχει. 

Ιστορική στροφή του Τζο Μπάιντεν
Ο Αμερικανός πρόεδρος ζητεί την άρση των πατεντών και την ελεύθερη χρήση της τεχνογνωσίας των εμβολίων για την COVID-19
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Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ 

Την ίδια στιγμή που 
οι δυτικές εταιρείες 
προσπαθούν με 
νύχια και με δόντια 
να προφυλάξουν τις 
πατέντες τους, το ρωσικό 
επενδυτικό ταμείο RDIF, 
που διαχειρίζεται τα 
δικαιώματα παραγωγής 
του εμβολίου Sputnik, 
το διαθέτει με πολύ 
απλές διαδικασίες σε 
εργοστάσια σε όλο τον 
κόσμο. Μέχρι στιγμής, 
το RDIF έχει κλείσει 
συμφωνίες με είκοσι 
εταιρείες σε δέκα χώρες. 
Ο διευθυντής μιας από 
τις εταιρείες αυτές, της 
ινδικής Virchow Biotech, 
περιέγραψε ότι από 
την αρχή ώς το τέλος, η 
διαδικασία χρειάστηκε έξι 
μήνες και απαίτησε από 
την πλευρά του επένδυση 
11 εκατομμυρίων 
δολαρίων. Το εργοστάσιο 
προϋπήρχε, όπως 
εξάλλου προϋπάρχουν 
δεκάδες εργοστάσια 
και γραμμές παραγωγής 
στον ανεπτυγμένο και 
στον αναπτυσσόμενο 
κόσμο, που προσπαθούν, 
με τη βοήθεια και των 
κυβερνήσεών τους, 
να ασχοληθούν με την 
παραγωγή εμβολίων. 
Μια εικόνα του πόσες 
και ποιες είναι οι 
εταιρείες αυτές δίνει 
πρόσφατο άρθρο στο 
περιοδικό Atlantic, 
που υπογράφεται από 
την Τσέλσι Κλίντον και 
τον Ινδό ειδικό στον 
τομέα της πρόσβασης 
στα φάρμακα, Ατσάλ 
Πραμπάλα. Η δημοσίευση 
του άρθρου συνέπεσε 
με την αλλαγή στάσης 
της αμερικανικής 
κυβέρνησης, αλλά και 
του ιδρύματος «Μπιλ 
και Μελίντα Γκέιτς», το 
οποίο πλέον υποστηρίζει 
την «περιορισμένη άρση 
ισχύος των πατεντών 
για τα εμβόλια του 
κορωνοϊού».  

Η περίπτωση
του Sputnik

Στον δρόμο προς το υψίπεδο του Αλτο 
Τσορίγιο σε ύψος 4.900 μέτρων στην 
οροσειρά των Ανδεων της Αργεντι-
νής, βρίσκονται τα εξαρτήματα του 
τηλεσκοπίου Qubic, το οποίο μόλις 
συναρμολογηθεί, θα ρίξει διεισδυτι-
κή ματιά στα βάθη του σύμπαντος. 
Σε απόσταση μόλις δέκα χιλιομέ-
τρων από το ηφαίστειο Τούζγκλε, 
το Qubic θα έχει την ικανότητα να 
«δει» πιο μακριά από ποτέ άλλοτε 
στο σύμπαν –και τον χρόνο– εντο-
πίζοντας τον σχηματισμό των πρώ-
των άστρων και την εκπομπή του 
πρώτου φωτός τη στιγμή του Μπιγκ 
Μπανγκ, πριν από 13,8 δισ. χρόνια, 
σύμφωνα με δημοσίευμα της εφη-
μερίδας Le Monde.

Στόχος της ερευνητικής ομάδας 
είναι η καταγραφή του φαινομένου 
του «πληθωρισμού», το οποίο μένει 
να αποδειχθεί. Σε κλάσμα δευτερο-
λέπτου, υποστηρίζει η θεωρητική 
φυσική, το σύμπαν διευρύνθηκε 
από το μέγεθος ενός ατόμου, στη 
σημερινή του έκταση. «Η βίαιη αυ-
τή μετάβαση είναι υπεύθυνη για 
την πεπλατυσμένη μορφή του σύ-
μπαντος», λέει ο ερευνητής του ιν-
στιτούτου CNRS, Ζαν-Κριστόφ Αμιλ-
τόν, υπεύθυνος του προγράμματος 
Qubic. Κανείς δεν κατάφερε, όμως, 
μέχρι στιγμής να αποδείξει ότι το 
φαινόμενο του πληθωρισμού συ-
νέβη πραγματικά. Το 2014, ομάδα 
Αμερικανών αστρονόμων πίστεψε 

ότι κατέγραψε τη μνημειώδη αυ-
τή έκρηξη από τηλεσκόπιο στην 
Ανταρκτική, για να διαψευσθεί τε-
λικά. Οι άτυχοι Αμερικανοί αστρο-
φυσικοί φαντάζονταν ήδη τους 
εαυτούς τους στη Στοκχόλμη να 
παραλαμβάνουν βραβείο Νομπέλ. 
Το σήμα που είχαν καταγράψει, 
όμως, δεν προερχόταν από τα βάθη 
του ∆ιαστήματος, αλλά από αστρική 
σκόνη του ίδιου μας του γαλαξία. 

Τουλάχιστον πέντε επιστημο-
νικές ομάδες, στη Χιλή, στην Ια-

πωνία και στην Ανταρκτική, εργά-
ζονται με στόχο την καταγραφή 
του φαινομένου του πληθωρισμού. 
Πριν από τη στιγμή εκείνη, κανέ-
να ίχνος φωτός, ραδιοκύματος ή 
φωτόνιο δεν είχε απελευθερωθεί 
στο σύμπαν. «Μόνο τα κύματα της 
βαρύτητας παραμορφώνουν τον 
χωροχρόνο και επιτρέπουν στο 
αρχέγονο σύμπαν να αναπνέει», 
λέει ο δρ Αμιλτόν. Οι ερευνητές 

αναζητούν συγκεκριμένα φωτό-
νια, τα οποία απελευθερώθηκαν τη 
στιγμή του πληθωρισμού και δια-
θέτουν συγκεκριμένα χαρακτηρι-
στικά σε ό,τι αφορά το ηλεκτρικό 
τους φορτίο. Στον τομέα αυτό, η 
κοινή προσπάθεια Γαλλίας, Ιταλί-
ας και Αργεντινής του προγράμμα-
τος Qubic διαθέτει αναμφισβήτητο 
πλεονέκτημα χάρη σε καινοτόμο 
σύστημα αισθητήρων θερμότη-

τας, ικανών να ξεχωρίζουν τα αρ-
χέγονα φωτόνια και το ιδιότυπο 
ηλεκτρικό τους φορτίο. «Η ηλε-
κτρική πόλωση δεν εντοπίζεται 
αποτελεσματικά από τους φασμα-
τογράφους, παρά τα τεχνάσματα 
που χρησιμοποιούν οι επιστήμο-
νες. Πιστεύω ότι έχουμε τη λύση 
εδώ στο πρόγραμμα Qubic», ανα-
φέρει ο δρ Αμιλτόν. Στην Αργεντι-
νή, πύργος ύψους 50 μέτρων που 

θα κατασκευασθεί στο Αλτο Τσο-
ρίγιο, θα επιτρέπει τη ρύθμιση του 
τηλεσκοπίου και των αισθητήρων 
του, εξαλείφοντας τις πιθανότητες 
εσφαλμένων παρατηρήσεων. Οι 
επιστήμονες αξιοποίησαν επίσης 
μετρήσεις μετεωρολογικών δορυ-
φόρων, που απελευθερώθηκαν στη 
γήινη ατμόσφαιρα το 2000, τις οποί-
ες συνδύασαν με τα δεδομένα του 
δορυφόρου Πλανκ (2009-2013), ο 
πρώτος που κατέγραψε την ύπαρξη 
αρχέγονων φωτονίων, χωρίς όμως 
να μπορέσει να διαπιστώσει τις μο-
ναδικές τους ηλεκτρικές ιδιότητες.

Τον Ιανουάριο του 2021, η διε-
θνής ομάδα σημείωσε σημαντική 
επιτυχία, χάρη στην έρευνα νεα-
ρού μεταπτυχιακού φοιτητή από 
το 2016. Το τηλεσκόπιο Qubic δεν 
ήταν ικανό να «βλέπει» ταυτόχρο-
να μία ή δύο πηγές ακτινοβολίας, 
αλλά περισσότερες από δέκα, πε-
ριορίζοντας δραστικά τις πιθανό-
τητες εσφαλμένης παρατήρησης. 
Το Qubic αποδείχθηκε ικανό να 
ξεχωρίσει μεταξύ της ακτινοβολί-
ας αστρικής σκόνης και μεγάλων 
αστρικών όγκων, όπως αυτοί που 
παρήχθησαν τη στιγμή του πληθω-
ρισμού. «Η ιστορία του Qubic περι-
έχει πολύ πόνο. Πολλές φορές μου 
ζητήθηκε να εγκαταλείψω, ενώ η 
διεθνής συνεργασία απειλήθηκε με 
ναυάγιο το 2015. Βρεθήκαμε ανα-
γκασμένοι να καταφύγουμε σε ιδι-

οκατασκευές και να ζητιανεύουμε 
διαρκώς κεφάλαια για τον προϋπο-
λογισμό μας που έφθανε τα 4 εκατ. 
ευρώ», λέει ο δρ Αμιλτόν. Αρχικά το 
πρόγραμμα είχε σχεδιασθεί για την 
Ανταρκτική, ο ουρανός της οποί-
ας διαθέτει λιγότερη υγρασία από 
αυτή της ερήμου. Το τηλεσκόπιο 
επρόκειτο να τοποθετηθεί κοντά 
στην ιταλογαλλική επιστημονική 
βάση της Κονκόρντια. Η δυσκολία 
κατασκευής αξιόπιστης ηλεκτρι-
κής παροχής, αναγκαίας για την 
ψύξη του τηλεσκοπίου στους -273 
βαθμούς Κελσίου, έκανε τη γαλλι-
κή πλευρά να διστάσει. «Ευτυχώς, 
οι Ιταλοί δεν διέκοψαν τη χρημα-
τοδότηση του προγράμματος, πα-
ρά την απόφασή μας να μετακομί-
σουμε στην Αργεντινή», σημειώνει 
ο Αμιλτόν, που επαινεί την πίστη 
των συναδέλφων του στα Πανεπι-
στήμια της Ρώμης και του Μιλάνου. 

Πολλές χιλιάδες χιλιόμετρα μα-
κριά, ένα μικρό ολοκαίνουργιο κτί-
ριο ετοιμάζεται να φιλοξενήσει την 
πρώτη –περιορισμένη– εκδοχή του 
Qubic, εν αναμονή των υπόλοιπων 
εξαρτημάτων, που θα έχουν συναρ-
μολογηθεί στο υψίπεδο του Αλτο 
Τσορίγιο μέσα στα επόμενα τέσ-
σερα χρόνια. To τηλεσκόπιο Qubic 
θα μας επιτρέψει να κρυφοκοιτά-
ξουμε δισεκατομμύρια χρόνια στο 
παρελθόν του σύμπαντος. 

REUTERS

Κρυφοκοιτάζοντας τη γέννηση του σύμπαντος
Φιλόδοξο πρόγραμμα στις Ανδεις ευελπιστεί να εντοπίσει φωτόνια από το Μπιγκ Μπανγκ και τις πρώτες στιγμές του κόσμου

Στόχος της ερευνητικής 
ομάδας είναι η καταγρα-
φή του φαινομένου 
του «πληθωρισμού», 
το οποίο δεν έχει 
αποδειχθεί ακόμη.

Το τηλεσκόπιο Qubic θα έχει την ικανότητα να «δει» πιο μακριά από ποτέ 
άλλοτε στο σύμπαν και τον χρόνο, εντοπίζοντας τον σχηματισμό των πρώτων 
άστρων και την εκπομπή του πρώτου φωτός τη στιγμή του Μπιγκ Μπανγκ, 
πριν από 13,8 δισ. χρόνια.
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Mε βασικότερες 
εξαιρέσεις τη Γερμανία, 
την Ελβετία, τη Βρετανία 
και την Ιαπωνία, 
η πλειοψηφία 
των χωρών συμφωνεί.

Eργαστήριο της BioNTech στο Μάρμπουργκ, όπου παράγονται εμβόλια κατά του κορωνοϊού. Η πρόταση Μπάιντεν ενόχλησε κάποιες φαρμακοβιομηχανίες.
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Οι ξένοι δεν μπορούν 

Δεν έτυχε, πέτυχε!

Μας έχουν δώσει την ευκαιρία να βιώ-
σουμε στην αυθεντία τους συναρπα-
στικές καταστάσεις που σου προσφέρει
το ποδόσφαιρο ως ανταγωνιστικό παι-
γνίδι. Μας έμαθαν πώς χρησιμοποιείται
η τεχνολογία κατά τη διάρκεια ενός
ματς και ότι απλά είναι ένα εποπτικό
όργανο στην προσπάθεια που γίνεται
για να αποδοθούν όσο γίνεται τα σωστά
σφυρίγματα. Στην τελική, μας έχουν

δείξει πώς εφαρμόζεται στην πράξη η κλισέ ποδοσφαιρική
φράση «ο άρχοντας του αγώνα» εννοώντας δηλαδή
τον διαιτητή. Κάποιοι εξ αυτών ήταν όντως επιβλητικοί
στον αγωνιστικό χώρο, αθλητές υψηλού επιπέδου,
πνευματικά και σωματικά έτοιμοι να ελέγξουν το κάθε
τι που εκτυλίσσεται εντός και εκτός αγωνιστικού χώρου.
Αναβιώσαμε στα τελευταία ματς, συναισθήματα όπως
η αγωνία, η χαρά, η λύπη, η έκπληξη που τόσο μας
έλειψαν τα τελευταία χρόνια παρακολουθώντας κυπριακό
ποδόσφαιρο. Επί τούτου, ο ερχομός τους κυρίως μας
βοήθησε να απαλλαγούμε από την τοξικότητα του πο-
δοσφαίρου όπως εμείς το έχουμε διαμορφώσει… και
στο μέτρο του δυνατού εννοείται. 

Γιατί οι ξένοι διαιτητές, ναι μεν μπορεί να σεβαστούν
και να προστατεύσουν θεμελιώδεις αρχές του παιγνιδιού,
σε καμία περίπτωση δεν μπορεί να ελέγξουν την επιλογή
τραγουδιού που θα μπει με το πέρας ενός ματς και πόσο
ενοχλεί τον αντίπαλο. Ούτε και να αποτρέψουν τον κα-
θένα που κάνοντας δηλώσεις πιάνει στο στόμα του με
μια αβάσταχτη ελαφρότητα την ιστορία μεγάλων σω-
ματείων. Ούτε και να αποτρέψουν τον κάθε διακεκρι-
μένο- ελεγχόμενο λόγω «κάρτας οπαδού» θεατή να
σκορπάει κατάρες στους αντιπάλους του. Πόσο μάλλον
δε να επηρεάσουν το περιεχόμενο μιας επίσημης ανα-
κοίνωσης η οποία εμπεριέχει τόνους φανατίλας και εχ-
θρότητας κατά του αντιπάλου. Σε καμία περίπτωση,
οι ξένοι δεν έχουν καμία ισχύ, στο να καθορίσουν την
κουβέντα μεταξύ δύο οπαδών, μήπως και δεν καταλήξουν
στο σύνηθες δίλημμα Μακάριος ή Γρίβας. Με τη σφυ-
ρίχτρα τους μπορεί να δίδαξαν στους γηγενείς διαιτητές
πώς ελέγχεται ένα παιγνίδι, δεν έχουν όμως την δυνα-
τότητα να μάθουν στους φιλάθλους να σέβονται τον
αντίπαλο ή και την ίδιά τους την ομάδα. 

Με τη σφυρίχτρα τους οι ξένοι βοηθούν ούτως ώστε
να καταλήξουμε σ΄ ένα από τα τρία αποτελέσματα, δεν
μπορούν όμως να μας διαπαιδαγωγήσουν μήπως και
κατανοήσουμε ότι στο ποδόσφαιρο υπάρχει η νίκη, η
ήττα και η ισοπαλία και ανάλογα με την προσπάθεια
που κάνει ο καθένας αξίζει το χειροκρότημα ή όχι.

Η Ομόνοια σηκώνει απόψε στον ουρανό
της Λευκωσίας, τον 21ο τίτλο πρωτα-
θλητή στην ιστορία της. Δίκαιη επι-
κράτηση, η οποία αποκτά μεγαλύτερη
σημασία, γιατί επιτεύχθηκε μόλις μία
αγωνιστική πριν το τέλος και μετά από
μια διεκδίκηση του τίτλου, υψηλού αν-
ταγωνισμού και επιπέδου. Απόλυτα
σωστή και η εκτίμηση για την πιο επι-
τυχημένη χρονιά στην ιστορία του
συλλόγου, γιατί ξόρκισε δύο… κατάρες,

επιστρέφοντας στην κορυφή μετά από έντεκα χρόνια,
εκπληρώνοντας παράλληλα και το στόχο μιας συμμετοχής
σε ευρωπαϊκό όμιλο.

Όλα αυτά, από μια ομάδα, η οποία πριν από τρία
χρόνια απλά δήλωνε συμμετοχή στον πρώτο όμιλο της
δεύτερης φάσης, μη μπορώντας να διαδραματίσει καν
το ρόλο του ρυθμιστή. Από μια ομάδα η οποία είχε μείνει
πολύ πίσω και σε όλα τα επίπεδα, καθαρά αγωνιστικά
και μη, από τις άλλες μεγάλες δυνάμεις του χώρου.
Τυχαίο που απόψε η Ομόνοια επιστρέφει και επίσημα
στην κορυφή του κυπριακού ποδοσφαίρου; Κάθε άλλο.
Η φετινή (διπλή) επιτυχία της Ομόνοιας, αποδεικνύει
για άλλη μια φορά, πως στο ποδόσφαιρο τυχαία μπορεί
να έρθει μια νίκη ή μια σειρά έστω λίγων θετικών απο-
τελεσμάτων. Σ’ έναν ποδοσφαιρικό όμως μαραθώνιο
36 αγωνιστικών, η τύχη δεν μπορεί από μόνη της να
καθορίσει το νικητή. Πολύ περισσότερο, αν υπολογισθεί
και η περσινή πρωταγωνιστική πορεία, μέχρι εκεί του-
λάχιστον που σταμάτησε το πρωτάθλημα.

Για την Ομόνοια δεν έτυχε μια καλή φετινή χρονιά
και ούτε της... βγήκαν απλά κάποιες συγκυρίες. Η
Ομόνοια δεν υπερτέρησε γιατί απλά δεν βγήκε το πλάνο
σε κάποιους από τους ανταγωνιστές. Δεν μπορεί να
ισχύει κάτι τέτοιο, όταν τρεις αγωνιστικές πριν το τέλος
τρεις ομάδες σχεδόν από την ίδια ευθεία διεκδικούσαν
τον τίτλο και ένα ακόμη γκολ στη Λεμεσό την περασμένη
Τρίτη, θα μας προετοίμαζε τώρα για τελικό πρωταθλή-
ματος αύριο στο ΓΣΠ.

Σαφώς και σημαντικό ρόλο διαδραματίζει το οικο-
νομικό. Και η Ομόνοια των τριών τελευταίων χρόνων,
διαθέτει αυτό το πλεονέκτημα. Από μόνο του, ωστόσο,
το ψηλό μπάτζετ δεν αρκεί. Στην Ομόνοια, άλλωστε
και το γνωρίζουν και τους έχει στοιχίσει τα προηγούμενα
χρόνια. Απλά τα πράγματα. Για την Ομόνοια η κατάκτηση
του φετινού τίτλου δεν έτυχε, για την Ομόνοια η μεθοδική
προσπάθεια πέτυχε, γιατί πέρα από λεφτά, υπήρχε ορ-
γάνωση, πλάνο, επιλέχθηκαν οι κατάλληλοι για να το
υλοποιήσουν και κυρίως υπήρχε υπομονή, ειδικά μετά
το στραπάτσο στο πρώτο χρόνο ζωής της ποδοσφαιρικής
εταιρείας...

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Το σήκωσε μετά από 11 χρόνια
Η Ομόνοια στέφθηκε πρωταθλήτρια ξανά μετά το 2010 και πανηγυρίζει το 21ο της ιστορίας της

ΤΟΥ ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗ

Όλα έπαιξαν τον ρόλο τους για την
κατάκτηση του τίτλου για τη σεζόν
2020-21 από την Ομόνοια. Τόσο σε
αγωνιστικό και τεχνικό επίπεδο όσο
και σε οργανωτικό – διοικητικό. Το
τελευταίο αφορά φυσικά και το οικο-
νομικό. Η παρουσία του Σταύρου Πα-
πασταύρου αποδεικνύεται καταλυτική
για τη δημοφιλέστερη ομάδα του τό-
που. Όλοι αυτοί ήταν καθοριστικοί
παράγοντες για να στεφθούν πρωτα-
θλητές οι «πράσινοι» μετά από 11 χρό-
νια. Εννοείται ότι εξετάζοντας κανείς
την Ομόνοια της τρέχουσας σεζόν
δεν αρκείται να παραθέσει ως επί-
τευγμα μόνο το πρωτάθλημα αλλά
και το μέγα επίσης επίτευγμα που λέ-
γεται πρόκριση σε όμιλο του Γιουρόπα
Λινγκ. Κάτι που έγινε για πρώτη φορά
στην ιστορία της. Υπενθυμίζεται ότι
η Ομόνοια και πέρυσι ήταν στην 1η
θέση, (σε ισοβαθμία με την Ανόρθωση),
μέχρι την οριστική διακοπή του πρω-
ταθλήματος, ωστόσο, δεν ανακηρύχ-
θηκε πρωταθλήτρια καμία ομάδα. 

Μπεργκ, ο αναμορφωτής
Εξετάζουμε τους αγωνιστικούς λό-

γους της φετινής επιτυχίας, της με-
γαλύτερης στην ιστορία του συλλόγου.
Αρχίζουμε την ανάλυση… δικαιωμα-
τικά από τον Χένινγκ Μπεργκ. Ο ανα-
μορφωτής της Ομόνοιας ετοιμάζεται
να καθίσει για Τρίτη συνεχή σεζόν
στο τιμόνι φέρων ως παράσημα στη
θητεία του μια κατάκτηση πρωτα-
θλήματος, μια κατάκτηση πρώτης θέ-
σης στο πρωτάθλημα που σταμάτησε
λόγω πανδημίας και μια πρόκριση σε
ευρωπαϊκό όμιλο για πρώτη φορά
στην ιστορία της Ομόνοιας.  

Ο Χένινγκ Μπεργκ δημιούργησε
μια ομάδα με ταυτότητα. Μια ομάδα
που βρήκε την παλιά της αίγλη και
ξανάκανε τον κόσμο της περήφανο.
Έφτιαξε μια καλοκουρδισμένη μηχανή
η οποία ήξερε πώς να αναχαιτίσει
τους αντιπάλους αλλά και πώς να βγει
ιδανικά στο transition. Η γρανιτένια
άμυνα, η καλή διαχείριση και η ικα-
νότητα να τα καταφέρνει να φέρνει
σε πέρας την αποστολή της ακόμη
και όταν το ματς στραβώνει ήταν τα
κύρια χαρακτηριστικά της. Ανεκτίμητη
η συμβολή του και στη προώθηση
των νεαρών παικτών. Οι Λοΐζος Λοΐζου,
Μαρίνος Τζιωνής, Ανδρόνικος Κα-
κουλλής που μπήκαν στην ομάδα σε
συνθήκες πρωταθλητισμού έχουν όλα
τα φόντα να λάμψουν. Εδώ ακριβώς
είναι η μαγκιά του Νορβηγού. Τους
έριξε στη φωτιά. Αλλά δεν κάηκαν… 

Φαμπιάνο: Κήπερ κλάσης
Τεράστια η συμβολή του κήπερ

Φαμπιάνο Ριμπέιρο. Στους πλείστους
αγώνες είχε τη δική του μεγάλη στιγ-
μή. Και το γεγονός ότι η Ομόνοια κρά-
τησε ανέπαφη την εστία της σε πολλά
παιχνίδια οφείλεται σε μεγάλο βαθμό

και σε αυτόν. Ο κορυφαίος τερματο-
φύλακας κατέγραψε 20 παιχνίδια χω-
ρίς να δεχθεί γκολ, καταρρίπτοντας
το ρεκόρ του το οποίο κρατούσε από
την περίοδο 2014-15 όταν έπαιζε στην
Πόρτο.

Αποκορύφωμα βέβαια οι αποκρού-
σεις πέναλτι στο ιστορικό ματς με τον
Ερυθρό Αστέρα στο ΓΣΠ όπου η Ομό-
νοια με το αποτέλεσμα (1-1 στην πα-
ράταση, 4-2 στα πέναλτι) πέρασε στα
πλέι οφ του Τσάμπιονς Λινγκ και πα-
ράλληλα σε όμιλο του Γιουρόπα Λινγκ.
Υπενθυμίζεται ότι ο Φαμπιάνο κράτησε
ανέπαφη εστία και σε 3 παιχνίδια στα
προκριματικά του Τσάμπιονς Λιγκ,
ενάντια σε Αραράτ, Λέγκια και Ολυμ-
πιακό! Δεν είναι όμως μόνο ο Φαμπιάνο
που …ευθύνεται για την εξαιρετική
επίδοση της άμυνας της Ομόνοιας.
Το γεγονός ότι η εστία παραβιάστηκε

16 φορές σε σύνολο 35 αγώνων αν-
τανακλά στο επίπεδο όλης της άμυνας,
αλλά και όλης της αμυντικής λειτουρ-
γίας της ομάδας. Η αμυντική συμπε-
ριφορά της ομάδας ήταν σχεδόν υπο-
δειγματική και αποτέλεσε σοβαρή
αιτία της επιτυχίας. 

O Tόμας Χούμποτσαν που άρχισε
ως δεξιός μπακ και μετατοπίστηκε
στο κέντρο της άμυνας δίπλα στον
Μίκαελ Λούφτνερ δημιούργησαν ένα
τείχος, ο Λανγκ ήταν επίσης σταθε-
ρότατος, ενώ ο Αμπντουλαχί Σέχου,
ο οποίος έδωσε μεγάλη βοήθεια ενώ
στα τελευταία ματς έκανε και προ-
ωθήσεις. Στον assist man (Γιαν Λέ-
τζιακς) θα αναφερθούμε μετά. Η Ομό-
νοια έχοντας μακράν την κορυφαία
άμυνα του πρωταθλήματος επιβεβαί-
ωσε την… ποδοσφαιρική ρήση ότι η
«άμυνα δίνει τίτλους».

Τα ματς με απαραβίαστη εστία 
Τα ματς πρωταθλήματος που η

Ομόνοια δεν δέχθηκε γκολ είναι μέχρι
στιγμής τα εξής:

30.8.20 Ομόνοια-Καρμιώτισσα 1-0
4.10.20 Ομόνοια-ΑΕΛ 3-0
25.10.20 Ομόνοια-ΕΝΠ 0-0
8.11.20 Ομόνοια-Δόξα 0-0

30.11.20 Ομόνοια-Ερμής 0-0
7.12.20 ΑΠΟΕΛ-Ομόνοια 0-3
22.12.20 Ομόνοια-Ανόρθωση 3-0
3.1.21 ΑΕΚ-Ομόνοια 0-3
13.1.21 Aπόλλωνας-Ομόνοια 0-0
16.1.21 Ομόνοια-Εθνικός 2-0
23.1.20 ΕΝΠ-Ομόνοια 0-1
5.2.20 Δόξα-Ομόνοια 0-3
9.2.20 Ομόνοια-Νέα Σαλαμίνα 2-0
13.2.20 Ερμής–Ομόνοια 0-2
20.2.21 Ομόνοια-ΑΠΟΕΛ 1-0
28.2.21 Ολυμπιακός –Ομόνοια 0-1
6.3.21 Ομόνοια-Ανόρθωση 0-0
18.3.21 Ομόνοια-ΑΕΚ 0-0
11.4.21 Ομόνοια-Ολυμπιακός 2-0
19.4.21 Ανόρθωση-Ομόνοια 0-2
4.5.21 AEK-Oμόνοια 0-1

Οι ασίστ του Λέτζιακς
Ποδοσφαιριστής που είχε τεράστια

προσφορά στη φετινή κατάκτηση
ήταν ο Γιαν Λέτζιακς που με τις εμ-
φανίσεις του ήταν ο ορισμός του σύγ-
χρονου αριστερού μπακ χαφ. Γρήγο-
ρος, ακούραστος, με δυνατά πόδια
και καλή αίσθηση του χώρου ανεβο-
κατέβαινε συνεχώς και επέφερε ζημίες
στον κάθε αντίπαλο με τα ακριβή και
καίρια σερβιρίσματα προς τους συμ-
παίκτες του.

Οι ασίστ του στο πρωτάθλημα:
ασίστ στο ματς με τονΕθνικό (1-2),
ασίστ στο ματς με την Καρμιώτισσα
(1-5), 2 ασίστ στο ματς με την Ανόρ-
θωση (3-0), ασίστ στο ματς με την
ΑΕΚ (0-3), ασίστ στο ματς με τον Απόλ-
λωνα (2-1), ασίστ στο ματς με την ΑΕΛ
(1-1), ασίστ στο ματς με τη Δόξα (0-
3), 2 ασίστ στο ματς με τη Σαλαμίνα
(2-0), ασίστ στο ματς με Ερμή (2-0),
ασίστ στο ματς με ΑΠΟΕΛ (1-0)

Φέρτε της ντέρμπι
Η εξαιρετική παρουσία της ομάδας

στα ντέρμπι αποτελεί άλλο ένα σοβαρό
λόγο για την επιτυχία. Σε 17 ντέρμπι
στο φετινό πρωτάθλημα έχει χάσει
μόνο ένα (ούσα και σε 11 ντέρμπι
αήττητη από πέρυσι) ενώ δεν έχει
χάσει ντέρμπι εντός έδρας. Η ικανό-
τητα διαχείρισης των μεγάλων παι-
χνιδιών σαφώς και αποτελεί μεγάλο
«συν» για μια ομάδα με πρωταγωνι-
στικούς στόχους. 

3η αγ. Ανόρθωση – Ομόνοια 1-1
4η αγ. Ομόνοια – ΑΕΚ 2-1
5η αγ. Απόλλωνας -Ομόνοια 0-0
6η αγ. Ομόνοια – ΑΕΛ 3-0
13η αγ. ΑΠΟΕΛ-Ομόνοια 0-3
16η αγ. Ομόνοια-Ανόρθωση 3-0
17η αγ. ΑΕΚ-Ομόνοια 0-3
18η αγ. Ομόνοια – Απόλλωνας 2-1
19η αγ. ΑΕΛ-Ομόνοια 1-1
26η αγ. Ομόνοια-ΑΠΟΕΛ 1-0
28η αγ. Ομόνοια-Ανόρθωση 0-0
29η αγ. ΑΕΛ-Ομόνοια 1-2
30η αγ. Ομόνοια-ΑΕΚ 1-0
31η αγ. Απόλλωνας-Ομόνοια 1-0
33η αγ. Ανόρθωση-Ομόνοια 0-2
34η αγ. Ομόνοια-ΑΕΛ 2-1
35η αγ. ΑΕΚ-Ομόνοια 0-1

Ο Χένινγκ Μπεργκ εφτιαξε μια καλοκουρδισμένη μηχανή η οποία ήξερε πώς να
αναχαιτίσει τους αντιπάλους αλλά και πώς να βγει ιδανικά στο transition. 

<<<<<<<

Τεράστια η συμβολή 
του κήπερ Φαμπιάνο 
Ριμπέιρο, ο οποίος 
κατέγραψε 20 παιχνίδια
χωρίς να δεχθεί γκολ.
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Όταν το Σεπτέμβριο του 2020 κα-
ταγράψαμε τις αρνητικές επιδόσεις
της άλλοτε ραγδαία αναπτυσσό-
μενης Τουρκικής οικονομίας, θε-
ωρούσαμε ότι η οικονομική πο-
λιτική της χώρας βρισκόταν σε
αδιέξοδο.

Σχεδόν ένα χρόνο μετά, ο συν-
δυασμός των επιπτώσεων της
πανδημίας με τη συνεχιζόμενη,
και ιδεολογικά προωθούμενη, πο-
λιτική του προέδρου Ερντογάν
έχει εμβαθύνει περαιτέρω το αρ-
νητικό αποτύπωμα. Όσον αφορά
την πανδημία, η κατακόρυφη μεί-
ωση του τουρισμού έχει δημιουρ-
γήσει δυσαναπλήρωτο συναλλαγ-
ματικό κενό, αναγκάζοντας την
κυβέρνηση να προβεί πρόσφατα
σε αυστηρό κλείσιμο, προσδο-
κώντας να διασώσει την καλοκαι-
ρινή περίοδο. Το βαθύτερο πρό-

βλημα, ωστόσο, οφείλεται στην
πολιτικοποίηση της οικονομικής
πολιτικής. Πιο συγκεκριμένα, βα-
σική επιδίωξη της κυβέρνησης
είναι η διατήρηση των επιτοκίων
σε χαμηλά επίπεδα σε μία, μάλλον
απέλπιδα, προσπάθεια να τονώσει
την ανάπτυξη. Αυτό θα ήταν απο-
τελεσματικό εάν ο πληθωρισμός
βρισκόταν σε χαμηλά επίπεδα,
όχι όμως στην περίπτωση της
Τουρκίας, όπου η αύξηση των τι-
μών καλπάζει με διψήφιο αριθμό.
Προσφέροντας φθηνό χρήμα στις
επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά,
ο πληθωρισμός στην ουσία δια-
βρώνει την αγοραστική αξία της
Τουρκικής λίρας.

Η πρόσφατη κίνηση του προ-
έδρου Ερντογάν να προβεί στην
τέταρτη αλλαγή του Τούρκου κεν-
τρικού τραπεζίτη, μέσα σε δύο

χρόνια, είναι ενδεικτική των προ-
θέσεων του. Σε αντίθεση με τους
προκατόχους του, οι οποίοι ξόδε-
ψαν περισσότερα από $100 δισ.
σε συναλλαγματικές παρεμβάσεις,
ο μέχρι πρόσφατα κεντρικός τρα-
πεζίτης Αγκμπαλ, ήταν ο μόνος
που συγκράτησε τη διολίσθηση
της λίρας, αυξάνοντας το κόστος
δανεισμού τρεις φορές. Η τρίτη
και γενναιότερη αύξηση σημα-
τοδότησε την αποπομπή του.

Η πραγματικότητα είναι ζοφε-
ρή: ο πληθωρισμός έχει ξεπεράσει
το 16%, η λίρα υποχώρησε κατά
30% το 2020, το δημόσιο χρέος
συνεχίζει να αυξάνεται, ενώ τα
συναλλαγματικά διαθέσιμα έχουν
περιοριστεί σε περίπου $15 δισ.
Η πλειοψηφία του χρέους του δη-
μοσίου είναι σε δολάρια, όπως
επίσης και το χρέος των μεγάλων

τουρκικών επιχειρήσεων, οι οποίες
καταφεύγουν σε μαζικές αναδιαρ-
θρώσεις, πιέζοντας ακόμη περισ-
σότερο τους ισολογισμούς των
τραπεζών σε καιρό πανδημίας.
Καθόλου τυχαία, η καθαρή θέση
εισροών/εκροών ξένου κεφαλαίου
είναι αρνητική, ενώ οι διεθνείς
οίκοι πιστοληπτικής αξιολόγησης
υποβάθμισαν επανειλημμένα το
τουρκικό χρέος.

Η κατάσταση είναι εξαιρετικά
δύσκολη. Παρόλο που η Τουρκία
εξακολουθεί να είναι μια από τις
μεγαλύτερες αγορές παγκοσμίως,
βρίσκεται στη δίνη αδιάκοπων
αρνητικών εξελίξεων που δεν επι-
τρέπουν εφησυχασμό. Οι πρό-
σφατες επιβαρυντικές εξελίξεις
στην τοπική αγορά κρυπτονομι-
σμάτων, αλλά και η επικείμενη
εκδίκαση του σκανδάλου της Halk-

bank, καταδεικνύουν την ύπαρξη
εποπτικής ανεπάρκειας και συν-
τείνουν στη δημιουργία αρνητικού
κλίματος.

Σύντομα, η τουρκική κυβέρ-
νηση θα πρέπει να επιχειρήσει
για ακόμη μία φορά αλλαγή οικο-
νομικής πλεύσης. Όσον αφορά
τις γειτονικές χώρες, περιλαμβα-
νομένης και της Κύπρου, η έλλειψη
οικονομικής, αλλά και πολιτικής
σταθερότητας, δεν αποτελεί καλό
οιωνό ενώ ιδιαίτερα αρνητικές εί-
ναι οι επιπτώσεις για την τουρ-
κοκυπριακή οικονομία.

Ο κ. Ανδρέας Χαραλάμπους είναι οικο-
νομολόγος και πρώην διευθυντής στο
Υπουργείο Οικονομικών.
Ο κ. Όμηρος Πισσαρίδης είναι διευθύ-
νων σύμβουλος της Pricewaterhouse
Coopers Investment Services.

Τουρκική οικονομία σε μια σταθερά καθοδική πορεία

Ροή αφίξεων
από Βρετανία
και Ρωσία θα
φέρει ο Ιούνιος
Δηλώσεις του Σ. Περδίου

Από τα μέσα Ιουνίου και μετά
αναμένεται να ξεκινήσει ουσια-
στική ροή τουρισμού, με περισ-
σότερα και πιο μαζικά πακέτα
από τους διοργανωτές ταξιδίων
εκτιμά ο υφυπουργός Τουρισμού
Σάββας Περδίος. Αναμένεται εκτό-
ξευση αφίξεων από τη Βρετανία
και τη Ρωσία. Αναφέρει επίσης
ότι φέτος η Κύπρος έχει ανοίξει
για 65 αγορές έναντι 14 την περ-
σινή περίοδο, αυτό μεταφράζεται
σε αυξημένες αφίξεις. Σελ. 4

Αυξήθηκαν
οι καταθέσεις
τον Μάρτιο
Ξεπέρασαν τα 270 εκατ.
Οι συνολικές καταθέσεις τον Μάρ-
τιο 2021 κατέγραψαν καθαρή
αύξηση 270,2 εκατ., σε σύγκριση
με τον Φεβρουάριο. Ο ετήσιος
ρυθμός μεταβολής έφτασε στο
1,7%, με το υπόλοιπο των κατα-
θέσεων τον Μάρτιο 2021 να φτά-
νει τα 48,4 δισ. ευρώ. Σελ. 3

ΕΛΛΑΔΑ

Ενδιαφέρον για βίλες 
με ενοίκιο 3.000 τον μήνα
Τα πρώτα σημάδια ενδιαφέροντος από
ψηφιακούς νομάδες για εγκατάστασή
τους στην Ελλάδα έχουν αρχίσει να κατα-
γράφουν στελέχη της αγοράς ακινήτων.
Η ζήτηση επικεντρώνεται στο παραλιακό
μέτωπο και για βίλες, η ενοικίαση των
οποίων κοστίζει από 2.000 έως 3.000
ευρώ το μήνα. Σελ. 12

Κ. ΛΑΓΚΑΡΝΤ

Προς έκδοση
«πράσινων»
ομολόγων
225 δισ. ευρώ

Σελ. 11

Πλήρωναν με visa για το διαβατήριο
Οι τρύπες, ο ελλιπής έλεγχος των τραπεζών και η τυφλή εμπιστοσύνη του υπουργείου

Οι τρύπες του προγράμματος για
τις πολιτογραφήσεις διαπιστώ-
νονται και στο ενδιάμεσο πόρισμα
της ερευνητικής επιτροπής. Παρά
το ότι στα κριτήρια του προγράμ-
ματος υπήρχε υποχρέωση όπως
η πληρωμή της επένδυσης διε-

νεργείται μέσω εμβάσματος σε
κυπριακό τραπεζικό ίδρυμα στο
όνομα του πωλητή ή της εταιρείας
του πωλητή, ορισμένοι έβρισκαν
τρόπο να το παρακάμπτουν. Πλη-
ρωμές για επενδύσεις σε ακίνητα
γίνονταν από πιστωτικές κάρτες

(visa), από τραπεζικό δανεισμό
και από επιταγές από τράπεζα
επί κυπριακού εδάφους και αυτά
να θεωρούνταν εμβάσματα που
προήλθαν από το εξωτερικό. Σύμ-
φωνα με την έκθεση, το αρμόδιο
υπουργείο δεν εξέταζε την πηγή

των κεφαλαίων που χρησιμοποι-
ούνταν στις επενδύσεις, βασιζό-
μενο στο ότι εφόσον τα κεφάλαια
προήλθαν ή κατατέθηκαν σε κά-
ποιο πιστωτικό ίδρυμα, είχε γίνει
ο νενομισμένος έλεγχος από τις
τράπεζες. Υπάρχουν επίσης πε-

ριπτώσεις στις οποίες το ήμισυ
της συναλλαγής χρηματοδοτή-
θηκε με τραπεζικό δανεισμό, και
άλλες κατά τις οποίες το  μεγα-
λύτερο μέρος της πληρωμής έγινε
με έκδοση επιταγών από τράπεζα
στην Κύπρο. Σελ. 3

Με τον δραματικό αντίκτυπό της στον τουρισμό, η πανδημία αποτελεί μείζονα πρόκληση αλλά και ευκαιρία, καθώς δίνει το έναυσμα για
αναβάθμιση του τουριστικού μοντέλου στους δημοφιλέστερους προορισμούς της Ευρώπης. Οι χώρες του ευρωπαϊκού Νότου
προβληματίζονται για τη βιωσιμότητα του φθηνού προϊόντος. Στην Ιταλία η κυβέρνηση απαγόρευσε στα μεγάλα κρουαζιερόπλοια να
αγκυροβολούν στη Βενετία.Η Ισπανία επιχειρεί να απεξαρτηθεί από τον μαζικό τουρισμό, επενδύοντας 3,4 δισ. ευρώ για τον εκσυγχρονισμό
των τουριστικών υποδομών της. Σελ. 11

Κύπρος 0,46% 0,06%

Γερμανία -0,23% 0,02%

Γαλλία 0,16% 0,05%

Ιταλία 0,92% 0,05%

Ισπανία 0,45% 0,04%

Ιρλανδία 0,20% 0,08%

Ελλάδα 0,95% 0,05%

Ην. Βασίλειο 0,79% 0,02%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΑΦΙΕΡΩΜΑ

Επιχειρήσεις: Η επόμενη
μέρα μετά την πανδημία
Η πανδημία έριξε βαριά τη σκιά της στις
οικονομίες διεθνώς, μη εξαιρουμένης
και της κυπριακής. Στο αφιέρωμα της «Κ»
για τις επιχειρήσεις, ειδικοί διαφόρων
κλάδων που επηρεάστηκαν άμεσα, μετα-
φέρουν τις απόψεις τους για το πώς θα
πρέπει να αντιμετωπισθεί η επόμενη
ημέρα. Σελ. 5-9

ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΑΜΨΗΣ

Πυρετός στην Ελλάδα
για τα 12,7 δισ. ευρώ 
Τις συμφωνίες με τις τράπεζες που θα
«τρέξουν» τα δάνεια των 12,7 δισ. ευρώ
του Ταμείου Ανάκαμψης για τις ιδιωτικές
επενδύσεις προετοιμάζει τώρα το οικο-
νομικό επιτελείο της Ελλάδας. Παράλλη-
λα δρομολογεί και τα υπόλοιπα έργα, που
αφορούν την κοινωνία, την πληροφορική
κ.α. Σελ. 10

Αναβαθμίζεται το τουριστικό μοντέλο σε χώρες της Ευρώπης
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cy

Πατέντες
Ο περιοριστικός παράγοντας στην παραγω-
γή των εμβολίων δεν είναι οι πατέντες αλλά η
έλλειψη ικανοποιητικής παραγωγικής δυνα-
μικότητας στα επιθυμητά υψηλά επίπεδα
ασφάλειας, δήλωσε εκπρόσωπος της Γερμα-
νίας, αντικρούοντας την πρόθεση της κυβέρ-
νησης Μπάιντεν να καταργήσει τις πατέντες
στην παραγωγή εμβολίων για την covid-19.
Σύμφωνα με τη Γερμανία, η ύπαρξη πατεν-
τών είναι παράγοντας που προάγει την καινο-
τομία και δεν θα πρέπει να τεθεί σε αμφισβή-
τηση αυτή η συνθήκη. Η θέση Μπάιντεν αφο-
ρά στη δυνατότητα που μπορεί να παραχω-
ρηθεί σε χώρες με σοβαρές ελλείψεις ώστε
να τους επιτραπεί να παράγουν οι ίδιες εμβό-
λια για κάλυψη των εσωτερικών τους αναγ-
κών. Το θέμα είναι ιδιαίτερα επίκαιρο με δε-
δομένες τις εκκλήσεις προσωρινής αναστο-
λής των πατεντών από ινδικής πλευράς, προ-
κειμένου να μπορέσει να διαχειριστεί το
πρόβλημα που αντιμετωπίζει στο εσωτερικό
της χώρας με την πανδημία. Αντίστοιχη έκ-
κληση με την Ινδία έγινε και από τη Νότια
Αφρική, σχεδόν οκτώ μήνες πριν, χωρίς κα-
μία κατάληξη αφού και οι ΗΠΑ τότε προέβα-
λαν σθεναρή αντίσταση.

••••
Ενιαία κεφαλαιαγορά 
Το όραμά της για μια πράσινη ενιαία αγορά
κεφαλαίων εντός ΕΕ ανέλυσε η Κριστίν Λαγ-
κάρντ σε πρόσφατη ομιλία της. Σύμφωνα με
την επικεφαλής της ΕΚΤ, η ανάγκη για μηδε-
νικούς ρύπους και η δημιουργία των απαραί-
τητων ψηφιακών υποδομών θα απαιτήσουν
μεγάλες επενδύσεις στην τεχνολογία. Ο κα-
τακερματισμός των αγορών κεφαλαίων, συ-
νέχισε, μπορεί να λειτουργήσει αποτρεπτικά
για αυτές τις επενδύσεις εντός της ευρωπαϊ-
κής επικράτειας και εδώ ακριβώς βρίσκεται η
χρυσή ευκαιρία για τη δημιουργία μιας πρά-
σινης ενιαίας αγοράς για άντληση κεφαλαί-
ων. Η ύπαρξη μιας τέτοιας αγοράς, σύμφωνα
με την κα Λαγκάρντ, μπορεί να ικανοποιήσει
σε σημαντικό βαθμό την ανάγκη για πιο ανθε-
κτικές ευρωπαϊκές οικονομίες που θα έχουν
μετασχηματιστεί για να μπορούν να ανταπο-
κριθούν στις σύγχρονες απατήσεις. 

••••
Υπό έλεγχο 
Στις τέσσερις εβδομάδες μειώνει την από-
σταση της μια δόσης από την άλλη η Γερμάνια
για το σκεύασμα της AstraZeneca, σε μια προ-
σπάθεια να καταστήσει τη συγκεκριμένη επι-
λογή ελκυστική. Η ανακοίνωση έγινε στο
πλαίσιο της διάθεσης του εμβολίου της Astra-
Zenecaσε όλον τον ενήλικο πληθυσμό της χώ-
ρας χωρίς κανέναν περιορισμό. Η απόφαση
αυτή έρχεται να ανατρέψει προηγούμενη για
περιορισμό του εμβολίου μόνο σε άτομα άνω

των 60 ετών. Η χώρα προφανώς επιθυμεί να
ανεβάσει ταχύτητες στους εμβολιασμούς σε
συνδυασμό με χαλαρώσεις που παραχωρούν-
ται στους εμβολιασμένους σε μια προσπάθεια
να τεθεί η κατάσταση υπό έλεγχο.

••••
Πληθωρισμός 
Η υποτίμηση της τουρκικής λίρας παγιώνει

τον πληθωρισμό σε επίπεδα κοντά στο 17%,
γεγονός που αναγκάζει τη νομισματική αρχή
της χώρας να διατηρεί τα επιτόκια βάσης στο
19%. Υπενθυμίζουμε ότι η λίρα από τα μέσα
Μαρτίου έχει υποτιμηθεί κατά 13%, όταν ο
Ερντογάν αναμίχθηκε στα της ανεξάρτητης
αρχή και αντικατέστησε αιφνιδίως τον  κεν-
τρικό τραπεζίτη με κάποιον της αρεσκείας
του. Πάντως, η υποτίμηση της λίρας προκά-
λεσε μέχρι στιγμής αύξηση 35% στα εισαγό-
μενα προϊόντα σύμφωνα με τα στοιχεία
Απριλίου.

••••
Υποδομές 
Την επιθυμία του να «δει» τον εταιρικό φό-
ρο να κυμαίνεται μεταξύ 25% και 28% εξέ-
φρασε ο Τζο Μπάιντεν. Με αυτήν τη ρύθμι-
ση, που θα περιλαμβάνει και φορολόγηση
των πολύ μεγάλων επιχειρήσεων που σήμε-
ρα απολαμβάνουν διάφορες χαλαρώσεις, η
κυβέρνηση των ΗΠΑ σκοπεύει να χρηματο-
δοτήσει τις επενδυτικές ανάγκες της χώρας
σε υποδομές που υπολογίζονται σε 2 τρισ.
δολάρια και στις οποίες περιλαμβάνονται
οδικά αλλά και ευρυζωνικά δίκτυα. Υπενθυ-
μίζουμε ότι σήμερα ο εταιρικός φόρος στις
ΗΠΑ ανέρχεται στο 21%. 

••••
Τουρισμός 
Κάθε τρεις εβδομάδες αρχής γενομένης από
την περασμένη Παρασκευή, οι αρχές στο ΗΒ
θα επικαιροποιούν και δημοσιεύουν τη λίστα
των χωρών όπου θα επιτρέπεται η χωρίς πε-
ριορισμούς πρόσβαση των Βρετανών τουρι-
στών. Το ζητούμενο, βέβαια, για τις χώρες
που παραδοσιακά προσελκύουν σημαντικό
αριθμό τουριστών από το ΗΒ είναι να βρε-
θούν σε αυτή την λίστα. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Tων BLAIR SHEPPARD* και KEVIN BURROWES** 

Ρυθμοί πανδημίας
και την επόμενη μέρα

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Οίκος  Αξιολόγησης
Ο Οίκος Αξιολόγησης
αποτελεί εξειδικευμένο
οργανισμό ο οποίος αξιο-
λογεί, μεταξύ άλλων, την
πιστοληπτική ικανότητα
διαφόρων υφιστάμενων
ή υποψήφιων δανειζομέ-

νων. Με τον όρο πιστοληπτική ικανότητα
αναφερόμαστε στην ικανότητα, αξιοπι-
στία και φερεγγυότητα των διαφόρων
υφιστάμενων ή υποψήφιων δανειζομέ-
νων (ατόμων, ιδιωτικών επιχειρήσεων,
κρατικών επιχειρήσεων, χωρών) προς
συμμόρφωση με τις δανειακές τους υπο-
χρεώσεις. Η ικανότητα αυτή αξιολογείται
από τον πιστωτή, αλλά σε κάποιες περι-
πτώσεις  (βλέπε παραδείγματα τραπεζών
και χωρών) βασίζεται στην αξιολόγηση
εξειδικευμένων οργανισμών (Οίκοι Αξιο-
λόγησης) και παρουσιάζεται με τη μορφή
συγκεκριμένης κλίμακας βαθμολόγησης.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Πριν από την COVID-19, οι εταιρείες
ήδη αντιμετώπιζαν πολύπλοκα ζητή-
ματα, συμπεριλαμβανομένων της κλι-
ματικής αλλαγής, της πολιτικής πό-
λωσης και των περιορισμών στο διεθνές
εμπόριο. Προβλήματα που σε πολλές
περιπτώσεις εμποδίζουν τους ηγέτες
να πάρουν τις αποφάσεις για την επί-
λυσή τους. Με την έλευση της παν-
δημίας, οι εταιρείες αντέδρασαν γρή-
γορα, επαναπροσδιορίζοντας παρα-
δοσιακά μοντέλα λειτουργίας και δια-
δικασίες. Σε μια από τις μεγαλύτερες
ασφαλιστικές εταιρείες των ΗΠΑ, οι
οδηγοί απαίτησαν επιστροφή χρημά-
των, καθώς δεν χρησιμοποιούσαν τα
οχήματά τους με την ίδια συχνότητα.
Χρειάστηκαν τέσσερις μόλις μέρες για
τη συναίνεση της διοίκησης, τις σχε-
τικές ανακοινώσεις και τη δρομολόγηση
των επιταγών. Κάνοντας στροφή από
την προσέγγιση της προ COVID εποχής,
πολλοί ηγέτες σχεδίασαν, με ταχείς
ρυθμούς, δομικούς μετασχηματισμούς,
επιτρέποντας την επικοινωνία με τους
πελάτες τους με νέους τρόπους. Επί
του παρόντος οι εταιρείες βρίσκονται
αντιμέτωπες με τη μεγαλύτερη δοκι-
μασία: Θα καταφέρουν να αποφύγουν
την επιστροφή στις «κακές» συνήθειες
του παρελθόντος και να λάβουν άμεσα
κρίσιμες αποφάσεις; Θα μπορέσουν
να εφαρμόσουν τις διαδικασίες απο-
φάσεων που υιοθέτησαν με ευελιξία
και εκτέλεσαν με ακρίβεια όταν δια-
κυβευόταν θέμα επιβίωσης; Η δυναμική
που δημιουργήθηκε και οδήγησε σε
αυτή την κινητοποίηση δεν είναι από
μόνη της αρκετή. Για να διατηρήσουμε
αυτή την αίσθηση του επείγοντος θα
χρειαστεί να διατηρήσουμε κάποια
από τα χαρακτηριστικά της ταχύτερης
λήψης αποφάσεων:

Αναγνώριση και εστίαση στα πιο
κρίσιμα ζητήματα. Η COVID-19 αντι-
μετωπίστηκε άμεσα επειδή αφορά
στην ίδια μας την ύπαρξη. Οταν η
λήψη αποφάσεων καθυστερεί λόγω
αντικρουόμενων προτεραιοτήτων, δεν
υπάρχει αποτελεσματική στόχευση
σε κανένα από τα μεμονωμένα ζητή-
ματα.

Κινητοποίηση των ειδικών αλλά
και όσων θα επηρεαστούν περισσότερο
από τις αποφάσεις, με γρήγορη εκτέ-
λεση των αποφάσεων αυτών. Η συμ-
μετοχή όλων προάγει την υπευθυνό-
τητα, και ίσως αναδειχθούν κρυμμένες
δυνατότητες εντός της εταιρείας. Επα-
νεξέταση κρίσιμων αποφάσεων, ελέγ-
χοντας τους στόχους και διορθώνοντας
ό,τι δεν ανταποκρίνεται τις προσδοκίες.

Στην πανδημία υπήρξε ανάγκη για
διατήρηση της ασφάλειας, ενώ οι επι-
χειρήσεις συνέχισαν να λειτουργούν
– και οι εταιρείες, σχεδόν στο σύνολό
τους, κατάφεραν να εκπονήσουν κά-
ποιο σχέδιο αντίδρασης. Θα μπορέσει
να διατηρηθεί αυτή η σαφήνεια; Πρό-
βλεψη των απροσδόκητων συνεπειών
και ετοιμότητα στην αντιμετώπισή
τους. Κατά τη διάρκεια της COVID-19,
κάποιες εταιρείες αγνόησαν την ασφά-
λεια των εργαζομένων έναντι των κερ-
δών, μια επιλογή που τελικά τις έβλαψε.
Μετά την πανδημία, οι εταιρείες θα
χρειαστεί να αναλογιστούν την επί-
δραση που έχουν οι στρατηγικές και
οι δραστηριότητές τους στις ζωές των
ανθρώπων.

Υλοποίηση ταυτόχρονα παράλλη-
λων διαδικασιών. Η παραγωγή ενός
εμβολίου για την COVID-19 σε χρόνο
ρεκόρ μπορεί σε μεγάλο βαθμό να απο-
δοθεί στο ότι οι ερευνητές επικεντρώ-
θηκαν στην επιστήμη, ενώ ταυτόχρονα
προετοιμάζονταν οι γραμμές παραγω-
γής και διανομής.

Προσαρμογή στις εργασιακές προ-
τιμήσεις των ανθρώπων. Η ευελιξία
είναι απαραίτητη ώστε οι εργαζόμενοι
να μπορούν να επιλέγουν το δικό τους
στυλ εργασίας, εντός λογικών πλαισίων,
και να είναι πιο παραγωγικοί.

Διαχείριση του ρυθμού. Οι προκλή-
σεις της COVID-19 απαίτησαν εντατική
προσπάθεια. Οι πιο επιτυχημένες εται-
ρείες αφιέρωσαν χρόνο για την κινη-
τοποίηση του ανθρώπινου δυναμικού,
κάποιες φορές επιβάλλοντας τη δημι-
ουργία προσωπικού χρόνου ακόμα και
με αναγκαστικά διαλείμματα στην ερ-
γασία.  

Υπάρχει επίσης ένας τελευταίος
παράγοντας που θα πρέπει να εξετα-
στεί: Η αξιοποίηση κάθε ευκαιρίας δη-
μιουργίας ελπίδας. Οσοι είχαν μια πιο
σωστή αντιμετώπιση των ζητημάτων
που προέκυψαν, εστίασαν την ενέργειά
τους σε ό,τι μπορεί να είναι στον έλεγχο
του ανθρώπου, ενώ δημιούργησαν μια
αίσθηση σκοπού και ελπίδας. Ηγήθη-
καν με ενσυναίσθηση και έδειξαν προ-
θυμία να αφουγκραστούν τους ανθρώ-
πους. Στην πορεία, δεν ανέπτυξαν
απλώς νέους τρόπους εργασίας – βοή-
θησαν στη δημιουργία μιας γέφυρας
προς ένα λαμπρότερο μέλλον.

* Ο κ. Blair Sheppard είναι Global Leader,
Strategy and Leadership του PwC Network,
PwC USA.
** Ο κ. Kevin Burrowes είναι Global Clients
and Industries Leader, PwC UK.

Σε τροχιά δυναμικής επανεκκίνησης θέτει την οικονομία η κυβέρνηση με το βλέμμα πάντα
στραμμένο στους εμβολιασμούς

Η άνθηση στον αντίποδα 
της στασιμότητας
Της DANI BLUM
THE NEW YORK TIMES

Ελπιδοφόρο μήνυμα στέλνει η τα-
χεία προώθηση της εκστρατείας
εμβολιασμού, ύστερα από ένα χρό-
νο ψυχικού τραύματος, απομόνω-
σης και κατάθλιψης. Την ίδια στιγ-
μή, οι επιστήμονες συνιστούν με-
ρικά απλά βήματα, προσιτά σε
όλους, που θα σας επιτρέψουν να
«επαναφορτίσετε τις συναισθη-
ματικές σας μπαταρίες», προσφέ-
ροντας αίσθηση πληρότητας και
ευτυχίας. Οι ψυχολόγοι αποκαλούν
αυτό τον συνδυασμό σωματικής,
ψυχικής και συναισθηματικής ευε-
ξίας «άνθηση», υπογραμμίζοντας
ότι βρίσκεται στον αντίποδα του
συναισθήματος στασιμότητας που
πολλοί ένιωσαν κατά τη διάρκεια
των lockdowns. Ολοένα και περισ-
σότερες μελέτες στηρίζουν την
ύπαρξη του φαινομένου της άν-
θησης, ενώ πολλές έρευνες δεί-
χνουν ότι ακόμη και απλές καθη-
μερινές δραστηριότητες έχουν τη
δυνατότητα να ενισχύσουν την
ευεξία μας. Πρώτη κίνηση είναι η
αξιολόγηση του εαυτού μας. «Ξυ-
πνάτε γεμάτοι ενέργεια ή θα προ-
τιμούσατε να πέσετε πάλι για ύπνο;
Μήπως θεωρείτε ότι η ημέρα σας
είναι άσκοπη; Μόνον εσείς μπο-
ρείτε να διαγνώσετε αν βρίσκεστε
σε άνθηση ή αν είστε στάσιμοι»,
λέει η καθηγήτρια Ψυχολογίας του
Γέιλ, Λόρι Σάντος.

Υστερα από ένα έτος τηλεργα-

σίας και βιντεοσυσκέψεων, πολλοί
ανυπομονούν να βρεθούν ξανά
κοντά στους φίλους και στους συγ-
γενείς τους. «Είναι πολύ σημαντικό
να αρχίσουμε πάλι να γιορτάζουμε»,
σημειώνει ο επιδημιολόγος του
Χάρβαρντ, δρ Βάντερουϊλ. Δεν είναι,
όμως, μόνο οι σημαντικές επέτειοι
ή επιτυχίες που πρέπει να γιορτά-
ζονται, αλλά ακόμη και οι μικρές
και φαινομενικά ασήμαντες στιγμές.
Μελέτη του 2012 έδειξε ότι φοιτητές
που ακολούθησαν πρόγραμμα κα-
ταγραφής των μικρών επιτυχιών
της καθημερινότητάς τους, όπως
η ανάγνωση ενός καλού βιβλίου,
η συνάντηση με αγαπημένο φίλο
ή η θέα από ύψωμα, ανέφεραν ότι
ένιωσαν πιο αισιόδοξοι για το μέλ-
λον και πιο χαρούμενοι. 

Οσοι εξέφρασαν την ευγνωμο-
σύνη τους κατά τη διάρκεια της
πανδημίας, είτε προς το υγειονο-
μικό προσωπικό, τους υπαλλήλους
των ελάχιστων ανοικτών καταστη-
μάτων είτε προς τους οικείους τους,
ενίσχυσαν την ψυχική τους υγεία
και αντοχή. Σύμφωνα με μελέτη
του 2003, όσοι ένιωθαν ευγνώμονες
είχαν πιο αισιόδοξη θεώρηση της
ζωής και ήταν ικανότεροι να αν-
τιμετωπίσουν τις όποιες αντιξοό-
τητες συναντούσαν στην καθημε-
ρινότητά τους.  Η άνθηση μπορεί
να επιτευχθεί επίσης με καθημε-
ρινή ρουτίνα «πέντε καλών πρά-
ξεων», ενώ και η εθελοντική ερ-
γασία μπορεί να έχει θετικές επι-
πτώσεις στην ψυχική υγεία.

Υστερα από ένα έτος τηλεργασίας,
πολλοί ανυπομονούν να βρεθούν
ξανά κοντά σε φίλους και
συγγενείς.

<<<<<<

Μερικά απλά βήματα
αρκούν για να επανα-
φορτίσουμε τις ψυχι-
κές μας μπαταρίες έπει-
τα από πολύμηνο απο-
κλεισμό.

Επιδημία μυωπίας πλήττει
τα παιδιά σε όλο τον κόσμο
Της JANE E. BRODY
THE NEW YORK TIMES

Σημαντική άνοδο εμφανίζει η παι-
δική μυωπία, με τους ειδικούς να
αποδίδουν το φαινόμενο σε αλ-
λαγές στις συνήθειες της νέας γε-
νιάς.Η δραστική μείωση του χρό-
νου που περνούν τα παιδιά έξω
από το σπίτι και κάτω από το φως
του ήλιου φέρεται να είναι ένας
από τους κυριότερους παράγοντες
της «μυωπικής επιδημίας», την
οποία διαπιστώνουν οφθαλμίατροι
σε όλες τις ΗΠΑ. 

Η προδιάθεση για μυωπία εξαρ-
τάται από γενετικούς αλλά και
περιβαλλοντικούς παράγοντες.
Τα παιδιά με έναν ή και δύο μύω-
πες γονείς έχουν μεγαλύτερες πι-
θανότητες να εμφανίσουν μυωπία.
Παρότι, όμως, τα γονίδια απαιτούν
πολλές γενιές για να μεταβληθούν,
τα ποσοστά παιδιών με την πά-
θηση αυτή έχουν αυξηθεί κατά
42% από το 1970 μέχρι σήμερα
στις ΗΠΑ. Ο Παγκόσμιος Οργα-
νισμός Υγείας εκτιμά, από την
πλευρά του, ότι περισσότερο από
το ήμισυ του πληθυσμού της Γης
θα χρειάζεται γυαλιά μέχρι το
2050. Οι ειδικοί εκτιμούν ότι η
μείωση της έκθεσης των παιδιών
στο ηλιακό φως βρίσκεται πίσω
από το φαινόμενο. Η νέα έμφαση
στα σχολικά μαθήματα που πρέπει
να γίνονται στο σπίτι, το θέλγητρο
των ηλεκτρονικών συσκευών και
οι ανησυχίες των γονέων για την

ασφάλεια των δημόσιων χώρων
οδηγούν ολοένα και περισσότερα
παιδιά σε οικειοθελή απομόνωση.
Ιατρική έρευνα του 2020 στον
Καναδά έδειξε ότι οκτάχρονα παι-
διά δαπανούσαν περισσότερες
από πέντε ώρες την ημέρα μπρο-
στά σε οθόνες για ψυχαγωγία,

χωρίς να υπολογίζονται οι ώρες
στον υπολογιστή για τα σχολικά
μαθήματα. Τα ποσοστά μυωπίας
αυξήθηκαν σημαντικά στις ηλικίες
έξι έως οκτώ ετών, με τα παιδιά
να καταγράφουν πολύ χειρότερες
επιδόσεις σε οφθαλμικά τεστ σε
σχέση με το 2015. Την ίδια ώρα,
στα παιδιά αυτά δεν καταγράφηκε
υποχώρηση των διανοητικών δε-
ξιοτήτων. Παρότι πολλοί υποστή-
ριζαν παραδοσιακά ότι η υπερ-
βολική ανάγνωση ενισχύει την
πιθανότητα εμφάνισης μυωπίας,
σύμφωνα με πρόσφατες μελέτες,
η έλλειψη ηλιακού φωτός και η
παραμονή μπροστά στην οθόνη
υπολογιστή ή τηλεφώνου αποτε-
λούν πολύ πιο επιβαρυντικούς
παράγοντες. Παρότι το φαινόμενο
είναι παγκόσμιο, η παιδική μυωπία
έχει αποκτήσει διαστάσεις επι-
δημίας στην ανατολική και νοτι-
οανατολική Ασία, όπου ποσοστό
80% με 90% των μαθητών λυκείου
είναι μύωπες. Οι ανησυχίες για
την αύξηση της μυωπίας δεν αφο-
ρούν την ταλαιπωρία των διορ-
θωτικών γυαλιών ή των φακών
επαφής, αλλά την αυξημένη πι-
θανότητα εμφάνισης οφθαλμο-
λογικών παθήσεων, όπως καταρ-
ράκτης, γλαύκωμα και εκφυλισμός
της ωχράς κηλίδας, στο μέλλον.
Μία από τις λύσεις που προκρίνει
ο ιατρικός κόσμος είναι η χρήση
πολυεστιακών φακών επαφής, οι
οποίοι θα καθυστερούν την εξέ-
λιξη της μυωπίας.

<<<<<<

Η ελάχιστη έκθεση 
στο ηλιακό φως και 
οι ώρες παραμονής
μπροστά σε οθόνες,
βασικοί παράγοντες
ενίσχυσης του φαινο-
μένου.

Οι ανησυχίες για την αύξηση της
μυωπίας αφορούν την πιθανότητα
μελλοντικής εμφάνισης
οφθαλμολογικών παθήσεων.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Αν μη τι άλλο, εκτός από επιτυχη-
μένοι επενδυτές, μπορεί ευκόλως
να χαρακτηριστούν αρκετοί από
αυτούς που αγόρασαν κυπριακό
διαβατήριο μέσω του προγράμματος
των πολιτογραφήσεων, ευρηματι-
κοί. Και αυτό, διότι πληρωμές για
επενδύσεις σε ακίνητα γίνονταν
από πιστωτικές κάρτες (visa), από
τραπεζικό δανεισμό, ή ακόμα και
από επιταγές από τράπεζα επί κυ-
πριακού εδάφους και αυτά να θε-
ωρούνταν ως εμβάσματα που προ-
ήλθαν από το εξωτερικό. Εμβαθύ-
νοντας στην ενδιάμεση έκθεση
της Ερευνητικής Επιτροπής για τα
διαβατήρια βάσει μαρτυριών, προ-
κύπτουν αρκετές αδυναμίες του
πλαισίου από το οποίο παραχω-
ρούνταν κυπριακά διαβατήρια
στους επενδυτές του Κυπριακού
Επενδυτικού Προγράμματος (ΚΕΠ).
Παρά το ότι τουλάχιστον από το
2014 και μετά, μέσα στα κριτήρια
του προγράμματος υπήρχε υπο-
χρέωση όπως η πληρωμή της επέν-
δυσης διενεργείται μέσω εμβάσμα-
τος σε κυπριακό τραπεζικό ίδρυμα
στο όνομα του πωλητή ή της εται-
ρείας του πωλητή. 

Χαρακτηριστικό το παράδειγμα
μαρτυρίας του κ. Κυριάκου Κακου-
ρή, Οικονομικού Διευθυντή της Δι-
εύθυνσης Διεθνών Χρηματοδοτι-
κών Οργανισμών και Οικονομικής
Διαχείρισης Κεντρικής Κυβέρνησης
ο οποίος ανέφερε περίπτωση όπου
αντί ο επενδυτής να διατηρεί μια
κατοικία των 500.000 ευρώ, αυτοί
αποδέχτηκαν δυο κατοικίες συνο-
λικής αξίας 500.000 ευρώ, καθώς
επίσης και το γεγονός ότι τις πλη-
ρωμές από πιστωτικές κάρτες τις
θεωρούσανε ως εμβάσματα που
προήλθαν από το εξωτερικό. Ανέ-
φερε ότι δεν εξέταζαν το από που
προήλθαν τα χρήματα αλλά μόνο
το ότι προήλθαν από το εξωτερικό,
καθώς εξήγησε ότι το κριτήριο ξε-
κάθαρα ανέφερε έμβασμα από το
εξωτερικό και όχι ποιος αποστέλλει
το έμβασμα.

Ειδική αναφορά γίνεται από την
Επιτροπή για την πηγή των κεφα-
λαίων αυτών των επενδύσεων που
φανερώνει την χρησιμοποίηση
«visa» για να επιτευχθεί μία συ-
ναλλαγή. Σύμφωνα με την ενδιά-
μεση έκθεση το Υπουργείο Εσω-
τερικών, το Υπουργείο Οικονομι-
κών δεν εξέταζε την πηγή των κε-
φαλαίων που χρησιμοποιούνταν
στις επενδύσεις, βασιζόμενο και
αυτό (όπως όλες οι άλλες Υπηρεσίες)
στο γεγονός ότι εφόσον τα κεφά-
λαια προήλθαν ή κατατέθηκαν σε
κάποιο πιστωτικό ίδρυμα, είχε γίνει
ο νενομισμένος έλεγχος δέουσας

επιμέλειας από τις τράπεζες. Η
πληρωμή τεραστίων ποσών με πι-
στωτικές κάρτες για παράδειγμα,
που θα έπρεπε να εκληφθεί ως
ύποπτη συναλλαγή και να εξεταστεί
περαιτέρω, θεωρήθηκε από το
Υπουργείο Οικονομικών ως κανο-
νικό έμβασμα και γινόταν αποδε-
κτή. Για παράδειγμα, για συγκε-
κριμένη επένδυση (πολιτογράφηση
του 2017), η πληρωμή έγινε μέσω
ηλεκτρονικού συστήματος είσπρα-
ξης. Προσκομίστηκαν οι σχετικές
αποδείξεις και αντίγραφο της κάρ-
τας που φαίνεται να είναι κάρτα
visa. Ουσιαστικά έγιναν τμηματικές
πληρωμές μέσω πιστωτικής κάρτας
με μέγιστο ποσό τα ένα συγκεκρι-
μένο Χ ποσό κάθε φορά σε δύο

διαφορετικές ημερομηνίες, το οποίο
είναι ένας πολύ ανορθόδοξος τρό-
πος πληρωμής και θα έπρεπε να
προβληματίσει. Η θέση ήταν ότι
εφόσον υπήρχε έμβασμα το οποίο
κατατέθηκε ή εμβάστηκε σε κυ-
πριακή τράπεζα, θεωρούσαν ότι
τηρούνταν τα κριτήρια. Επίσης,
το Υπουργείο Οικονομικών δεν
έλεγχε από ποιον γινόταν η πλη-
ρωμή, διότι σύμφωνα με το Υπουρ-
γείο το κριτήριο έκανε αναφορά
για έμβασμα από το εξωτερικό,
αλλά δεν καθόριζε ποιος θα το έκα-
νε. Επομένως, σε διάφορες περι-
πτώσεις έγιναν δεκτά και εμβά-
σματα από άλλα μέλη της οικογέ-
νειας του επενδυτή και άλλα πρό-
σωπα αντί απευθείας από τον ίδιο.
Η πρακτική αυτή δεν επηρέαζε
τον έλεγχο συμμόρφωσης με τα
κριτήρια, ωστόσο ήγειρε επιπλέον
θέματα δέουσας επιμέλειας της
πηγής των χρημάτων, που δε φαί-
νεται να εξετάζονταν. Το Υπουργείο
Οικονομικών έλεγχε κατά πόσον
υπήρξε έμβασμα, αλλά όχι την προ-
έλευσή του και ούτε είχε τα μέσα
για να το ελέγξει.

Και άλλοι τρόποι
Παράλληλα, ακόμα μια αδυναμία

για την οποία δεν έγινε αναφορά
ούτε από το Υπουργείο Εσωτερικών,

αλλά και ούτε από το Υπουργείο
Οικονομικών, ήταν πως, όπως ανα-
φέρεται και στην επιστολή του πα-
ρόχου ημερ. 2015, μόνο μερικά
εκατομμύρια ευρώ από το συνολικό
ποσό της επένδυσης προήλθαν από
ίδια κεφάλαια του ομίλου στο πλαί-
σιο μιας συλλογικής επένδυσης.
Στην ενδιάμεση έκθεση, σημει-
ώνεται ότι, ενώ το συνολικό τίμημα
ανερχόταν σε κάποιο Χ ποσό εκα-
τομμυρίων ευρώ, περίπου το ήμισυ
της συναλλαγής χρηματοδοτήθηκε
με τραπεζικό δανεισμό. Με βάση
τα πιο πάνω, η επένδυση δεν κα-
λύφθηκε εξ ολοκλήρου με έμβασμα
από το εξωτερικό (ως πρόνοια του
σχεδίου). 

Όμως από ό,τι αποδεικνύεται,
οι «ευρηματικοί» επενδυτές είχαν
βρει και άλλους τρόπους για να πα-
ρακάμψουν τους ελέγχους και αυτό
ήταν οι επιταγές. Παράδειγμα που
υπάρχει στην πολυσέλιδη ενδιά-
μεση έκθεση της Ερευνητικής Επι-
τροπής για τα διαβατήρια, για αγορά
δύο από τα συνολικά ακίνητα μίας
επένδυσης, το μεγαλύτερο μέρος
της πληρωμής έγινε με έκδοση επι-
ταγών από Τράπεζα στην Κύπρο
και όχι με έμβασμα από το εξωτε-
ρικό. Και προφανώς δεν υπάρχουν
αποδείξεις ότι τα εν λόγω ποσά
προήλθαν από το εξωτερικό.

Διαβατήρια μέσω visas, δανείων και επιταγών
Οι τρύπες του συστήματος, ο ελλιπής έλεγχος των τραπεζών και η τυφλή εμπιστοσύνη του Υπ. Οικονομικών

<<<<<<

Τα τραπεζικά εμβάσμα-
τα που σχετίζονταν με
το ΚΕΠ το 2018 αποτε-
λούσαν ποσοστό 1,64%
σε σύνολο 56 δισ. ευρώ,
το 2019 1,55% από σύ-
νολο 56 δισ. ευρώ, ενώ
το 2020 0,88% σε σύ-
νολο 47 δισ. ευρώ.

Τα εμβάσματα των διαβατηρίων είναι γύρω στο 1% του συνόλου μόνο των εμβασμάτων, όπως προκύπτει από τη μαρτυρία του κ. Ηροδότου στην Ερευνητική
Επιτροπή για τα διαβατήρια.

Η πανδημία του κορωνοϊού έφερε
μεγάλες αυξομειώσεις στις κατα-
θέσεις. Οι συνολικές καταθέσεις
τον Μάρτιο 2021 κατέγραψαν κα-
θαρή αύξηση 270,2 εκατ., σε σύγ-
κριση με τον Φεβρουάριο του 2021.
Ο ετήσιος ρυθμός μεταβολής έφτασε
στο 1,7%, με το υπόλοιπο των κα-
ταθέσεων τον Μάρτιο 2021 να φτά-
νει τα 48,4 δισεκατομμύρια ευρώ
και πολύ κοντά στις καταθέσεις του
Δεκεμβρίου του 2019, που ήταν στα
48,7 δισεκατομμύρια ευρώ. Καθ’
όλη τη διάρκεια του 2020 παρατη-
ρούντανμεγάλες αυξομειώσεις στις
καταθέσεις και το χαμηλότερο επί-
πεδό τους ήταν τον Ιούλιο του 2020
που άγγιξαν τα 47,5 δισεκατομμύρια
ευρώ. Το υψηλότερο δε, εντός του
2020, ήταν το Δεκέμβριο. Εκείνος
ο μήνας εξάλλου παραδοσιακά είναι
και ο μήνας που παρατηρούνται οι
περισσότερες καταθέσεις λόγω των
«δώρων» που καταβάλλονται από
κράτος και εργοδότες. Όσον αφορά
τους μήνες του 2020, τον Ιανουάριο
οι καταθέσεις έφτασαν τα 48,5 δισ.
ευρώ, τον Φεβρουάριο 48,4 δισ. ευ-
ρώ, ενώ το Μάρτιο μειώθηκαν κατά

450 εκατ. ευρώ και έφτασαν στα
47,9 δισ. ευρώ. Τον Απρίλιο κρατή-
θηκαν στα 47,9 δισ. επίσης, ενώ
τον Μάιο μειώθηκαν περαιτέρω
στα 47,7 δισ. ευρώ. Τον Ιούνιο, που
άνοιξε η Κύπρος από το πρώτο lock-
down, παρατηρήθηκε μικρή αύξηση

στα 47,8 δισ. ευρώ, ενώ τον Ιούλιο
όπως προαναφέρθηκε ήταν το χα-
μηλότερό τους σημείο. Από εκεί
και πέρα, τον Αύγουστο υπήρξε
από τα 47,5 δισ. καταθέσεων του
Ιουλίου μια αύξηση 300 εκατ. ευρώ,
φτάνοντας στα 47,9 δισ. ευρώ. Το
Σεπτέμβριο οι καταθέσεις αυξήθη-
καν στα 48 δισ. ευρώ, ενώ μόλις άρ-

χισε η αβεβαιότητα ξανά με την
έλευση του δεύτερου κύματος της
πανδημίας μειώθηκαν τον Οκτώβριο
και τον Νοέμβριο στα 47,9 δισ. ευρώ.
Το Δεκέμβριοτου 2020 οι καταθέσεις
έσπασαν ξανά το φράγμα των 48
δισ., συγκεκριμένα στα 48,2 δισ.
ευρώ. Με την έλευση του τρίτου
«lockdown», οι συνολικές καταθέ-
σεις τον Ιανουάριο 2021 κατέγραψαν
καθαρή μείωση 349,3 εκατ., σε σύγ-
κριση με καθαρή αύξηση 362,6 εκ.
τον Δεκέμβριο 2020. 

Ο ετήσιος ρυθμός μεταβολής
έφτασε στο 0,2%, παραμένοντας
σταθερός σε σύγκριση με τον Δε-
κέμβριο 2020. Το υπόλοιπο των κα-
ταθέσεων τον Ιανουάριο 2021 έφθα-
σε στα 47,9 δισ. Οι συνολικές κα-
ταθέσεις τον Φεβρουάριο 2021 κα-
τέγραψαν καθαρή μείωση 92,4
εκατ., σε σύγκριση με καθαρή μεί-
ωση 349,3 εκατ. τον Ιανουάριο
2021. Ο ετήσιος ρυθμός μεταβολής
έφτασε στο 0,2%, παραμένοντας
σταθερός σε σύγκριση με τον Ια-
νουάριο 2021. Το υπόλοιπο των κα-
ταθέσεων τον Φεβρουάριο 2021
έφθασε στα 47,9 δισ. ευρώ.

Κάτω από το μαξιλάρι οι καταθέσεις το 2020
Το υπόλοιπο τον Μάρτιο 2021 έφτασε τα 48,4 δισ. ευρώ  και πολύ κοντά στις καταθέσεις του Δεκεμβρίου του 2019

Με την έλευση του τρίτου «lockdown», οι συνολικές καταθέσεις τον Ιανουάριο 2021 κατέγραψαν καθαρή μείωση
349,3 εκατ., σε σύγκριση με καθαρή αύξηση 362,6 εκ. τον Δεκέμβριο 2020.

<<<<<<

Οι συνολικές καταθέ-
σεις τον Μάρτιο 2021
κατέγραψαν καθαρή
αύξηση 270,2 εκατ., 
σε σύγκριση με τον 
Φεβρουάριο του 2021.

Σύμφωνα με τη μαρτυρία του κ.
Κωνσταντίνου Ηροδότου, του Δι-
οικητή της Κεντρικής Τράπεζας
της Κύπρου (ΚΤΚ), στην ερευνη-
τική επιτροπή για τα διαβατήρια,
αναφορικά με τους ελέγχους που
διενεργούσε η ΚΤΚ στο Κυπριακό
Επενδυτικό Πρόγραμμα, η ΚΤΚ
δεν ήταν μέρος του προγράμματος
ούτε θεσμικά ούτε διαδικαστικά.
Για σκοπούς σύγκρισης ανέφερε
ότι τα τραπεζικά εμβάσματα που
σχετίζονταν με το ΚΕΠ το 2018
αποτελούσαν ποσοστό 1,64% σε
σύνολο 56 δισεκατομμυρίων ευ-
ρώ, το 2019 1,55% από σύνολο
74 δισεκατομμυρίων ευρώ, ενώ
το 2020 0,88% σε σύνολο 47 δι-
σεκατομμυρίων ευρώ. 

«Τα εμβάσματα των διαβατη-
ρίων είναι γύρω στο 1% του συ-
νόλου μόνο των εμβασμάτων»,
δήλωσε ο κ. Ηροδότου στην Επι-
τροπή, ενώ έκανε και ειδική ανα-
φορά στους ελέγχους και στα πρό-
στιμα που επιβλήθηκαν σε τρά-
πεζες από το 2008 μέχρι και το
2020. Βάσει των στοιχείων της
ΚΤΚ, από το 2008 μέχρι το 2013,
έγιναν συνολικά 75 επιτόπιοι
έλεγχοι σε τράπεζες και άλλες

υπόχρεες οντότητες και 58 από
αυτά είναι στα πιστωτικά ιδρύ-
ματα, υποβλήθηκε διοικητικό
πρόστιμο σε 9 ιδρύματα, συνο-
λικού ύψους 574.000 ευρώ απο-
στάληκαν 36 προειδοποιητικές
επιστολές. 

Μεταξύ το 2014 και το 2020,
έγιναν συνολικά 68 επιτόπιοι
έλεγχοι, εκ των οποίων οι 52 είχαν
συγκεκριμένους στόχους, για
έρευνα φακέλων πελατών υψηλού
κινδύνου, ΠΕΠ, λογαριασμούς

πελατών «client accounts» και
στα IBUs. 

Βάσει των ελέγχων από το 2014
μέχρι και το 2020, περισσότεροι
από 3.000 φάκελοι πελατών πέ-
ρασαν από δειγματοληπτικό έλεγ-
χο και επιβλήθηκαν διοικητικά
πρόστιμα σε 11 ιδρύματα. Για την
περίοδο 2014 – 2020 η ΚΤΚ προ-
χώρησε σε επιβολή διοικητικών
προστίμων σε 11 πιστωτικά ιδρύ-
ματα, συνολικού ύψους 8,3 εκατ.
ευρώ.

Ελεγχοι από την Κεντρική και πρόστιμα
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Η ανοδική πορεία έχει ξεκινήσει για την οικονομία της Ευρωζώνης
Στο αποκορύφωμα του πρώτου κύ-
ματος της πανδημίας πριν από 13
μήνες, προβλέψαμε ότι οι προηγ-
μένες οικονομίες της Ευρωζώνης
θα εμφάνιζαν ανάκαμψη υπό τη
μορφή του λατινικού γράμματος
V, επιστρέφοντας στα προ παν-
δημικά τους επίπεδα στις αρχές
του 2022. Παρά τις πολλές εκπλή-
ξεις στο μεσοδιάστημα, φαίνεται
πως η Ευρωζώνη βρίσκεται σε
καλό δρόμο να το επιτύχει και ίσως
και να υπερβεί τις εκτιμήσεις μας
τον επόμενο χρόνο. 

Οι δυσάρεστες εκπλήξεις ήταν
οι εξής: α) πριν από ένα χρόνο και
συγκεκριμένα το δεύτερο τρίμηνο
του 2020, η οικονομία της Ευρω-
ζώνης υποχώρησε περισσότερο
από ό,τι αρχικά περιμέναμε, β)
επιπροσθέτως, δεν είχαμε συνε-
κτιμήσει το δραματικό νέο κύμα
της πανδημίας, που έπληξε τον
προηγμένο κόσμο τον Νοέμβριο
και γ) το σημαντικότερο όλων είναι
πως δεν είχαμε προβλέψει ότι η
εξάπλωση μιας πιο μεταδοτικής

μετάλλαξης του ιού θα προσβάλει
μεγάλο μέρος της Ευρώπης, υπο-
χρεώνοντάς την σε περιορισμένη
καραντίνα πέρυσι τον Νοέμβριο
και έως ακόμη και τον Απρίλιο φέ-
τος. 

Ως αποτέλεσμα, η οικονομία
της Ευρωζώνης περιήλθε σε διπλή
ύφεση. Η Γαλλία κατόρθωσε να
εξέλθει με καλύτερο πρόσημο από
τη φάση αυτή και ανάπτυξη 0,4%
σε τριμηνιαία βάση το πρώτο τρί-
μηνο, ενώ η Ιταλία και η Ισπανία
ξεπέρασαν την κρίση κάπως ελα-
φρά με υστέρηση -0,4% και -0,5%
αντιστοίχως. Εντούτοις, η Γερμανία
υπέστη συρρίκνωση 1,7% το τρίτο

τρίμηνο, αφότου την τελευταία
τριμηνία του 2020 είχε ανάπτυξη
0,5%. Εκτιμούμε πως ο παγετός
τον Φεβρουάριο αφαίρεσε τουλά-
χιστον 0,3% από το γερμανικό
ΑΕΠ του πρώτου τριμήνου. Αυτή
η απώλεια θα αποκατασταθεί με
την έλευση της άνοιξης. Επιπλέον,
υπάρχουν και ευχάριστες εκπλή-
ξεις όπως: α) τους τελευταίους 13
μήνες η οικονομική πολιτική, β)
η παγκόσμια μεταποίηση και γ) η
γρήγορη επαναφορά μετά το πρώ-
το κύμα της πανδημίας που ξεπέ-
ρασε τις αρκετά αισιόδοξες προσ-
δοκίες μας. 

Οι υπεύθυνοι χάραξης πολιτικής
της Ευρωζώνης αντέδρασαν σχε-
δόν εναρμονιζόμενοι με τις εκτι-
μήσεις μας, διατηρώντας σταθερά
τα πραγματικά διαθέσιμα εισοδή-
ματα των νοικοκυριών το 2020
(πάντως, δεν περιμέναμε να αυ-
ξήσουν οι ΗΠΑ τα διαθέσιμα ει-
σοδήματά τους κατά 5,8% το 2020
μέσω πρωτοφανών δημοσίων δα-
πανών). 

Η εμπιστοσύνη των βιομηχα-
νιών της Ευρωζώνης σημείωσε εν-
τυπωσιακή άνοδο στις 10,7 μονά-
δες τον Απρίλιο από τις ήδη υψηλές
2,1 μονάδες του Μαρτίου και πολύ
παραπάνω από τον μετά το 1999
μέσο όρο των -4,2 μονάδων. Η θε-
αματικότερη έκπληξη όλων ήταν
η ταχεία ανάκαμψη της Ευρωζώνης
το τρίτο τρίμηνο του 2020, όταν
η οικονομία κάλυψε σχεδόν εξ
ολοκλήρου την πρωτοφανή βουτιά
του 11,6% σε τριμηνιαία βάση στο
πραγματικό ΑΕΠ το δεύτερο τρί-
μηνο. 

Η ανάπτυξη βρισκόταν μόλις
4,2% χαμηλότερα από τα προ παν-
δημίας επίπεδα. Η ανοδική πορεία
έχει ξεκινήσει πλέον και αναμέ-
νουμε ρωμαλέα αναθέρμανση της
οικονομικής δραστηριότητας από
τον Μάιο και μετά, ανεξαρτήτως
των όποιων κινδύνων.

* Οι κ. Holger Schmieding και Kallum
Pickering είναι οικονομολόγοι της
επενδυτικής Berenberg Bank.
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Η θεαματικότερη 
έκπληξη όλων ήταν η
ταχεία ανάκαμψη της
Ευρωζώνης το τρίτο
τρίμηνο του 2020.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Της τελευταίας στιγμής θα είναι
φέτος οι τουριστικές κρατήσεις
και στην βάση της κατάταξης των
χωρών τόσο του ECDC όσο και
της Βρετανίας. Έτσι λοιπόν μπορεί
η Κύπρος να μπήκε αρχικά στην
πορτοκαλί κατηγορία για τους Βρε-
τανούς, ωστόσο, αυτό δεν θεωρεί-
ται ότι θα είναι απαγορευτικό για
να ξεκινήσουν τα ταξίδια έστω
και με τους αριθμούς να είναι συγ-
κρατημένους. Εκφράζεται, ωστόσο,
αισιοδοξία ότι από την επόμενη
κιόλας αξιολόγηση, η οποία ανα-
μένεται τέλος Μαΐου, η Κύπρος
θα καταφέρει να μπει στην πρά-
σινη κατηγορία. Αυτό συνεπάγεται
με εκτόξευση των ταξιδιωτικών
αφίξεων, από τα μέσα Ιουνίου και
μετά. Τότε εκτιμάται ότι θα έχει
αρθεί και η απαγόρευση για τις
ναυλωμένες πτήσεις από την Ρω-
σία, κάτι που έχει συγκρατήσει
τις αφίξεις των Ρώσων μέχρι στιγ-

μής σε χαμηλά επίπεδα. Σκιαγρα-
φώντας το σκηνικό του τουρισμού
για τους επόμενους μήνες ο υφυ-
πουργός Τουρισμού Σάββας Περ-
δίος έδωσε την χρονική στιγμή
κατά την οποία εκτιμάται ότι θα
ξεκινήσει η ουσιαστική ροή του-
ρισμού, με περισσότερα και πιο
μαζικά πακέτα από τους διοργα-
νωτές ταξιδίων- τα μέσα Ιουνίου. 

Σύντομα «πράσινη»
Μπορεί η ανακοίνωση της βρε-

τανικής κυβέρνησης της Παρα-
σκευής για την πράσινη λίστα των
χωρών να μην συμπεριλάμβανε
την Κύπρο, ωστόσο οι τουριστικοί
φορείς της Κύπρου επιλέγουν να
βλέπουν το ποτήρι μισογεμάτο.
Εκφράζεται λοιπόν μια αισιοδοξία
ότι είναι θέμα χρόνου να πηδήσει
η Κύπρος από την πορτοκαλί κα-
τηγορία, στην λίστα των ασφαλών
προορισμών. Εξαιρετικά σημαν-
τική εξέλιξη θεωρεί το Υφυπουρ-
γείο και οι τουριστικοί φορείς στην
Κύπρο το γεγονός ότι από τις 17
Μαΐου αίρεται η απαγόρευση των
ταξιδίων στο εξωτερικό για δια-
κοπές. «Αυτό ενισχύει το ότι ακόμα
και στην πορτοκαλί κατηγορία να
είμαστε, ναι θα είναι μειωμένες

οι αφίξεις αλλά δεν θα είναι μη-
δενικές και αυτό είναι μια αρχή»,
σημειώνει ο κ. Περδίος. Επιπλέον,
όπως ανέφερε ο κ. Περδίος, θεω-
ρητικά σε τρεις εβδομάδες οπότε
και αναμένεται η επόμενη αξιο-
λόγηση, εκτιμάται ότι η επιδημιο-
λογική εικόνα της Κύπρου θα είναι
βελτιωμένη. Ενδεχομένως δε να
αλλάξει κατηγορία και στον κα-
τάλογο του ECDC, εξέλιξη η οποία
θα ξεκλειδώσει τις στρόφιγγες του
τουρισμού. Ωστόσο, ξεκαθαρίζεται
ότι οι εκτιμήσεις έχουν την βάση
τους σε θεωρητικό επίπεδο, καθώς
μπορεί τα επιδημιολογικά δεδο-
μένα της χώρας να βελτιώνονται,
όμως οι εξελίξεις στον τομέα της
πανδημίας είναι απρόβλεπτες. 

Η πορτοκαλί κατηγορία δεν θε-
ωρείται κατ’ ανάγκην κακή εξέλιξη
από την στιγμή που βρίσκονται
στην ίδια κατηγορία ανταγωνιστι-
κές μας χώρες, σημειώνει ο Υφυ-
πουργός. Θεωρείται δεδομένο ότι
τουλάχιστον μέχρι τις αρχές Ιου-
νίου οι πρώτοι Βρετανοί που θα
επισκεφτούν την Κύπρο θα είναι
στην ηλικιακή ομάδα των συντα-
ξιούχων οι οποίοι δεν θα πιέζονται
χρονικά να επιστρέψουν στην ερ-
γασία τους, λόγω της δεκαήμερης

καραντίνας που επιβάλλεται στο
σπίτι μετά από ταξίδι σε πορτοκαλί
προορισμό. Υπάρχει και η δυνα-
τότητα εξόδου από την καραντίνα
με αρνητικό τεστ στις πέντε μέρες
του αυτοπεριορισμού. 

Καλύτερα από πέρσι
Πάντως μέχρι στιγμής φαίνεται

ότι υπάρχει αυξημένο ενδιαφέρον
σε σχέση με πέρσι για διακοπές
στην Κύπρο, τόσο από τις επισκέ-
ψεις στην σελίδα του Visit Cyprus
όσο και από τις αναζητήσεις στο
Google για την Κύπρο, από χώρες
όπως η Γερμανία, η Γαλλία, η Πο-
λωνία και η Ουκρανία, οι χώρες
του Κόλπου και ο Λίβανος. Από
την εξίσωση λείπει φυσικά το αν
τελικά θα προχωρήσουν σε κρα-
τήσεις, ενώ ξεκάθαρη εικόνα θα
πρέπει να αναμένεται περί τα τέλη
Μαΐου. Ωστόσο, εκτιμάται ότι αυτό
το καλοκαίρι θα υπάρξει αυξημένη
τουριστική κίνηση σε σχέση με
πέρσι. 

Εξηγώντας τους λόγους ο Υφυ-
πουργός αναφέρθηκε στον ρόλο
του εμβολίου, το οποίο έχει βελ-
τιώσει την ψυχολογία του κόσμου
και την διάθεση για ταξίδια. Αλλά
και πρακτικά, το γεγονός ότι φέτος

η Κύπρος έχει ανοίξει για 65 αγορές
έναντι 14 την περσινή περίοδο,
αυτό μεταφράζεται σε αυξημένες
αφίξεις, πάντα σε σχέση με το 2020. 

Ο πικ μήνας
Η παράταση της έναρξης της

τουριστικής περιόδου σημαίνει
και μετακίνηση της περιόδου αιχ-
μής. Έτσι, λοιπόν, ο πικ μήνας της
φετινής σεζόν αναμένεται να είναι
πέραν του Αυγούστου, ο Σεπτέμ-
βρης, κατά τον οποίο εκτιμάται
ότι θα ξεπεραστεί η κίνηση του
Ιούλη. Είναι αξιοσημείωτο επίσης
ότι πιθανόν λόγω κορωνοϊού να
πετύχουμε αυτό που δεν έχουμε
καταφέρει τόσο καιρό : την επέ-
κταση της τουριστικής περιόδου
και την μείωση της εποχικότητας
του τουρισμού. Τα μηνύματα που
φτάνουν από αεροπορικές εται-
ρείες και διοργανωτές ταξιδίων
προς το Υφυπουργείο Τουρισμού
είναι ότι οποιαδήποτε καθυστέ-
ρηση στην εκκίνηση του τουρι-
σμού φέτος, πιθανότατα να ση-
μαίνει ανάλογη επέκταση της του-
ριστικής περιόδου τουλάχιστον
μέχρι τον Νοέμβριο. «Για χώρες
όπως η Κύπρος που έχουν τον
καλό καιρό να υποδεχτούν τουρι-

σμό και πιο αργά πιθανόν ο κο-
ρωνοϊός να μας ανοίξει τις πόρτες
για την επιμήκυνση της τουριστι-
κής περιόδου», σχολιάζει ο κ. Περ-
δίος. Από εκεί και έπειτα η διορ-
γάνωση του χριστουγεννιάτικου
χωριού στο Τρόοδος και των γύρω
κοινοτήτων θεωρείται ότι θα δη-
μιουργήσει μια φυσική προέκταση
για τον χειμερινό τουρισμό της
προηγούμενης περιόδου. 

Διακίνηση εντός Κύπρου
Εξαιρετικά θετική εξέλιξη για

τον τουρισμό, η άρση των περιο-
ρισμών στην διακίνηση και η χρή-
ση των sms, κάτι που στοίχισε
στην εικόνα της Κύπρου το προ-
ηγούμενο διάστημα, ιδιαίτερα δε
την περίοδο του Lockdown τις τε-
λευταίες δύο εβδομάδες. Πλέον οι
τουρίστες, θα διακινούνται ελεύ-
θερα  σε όλους τους χώρους με
την προσκόμιση του Cyprus Flight
Pass σε έντυπη ή ηλεκτρονική
μορφή, το οποίο ήδη χρησιμοποι-
ούν για την είσοδό τους στο νησί.
Πρόκειται για απόφαση η οποία
προκάλεσε ανακούφιση σε ταξι-
διωτικά γραφεία και αεροπορικές
εταιρείες και έδωσε τέλος στην
αβεβαιότητα των τελευταίων ημε-

ρών, οι οποίες περιγράφονται ως
εξαιρετικά δύσκολες για την δια-
χείριση της εικόνας της Κύπρου.
Πλέον, με αυτή την απόφαση, κλεί-
νουν και οι τελευταίες λεπτομέρειες
όσον αφορά την διακίνηση των
ξένων επισκεπτών στην Κύπρο η
οποία κλειδώνει και επίσημα με
το επικαιροποιημένο πρωτόκολλο
προορισμού. 

Πακέτο κινήτρων 8 εκατ.
Ιδιαίτερη ώθηση στο τουριστικό

ρεύμα προς την Κύπρο εκτιμάται
ότι θα δώσει και το πακέτο κινή-
τρων ύψους οκτώ εκατ. ευρώ το
οποίο έλαβε έγκριση κατά το τε-
λευταίο Υπουργικό Συμβούλιο.
Πρόκειται  για σχέδιο το οποίο
έχει ήδη εγκριθεί από την ΕΕ και
τίθεται σε ισχύ την 1η Ιουνίου με
διάρκεια τεσσάρων μηνών, μέχρι
τέλος Σεπτεμβρίου. Προϋπόθεση
για τους οργανωτές ταξιδίων είναι
ότι θα φέρουν τουλάχιστον 7 χι-
λιάδες διανυκτερεύσεις σε νόμιμα
καταλύματα της Δημοκρατίας. Η
χρηματοδότηση αυξάνεται βαθ-
μιαία αναλόγως της αύξησης στον
αριθμό των διανυκτερεύσεων ενώ
με αριθμό χαμηλότερο του ορίου,
δεν θα καταβάλλεται. 

Από Ιούνιο θα δούμε Ρώσους και Βρετανούς
Τέλος του Μάη αναμένεται να ξεκαθαρίσει η βρετανική αγορά, ξεκινούν και ναυλωμένες πτήσεις από Ρωσία

Κακή εξέλιξη για την Κύπρο θα θεωρηθεί αν η Βρετανία στις αξιολογήσεις της τοποθετήσει την Κύπρο στην πορτοκαλί κατηγορία και ανταγωνιστικά νησιά
στην πράσινη κατηγορία. 

Επιστρέφουν 
οι Κύπριοι
Στα θετικά και η επιστροφή
των Κυπρίων στα ξενοδοχεία,
μετά την πολύμηνη απαγό-
ρευση ένεκα των περιοριστι-
κών μέτρων. Εκτιμάται μάλι-
στα ότι οι κρατήσεις του εγ-
χώριου τουρισμού θα είναι
αυξημένες και λόγω της ψυ-
χολογίας και της ανάγκης για
διακοπές, αλλά αναμένεται
ότι θα ενισχυθούν και από το
σχέδιο επιδότησης διακοπών
εγχώριου τουρισμού, το
οποίο παρατείνεται μέχρι τον
Νοέμβριο. Η νέα περίοδος
του προγράμματος ξεκινά
από τον Ιούνιο και καλύπτει
και το τριήμερο του Αγίου
Πνεύματος. Εξαιρούνται οι
μήνες Ιούλιος και Αύγουστος,
ωστόσο επαναρχίζει τον Σε-
πτέμβριο. Στο πλαίσιο του
σχεδίου, το Υφυπουργείο
Τουρισμού θα καλύπτει το
35% της διανυχτέρευσης με
ελάχιστη τιμή διανυχτέρευ-
σης τα 60 ευρώ. Υπενθυμίζε-
ται ότι για τη διαμονή στα ξε-
νοδοχεία είναι απαραίτητη η
προσκόμιση αποδεικτικού
εμβολιασμού, PCR ή Rapid
test 72 ωρών και αποδεικτικό
νόσησης με τον ιό τους τε-
λευταίους έξι μήνες, προ-
ϋποθέσεις που περιλαμβά-
νονται στο corona pass.
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Μπορεί η Κύπρος να
μην είναι στην πράσινη
κατηγορία από τις 17
του Μάη για την Βρετα-
νία, ωστόσο, εκφράζε-
ται αισιοδοξία ότι αυτό
θα γίνει στην επαναξιο-
λόγηση των χωρών σε
τρεις βδομάδες.

Παρά τις πολλές εκπλήξεις στο μεσοδιάστημα, φαίνεται πως η Ευρωζώνη
βρίσκεται σε καλό δρόμο να το επιτύχει και ίσως και να υπερβεί τις
εκτιμήσεις μας τον επόμενο χρόνο. 
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Τον τελευταίο χρόνο τίποτα στη
ζωή μας δεν θυμίζει την καθημε-
ρινή μας «κανονικότητα». Η παν-
δημία του κορωνοϊού διαφορο-
ποίησε καθημερινές συνήθειες,
κατέστησε αναγκαία την κοινω-
νική αποστασιοποίηση, κρατών-
τας μας μακριά από αγαπημένα
πρόσωπα και ρίχνοντας βαριά τη
σκιά της πάνω από τις οικονομίες
διεθνώς, μη εξαιρουμένης και της
κυπριακής. Μεγάλο πλήγμα δέχ-
θηκε η τουριστική βιομηχανία,
η οποία διαχρονικά λειτούργησε
ως βασικός πυλώνας οικονομικής
ανάπτυξης για την κυπριακή οι-
κονομία, σήμερα μετρά βαθιές
πληγές και τραύματα από την
πανδημία, αφού η μείωση αφίξεων
και εσόδων είναι δραματική. Σί-
γουρα η επόμενη μέρα της παν-
δημίας θα είναι πολύ δύσκολη
για τις επιχειρήσεις. Οι πολλές
πληγές και τα μεγάλα προβλήματα
που επέφερε η πανδημία δεν μπο-
ρούν να ξεπεραστούν αμέσως μό-
λις περάσει ο υγειονομικός κίν-
δυνος του ιού. Υπάρχουν επιχει-
ρήσεις που είναι εκτός λειτουργίας
εδώ και ένα χρόνο, άλλες είναι
υπό αναστολή εργασιών και άλλες

ανοιγοκλείνουν ανάλογα με τα
ιατρικά πρωτόκολλα. Τα ίδια
ισχύουν και για πολλούς εργαζό-
μενους, άλλοι εργάζονται με τη-
λεργασία και άλλοι καθόλου. Η
αβεβαιότητα αποτελεί ίσως τη
μεγαλύτερη πρόκληση που σή-
μερα αντιμετωπίζει η παγκόσμια
οικονομία, η κυπριακή και ο χρη-
ματοπιστωτικός τομέας.Το εμβό-
λιο δημιουργεί την αισιοδοξία ότι
μέσα στο 2021 η επιστροφή στην
κανονικότητα μπορεί να είναι
εφικτή. Η επούλωση των πληγών
που θα αφήσει η περιπέτεια του
κορωνοϊού με τα σωστά και ανα-
γκαία μέτρα στην οικονομία, απο-
τελούν τον βασικό στόχο για να
μπούμε σε ράγες ανάπτυξης. Πρέ-
πει να διαχειριστούμε και να σχε-
διάσουμε βάσει και των εμπειριών
που έχουν αποκτηθεί, με λογική
και εμπειρογνωμοσύνη προς όφε-
λος των επόμενων γενιών του τό-
που. Στο αφιέρωμα της «Κ» για
τις επιχειρήσεις, ειδικοί διαφόρων
κλάδων που επηρεάστηκαν άμεσα
από την πανδημία, μεταφέρουν
τις απόψεις τους για το πώς θα
πρέπει να αντιμετωπισθεί η επό-
μενη ημέρα.

Επιχειρήσεις:
η επόμενη
μέρα μετά
την πανδημία
Οι μεγάλες προκλήσεις σε βιομηχανία, 
τουρισμό και χρηματοπιστωτικό τομέα

Του ΑΚΗ ΚΕΛΕΠΕΣΙΗ 

Το βαρύ πλήγμα που δέχεται ο του-
ρισμός από την πανδημία Covid-
19 είναι καταστροφικό και ίσως
είναι το μεγαλύτερο στη σύγχρονη
ιστορία της τουριστικής βιομη-
χανίας. Δισεκατομμύρια ευρώ χά-
θηκαν και ταυτόχρονα εκατομ-
μύρια θέσεις εργασίας εξανεμί-
στηκαν και η ανάκαμψη της του-
ριστικής βιομηχανίας φαίνεται
ιδιαίτερα δύσκολη, παρά το γε-
γονός ότι διαθέτει δυνατά και
γρήγορα αντανακλαστικά. Στη
συγκεκριμένη όμως περίπτωση
με την Covid-19 και τα αποτρε-
πτικά υγειονομικά πρωτόκολλα
που εκδίδουν οι χώρες για τα τα-
ξίδια με τους περιορισμούς, τα
τεστ και τις καραντίνες, τα πράγ-
ματα γίνονται δυσκολότερα. Σε

αυτή τη δεδομένη στιγμή κρατάμε
δύο θετικά στοιχεία στα χέρια
μας, όσον αφορά την έναρξη των
ταξιδιών αναψυχής στους αμέσως

επόμενους μήνες και ειδικότερα
για την καλοκαιρινή περίοδο,
όπου θα σημάνει ταυτόχρονα και
το restart της τουριστικής βιομη-
χανίας. Το πρώτο βασικό στοιχείο
είναι η επιθυμία του κόσμου να
ταξιδέψει κάτι που φαίνεται μέσα
από όλες τις σχετικές έρευνες που
έγιναν. Το δεύτερο στοιχείο έχει
να κάνει με τους εμβολιασμούς
και το πράσινο διαβατήριο το
οποίο θα φέρει άμεση ανάκαμψη
στα ταξίδια, αφού οι συγκεκριμέ-
νοι άνθρωποι θα ταξιδεύουν πλέον
απρόσκοπτα χωρίς άλλες διαδι-
κασίες όπως τεστ και καραντίνες,
αλλά κυρίως χωρίς να κινδυνεύουν
από την Covid-19.

Είμαστε λοιπόν αισιόδοξοι ότι
το δεύτερο εξάμηνο του ’21 τα
ταξίδια αναψυχής θα αρχίσουν
να ανακάμπτουν και προς αυτή

την κατεύθυνση στράφηκαν ήδη
οι Βρετανοί και οι Ισραηλινοί διορ-
γανωτές  ταξιδιών, βάζοντας επι-
πλέον αεροπορικές θέσεις προς
χώρες που τους έδωσαν το μήνυμα
ότι απρόσκοπτα θα δέχονται τους
εμβολιασμένους ταξιδιώτες αυτών
των χωρών. Παράλληλα και εμείς
οι Κύπριοι διοργανωτές ταξιδιών
ετοιμαζόμαστε για τη μεγάλη έξο-
δο των Κυπρίων προς Ελλάδα, κα-
θώς και σε κάποιους δημοφιλείς
προορισμούς στην Ευρώπη, με
έναρξη των ταξιδιών από το τριή-
μερο του Αγίου Πνεύματος το τε-
λευταίο δεκαήμερο του Ιουνίου.

Ο κ. Άκης Κελεπέσιης είναι
εκτελεστικός πρόεδρος Top Kinisis
Travel, επίτιμος πρόεδρος ACTA,
πρώην πρόεδρος ECTAA

Το restart της τουριστικής βιομηχανίας πλησιάζει

ΠΙΕΡΗΣ ΜΑΡΚΟΥ

Το στοίχημα δεν είναι μόνο
κατά πόσο θα εξέλθουμε από
την αβεβαιότητα αλλά πώς
και πότε θα τα καταφέρουμε
Με τη διεύρυνση των εμβολιασμών
και τη σταδιακή άρση των περιο-
ριστικών μέτρων κατά της παν-
δημίας, το μεγάλο στοίχημα εστιά-
ζεται στο αύριο της οικονομίας.
Οι μεγάλες απώλειες που προκά-
λεσε η πανδημία στο ΑΕΠ όλων
των χωρών, δημιουργεί ερωτη-
ματικά αλλά και προκλήσεις στο
πως θα κατορθώσουν να ανακτή-
σουν το χαμένο έδαφος. 

Η Κύπρος με ύφεση της τάξης
του 5-6% και απώλειες στο ΑΕΠ
της γύρω στο 1.2 δισ. ευρώ, εστιά-
ζει κι αυτή την προσοχή της στην
επόμενη μέρα της πανδημίας και
ειδικότερα στη δημιουργία των
προϋποθέσεων για επιστροφή
στην κανονικότητα της οικονο-
μικής δραστηριότητας. Στο κάδρο
των μεγάλων προβλημάτων που
θα αντιμετωπίσουμε ως χώρα και
ως οικονομία είναι σίγουρα οι δη-
μοσιονομικές ανισορροπίες, η
ανεργία, η έλλειψη ρευστότητας
χρήματος σε νοικοκυριά και επι-
χειρήσεις, η μείωση του επιχειρείν
και άλλα. 

Μαγικές συνταγές για ξεπέρα-
σμα όλων αυτών των προβλημά-
των δεν υπάρχουν. Κανένας δεν
μπορεί δια μαγείας να εξαφανίσει
τις πολλές πληγές και τις μεγάλες
στρεβλώσεις που μας επέφερε η
πανδημία. Για να επιτευχθεί ο
στόχος της επιτυχούς επιστροφής
στην ομαλότητα απαιτείται στρα-
τηγικός σχεδιασμός και πρόγραμ-
μα που θα καλύπτει κενά και αδυ-
ναμίες, θα προσφέρει κίνητρα για

ανάπτυξη και θα δημιουργεί δυ-
ναμικές για το μέλλον. Στο πλαίσιο
ενός τέτοιου σχεδιασμού, οφεί-
λουμε να συγκρατήσουμε τα έξοδά
μας στον δημόσιο τομέα, μειώνον-
τας τις αχρείαστες και μη παρα-
γωγικές δαπάνες, περιορίζοντας
τη γραφειοκρατία και προχωρών-
τας σε ριζικές θεσμικές και άλλες
μεταρρυθμίσεις. Ακόμα, θα πρέπει
να δοθούν φορολογικά και άλλα
κίνητρα τόσο στις επιχειρήσεις
όσο και στα νοικοκυριά για να
μπορέσουν να επαναδραστηριο-
ποιηθούν και να εξασφαλίσουν
την απαιτούμενη βάση για συνέ-
χιση των εργασιών τους. 

Την ίδια ώρα είναι απαραίτητο

να διευρύνουμε και να εμβαθύ-
νουμε τον ψηφιακό μετασχημα-
τισμό του κράτους και της οικο-
νομίας, αξιοποιώντας τα όσα θε-
τικά διδαχθήκαμε τον τελευταίο
χρόνο με την πανδημία. Ο τομέας
της τεχνολογίας τα επόμενα χρόνια
θα διαδραματίσει πρωτεύοντα ρό-
λο στην εξέλιξη όλων των οικο-
νομικών και η Κύπρος δεν θα πρέ-
πει να μείνει εκτός της ψηφιακής
επανάστασης. 

Πέραν τούτων, είναι ανάγκη
να στηρίξουμε και τους παραδο-
σιακούς τομείς της οικονομίας, οι
οποίοι μπορούν να μας αποφέρουν
γρήγορα «φρέσκο» χρήμα στην
Κύπρο. Αναφέρομαι στους τομείς
του τουρισμού και των ακινήτων,
οι οποίοι αποδεδειγμένα αντιδρούν
εύκολα και αποτελεσματικά σε
περιόδους κρίσηςκαι δημιουργούν
νέα εισοδήματα στην οικονομία.
Μαζί μ’ αυτά είναι η ανάγκη για
βελτίωση του επιχειρηματικού
περιβάλλοντος, η στήριξη των
εξαγωγών και η προώθηση των
νέων τομέων, οικονομικής δράσης,
όπως είναι η έρευνα, η καινοτομία,
η πράσινη και η γαλάζια ανάπτυξη,
η αειφορία και άλλοι. 

Το στοίχημα, λοιπόν δεν είναι
μόνο κατά πόσο θα εξέλθουμε
από την αβεβαιότητα που δημι-
ούργησε η πανδημία, αλλά πώς
και πότε θα τα καταφέρουμε. Ο
μόνος δρόμος για να έχουν επιτυχή
κατάληξη οι προσπάθειές μας είναι
να κινηθούμε προγραμματισμένα
και συντονισμένα. Τόσο η κυβέρ-

νηση και η βουλή όσο και οι πα-
ραγωγικές τάξεις, θα πρέπει να
μπούμε σε μια λογική άμεσης ανα-
σύνταξης δυνάμεων με δομημένο
και στοχευμένο τρόπο. Οι ασυν-
τόνιστες και αποσπασματικές κι-
νήσεις δεν θα μας βοηθήσουν.

Και αυτό, γιατί το εύρος των προ-
βλημάτων είναι μεγάλο και δια-
σπαρμένο σ’ όλο το μήκος και
πλάτος της οικονομίας. 

Πιστεύουμε πως αν η κυβέρ-
νηση καταστρώσει ένα επινοητικό
και ευέλικτο σχέδιο ανασυγκρό-
τησης και όλοι οι συντελεστές της
οικονομίας το αγκαλιάσουμε, η
Κύπρος θα βγει από την κρίση πο-
λύ γρήγορα αλλά κυρίως με ανοι-
κτές προοπτικές για το μέλλον.
Αξιοποιώντας τα συγκριτικά πλε-
ονεκτήματα μας, κυνηγώντας τις
νέες ευκαιρίες και κινούμενοι με
προγραμματισμένο τρόπο, μπο-
ρούμε να αφήσουμε πίσω μας και
αυτή την κρίση. 

Σίγουρα, η προσπάθεια που θα
απαιτηθεί θα είναι πολύ μεγάλη

γιατί μεγάλες είναι και οι ζημιές
της πανδημίας. Όμως, με την ευε-
λιξία και τον δυναμισμό που δια-
κρίνει τον Κύπριο επιχειρηματία
και απλό πολίτη, μπορούμε να
υπερβούμε αδιέξοδα και να διέλ-
θουμε από συμπληγάδες. Φτάνει
το κράτος να ανταποκριθεί στις
ευθύνες του, είτε αυτές αφορούν
την υγειονομική διαχείριση (έγ-
καιρος εμβολιασμός των πολιτών),
είτε την επιλογή των σωστών και
αποτελεσματικών μέτρων υπο-
βοήθησης της οικονομίας. 

Προσωπικά, δηλώνω αισιόδο-
ξος ότι και αυτή τη φορά θα τα
καταφέρουμε. Η επόμενη μέρα
της πανδημίας θα βρει την Κύπρο
σε θέση που θα εγγυάται την ανά-
πτυξη και την πρόοδο. 

Π
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ΤΙΚΗ

 ΕΝ
ΕΡΓΕΙΑ

Πιερής Μάρκου, Επικεφαλής Φο-
ρολογικών και Νομικών Υπηρεσιών
και επερχόμενος Ανώτατος Εκτελε-
στικός Διευθυντής της Deloitte
στην Κύπρο.

Άμεση ανασύνταξη
δυνάμεων με δομημέ-
νο και στοχευμένο
τρόπο για ανασυγκρό-
τηση της οικονομικής
δραστηριότητας.

<<<<<<<

Οι αριθμοί αποτυπώ-
νουν το συντριπτικό
πλήγμα που δέχτηκε 
ο τουρισμός. Αποτυπώ-
νουν όμως και την επι-
θυμία του κόσμου να 
ταξιδέψει ξανά. Ο εμβο-
λιασμός και το πράσινο
διαβατήριο θα φέρουν
ανάκαμψη στα ταξίδια.

Βρετανοί και οι Ισραηλινοί διοργανωτές  ταξιδιών, βάζουν ήδη επιπλέον αεροπορικές θέσεις προς χώρες που τους έδωσαν το μήνυμα ότι απρόσκοπτα θα
δέχονται τους εμβολιασμένους ταξιδιώτες αυτών των χωρών. 
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Του ΦΙΛΟΚΥΠΡΟΥ ΡΟΥΣΟΥΝΙΔΗ 

Νέα δεδομένα διαμορφώνουν τον
τρόπο που επιλέγεται ένας προ-
ορισμός, την οργάνωση του ταξι-
διού και τις προτεραιότητες όσων
ταξιδεύουν. Στη μετά Covid εποχή
ο κυπριακός τουρισμός πρέπει να
αντιμετωπίσει τις προκλήσεις και
να διαμορφώσει το νέο branding
της χώρας. 

Τον τελευταίο χρόνο τίποτα
στη ζωή μας δεν θυμίζει την κα-
θημερινή μας «κανονικότητα». Η
πανδημία του κορωνοϊού διαφο-
ροποίησε καθημερινές συνήθειες,
κατέστησε αναγκαία την κοινω-
νική αποστασιοποίηση, κρατών-
τας μας μακριά από αγαπημένα
πρόσωπα και ρίχνοντας βαριά τη
σκιά της πάνω από τις οικονομίες
διεθνώς, μη εξαιρουμένης και της
κυπριακής. Ειδικά η τουριστική
βιομηχανία, που διαχρονικά λει-
τούργησε ως βασικός πυλώνας
οικονομικής ανάπτυξης για την
κυπριακή οικονομία, σήμερα με-
τρά βαθιές πληγές και τραύματα
από την πανδημία, αφού η μείωση
αφίξεων και εσόδων είναι δρα-
ματική.

Φέτος ο τουρισμός στο νησί
μας επέστρεψε στη δεκαετία του
’80, σαράντα ολόκληρα χρόνια πί-
σω! Η πανδημία της Covid-19, όχι
μόνο ανέκοψε την ανοδική πορεία
της τουριστικής «ατμομηχανής»
αλλά απειλεί να την καθηλώσει
σε «χαμηλές πτήσεις» και για τα
επόμενα 3-4 χρόνια. Για τη χρονιά
που έφυγε όλοι συμφωνούν ότι ο
τουρισμός κλήθηκε εν μέσω παν-
δημίας να δώσει έναν πρωτοφανή
αγώνα επιβίωσης, καθώς ουσια-
στικά χάθηκε το 85% των εσόδων
του. Το 2021 για την τουριστική
βιομηχανία ξεκίνησε με συγκρα-
τημένη αισιοδοξία, δεδομένης της
έναρξης των εμβολιασμών. Εντού-
τοις και η φετινή σεζόν θα είναι
εξίσου εξαιρετικά δύσκολη για τον
τουρισμό. Η πανδημία επιμένει,
η τουριστική περίοδος όπως όλα
δείχνουν θα αργήσει να ανοίξει,
ενώ το διάστημα μέχρι τον Ιούνιο
θεωρείται ολοκληρωτικά χαμένο.

Πολλές από τις χώρες που απο-
τελούν τις κύριες αγορές μας πα-
ραμένουν κλειστές και χωρίς προ-
οπτική ανοίγματος στο άμεσο μέλ-
λον. Αυτό δημιουργεί αρνητική
ψυχολογία στους επικείμενους τα-
ξιδιώτες να προγραμματίσουν τις
διακοπές τους, πόσο μάλλον όταν
υπουργοί τουρισμού της χώρας
τους τούς προτρέπουν να μην προ-
βαίνουν σε κρατήσεις για να μην
χάσουν τα χρήματα τους. Είναι
βεβαίως λογικό να επικρατεί αυτή
η ανασφάλεια σε όλο τον κόσμο,
που με την σειρά της δημιουργεί

μια αναβλητικότητα στη διάθεση
οργάνωσης διακοπών. Βλέπουμε
τις κρατήσεις να είναι αρκετά πίσω
σε σχέση με το άνοιγμα της σεζόν,
οπότε στο τρίτο τρίμηνο του έτους
περιμένουμε ότι θα δοθεί μια ώθη-
ση στην τουριστική εισροή με την
προσέλευση τουριστών από τις
κύριες αγορές μας καθώς θα υπάρ-
ξουν διακρατικές συμφωνίες, θα
έχει πια εμβολιαστεί το μεγαλύτερο
μέρος του παγκόσμιου πληθυσμού
και σε συνδυασμό με τις κλιματο-
λογικές συνθήκες που θα επικρα-
τούν θα αποτρέπεται η μετάδοση
του ιού. 

Κατά συνέπεια η έναρξη της
καλοκαιρινής τουριστικής σεζόν
θα έχει μια σημαντική καθυστέ-
ρηση, αλλά ευελπιστούμε ότι θα
επιμηκυνθεί το τέλος της. Στην
προσπάθεια ανάκτησης των εσό-

δων του τουρισμού θα συμβάλει
η υγειονομική κατάσταση της χώ-
ρας μας, σε συνδυασμό με την αν-
τίστοιχη των άλλων χωρών απ’
όπου θέλουμε να προσελκύσουμε
πελάτες. Δεν είναι λοιπόν εύκολο
να μιλήσουμε για ποσοστά, όσο
δεν γνωρίζουμε πώς θα κινηθεί η
υγεία σε παγκόσμια κλίμακα. Ο
κόσμος έχει την επιθυμία να τα-
ξιδέψει και θα το κάνει μόλις του
δοθεί η ευκαιρία. Υπάρχει μια κού-
ραση από τον εγκλεισμό και μια
δυσφορία που δεν μπορεί να με-
τακινηθεί όπου και όπως θέλει.
Τα μηνύματα αισιοδοξίας που λαμ-
βάνουμε από τους τουριστικούς
εταίρους και συμβαλλόμενους φο-
ρείς, το αποδεικνύουν με το πα-
ραπάνω. Όλα θα εξαρτηθούν από
τις εξελίξεις που θα έχουμε στο
άμεσο μέλλον, καθώς ζούμε σε μια
δύσκολη συγκυρία όπου καθημε-
ρινά μεταβάλλεται και δεν είναι
προβλέψιμη. Ο κλάδος του τουρι-
σμού οφείλει να βρίσκεται σε ετοι-
μότητα για να αντιμετωπίσει όλα
τα ενδεχόμενα σενάρια, αλλά και
να διατηρεί την αισιοδοξία του
χτίζοντας ένα μέλλον που θα έχει
την δυναμική να τον απογειώσει
και πάλι!

Το 2021 είναι πυρετώδης η προ-
σπάθεια επανεκκίνησης του του-
ριστικού τομέα για την επίτευξη
των καλυτέρων δυνατών αποτε-
λεσμάτων, προτάσσοντας εκ νέου

τον ήλιο και τη θάλασσα. Νέα δε-
δομένα διαμορφώνουν τον τρόπο
που επιλέγεται πλέον ένας προ-
ορισμός. Ο ταξιδιώτης θέλει πρώ-
τιστα να νοιώσει ασφάλεια στον
τόπο προορισμού του, απολαμβά-
νοντας τα βασικά και τις ανέσεις
του. Παρόλο που οι επόμενοι μήνες
προδιαγράφονται πολύ δύσκολοι,
εντούτοις η πανδημία δεν πρέπει
να μας αποπροσανατολίσει από
το μεγάλο μας στόχο που είναι το
rebranding της Κύπρου και η ανα-
βάθμιση του κυπριακού τουριστι-
κού προϊόντος. Για πολλά χρόνια
ο ήλιος και η θάλασσα ήταν τα μο-
ναδικά μας όπλα και σε αυτά πρέ-
πει να επιστρέψουμε για αρχή.

Σήμερα, περισσότερο από ποτέ
άλλοτε, καλούμαστε σε ένα έντονα
ανταγωνιστικό διεθνές περιβάλλον
να επενδύσουμε περισσότερο στην
ποιότητα των υπηρεσιών που προ-
σφέρουμε και στην αυθεντικότητα
του brand της Κύπρου, προσμε-
τρώντας το γεγονός ότι ο σύγχρο-
νος επισκέπτης αντιμετωπίζει πλέ-
ον τις διακοπές ως ολιστική εμ-
πειρία και συνυπολογίζει όλες τις
εμπειρίες και εντυπώσεις που
προσλαμβάνει από τον χώρο που
επισκέπτεται. Το επίπεδο των υπη-
ρεσιών και της εξυπηρέτησης,
αλλά και την ποιότητα του κατα-
λύματος που θα μείνει, της ταβέρ-
νας ή του χώρου διασκέδασης που
θα επισκεφθεί. Ειδικά σε αυτές τις

συνθήκες που βιώνουμε, επιβάλ-
λεται να επισπεύσουμε τη διαμόρ-
φωση του νέου branding της Κύ-
πρου και να επικεντρωθούμε στην:

• Ανάδειξη της Κύπρου ως ολό-
χρονου τουριστικού προορισμού.

• Περαιτέρω βελτίωση της ποι-
ότητας των ξενοδοχειακών μονά-
δων και του τουριστικού προϊόντος
που προσφέρουμε.

• Ενίσχυση του πτητικού προ-
γράμματος προς την Κύπρο, με τη
συμπερίληψη πτήσεων από υπο-
σχόμενους προορισμούς.

• Ανάπτυξη νέων μορφών του-
ρισμού με εξειδικευμένα προϊόντα
και υπηρεσίες και ανάδειξη της
κυπριακής γαστρονομίας, των προ-
ϊόντων και της κουλτούρας του
τόπου, αφού χρειάζεται «περισ-
σότερη Κύπρος στο προϊόν μας». 

• Αξιοποίηση των εργαλείων

που προσφέρουν το διαδίκτυο και
τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
για να προσελκύσουμε επισκέ-
πτες.

• Προώθηση εκείνων των με-
ταρρυθμίσεων που θα καταστή-
σουν τη χώρα μας ακόμη πιο φιλική
για επισκέπτες και επενδυτές.  

Οι δράσεις του αρμόδιου υφυ-
πουργείου Τουρισμού αφορούν
αρχικά το μάρκετινγκ και την προ-
βολή με την υλοποίηση της μεγα-
λύτερης ψηφιακής διαφημιστικής
εκστρατείας που έγινε ποτέ στην
Κύπρο, την αλλαγή της εικόνας
της χώρας στο εξωτερικό με νέο
υλικό και λογότυπο που θα συνά-
δουν με τις σύγχρονες τουριστικές
τάσεις και διενέργεια καμπάνιας
ευσυνειδησίας των μόνιμα διαμε-
νόντων της Κύπρου, για τις ομορ-
φιές του νησιού και την ανάγκη
να το κρατάμε καθαρό. Επίσης,
χρειάζεται η βελτίωση των υπο-
δομών και ενίσχυση ειδικών μορ-
φών τουρισμού, με υλοποίηση
στην πράξη των διαφόρων σχεδίων
κινήτρων που συστάθηκαν το
2020, ολοκλήρωση του συστήμα-
τος διαχείρισης φήμης της τουρι-
στικής Κύπρου και ολοκλήρωση
σημαντικών νομοθεσιών που αφο-
ρούν τα κέντρα αναψυχής, τα τα-
ξιδιωτικά γραφεία, τα θεματικά
πάρκα, τους κατασκηνωτικούς χώ-
ρους, κ.ά.

Αλλαγές αναμένονται και στις
ταξιδιωτικές τάσεις της φετινής
χρονιάς, οι οποίες σύμφωνα με
τους τουριστικούς παράγοντες θα
είναι δύο και αντίθετες μεταξύ
τους. Από τη μια θα υπάρχουν
εκείνοι που μπορούν να υποστη-
ρίξουν οικονομικά το μεμονωμένο
ταξίδι, την περιήγηση στη φύση
και τη διαμονή σε μικρότερες ξε-
νοδοχειακές μονάδες. Από την άλ-
λη, οι οικονομικές συνθήκες των
Ευρωπαίων θα είναι δύσκολες,
οπότε θα αναζητηθούν φθηνότεροι
προορισμοί διακοπών. Επί τούτου
το μαζικό μοντέλο (οικονομική αε-
ροπορική θέση και ξενοδοχειακή
κλίνη), θα είναι σίγουρα στις πρώ-
τες θέσεις επιλογής των Ευρωπαί-
ων. Επιπρόσθετα, πρέπει και οι
ξενοδοχειακές μονάδες να επιβιώ-
σουν λαμβάνοντας «οξυγόνο» από
τα διαθέσιμα χρηματοδοτικά ερ-
γαλεία και από την ψήφιση των
κρατικών εγγυήσεων. Η επόμενη
μέρα της τουριστικής και ξενοδο-
χειακής βιομηχανίας θα έχει ορί-
ζοντα τετραετίας, μετά από σκληρή
δουλειά και προσπάθεια για να
επιστρέψουμε στα επίπεδα του
2019. 

Ο κ. Φιλόκυπρος Ρουσουνίδης  είναι
γενικός διευθυντής του Παγκύπριου
Συνδέσμου Ξενοδόχων.

Του MAX FISHER

Τα εγκεκριμένα εμβόλια αφορούν
κυρίως χώρες που είναι αρκετά
πλούσιες για να τα αγοράσουν ή
να τα παράγουν. Οι φτωχότεροι
μπορεί να μείνουν εκτός της δια-
δικασίας για δύο ή τρία χρόνια. Ο
διαχωρισμός του κόσμου μεταξύ
εμβολιασμένων και μη, εγείρει πο-
λιτικά και ηθικά ζητήματα.

Η ιδέα για τα διαβατήρια εμ-
βολιασμού, τις κάρτες που θα εκ-
δίδονται από τις εθνικές κυβερ-
νήσεις ή τα σήματα στα smart-
phones που θα δηλώνουν ότι ο
κάτοχός τους έχει εμβολιαστεί κα-
τά του κορωνοϊού έχει ήδη προ-
καλέσει κραυγές διαμαρτυρίας
περί τυραννίας στη Βρετανία, δια-
μαρτυρίες στη Δανία, ψηφιακή
παραπληροφόρηση στις ΗΠΑ και
γεωπολιτική διαμάχη εντός της
Ε.Ε. Στόχος της πρότασης είναι
να επιτραπεί στις οικογένειες να
επανενωθούν, να επανεκκινήσουν
οι οικονομίες και οι εκατοντάδες
εκατομμύρια άνθρωποι που έχουν
εμβολιαστεί να επιστρέψουν σε
ένα βαθμό κανονικότητας, κι όλα
αυτά χωρίς να εξαπλωθεί περαι-
τέρω ο ιός. Σύμφωνα με μια εκ-
δοχή, ενδέχεται να επιτραπεί
στους κομιστές των εν λόγω δια-
βατηρίων ή καρτών να ταξιδεύουν
διεθνώς. Σύμφωνα με μια άλλη,
θα επιτραπεί η είσοδος των κα-

τόχων τους σε ορισμένους χώρους,
όπως γυμναστήρια, χώροι συναυ-
λιών και εστιατόρια.

Ενώ τα διαβατήρια εμβολιασμού
εξακολουθούν να αποτελούν ιδέα
προς συζήτηση στα περισσότερα
κράτη, το Ισραήλ έγινε η πρώτη
χώρα που κυκλοφόρησε το δικό
της μέσα στον Μάρτιο, αξιοποι-
ώντας το υψηλό ποσοστό εμβο-
λιασμού. Αρκετές ευρωπαϊκές χώ-
ρες σκέφτονται να ακολουθήσουν.
Ο πρόεδρος Μπάιντεν ζήτησε από
τις ομοσπονδιακές υπηρεσίες των
ΗΠΑ να διερευνήσουν επιλογές
και ορισμένες αεροπορικές εται-
ρείες και βιομηχανίες που εξαρ-
τώνται από τον τουρισμό αναμέ-
νεται να τις απαιτήσουν.

Ο διαχωρισμός του κόσμου με-
ταξύ εμβολιασμένων και μη, εγείρει

πολιτικά και ηθικά ζητήματα. Τα
εμβόλια ανέρχονται σε συντριπτικά
ποσοστά σε πλούσιες χώρες και
προνομιακές ομάδες. Η χορήγηση
ειδικών δικαιωμάτων για τους εμ-
βολιασμένους, με παράλληλη επι-
βολή αυστηρότερων περιορισμών
στους μη εμβολιασμένους, κινδυ-
νεύει να οξύνει τις ήδη επικίνδυνες
κοινωνικές ανισότητες. «Τα δια-
βατήρια εμβολιασμού υπόσχονται

έναν τρόπο να επιστρέψουμε σε
μια πιο φυσιολογική κοινωνική και
οικονομική ζωή», έγραψαν οι Νικόλ
Χασούν και Αντερς Χέρλιτζ, οι
οποίοι μελετούν τη δεοντολογία
στη δημόσια υγεία. Ωστόσο, με τα
εμβόλια να κατανέμονται άνισα
ανά φυλή, τάξη και εθνικότητα,
«δεν είναι προφανές ότι δικαιολο-
γείται ηθικά η ύπαρξή τους». Ειδικά
προνόμια για τους εμβολιασμένους,

εξ ορισμού, θα ευνοούσαν τους
πληθυσμούς που εμβολιάστηκαν
σε υψηλότερα ποσοστά.

Στις δυτικές χώρες, αυτές οι
κοινότητες τείνουν να είναι λευκές
και εύπορες. Αυτό δημιουργεί μια
δυσάρεστη εικόνα: οι λευκοί επαγ-
γελματίες θα έχουν δυσανάλογα
υψηλή πρόσβαση σε καταστήματα,
γήπεδα και εστιατόρια, σε σχέση
με τους έγχρωμους και τα μέλη
των λαϊκών τάξεων. Εάν οι χώροι
εργασίας απαιτούν απόδειξη εμ-
βολιασμού, θα μπορούσε επίσης
να επηρεαστεί και η απασχόληση.
Επειτα υπάρχει και το θέμα της
επιβολής. «Εχουμε ήδη δει, με τα
μέτρα και το lockdown, δυσανά-
λογα ποσοστά ελέγχου νέων αν-
δρών μειονοτήτων», δήλωσε η Χα-
λιμά Μπεγκούμ, διευθύντρια του
ινστιτούτου για θέματα φυλετικής
ισότητας Runnymede Trust, ανα-
φερόμενη σε αστυνομικούς ελέγ-
χους και πρόστιμα. «Ετσι, μπορείτε
να δείτε ποιος είναι πιο πιθανό να
ελεγχθεί και επειδή δεν έχει το
διαβατήριο να του απαγορευτεί η
πρόσβαση». Κατά τη Ρενέ Ντιρέ-
στα, ειδικό παραπληροφόρησης
του Παρατηρητηρίου Διαδικτύου
του Στάνφορντ, «ο διάλογος της
Ε.Ε. γύρω από τα διαβατήρια έχει
φτάσει στις κοινότητες των αμφι-
σβητιών του εμβολιασμού στις
ΗΠΑ, τροφοδοτώντας θεωρίες συ-
νωμοσίες».

Τα διαβατήρια θα μπορούσαν,
θεωρητικά, να βοηθήσουν στον
έλεγχο της πανδημίας, μειώνοντας
τα κρούσματα και τις οικονομικές
επιπτώσεις των απαγορευτικών.
Ωστόσο, πρέπει να ληφθεί υπόψη
και η ανισότητα μεταξύ των κρα-
τών, κυρίως σχετικά με τα διεθνή
ταξίδια. Τα εγκεκριμένα εμβόλια
αφορούν κυρίως χώρες που είναι
αρκετά πλούσιες για να τα αγορά-
σουν ή να τα παράγουν. Οι φτω-
χότεροι μπορεί να μείνουν εκτός
της διαδικασίας για δύο ή τρία
χρόνια. Παράλληλα, υπάρχουν δι-
σεκατομμύρια άνθρωποι σε μια
ενδιάμεση κατάσταση, με τα μέσα
και ενίοτε την ανάγκη να ταξιδέ-
ψουν, αλλά χωρίς πρόσβαση στα
εμβόλια. Ορισμένες φτωχότερες
χώρες που βασίζονται στον του-
ρισμό αγκαλιάζουν την ιδέα. Τα
κράτη της Νότιας Ευρώπης, όπως
η Ισπανία και η Ελλάδα, πιέζουν
την Ε.Ε. να εγκρίνει τα έγγραφα,
ενώ Γερμανοί και Γάλλοι εκφρά-
ζουν προς το παρόν επιφυλάξεις.
Οι χώρες τους έχουν χαμηλότερα
ποσοστά εμβολιασμού, πράγμα
που σημαίνει ότι οι ταξιδιωτικοί
περιορισμοί θα έβαζαν τους κα-
τοίκους τους σε σχετικά μειονε-
κτική θέση. 

Ο Max Fisher είναι δημοσιογράφος και
αρθρογράφος της εφημερίδας The New
York Times.

Η πανδημία άλλαξε οριστικά τον τουρισμό που γνωρίζαμε

<<<<<<<

Η πανδημία δεν 
πρέπει να μας αποπρο-
σανατολίσει από το 
μεγάλο μας στόχο που 
είναι το rebranding της
Κύπρου και η αναβάθμι-
ση του κυπριακού 
τουριστικού προϊόντος.

<<<<<<<

Η επόμενη μέρα της
τουριστικής και ξενοδο-
χειακής βιομηχανίας θα
έχει ορίζοντα τετραε-
τίας, μετά από σκληρή
δουλειά και προσπάθεια
για να επιστρέψουμε
στα επίπεδα του 2019.

Ο ταξιδιώτης μόλις του δοθεί η ευκαιρία, θέλει πρώτιστα να νοιώσει ασφάλεια στον τόπο προορισμού του, απολαμβάνοντας τα βασικά και τις ανέσεις του.

Τα υπέρ και τα κατά της ιδέας για διαβατήρια εμβολιασμού
<<<<<<<

Η χορήγηση ειδικών 
δικαιωμάτων για τους
εμβολιασμένους, με
επιβολή αυστηρότερων
περιορισμών στους 
μη εμβολιασμένους,
κινδυνεύει να οξύνει
τις ήδη επικίνδυνες 
κοινωνικές ανισότητες. 

To Ισραήλ έγινε η πρώτη χώρα που κυκλοφόρησε διαβατήριο εμβολιασμού,
αξιοποιώντας το υψηλό ποσοστό εμβολιασμού που έχει επιτύχει.
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Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΟΥΡΣΑΡΗ   

Η πανδημία άλλαξε για πάντα το
λιανεμπόριο. Μετά το τέλος της
περιπέτειας του κορωνοιού τίποτα
δεν θα είναι το ίδιο καθώς άλλαξε
τόσο ο τρόπος λειτουργίας της αγο-
ράς όσο και ο τρόπος που ψωνί-
ζουμε. Χρειαζόμαστε ολοκληρωμένο
σχεδιασμό της επόμενης ημέρας. 

Η  εμφάνιση της υγειονομικής
κρίσης από την πανδημία Covid-
19 στις αρχές του 2020, εξελίχθηκε
και σε οικονομική κρίση για όλους
σχεδόν τους οικονομικούς κλάδους
και δραστηριότητες. Οι τομείς του
εμπορίου, της εστίασης, της εκ-
παίδευσης, του τουρισμού, των
υπηρεσιών, των εκδηλώσεων και
του πολιτισμού υπέστησαν βαρύ-
τατο πλήγμα. Καταγράφεται όχι
μόνο στασιμότητα και ζημιές αλλά
και κλείσιμο επιχειρήσεων, ενώ
αναμένεται σύμφωνα με τα δεδο-
μένα που υπάρχουν σήμερα ότι
αριθμός επιχειρήσεων θα κλείσουν
εντός των επόμενων μηνών, απόρ-
ροια της πανδημίας.

Υπολογίζεται ότι κατά μέσο όρο
ένα 10% των επιχειρήσεων έβαλαν
οριστικό λουκέτο ενώ παράλληλα
αυξήθηκε το ποσοστό ανεργίας και
συρρικνώθηκε το ακαθάριστο εγ-
χώριο προϊόν. Το γεγονός ότι εν
μέσω πανδημίας κανείς δεν μπορεί
ακόμα να υπολογίσει το εύρος, το
βάθος και τον χρόνο διάρκειας των
συνεπειών της οικονομικής κρίσης,
ενισχύει το κλίμα αβεβαιότητας
που επιδεινώνει ακόμη περισσότερο
την όλη κατάσταση. Για την προ-
στασία της υγείας και την αντιμε-
τώπιση της πανδημίας λήφθηκαν
πρωτόγνωρα μέτρα, όπως επανα-
λαμβανόμενα lockdowns, διατάγ-
ματα που στην ουσία στερούσαν
βασικά δικαιώματα, αυστηρά πρω-
τόκολλα, επιβολή προστίμων και
άλλα, τα οποία έχουμε βιώσει όλοι
στην καθημερινότητα μας.

Η Γ.Σ Παγκύπριας Οργάνωσης
Βιοτεχνών Επαγγελματιών Κατα-

στηματαρχών (ΠΟΒΕΚ), με αίσθημα
ευθύνης στήριξε και συνέβαλε στην
καθολική προσπάθεια αποτελε-
σματικότητας των μέτρων για αν-
τιμετώπιση του θανατηφόρου ιού
και προστασία της υγείας των συμ-
πολιτών μας. Από την άλλη όμως

τα οικονομικά μέτρα και σχέδια
του κράτους, αν και σε κάποιο βαθ-
μό έχουν μετριάσει τις αρνητικές
συνέπειες, δεν ήταν επαρκή για
ουσιαστική στήριξη των μικρομε-
σαίων επιχειρήσεων. Δεν κατάφε-
ραν να αναχαιτίσουν τον ιό που
εμφανίζεται πλέον ως «θανατηφό-
ρος» και για τις επιχειρήσεις. Δεν
είναι αποδεκτό από τη μια οι επι-
χειρήσεις να δέχονται συνεχώς
κτυπήματα, να φορτώνονται τις
οικονομικές συνέπειες και από την
άλλη η πολιτεία να παρακολουθεί
χωρίς ουσιαστική παρέμβαση. Η
Γ.Σ. ΠΟΒΕΚ υπέβαλε, στηρίζει και
συνεχίζει να αγωνίζεται για την
υιοθέτηση των ποιο κάτω μέτρων
που θα δώσουν προοπτική στις επι-
χειρήσεις και την οικονομία:

• Αναστολή των εξώσεων αλλά
και των εκποιήσεων 

• Επιδότηση με παράλληλη μεί-
ωση των ενοικίων 

• Στοχευμένη αναστολή των
δόσεων 

• Απευθείας στήριξη των επι-
χειρήσεων 

• Χρηματοδότηση-παροχή ρευ-
στότητας 

• Ολοκληρωμένο σχεδιασμό της
επόμενης ημέρας, ο οποίος παρεμ-
πίπτοντος δεν έχει ακόμα αρχίσει. 

Γνωρίζουμε ότι το κλειδί που θα
διασφαλίσει την έξοδο από την
πανδημία είναι το εμβόλιο. Στη πε-
ρίπτωση των επιχειρήσεων και της
οικονομίας «εμβόλιο» μπορεί να
χαρακτηριστεί ο απαραίτητος χρό-
νος ανάκαμψης, σε συνδυασμό με
συγκεκριμένα μέτρα στήριξης. Τα
θετικά που έχουν προκύψει μέσα
από την όλη διαδικασία με την παν-
δημία είναι συγκεκριμένα και αφο-

ρούν κυρίως στην αύξηση των πω-
λήσεων μέσω διαδικτύου, στην τη-
λεργασία, στην τηλεκπαίδευση,
στις ηλεκτρονικές πληρωμές και
άλλα παρόμοια, τα οποία όμως
έχουν ως κοινό άξονα τον «ψηφιακό
μετασχηματισμό» του επιχειρημα-
τικού περιβάλλοντος. 

Το πρόβλημα που εντοπίζεται
σε αυτή την όχι κατ’ ανάγκη κακή
μετεξέλιξη, είναι καταρχήν η από-
τομη και ενδεχομένως «βίαιη» αλ-
λαγή στην οποία θα πρέπει να προ-
χωρήσουν και οι μικρομεσαίες επι-
χειρήσεις. Αλλαγή στον μέχρι σή-
μερα χαρακτήρα που είχαν, ο οποίος
ήταν ανθρωποκεντρικός με τη σχέ-
ση πωλητή-καταναλωτή να είναι
η ουσία στις μεταξύ τους συναλ-
λαγές. Κατά δεύτερον το πρόβλημα
επεκτείνεται, δεδομένου ότι ανα-
δεικνύεται ουσιαστικά η ψηφιακή

υστέρηση σε θέματα εμπορίου που
αντιμετωπίζουν οι μικρές και πολύ
μικρές επιχειρήσεις κυρίως, εάν
όχι στην ολότητα τους στην κατα-
πληκτική πλειοψηφία τους. Την
ίδια στιγμή το χάσμα που τις χώριζε
από τις μεγάλες επιχειρήσεις συ-
νεχώς αυξάνεται.

Είναι προφανές ότι όλες οι μικρές
και πολύ μικρές επιχειρήσεις έχουν
ήδη κληθεί να αντιμετωπίσουν τις
προκλήσεις της μετά Covid-19 επο-
χής. Δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι, ιδι-
αίτερα για τις μικρομεσαίες επιχει-
ρήσεις, η πρόκληση της εναρμό-
νισης με τα δεδομένα της εποχής
θα είναι μεγάλη και ιδιαίτερα επί-
πονη, αφού θα πρέπει να μπορούν
επενδύσουν σε τεχνολογίες οι οποί-
ες θα τους επιτρέψουν να λειτουρ-
γήσουν καλύτερα, διασφαλίζοντας
την επαφή τους με τον καταναλωτή. 

Μεσούσης της οικονομικής κρί-
σης, απόρροια της πανδημίας, είναι
λογικό ότι η απαίτηση για στήριξη
των επιχειρήσεων αυτών πάει προς
την πολιτεία. Είναι ευθύνη και υπο-
χρέωση του κράτους και της πολι-
τείας να δημιουργήσουν τις συν-
θήκες για επιβίωση των επιχειρή-
σεων και ανάκαμψη της οικονομίας,
στηρίζοντας ως πρώτο βήμα την
ένταξη των επιχειρήσεων στη «νέα
αγορά», την ψηφιακή αναβάθμιση
τους και γενικότερα την επιβίωση
τους στην «4η Βιομηχανική Επα-
νάσταση». Θα πρέπει πάνω σε όλα
αυτά να κτίσουμε και να μπορέ-
σουμε να δώσουμε ώθηση στην οι-
κονομία, αντιστρέφοντας το κλίμα
που υπάρχει σήμερα. 

Συμπερασματικά και δίνοντας
ένα αισιόδοξο μήνυμα, πιστεύουμε
ότι και αυτή η κρίση θα ξεπεραστεί.
Είμαστε μια μικρή και ευέλικτη οι-
κονομία με υψηλά επίπεδα εργα-
τικότητας, γνώσης, επαγγελματι-
σμού, παραγωγικότητας και αντα-
γωνισμού. 

Ο κ. Στέφανος Κουρσάρης είναι γενικός
γραμματέας της Γ.Σ ΠΟΒΕΚ.

Η πανδημία συγκλόνισε τον κλάδο του λιανεμπορίου 

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΤΡΑΠΕΖΑ

Με ψηφιακές λύσεις 
και σε ισχυρή θέση 
στηρίζει τους πελάτες της 
Διανύοντας μια από τις δυσκολό-
τερες και πιο αβέβαιες περιόδους
όλων των εποχών, η Ελληνική Τρά-
πεζα επιδεικνύει παραδειγματική
σταθερότητα και παραμένει σε
πλεονεκτική θέση, έτοιμη να στη-
ρίξει τους πελάτες της και την ανά-
καμψη της οικονομίας.

Οι πρωτόγνωρες καταστάσεις
που βιώνουμε δεν αποτελούν
αφορμή. Εδώ και χρόνια η Ελλη-
νική Τράπεζα, στα πλαίσια της
πελατοκεντρικής της στρατηγι-
κής, δηλώνει παρών στις ανάγκες
των πελατών της προσφέροντας
λύσεις, επιλογές, προϊόντα αλλά
και εξυπηρέτηση στα μέτρα του
καθενός, και όπως προστάζουν
οι συνθήκες. Με ισχυρή κεφαλαι-
ακή επάρκεια 22,35% και πλεο-
νάζουσα ρευστότητα, με τον δεί-
κτη κάλυψης ρευστότητας στο
477% συνεχίζει να στηρίζει τους
βιώσιμους πελάτες, επιχειρήσεις
και νοικοκυριά και να χρηματο-
δοτεί την ανάκαμψη της οικονο-
μίας. Αρκεί να σημειωθεί ότι το
2020 ήταν μία χρονιά με ρεκόρ
δανεισμού για την Ελληνική Τρά-
πεζα, καθώς το σύνολο των νέων
χορηγήσεων ξεπέρασε το 1 δισε-
κατομμύριο ευρώ. 

Κινητήρια δύναμη για αυτή
την άνοδο ήταν τα νοικοκυριά.
Το 1/3 του συνολικού νέου δανει-
σμού της περασμένης χρονιάς
προήλθε από το λιανικό τμήμα,
καθώς το κρατικό σχέδιο επιδό-
τησης επιτοκίων επίσπευσε τα
πλάνα πολλών αγοραστών για
απόκτηση πρώτης κατοικίας.
Όσον αφορά τον δανεισμό σε επι-
χειρήσεις, η Ελληνική Τράπεζα
εμπλέκεται σε μεγάλου μεγέθους

χρηματοδοτήσεις που σχετίζονται
με έργα υποδομής και στον ταχέως
αναπτυσσόμενο τομέα των ανα-
νεώσιμων πηγών ενέργειας. Γε-
νικότερα η Τράπεζα επικεντρώ-
νεται σε τομείς με σημαντικές ευ-
καιρίες ανάπτυξης όπως οι τομείς
της Υγείας, της Εκπαίδευσης, των
Μεταφορών και Αποθήκευσης,
της Βιομηχανίας, του Τουρισμού
και της Εστίασης, καθώς και της
Πληροφορικής. 

Ψηφιακή μετεξέλιξη
Επενδύοντας συνειδητά στα

εναλλακτικά της κανάλια, η Ελ-
ληνική Τράπεζα δημιούργησε την
απαραίτητη υποδομή ώστε σήμερα
να μπορεί να ανταποκριθεί πλήρως
στις απαιτήσεις της νέας πραγμα-
τικότητας. Προσφέρει απλές και
πιο οικονομικές επιλογές με στόχο
πάντα την καλύτερη και γρηγο-
ρότερη εξυπηρέτηση των πελατών
της. Σε αυτό το πλαίσιο, η Ελληνική
έγινε η πρώτη τράπεζα στην Κύπρο
που έδωσε τη δυνατότητα στους
πελάτες της να εγγραφούν διαδι-
κτυακά στα ψηφιακά της κανάλια
(www.hellenicbank.com/connect)
χωρίς να επισκεφτούν κάποιο κα-
τάστημα, αλλά και να εκδώσουν
χρεωστική κάρτα με ένα τηλεφώ-
νημα στο 8000 9999. 

Ως αποτέλεσμα, κατά τη διάρ-
κεια του 2020 περισσότεροι από
70.000 πελάτες εγγράφηκαν επι-
τυχώς στα ψηφιακά κανάλια της
Ελληνικής Τράπεζας, η χρήση
των οποίων αυξήθηκε πέραν του
35% σε ετήσια βάση. Επίσης, το
2020 εκδόθηκαν περισσότερες
από 91.000 χρεωστικές κάρτες,
με αυτούς τους πελάτες να απο-

κτούν πρόσβαση σε μια πολύ πιο
εύκολη, γρήγορα και ασφαλή εξυ-
πηρέτηση από όπου και αν βρί-
σκονται.

Contact Pay
Ένα από τα σημαντικότερα ερ-

γαλεία στη διάθεση των πελατών
είναι το Contact Pay στο αναβαθ-
μισμένο Hellenic Bank Mobile
App, το οποίο κάνει τις καθημε-

ρινές συναλλαγές με το κινητό
τόσο απλές όσο η αποστολή ενός
μηνύματος. Πλέον ο χρήστης μπο-
ρεί να αποστείλει ή να λάβει χρή-
ματα από και προς τις αποθηκευ-
μένες επαφές του κινητού του,
από και προς λογαριασμούς της
Ελληνικής Τράπεζας. Με νέο φι-
λικό και ξεκάθαρο σχεδιασμό και
ενσωματωμένα βιομετρικά χαρα-
κτηριστικά το νέο Mobile App της
Ελληνικής Τράπεζας προσφέρει
μια πραγματικά εύκολη τραπεζική
εμπειρία. Σε λίγα δευτερόλεπτα
ο χρήστης έχει πρόσβαση στους
λογαριασμούς του, στις κάρτες
και στις συναλλαγές του, ενώ με
απλά βήματα μπορεί να μεταφέρει
χρήματα, να πραγματοποιήσει τις
πληρωμές που επιθυμεί και να
εξοφλήσει λογαριασμούς κοινής
ωφελείας. 

Σε ρυθμούς online banking
Μέσω του Hellenic Bank Web

Banking οι πελάτες μπορούν, με-

ταξύ άλλων, να μεταφέρουν δω-
ρεάν μέχρι €1000 σε χώρες της
Ευρώπης (SEPA), να μάθουν και
να εκτυπώσουν το ΙΒΑΝ τους, να
πληρώσουν λογαριασμούς κοινής
ωφελείας, να ανακτήσουν το PIN
του ή να παγοποιήσουν προσω-
ρινά την κάρτα τους, να παραγ-
γείλουν βιβλιάρια επιταγών, να
αιτηθούν τη δημιουργία λογαρια-
σμών, δάνειων και ασφαλιστικών
προϊόντων κ.ά. 

Επίσης, οι κάτοχοι καρτών Visa
και Mastercardτης Ελληνικής Τρά-
πεζας, μπορούν να πραγματοποι-
ούν πληρωμές ανέπαφα τοποθε-
τώντας το κινητό τους πάνω από
ένα τερματικό, μέσω της εφαρμο-
γής ApplePay (για iPhone) και Hel-
lenic Bank Wallet (για Android).

24/7 ΑΤΜ και εξοικείωση 
με τα εναλλακτικά κανάλια  

Το ευρύ δίκτυο ΑΤΜ νέας γενιάς
της Ελληνικής Τράπεζας καλύπτει
πέραν του  80% του όγκου των

τραπεζικών συναλλαγών, παρέ-
χοντας εξυπηρέτηση 24/7. Οι επι-
χειρηματικοί πελάτες έχουν τη
δυνατότητα κατάθεσης πολλαπλών
επιταγών μέσω των ΑΤΜ ή δωρεάν
υπηρεσία συλλογής επιταγών (co-
urier) από τα γραφεία τους. Επίσης,
υπάρχει η δυνατότητα κατάθεσης
μεγάλων ποσών στις «in lobby
ATM» και 11 μηχανές Cash 360
coin σε επιλεγμένα καταστήματα
σε όλη την Κύπρο.

Στο μεταξύ, με στόχο την απο-
συμφόρηση των ταμείων και την
άρτια εξυπηρέτηση των πελατών,
συνεχίζεται η εκπαίδευση των
πελατών με τα ψηφιακά κανάλια
εξυπηρέτησης. Στα Connect Cor-
ners εντός των καταστημάτων
οι πελάτες μπορούν να εκπαιδευ-
τούν στη χρήση των ψηφιακών
καναλιών για τη δική τους ταχύ-
τερη και ασφαλέστερη εξυπηρέ-
τηση, ελαχιστοποιώντας την
ανάγκη να επισκεφθούν κάποιο
κατάστημα.

Π
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Το Contact Pay, στο νέο
Mobile App της Ελληνι-
κής Τράπεζας, κάνει τις
καθημερινές συναλλα-
γές με το κινητό τόσο
απλές όσο η αποστολή
ενός μηνύματος.

To χάσμα που χωρίζει τις μικρές από τις μεγάλες επιχειρήσεις συνεχώς αυξάνεται.

<<<<<<<

Οι μικρομεσαίες επιχει-
ρήσεις θα πρέπει να
επενδύσουν σε τεχνολο-
γίες που θα τους επιτρέ-
ψουν να λειτουργήσουν
καλύτερα, διασφαλίζον-
τας την επαφή τους 
με τον καταναλωτή. 



Kυριακή 9 Μαΐου 2021Α Φ Ι Ε Ρ Ω Μ Α8 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Το Χρηματιστήριο πολύτιμο εργαλείο για την επιστροφή στην ανάπτυξη  
Του ΜΑΡΙΝΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗ 

Το ΧΑΚ είναι έτοιμο να ηγηθεί της
προσπάθειας για την επούλωση
των πληγών που αφήνει πίσω της
η πανδημία, στηρίζοντας την κυ-
πριακή επιχειρηματικότητα. 

Λαμβάνοντας υπόψιν το νέο
σκηνικό που διαμορφώθηκε και
τις δυσμενείς συνθήκες που προ-
έκυψαν τόσο διεθνώς, όσο ειδι-
κότερα και στην Κύπρο  κυρίως
λόγω των αρνητικών επιπτώσεων
της πανδημίας Covid-19, καθίστα-
ται πλέον ως επιτακτική αναγκαιό-
τητα η ανάπτυξη της χρηματιστη-
ριακής αγοράς στην Κύπρο σε
ακόμη πιο αποτελεσματική βάση,
η οποία να συνεισφέρει ουσιαστι-
κά στην ευρύτερη προσπάθεια
για προσέλκυση νέων επενδύσε-
ων, καθώς και στην επιχειρημα-
τική και οικονομική ανάπτυξη. Κι
αυτό σε μία περίοδο όπου οι πλεί-

στες εταιρείες από διάφορους κλά-
δους επιχειρηματικής δραστηριο-
ποίησης παρουσιάζουν σημαντι-
κές δυσκολίες και έχουν επηρεα-
στεί τα οικονομικά δεδομένα τους,
ενώ και οι βραχυπρόθεσμες του-
λάχιστον προοπτικές τους δεν εί-
ναι ευκρινείς.

Το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου
(ΧΑΚ) συνιστά ένα βασικότατο ερ-
γαλείο άντλησης νέων κεφαλαίων
και συνεπώς διοχέτευσης ρευστό-
τητας στις πιο παραγωγικές επεν-
δύσεις και επιβάλλεται να αναπτυχ-
θεί περαιτέρω και να χρησιμοποι-
ηθεί αναλόγως από τις εταιρείες
και τους επενδυτές. Η προοπτική
της εταιρικής ανάπτυξης μέσω του
ΧΑΚ προσδιορίζεται ως ακόμη πιο
επίκαιρη, σε μία περίοδο που ανα-
ζητείται το καταλληλότερο μοντέλο
για την ανάπτυξη της κυπριακής
οικονομίας, όπου πρόσθετα από
τους υφιστάμενους παραδοσιακούς
τομείς της οικονομίας μας, το επι-
χειρείν της χώρας καλείται να εστιά-
σει και σε νέους υγιείς τομείς οι-
κονομικής δραστηριότητας. Είναι
δε εκ των ων ουκ άνευ, ότι οποι-

οδήποτε νέο επενδυτικό πλαίσιο
τεθεί στο μέλλον σε εφαρμογή θα
πρέπει να χαρακτηρίζεται πρώτιστα
από διαφανείς διαδικασίες, αποτε-
λεσματικότητα και απολογισμό,
υπερβαίνοντας τα γνωστά προβλή-
ματα που είχαν παρουσιαστεί στο
παρελθόν. Η αξιοποίηση του ΧΑΚ
στο πλαίσιο αυτό, μπορεί να συμ-
βάλει με ουσιαστικό τρόπο στην
επίτευξη του στόχου αυτού. Η Κύ-
προς, που έχει θέσει ως πάγιο στόχο
της να διαδραματίσει και ως κρά-
τος-μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης
στο χρηματοοικονομικό τομέα ένα
σημαντικό περιφερειακό ρόλο, χρει-
άζεται οπωσδήποτε να διαθέτει
μία αποτελεσματική και ανεπτυγ-
μένη χρηματιστηριακή αγορά που
να μπορεί να συνεισφέρει στην
επιχειρηματική και οικονομική
ανάπτυξη της χώρας. 

Το ΧΑΚ είναι συνεπώς έτοιμο
για να ηγηθεί της προσπάθειας
προς επούλωση των πληγών που
αφήνει πίσω της η πανδημία, στη-
ρίζοντας την κυπριακή επιχειρη-
ματικότητα. Στο πλαίσιο αυτό, το
Χρηματιστήριο ανέλαβε ήδη σειρά

πρωτοβουλιών σ’ ένα πολυεπίπεδο
πλαίσιο. Μεταξύ άλλων αναφέρω
ότι στις αρχές Φεβρουαρίου με πρω-
τοβουλία του, συντόνισε σύσκεψη
οικονομικών φορέων σχετικά με
τα θέματα προσέλκυσης επενδύ-
σεων και εισαγωγής αναπτυξιακών
κινήτρων. Ακολούθως ορίστηκε ει-
δική ad-hoc Επιτροπή που επεξερ-
γάζεται την περίοδο αυτή πλαίσιο
εισηγήσεων - κινήτρων για την
ανάπτυξη. Πρόσφατα το ΧΑΚ συμ-
μετείχε σε διευρυμένη σύσκεψη
που συγκάλεσε ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας για την επανεκκίνηση
της οικονομίας και ακολούθως υπέ-
βαλε εκτενές υπόμνημα του προς
την κυβέρνηση με συγκεκριμένες
εισηγήσεις. Επιπλέον, εντατικοποιεί
την ενημερωτική εκστρατεία του
για παράθεση των αγορών και πλε-
ονεκτημάτων που προσφέρονται
μέσω του ΧΑΚ. Ταυτόχρονα, γίνεται
συντονισμός και με τα μέλη του
ΧΑΚ και τις εισηγμένες εταιρείες,
για την ανάπτυξη του θεσμού.  Πρό-
σθετα, προωθούνται σειρά άλλων
αναπτυξιακών δράσεων, μεταξύ
αυτών και ο στρατηγικός σχεδια-

σμός του ΧΑΚ σε συνεργασία με
το υπουργείο Οικονομικών για την
αποκρατικοποίηση του Χρηματι-
στηρίου.  

Από το Χρηματιστήριο προσφέ-
ρεται σήμερα ένα ευρύ φάσμα αγο-
ρών, προϊόντων και υπηρεσιών,
προς εξυπηρέτηση αντίστοιχων
στρατηγικών - εταιρικών επιλογών
σε ανταγωνιστικό κόστος και με
ευελιξία. Εξετάζει διαρκώς νέες επι-
χειρηματικές ανάγκες ως αυτές προ-
κύπτουν, καθώς και την εκάστοτε
διεθνή πρακτική, προσπαθώντας
να προσαρμόζεται ανάλογα.  Επι-
πλέον, αξιοποιώντας τις υποδομές
και την τεχνολογία, προσφέρει στις
εταιρείες - επενδυτές μια σειρά υπη-
ρεσιών, πέραν των χαρακτηριζό-
μενων ως παραδοσιακών του. Έχει
επίσης επενδύσει στο μετοχικό κε-
φάλαιο του Χρηματιστηρίου Ενέρ-
γειας της Ελλάδας και εξετάζει επι-
λογές για την περαιτέρω δραστη-
ριοποίηση του, στον σημαντικό το-
μέα της ενέργειας.    

Μέσω του ΧΑΚ παρέχονται ορι-
σμένα σημαντικά χαρακτηριστικά
και πλεονεκτήματα, που θεωρώ ότι

είναι χρήσιμο να αναφερθούν:
• Το ΧΑΚ λειτουργεί μέσα σ΄

ένα επαρκές κανονιστικό πλαίσιο
βάσει των ευρωπαϊκών προτύπων
και οδηγιών και εποπτεύεται από
την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, με
ακρογωνιαίο λίθο λειτουργίας του
την πλήρη διαφάνεια.  

• Οι εταιρείες υποχρεούνται
πριν και κατά τη διάρκεια εισαγω-
γής τους στο ΧΑΚ σε διαφάνεια και
σε διαρκή πληροφόρηση των επεν-
δυτών. 

• Το ΧΑΚ παρέχει καθημερινά
μηχανισμό διαμόρφωσης των τιμών
των εισηγμένων αξιών, καθώς και
δυνατότητα εισόδου και εξόδου
των επενδυτών στην αγορά.

• Οι εισηγμένες εταιρείες (υπο-
χρεωτικά στη ρυθμιζόμενη αγορά
του ΧΑΚ αναλόγως της κατηγοριο-
ποίησης τους) εφαρμόζουν τον κώ-
δικα εταιρικής διακυβέρνησης.

• Μέσω της εισαγωγής στο ΧΑΚ

παρέχεται αναγνωρισιμότητα, κύ-
ρος, καταξίωση και προστιθέμενη
αξία στις εισηγμένες εταιρείες. 

• Για την απόκτηση εισηγμένων
αξιών στο ΧΑΚ, οι επενδυτές ελέγ-
χονται από πιστοποιημένα μέλη
και θεματοφύλακες του ΧΑΚ, οι
οποίοι υποχρεούνται να εφαρμό-
ζουν πλήρως όλες τις πρόνοιες ελέγ-
χου προέλευσης χρημάτων προς
επένδυση («AML»), καθώς και της
γνώσης του πελάτη («ΚYC»).

Το Χρηματιστήριο προβαίνει σε
διάφορες ενέργειες για την προ-
σέλκυση νέων εταιρειών που θα
προσδώσουν αυξημένο επενδυτικό
ενδιαφέρον. Θεωρούμε ότι θα πρέ-
πει να διευρυνθεί το προσφερόμενο
προϊόν του ΧΑΚ με την εισαγωγή
νέων εταιρειών αξιόλογου μεγέθους,
ικανοποιητικής κερδοφορίας και
μερισματικής απόδοσης, οι οποίες
δεν είναι σήμερα εισηγμένες στο
Χρηματιστήριο και συνεπώς οι αγο-
ρές του να καταστούν ακόμη πιο
ελκυστικές για τους επιχειρηματίες
και τους επενδυτές. Στο πλαίσιο
αυτό καταβάλλονται στοχευμένες
προσπάθειες, ώστε: 

• Να αναπτυχθεί η αγορά κρα-
τικών ομολόγων μέσω της εισαγω-
γής τους στο ΧΑΚ. 

• Να συμπληρωθεί πλήρως το
φορολογικό καθεστώς για την αγο-
ρά εταιρικών ομολόγων, ώστε να
δοθεί ώθηση για να αναπτυχθεί
και στην Κύπρο αυτή η σημαντική
αγορά διεθνώς.

• Να δοθούν φορολογικά κίνη-
τρα για την εισαγωγή νέων εται-
ρειών στο ΧΑΚ και για την προ-
σέλκυση νέων επενδύσεων (το ΧΑΚ
υπέβαλε ήδη σχετικές εισηγήσεις).

• Να μπορεί να διαδραματίσει
το ΧΑΚ ακόμη πιο κομβικό ρόλο
στην επανεκκίνηση της οικονομίας,
σε συνάρτηση με την αξιοποίηση
πόρων που αντιστοιχούν στην Κύ-
προ από το σχέδιο Ανάκαμψης και
Ανθεκτικότητας (RRF) της Ε.Ε. Το
Χρηματιστήριο μπορεί να συνει-
σφέρει αποτελεσματικά για σκο-
πούς βέλτιστης αξιοποίησης πόρων
του σχεδίου αυτού, με διαφάνεια
και απολογισμό. 

Αναφορικά με την αποκρατικο-
ποίηση του ΧΑΚ, σημειώνεται ότι
αυτή την περίοδο υλοποιείται σχε-
τική απόφαση του υπουργικού συμ-
βουλίου και εντός του 2022 προ-
βλέπεται να ολοκληρωθεί η ουσια-
στικότατη αυτή εξέλιξη για το ΧΑΚ.
Σκοπός είναι η εξεύρεση ενός στρα-
τηγικού επενδυτή - εγνωσμένο χρη-
ματιστήριο του εξωτερικού, που
θα προσδώσει προστιθέμενη αξία
στο ΧΑΚ, ώστε να αναπτυχθεί πε-
ραιτέρω ο χρηματιστηριακός θε-
σμός. Μέσω αυτής της αλλαγής θα
αποκτήσει πιο διευρυμένη ευελιξία,
τεχνογνωσία και προσαρμοστικό-
τητα στις εκάστοτε μεταβαλλόμενες
συνθήκες, λειτουργώντας στη βάση
ιδιωτικοοικονομικών κριτηρίων.

Το ΧΑΚ προσαρμόζει διαρκώς
τις αγορές, προϊόντα και υπηρεσίες
του, για να εξυπηρετεί τις διαρκώς
μεταβαλλόμενες επιχειρηματικές
- επενδυτικές ανάγκες. Χρειάζεται
την αναγκαία στήριξη από την πο-
λιτεία και τους επιχειρηματικούς
φορείς, ώστε να ενταχθεί στο χάρτη
του οικονομικού σχεδιασμού - ανά-
πτυξης κατά τα προσεχή χρόνια,
αποκτώντας περίοπτη θέση σ’ αυ-
τόν, ως ισχύει παγκοσμίως. Αυτό
το όραμα θα πρέπει να καταστεί
πλέον ένας σημαντικός εθνικός
στόχος, που θα ωθήσει αναμφίβολα
στην επιτυχία της προσπάθειας
για επαναφορά στην οικονομική
κανονικότητα, στη σταθερότητα
και στην εκ νέου ανάπτυξη της οι-
κονομίας. 

Ο κ. Μαρίνος Χριστοδουλίδης είναι
πρόεδρος του ΧΑΚ.

Του ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 
Ε. ΑΓΚΑΣΤΙΝΙΩΤΗ 

Το εμβόλιο δημιουργεί την αισιο-
δοξία ότι μέσα στο 2021 η επι-
στροφή στην κανονικότητα μπορεί
να είναι εφικτή. Η επούλωση των
πληγών που θα αφήσει η περιπέ-
τεια του κορωνοϊού με τα σωστά
και αναγκαία μέτρα στην οικονο-
μία, αποτελούν τον βασικό στόχο
για να μπούμε σε ράγες ανάπτυ-
ξης.

Σίγουρα η επόμενη μέρα της
πανδημίας θα είναι πολύ δύσκολη
για τις επιχειρήσεις. Οι πολλές
πληγές και τα μεγάλα προβλήματα
που επέφερε η πανδημία δεν μπο-
ρούν να ξεπεραστούν αμέσως μόλις
περάσει ο υγειονομικός κίνδυνος
του ιού. Υπάρχουν επιχειρήσεις
που είναι εκτός λειτουργίας εδώ
και ένα χρόνο, άλλες είναι υπό
αναστολή εργασιών και άλλες ανοι-
γοκλείνουν ανάλογα με τα ιατρικά
πρωτόκολλα. Τα ίδια ισχύουν και
για πολλούς εργαζόμενους, άλλοι
εργάζονται με τηλεργασία και άλλοι
καθόλου. Όλα αυτά σημαίνουν ότι
το επιχειρηματικό περιβάλλον
είναι ναρκοθετημένο, οι επιχει-
ρήσεις εκτεθειμένες και τα εισο-
δήματα όλων μειωμένα ή ανύπαρ-
κτα για πολλούς μήνες. Αν δεν με-
σολαβούσαν τα προγράμματα στή-
ριξης και τα ειδικά σχέδια της κυ-
βέρνησης, για τα οποία το Κυπρια-
κό Εμπορικό και Βιομηχανικό Επι-
μελητήριο (ΚΕΒΕ) διαδραμάτισε
πρωταγωνιστικό ρόλο, ίσως σή-
μερα να μιλούσαμε για πλήρη διά-

λυση του οικονομικού ιστού της
χώρας. 

Αυτή τη στιγμή βρισκόμαστε
σε μια άλλη φάση, όπου οι προ-
κλήσεις μπροστά μας είναι μεγάλες.
Τώρα, θα πρέπει να σχεδιάσουμε
την επόμενη μέρα, να εξέλθουμε
της κρίσης και να δημιουργήσουμε
τις προοπτικές για ανάπτυξη. Κατά
τη γνώμη του ΚΕΒΕ για να πετύ-
χουμε τον στόχο της ανασύνταξης
θα πρέπει να κινηθούμε σε δύο
κατευθύνσεις. Η πρώτη αφορά τον
πλήρη υγειονομικό έλεγχο της
πανδημίας που θα επιτευχθεί με
τη διεύρυνση και την επιτάχυνση
του εμβολιαστικού προγράμματος

και την πιστή τήρηση των υγει-
ονομικών μέτρων και περιορισμών.
Η δεύτερη αφορά τη λήψη των
σωστών και αναγκαίων μέτρων
στην οικονομία, ώστε να επανέλ-
θουμε στην κανονικότητα. 

Επικεντρωνόμενοι στο μέρος
που αφορά την οικονομία, πι-
στεύουμε ότι πέραν των πακέτων

στήριξης που βρίσκονται σε εφαρ-
μογή, η κυβέρνηση θα πρέπει να
εκπονήσει ένα έκτακτο σχέδιο
δράσης που να καλύπτει όλους
τους τομείς οικονομικής δραστη-
ριότητας. Το σχέδιο αυτό πρέπει
να περιλαμβάνει τόσο εξοικονο-
μήσεις δαπανών για το κράτος,
όσο και στοχευμένες κινήσεις προς

την οικονομία. Ειδικότερα, το ΚΕΒΕ
εισηγείται:

• Άμεση ψήφιση του σχεδίου
παραχώρησης κρατικών εγγυή-
σεων για παροχή της αναγκαίας
ρευστότητας στις επιχειρήσεις.

• Διασφάλιση της αποτελεσμα-
τικής και αποδοτικής λειτουργίας
της κρατικής μηχανής η οποία, με

εξαίρεση κάποια τμήματα της,
υπολειτουργεί σοβαρά.

• Μέγιστη δυνατή αξιοποίηση
των κονδυλίων του ταμείου Ανά-
καμψης και Αυθεντικότητας στους
τομείς της πράσινης ανάπτυξης
και του ψηφιακού μετασχηματι-
σμού.

• Άμεσο περιορισμό των μη
παραγωγικών δαπανών του κρά-
τους και αύξηση των δημοσίων
επενδύσεων για έργα ανάπτυξης.

• Άμεση προώθηση των ανα-
γκαίων μεταρρυθμίσεων.

• Πάταξη της γραφειοκρατίας,
τουλάχιστον στους τομείς που
έχουν σχέσεις με την ανάπτυξη.

• Παροχή φορολογικών και άλ-
λων κινήτρων για την επιχειρη-
ματικότητα.

• Βελτίωση του επιχειρηματι-
κού περιβάλλοντος.

• Τόνωση των παραδοσιακών
τομέων της οικονομίας (πχ. του-
ρισμός, ακίνητα), που αποδεδειγ-
μένα δημιουργούν γρήγορα νέα
εισοδήματα.

• Προώθηση των νέων τομέων
της οικονομίας, όπως είναι η έρευ-
να, η καινοτομία, η υγεία, η εκ-
παίδευση.

Επιπρόσθετα, το σχέδιο αυτό
πρέπει να έχει ειδικές πρόνοιες
για εμπλουτισμό του τουριστικού
μας προϊόντος, ενίσχυση των εξα-
γωγών, προώθηση των ξένων επεν-
δύσεων και προώθηση της οικο-
νομικής διπλωματίας. 

Μόνο αν κινηθούμε πάνω σ’
αυτές τις γραμμές, θα μπορέσουμε
έγκαιρα και αποτελεσματικά να

διέλθουμε από τις συμπληγάδες
της κρίσης. Μόνο αν κινηθούμε
συντονισμένα και με πρόγραμμα
θα καταφέρουμε να ξεπεράσουμε
την κρίση και να μπούμε σε ράγες
ανάπτυξης. Μόνο, αν συνεργα-
στούμε όλοι μαζί θα μπορέσουμε
να αλλάξουμε τα δεδομένα. Η επό-
μενη μέρα της πανδημίας δεν θα
είναι εύκολη. Χρειάζεται προσπά-
θεια, έμπνευση και τόλμη. Οφεί-
λουμε να αναλάβουμε πρωτοβου-
λίες και να σηκώσουμε τα μανίκια
πάνω. 

Το ΚΕΒΕ, το οποίοα πάντα πρω-
ταγωνιστεί στις προσπάθειες ανα-
σύνταξης της οικονομίας, καλεί
όλους σε συστράτευση και συγ-
χρονισμό για να μπορέσουμε να
κερδίσουμε κι αυτό το στοίχημα.
Πρέπει όλοι να βάλουμε τους ώμους
μας από κάτω για να δημιουργή-
σουμε τις προοπτικές ανάκαμψης
και ανάπτυξης. Ως πρόεδρος της
μεγαλύτερης επιχειρηματικής ορ-
γάνωσης της Κύπρου, δηλώνω ευ-
θαρσώς ότι ο επιχειρηματικός κό-
σμος θα πράξει και πάλι το καθή-
κον του. Θα σηκώσει γη και ουρανό
για να επανέλθει η οικονομική
ανάπτυξη στον τόπο. Αναμένουμε
και από όλους τους άλλους φορείς
να συγχρονιστούν και να συστρα-
τευθούν μαζί μας. Η επόμενη μέρα
της πανδημίας πρέπει να βρει την
Κύπρο δυνατή και ισχυρή για να
μπορέσει να υπάρχει ελπίδα για
το μέλλον.

Ο κ. Χριστόδουλος Ε. Αγκαστινιώτης
είναι πρόεδρος του ΚΕΒΕ.

<<<<<<<

Η προοπτική της εταιρι-
κής ανάπτυξης μέσω
του ΧΑΚ είναι ακόμη πιο
επίκαιρη, σε μία περίο-
δο που αναζητείται το
καταλληλότερο μοντέ-
λο για την ανάπτυξη της
κυπριακής οικονομίας.

<<<<<<<

Το ΧΑΚ μπορεί να συ-
νεισφέρει αποτελεσμα-
τικά για σκοπούς βέλτι-
στης αξιοποίησης πό-
ρων του σχεδίου Ανά-
καμψης και Ανθεκτικό-
τητας της Ε.Ε. με διαφά-
νεια και απολογισμό. Αυτή την περίοδο υλοποιείται απόφαση του υπουργικού συμβουλίου και εντός του 2022 προβλέπεται να

ολοκληρωθεί η αποκρατικοποίηση του ΧΑΚ.

Σχέδιο δράσης με στοχευμένες κινήσεις για την επόμενη μέρα

<<<<<<<

Μόνο αν κινηθούμε
συντονισμένα και με
πρόγραμμα θα καταφέ-
ρουμε να ξεπεράσουμε
την κρίση. Μόνο αν συ-
νεργαστούμε όλοι μαζί
θα μπορέσουμε να αλ-
λάξουμε τα δεδομένα.  

Η επόμενη μέρα δεν θα είναι εύκολη. Πρώτη προτεραιότητα είναι η
συνεχιζόμενη στήριξη επιχειρήσεων και εργαζομένων. 
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΚΑΜΜΑ 

Η αβεβαιότητα αποτελεί ίσως τη
μεγαλύτερη πρόκληση που σήμερα
αντιμετωπίζει η παγκόσμια οικο-
νομία, η κυπριακή και ο χρημα-
τοπιστωτικός τομέας. Πρέπει να
διαχειριστούμε και να σχεδιάσουμε
βάσει και των εμπειριών που έχουν
αποκτηθεί, με λογική και εμπει-
ρογνωμοσύνη προς όφελος των
επόμενων γενιών του τόπου.  

Υπό το πρίσμα της πανδημίας
και προσεγγίζοντας το κεφάλαιο
των προκλήσεων και των προοπτι-
κών για τον τραπεζικό τομέα της
χώρας μας, έχουμε δύο βασικά ση-
μεία για το κάθε πεδίο το οποίο
εξετάζουμε. Πρώτον, το κυριότερο
μάθημα που μας έχει δώσει η παν-
δημία είναι πως δεν υπάρχει κα-
νένα περιθώριο για ασφαλείς εκτι-
μήσεις ούτε σε επίπεδο επιδημιο-
λογικών δεδομένων και ακόμη πε-
ρισσότερο για το πώς η οικονομία
μπορεί να κινηθεί κατά τους επό-
μενους μήνες. Η οξεία κατάσταση
αβεβαιότητας αποτελεί ίσως τη
μεγαλύτερη πρόκληση που σήμερα
αντιμετωπίζει η παγκόσμια οικο-
νομία, η κυπριακή και συνεπώς ο
χρηματοπιστωτικός τομέας. 

Ταυτόχρονα, οι τελευταίοι 12
μήνες έχουν εκτοξεύσει τη χρήση
ψηφιακών μέσων, τεχνολογιών
και λύσεων τόσο από τους πολίτες,
όσο και από το δημόσιο και τις
επιχειρήσεις. Αυτή η τάση, η οποία
στη συνέχεια έγινε κατάκτηση για
την κοινωνία μας, αποτελεί τη με-
γαλύτερη προοπτική για ακόμη
περισσότερες ψηφιακές επιλογές,
οι οποίες θα διευρύνουν την πα-
ραγωγικότητα, την ανταγωνιστι-
κότητα της οικονομίας και τις προ-
οπτικές ανάπτυξής της. 

Από την πολύμηνη περιπέτειά
μας στην πανδημία υπάρχουν και
κάποια ειδικά πεδία τα οποία σε
μια ανάλυση είναι καλό να συνυ-
πολογίζονται, προκειμένου οι εκτι-
μήσεις μας να είναι ακριβείς στον

μεγαλύτερο δυνατό βαθμό. Για τον
τραπεζικό κλάδο ειδικότερα, μια
πολύ βασική πρόκληση που δη-
μιουργείται αφορά τη διαχείριση
των επιπτώσεων της πανδημίας,
κυρίως σε σχέση με σημαντικούς
για την οικονομία τομείς όπως ο
τουρισμός και συνδεδεμένοι με
αυτόν κλάδοι. Η επιβράδυνση στην
οικονομική δραστηριότητα από

τα μέτρα για περιορισμό της εξά-
πλωσης του κορωνοϊού, επιδρά
αρνητικά στις θέσεις εργασίας,
πιθανώς στις απολαβές του εργα-
τικού δυναμικού και στη διάθεση
ή και τη δυνατότητα -πλέον- για
κατανάλωση, μεγάλες αγορές ή
επενδύσεις από επιχειρήσεις και
νοικοκυριά. 

Την ίδια ώρα, οι τράπεζες κα-
λούνται να χειριστούν όγκο μη
εξυπηρετούμενων δανείων (ΜΕΔ)
που για χρόνια υφίστανται στον
εγχώριο χρηματοπιστωτικό κλάδο.
Στα θετικά βέβαια εντάσσεται η
καταρχήν εικόνα που προκύπτει
από το τέλος του μορατόριουμ δό-
σεων δανείων, μια εικόνα που αφή-
νει θετικά μηνύματα για το μέλλον
αφού οι πλείστοι δανειολήπτες
έχουν επανέλθει σε τροχιά απο-
πληρωμής των υποχρεώσεών τους.
Ταυτόχρονα, η καλή εικόνα που

εκ πρώτης βλέπουμε στις δανειακές
συμβάσεις που τέθηκαν υπό τις
πρόνοιες του σχετικού νόμου και
διατάγματος, αποδεικνύει και τον
ρόλο που διαδραμάτισαν οι τρά-
πεζες σε αυτή την κρίση, ως βα-
σικός κρίκος στην αλυσίδα των
παραγόντων αποκλιμάκωσης της
κρίσης και όχι επιδείνωσής της. 

Εκτός των προαναφερθεισών
συνθηκών και παραμέτρων, βρι-
σκόμαστε και σε μια περίοδο η
οποία ενέχει άλλες, ειδικές προ-
κλήσεις. Οι βουλευτικές εκλογές
του ερχόμενου Μαΐου και σαφώς
η προεκλογική περίοδος που δια-
νύουμε, αποτελούν συγκυρίες οι
οποίες ωθούν κομμάτι του πολι-
τικού διαλόγου προς λαϊκίστικες
προσεγγίσεις, οι οποίες θέτουν σε
κίνδυνο  τη χρηματοπιστωτική
σταθερότητα και κατ’ επέκταση
τις προοπτικές της κυπριακής οι-

κονομίας. Για αυτόν ακριβώς τον
λόγο συχνά αναφερόμαστε στην
ανάγκη για επικράτηση της νη-
φαλιότητας και στην ψήφιση νο-
μοθεσιών, τροπολογιών ή άλλων
ρυθμίσεων, οι οποίες να μη δημι-
ουργούν ανταγωνιστικά μειονε-
κτήματα ή άλλες δυσκολίες στο
εγχώριο χρηματοπιστωτικό σύ-
στημα σε σχέση με το τι επικρατεί
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Σαφώς, οι προκλήσεις αποτε-
λούν κομμάτι της κανονικότητας
για την οικονομία και τις τράπεζες
ειδικότερα. Αυτό που έχει σημασία
είναι να πετυχαίνουμε να τις αν-
τιμετωπίζουμε και να επαναπροσ-
διορίζουμε την κατεύθυνσή μας
προς την οικονομική ανάπτυξη
και την κοινωνική ευημερία. Βέ-
βαια, για να σχεδιάσουμε το μέλλον
θα πρέπει πρώτα να διαπιστώσου-
με όσα έχουμε επιτύχει τους τε-

λευταίους μήνες και μάλιστα σε
μια περίοδο με μεγάλες δυσκολίες,
απότοκα της πανδημίας. Πολύ
απτό παράδειγμα αποτελεί η ρα-
γδαία ψηφιακή προσαρμογή την
οποία ευρύτερα η κυπριακή κοι-
νωνία εφαρμόζει. Η χώρα μας κα-
τάφερε σε μεγάλο βαθμό να αξιο-
ποιήσει τεχνολογικές και ψηφιακές
λύσεις για εργασία, επικοινωνία,
εξασφάλιση διαφόρων υπηρεσιών
και πληροφόρησης, ή ακόμη και
για παροχή εκπαίδευσης ή και
υπηρεσιών υγείας. Για να έχουν
όμως ουσιαστικό αποτέλεσμα τα
επιτεύγματα του τελευταίου χρό-
νου, επιβάλλεται να συνεχίσουμε
την προσπάθεια για να καταστή-
σουμε ψηφιακά αναβαθμισμένη
τη χώρα, η οποία μπορεί να απο-
κομίσει πολύ σημαντικά οφέλη
στο επίπεδο της παραγωγικότητας
και της ανταγωνιστικότητας. 

Για το τέλος έχω κρατήσει ένα
σημείο, το οποίο αν και εκφεύγει
της οικονομικής ανάλυσης είναι
ιδιαιτέρως σημαντικό και αφορά
στη λειτουργία όλων μας εντός
πνεύματος σύνεσης, συνεργασίας,
αλληλοκατανόησης και στα πλαί-
σια ουσιαστικού και συνεπώς πα-
ραγωγικού διαλόγου. Με αυτό το
πνεύμα σήμερα καλούμαστε να
συζητήσουμε και να διαμορφώ-
σουμε νομοθετικές ρυθμίσεις που
θα διευρύνουν τις προοπτικές ανά-
πτυξης της χώρας μας. Η παραγωγή
πολιτικής είναι επιθυμητό να εστιά-
σει άμεσα  στα χρόνια που ακο-
λουθούν και ακόμη περισσότερο
στο μέλλον που πρέπει να διαχει-
ριστούμε και να σχεδιάσουμε, βά-
σει και των εμπειριών που έχουν
αποκτηθεί, με λογική και εμπει-
ρογνωμοσύνη προς όφελος των
επόμενων γενιών του τόπου. Δεν
υπάρχει πλέον καμία δικαιολογία
για επανάληψη λαθών. 

Ο κ. Μιχάλης Καμμάς είναι γενικός
διευθυντής του Συνδέσμου Τραπεζών
Κύπρου.

Συνεργασία και ψηφιοποίηση οι απαντήσεις στις προκλήσεις

LANITIS GROUP

Εγρήγορση και
ευελιξία στον
επιχειρηματικό
σχεδιασμό
Ο επιχειρηματικός κόσμος σε όλο
τον πλανήτη είναι αναγκασμένος
να λειτουργεί σε μία κατάσταση
πρωτόγνωρη και σε μία νέα και
ρευστή καθημερινότητα που τα
δεδομένα μεταβάλλονται συνεχώς.
Βρισκόμαστε όλοι σε στάση ανα-
μονής αλλά ταυτόχρονα και εγρή-
γορσης, σχετικά με το ποιες θα
είναι οι συνθήκες στο άμεσο και
μεσοπρόθεσμο μέλλον και πώς
θα πρέπει να δράσουμε. 

Στον Όμιλο Λανίτη, από τις
πρώτες μέρες εκδήλωσης του ιού
και της μετεξέλιξής του αργότερα
σε πανδημία, τοποθετήσαμε στην
κορυφή των προτεραιοτήτων μας
την υγεία και την ασφάλεια του
προσωπικού και των οικογενειών
τους, των συνεργατών και των
πελατών μας. Παράλληλα, προ-
σπαθήσαμε να διαχειριστούμε
την επιχειρηματική και επενδυ-
τική δραστηριότητα του Ομίλου
μέσα σε ένα νέο, δυσμενές και
ρευστό οικονομικό περιβάλλον.
Από την πρώτη στιγμή είμαστε
σε συνεχή εγρήγορση, παρακο-
λουθώντας και μετρώντας το
πραγματικό μέγεθος της άμεσης
αλλά και έμμεσης οικονομικής
επίδρασης της πανδημίας. Στη
συνέχεια ξεκινήσαμε το σχεδια-
σμό της διαχείρισης και της ανα-
προσαρμογής των επιχειρηματι-
κών μας πλάνων. Ένας σχεδια-
σμός ο οποίος αναγκαστικά ανα-
προσαρμόζεται συνεχώς, αφού
οι ρευστές συνθήκες του οικονο-

μικού περιβάλλοντος είναι το κύ-
ριο χαρακτηριστικό της εποχής.
Σε αυτή την ιδιαίτερη στιγμή
εστιάζουμε επίσης την προσοχή
και τις προσπάθειές μας, στη δια-
τήρηση και ενίσχυση της διαχρο-
νικής εμπιστοσύνης που έχουν
προς τον Όμιλο οι ξένοι επενδυτές
και οι συνεργάτες μας. 

Οι Κύπριοι επιχειρηματίες απο-
δείξαμε πολλές φορές στο πρό-
σφατο παρελθόν, ότι με σκληρή
και σωστή δουλειά, σύνεση και
όραμα τα καταφέρνουμε. Επομέ-
νως και αυτή τη φορά, εφαρμό-
ζοντας στρατηγικές που τις χα-
ρακτηρίζουν η εγρήγορση, η ευε-
λιξία και η προσαρμοστικότητα,
θα δουλέψουμε ξανά για να συν-

δράμουμε και εμείς στην επανα-
φορά της οικονομίας του τόπου
μας σε πορεία ανάπτυξης. 

Διαχρονικά πρωταγωνιστές στην
κυπριακή οικονομία και κοινωνία

Ο Όμιλος Λανίτη ιδρύθηκε στα
τέλη του 19ου αιώνα και αποτελεί
έναν από τους πιο σημαντικούς
επιχειρηματικούς οργανισμούς
στην Κύπρο. Βασισμένο στις αξίες
του -αξιοπιστία, ακεραιότητα, ποι-
ότητα, κοινωνική προσφορά- ο
Όμιλος διαχρονικά έχει πρωτο-
ποριακό ρόλο στους τομείς που
δραστηριοποιείται, συμμετέχοντας
ενεργά τόσο στην οικονομική όσο
και στη κοινωνική ζωή της χώρας. 

Δραστηριοποιείται σε διάφο-

ρους επιχειρηματικούς τομείς
όπως τις κατασκευές (Cybarco
Contracting), την ανάπτυξη γης
και ακινήτων (Cybarco Develop-
ment), τις αναπτύξεις γκολφ και
μαρίνων (Lanitis Farm, Limassol
Greens, Limassol Marina) τις του-
ριστικές και ταξιδιωτικές επιχει-
ρήσεις και την ξενοδοχειακή βιο-
μηχανία (Αmathus Public, Ama-
thus Corporation), την ψυχαγωγία
και τα εστιατόρια (Lanitis Enter-
tainment, Carob Mill Restaurants,
Fasouri Watermania Waterpark),
το εμπόριο και τις εισαγωγές πρώ-
των υλών (Lanitis Electrics, Lanitis
Aristophanous, Lanitis Gas), τις
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας (La-
nitis Energy, Conercon) κ.ά. 

Η Lanitis E.C. Holdings Ltd
είναι επενδυτική εταιρεία η
οποία λειτουργεί σαν τη μητρική
εταιρεία του Ομίλου. Διαθέτει
ένα διαφοροποιημένο χαρτοφυ-
λάκιο επενδύσεων μέσω θυγα-
τρικών και συνδεδεμένων εται-
ρειών. Ο κύριος ρόλος της περι-
λαμβάνει τον σχεδιασμό της
επενδυτικής στρατηγικής του
Ομίλου, τη διαμόρφωση των δια-
δικασιών και τον συντονισμό
δραστηριοτήτων των εταιρειών
του και ιδιαίτερα στους τομείς
της στρατηγικής, των χρηματο-
οικονομικών, της επικοινωνίας
και του ανθρώπινου δυναμικού.
Ο Όμιλος είναι επίσης γνωστός
για την ανθρωπιστική και κοι-

νωνική προσφορά του, κυρίως
στους τομείς του πολιτισμού,
της παιδείας και της υγείας.

Ίδρυμα Ευαγόρα & Κάθλην Λανίτη
Μη κερδοσκοπικός οργανισμός

που ιδρύθηκε το 2001 με σκοπό
τη διατήρηση της μνήμης του
Ευαγόρα και της Κάθλην Λανίτη
και τη συνέχιση της κοινωνικής
τους προσφοράς. Το Ίδρυμα ορ-
γανώνει και επιχορηγεί εκδηλώ-
σεις πολιτιστικού και εκπαιδευ-
τικού χαρακτήρα, οι οποίες προ-
βάλλουν τα ανθρώπινα επιτεύγ-
ματα. Αποτελεί τον θεσμό μέσω
του οποίου εκφράζεται η Εταιρική
Κοινωνική Ευθύνη των εταιρειών
του Ομίλου Λανίτη.
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Πλάτων Ε. Λανίτης, Πρόεδρος του
Ομίλου Λανίτη.

Αριστερά:
Το Trilogy
Seafront στη
Λεμεσό. 
Κάτω αρι-
στερά: Φω-
τοβολταϊκό
πάρκο από 
τη Lanitis
Energy.
Κάτω: Ενα
από τα εστια-
τόρια της 
Carob Mill
Restaurants
στη Λεμεσό
και το Olympic
Lagoon
Resort στην
Πάφο. 

<<<<<<<

Με ψηφιακά αναβαθμι-
σμένη τη χώρα 
αποκομίζουμε πολύ 
σημαντικά οφέλη
στο επίπεδο της παρα-
γωγικότητας και της 
ανταγωνιστικότητας. 

Για τον τραπεζικό κλάδο η διαχείριση των επιπτώσεων στον τουρισμό και οι συνδεδεμένοι με αυτόν κλάδοι είναι μια πολύ βασική πρόκληση. 
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Τις συμφωνίες με τις τράπεζες 
που θα «τρέξουν» τα δάνεια των 
12,7 δισ. ευρώ του Ταμείου Ανά-
καμψης για τις ιδιωτικές επενδύ-
σεις προετοιμάζει τώρα το επιτε-
λείο του αρμόδιου αναπληρωτή 
υπουργού Οικονομικών Θεόδω-
ρου Σκυλακάκη, ενώ παράλλη-
λα δρομολογεί τα επόμενα έργα 
που θα εντάξει στο Ταμείο και 
αφορούν την Κοινωνία της Πλη-
ροφορίας, το κτηματολόγιο και 
τα προγράμματα του υπουργεί-
ου Μετανάστευσης.

Για τα δάνεια του Ταμείου, ο 
κ. Σκυλακάκης έχει ήδη υπογρά-
ψει συμφωνία με την Ευρωπαϊ-
κή Τράπεζα Επενδύσεων και τον 
αντιπρόεδρό της Κρίστιαν Κέ-
τελ Τόμσεν. Η ΕΤΕπ, με βάση τη 
συμφωνία αυτή, θα αναλάβει τη 
διαχείριση επενδύσεων ύψους 
5 δισ. ευρώ, που αντιστοιχεί σε 
περίπου 2,5 δισ. ευρώ δάνεια. 
Θα ακολουθήσουν, σύμφωνα 
με πηγές από το υπουργείο Οι-
κονομικών, ανάλογες συμφωνί-
ες με την Ευρωπαϊκή Τράπεζα 
για την Ανασυγκρότηση και την 
Ανάπτυξη (EBRD), καθώς και με 
τις τέσσερις συστημικές ελλη-
νικές τράπεζες.

Μεγάλο ενδιαφέρον
Το επενδυτικό ενδιαφέρον εί-

ναι μεγάλο, μεταδίδουν από την 
κυβέρνηση. Είναι ενδεικτικό ότι 
ο κ. Σκυλακάκης είχε προχθές 
διαδικτυακή ενημερωτική συνά-
ντηση με εκπροσώπους περίπου 
40 γαλλικών επιχειρήσεων, την 
οποία οργάνωσε η ομοσπονδία 
εργοδοτών Γαλλίας (MEDEF) για 
να ενημερωθούν σχετικά με τις 
δυνατότητες επενδύσεων που 

υπάρχουν. Ανάλογες συναντή-
σεις έχουν γίνει και με άλλες 
χώρες, με πρωτοβουλία των πρε-
σβειών. Εκτός από τις ιδιωτικές 
επενδύσεις, που θα δανειοδοτη-
θούν, υπάρχει προοπτική επεν-
δυτικής συμμετοχής μέσω Σ∆ΙΤ, 

αλλά και ανάληψης προμηθειών 
εκ μέρους ιδιωτών. Ο κ. Σκυλα-
κάκης έκανε ειδική αναφορά στα 
κίνητρα που δίνει η κυβέρνηση 
για την αναστροφή του brain 
drain (μειωμένη φορολογία στο 
50% για 7 χρόνια), κάτι που μπο-
ρεί να βοηθήσει στην προσέλ-
κυση ικανών στελεχών από τις 
επιχειρήσεις που ενδιαφέρονται 
να επενδύσουν εδώ. Τα κίνητρα 
ισχύουν και για ξένους, εφόσον 
μεταφέρουν τη φορολογική τους 
κατοικία εδώ.

Μια ακόμη εκκρεμότητα 
προκειμένου να υλοποιηθούν 
τα σχέδια για τα δάνεια του 
Ταμείου Ανάκαμψης είναι να 

προσδιοριστούν λεπτομερώς τα 
κριτήρια επιλεξιμότητας των 
επενδύσεων: από τα 5 κριτή-
ρια έχουν ήδη προσδιοριστεί 
αυτά που αφορούν την ψηφι-
ακή και την πράσινη μετάβα-
ση και απομένουν αυτά για την 
εξωστρέφεια, την έρευνα και 
ανάπτυξη και τις εξαγορές και 
συγχωνεύσεις. 

Σε ό,τι αφορά τα έργα και τις 
μεταρρυθμίσεις που θα επιχορη-
γηθούν από τα 18,2 δισ. ευρώ 
των επιδοτήσεων του Ταμείου 
Ανάκαμψης, η προχρηματοδό-
τηση με εθνικούς πόρους έχει 
ξεκινήσει και τα πρώτα που πή-
ραν σειρά είναι τα tablets των 
μαθητών, το «Εξοικονομώ» και 
τα προγράμματα κατάρτισης. 
Στη συνέχεια, όπως αναφέρουν 
οι πληροφορίες, ετοιμάζονται 
τα έργα του κτηματολογίου, 
της Κοινωνίας της Πληροφο-
ρίας και του υπουργείου Μετα-
νάστευσης.

Ολα αυτά προϋποθέτουν ένα 
επιτελείο που θα δουλεύει και 
προς το παρόν η ειδική υπη-
ρεσία συντονισμού του Ταμεί-
ου Ανάκαμψης υπό τον κ. Νίκο 
Μαντζούφα αριθμεί 14 από τα 
προβλεπόμενα 40 άτομα, με με-
τατάξεις από άλλες υπηρεσίες 
του ∆ημοσίου. 

Εντός των επόμενων 10 ημε-
ρών θα προκηρυχθούν οι περί-
που 20 θέσεις που προβλέπονται 
για υπαλλήλους προερχόμενους 
από τον ιδιωτικό τομέα, ενώ θα 
συνεχιστεί και η στελέχωση και 
από το ∆ημόσιο. 

Επίσης, ετοιμάζεται το πλη-
ροφοριακό σύστημα διαχείρι-
σης που θα στηρίξει το Ταμείο 
και θα λειτουργεί σαν σύστημα 
project management.

Τα επόμενα έργα που θα ενταχθούν στο Ταμείο Ανάκαμψης αφορούν 
την Κοινωνία της Πληροφορίας, το κτηματολόγιο και τα προγράμματα 
του υπουργείου Μετανάστευσης.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Την ερχόμενη ∆ευτέρα 10 Μαΐου 
αναμένεται να ενεργοποιηθεί η 
πλατφόρμα υποβολής αιτήσεων 
των επιχειρήσεων εστίασης, στο 
πρόγραμμα επιδότησής τους για 
κεφάλαια που αφορούν την αγο-
ρά πρώτων υλών για την επανεκ-
κίνησή τους. 

Το συνολικό ποσό ανέρχεται 
στα 330 εκατ. ευρώ και σύμφω-
να με εκπροσώπους της κυβέρ-
νησης, αναμένεται να ενισχυθεί 
μία στις δύο (περίπου 34.000) 
επιχειρήσεις του κλάδου. Σύμ-
φωνα με δημοσιογραφικές πλη-
ροφορίες, το μέτρο αφορά όλες 
τις επιχειρήσεις, ακόμα και αυ-
τές που δραστηριοποιούνται με 
τη μέθοδο της δικαιόχρησης. 

Το μέγιστο ποσό ενίσχυσης 
έχει οριστεί στο 7% του συνολι-
κού τζίρου του 2019, ενώ δεν θα 
μπορεί να ξεπερνάει τις 100.000 
ευρώ και το συνολικό ποσό θα 
είναι μη επιστρεπτέο και ακα-
τάσχετο.

∆ικαίωμα ένταξης και χρη-
ματοδότησης θα έχουν οι επι-
χειρήσεις που:
• Παρουσιάζουν μείωση ετήσι-
ου τζίρου 2020 σε σχέση με το 
2019 μεγαλύτερο ή ίσο του 30%.
• Είναι υπόχρεες σε υποβολή πε-
ριοδικών δηλώσεων ΦΠΑ.
• Συστάθηκαν εντός του 2019 και 
για την πτώση του τζίρου υπο-
λογίζεται ίσος αριθμός ημερών 
λειτουργίας.
• Εκαναν έναρξη το 2019 αλλά 
δεν είχαν έσοδα μέσα στη χρο-
νιά, θα μπαίνουν αυτόματα στη 
δράση.
• Ανοιξαν το 2020, θα μπαίνουν 
αυτόματα στη δράση.

Οι αιτήσεις θα υποβληθούν 
μέσα από το Πληροφοριακό Σύ-
στημα Κρατικών Ενισχύσεων 
(ΠΣΚΕ) του υπουργείου Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων στη διεύ-

θυνση www.ependyseis.gr και 
θα γίνονται δεκτές μέχρι τις 31 
Ιουλίου 2021, με τις πρώτες εκτα-
μιεύσεις να αναμένονται, εφό-
σον η πλατφόρμα ανοίξει την 
ερχόμενη ∆ευτέρα, στα τέλη 
Μαΐου.

Να σημειωθεί ότι το ποσό της 
επιδότησης για κάθε επιχείρηση 
δεν θα μπορεί να υπερβαίνει το 
70% του αθροίσματος των πο-
σών των κωδικών 361, 363 και 
364 των περιοδικών δηλώσεων 
ΦΠΑ του 2021. Επίσης, δεν μπο-
ρεί να υπερβαίνει το 100% του 
αθροίσματος των ποσών που 
αναγράφονται στον κωδικό 367 
των περιοδικών δηλώσεων ΦΠΑ 
του 2021. 

Ο έλεγχος
Τέλος, οι επιχειρήσεις θα πρέ-

πει να αναλώσουν την επιχορή-
γηση μέχρι 31-12-2021. Ο έλεγχος 
θα γίνει με βάση τις περιοδικές 
δηλώσεις ΦΠΑ του 2021 και τα 
δηλωθέντα έξοδα.

Ξεκινούν οι αιτήσεις
για την επιδότηση
της εστίασης

Στον... πυρετό του Ταμείου
Ανάκαμψης το οικονομικό επιτελείο
Επαφές με τράπεζες και επενδυτές, ποια έργα «τρέχουν» και ποια δρομολογούνται

Προετοιμάζονται 
οι συμφωνίες 
με τις τράπεζες για 
τα δάνεια των 12,7 δισ. 
για τις ιδιωτικές 
επενδύσεις.

Ανοίγει τη ∆ευτέρα η πλατφόρμα 
υποβολής των αιτήσεων. 

Με θερμά λόγια μιλάει ο Βέρνερ 
Χόγιερ, πρόεδρος της Ευρωπα-
ϊκής Τράπεζας Επενδύσεων, για 
το ελληνικό Σχέδιο Ανάκαμψης 
και Ανθεκτικότητας. Η Ελλάδα 
πρόσφατα υπέγραψε μνημόνιο 
συνεργασίας με την ΕΤΕπ για τη 
διαχείριση 5 δισ. ευρώ από τους 
πόρους που αιτείται με το σχέδιο 
«Ελλάδα 2.0» από το Recovery and 
Resilience Facility (RRF).  

«Είμαστε ιδιαίτερα ευτυχείς 
και υπερήφανοι που θα συμμετά-
σχουμε στο “Ελλάδα 2.0”», δήλω-
σε στην «Κ» ο κ. Χόγιερ. «Η ελ-
ληνική κυβέρνηση έχει κάνει δύο 
πολύ σημαντικά βήματα. Πρώτον, 
θέλουν ισχυρή εμπλοκή του ιδιω-
τικού τομέα στην υλοποίηση του 
σχεδίου – και σε αυτό μπορούμε 
σίγουρα να φανούμε χρήσιμοι. 
Αλλωστε είναι κάτι που κάνου-
με στην Ελλάδα εδώ και χρόνια 
– ήμασταν εκεί πριν από την κρί-
ση, παραμείναμε κατά τη διάρ-

κεια της κρίσης και πέρυσι είχαμε 
μια χρονιά ρεκόρ όσον αφορά το 
ύψος χρηματοδότησης».

∆εύτερον, προσθέτει, «και επί-
σης πολύ σημαντικό: θα εκταμι-
ευθούν τεράστια ποσά από τον 
κοινοτικό προϋπολογισμό προς τα 
κράτη-μέλη. Είναι ζωτικό τα χρή-
ματα αυτά να δαπανηθούν συνε-
τά. Η ελληνική κυβέρνηση το κα-
τανοεί αυτό – γι’ αυτό βασίζεται 
στις ειδικές μας γνώσεις, ώστε να 
διασφαλίσει ότι θα γίνουν οι σω-
στές επενδύσεις. Κι αυτό το θεω-
ρούμε εξαιρετικά ενθαρρυντικό». 
Ο πρόεδρος της τράπεζας λέει ότι 
η Ελλάδα «ηγείται της κούρσας» 

για την αξιοποίηση των πόρων 
του RRF, αλλά αναφέρει ότι κι 
άλλα κράτη-μέλη έχουν ζητήσει 
τη συνδρομή της ΕΤΕπ στη δια-
χείριση των πόρων αυτών.   

Οπως εξηγεί ο Ζαν-Κριστιάν 
Λαλού, επικεφαλής δανειοδότη-
σης της τράπεζας, η Αθήνα ενδια-

φέρεται ειδικότερα για την τεχνο-
γνωσία της ΕΤΕπ στην ανάπτυξη 
χρηματοοικονομικών εργαλείων: 
«Μιλάμε για χρήση μέρους αυτών 
των κονδυλίων για τη δημιουρ-
γία επενδυτικών οχημάτων, είτε 
μέσω μετοχικών κεφαλαίων είτε 
μέσω πιστώσεων, σε θεματικά 

πεδία όπως η πράσινη οικονο-
μία, επενδύσεις σε καινοτόμες 
επιχειρήσεις κ.ο.κ.». Η ΕΤΕπ, ση-
μείωσε, ήδη συζητάει με την ελ-
ληνική πλευρά τα συγκεκριμένα 
εγχειρήματα επί των οποίων θα 
συνεργαστούν.

Ο κ. Χόγιερ και τα άλλα υψη-
λόβαθμα στελέχη της τράπεζας, 
κατά τα άλλα, μίλησαν για την 
πρόοδο που έχει επιτελεστεί στις 
εγκρίσεις συμβάσεων στο πλαί-
σιο του Πανευρωπαϊκού Ταμείου 
Εγγυήσεων (EGF), που ήταν εκ 
των τριών πυλώνων της αρχικής 
ευρωπαϊκής απάντησης στην οι-
κονομική κρίση πέρυσι τον Απρί-
λιο. Υπενθυμίζεται ότι στόχος του 
EGF ήταν η μόχλευση εθνικών εγ-
γυήσεων αξίας 25 δισ. ευρώ για 
την κινητοποίηση χρηματοδό-
τησης αξίας 200 δισ. ευρώ μέσω 
τραπεζών και επενδυτικών funds, 
κυρίως προς μικρές και μεσαίες 
επιχειρήσεις με υγιή θεμελιώδη 
που βρέθηκαν σε δυσχερή θέση 
εξαιτίας της πανδημίας.

Συνολικά, από τον περασμένο 

Οκτώβριο έχουν εγκριθεί συμ-
βάσεις αξίας 11,7 δισ. ευρώ – το 
48% των 24,4 δισ. σε εθνικές εγ-
γυήσεις που έχουν δοθεί από 22 
κράτη-μέλη.

Η εκτίμηση της ΕΤΕπ, βάσει 
πρότερης εμπειρίας (και ειδικά 
του Σχεδίου Γιούνκερ), είναι ότι 
το ποσό αυτό θα μεταφραστεί σε 
χρηματοδότηση αξίας 93,9 δισ. 
ευρώ. Οι συμβάσεις για τις οποίες 
έχουν μπει οι τελικές υπογραφές 
έχουν φτάσει τα 2,1 δισ. ευρώ, 
ποσό που εκτιμάται ότι θα φτά-
σει τα 5,8 δισ. στο τέλος Ιουνίου 
και τα 12,2 δισ. στο τέλος του κα-
λοκαιριού. Από τις μεγαλύτερες 
συμβάσεις που έχουν υπογραφεί 
έως σήμερα είναι με την Εθνική 
Τράπεζα, αξίας 1,085 δισ. ευρώ.

Οπως ανέφερε ο κ. Λαλού, 
βάσει του προσωρινού πλαισί-
ου (που θεσμοθετήθηκε εξαιτίας 
της πανδημίας) για τις κρατικές 
ενισχύσεις, θα πρέπει έως το τέ-
λος του 2021 να έχουν κλείσει οι 
συμβάσεις για περίπου το 60% 
των 24,4 δισ. ευρώ (15 δισ. ευρώ).

Ο πρόεδρος της 
Ευρωπαϊκής Τράπεζας 
Επενδύσεων, Βέρνερ 
Χόγιερ, μιλάει στην «Κ» 
για το φιλόδοξο
σχέδιο της Ε.Ε.

Η Ελλάδα ηγείται της κούρσας για την αξιοποίηση των πόρων του Ταμείου Ανάκαμψης

Είναι πολύ σημαντικό τα χρήματα αυτά να δαπανηθούν συνετά, τονίζει ο κ. Χόγιερ. 

Tου ανταποκριτή μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 

ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Ελλειψη αξιοπιστίας στην πιστοποί-
ηση των επαγγελματικών προσό-
ντων, ανορθολογική επιλογή ειδι-
κοτήτων και εκπαιδευτών, καθώς 
και παρωχημένες ειδικότητες και 
οδηγούς κατάρτισης, διαπιστώνει 
μεταξύ άλλων έκθεση του ΙΟΒΕ για 
την επαγγελματική εκπαίδευση 
και κατάρτιση. Ενόψει της μεγά-
λης μεταρρύθμισης που ετοιμάζει 
το υπουργείο Εργασίας, το ίδρυμα 
σε συνεργασία με τον ΟΑΕ∆ προ-
χώρησε στη διενέργεια μελέτης 
με αντικείμενο τη διερεύνηση της 
αποτελεσματικότητας και ανταπο-
δοτικότητας της επαγγελματικής 
εκπαίδευσης και κατάρτισης (ΕΕΚ). 
Η μελέτη επικεντρώνεται στη δια-
σύνδεση των προγραμμάτων ΕΕΚ 
με τις ανάγκες της αγοράς εργασί-
ας και στην ποιοτική αξιολόγησή 
τους κατά την τελευταία δεκαετία 

στην Ελλάδα, και διαπιστώνει ότι 
εξαιτίας όλων των παραπάνω πα-
θογενειών και αρρυθμιών, η Ελλά-
δα υπολείπεται σημαντικά στην 
κατάταξη των χωρών-μελών της 
Ε.Ε. όσον αφορά την ποιότητα των 
παρεχόμενων υπηρεσιών, τόσο σε 
όρους ανεργίας των νέων και των 
μακροχρόνια ανέργων όσο και σε 
όρους ανταγωνιστικότητας και κοι-
νωνικής ενσωμάτωσης ευάλωτων 
και ευαίσθητων ομάδων. Σε αυτή 
την εικόνα, σύμφωνα με ένα από τα 
συμπεράσματα της μελέτης, συνει-
σφέρει και το σημαντικό έλλειμμα 
δεξιοτήτων στο ανθρώπινο δυνα-
μικό της χώρας, όπως καταγράφε-
ται στους σχετικούς δείκτες, λόγω 
των μειωμένων επιπέδων ανάπτυ-
ξης και ενεργοποίησης δεξιοτήτων 
και της χαμηλής αντιστοίχισης δε-
ξιοτήτων με την αγορά εργασίας.

Αναλυτικά, στους λόγους της 
υστέρησης της Ελλάδας συγκα-
ταλέγονται οι αρρυθμίες στην ορ-
γάνωση της ΕΕΚ, η έλλειψη αξι-
οπιστίας στην πιστοποίηση των 
επαγγελματικών προσόντων, η 

ανορθολογική επιλογή ειδικοτή-
των και εκπαιδευτών, η ύπαρξη 
παρωχημένων ειδικοτήτων και 
οδηγών κατάρτισης, η απουσία 
συμμετοχής των κοινωνικών εταί-
ρων στον σχεδιασμό της ΕΕΚ, η 
απουσία δομών ΕΕΚ μεταγυμνα-
σιακού επιπέδου και οι αλληλοε-
πικαλύψεις μεταξύ των δομών και 
εκπαιδευτικών διαδρομών, καθώς 
και ο κατακερματισμός και η έλ-
λειψη συντονισμού.  

Για να είναι αποτελεσματική, η 
ΕΕΚ πρέπει, όπως επισημαίνουν οι 
μελετητές, να ανταποκρίνεται στις 
νέες ανάγκες και προκλήσεις της 
σύγχρονης οικονομίας και κοινω-
νίας, και για αυτόν τον λόγο έχει 
αναπτυχθεί ένα σύνολο από πολι-
τικές και πρωτοβουλίες που στο-
χεύουν στον εκσυγχρονισμό και 
στην αποτελεσματική λειτουργία 

της, τόσο στην Ελλάδα όσο και 
στην Ε.Ε.

Στη μελέτη ξεκαθαρίζεται ότι 
η ΕΕΚ και ειδικά η μαθητεία απο-
τελούν κεντρικούς πυλώνες της 
νέας δέσμης μέτρων της Ε.Ε. για 
την απασχόληση των νέων. Πολύ 
σημαντική είναι η προτεινόμενη 
σύσταση για την καλύτερη δυνατή 
αξιοποίηση των κοινοτικών κονδυ-
λίων που προορίζονται για τη στή-
ριξη των μεταρρυθμίσεων και των 
επενδύσεων στην επαγγελματική 
εκπαίδευση και κατάρτιση.

Σημαντική επίσης είναι η δι-
ερεύνηση των παραγόντων που 
προσδιορίζουν την απόδοση των 
επενδύσεων σε ΕΕΚ και των βέλτι-
στων πρακτικών που αναπτύσσο-
νται διεθνώς, ιδιαίτερα ως προς τη 
διασύνδεση της χρηματοδότησης 
προγραμμάτων και δομών με τα 

αποτελέσματα που επιτυγχάνουν 
στην πράξη. Σύμφωνα με τον διοι-
κητή του ΟΑΕ∆ Σπύρο Πρωτοψάλ-
τη, ο οργανισμός ήδη κινείται στην 
κατεύθυνση αποτελεσματικότερης 
αξιοποίησης των διαθέσιμων πό-
ρων, υλοποιώντας καινοτόμα προ-
γράμματα και στοχευμένες δράσεις 
σε τομείς αιχμής και σε ειδικότητες 
υψηλής ζήτησης. Ο γενικός διευθυ-
ντής του ΙΟΒΕ Νίκος Βέττας ανα-
φέρθηκε στην αναγκαία αλλαγή 
του παραγωγικού υποδείγματος, 
στην αντιμετώπιση των επιπτώ-
σεων της πανδημίας και στον δι-
πλό ψηφιακό και περιβαλλοντικό 
μετασχηματισμό, που καθιστούν 
την κατάρτιση και επανακατάρ-
τιση εργαζομένων κομβικούς πα-
ράγοντες για το μέλλον της ελλη-
νικής οικονομίας. 

ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Ανάγκη ριζικών αλλαγών στην επαγγελματική εκπαίδευση, κατάρτιση

Ανορθολογική επιλο-
γή ειδικοτήτων και 
εκπαιδευτών, κα-
θώς και παρωχημέ-
νες ειδικότητες και 
οδηγούς κατάρτισης, 
διαπιστώνει μεταξύ 
άλλων έκθεση 
του ΙΟΒΕ.
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Με τον δραματικό αντίκτυπό της 
στον τουρισμό, τον κλάδο που 
επλήγη περισσότερο από οποιον-
δήποτε άλλον παγκοσμίως, η παν-
δημία  αποτελεί μείζονα πρόκλη-
ση αλλά και ευκαιρία, καθώς δίνει 
το έναυσμα για μια αναθεώρηση 
και αναβάθμιση του τουριστικού 
μοντέλου στους δημοφιλέστερους 
προορισμούς της Ευρώπης. Οι χώ-
ρες του ευρωπαϊκού Νότου που 
προσελκύουν εκατομμύρια του-
ρίστες κάθε χρόνο αλλά και εξαρ-
τώνται σε μεγάλο βαθμό από τον 
τουρισμό –Ελλάδα, Ισπανία, Ιταλία 
αλλά και Γαλλία– προβληματίζονται 
για τη βιωσιμότητα του φθηνού 
προϊόντος. Το κίνητρο είναι ισχυρό 
καθώς το 2019, τελευταία τουριστι-
κή σεζόν πριν από την πανδημία, οι 
τουρίστες που επισκέφθηκαν την 
Ευρώπη δαπάνησαν συνολικά 619 
δισ. δολάρια σύμφωνα με το Πα-
γκόσμιο Συμβούλιο Ταξιδιών και 
Τουρισμού. Στη διάρκεια του περα-
σμένου  έτους, όμως, οι τουριστικές 
δαπάνες μειώθηκαν κατά 64% σε 
σύγκριση με το αμέσως προηγού-
μενο έτος, ενώ χάθηκαν 3,6 εκατ. 
θέσεις εργασίας στον κλάδο, που 
αντιπροσωπεύουν σχεδόν το 10% 
του εργατικού δυναμικού.

 Οπως επισημαίνει σχετικό ρε-
πορτάζ των Financial Times, κα-

νείς δεν θεωρεί ότι επίκειται το 
οριστικό τέλος του τουρισμού της 
παραλίας, των φθηνών αεροπορι-
κών εισιτηρίων με νυχτερινές πτή-
σεις και των πακέτων που περιλαμ-
βάνουν ξενοδοχείο με διατροφή 
ούτε των μεμονωμένων ταξιδιω-
τών που έχουν τη δυνατότητα να 
νοικιάσουν μια έπαυλη. Ολοι αντι-
λαμβάνονται, όμως, πως μετά την 
πανδημία η τουριστική ανάπτυξη 
θα έρθει από αλλού. Θέτουν έτσι 
στόχο τον ποιοτικό τουρισμό και 
μετατοπίζουν το κέντρο βάρους 
του κλάδου από τον μεγάλο αριθμό 
τουριστών σε εκείνους με μεγάλο 
βαλάντιο που έχουν δυνατότητες 
για πολυτελή διαμονή και υψηλό-
τερες δαπάνες. Το ερώτημα είναι 
κατά πόσον η πανδημία έχει αλλά-
ξει τον τουρισμό ριζικά.

Μιλώντας στη βρετανική εφημε-
ρίδα ο υπουργός Τουρισμού, Χάρης 
Θεοχάρης, τονίζει πως η κυβέρνη-
ση δεν ενθαρρύνει πλέον τις επεν-
δύσεις στο παραδοσιακό μοντέλο 
του τουρισμού της παραλίας, κα-
θώς «δεν είναι βέβαιο πως μπορεί 
να συνεχίσει αλώβητο». Επιπλέον 
εκτιμά όχι μόνον για τα επόμενα 
2-3 χρόνια πως θα υπάρχει αυξη-
μένη ζήτηση για ταξίδια με απο-
στάσεις ανάμεσα στους επιβάτες, 
ενώ θα δημιουργηθεί «τουλάχιστον 

μία γενιά» ταξιδιωτών που θα δίνει 
μεγαλύτερη έμφαση σε θέματα υγι-
εινής και ασφάλειας. Οπως τονίζει, 
άλλωστε, ο ακριβός τουρισμός και η 
διαμονή πολυτελείας ανακάμπτουν 
πολύ ταχύτερα από τον μαζικό του-
ρισμό μετά την κρίση και αυτή τη 
στιγμή διαπιστώνει πως «φέτος 
έχει υπερβεί τα επίπεδα του 2019».

Στην Ιταλία η κυβέρνηση Μάριο 
Ντράγκι έχει δεσμευθεί να δώσει 
έμφαση στη βιωσιμότητα του του-
ριστικού τομέα στη χώρα και σχεδι-
άζει να εκμεταλλευθεί τα κονδύλια 
από το Ταμείο Ανάκαμψης για να το 
επιτύχει. Στις αρχές Απριλίου η κυ-
βέρνηση Ντράγκι απαγόρευσε στα 
μεγάλα κρουαζιερόπλοια να αγκυ-
ροβολούν στη Βενετία. Ανταποκρί-
θηκε, έτσι, και στο αίτημα πολλών 
οργανώσεων για την προστασία 
του περιβάλλοντος που θεωρούν 
ότι τα κρουαζιερόπλοια μολύνουν 
τα νερά.

Την πιο δυναμική προσέγγιση 
στο θέμα φαίνεται, όμως, πως έχει 
υιοθετήσει η Ισπανία που επιχει-
ρεί να απεξαρτηθεί από τον μαζικό 
τουρισμό. Σχεδιάζει, έτσι, να δαπα-
νήσει 3,4 δισ. ευρώ από τα κεφά-
λαια του Ταμείου Ανάκαμψης για 
τον εκσυγχρονισμό των τουριστι-
κών υποδομών της μέσα σε χρο-
νοδιάγραμμα τριετίας. Στόχος της 

είναι να προσελκύσει πιο πολλούς 
τουρίστες από την Ασία, περισσό-
τερους επισκέπτες του λεγόμενου 
πολιτισμικού τουρισμού όπως είναι 
οι ενθουσιώδεις οπαδοί συγκεκρι-
μένων ταινιών οι οποίοι θέλουν να 
επισκεφτούν τις τοποθεσίες στις 
οποίες έγιναν τα γυρίσματα των 
φιλμ και των τηλεοπτικών σειρών.

Στο πλαίσιο αυτής της προσπά-
θειας άνοιξε τον περασμένο μήνα 
ένα πολυτελές ξενοδοχείο της, το 
πρώτο στην ιστορία της, έπειτα 
από έργα αποκατάστασης τριών 
ετών που κόστισαν 100 εκατ. ευρώ. 
Πρόκειται για το Ritz της Μαδρί-
της, ένα ιστορικό ξενοδοχείο που  
υπάρχει από το 1910, οπότε απο-
φάσισε την ανέγερσή του ο τότε 
βασιλιάς Αλφόνσος. 

Μιλώντας στους F.T., ο Γκρεγκ 
Λίντελ, γενικός διευθυντής του 
ιστορικού  ξενοδοχείου επισημαί-
νει πως «ο κόσμος ανυπομονεί να 
αρχίσει να ταξιδεύει ξανά και δια-

πιστώνουμε μεγάλη ζήτηση». Σύμ-
φωνα με τον Αλαν Φρεντς, διευθύ-
νοντα σύμβουλο της online Thomas 
Cook, που επιβίωσε μετά τη συ-
ντριβή του ιστορικού τουριστικού 
ομίλου, «σήμερα οι άνθρωποι εν-
διαφέρονται περισσότερο για μια 
ταξιδιωτική εμπειρία ενδιαφέρου-
σα που θα την κάνουν κάθε δύο 
με τρία χρόνια παρά για το καθιε-
ρωμένο ταξιδάκι του καλοκαιριού 
στον ήλιο». 

Και η εταιρεία του στοχεύει 
πράγματι «όχι μόνον στις διακοπές 
για τον ήλιο και την παραλία αλλά 
σε αυτές που συνδυάζουν τους ελ-
κυστικούς προορισμούς με ενδια-
φέρουσες δραστηριότητες». Εν ολί-
γοις, η βιομηχανία του τουρισμού, 
ζωτικής σημασίας για το σύνολο 
της Ευρώπης και προπαντός για 
τις χώρες του ευρωπαϊκού Νότου, 
αντιμετωπίζει μια μείζονα πρόκλη-
ση που ενδεχομένως θα οδηγήσει 
στον μετασχηματισμό της. 

Η Ισπανία επιχειρεί να 
απεξαρτηθεί από τον 
μαζικό τουρισμό, επεν-
δύοντας 3,4 δισ. ευρώ  
για τον εκσυγχρονισμό 
των τουριστικών 
υποδομών της μέσα 
σε χρονοδιάγραμμα 
τριετίας.

Προς αλλαγή 
μοντέλου
ο τουρισμός
στην Ευρώπη 
Προβληματισμός στις χώρες του Νότου

για την ανάπτυξη του κλάδου 

Στην Ιταλία η κυβέρνηση Μάριο Ντράγκι έχει δεσμευθεί να δώσει έμφαση στη βιωσιμότητα του τουριστικού τομέα στη χώρα και σχεδιάζει να εκμεταλλευ-
θεί τα κονδύλια από το Ταμείο Ανάκαμψης για να το επιτύχει. Στις αρχές Απριλίου απαγόρευσε στα μεγάλα κρουαζιερόπλοια να αγκυροβολούν στη Βενετία. 

Οι εκτεταμένες ιδιωτικοποιήσεις 
τουρκικών επιχειρήσεων που 
έχουν λάβει χώρα στη διάρκεια 
των 19 ετών της θητείας Ερντογάν 
στο τιμόνι της Τουρκίας βρίσκο-
νται στο στόχαστρο του αντιπολι-
τευόμενου ∆ημοκρατικού Λαϊκού 
Κόμματος. Μέλη της αντιπολίτευ-
σης κατηγορούν τον Τούρκο πρό-
εδρο ότι έχει ξεπουλήσει τα χρυ-
σαφικά της χώρας, λεηλάτησε τα 
ακίνητά της και τις μονάδες πα-
ραγωγής, ακόμη και τις ιδιοκτη-
σίες ιδιωτών.

Οπως προκύπτει από σχετικό 
ρεπορτάζ της ειδησεογραφικής 
ιστοσελίδας Ahval, από το 1986, 
οπότε άρχισε στην Τουρκία η δι-
αδικασία των ιδιωτικοποιήσεων, 
συνολικά η αξία των περιουσια-
κών στοιχείων, μετοχών ή επι-
χειρήσεων της χώρας που εκποι-
ήθηκαν έχει φτάσει στα 70 δισ. 
δολάρια. Από αυτά, όμως, τα 62,3 
δισ. δολάρια έχουν προέλθει από 
περιουσιακά στοιχεία που πουλή-
θηκαν στη διάρκεια των 19 ετών 
που ηγείται της χώρας ο Ταγίπ 

Ερντογάν. Σε ό,τι αφορά μάλιστα 
τις μετοχές που βρίσκονταν στην 
κατοχή του τουρκικού δημοσίου, 
η ιστοσελίδα επικαλείται στοιχεία 
της Αρχής Ιδιωτικοποιήσεων του 
τουρκικού υπουργείου Οικονομι-
κών (ΟΙΒ)και επισημαίνει τα εξής: 
η αξία όσων μετοχών πουλήθη-
καν έφτασε στα 46 δισ. δολάρια. 
Τα 39 δισ. από αυτά προήλθαν 
στη διάρκεια των δύο δεκαετών 
οπότε  βρίσκεται στην εξουσία το 
κυβερνών Κόμμα ∆ικαιοσύνης και 
Ανάπτυξης.

Σύμφωνα πάντα με την ΟΙΒ, 
από το 1986 και μέχρι το τρέ-
χον έτος έχουν πουληθεί συνο-
λικά 3.000 ακίνητα που ανήκαν 

σε τουρκικές επιχειρήσεις. Το 
κυβερνών κόμμα του Ταγίπ Ερ-
ντογάν ήταν αυτό που επέβλεψε 
την πώληση περιουσιακών στοι-
χείων της τουρκικής ένωσης ερ-
γοστασίων επεξεργασίας ζάχα-

ρης (Turkseker), της τουρκικής 
ένωσης διανομέων ηλεκτρικής 
ενέργειας (TEDAS)και της τουρ-
κικής εταιρείας πετροχημικών 
(PETKIM). Η Ahval επικαλείται 
επίσης την τουρκική ειδησεογρα-

φική ιστοσελίδα Duvar news site 
σύμφωνα με την οποία ο Τεκίν 
Μπινγκιόλ, βουλευτής του Λαϊκού 
Κόμματος, χαρακτηρίζει «λεηλα-
σία και λαφυραγωγία εργοστασίων 
και περιουσιακών στοιχείων της 
χώρας και των πολιτών της» το σα-
ρωτικό κύμα των ιδιωτικοποιήσε-
ων που έχουν γίνει επί Ερντογάν. 
Ο εν λόγω βουλευτής υπενθυμίζει 
μάλιστα παλαιότερη δήλωση του 
Ερντογάν, που επιχειρώντας να 
αντικρούσει την κριτική της αντι-
πολίτευσης, παρουσίαζε εαυτόν 
ως επιτυχημένο πολιτικό που κα-
τορθώνει «να πουλήσει» τη χώρα 
του με τη μεταφορική έννοια του 
ρήματος, βέβαια, δηλαδή να την 
πλασάρει επιτυχώς στους επενδυ-
τές. Ο Μπινγκιόλ αφήνει, άλλωστε, 
αιχμές κατά της νομιμότητας της 
διαδικασίας των ιδιωτικοποιήσε-
ων, καθώς υπογραμμίζει πως το 
κόμμα του «δεν είναι κατά των 
νόμιμων και διαφανών ιδιωτικο-
ποιήσεων αλλά κατά της λεηλασί-
ας της δημόσιας περιουσίας που 
ανήκει στα 83 εκατ. των Τούρκων 

και όχι σε έναν άνθρωπο ή μία 
ομάδα ανθρώπων». Τα στοιχεία 
τείνουν, πάντως, να δικαιώσουν 
την αντιπολίτευση που, όπως το-
νίζει η Ahval, χαρακτηρίζει τον 
Τούρκο πρόεδρο, με αρκετή ει-
ρωνεία, «τον καλύτερο μεσίτη του 
κόσμου». Γιατί στη διάρκεια των 
16 ετών από την αρχή της πολιτι-
κής ιδιωτικοποιήσεων και μέχρις 
ότου αναλάβει την εξουσία ο Ερ-
ντογάν, η αξία τους ανήλθε μόλις 
σε 8 δισ. δολάρια. Σημειωτέον ότι 
οι ιδιωτικοποιήσεις έχουν συνεχι-
στεί ακόμη και στη διάρκεια της 
πανδημίας. Σύμφωνα με στοιχεία 
της ∆ιεύθυνσης Εθνικής Ακίνητης 
Περιουσίας, στη διάρκεια του πε-
ρασμένου έτους πραγματοποιήθη-
καν 8.300 δημοπρασίες ακινήτων 
και πουλήθηκαν 5.780 ακίνητα 
συνολικής έκτασης  17 εκατ. τε-
τραγωνικών μέτρων. Επίσης, η 
κυβέρνηση Ερντογάν έδωσε πέρυ-
σι εντολή για την πώληση 10.851 
ακινήτων που ανήκουν στο τουρ-
κικό δημόσιο σε 68 επαρχίες σε 
όλη την επικράτεια της Τουρκίας.

Την ανάγκη να αναπτύξει η Ευρώπη 
μία «πράσινη» ένωση κεφαλαιαγο-
ρών ώστε να υπάρχουν κεφάλαια 
για την υλοποίηση βιώσιμων επεν-
δύσεων και να αποτελέσει αυτή τό-
πος επιλογής για τους επενδυτές που 
εκδίδουν «πράσινα» ομόλογα, επε-
σήμανε η πρόεδρος της Ευρωπαϊ-
κής Κεντρικής Τράπεζας, Κριστίν 
Λαγκάρντ, σε χθεσινή ομιλία της. 
Οπως μεταδίδει το Reuters, η Ε.Ε. 
στοχεύει να παίξει πρωταγωνιστικό 
ρόλο στη στροφή προς τη βιώσιμη 
ανάπτυξη, δρομολογώντας την έκ-
δοση «πράσινων» ομολόγων ύψους 
225 δισ. ευρώ στο πλαίσιο του Ταμεί-
ου Ανάκαμψης. Ωστόσο, οι αγορές 
της Ευρώπης εξακολουθούν να μην 
είναι ιδιαίτερα ανεπτυγμένες. «Η 
“πράσινη” ένωση κεφαλαιαγορών 
δεν μας παρέχει μόνο μία τρομερή 
ευκαιρία να κάνουμε κάτι καθαρά 
ευρωπαϊκό που θα έχει άμεσο αντί-
κτυπο, αλλά και τη δυνατότητα να 
μετασχηματίσει συνολικά την Ε.Ε.» 

ανέφερε χαρακτηριστικά η κ. Λα-
γκάρντ. Παράλληλα, τόνισε πως οι 
«πράσινες» αγορές θα διευκολύνουν 
την πρόσβαση όλων των χωρών στα 
κεφάλαια που έχουν ανάγκη προ-
κειμένου να χρηματοδοτήσουν τον 
οικονομικό τους μετασχηματισμό. 
Kάτι τέτοιο θα οδηγήσει στην πε-
ραιτέρω σύγκλιση των χωρών της 

Ευρώπης, δίνοντας τη δυνατότητα 
να αντλήσουν κεφάλαια περιοχές 
που αυτή την στιγμή καθυστερούν 
να μεταβούν σε μία πιο βιώσιμη οι-
κονομία. Για να επιτευχθεί αυτή η 
ένωση κεφαλαιαγορών, η Ευρώπη 
θα πρέπει να υποχρεώνει τις εται-
ρείες να αποκαλύπτουν στοιχεία για 
τη βιωσιμότητά τους και να υπάρχει 
η κατάλληλη ευρωπαϊκή εποπτεία 
«πράσινων» χρηματοπιστωτικών 
προϊόντων με ευρωπαϊκή σφραγί-
δα σημείωσε η κ. Λαγκάρντ. H ίδια 
προσέθεσε επίσης πως στην Ε.Ε. 
θα πρέπει να υπάρξει εναρμόνιση 
ως προς τη φορολογία των επενδύ-
σεων, καθώς και τους εθνικούς κα-
νόνες που σχετίζονται με θέματα 
φερεγγυότητας. Οπως ανέφερε κα-
τά τη διάρκεια της ομιλίας της, η 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα απο-
τελεί έναν από τους μεγαλύτερους 
αγοραστές «πράσινων» ομολόγων, 
γεγονός που οφείλεται στο άφθονο 
χαρτοφυλάκιο τίτλων που κατέχει. 

Μάλιστα, το 60% του συνόλου των 
«πράσινων» ομολόγων υψηλής εξα-
σφάλισης εκδόθηκε πέρυσι στην Ευ-
ρώπη. Επίσης, τόνισε, πως η συγκε-
κριμένη αγορά αυξάνεται ταχύτατα, 
καθώς ο όγκος των «πράσινων» ομο-
λόγων που εκδόθηκαν στην Ευρώ-
πη από το 2015 οκταπλασιάστηκε. 
Μιλώντας και για τα κριτήρια ESG 
(περιβάλλον, κοινωνία, εταιρική δι-
ακυβέρνηση), η κ. Λαγκάρντ, επε-
σήμανε ότι οι επενδύσεις με βάση 
τα κριτήρια αυτά είναι περισσότερο 
συγκεντρωμένες στην Ευρώπη. Τα 
υπό διαχείριση κεφάλαια των funds 
που επενδύουν βάσει των επιδόσε-
ων των εταιρειών σε αυτούς τους το-
μείς τριπλασιάστηκαν από το 2015, 
ενώ πάνω από τα μισά επενδυτικά 
funds που επενδύουν σε ομόλογα 
έχουν έδρα τους την Ευρωζώνη. Tέ-
λος, μεταξύ άλλων, είπε πως το ευρώ 
καταλαμβάνει την πρώτη θέση ως 
παγκόσμιο νόμισμα για την «πρά-
σινη» οικονομία.

Η αντιπολίτευση κατηγορεί τον Ερντογάν για λεηλασία της τουρκικής περιουσίας 

«Πράσινα» ομόλογα 225 δισ. ευρώ δρομολογεί η Ε.Ε.

Στη διάρκεια των 19 
ετών που ηγείται της 
χώρας πουλήθηκαν 
περιουσιακά στοιχεία 
αξίας 62,3 δισ. δολ.

Την ανάγκη να 
αναπτύξει η Ευρώπη 
μία «πράσινη» ένωση 
κεφαλαιαγορών, ώστε 
να υπάρχουν κεφάλαια 
για την υλοποίηση 
βιώσιμων επενδύσεων, 
επεσήμανε η Κριστίν 
Λαγκάρντ.

Ρεπορτάζ της τουρκικής ειδησεογραφικής ιστοσελίδας Ahval χαρακτηρίζει 
τον Τούρκο πρόεδρο, με αρκετή ειρωνεία, «τον καλύτερο μεσίτη του κόσμου».

«Η “πράσινη” ένωση κεφαλαιαγορών έχει τη δυνατότητα να μετασχηματί-
σει συνολικά την Ε.Ε.», επεσήμανε η πρόεδρος της ΕΚΤ.
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Θα τολμήσω να κάνω μια πρόβλεψη:
η αγορά των ακινήτων σιγοβράζει
και με την επικείμενη άρση όλων
των περιορισμών θα ακολουθήσει
ένα σημαντικό ξέσπασμα. Στα μέσα
αυτού του έτους, δηλαδή περί τα
τέλη Ιουνίου με μέσα Ιουλίου, ανα-
μένεται η χώρα μας – μαζί με όλα
τα καλά και τα κακά της – να έχει
αποκτήσει σημαντική αντίσταση
στην εξάπλωση του ιού λόγω της
εξέλιξης του εμβολιαστικού προ-
γράμματος και του συνόλου των
ατόμων που έχουν νοσήσει.  Αυτό
θα άρει σταδιακά όλους τους πε-
ριορισμούς και η οικονομία θα επα-
νέλθει σε συνθήκες πλήρους λει-
τουργίας μπαίνοντας σε κατάσταση
ανεβάσματος στροφών.  

Στο μεταξύ θα έχει λήξει η προ-
εκλογική περίοδος των βουλευτι-
κών εκλογών, τα αποτελέσματα
της οποίας εύχομαι να παροπλίσουν
αρκετές φωνές αρνητισμού κατά
την επόμενη προεκλογική περίοδο
που ακολουθεί καπάκι και που αφο-
ρά τις δημαρχιακές/ δημοτικές
εκλογές.  

Ενδέχεται το Κυπριακό να βάλει
το λιθαράκι του στην καταστολή

του πολιτικού παράγοντα από την
οικονομική εξίσωση.

Γιατί όμως ισχυρίζομαι πως η
αγορά των ακινήτων σιγοβράζει;

Η απάντηση στηρίζεται στην ει-
κόνα που έχουμε ενώπιόν μας για
τις συναλλαγές του Απριλίου.  Και
για να δούμε τι σημαίνει ο φετινός
Απρίλιος, δεν θα τον συγκρίνουμε
με τον περσινό για να πούμε ότι οι
συναλλαγές φέτος εξαπλασιάστηκαν
σε σχέση με πέρσι, αφού ο περσινός
Απρίλιος ήταν σε συνθήκες πλήρους
lockdown.  Θα τον συγκρίνουμε με
τον Απρίλιο του 2019 όταν ο κόσμος
μας ήταν πιο... ανέμελος.

Φέτος λοιπόν, ο Απρίλιος κατέ-
γραψε 1.374 συναλλαγές σε παγ-
κύπρια βάση.  Τον Απρίλιο του 2019
σημειώθηκαν 1.211 συναλλαγές.
Άρα σε επίπεδο αριθμού συναλλα-
γών ο φετινός Απρίλιος σημείωσε
παγκύπρια αύξηση 13,5%.

Τι εκτόπισμα είχαν αυτές οι συ-
ναλλαγές;   

Αν δούμε την «αξία συναλλαγών»
ή τον «όγκο συναλλαγών», όπου
για τους σκοπούς της παρούσας
ανάλυσης αυτός ορίζεται ως ο μέσος
όρος μεταξύ των δηλωνόμενων τι-

μών πώλησης και των αντίστοιχων
εκτιμήσεων του Κτηματολογίου για
σκοπούς είσπραξης μεταβιβαστικών
τελών, τον φετινό Απρίλιο αντάλ-
λαξαν χέρια ακίνητα συνολικής
αξίας πέραν των €233 εκ.  Τον Απρί-
λιο του 2019 αντάλλαξαν χέρια ακί-
νητα συνολικής αξίας πέραν των
€283 εκ.  Δηλαδή φέτος υπήρξε μια
μείωση στη συνολική αξία συναλ-
λαγών της τάξης του 17,7%.

Κάποιοι μπορούμε να δούμε αυτή
την μείωση ως έντονα αρνητικό
στοιχείο και άλλοι όχι τόσο.  Αν

λάβει κάποιος υπόψη το τι μεσο-
λάβησε μεταξύ Απριλίου του 2019
και Απριλίου του 2021, νομίζω πως
καταλήγει στο συμπέρασμα πως τα
πράγματα θα μπορούσαν να είναι
πολύ χειρότερα.  Υπενθυμίζω πως
μεσολάβησαν έντονα και παρατε-
ταμένα κτυπήματα όπως διεθνής
διασυρμός της χώρας μας, κατάρ-
γηση του ΚΕΠ, πανδημία με επα-
νειλημμένα lockdown, εκμηδενι-
σμός του τουρισμού και των αφίξεων
γενικά, μείωση της οικονομικής
δραστηριότητας, έντονοι πολιτικοί
διαξιφισμοί, κίνδυνος μη ψήφισης
προϋπολογισμού, οικονομική αβε-
βαιότητα, κρίση θεσμών του κρά-
τους, κοινωνική κόπωση κ.λπ. Πάμε
τώρα να δούμε πώς κινήθηκαν οι
επαρχίες μέσα στην πιο πάνω γενική
εικόνα του Απριλίου.

Η Λευκωσία φέτος κατέγραψε
450 συναλλαγές συνολικής αξίας
περίπου €67,5 εκ. Τον Απρίλιο του
2019 είχε καταγράψει 321 συναλ-
λαγές συνολικής αξίας σχεδόν €65
εκ. Άρα η Λευκωσία φέτος τον Απρί-
λιο είναι βελτιωμένη σε σχέση με
τον Απρίλιο του 2019 παρόλα τα
κακά που μεσολάβησαν.

Η Λεμεσός φέτος κατέγραψε 405
συναλλαγές συνολικής αξίας περί-
που €80,3εκ.  Τον Απρίλιο του 2019
είχε καταγράψει 364 συναλλαγές
συνολικής αξίας σχεδόν €97,4εκ.
Δεδομένης της κατάστασης που
μεσολάβησε το έλλειμμα των €17
εκ σε αξία συναλλαγών δεν είναι
τόσο συνταρακτικό αν αναλογι-
στούμε πως ο αριθμός συναλλαγών
είναι αυξημένος κατά 11,3%.

Η Λάρνακα φέτος κατέγραψε
229 συναλλαγές συνολικής αξίας
περίπου €35,8εκ.  Τον Απρίλιο του
2019 είχε καταγράψει 213 συναλ-
λαγές συνολικής αξίας σχεδόν
€34,5εκ.  Η Λάρνακα είναι ελαφρώς
βελτιωμένη σε όλα αυτόν τον Απρί-
λιο σε σχέση με τον αντίστοιχο του
2019.

Η Αμμόχωστος φέτος κατέγραψε
85 συναλλαγές συνολικής αξίας πε-
ρίπου €17,4εκ.  Τον Απρίλιο του
2019 είχε καταγράψει 71 συναλλαγές
συνολικής αξίας σχεδόν €28,3εκ.
Η Αμμόχωστος είναι σχεδόν 20%
βελτιωμένη σε αριθμό συναλλαγών
αλλά αισθητά μειωμένη σε αξία συ-
ναλλαγών (38,5%).  Ειδικά η Αμμό-
χωστος όμως, θα ξαναμπεί στο ραν-

τάρ επενδύσεων το ερχόμενο κα-
λοκαίρι.

Η Πάφος φέτος κατέγραψε 205
συναλλαγές συνολικής αξίας περί-
που €32,2εκ.  Τον Απρίλιο  του 2019
είχε καταγράψει 242 συναλλαγές
συνολικής αξίας σχεδόν €58εκ.  Η
Πάφος κατέγραψε γενική πτώση
σε σχέση με το 2019, δηλαδή 15,3%
μείωση στον αριθμό συναλλαγών
και 44,5% μείωση στην αξία συναλ-
λαγών.

Παρόλο που δεν το αναλύουμε
εδώ, σε επίπεδο τετράμηνου, η κα-
τάσταση εξακολουθεί να μην είναι
καλή αφού βλέπουμε μια συνολική
συρρίκνωση του τομέα που φιλ-
τράρεται στην υπόλοιπη οικονομία.
Όμως, το γεγονός ότι ο Απρίλιος
επέδειξε πολύ καλά σημεία αντί-
στασης σε συνδυασμό με το γεγονός
ότι κοντεύουμε στο σημείο να βά-
λουμε την πανδημία πίσω μας με
το άνοιγμα της οικονομίας, το μέλ-
λον της αγοράς αποκτά έντονο εν-
διαφέρον.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.
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Σήματα ζωής Απριλίου

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Τα πρώτα σημάδια ενδιαφέροντος
από ψηφιακούς νομάδες για την εγ-
κατάστασή τους στην Ελλάδα έχουν
αρχίσει να καταγράφουν στελέχη
της αγοράς ακινήτων το τελευταίο
διάστημα. Παρότι ακόμα η σχετική
ζήτηση είναι διερευνητική και ανε-
πίσημη (δηλαδή μέσω γνωριμιών
με ανθρώπους στην Ελλάδα), είναι
σαφές ότι η χώρα διαθέτει τις προ-
ϋποθέσεις να διεκδικήσει με επιτυχία
ένα σημαντικό μερίδιο από την «πί-
τα» των ψηφιακών νομάδων, δηλαδή
ανθρώπων μεσαίων και υψηλών ει-
σοδημάτων, οι οποίοι ενδιαφέρονται
να μισθώσουν ένα ακίνητο, από το
οποίο να μπορούν να εργάζονται
απομακρυσμένα. Στελέχη του κλά-
δου επισημαίνουν ότι μέχρι στιγμής,
η ζήτηση αυτή αφορά κυρίως βίλες
στην Αττική Ριβιέρα, ωστόσο όσο
μεγαλώνει το ενδιαφέρον, θα αρχίσει
να καταγράφεται ενδιαφέρον και
για άλλες περιοχές, που να προσφέ-
ρουν και πιο προσιτά ακίνητα. «Εχου-
με ήδη γίνει αποδέκτες ζήτησης
από ανθρώπους που εντάσσονται
στην κατηγορία των ψηφιακών νο-
μάδων. Μέχρι στιγμής, πρόκειται
για στελέχη επιχειρήσεων από την
Ισλανδία και τη Σουηδία, οι οποίοι
ενδιαφέρονται να μετεγκαταστα-
θούν στην Ελλάδα για περίοδο από
έξι μήνες μέχρι κι ένα χρόνο. Εν-
διαφέρονται για βίλες που κοστίζουν
2.000 έως 3.000 ευρώ/μήνα. Ωστόσο,
είναι σαφές ότι πρόκειται είτε για
ανώτερη στελέχη επιχειρήσεων, ή
για ελεύθερους επαγγελματίες», ση-
μειώνει στην «Κ», ο κ. Νάσος Γαβα-
λάς, επικεφαλής της Mint, εταιρείας
διαχείρισης ακινήτων μέσω πλατ-
φορμών βραχυχρόνιας μίσθωσης.
Σύμφωνα με τον ίδιο, πρόκειται για
ανθρώπους που είναι εξοικειωμένοι
με το να εργάζονται από τρίτη χώρα,
καθώς μέχρι πρόσφατα διέμεναν
στην Ισπανία, που είναι μια μεγάλη
αγορά για τη συγκεκριμένη κατη-
γορία εργαζομένων. Πλέον, ένα μέ-
ρος των ανθρώπων έχει αρχίσει να
εξετάζει την επιλογή της Ελλάδας,
η οποία είναι και πιο προσιτή από
οικονομικής πλευράς, ιδίως αν υπο-
λογιστούν οι προδιαγραφές που
προσφέρουν τα εδώ ακίνητα σε σχέ-
ση με το κόστος τους. «Αρχίζει και
η Ελλάδα να μπαίνει στον χάρτη
των ψηφιακών νομάδων», σημειώνει
ο κ. Γαβαλάς.

Ασφαλώς, η σταδιακή προσέλ-
κυση των ψηφιακών νομάδων ανα-
μένεται να επιδράσει καταλυτικά
και στην αγορά βραχυχρόνιων μι-
σθώσεων, καθώς θα επιτρέψει σε
μία σειρά από επαγγελματίες να δι-
ευρύνουν το αντικείμενό τους και
να μεταφέρουν ένα μέρος του απο-
θέματος των ακινήτων που διαχει-
ρίζονται προς τη συγκεκριμένη αγο-
ρά. Ουσιαστικά δηλαδή, ορισμένα
ακίνητα θα αξιοποιούνται μέσω με-
σοπρόθεσμων μισθώσεων, διάρκειας
από έξι έως 12 μήνες, αντί για το
υφιστάμενο μοντέλο της εκμίσθωσης
του κάθε διαμερίσματος ως τουρι-
στικού καταλύματος, με την τιμή
να διαμορφώνεται ανά διανυκτέ-
ρευση.

Σημειωτέον ότι και η ίδια η Airbnb
έχει περιγράψει τη διεύρυνση αυτή
του μοντέλου λειτουργίας της, ήδη
από τα πρώτα στάδια της πανδημίας.
Συγκεκριμένα, ο αμερικανικός κο-
λοσσός έκανε λόγο για σταδιακή
στροφή και προς μισθώσεις μεγα-
λύτερης διάρκειας, προκειμένου να
καλυφθούν και οι ανάγκες ενός δια-
φορετικού κοινού από το αμιγώς
τουριστικό. Με τον τρόπο αυτό, θα
μειωθεί και το ρίσκο από τυχόν με-
ταπτώσεις στον τουριστικό κλάδο,
αλλά και θα ενισχυθούν τα έσοδα
των ιδιοκτητών/ επενδυτών, καθώς
θα μπορέσουν να απευθυνθούν σε
μια νέα, πολυπληθή ομάδα δυνητι-
κών επισκεπτών. Για τον σκοπό
αυτό, η ίδια η Airbnb δρομολογεί
τον εμπλουτισμό των υπηρεσιών
της, ώστε να παράσχει στους ιδιο-

κτήτες και τη δυνατότητα να προ-
ωθούν ακίνητα για μισθώσεις με-
γαλύτερης διάρκειας.

Οπως σημειώνουν στελέχη της
αγοράς ακινήτων, η εξέλιξη αυτή
θα εμπλουτίσει σημαντικά και τη
λίστα των περιοχών ενδιαφέροντος
για τους ξένους. Μέχρι σήμερα, με
δεδομένο ότι το κοινό που αξιοποιεί
τις βραχυχρόνιες μισθώσεις είναι
τουρίστες, στην «πρώτη γραμμή»
της ζήτησης βρίσκονται περιοχές
εντός ή πέριξ του εμπορικού τρι-
γώνου του κέντρου της Αθήνας (π.χ.
Κουκάκι, Μοναστηράκι, Πλάκα, Γκά-
ζι, Ψυρρή, Νέος Κόσμος, Μεταξουρ-
γείο, Κεραμεικός, πλ. Αττικής), δη-
λαδή πλησίον των τουριστικών αξιο-
θέατων, ή εναλλακτικά σημεία στα
νότια προάστια της Αττικής, πλησίον

του παράκτιου μετώπου. Με τη δι-
εύρυνση της «δεξαμενής» των ξένων
επισκεπτών, θα ενισχυθεί και η
λίστα των περιοχών ζήτησης, με
την ένταξη περιοχών που διαθέτουν
ποιοτικά διαμερίσματα σύγχρονων
προδιαγραφών, όπως π.χ. τα βόρεια
και τα ανατολικά προάστια. Ουσια-
στικά, δηλαδή, παρέχονται οι προ-
ϋποθέσεις για το άνοιγμα μιας εν-
τελώς νέας αγοράς στον τομέα των
ενοικιάσεων. Το κατά πόσον αυτή
θα τροφοδοτηθεί με μια σταθερή
και ικανή ροή επισκεπτών για να
πυροδοτήσουν περισσότερες επεν-
δύσεις στην αγορά κατοικίας, θα
εξαρτηθεί από το πόσο σωστά θα
οργανωθεί το άνοιγμα της χώρας
προς το εξωτερικό και τα κίνητρα
που ενδεχομένως να παρασχεθούν.

Ψηφιακοί νομάδες ψάχνουν 
για κατοικία στην Ελλάδα
Μέχρι στιγμής, πρόκειται για στελέχη επιχειρήσεων από Ισλανδία και Σουηδία 

<<<<<<

Το γεγονός ότι ο Απρί-
λιος επέδειξε πολύ κα-
λά σημεία αντίστασης
σε συνδυασμό με το γε-
γονός ότι κοντεύουμε
να βάλουμε την πανδη-
μία πίσω μας, το μέλλον
της αγοράς αποκτά έν-
τονο ενδιαφέρον.

Αυξήθηκαν κατά 3,5%
οι τιμές πώλησης
κατοικιών το α΄ τρίμηνο
Συνεχίστηκε και κατά τη διάρκεια
του πρώτου τριμήνου η ανοδική
τάση στις τιμές πώλησης κατοι-
κιών, δείγμα της προσδοκίας των
πωλητών ότι η πανδημία δεν πρό-
κειται να έχει αρνητική επίδραση
στις αξίες και στη ζήτηση, η οποία
εκτιμούν ότι θα επιστρέψει δρι-
μύτερη μόλις αποκατασταθεί η
ομαλότητα στην οικονομία. Σύμ-
φωνα με τον δείκτη SPI Index
(Spitogatos Property Index) που
επιμελείται το δίκτυο ηλεκτρο-
νικών αγγελιών Spitogatos, κατά
το πρώτο τρίμηνο του 2021 η μέ-
ση ζητούμενη τιμή πώλησης στο
σύνολο της χώρας ανήλθε σε
1.600 ευρώ/τ.μ., από 1.545

ευρώ/τ.μ. κατά το αντίστοιχο πε-
ρυσινό διάστημα, μια αύξηση της
τάξεως του 3,5%.

Υπενθυμίζεται ότι κατά το τέ-
ταρτο τρίμηνο του 2020 η αύξηση
των τιμών σε ετήσια βάση είχε
διαμορφωθεί σε 2,7%, δείγμα της
περαιτέρω ενίσχυσης της αισιο-
δοξίας στην αγορά ακινήτων. Αν-
τίστοιχα, κατά τους πρώτους τρεις
μήνες του 2021 καταγράφεται
και επιτάχυνση των τιμών κατά
2,5% σε σχέση με το τέταρτο τρί-
μηνο, όταν η τριμηνιαία μεταβολή
είχε περιοριστεί σε 0,9%. Καθί-
σταται λοιπόν σαφές ότι ο ρυθμός
ανόδου των τιμών έχει επιταχυν-
θεί εκ νέου. Τη μεγαλύτερη ετήσια
αύξηση καταγράφουν τα προ-
άστια του Πειραιά με 9,7% και
μέση τιμή 1.250 ευρώ/τ.μ. Αύξηση

κατά 7,9% σε ετήσια βάση ση-
μειώνουν τα δυτικά προάστια της
Αττικής, με τη μέση τιμή να ανέρ-
χεται πλέον σε 1.373 ευρώ/τ.μ.
(από 1.273 ευρώ/τ.μ.), ενώ στα
βόρεια προάστια η αύξηση άγγιξε
το 5,7%, σε 2.373 ευρώ/τ.μ. Η
μόνη διόρθωση εντοπίζεται στο
κέντρο της Αθήνας, όπου η μέση
ζητούμενη τιμή υποχώρησε ελα-
φρώς κατά 1,1%, σε 1.553
ευρώ/τ.μ. από 1.571 ευρώ/τ.μ. 

Τα ενοίκια
Οσον αφορά τις τιμές των ενοι-

κίων, η εικόνα είναι πιο σύνθετη,
καθώς σε άλλες περιοχές προκύ-
πτει αύξηση και σε άλλες μείωση
των ζητούμενων ενοικίων. Σε πα-
νελλαδικό επίπεδο προκύπτει αύ-
ξηση κατά 0,5%, σε 7,41 ευρώ/τ.μ.
κατά μέσον όρο (από 7,37
ευρώ/τ.μ. πριν από ένα χρόνο).
Η μεγαλύτερη άνοδος εντοπίζεται
στα δυτικά προάστια με 10,9%,
όπου το μέσο ενοίκιο διαμορφώ-
νεται σήμερα σε 6,9 ευρώ/τ.μ.,
ενώ αύξηση κατά 10,8% κατα-
γράφεται και στα προάστια του
Πειραιά, με τις τιμές να αγγίζουν
τα 6,67 ευρώ/τ.μ. αντί για 6
ευρώ/τ.μ.

Αντιθέτως, πτώση κατά 13,1%
σημειώνεται στο υπόλοιπο του
Νομού Θεσσαλονίκης. Αντίστοιχα,
στην Αττική, μείωση κατά 6,1%
καταγράφουν σε ετήσια βάση και
οι τιμές των ενοικίων στο κέντρο
της Αθήνας, υποχωρώντας στα
8,86 ευρώ/τ.μ., από 9,44 ευρώ/τ.μ.
πριν από ένα χρόνο. Μείωση κατά
5,6%, σε 10 ευρώ/τ.μ., παρατη-
ρείται και στις ζητούμενες τιμές
ενοικίασης κατοικιών στα νότια
προάστια της Αττικής. Αμφότερες
οι περιοχές (κέντρο και νότια προ-
άστια) υφίστανται τις απώλειες
αυτές λόγω της απουσίας ξένων
επισκεπτών κατά τη διάρκεια του
τελευταίου 12μήνου.

Στελέχη επιχειρήσεων από το εξωτερικό διερευνούν τη δυνατότητα μετεγκατάστασης στην Ελλάδα για περίοδο από
έξι μήνες μέχρι και ένα χρόνο. Ενδιαφέρονται για βίλες που κοστίζουν 2.000 έως 3.000 ευρώ τον μήνα.

Σύμφωνα με μελέτη του «MIT En-
terprise Forum», εάν η Ελλάδα κα-
τορθώσει να προσελκύσει 100.000
ψηφιακούς νομάδες σε ετήσια βά-
ση, με μία μέση παραμονή έξι μη-
νών, το οικονομικό όφελος θα ξε-
περνούσε το 1,6 δισ. ευρώ, ποσό
που είναι αντίστοιχο των εσόδων
που εισρέουν στην Ελλάδα από μία
εβδομάδα παραμονής 2,5 εκατ. του-
ριστών. Υπολογίζεται ότι πριν από
την πανδημία, τουλάχιστον τέσσερα
εκατ. εργαζομένων απασχολούνταν
απομακρυσμένα σε τρίτη χώρα, σε
σχέση με την έδρα του εργοδότη

τους. Μετά την πανδημία, υπολογί-
ζεται ότι ο αριθμός αυτός θα αυξη-
θεί ακόμα και σε 1 δισ. μέχρι το
2035, αποτελώντας μια πολύ ση-
μαντική τάση σε παγκόσμιο επίπε-
δο. Στο πλαίσιο αυτό και προκειμέ-
νου η σχετική προσπάθεια να γίνει
συντεταγμένα, προγραμματίζονται
και νομοθετικές ρυθμίσεις από το
υπουργείο Εξωτερικών, σε συνερ-
γασία με το υπ.  Μετανάστευσης.
Συγκεκριμένα, σχεδιάζεται να εκδί-
δεται μια νέα «ψηφιακή βίζα», διάρ-
κειας ενός έτους, με δυνατότητα
επέκτασης για δύο ακόμα χρόνια. 

Μεγάλα οφέλη

<<<<<<

Τη μεγαλύτερη ετήσια
άνοδο καταγράφουν
τα προάστια του Πει-
ραιά με 9,7% και μέση
τιμή 1.250 ευρώ/τ.μ.

Σύμφωνα με τον δείκτη SPI Index (Spitogatos Property Index), κατά το
πρώτο τρίμηνο του 2021 η μέση ζητούμενη τιμή πώλησης στο σύνολο
της χώρας ανήλθε σε 1.600 ευρώ/τ.μ., από 1.545 ευρώ/τ.μ. κατά το αν-
τίστοιχο περυσινό διάστημα.
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Του HΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Μεταξύ της βιογραφίας του Φίλιπ 
Ροθ που έγραψε ο Μπλέικ Μπέιλι 
και των μυθιστορημάτων του Φίλιπ 
Ροθ, προτιμήστε τα μυθιστορήματά 
του. Η προτροπή αυτή δεν έχει απο-
κλειστικά αισθητική βάση. Απλώς 
δεν υπάρχει επιλογή αυτήν τη στιγ-
μή: η βιογραφία αποσύρθηκε με το 
που κυκλοφόρησε στην Αμερική. 

Αιτία ήταν οι καταγγελίες για σε-
ξουαλική βία, που «έσκασαν» εις βά-
ρος του Μπέιλι ένα μόλις μήνα μετά 
την έκδοση. Ο βιογράφος βρέθηκε 
από το ζενίθ  στο ναδίρ. Η βιογρα-
φία σκαρφάλωνε ιλιγγιωδώς στις 
λίστες των ευπωλήτων, ο ίδιος ο 
Μπέιλι είχε γίνει περιζήτητος, όταν 
δύο γυναίκες τον κατήγγειλαν για 
βιασμό, ενώ παλιές του μαθήτριες 
έκαναν λόγο για «ανάρμοστη» συ-
μπεριφορά εκ μέρους του. 

Ο Μπέιλι έχει αρνηθεί τα πάντα. 
∆εν υπάρχει, έως αυτήν τη στιγμή, 
νομική υπόσταση σε αυτές τις κατη-
γορίες, ωστόσο στη σημερινή Αμε-
ρική δεν έχει σημασία: ο εκδοτικός 
οίκος απέσυρε την έκδοση, ακύρω-
σε κάθε εκστρατεία προώθησης 
του βιβλίου, αποσύροντας και τις 

προηγούμενες τρεις καταξιωμένες 
βιογραφίες του. Την ίδια στιγμή, 
διέκοψε κάθε σχέση μαζί του και 
ο ατζέντης του. Επαγγελματικά, 
αυτήν τη στιγμή ο Μπλέικ Μπέι-
λι είναι σαν να μην υπήρξε ποτέ. 

Ενας περιφερειακός εκδοτικός 
οίκος στην Αμερική προσφέρθηκε 
να εκδώσει το βιβλίο, σε ένδειξη 
διαμαρτυρίας κατά της «πρωτοφα-
νούς λογοκρισίας». Κάποιοι σχολια-
στές στην Αμερική επιμένουν πως 
«το βιβλίο δεν φταίει», πως ο εκδο-
τικός οίκος θα μπορούσε να συνεχί-
σει την κυκλοφορία προσφέροντας 
τα έσοδα σε θύματα σεξουαλικής 
κακοποίησης ή ότι αφού κυκλοφο-
ρεί ο «Αγών μου» του Χίτλερ ή βι-
βλία του Νόρμαν Μέιλερ, ο οποίος 
μαχαίρωσε τη γυναίκα του, προς 
τι αυτή η ισοπεδωτική πολιτική; 

Μολονότι ουδείς έχει υπερα-
σπιστεί ευθέως την πολιτική του 
εκδοτικού οίκου, την ίδια στιγμή 
κανένας σημαντικός διανοούμε-
νος στην Αμερική δεν τολμάει να 
υπερασπιστεί, αν όχι τον Μπέιλι, 
τουλάχιστον το δικαίωμα της βιο-
γραφίας να κυκλοφορεί. 

Ισα ίσα, κάποιοι θεωρούν πως 
μετά τις πρόσφατες αποκαλύψεις, 
«όλα κουμπώνουν» αρμονικά για το 
#MeToo: το ότι το 2012 ο Ροθ επέ-
λεξε τον Μπέιλι ως βιογράφο του, 
αφού ο τελευταίος προσέφερε αυ-
τοβούλως τις «υπηρεσίες» του στον 
πρώτο, εξηγεί τώρα τα πάντα. Θυ-
μίζουμε ότι ο Ροθ είχε κατηγορηθεί 
για μισογυνισμό τη δεκαετία του 
’70 από τις  φεμινίστριες. Το 1998 
είχε κατηγορηθεί από τη δεύτε-
ρη γυναίκα του, την ηθοποιό Κλερ 
Μπλουμ, για συμπεριφορές άγρια 
χειριστικές, για κατά συρροή απι-
στίες κ.ά., χώρια τη συχνή κριτική 
ότι στο έργο του οι γυναικείοι χα-
ρακτήρες είναι το αποτέλεσμα μιας 
φαλλοκρατικής αντίληψης. Αρα, λέ-
νε, αυτό έθελξε τον Μπέιλι. (Ειρω-
νεία: ένα από τα αιτήματα του Ροθ, 
ο οποίος πέθανε τέτοιες μέρες το 
2018, ήταν ο βιογράφος να εξαλεί-
ψει τη φήμη του ως «μισογύνη»...)

Αυτό εξηγεί επίσης, σε κάποιους, 
γιατί ο Μπέιλι επιμένει να περιγρά-

φει εξαντλητικά τις (αμέτρητες) 
ερωτικές περιπέτειες του Ροθ πα-
ραβλέποντάς τον ως συγγραφέα. 
Γι’ αυτό και, τονίζουν ορισμένοι, 
η βιογραφία είναι ανάξια λόγου όχι 
επειδή ο Μπέιλι «μπορεί να είναι βι-
αστής γυναικών» αλλά επειδή δεν 
μας λέει τίποτα γι’ αυτό που ο Ροθ 
ήταν στο μεδούλι του: λογοτέχνης. 

Πρόλαβα και αγόρασα τη βιο-
γραφία προτού αποσυρθεί. ∆ιάβα-
σα τις εννιακόσιες σελίδες της μέσα 
σε πέντε ημέρες. ∆ιέτρεξα ογδό-
ντα πέντε χρόνια από τη ζωή ενός 
ανθρώπου ο οποίος πέρασε το συ-
ντριπτικά μεγαλύτερο μέρος της 
καθημερινότητάς του κλεισμένος 
μέσα σ’ ένα γραφείο (γράφοντας 
τριάντα ένα βιβλία). Θα μπορούσε 
να είναι απελπιστικά βαρετό υλι-
κό. ∆εν είναι. Και όχι λόγω των δύο 
(αυτο)καταστροφικών γάμων που 
έκανε ο Ροθ και των ερωτικών του 
κατακτήσεων. 

Αφηγηματική ροή
Πάμε λοιπόν. Πρώτον: Το βιβλίο 

χαρακτηρίζεται από μιαν αράγιστη, 
συνεκτική αφηγηματική ροή, στη 
γραμμή των καλύτερων βιογραφι-
ών του είδους που απαντούν στον 
αγγλοσαξονικό κόσμο. Αλλά ο Μπέ-
ιλι δείχνει να χάνει πολλά λεπτά 
σημεία σε ό,τι αφορά το εβραϊκό 
υπόβαθρο του Ροθ, ως πολιτισμική 
εγγραφή μέσα του. Στην επιφάνεια 
είναι επαρκέστατος, αλλά δεν προ-
χωράει σε βάθος. 

∆εύτερον: Το βιβλίο είναι έξο-
χο σε ό,τι αφορά την απόδοση του 
εκδοτικού κόσμου στην Αμερική. 
Πρόκειται για άλλον πλανήτη, άλ-
λο γαλαξία (από τον δικό μας). Ο 
άκρατος επαγγελματισμός, από τις 
οικονομικές συμφωνίες, τις παρεμ-
βολές των ατζέντηδων, τον ρόλο 

δημοσιογράφων και κριτικών, έως 
τον ζωτικής σημασίας ρόλο των 
editors (από τα πιο συναρπαστικά 
σημεία της βιογραφίας: ο επιμελη-
τής δουλεύει πρόταση την πρότα-
ση το μυθιστόρημα και ο τρομακτι-
κός Ροθ τον ακούει ευλαβικά), είναι 
από τα πλέον ανταποδοτικά στοι-
χεία του βιβλίου. Ουσιαστικά μας 
εισάγει αποτελεσματικά σε έναν 
ολόκληρο κόσμο και στις διαρκείς 
μεταμορφώσεις (και μεταλλάξεις) 
του. (Κάπου εκεί έπεσα πάνω σε 
ένα πολύ οικείο μου όνομα, από το 
περιώνυμο πρακτορείο Γουάιλι, το 
οποίο έφερε στην επιφάνεια τραυ-
ματικές μνήμες της πιο ατυχούς 
επαγγελματικής μου στιγμής, ως 
μεταφραστή βιβλίου του Ροθ: χά-
ρη σε αυτή την εμπειρία έχω ένα 
αυστηρό σημείωμα του μεγάλου 
συγγραφέα με οδηγίες που κατα-
λήγουν σε ένα ξερό «καλή τύχη».)

Τρίτον: Μολονότι ο Μπέιλι φρο-
ντίζει να εντοπίσει όλες εκείνες τις 
απαραίτητες συνδέσεις ανάμεσα 
στο βίωμα και στη μυθοπλασία, 
ανάμεσα, δηλαδή, στο ερέθισμα 
και στο καλλιτεχνικό αποτέλεσμα, 
όντως αποτυγχάνει να μας δείξει 
τις δραστικές, έως και δραματικές, 
μεταβολές ενός ροθικού πεζού, από 
το πρώτο χειρόγραφο στο τελικό. 
Ισως να το κάνει λίγο περισσότε-
ρο στο μυθιστόρημα «Συγγραφέ-
ας φάντασμα», το οποίο αγαπά ο 
ίδιος πολύ, όμως εδώ υπάρχει, γε-
νικά, ένα χάσμα. ∆εν γράφει μια 
«κριτική βιογραφία» όπως η Κλό-
ντια Ροθ Πίερποϊντ (καμία συγγέ-
νεια με τον συγγραφέα) στο έξο-
χο «Roth Unbound. A Writer and 
his Books», εκδ. Jonathan Cape, 
2014) και παλαιότερα η Ερμιόνη 
Λι στο δικό της «Φίλιπ Ροθ» (εκδ. 
Methuen, 1982).

Ασε το κακό να μπει
Προλάβαμε και διαβάσαμε την αποσυρμένη –πλέον– πολυσυζητημένη βιογραφία του Φίλιπ Ροθ από τον Μπλέικ Μπέιλι

Επαγγελματικά, αυτήν 
τη στιγμή ο βιογράφος 
του Φίλιπ Ροθ είναι σαν 
να μην υπήρξε ποτέ. 

Τι ξαφνιάζει στη βιογραφία; Ας πούμε, 
τα ποσά που έπαιρνε ο Ροθ από εκδο-
τικούς οίκους: στην περίπτωση του 
«Συνδρόμου του Πόρτνοϊ», του μεγα-
λύτερου μπεστ σέλερ στην ιστορία 
του Random House, τo 1969, ο Ροθ 
έβγαλε 827.000 δολάρια (6,115. εκατ. 
σημερινά). Στον αντίποδα, απαρατή-
ρητα πέρασαν τα «Γεγονότα» (πούλη-
σαν 13.000 αντίτυπα!). 

Συγκινεί επίσης η απρόσμενη 
γενναιοδωρία του. Η αφοσίωσή του 
στους Τσέχους συγγραφείς που υπέ-
φεραν στην κομμουνιστική Τσεχο-
σλοβακία (ο Ροθ έκανε διάσημο τον 
Κούντερα στην Αμερική), στην οι-
κογένεια του Κονγκολέζου χημικού 
και συγγραφέα Ντογκόλα, την οποία 
έσωσε κυριολεκτικά από τον αιματη-
ρό εμφύλιο του Κονγκό. Από τις πιο 
συγκινητικές στιγμές της βιογραφίας 
είναι η στάση του απέναντι στην καρ-
κινοπαθή πρώην ερωμένη του Τζάνετ 
Χόμπχαουζ και ο ύστατος αποχαιρε-
τισμός του καθώς πέθαινε ο ίδιος. Το 
2008, ο συγγραφέας Ντέιβιντ Πλαντ 
με σύστησε στον Φίλιπ Ροθ, στη δε-
ξίωση που ακολούθησε την τιμητική 
βραδιά που οργάνωσε το Πανεπιστή-
μιο Κολούμπια. Είδα έναν βαθύτατα 
θλιμμένο άνθρωπο με μια άγρια όρεξη 
για ζωή. Οταν του ζήτησα μια συμ-
βουλή προς νέους συγγραφείς, «δου-
λειά», είπε ξερά, «και ένα σχοινί για 
να κρεμαστείς», και με παραμέρισε 
βαριεστημένα. Το σπαρακτικό, η λύσ-
σα για την αντίφαση, το παθιασμένα 
διανοητικό και πανανθρώπινο στο 
έργο του κάπως έτσι βγήκε. Γι’ αυτό 
και μεταξύ της βιογραφίας και των 
βιβλίων του Ροθ, διαλέξτε τα βιβλία 

του (στα ελληνικά από τις εκδόσεις 
Πόλις). Μια πρόταση που επανέρχε-
ται συχνά στη βιογραφία είναι: «Ασε 
το αποκρουστικό να μπει». Ηταν η 
συμβουλή που απηύθυνε στον εαυ-
τό του ως συγγραφέα. Μου θύμισε 
την ταινία «Ασε το κακό να μπει»: ο 
βρικόλακας θα μπει στο σπίτι σου, 
μόνον αν τον προσκαλέσεις. Είναι 
συνένοχος και ο αναγνώστης. ∆εν 
γίνεται χωρίς αυτή τη συνενοχή. ∆εν 
μπορεί να σταθεί η τέχνη χωρίς αυτή 
την ένοχη συμμετοχή. Οταν η Κλερ 
Μπλουμ τού είπε «δεν ήρθα εδώ για 
να με προσβάλουν», εκείνος ξεκαρ-
δίστηκε. «Μα φυσικά ήρθες εδώ για 
να σε προσβάλουν. Ολοι μας. Αυτό 
θέλω να γράψουν στην ταφόπλακά 
μου. “Φίλιπ Ροθ. Ηρθε εδώ για να τον 
προσβάλλουν”». Ακόμη και σε αυτό, 
μέσα έπεσε. 

Οταν ζήτησα διά ζώσης από τον Φίλιπ Ροθ μια συμβουλή προς νέους συγγραφείς, εκείνος απάντησε ξερά: «∆ου-
λειά». «Και ένα σχοινί για να κρεμαστείς μετά», κατέληξε και με παραμέρισε βαριεστημένα.
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Τα δολάρια του «Πόρτνοϊ»
και η γενναιοδωρία

Η βιογραφία αποσύρθηκε όταν ήρ-
θαν στο φως καταγγελίες για σεξου-
αλική βία εις βάρος του συγγραφέα 
Μπλέικ Μπέιλι.
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ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Η μνήμη,
κριτής ζωής

Δ ιάβαζα το βιβλίο του δημοσιογράφου 
Νίκου Μπακουνάκη με τον ευφάντα-
στο τίτλο «Οταν έπεσα στο μελανο-

δοχείο», όταν ανακοινώθηκε η είδηση του 
θανάτου του Μίμη Παπαναγιώτου σε ηλι-
κία 94 χρονών. Ο δεύτερος, διευθυντής 
της «Καθημερινής» από το 1974 έως το 
1990 (επί των ημερών του προσελήφθην 
κι εγώ στην εφημερίδα, το 1987), έχει μια 
απόσταση 30 χρόνων από τον πρώτο. Με 
τον Νίκο Μπακουνάκη ανήκουμε στην 
ίδια γενιά δημοσιογραφικά, έχει αφήσει 
το αποτύπωμά του (και) με το ένθετο «Βι-
βλία» στο «Βήμα» της Κυριακής, το οποίο 
εμπνεύστηκε, δημιούργησε και διηύθυνε 
από το 1997 έως το 2018. ∆ιδάσκει εδώ 
και πολλά χρόνια στο Πάντειο (Πρακτική 
της ∆ημοσιογραφίας και Τεχνικές Αφή-
γησης), παραμένει ενεργός και δραστή-
ριος. Μέσα από τα –ας τα ονομάσουμε εν 
συντομία– «απομνημονεύματά του», κά-
νει ένα ταξίδι εξαντλητικής οργάνωσης 
(κρατούσε, συστηματικά, ταξινομημένες 
σημειώσεις), μεγάλου εύρους, αναμειγνύο-
ντας πρόσωπα της «δουλειάς», σπουδαίους 
συγγραφείς που συνάντησε, σκέψεις πά-
νω στην ιστορία του Τύπου, στην εξέλιξή 
του, στη σημερινή δυναμική αλλά και στα 
πολλά αδιέξοδά του. Μέσα από μια μεστή 
και στοχαστική δημοσιογραφική σταδιο-
δρομία, οικοδομεί εποχές και τάσεις, επι-
σημαίνει λάθη και ολισθήματα, συνθέτει 
ένα προσωπικό αφήγημα μέσα από πολλές 
παράλληλες πληροφορίες, γεγονότα, συμ-
βάντα από τον ελληνικό και τον διεθνή 
Τύπο. Είναι το βιβλίο ενός «αναγνώστη» 
και εξερευνητή του βιβλίου, του εντύπου 
εν γένει, και μου άρεσε πολύ που διάβασα 
στον επίλογο ότι θεωρεί ακόμη(;) τις εφη-
μερίδες «θερμοκήπια μυθιστορηματικών 
σπόρων». «Οι ιστορίες τους είναι συμπυ-
κνωμένα μυθιστορήματα», γράφει. 

Ο Μίμης Παπαναγιώτου είχε μακρά και 
πλούσια διαδρομή σε επιτελικές θέσεις. 
Κρατώ την ανάμνηση ενός εξαιρετικά ευ-
γενούς, ευαίσθητου ανθρώπου, χαμηλών 
τόνων και υψηλού επαγγελματισμού, που 
εξιστόρησε σε άρθρα και βιβλία του τη με-
γάλη δημοσιογραφική περιπέτεια. Αφοσι-
ωμένου από τα 18 του (ήταν γεννημένος 
το 1927) στη δημοσιογραφία, το «επάγ-
γελμα της δημιουργικής ατομικής μονα-
ξιάς και της εύφορης συλλογικότητας», 
όπως είχε πει. 

Οι ηλικίες –και η πανδημία– καλούν 
σε απολογισμούς και ανακεφαλαιώσεις. 
Πολλές διαδρομές, συγγενείς και ετερό-
κλιτες, συναπαρτίζουν εξάλλου τις εποχές. 
Σκόρπιες σημειώσεις, με σκληρό ή μαλα-
κό εξώφυλλο, ή χωρίς εξώφυλλο. Σελίδες 
προχειρογραμμένες, post-it, οποιαδήπο-
τε επιφάνεια προσφέρεται για να στρι-
μώξει κανείς μια φράση, μια πληροφορία, 
μια σκέψη δική του ή δάνεια. Μέσα στις 
δεκαετίες, έχουν αλλάξει πολλά –σχεδόν 
όλα–, ο μετασχηματισμός του Τύπου είναι 
σε εξέλιξη, δεν χωρούν ούτε νοσταλγίες 
ούτε δραματικοί τόνοι. Το βέβαιο είναι ότι 
η δημοσιογραφία παραμένει το «επάγγελ-
μα της δημιουργικής μοναξιάς», ουδόλως 
όμως πια της «εύφορης συλλογικότητας». 
Ο,τι κι αν αλλάξει όμως, οι εφημερίδες με 
γερά θεμέλια στον χρόνο και στην κοινω-
νία, που σέβονται το κοινό τους, διατηρούν 
διαρκώς τροφοδοτούμενη την επιθυμία της 
ανάγνωσης. Τα κείμενα/άρθρα/ερευνητικά 
ρεπορτάζ που είναι εν δυνάμει «μυθιστο-
ρηματικοί σπόροι». Η ικανότητα να πεις, 
σε περιορισμένο χώρο και χρόνο –για το 
έντυπο μιλάμε πάντα– μια «ιστορία», είτε 
αφορά την πολιτική, είτε την τέχνη, είτε 
κάποιο πρόσωπο, είτε γεγονός. Να βρεις 
τις λέξεις εκείνες, γενναιόδωρες, ακριβείς 
και με συνεκδοχές, που θα ανοίξουν στον 
αναγνώστη κόσμους εσωτερικούς, θα με-
ταφέρουν εικόνες και σκέψεις από άλλες 
περιοχές και πρόσωπα, που κατοικούν σε 
διαφορετικά μήκη και πλάτη. «Κατοικούν» 
κυριολεκτικά και συμβολικά. 

Το απόσπασμα που ακολουθεί είναι από 
το βιβλίο «Πέμπτη εποχή» του Μίμη Παπα-
ναγιώτου (σελ. 156). Παρότι έρχεται από 
το μακρινό 1995, εξακολουθεί να «κατοι-
κεί» στο σήμερα: «Η μνήμη μοιάζει συχνά 
με κινηματογραφική ταινία χωρίς μηχανή 
προβολής, αυτοπροβάλλεται, γι’ αυτό κα-
θένας έχει την αποκλειστικά δική του ται-
νία, με πολλές ή λίγες εγγραφές, ζωντανές, 
έντονες, σκιώδεις, κακοτυπωμένες, που 
δεν αντέχουν στον χρόνο και σβήνουν, όχι 
σπάνια η αυτοπροβολή κολλάει σε επίμονα 
στοπ καρέ, σε εικόνες ευπρόσδεκτες ή εφι-
αλτικές, ακόμη και σε άλλες που πίστευες 
πως τις έχεις σβήσει με τη γομολάστιχα 
της υποκειμενικής επιλογής, αλλά ξανάρ-
χονται φρεσκοτυπωμένες, γίνεται τότε η 
μνήμη κριτής ζωής, σου κρατάει αμείλι-
κτες αποδείξεις». 

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Πόσο πιστεύετε ότι έχουν αλλάξει τα 
πράγματα στο πώς βλέπουμε και 
αντικρίζουμε τα πράγματα σε αυ-

τό τον τόπο, σε ό,τι αφορά εν γένει την 
παιδεία και τον πολιτισμό μας, ας πούμε 
τα τελευταία σαράντα χρόνια; Λίγο, πο-
λύ, ελάχιστα, πάρα πολύ; Πόσο; ∆εν θέλω 
να σας στεναχωρήσω, αλλά νομίζω θα το 
κάνω και θα μοιραστώ μαζί σας και τη δι-
κή μου στεναχώρια… Καθόλου και αυτό 
το καθόλου θα πρέπει όλους τους υπεύ-
θυνους να τους ταρακουνήσει, μπας και 
δούμε άσπρη μέρα. ∆ιότι όσο και να αλ-
λάξεις ταμπέλες, όσα διεθνή και μη φε-
στιβάλ να κάνεις, όσες επιχορηγήσεις και 
χρηματοδοτήσεις και αν παράσχεις, δεν 
θα  καταφέρεις τίποτα, κα Πολιτεία, διότι 
το πρόβλημα δεν είναι να ικανοποιούνται 
οι λίγοι και οι «έχοντες και έχουσες εργα-
σία», αλλά οι πολλοί και αυτό από κάτω 
προς τα πάνω.

Θα μου πείτε από πού αντλώ τη βεβαι-
ότητα της παραπάνω απάντησης του Κα-
θόλου και θα σας πω… «Είναι και στους 
στραβούς φωτεινότερο πως εμείς οι Κύ-
πριοι δεν ξαίρουμε τι είμαστε […] Στενοί 
μιμητές σκοτώνουμε την ντόπια δημιουρ-
γικότητα για μαϊμουδισμούς αμφίβολης 
αξίας. Πες από σνομπισμό και παραξηγη-
μένη προοδευτικότητα, πες από άγνοια 
στα σκολειά μας κ’ έλλειψη ενδιαφέροντος 

από τους αρμόδιους, καταφρονούμε κάθε 
τι δικό μας». Θέλετε και άλλο; Να σας γρά-
ψω κι άλλο, για να καταλάβετε από πού 
άντλησα τη βεβαιότητα της απάντησης 
ότι τίποτε δεν άλλαξε ουσιαστικά –και όχι 
δεν μηδενίζω όσα επετεύχθησαν από το 
1878 ή το 1931 ή το 1955 ή το 1960 και 
εντεύθεν, στον πλανήτη γη ζούσαμε όχι 
σε γυάλα–, έχουμε και λέμε, λοιπόν: «[…] 
Μα ίσως αν δε μαθαίνουμε τον τόπο μας, 
μαθαίνουμε όμως την ιστορία του. εδώ κι’ 
είνε η αποκαρδίωση! Εδώ κι’ αν έχουμε 
βαθειά μεσάνυχτα! […]. Η κυπριακή ιστο-
ρία δεν διδάσκεται στα κυπριακά σχολεία 
ούτε μία ώρα! […]».

Νομίζετε ότι έχουμε πάψει να τα συ-
ζητάμε αυτά σήμερα, τώρα που διαβάζε-
τε αυτές τις γραμμές; Αυτά που –αν θέλε-
τε– έθιγε η θεατρική παράσταση Out of 
Necessity και έκανε σε όλους τόση εντύ-
πωση; Προσέξτε και στην παράσταση άρ-
χιζαν από το 1960. Έχουμε πάψει σήμερα 
να ασχολούμαστε με το ποιοι είμαστε; Όχι, 
απλώς σκεφτήκαμε να σπάμε το μυαλό μας 
ποιοι δεν είμαστε, ποιοι δεν θέλουμε να 
είμαστε, αλλά όχι το ποιοι είμαστε, και το 
πού ήμασταν και προς τα πού θέλουμε από 
εδώ και πέρα να κατευθυνθούμε. Και συ-
νεχίζω «[…] Τον τόπο μας λοιπόν δεν τονέ 
ξαίρουμε. Την ιστορία του επίσης. Άραγε 
να ξαίρουμε την τέχνη του στο πέρασμα 

των αιώνων; Εδώ θενά τ α μπλέξουμε και 
δε θάχουνε ξεδιάλυμα. – Α, ναι! Υπάρχει 
ένα σπίτι στη Λευκοσία, που το λένε μέ-
να παράξενο όνομα… “Μουσείο”. Βέβαια: 
Μουσείο. Κ’ έχει μέσα το σπίτι τούτο κού-
ζες, πιιιι κούζες, περισσότερες και μεγαλύ-
τερες από κείνες πούναι στα κουζάρικα 
του Βαρωσιού».

Εκείνο το σπίτι στη Λευκωσία με τις 
κούζες, ακόμα το ίδιο είναι λίγο πολύ, λί-
γο η πανδημία, λίγο τα ενοίκια, λίγο έτσι 
και λίγο γιουβέτσι είναι το ίδιο… Τον νου 
μας στο Τμήμα Αρχαιοτήτων, όμως, μην 
αλλάξει προϊστάμενο και βρούνε πάτημα 
στο Ψευδοκράτος, γιατί αυτό περιμένανε 
και ο Τ/κ ηγέτης Ερσίν Τατάρ και ο Τούρ-
κος πρόεδρος Ταγίπ Ερντογάν, πότε θα κά-
νουμε τη συνταγματική εκτροπή της διοι-
κητικής αλλαγής… Τέλος πάντων, μη σας 
κουράζω άλλο… συνεχίζω: «Περιττό βέβαια 
να τονίσω πως και στο ζήτημα της κυπρι-
ακής τέχνης τα σκολειά μας πλέουν μέσα 
στο ατέρμονο πέλαγος της άγνοιας;»…

Θα αναρωτιέστε βέβαια με ποιου λόγια 
σας κάνω τον έξυπνο και πόσο παλιά εί-
ναι. Πρόκειται για αποσπάσματα από δύο 
πρωτοσέλιδα υπομνήματα του φιλολόγου 
Κώστα Προυσή στην εφημερίδα «Πρωι-
νή», με το τίτλο: «Ακόμη ένα κυπριακό 
υπόμνημα» και τους υπότιτλους στο Α΄ 
μέρος «Να γνωρίσουμε τον εαυτό μας, 

τον τόπο μας, την ιστορία του» και στο Β΄ 
μέρος «Αγνοούμε την κυπριακή ιστορία, 
την κυπριακή τέχνη» και δημοσιεύθηκαν 
το κοντινό στα σημερινά πράγματα Ιού-
λιο του 1934. Υπολογίστε πόσα χρόνια 
πέρασαν και εμείς ακόμα ψάχνουμε και 
τίποτε δεν βρίσκουμε! 

Στο κείμενό του ο Κώστας Προυσής 
γράφει κάτι πολύ σημαντικό και με αυ-
τό θέλω να κλείσω: «Μιλάμε για ιμπρεσ-
σιονισμούς, φουτουρισμούς, κυβισμούς, 
φασισμούς  και ένα σωρό άλλους –ισμούς 
και μόνο για ένα –ισμό δεν καταδεχόμα-
στε να μιλήσουμε, για τον κυπριωτισμό». 
Προσοχή εδώ, σήμερα καταντήσαμε να 
μιλάμε ακατάσχετα για κυπριωτισμό αλά 
καρτ, όπως βολεύει το αφήγημα του κα-
θένα από εμάς, κυπριωτισμός να ’ναι και 
ας είναι και τελευταίας εσοδείας και με 
μπόλικους άλλους –ισμούς ανακατεμέ-
νος... «∆εν ξαίρουμε ποιοι είμαστε, γιατί 
δεν ξαίρουμε ποιοι πέρασαν από το πο-
λύπαθο αυτό νησί, ποιοι, πότε και πώς 
έζησαν […] Ούτε τι είναι δικό μας γνω-
ρίζουμε, ούτε τι είναι ξένο ξεχωρίζουμε, 
μα βαδίζουμε έχοντας πίσω μας βαθύτατο 
σκοτάδι, το άγνωστο παρελθόν και μπρος 
μας μυστήριο αξεδιάλυτο, το απατηλό 
μέλλον», κάντε τις αναγωγές.

Σκοτάδι βαθύ

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

louil@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Η καινούργια παραγωγή της Θεατρικής 
Ομάδας Persona «Μείνε ∆ίπλα μου» επι-
στρέφει από 14 Μαΐου για εννέα μόνο 
παραστάσεις. Η Θεατρική Ομάδα Persona 
παρουσιάζει την καινούργια της θεατρική 
παραγωγή «Μείνε ∆ίπλα μου» των Κώστα 
Σιλβέστρου, Χριστίνας Κωνσταντίνου και 
Πάνου Μακρή σε σκηνοθεσία και τελική 
δραματουργική επεξεργασία Κώστα Σιλ-
βέστρου. Μία αλληγορική θεώρηση του 
«Νεαρού Βασιλιά» του Όσκαρ Ουάιλντ, 
μέσα από τον φακό της σύγχρονης σκλη-
ρής πραγματικότητας. Μια παράσταση που 

γεννήθηκε στην καρδιά της πανδημίας με 
μαύρο χιούμορ και κυνική διάθεση, με το 
παράλογο, και το οξύμωρο να έχουν την 
πρώτη θέση. Πρόκειται για μια παράσταση 
επινοημένου θεάτρου, η οποία πρωτοσυ-
στήθηκε στους θεατές τον περασμένο Φε-
βρουάριο μέσα από την online streaming 
προβολή της. Επί σκηνής: Χριστίνα Κων-
σταντίνου, Πάνος Μακρής. Flea Theatre, 
Γιάννη Κορομία, Λευκωσία. Τακτικές παρα-
στάσεις: Παρασκευή, Σάββατο και Κυρια-
κή, 14-18, και 21-24 Μαΐου, ώρα 7:00 μ.μ. 
Πληροφορίες στο τηλέφωνο 70000138.

 ΘΕΑΤΡΙΚΗ ΟΜΑΔΑ PERSONA

«Μείνε δίπλα μου»

Ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου υποδέχεται ξα-
νά, μετά την άρση των περιοριστικών μέτρων, το 
θεατρόφιλο κοινό, παρουσιάζοντας την πολυβρα-
βευμένη κωμωδία (τέσσερα βραβεία Τόνυ) του 
Ιρλανδού συγγραφέα Χιου Λέναρντ, μια τρυφερή 
οικογενειακή ιστορία που θα χαρίσει γέλιο και 
δυνατές στιγμές συγκίνησης στους θεατές. Την 
τρυφερή ματιά του συγγραφέα έχει αναλάβει να 
μεταφέρει στη θεατρική σκηνή η σκηνοθέτιδα 
Μαρία Μανναρίδου-Καρσερά, έχοντας στο πλευ-
ρό της τον καταξιωμένο ηθοποιό Κώστα Βήχα, 
στο ρόλο του Ντα, και ένα δυναμικό σύνολο ερ-
μηνευτών και συντελεστών. Η πρώτη παράσταση 

θα δοθεί την Τετάρτη 12 Μαΐου 2021 (20:30) στη 
Νέα Σκηνή ΘΟΚ. Παίζουν οι Φώτης Αποστολίδης, 
Κώστας Βήχας, Νεκτάριος Θεοδώρου, Βασίλης 
Παφίτης, Κωνσταντίνος Τσίτσιος, Βαλάντω Χαρα-
λάμπους, Έλενα Χριστοφή, Χριστίνα Χριστόφια. 
Παραστάσεις μέχρι και 29 Μαΐου. Λευκωσία: Θέ-
ατρο ΘΟΚ, Νέα Σκηνή. Πρώτη παράσταση: Τετάρ-
τη 12 Μαΐου. Τακτικές παραστάσεις κάθε Τετάρτη, 
Πέμπτη, Παρασκευή και Σάββατο στις 20:30 Πλη-
ροφορίες / Εισιτήρια: Ταμείο Θεάτρου ΘΟΚ, τηλ. 
77772717, www.thoc.org.cy. Από τη χειμερινή πε-
ρίοδο 2021-2022 σε δήμους και κοινότητες της 
χώρας. Πληροφορίες στο τηλέφωνο 22864330

Η isnotgallery ανοίγει και πάλι τις πόρτες 
της μετά το λοκ ντάουν και συνεχίζει να πα-
ρουσιάζει, για 13η συνεχόμενη χρονιά, τον 
θεσμό Πλούσια Τέχνη σε 
∆ύσκολους Καιρούς. Ένας 
θεσμός του οποίου η ονο-
μασία μεταλλάζεται για να 
ταιριάζει κάθε φορά στις 
εκάστοτε κοινωνικές περι-
στάσεις. Στη φετινή διορ-
γάνωση, λαμβάνουν μέρος 
είκοσι δύο καλλιτέχνες, 
των οποίων οι πρακτικές 
ποικίλουν. Κατά τις δεκα-
τρείς διοργανώσεις του θεσμού, παρουσι-
άστηκαν έργα από καταξιωμένους αλλά και 
νεαρούς και ανερχόμενους Κύπριους καλ-
λιτέχνες, και έργα καλλιτεχνών από κάθε 
πλευρά της Ευρώπης. Συμμετέχουν: Λάνα 

Αντωνιάδου, Ρεβέκκα Γεωργίου, Άντρος Ευ-
σταθίου, Στέλλα Ίσσα, Σωτήρης Ιωαννίδης, 
Γιάννος Ιωάννου, Ελένη Κινδύνη, Μαρία Κο-

φτερού, Σταύρος Λάμπρου, 
Χριστίνα Μίτρεντσε, Μαρι-
έλα Μπιλίτσα, Νίνα Μορά-
ρη, Χαρούλα Νικολαΐδου, 
Θέκλα Παπαδοπούλου, 
Χριστίνα Παπαϊωάννου, 
Νικολέττα Παπαξενοφώ-
ντος, PASHIAS, Ελένη Πρα-
τσή, Αντρέας Σκουφάρης, 
Κωνσταντίνος Στεφάνου, 
Σοφία Σχίζα, Χλόη Φίνν. 

Isnotgallery, Οδυσσέως 11, παλιά Λευκωσία. 
∆ιάρκεια έως τέλη Μαΐου. Ώρες λειτουργίας 
Τρίτη-Παρασκευή/10:00-13:00-15:00-18:00. 
Σάββατο/10:00-14:00. Πληροφορίες στο τη-
λέφωνο 99569498. www.isnotgallery.com

ΕΚΘΕΣΗ

Πλούσια Τέχνη σε Δύσκολους Καιρούς

ΘΕΑΤΡΟ

«Ντα» του Χιου Λέναρντ

9.5 - 15.5.2021

ΘΕΑΤΡΟ ΑΝΤΙΛΟΓΟΣ

«Περιμένοντας
τον Γκοντό»

Το θέατρο ΑντίΛογος, σε συνεργα-
σία με τον σκηνοθέτη Κώστα Σιλβέ-
στρο επιχειρούν για πρώτη φορά 
στα κυπριακά θεατρικά δρώμενα, να 
παρουσιάσουν το εμβληματικό έρ-
γο του Σάμιουελ Μπέκετ «Περιμέ-
νοντας τον Γκοντό» στην κυπριακή 
διάλεκτο, ελληνική και τουρκική, με 
πρωταγωνιστές τους Γιώργο Κυριά-
κου και Izel Seylani. Μέσα από αυτό 
το έργο-σταθμό για την παγκόσμια 
δραματουργία, οι δύο διάλεκτοι σμί-
γουν και γίνονται μια. Η έντονη ανά-
γκη για επικοινωνία των δυο ηρώων, 
εξοστρακίζει κάθε εμπόδιο στην 
επικοινωνία τους, ακόμη και αυτό 
της γλώσσας. Ο λόγος του Εστρα-
γκόν και του Βλαδιμήρ μεταφέρε-
ται μέσω δυο τριαντάρηδων των δυο 
κοινοτήτων του νησιού μας. Πρεμιέ-
ρα: Τετάρτη 12 Μάϊου, ώρα 8:00 μ.μ. 
Παραστάσεις κάθε Τετάρτη, Παρα-
σκευή και Σάββατο στις 8 το βράδυ. 
Απαραίτητο οι θεατές να έχουν μαζί 
τους δελτίο πολιτικής ταυτότητας. 
Σπίτι της Συνεργασίας (H4C), Μάρ-
κου ∆ράκου 28, Λευκωσία. Πληρο-
φορίες τηλέφωνο 99251331. 

ΕΚΘΕΣΗ

Η Χάρτα
του Ρήγα Φεραίου
Στο πλαίσιο των εορταστικών εκδη-
λώσεων για τα 200 χρόνια από την 
Ελληνική Επανάσταση του 1821, το 
Πολιτιστικό Ίδρυμα Τράπεζας Κύπρου 
φιλοξενεί ομοιότυπο καθώς και ψη-
φιακή έκθεση της Χάρτας του Ρήγα 
Φεραίου, από το Ίδρυμα Σύλβιας Ιω-
άννου. Η έκθεση «Η Χάρτα του Ρήγα 
Φεραίου», παρουσιάζεται σε ψηφιακή 
και φυσική μορφή. Η ψηφιακή έκθε-
ση παρουσιάζεται επίσης και στα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης του Ιδρύματος. 
Είσοδος ελεύθερη. Πολιτιστικό Ίδρυμα 
Τράπεζας Κύπρου, Φανερωμένης 86-
90, Λευκωσία. Πληροφορίες στο www.
boccf.org και στο τηλέφωνο 22128157.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Ο Νίκος Κοεμτζής από το Θέατρο ERGO
Η θεατρική ομάδα Θέατρο ERGO παρουσιάζει την πανελλήνια πρώτη του 
έργου «Η τελευταία απολογία ενός πεθαμένου που ’σφαξε τρεις και οκτώ 
λάβωσε ακόμα» του Βαγγέλη Γέττου, σε σκηνοθεσία Λέανδρου Ταλιώτη και 

τον Αλέξανδρο Παρίση επί σκηνής. Ο πρωτότυ-
πος μονόλογος του Βαγγέλη Γέττου στηρίχθη-
κε, μεταξύ άλλων, σε έρευνα της δικογραφίας 
της υπόθεσης Κοεμτζή που εξασφάλισε από τα 
Γενικά Αρχεία της Ελληνικής ∆ημοκρατίας. Ση-
μειώνεται ότι η υπόθεση Κοεμτζή ανεβαίνει για 
πρώτη φορά στη σκηνή σε Ελλάδα και Κύπρο. O 
Νίκος Κοεμτζής, ο άνθρωπος ο οποίος το βράδυ 
των αποκριών του 1973 σκοτώνει τρεις αστυνο-
μικούς και τραυματίζει οκτώ πολίτες για μια «πα-

ραγγελιά», στο κέντρο διασκέδασης «Νεράιδα της Αθήνας». Πρεμιέρα: Artos 
Foundation, ∆ευτέρα 22 Μαΐου 2021, 8.00 μ.μ. Παραστάσεις: 23, 24, 29, 30, 31 
Μαΐου, 8.00 μ.μ. Παραστάσεις: Λευκωσία, Artos Foundation, Αγίων Ομολογη-
τών 64, Λευκωσία. Πληροφορίες στο τηλέφωνο 96130158.
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ΜΑΝΩΛΗΣ ΠΑΤΗΝΙΩΤΗΣ (επιμ.)
Εισαγωγή στις Ψηφιακές Σπουδές 
εκδ. Ροπή, Θεσσαλονίκη 2020, σελ. 422

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΕΤΡΙΔΗ

Από τα τέλη του προηγούμενου αιώ-
να η ψηφιακότητα έχει αποτελέσει 
συστηματικό αντικείμενο διερεύνη-
σης για πολλές κοινωνικές και αν-
θρωπιστικές επιστήμες. Η παρού-
σα συνθήκη της πανδημίας με τη 
συνακόλουθη εντατικοποίηση της 
χρήσης ψηφιακών τεχνολογιών και 
τους μετασχηματισμούς που αυτή 
επιφέρει πάνω στα πεδία της εργα-
σίας, της επικοινωνίας, του ελέγχου, 
του σώματος, της γλώσσας, της δημι-
ουργικότητας, της κοινωνικότητας, 
του χώρου και του χρόνου θέτουν 
νέες επιστημολογικές, μεθοδολογι-
κές και εννοιολογικές προκλήσεις 
στο σύνολο αυτών των επιστημών 
αναφορικά με τη μελέτη του ψηφια-
κού. Μέσα σε αυτό το ιστορικοπολι-
τισμικό πλαίσιο, ο συλλογικός τόμος 
«Εισαγωγή στις Ψηφιακές Σπουδές» 
έρχεται να αποτελέσει ένα απολαυ-
στικό ανάγνωσμα και έναν απαραί-
τητο οδηγό, ή πιο σωστά «αναγνώ-
στη» (reader), για εκείνους κι εκείνες 
που δραστηριοποιούνται ερευνητι-
κά στη συγκεκριμένη επιστημονι-
κή περιοχή.

Οι λόγοι που καθιστούν το βιβλίο 
απαραίτητο είναι αρκετοί. Ενώ σε 
σχέση με το πρόσφατο παρελθόν 
η συναφής ελληνόγλωσση βιβλιο-
γραφία έχει ενισχυθεί σημαντικά, 
τα κενά παραμένουν μεγάλα. Eτσι, 
ο συλλογικός αυτός τόμος έρχεται 

κατ’ αρχάς να συνεισφέρει με ένα 
σύνολο μεταφράσεων κλασικών και 
σύγχρονων συγγραφέων, όπως ο 
Alan M. Turing, ο Norbert Wiener, η 
Shoshanna Zuboff, ο Lev Manovich, 
η Rosi Braidotti, ο Hilary Putnam, ο 
Gilles Deleuze, ο Antonio Negri κ.ά. 
Συνεπώς, το εν λόγω βιβλίο καλύπτει 
μια μεγάλη περιοχή θεμάτων, όπως 
η κυβερνητική, η τεχνητή ζωή και 
η τεχνητή νοημοσύνη, η ψηφιακή 
φυσική, οι έννοιες του υπολογισμού, 
της επικοινωνίας και της πληροφο-
ρίας, τα νέα μέσα και το Web 2.0, το 
κυβερνοπάνκ, η τεχνοεπιστήμη, οι 
τεχνολογίες δυνητικής πραγματικό-
τητας, το φύλο και ο κυβερνοφεμι-
νισμός, η κοινωνία του ελέγχου, ο 
καπιταλισμός της πλατφόρμας και ο 
καπιταλισμός της επιτήρησης.

Εντούτοις, το βιβλίο δεν περιο-

ρίζεται μόνο στις μεταφράσεις των 
παραπάνω κειμένων, αλλά συνει-
σφέρει στη σχετική βιβλιογραφία 
και με εισαγωγικά κείμενα που απο-
σκοπούν στο να σκιαγραφήσουν το 
ευρύτερο διανοητικό και θεωρητικό 
συγκείμενο στο οποίο εγγράφεται 
το εκάστοτε μεταφρασμένο έργο. 

Στο πλαίσιο του τόμου, η ψηφια-
κότητα προσεγγίζεται σφαιρικά και 
πολυπρισματικά σε μια προσπάθεια 
υπέρβασης παραδοσιακών ακαδημα-
ϊκών διαιρέσεων και κατατμήσεων, 
όπως η διάκριση θετικών επιστημών 
από τη μία και κοινωνικών/ανθρω-
πιστικών επιστημών από την άλλη. 
Ταυτόχρονα επιχειρείται η μετατό-
πιση της έμφασης από τις ψηφιακές 
ανθρωπιστικές επιστήμες προς τις 
ψηφιακές σπουδές, πρωτίστως επει-
δή οι συγγραφείς και ο επιμελητής 
του βιβλίου δεν αντιλαμβάνονται την 
ψηφιακότητα ως ψηφιοποίηση κει-
μένων, παρά τη μεγάλη χρησιμότη-
τα αυτής της διαδικασίας αναφορικά 
με ζητήματα αποθήκευσης, τεκμη-
ρίωσης, πρόσβασης και ανάκτησης 
πληροφορίας και υλικού. Αντιθέτως, 
όπως υποστηρίζει ο επιμελητής της 
έκδοσης, αυτό που ενδιαφέρει τους 
συγγραφείς «είναι το άμεσο αποτέλε-
σμα αυτής της εντατικής προσπάθει-
ας ψηφιοποίησης». 

Οι ψηφιακές σπουδές συνιστούν 
ένα ευρύ διεπιστημονικό πεδίο που 
επικεντρώνεται στη μελέτη των οντο-
λογικών και πολιτισμικών μετασχη-
ματισμών που επιφέρει η μετάβαση 
στην ψηφιακότητα. Θεματικά, οι ψη-
φιακές σπουδές καταπιάνονται, αφε-
νός, με τους τρόπους διά των οποίων 

η ψηφιακότητα συμβάλλει σε μετα-
σχηματισμούς αναφορικά με το πώς 
αντιλαμβανόμαστε τον εαυτό μας, 
τον κόσμο και τους άλλους και, αφε-
τέρου, με τους μετασχηματισμούς που 
υπόκεινται καθημερινές πολιτισμικές 
πρακτικές και επιτελέσεις, όπως η ερ-
γασία, η καλλιτεχνική δημιουργία, η 
πολιτική διεκδίκηση κ.ά.

Το βιβλίο συνιστά το αποτέλε-
σμα ζυμώσεων που εκκινούν από 
το μάθημα «Ψηφιακές Σπουδές» του 
ΜΠΣ του Τμήματος Ιστορίας και Φι-
λοσοφίας της Επιστήμης του ΕΚΠΑ, 
το οποίο εν συνεχεία μετασχηματί-
σθηκε σε εργαστήριο που συνεχίζει 
τις εργασίες του μέχρι και σήμερα. 
Συλλογικό και συνεργατικό εγχείρη-
μα με πλουραλιστική σύνθεση, που 
απαρτίζεται από τον επιμελητή της 
έκδοσης Μανώλη Πατηνιώτη και 
από διδακτορικούς και μεταπτυχια-
κούς φοιτητές και φοιτήτριες, όπως 
ο Βασίλης Αργυρίου, ο Ηρακλής Βο-
γιατζής, ο Κωνσταντίνος Βουκύ-
δης, ο Κωνσταντίνος Κανδηλώρος, 
ο Γιάννης Καρπούζης, ο Χρήστος 
Κρυστάλλης, ο ∆ημήτρης Μούτσιος, 
η Γεωργία Νικολοπούλου, η Πανα-
γιώτα Ραζή, η Νικόλ Σαρλά, η Φιλιώ 
Χατζημπεκιάρη, η Ευαγγελία Χορδά-
κη, το βιβλίο επιχειρεί και μια άλλη 
υπέρβαση. Αυτή της παραδοσιακής 

προβληματικής διαλεκτικής μεταξύ 
τεχνοφοβίας και τεχνολατρείας που 
μαστίζει τη μελέτη της ψηφιακότη-
τας από τις απαρχές της. Η κριτική 
προσέγγιση, ο συγκρουσιακός συ-
χνά χαρακτήρας των συζητήσεων 
και των παρουσιάσεων στο πλαίσιο 
του εργαστηρίου, η λειτουργία του 
με οριζόντιους και συμμετοχικούς 
όρους αντανακλώνται στο σύνο-
λο του τόμου, ενώ η υπέρβαση της 
προαναφερθείσας άγονης πόλωσης 
αποκρυσταλλώνεται στην ντελεζια-
νή ρήση «δεν είναι ανάγκη να φο-
βόμαστε ή να ελπίζουμε, μόνο να 
αναζητήσουμε νέα όπλα».

Σύνθεση εννοιών
Ποια είναι αυτά τα «νέα όπλα» 

λοιπόν; Είναι εκείνοι οι τρόποι σκέ-
ψης και κριτικής ανάλυσης που δεν 
υποκύπτουν στο σαγηνευτικό δρά-
μα του αφορισμού και του καταγγελ-
τικού λόγου, ούτε και στην αφελή 
προοπτική της αναπόφευκτης ου-
τοπικής χειραφέτησης που, δήθεν, 
επαγγέλλονται τα νέα μέσα. Είναι 
η πραγματική προσπάθεια σύνθε-
σης εννοιών που προέρχονται τό-
σο από τις θετικές όσο και από τις 
κοινωνικές και ανθρωπιστικές επι-
στήμες στην προσπάθεια επίτευξης 
της πολυπόθητης διεπιστημονικότη-

τας. Ενός όρου που κυριαρχεί τις τε-
λευταίες δεκαετίες στην ακαδημία, 
αλλά συνήθως παραμένει ένα απλό 
τσιτάτο στην προσπάθεια εξασφά-
λισης χρηματοδότησης για κάποιο 
ερευνητικό έργο ή περιορίζεται στη 
διεπιστημονικότητα μεταξύ πεδίων 
που ούτως ή άλλως συνομιλούν. Εί-
ναι η βαθιά κατανόηση του τεχνο-
λογικού, χωρίς ωστόσο τα κείμενα 
να αναλώνονται σε εργαλειακές προ-
σεγγίσεις του ψηφιακού. Είναι, τέ-
λος, η κεντρικότητα που κατέχουν οι 
ψηφιακές τεχνολογίες αναφορικά με 
την ανάλυση και την ερμηνεία στο 
πλαίσιο του κάθε κειμένου.

Αποτέλεσμα των παραπάνω είναι 
ένα βιβλίο απαραίτητο για τη βιβλι-
οθήκη εκείνων που δραστηριοποι-
ούνται στη μελέτη των συναρμογών 
της ψηφιακότητας με τις κοινωνικές 
και ανθρωπιστικές επιστήμες. Ενα 
βιβλίο που, ενώ τιτλοφορείται «Εισα-
γωγή», μπορεί να φανεί εξαιρετικά 
γόνιμο όχι μόνο για προπτυχιακούς 
φοιτητές και φοιτήτριες αλλά και για 
το ευρύ κοινό που ενδιαφέρεται για 
τη μελέτη ζητημάτων που άπτονται 
της ψηφιακής συνθήκης.

 
Ο κ. Πέτρος Πετρίδης είναι δρ 
Κοινωνικής Ανθρωπολογίας στο Τμήμα 
Ιστορίας και Αρχαιολογίας ΑΠΘ. 

Η «Εισαγωγή στις Ψηφιακές Σπουδές» καλύπτει μια μεγάλη περιοχή θεμάτων, όπως η τεχνητή ζωή και η τεχνη-
τή νοημοσύνη, η ψηφιακή φυσική, οι έννοιες του υπολογισμού, της επικοινωνίας και της πληροφορίας κ.λπ.

Το βιβλίο μπορεί να φανεί εξαιρε-
τικά γόνιμο για όσους ενδιαφέρονται 
για τη μελέτη ζητημάτων που άπτο-
νται της ψηφιακής συνθήκης.

Το εγχειρίδιο της νέας
ψηφιακής εποχής
Ενας τόμος για τους μετασχηματισμούς σε όλα τα πεδία της ζωής
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ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ ΡΙΖΟΠΟΥΛΟΥ - 
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΟΥ
«Κατάστιχον περιουσίας του 
Δραγουμάνου της Κύπρου 
Χατζηγεωργάκη Κορνέσιου. 
Συμβολή στην έρευνα του υλικού, 
κοινωνικού και πνευματικού βίου 
της Κύπρου κατά τον 18ο και αρχές 
του 19ου αιώνα».
εκδ. Ίδρυμα Αναστάσιος Γ. Λεβέντης,
Λευκωσία 2020, σελ. 629

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Χατζηγεωργάκης Κορνέσιος είναι 
μία από τις πλέον γνωστές προ-
σωπικότητες της Κύπρου της οθω-
μανικής περιόδου. ∆ραγουμάνος 
της Κύπρου για τρεις δεκαετίες, 
ισχυρό πρόσωπο, λοιπόν, που είχε 
συγκεντρώσει τεράστια προσωπι-
κή περιουσία, και έως το τέλος της 
ζωής του στην Κωνσταντινούπο-
λη, το 1809, διαδραμάτισε σημαί-
νοντα ρόλο σε όλα τα επίπεδα. Το 
πρόσωπό του και οι δραστηριότη-
τές του απασχολούν και σήμερα 
τους ιστορικούς και εκδόσεις όπως 
αυτή του Ιδρύματος Αναστάσιος 
Γ. Λεβέντης «Κατάστιχον περι-
ουσίας του ∆ραγουμάνου της Κύ-
πρου Χατζηγεωργάκη Κορνέσιου» 
από την Ευφροσύνη Ριζοπούλου 
- Ηγουμενίδου αποκτούν τη δική 
τους σημασία. Σε έναν στιβαρό 
και πολύ πλούσιο τόμο η καθη-
γήτρια Ευφροσύνη Ριζοπούλου - 
Ηγουμενίδου μελετάει διεξοδικά 
το κατάστιχο, και παρουσιάζεται 
η ιστορία όχι μόνο ενός ισχυρού 
άνδρα και της οικογένειάς του, 
αλλά μια ολόκληρη εποχή που 
άφησε ανεξίτηλο το αποτύπωμά 
της στα κυπριακά πράγματα για 
πολλές δεκαετίες μετά το τέλος 
του γενάρχη της. Εκτός από το 
κατάστιχο, που είναι το βασικό 
στοιχείο της έκδοσης, στον τόμο 
υπάρχουν και τρία κεφάλαια, τα 
«Η Οθωμανική Αυτοκρατορία κα-
τά τον 18ο και τις αρχές του 19ου 
αιώνα», «Η Κύπρος κατά τον 18ο 
αιώνα και τις αρχές του 19ου αιώ-
να», και το «Ο ∆ραγομάνος Χατζη-
γεωργάκης Κορνέσιος». Τα κεφά-
λαια αυτά εισάγουν τρόπον τινά 
τον αναγνώστη στον κόσμο του 
καταστίχου, ώστε να αντιληφθεί 
επαρκώς τα πώς και τα γιατί που 
προκύπτουν από τη μελέτη του. 

Το κατάστιχο
«Κατάστοιχων ίδιον του οσπι-

τίου μου εις το οποίον περιγράφω 
τα κύρια εισοδήματά μου οπού 
απόκτισα θεία δηνάμη ομοίος και 
κάθε άλλον ανίκον εις εμέ μόνον. 
ο χ΄΄: γεωργάκης ∆ραγομάνος». 
Έτσι επιγράφεται το σπουδαίο 
από κάθε άποψη χειρόγραφο κα-
τάστιχο της περιουσίας του δρα-
γουμάνου της Κύπρου Χατζηγε-
ωργάκη Κορνέσιου. 

Στον τόμο εκδίδεται διπλωμα-
τικά το κατάστιχο του δραγομά-
νου, το οποίο αποτελείται από 31 
φύλλα, στο οποίο καταγράφεται 
η κύρια περιουσία του ή όπως το 
επιγράφει ο ίδιος το 1794, οπότε 
και το καταστρώνει, ο οποίος τη 
χρονιά που σύντασσε τον κώδι-
κα κατείχε το σπουδαίο αξίωμα 
του δραγομάνου ήδη από το 1776. 

. Βέβαια, όπως σημειώνει η 
συγγραφέας, το περιεχόμενο 
του καταστίχου, αν και καθορί-
ζεται από τον πρώτο ιδιοκτήτη 
του, στη συνέχεια αλλάζει κατά 
κάποιο τρόπο χαρακτήρα, αφού 
μετά τον θάνατο του Κορνέσιου, 
ο πρωτότοκος γιος του συνεχίζει 
τις καταγραφές. Το χρονικό εύ-
ρος των καταγραφών είναι από 
το 1794 έως το 1822, το οποίο χω-
ρίζεται σε δύο μέρη, το πρώτο με 
κόκκινη μελάνη, γραμμένο από 
τον ίδιο τον Χατζηγεωργάκη και 
το δεύτερο με μαύρη μελάνη από 
τον πρωτότοκο γιο του Χριστόδου-
λο. Όπως τονίζει η συγγραφέας 
τα δύο μέρη του καταστίχου απο-
πνέουν μια διαφορετική εντελώς 
αίσθηση, στο μεν πρώτο φαίνε-
ται η ηρεμία και η σταθερότητα 
του συντάκτη, με επεξηγήσεις, 
όπου κρίθηκε απαραίτητο, ενώ 
το δεύτερο ενώ συνεχίζει την πε-

ριουσιακή καταγραφή, ξαφνικά η 
ανατροπή του 1816, όταν η οικο-
γένεια μετακομίζει στην Κωνστα-
ντινούπολη, φαίνεται ξεκάθαρα. 
Στο κατάστιχο, λοιπόν, περιλαμ-
βάνεται, εκτός από τις γητειές, 

τους αστρολογικούς πίνακες, και 
τη «γενεαλογία» των Κορνέσιων, 
στα πρώτα φύλλα, κατάλογος σπι-
τιών, καταστημάτων, χωραφιών, 
ακόμη και πλοίων, όλα ιδιοκτησία 
του Χατζηγεωργάκη Κορνέσιου. 

Στο κατάστιχο περιλαμβάνονται 
επίσης κατάλογοι βιβλίων, ιερών 
σκευών και αμφίων, καθώς και 
ο λογαριασμός με τον «Κοινόν» 
του 1810. 

Η πληθώρα των πληροφοριών 

που περικλείονται στις 630 παρά 
μία σελίδες του τόμου είναι πάρα 
πολλές, και εμπλουτίζουν τις γνώ-
σεις μας σε πάρα πολλά επίπεδα, 
επιτρέποντας στον μελετητή και 
στη μελετήτρια να προχωρήσει 
την έρευνα πολλά επίπεδα πα-
ραπέρα. Η Ευφροσύνη Ριζοπού-
λου - Ηγουμενίδου αφιερώνει 220 
σελίδες ερμηνεύοντας αναλυτικά 
όσα αναφέρονται στο κατάστιχο, 
το οποίο όχι μόνο έχει γραφτεί 
στην ιδιάζουσα γλώσσα τής επο-
χής του Χατζηγεωργάκη, περι-
λαμβάνει και πολλές πληροφορί-
ες, αρκετές δυσνόητες λέξεις για 
τον σημερινό αναγνώστη, καθώς 
και αρκετά ονόματα περιοχών και 
ανθρώπων. Για παράδειγμα: «ο 
μίλος πετενάτζη»: πρόκειται για 
τον μύλο Πετονάτζι ή Πετονάκι, 
ο οποίος βρίσκεται στα ΒΑ του 
Νέου Χωρίου Κυθρέας, ένας από 
τους πολύ παλαιούς νερόμυλους 
της περιοχής, αν και ίσως ένας 
από τους πιο αδύναμους, και έτσι 
εξηγείται και το χαμηλό ενοίκιο 
που σημειώνει ο Χατζηγεωργάκης, 
που είναι 22 γρόσια, σε αντίθεση 
με τα 166 του μύλου Γιατρού ή τα 
83 του Κορόμιλου, όλοι στην περι-
οχή της Κυθρέας. Ένα ακόμη πα-
ράδειγμα είναι: «2: μαξηλαράκια 
από τζητζεκλίν.», που σημαίνει: 
δύο μαξιλαράκια ντυμένα με αν-
θοστόλιστο, σταμπωτό ή κεντημέ-
νο (τουρκ. cicekli), ένας όρος που 
επιζεί σε κυπριακά άσματα «φορεί 
ζιμπούνιν τσιτσεκλίν, ρουτζέττιν 
μολοχένον». Ένα ακόμη είναι το: 
«το ήμησυ σαϊττιάς ρορέττη», το 
οποίο αναφέρεται στο πλοίο τύ-
που σαϊττιά και που είναι το ένα 

από τα πέντε που ανήκουν στον 
δραγομάνο. Το συγκεκριμένο το 
κατέχουν εξ ημισείας με τον κα-
πετάνιο του Ρορέττη. Το κατάστι-
χο του Χατζηγεωργάκη Κορνέσι-
ου αποτελεί μία εξαιρετική πηγή 
πληροφοριών για την επίπλωση 
του αρχοντικού, ο κατάλογος κο-
σμημάτων και ενδυμάτων επίσης 
φωτίζουν τον υλικό, τον κοινωνι-
κό και φυσικά τον οικονομικό βίο 
του τέλους του 18ου αιώνα και 
των αρχών του 19ου αιώνα. ∆ια-
βάζουμε π.χ. φύλλο 20v: 1. ζευγά-
ρι πούκλαις βενετίας χρυσαίς με 
μαργαριτάρια. 1. κερτανέν παρα-
χρυσωμένον. Ενώ στο φύλλο 14r: 
η πάνω σάλα τοσετισμένη με μη-
ντέρια, μακκάτια τζοχήτικα, μα-
ξιλάραις κατιφέναις και 3: ορολό-
για σαντούρια και 2: κουάτρα και 
οκτώ λουμνιέραις. 

Η συγγραφέας μέσα από με-
γάλη έρευνα και αφού έχει ανα-
λύσει και μελετήσει εξαντλητικά 
το κατάστιχο του Χατζηγεωργά-
κη προχωράει σε μια συνολικότε-
ρη παρουσίαση της εικόνας της 
ελίτ της εποχής, της οποίας ηγεί-
το ο Χατζηγεωργάκης Κορνέσιος. 
Η ανάλυση που γίνεται με βάσει 
τα γραφόμενα στο κατάστιχο εί-
ναι απολύτως απαραίτητη, ώστε 
ο αναγνώστης να αντιληφθεί την 
πολυεπίπεδη αξία της κάθε λέξης 
του καταστίχου. Η συγγραφέας 
σημειώνει χαρακτηριστικά: «Το 
Κατάστιχο καθρεφτίζει την ανώ-
τερη κοινωνική τάξη της εποχής 
του […] Η εικόνα αυτή αφορά 
πρωταρχικά το επίπεδο και τον 
τρόπο ζωής των αρχόντων της 
Λευκωσίας, αλλά και της Κύπρου 
γενικότερα […]. Η συγγραφέας, η 
ομότιμη καθηγήτρια Ευφροσύνη 
Ηγουμενίδου – Ριζοπούλου, ρίχνει 
φως στην ιστορία της Κύπρου της 
οθωμανικής περιόδου, σε μια πο-
λύ ταραγμένη εποχή, λίγα χρόνια 
πριν από το 1821, αξιοποιώντας με 
εξαιρετικό τρόπο 35 σελίδες ενός 
χειρογράφου, που μπορεί να αντα-
νακλά τον τρόπο ζωής μιας ελίτ, 
αλλά ουσιαστικά παρουσιάζει τον 
χωρο-χρόνο της Κύπρου. Τέτοιου 
είδους εργασίες είναι πολλαπλώς 
χρήσιμες και η επιστημονική συ-
νεισφορά της Ηγουμενίδου - Ρι-
ζοπούλου με την παρούσα έκδο-
ση του ιδρύματος Αναστάσιος Γ. 
Λεβέντης είναι ανεκτίμητη, αφού 
ένα σημαντικό ιστορικό τεκμήριο 
έρχεται στο φως προς χρήση ειδι-
κών επιστημόνων, αλλά και του 
φιλίστορος κοινού.

«Κατάστοιχων ίδιον του οσπιτίου μου»
Μέσα από 629 σελίδες η Ευφροσύνη Ριζοπούλου - Ηγουμενιδου φέρνει στο φως ένα κομμάτι της οθωμανικής μας ιστορίας 

Το «Κατάστιχον περιουσίας του ∆ραγουμάνου της Κύπρου Χατζηγεωργάκη Κορνέσιου» παρέμεινε στα χέρια της οι-
κογένειας, ακόμη και όταν αυτή βρέθηκε στην Κωνσταντινούπολη μετά τα γεγονότα του 1804. 

Το αρχοντικό 
Χατζηγεωργάκη

Το κατάστιχο του Χατζηγεωρ-
γάκη Κορνέσιου αξιοποιήθηκε 
και για την αποκατάσταση του 
αρχοντικού του δραγομάνου 
στη Λευκωσία, το οποίο είχε 
ανεγερθεί στη θέση παλαιότε-
ρης οικίας της οικογένειας των 
Ποδοκάταρων. Οι περιγραφές 
της επίπλωσης των χώρων του 
κονατζιού στο κατάστιχο ήταν 
η μοναδική πηγή πληροφοριών 
για την εσωτερική διαμόρφω-
ση του κτηρίου. Η αποκατάστα-
ση του κτηρίου άρχισε το 1981 
από το Τμήμα Αρχαιοτήτων και 
οι εργασίες διήρκησαν μέχρι 
το 1987, οπότε και ξεκίνησε η 
λειτουργία του ως Εθνολογι-
κού Μουσείου. Μέρος της Οικί-
ας παραχωρήθηκε διά δωρεάς 
στην Αρχιεπισκοπή (δωρήτρι-
ες της οικίας ήταν η Ιουλία Πική 
και η αδελφή της, Άννας ∆η-
μητριάδη), ενώ το ισόγειο και 
η δυτική πλευρά αγοράστηκαν 
από το κράτος, το 1949 και το 
1952 αντίστοιχα. Επίσης, για τη 
συντήρηση των επίπλων στις 
αρχές της δεκαετίας του 1980 
πληρώθηκαν 15.085 λίρες με 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία να δί-
νει τις 11.890. Φυσικά, η ∆ημο-
κρατία και ο ∆ήμος Λευκωσίας 
συνεισέφεραν και στην ανακαί-
νιση της πτέρυγας που δωρήθη-
κε στην Εκκλησία. 

Ευφροσύνη Ριζοπούλου 
- Ηγουμενίδου αφιερώ-
νει 220 σελίδες ερμη-
νεύοντας αναλυτικά όσα 
αναφέρονται στο κατά-
στιχο, το οποίο όχι μόνο 
έχει γραφτεί στην ιδιά-
ζουσα γλώσσα τής επο-
χής του Χατζηγεωργά-
κη, περιλαμβάνει και 
πολλές πληροφορίες, 
αρκετές δυσνόητες λέ-
ξεις για τον σημερινό 
αναγνώστη.

«Η πάνω σάλα τοσετισμένη με μηντέρια, μακκάτια τζοχήτικα, μαξιλάραις κατιφέναις και 3: ορολόγια σαντούρια και 2: 
κουάτρα και οκτώ λουμνιέραις», έτσι περιγράφεται η αίθουσα υποδοχής του αρχοντικού Χατζηγεωργάκη Κορνέσιου.
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Της ΛΟΥΙΖΑΣ ΛΟΥΗ

Λίγο πριν μπούμε για ακόμη μία φο-
ρά σε lockdown επισκέφτηκα τον 
χώρο DriveDive οπού συναντήθη-
κα με τον καλλιτέχνη Κυριάκο Θε-
οχάρους για να με ξεναγήσει στον 
χώρο και στα έργα που παρου-
σίαζε στην έκθεση «Performing 
Silence» μαζί με τον Πέτρο Κον-
ναρή. Στον συγκεκριμένο χώρο 
το κοινό θα μπορούσε δει τρία 
διαφορετικά επίπεδα, με το κάθε 
επίπεδο να έχει τη δική του ιστο-
ρία να αφηγηθεί. Ο Κυριάκος, ένα 
νέος χαράκτης στην Κύπρο, μου 
μίλησε για τα όνειρά του, πώς θέ-
λει να δώσει ένα φρέσκο πνεύμα 
στη χαρακτική, ένας καλλιτέχνης 
που ψάχνεται και ενδιαφέρεται για 
την τέχνη του. Ο Κυριάκος Θεοχά-
ρους μίλησε στην «Κ» με αφορμή 
την έκθεση πού παρουσίασε στο 
DriveDive, ανοίγοντας μια συζή-
τηση γύρω από την τέχνη της χα-
ρακτικής στην Κύπρο. 

Το πρότζεκτ «Performing 
Silence» του Πέτρου Κονναρή 
ήταν μια σειρά από περφόρμανς 
σε μια απολυτή ησυχία, όπου οι 
συμμετέχοντες περφόρμερς παρα-
τηρούσαν τον χώρο και εκτελού-
σαν μια ήρεμη συνάντηση των 
χεριών τους. Όπως αναφέρει ο 
Κυριάκος στόχος ήταν η εύρεση 
των μυστικών της πυκνότητας της 
σιγής και η παράταση του χρό-
νου της συνειδητής προσοχής, 
πως παραμένει κάποιος ενεργός 
ακόμα και όταν παραμένει σε μια 
ησυχία. Για εμένα αυτή η σιγή και 
η παράταση του χρόνου δημιουρ-
γείται μόνο μέσα από μια απου-
σία. Η απουσία είναι κάτι που εί-
ναι πάντα παρούσα στο έργο μου 

και στην προκειμένη περίπτωση η 
απώλεια του Νεοπτόλεμου Μιχα-
ηλίδη –αρχιτέκτονας του χώρου 
που φιλοξενεί το πρότζεκτ– απο-
τέλεσε την αφετηρία δημιουργί-
ας. Τα έργα και οι in situ εγκατα-
στάσεις είναι φτιαγμένα με υλικά 
που δομούν το κτίριο και προβάλ-
λονται καθαρά μέσα από την ειλι-
κρινή αρχιτεκτονική του Νεοπτό-
λεμου. Γίνεται άμεση συσχέτιση 
αρχιτεκτονικής και χαρακτικής. 
∆ημιουργείται έτσι μια αποδόμη-
ση της υλικότητας του χώρου και 
μια ανάλυση της διαδικασίας της 
χαρακτικής.

Μια ταυτόχρονη ερευνητική 
διαδικασία τόσο τεχνικά όσο και 
εννοιολογικά με στόχο την πολιτι-
κή ανίχνευση της πραγματικότη-
τας. Ο καθρέφτης ακουμπημένος 
στο πάτωμα, το αυτοκόλλητο στο 
τζάμι, η κουρτίνα, τα έργα μοιά-
ζουν ότι προϋπήρχαν στον χώ-
ρο και ο θεατής ίσως να μην τα 
αντιλήφθηκε ποτέ ως μέρος της 
έκθεσης. Οι χαρακτικές εκτυπώ-
σεις έχουν αναφορές στον αρχι-
τεκτονικό κάναβο, τα πλέγματα 
σιδεροσύνδεσης, ικριώματα, πε-
ριφράξεις και ό,τι άλλο συνέβαλε 
στη στοιχειοθέτηση του κτιρίου».

Στη συνέχεια ο καλλιτέχνης 

εξήγησε στην «Κ» τι σήμαινε χα-
ρακτική για τον ίδιο, την τέχνη 
που αποφάσισε να ακολουθήσει: 
«Η χαρακτική απαιτεί μια αυστη-
ρότατη πειθαρχία σε θέματα τε-
χνικών και αφοσίωσης χρόνου, 
γεγονός που ισχύει ακόμη και στις 
πιο πειραματικές μεθόδους. Το ερ-
γαστήριο της χαρακτικής μοιάζει 
συνήθως κάτι μεταξύ πεδίου βο-
λής και αίθουσας χειρουργείου. 
∆ουλεύοντας κάποιο έργο προκύ-
πτουν διάφορες τεχνικές δυσκο-
λίες, στην προσπάθεια να λύσεις 
αυτές τις δυσκολίες διαμορφώνε-
ται το τελικό αποτέλεσμα. Η δια-
δικασία η ίδια είναι ο κυρίαρχος 
δημιουργός του έργο σου. Ο χα-
ράκτης θα είναι πάντα το μέσον. 

Ναι μεν από τον ίδιο εξαρτάται 
ποσό σωστά έχει προετοιμάσει το 
υλικό χάραξης, αν έχει μαλακώσει 
το μελάνι σωστά, πόσο έχει στε-
γνώσει το χαρτί και πόσο έσφιξε 
την πρέσα αλλά πάντα ο χαράκτης 
είναι δέσμιος της τέχνης του».

Νέα μέσα 
Ο Κυριάκος μάς διευκρίνισε ότι 

πρέπει να ερευνηθεί το θέμα της 
χαρακτικής στην Κύπρο, λέγοντας 
χαρακτηριστικά: «Χαρακτική στο 
νησί υπάρχει, αλλά συχνά αδίκως 
την μπερδεύουν με μια μορφή χει-
ροτεχνίας. Και από το κοινό και 
από καλλιτέχνες που ασχολούνται 
με τη χαρακτική. Ίσως λόγω όλων 
των μορφοπλαστικών διαδικασι-

ών που περιλαμβάνει, ίσως λόγω 
της σύνδεσής της με τη μαυρόα-
σπρη στάμπα. Η τέχνη της χαρα-
κτικής δεν μπορεί να εγγράφεται 
μέσα σε μια παραδοσιακή μορφο-
λογία. Όπως η γλυπτική, η φωτο-
γραφία, το περφόρμανς και κάθε 
άλλη μορφή τέχνης εξελίσσει τη 
γλώσσα της έτσι πρέπει να γίνει 
και με τη χαρακτική. Να μην ξε-
χνάμε ότι χαρακτικό έργο είναι 
αυτό που προκύπτει μέσα από μια 
εκτύπωση άρα μιλάμε για χαρακτι-
κές εκτυπώσεις που είτε αντλού-
νται από μια κλασική χάραξη σε 
λινόλεουμ ή οξυγραφία, είτε από 
ηλεκτρονική χάραξη με laser. Αλ-
λά και χαρακτικές εκτυπώσεις που 
δημιουργούνται με οποιοδήποτε 

τρόπο. Ρωτώντας τον τι θα μπο-
ρούσε να προσφέρει στον τομέα 
της χαρακτικής, ο ίδιος απάντη-
σε, «Είμαστε πληθυσμιακά μικρή 
χώρα και γι’ αυτό ελάχιστοι ασχο-
λούνται με τη χαρακτική πράγμα 
που σημαίνει ότι καθυστερούν να 
γίνουν αυτές οι εξελίξεις. Αλλά 
όταν παρουσιαστούν είναι ραγδαί-
ες. Όπως τα διπλωμένα χαρτιά της 
Ελένης Παναγίδου, τα μπλε παγώ-
νια της Έβελυν Αναστασίου. ∆εν 
είναι τόσο απλό να εγκαταλείψεις 
τεχνικές που έκανες χρόνια να κα-
τακτήσεις και η προσφορά απαιτεί 
μια συλλογικότητα. Το μοίρασμα 
ιδεών και ανταλλαγή πρακτικών 
με άλλους καλλιτέχνες είναι και 
αυτό μέρος της διαδικασίας. Επί-
σης, σε ένα εργαστήριο χαρακτι-
κής συγκατοικείς με άλλα άτομα 
με σκοπό τη χρήση της πρέσας 
εκτύπωσης.

Με καινούργιες τεχνολογίες και 
νέα μέσα ο Κυριάκος Θεοχάρους 
επιθυμεί να δώσει μια φρέσκια 
ματιά στη χαρακτική της Κύπρου, 
«Εκτιμούμε την παλιά χαρακτική 
που απεικόνιζε τοπία και πρόσω-
πα, υπήρξαν χαράκτες που δημι-
ούργησαν σημαντικά έργα, όπως 
ο Κάνθος που με το έργο του απέ-
δειξε ότι η χαρακτική δεν είναι μία 
απλή αναπαραγωγή της ζωγρα-
φικής εικόνας σε πολλαπλά αντί-
γραφα. Αλλά για ξεφύγουμε από 
την “παλιά” τέχνη της χαρακτικής 
πρέπει να χρησιμοποιηθούν νέα 
μέσα χωρίς να ακυρώνουν τη χει-
ρονομία. ∆ημιούργησα ένα video 
animation από σειρά από οξυγρα-
φίες, δηλαδή από το απτό αντικεί-
μενο στο ψηφιακό και αντιστρό-
φως μια εκτύπωση σε χαρτί από 
τσίγκο με φωτοευαίσθητα υλικά».

Ο χαράκτης είναι δέσμιος της τέχνης του
 Ο Κυριάκος Θεοχάρους μίλησε στην «Κ» με αφορμή την έκθεση στο DriveDive για το μέλλον της χαρακτικής τέχνης στην Κύπρο

«Το μοίρασμα ιδεών και 
ανταλλαγή πρακτικών 
με άλλους καλλιτέχνες 
είναι και αυτό μέρος της 
διαδικασίας», λέει στην 
«Κ» ο καλλιτέχνης Κυ-
ριάκος Θεοχάρους.

«Είμαστε πληθυσμιακά μικρή χώρα και για αυτό ελάχι-
στοι ασχολούνται με την χαρακτική πράγμα που σημαί-
νει ότι καθυστερούν να γίνουν αυτές οι εξελίξεις. Αλλά 
όταν παρουσιαστούν είναι ραγδαίες», τόνισε ο Κυριάκος 
Θεοχάρους. 

«Η τέχνη της χαρακτικής δεν μπορεί να εγγράφεται μέ-
σα σε μια παραδοσιακή μορφολογία. Όπως η γλυπτική, η 
φωτογραφία, το περφόρμανς και κάθε άλλη μορφή τέχνης 
εξελίσσει τη γλώσσα της έτσι πρέπει να γίνει και με τη χα-
ρακτική».
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Εκείνο το χαρακτηριστικά ανοι-
ξιάτικο βράδυ, πριν από 25 
χρόνια, το κρύο ήταν ακόμη 

διαπεραστικό. Τα φώτα των λιγο-
στών αυτοκινήτων που μας προ-
σπερνούσαν στην εθνική οδό Πα-
τρών - Κορίνθου δεν μπορούσαν με 
τίποτα να μειώσουν τη λάμψη των 
άστρων του ουρανού. Κι εκεί πάνω, 
ανάμεσα στα άστρα του αστερι-
σμού της Μεγάλης Αρκτου φάντα-
ζε ξεκάθαρα το φωτεινό συννεφάκι 
που σημάδευε την παρουσία του 
κομήτη Χιακουτάκε. Εκείνο το Σαβ-
βατοκύριακο ο Χιακουτάκε προσπέ-
ρασε τον γαλάζιο πλανήτη μας με 
ταχύτητα που άγγιζε τις 150.000 
χιλιόμετρα την ώρα, ενώ η ουρά 
του κάλυπτε μια έκταση 75 μοι-
ρών στον σκοτεινό ουρανό. Αυτά 
τα απλά διαστημικά παγόβουνα, οι 
κομήτες, αντιμετωπίζονταν ανέ-
καθεν με φόβο και δεισιδαίμονες 
αντιλήψεις, γιατί εθεωρείτο ότι προ-
έλεγαν ή ήταν η αιτία φυσικών θε-
ομηνιών, πολιτικής αστάθειας, επι-
δημιών, πείνας, πολέμων και κάθε 
άλλου είδους καταστροφών. Εκείνο 
το Σαββατοκύριακο του 1996 τρεις 
δεκάδες άνθρωποι έχασαν τη ζωή 
τους στο οδικό δίκτυο της χώρας 
μας, αλλά για κανέναν απ’ αυτούς 
δεν έφταιγε ο Χιακουτάκε, που μερι-
κούς μήνες νωρίτερα τον είχε ανα-
καλύψει ένας Ιάπωνας ερασιτέχνης 
αστρονόμος. Ηταν κι αυτός απλώς 
ένας από τους χιλιάδες κομήτες που 
μας επισκέπτονται κατά καιρούς.

Ενα άλλο απ’ αυτά τα παγωμένα 
αντικείμενα μας επισκέπτεται ανελ-
λιπώς κάθε 76 χρόνια, αφήνοντας 
πίσω του φοβισμένους ή και πανι-
κόβλητους καμιά φορά τους γήινους 
παρατηρητές. Το 240 π.Χ. παρατη-
ρήθηκε από Κινέζους αστρονόμους, 
ενώ το 87 π.Χ. παρατηρήθηκε από 
τον Ιούλιο Καίσαρα σε ηλικία μό-
λις 14 ετών. Αργότερα θεωρήθηκε 
η αιτία της πανώλης του 530 μ.Χ. 
στην Ευρώπη και το 684 στην Κίνα. 
Το 1066 η επιστροφή του «σήμανε» 
την καταστροφή και τον θάνατο 
του βασιλιά Χάρολντ της Αγγλίας 
στη μάχη του Χάστινγκς κατά των 
επιδρομέων Νορμανδών. Το 1222 
ο Μογγόλος κατακτητής Τζένγκις 
Χαν τον θεώρησε σαν σημάδι ότι θα 
κατακτούσε τον κόσμο. ∆εν ήταν 
πάντοτε πολύ λαμπερός, ήταν όμως 
πάντοτε ακριβέστατος στο ραντε-
βού του. Οι άνθρωποι της Γης τον 
έχουν, καιρό τώρα, ονομάσει κο-
μήτη του Χάλεϊ.

Με τον ερχομό του 20ού αιώνα, 
ο κόσμος ολόκληρος παρακολου-
θούσε στον ουρανό την εμφάνιση 
του υπέροχου θεάματος του κομή-
τη του Χάλεϊ, που ξάφνιασε για τη 
λαμπρότητά του και τους αστρονό-
μους και τους απλούς παρατηρητές. 
Από τις ανακοινώσεις του Τύπου 
ο κόσμος έμαθε ότι η Γη μας στις 
28 Μαΐου 1910 θα περνούσε μέσα 
από την ουρά του κομήτη, αν και 
ο πυρήνας του θα βρισκόταν 22 
εκατομμύρια χιλιόμετρα μακριά. 
Εντούτοις ο κόσμος πανικοβλήθη-
κε, λόγω της ύπαρξης δηλητηριω-
δών αερίων στην ουρά του. Μερι-
κοί κλειδαμπαρώθηκαν στα σπίτια 
τους κλείνοντας ερμητικά πόρτες 

και παράθυρα. Ενώ σ’ άλλα μέρη 
του κόσμου, διάφοροι απατεώνες 
και τυχοδιώκτες πουλούσαν «προ-
φυλακτικά χάπια» για τα αέρια του 
κομήτη!  Φυσικά η Γη πέρασε μέ-
σα από την ουρά του κομήτη χωρίς 
να συμβεί απολύτως τίποτα, αφού 
τα υλικά της είναι τόσο αραιά δια-
σκορπισμένα ώστε είναι πιο άδεια 
και από το καλύτερο κενό που μπο-
ρούμε να επιτύχουμε στα εργαστή-
ρια της Γης. Ετσι, παρόλο που πολ-
λοί έμειναν κλεισμένοι στα σπίτια 
τους, χάνοντας το πανέμορφο θέ-
αμα, εκατομμύρια άλλοι σ’ όλο τον 
κόσμο παρακολούθησαν με θαυμα-
σμό το διάβα του κομήτη, καθώς η 
υπέροχη φωτεινή ουρά του απλω-
νόταν καλύπτοντας το 1/2 του ου-
ρανού. Η γιαγιά Πολυξένη τον είχε 
δει (σε ηλικία 12 ετών) και θυμόταν 
έντονα την εμφάνισή του το 1910. 
Αν και προχωρημένης ηλικίας, ήταν 
ανένδοτη και ήθελε οπωσδήποτε να 
έρθει μαζί μας για να τον ξαναδεί. 

Κι έτσι, πριν από 35 χρόνια, στις 
αρχές Απριλίου του 1986, με καθα-
ρό ουρανό και ντυμένοι καλά για 
προφύλαξη από το πρωινό κρύο, 
ξεκινήσαμε στις τρεις το πρωί για 
τον Λαιμό της Βουλιαγμένης κα-
μιά δεκαριά από εμάς, μαζί και η 

γιαγιά Πολυξένη. Λίγο πάνω από 
τη σκοτεινή θάλασσα του Σαρωνι-
κού, αγναντεύοντας προς την κα-
τεύθυνση του Σουνίου, η πρωινή 
πάχνη είχε σκεπάσει για τα καλά 
τον ορίζοντα. Η απόσταση του κο-
μήτη εκείνο το πρωί ξεπερνούσε τα 
90.000.000 χιλιόμετρα, ήταν δηλα-
δή περίπου 240 φορές πιο μακριά 
από τη Σελήνη. Οπότε ήταν επόμε-
νο ο κομήτης να μην φαίνεται τόσο 
έντονα όσο τον θυμόταν η γιαγιά 
Πολυξένη το 1910. Ενα ζευγαράκι, 
βλέποντάς μας να κοιτάζουμε με 
τα κιάλια μας, ρώτησε νυσταγμέ-
να: «Πέρασε ή ακόμα;» Εμφανώς οι 
πληροφορίες των ΜΜΕ δεν είχαν 
περάσει πλήρως το μήνυμα ότι οι 
κομήτες δεν «σουλατσάρουν» στον 
ουρανό σαν UFO. 

Με τον ερχομό του καλοκαιριού 
του 1986 όλα είχαν τελειώσει. Για 
εμάς ο κομήτης του Χάλεϊ δεν ήταν 
παρά μια απλή ανάμνηση, αφού εί-
χε ξεκινήσει και πάλι για το προαι-
ώνιο ταξίδι του στην άδεια σιωπή 
του ∆ιαστήματος, δίνοντάς μας νέο 
ραντεβού για το 2061.

 
* O κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος είναι 
επίτιμος διευθυντής του Ευγενιδείου 
Πλανηταρίου.

Ο Δημήτρης Οικονόμου γεννήθηκε 
το 1974. Σπούδασε Ελληνική Φι-
λολογία στην Αθήνα. Αρθρα του 
έχουν δημοσιευθεί στο περιοδικό 
«Μετρονόμος». Πρόσφατα κυκλο-
φόρησε από τις εκδόσεις Πατάκη 
το δεύτερο βιβλίο του, «Το από-
κρυφο ημερολόγιο της Αριάδνης». 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτό τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Το «Ο πόλεμος στον κόσμο» του 
Νάιαλ Φέργκιουσον και τη συλλο-
γή διηγημάτων του Αλέξανδρου 
Παπαδιαμάντη «Σκοτεινά παραμύ-
θια», που επιμελήθηκε ο Στρατής 
Πασχάλης.
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Ο Μισέλ Μαρινί από τη «Λέσχη των 
αθεράπευτα αισιόδοξων» του Ζαν-
Μισέλ Γκενασιά, για να ακούσω τον 
Λεονίντ να μου αφηγείται κάτι για 
τη γυναίκα της ζωής του που άφησε 
πίσω στην κομμουνιστική Ρωσία.
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;
Τον Πάτρικ Λι Φέρμορ, τον Λέο-
ναρντ Κοέν, τον Οδυσσέα Ελύτη και 
τον Ιαν Ράνκιν. Θα πίνουμε κρασί 
και θα λέμε ιστορίες μέχρι το πρωί.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

Στα «Εγκλήματα της Αλίκης» του 
Γκιγέρμο Μαρτίνες ανακάλυψα τον 
μαθηματικό, φωτογράφο –και ηθικά 
αμφιλεγόμενο– Λούις Κάρολ, τον 
οποίο γνώριζα μόνο ως δημιουρ-
γό της «Αλίκης στη Χώρα των Θαυ-
μάτων».
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Την «Ερημη χώρα» του Ελιοτ.
 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
Τη «Σήραγγα των περιστεριών» του 
Τζον Λε Καρέ. Κάθε φορά που το 
διαβάζω, ταξιδεύω άλλοτε σε κο-
σμοπολίτικα μέρη κι άλλοτε σε χώ-
ρες που τις μαστίζει η φτώχεια κι ο 
θάνατος.
 
Πώς λειτουργεί και πώς εντάσσεται 
η Αρχαιολογία στον μυθοπλαστικό 
ιστό του βιβλίου σας;
Αποτελεί το ιστορικό υπόστρωμα 
πάνω στο οποίο εξελίσσονται οι μυ-
στικές συναντήσεις των ηρώων με 
πλάσματα καμωμένα από λάσπη και 
όνειρο. Αλλωστε ο αρχαιολόγος εί-
ναι ο κατεξοχήν επαγγελματίας της 
μεταφυσικής.
 
Ποιο είναι το βαθύτερο κίνητρο, 
η έμπνευση και η αγωνία των χα-
ρακτήρων σας πίσω από τη δρά-
ση τους;
Κυνηγούν το όνειρό τους. Η Αρ-
χαιολογία είναι απλώς το μέσο. Ο 
Καλοκαιρινός, π.χ., οραματίζεται 
με πάθος μια Κρήτη λεύτερη, εν-
σωματωμένη στο ελληνικό κράτος. 
Πιστεύει ότι τα ευρήματα από το μι-
νωικό ανάκτορο θα ενισχύσουν την 
εθνική συνείδηση των υπόδουλων 
αδελφών του.
 

Ποιο είναι το στοιχείο που σας 
εμπνέει περισσότερο στην αρ-

χαιολογική ιστορία της Κρή-
της τόσο ώστε να το κάνετε 
μυθιστόρημα;
Οι συναρπαστικοί μύθοι 
που αφορούν τη βασιλι-
κή οικογένεια. Ο σοφός 
Μίνωας, ο αφύσικος έρω-
τας της Πασιφάης για τον 
ταύρο, ο λαβύρινθος... Η 
ανασκαφή της Κνωσού 
μοιάζει να άνοιξε μια πύλη 
που επικοινωνεί με μια άλ-

λη διάσταση.

ΓΙΩΡΓΟΣ Χ. ΘΕΟΧΑΡΗΣ 
Δίφορη μνήμη 
εκδ. Πόλις, σελ. 180

 

Κάθε γενέθλιος τόπος είναι κατά 
κάποιον τρόπο μυστικιστικός. 
Η επιστροφή στα χώματά του 

είναι χοροστασία. Ετσι μοιάζει 
να αισθάνεται ο Γιώργος Θεοχά-
ρης επιστρέφοντας στη γενέτειρά 
του, τη ∆εσφίνα της Φωκίδας. Σε 
αυτή τη δεύτερη ανθοφορία της 
μνήμης, όταν το παρελθόν ξανα-
γίνεται θαλερό παρόν, η γραφή 
λειτουργεί σαν κλείστρο φωτο-
γραφικής μηχανής. Ενα κλείστρο 
που ανοίγοντας ξανά επιτρέπει 
στον απαθανατισμένο θανόντα 
να ανακτήσει, για ένα θαύμα του 
δευτερολέπτου, την ευφορία της 
μορφής του. «Εμεινε το διάφραγ-
μα ανοιχτό στις αναμνήσεις». Οι 
παλιές ασπρόμαυρες φωτογραφί-
ες είναι δήγματα θανάτου. «Ισως 
γιατί τα κατσαρά δοντάκια τους 
στο περιθώριο έχουν τη δύναμη 
να ροκανίζουν τη φθορά». Το δι-
άφραγμα ανοιχτό, το οστεοφυλά-
κιο ξεσκέπαστο και ο νεκρός για 
μια στιγμή ξαναγεννημένος, «ως 
οστά γεγυμνωμένα έστω, ως μνή-
μη έστω, αναστημένος ως μνήμη 
ο προσφιλής μου νεκρός».

Καταβολιάζοντας τη γραφή με 
την αστείρευτη ευαγγελική ποιη-
τική, αλλά και με την ποίηση που 

ο ίδιος επί χρόνια καλλιέργησε, ο 
Θεοχάρης προσδίδει στην ανα-
βίωση της γενέτειρας την κατά-
νυξη ιεροπραξίας, σαν να ανάβει 
κεριά για τους αποδημήσαντες 
στις αιωνίους μονάς. Η παραμι-
κρή ανάμνηση υποβάλλει ένα 
κρυστάλλινο αίσθημα αγιότητας. 
Μια γυναίκα θρη-
νολογεί κρατώ-
ντας στην αγκα-
λιά της τη γίδα 
της που πεθαίνει. 
Μια γερόντισσα 
ανάβει τα καντή-
λια των απογόνων 
της. Μια άλλη το-
ποθετεί ένα πο-
τήρι νερό δίπλα 
στο φέρετρο, για 
να ξεδιψά η ψυ-
χή πριν από την 
ανάκλησή της 
στους ουρανούς. 
Ενας άνδρας μο-
ναχός δίπλα στο κύμα δίνει «ρεύ-
μα στο φεγγάρι», ζεματίζοντας το 
σκοτάδι με το αγγελοκρουσμέ-
νο βλέμμα του. Ενα ορφανεμένο 
κοριτσάκι, η γιαγιά του συγγρα-
φέα, μαζεύει δεκαρίτσες για να 
αγοράσει μια καινούργια μαμά. 
Ενας αγρότης, συγκλονισμένος 
από βαθύτατη ευλάβεια, καθαρίζει 
από τα αγριόχορτα ένα κτηματά-
κι. Καθώς έσκαβε το χώμα, ένιωθε 

σαν να «ακουμπούσε το αποτύπω-
μα της παλάμης του παππούλη 
του». «Κάτι σαν χειραψία πάνω 
από την άβυσσο με τον προπάτο-
ρά του». Οι λέξεις λιτανεύουν στο 
λυκόφως του ασπρόμαυρου την 
τοπιογραφία της ∆εσφίνας της 
μετεμφυλιακής εποχής. Παντο-

πωλεία, καφενεία, 
κουρεία, χασαπο-
ταβέρνες, μπα-
κάλικα, εκκλη-
σίες, ναΐσκοι και 
ξωκλήσια. Αΐδιοι 
οδοδείκτες. Μόνο 
οι άνθρωποι που 
τα λειτουργού-
σαν λείπουν. Σε 
ένα κομμάτι του 
βιβλίου ο Θεοχά-
ρης τιτλοφορεί 
τα συναθροισμέ-
να στιγμιότυπα με 
τύπους φωτογρα-
φικών μηχανών. 

Ετσι, κάθε διαφορετική μηχανή 
υποδηλώνει μια διαφορετική τε-
χνική λήψης ή, αλλιώς, τις ετερο-
ειδείς γλωσσικές τεχνικές για να 
απαθανατιστεί ο όσιος όσο και 
χθόνιος τόπος. Οι άνθρωποι στις 
φωτογραφίες θεοδρομούν, αλλά 
στην πορεία τα χέρια τους γεμί-
ζουν χώματα. ∆ίπλα στα αναμμένα 
καντήλια στάζει αδικοχυμένο αί-
μα. Η ειδησεογραφία της εποχής, 

που παρεμβάλλεται στις επιμνη-
μόσυνες εξιστορήσεις, βοά από οι-
κόσιτους και δημόσιους ολέθρους. 
∆ιαφεύγοντας τον στατικό χρόνο 
της ιστοριογραφίας, τα πρόσωπα 
μετοικούν στην προσωπική μυθο-
λογία του συγγραφέα, από παρελ-
θόν γίνονται ποίηση. Καθώς το 
«θυμάμαι» επανέρχεται ανάμε-
σα στις προτάσεις, σαν γόος και 
ξόρκι, καταλαγιάζει εντέλει σε μια 
πικρή παραδοχή: «Τη μαύρη μοί-
ρα των Λαβδακιδών του χωριού 
μου, θυμάμαι». Ανασταίνοντας μια 
ζωή, την οποία κανοναρχούσε ο 
ναός του Αγίου Χαραλάμπους, ο 
συγγραφέας με θλίψη συλλογίζε-
ται πως «τ’ αμπέλια έγιναν μπα-
ΐρια και η σύναξη στου αγίου τη 
γιορτή όλο και λιγότερους προ-
σκυνητές συγκεντρώνει». ∆εν μι-
λάει για τον πολιούχο άγιο, αλλά 
για το ξωκλήσι του Αϊ-Στέφανου 
και ένα παρακείμενο αμπελάκι. 
Σε άλλο αμπέλι, στο ξωκλήσι του 
Αϊ-Τρύφωνα, ιερουργούσε ο παπ-
πούς του με ένα κλαδευτήρι. Σπί-
τι, κοιμητήρι, ξωκλήσι, φύση. Σε 
αυτή την αγιωτική έκταση τελεί 
ο Θεοχάρης την αρτοκλασία της 
μνήμης, θυμίζοντας με την εξαίσια 
γραφή του το βιβλίο «Στ’ αμπέλια» 
του Σταύρου Ζουμπουλάκη, όπου 
η ιεροπρέπεια της φύσης γίνεται 
ο θόλος μιας μεταρσιωτικής αυ-
τομυθοπλασίας. 

Tης ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ*

Αειθαλής νόστος

Διαστημικά παγόβουνα

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Οι κομήτες 
αντιμετωπίζονταν 
ανέκαθεν με φόβο 
και δεισιδαίμονες 
αντιλήψεις, γιατί 
θεωρείτο ότι προέλεγαν 
ή ήταν η αιτία φυσικών 
θεομηνιών κ.λπ.

Λεπτομέρεια από τη μήκους 70 μέτρων «ταπισερί» της Μπαγιέ στη Γαλλία (11ος αι. μ.Χ.) που απεικονίζει το πέρα-
σμα του κομήτη του Χάλεϊ το 1066, πριν από τη μάχη του Χάστινγκς, ανάμεσα στον βασιλιά Χάρολντ της Αγγλίας και 
στους επιδρομείς Νορμανδούς, στην οποία ο Χάρολντ έχασε τη ζωή του.
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο αρχιτέκτων 
Ι. Μ. Πέι 

και η Εθνική 
Πινακοθήκη 

στην 
Ουάσιγκτον

Οταν ο Ινγκμαρ Μπέργκμαν συνάντησε τον Τσαρλς Μπρόνσον

Το πορτρέτο του Κινεζοαμερικανού αρ-
χιτέκτονα Ι. Μ. Πέι (1917-2019), έργο 
του σημαντικού φωτορεαλιστή ζω-
γράφου Ρίτσαρντ Εστες (γεννημένου 
το 1932), είναι ένα από τα νέα απο-
κτήματα της Εθνικής Πινακοθήκης 
της Ουάσιγκτον, δωρεά του Ιαν και 
της Ανέτ Κάμινγκ. Αν αυτό το έργο 
του 1996 (παραγγελία της Πινακοθή-
κης) είναι πολλαπλώς ενδιαφέρον εί-
ναι γιατί έρχεται να φωτίσει μια προ-
σωπικότητα σαν αυτή του Ι. Μ. Πέι 
μέσα στο περιβάλλον του ερευνητι-
κού κέντρου και του αναγνωστηρίου 
της Πινακοθήκης και, επιπλέον, να 

συνδέσει τον δημιουργό με το δημι-
ούργημά του. Αυτή η βαθιά σχέση 
ορίζεται και εγγράφεται πλέον σε ένα 
κοινό στρώμα μνήμης και ταυτόχρο-
να αναδεικνύεται ως μια κληρονομιά 
πολλαπλώς δυναμική.
Αυτό το έργο είναι το πρώτο του Ρί-
τσαρντ Εστες που εντάσσεται στις συλ-
λογές της Πινακοθήκης, που διέθετε 
ήδη 34 χαρακτικά του. Το πορτρέτο του 
Ι. Μ. Πέι θεωρείται ωστόσο ξεχωριστό 
γιατί τον παρουσιάζει εν μέσω πυκνών 
αρχιτεκτονικών αναφορών, σε αντίθε-
ση με τις ευδιάκριτες και ευανάγνω-
στες φόρμες άλλων έργων του Εστες. 

Εδώ, απελευθερώνεται η συναισθη-
ματική σχέση με το αρχιτεκτονικό έρ-
γο και ολοκληρώνεται τελετουργικά η 
υστεροφημία του δημιουργού. Ο Ι. Μ. 
Πέι, ο οποίος από τη νεαρή ηλικία των 
σπουδών του έμεινε στις ΗΠΑ για πά-
ντα και προχώρησε σε μια εξαιρετική 
ώσμωση με το διεθνοποιημένο περι-
βάλλον των μεταπολεμικών δεκαετι-
ών, είναι ο αρχιτέκτων του Ανατολικού 
Κτιρίου (East Building) της Νάσιοναλ 
Γκάλερι της Ουάσιγκτον και μέσα σε 
αυτό είναι που τοποθετήθηκε στο έργο 
του Ρίτσαρντ Εστες. Το Ανατολικό Κτί-
ριο εγκαινιάστηκε το 1978 και μαζί με 

τη Fourth Street Plaza ακριβώς μπρο-
στά, επίσης έργο του Ι. Μ. Πέι, αποτέ-
λεσε μια δυναμική έκφραση δημόσι-
ας αρχιτεκτονικής και δημόσιου χώρου 
που έχει προ πολλού εγγραφεί στο 
ιστορικό, πλέον, τοπίο της Ουάσιγκτον. 
Το κτίριο του Ι. Μ. Πέι αναβάθμισε τον 
ρόλο και το κύρος της Εθνικής Πινακο-
θήκης καθώς αποκτήθηκε ο ζωτικός 
χώρος για τις συλλογές μοντέρνας και 
σύγχρονης τέχνης, όπως και δυνατό-
τητα για μεγάλες περιοδικές εκθέσεις. 
Επιπλέον, η βιβλιοθήκη με τη συλλογή 
σπανίων βιβλίων και το Κέντρο Ερευνας 
Εικαστικών Τεχνών προσέδωσαν στην 

Εθνική Πινακοθήκη ένα σημαντικό ερ-
γαλείο στον χώρο της έρευνας και της 
γνώσης στην πρωτοπορία αντίστοιχων 
ιδρυμάτων του κόσμου. Ο Ι. Μ. Πέι είναι 
άρρηκτα συνδεδεμένος με την εικό-
να και τη λειτουργία της Πινακοθήκης, 
όταν αποφασίστηκε η επέκταση και ο 
εκσυγχρονισμός της τη δεκαετία του 
1970. Παρατηρούμε επίσης την πρό-
σκληση της υψηλής αρχιτεκτονικής και 
τον ρόλο που καλείται να επιτελέσει 
όταν πρέπει να εκφραστούν στόχοι και 
λειτουργίες που εκφράζουν ένα κοινό 
ιδεώδες και αντανακλούν το γόητρο 
ενός ιδρύματος σε βάθος δεκαετιών.

«Εχεις διάθεση για λίγο Μπέργκμαν 
ακόμη;» με ρωτάει ο κύριος Γκρι. 
Αναφέρεται φυσικά στο σημείω-
μα της περασμένης Κυριακής, το 
οποίο προέκυψε από την ανάγνω-
ση του αυτοβιογραφικού μυθιστο-
ρήματος της Λιν Ούλμαν, κόρης 
της Λιβ Ούλμαν και του Ινγκμαρ 
Μπέργκμαν, με τον τίτλο «Ανη-
συχία» (Μεταίχμιο, μτφρ. Χίλντα 
Παπαδημητρίου).

«Μην ανησυχείς», συνεχίζει 
ο κύριος Γκρι, «αυτή τη φορά θα 
ελαφρύνουμε λίγο τους τόνους». 
Τι εννοεί; 

«Το ήξερες ότι ο Μπέργκμαν 
μοιραζόταν τον ίδιο ατζέντη και 
τον ίδιο υπεύθυνο δημοσίων σχέ-
σεων με τον Τσαρλς Μπρόνσον;». 

Τον Τσαρλς Μπρόνσον των 
«Φακέλων Βαλάτσι» και της σειράς 
των βίαιων ταινιών «Death Wish»; 
«Ναι, ακριβώς αυτόν». 

∆εν το ήξερα, όχι. Ομολογώ πως 

δυσκολευόμουν να συνδυάσω στο 
μυαλό μου τον υπαρξιακό ζόφο 
των μοναχικών πρωταγωνιστών 
του Σουηδού ή την αποξένωση 
των ζευγαριών του, με τη φονική, 
παρακμιακή Νέα Υόρκη της δεκα-
ετίας του ’70, τη σκανδιναβική σι-
ωπή με τον αμερικανικό θόρυβο. 
Ισως βέβαια αυτό που να ενώνει 
τους δύο ολότελα ξένους μεταξύ 
τους κόσμους να είναι η παντελής 
απουσία του Θεού και... 

«Πας να το βαρύνεις πάλι», με 

διακόπτει ο κύριος Γκρι. «Ακουσε: 
ο Μπέργκμαν είχε μπλεξίματα με 
την εφορία στη Σουηδία κι έφυγε 
από τη χώρα. Τότε ταξίδεψε για 
πρώτη φορά στο Λος Αντζελες και 
ζήτησε να επισκεφθεί ένα στούντιο 
του Χόλιγουντ. Ο συγκεκριμένος 
ατζέντης, ονόματι Πολ Κόνερ, και 
ο υπεύθυνος δημοσίων σχέσεων 
Ερνι Αντερσον έφεραν τον Μπέρ-
γκμαν στα γυρίσματα μιας ταινίας 
δράσης στην οποία πρωταγωνι-
στούσε ο Μπρόνσον. 

»Ο Αντερσον δίσταζε λίγο. Γιατί; 
Επειδή άκουγε συχνά τον Μπρόν-
σον να του εξομολογείται, με μια 
αυτοκριτική διάθεση, “ξέρω πως 
αυτή η ταινία δεν είναι και Μπέρ-
γκμαν, αλλά τουλάχιστον θα βγά-
λουμε κάνα φράγκο”. 

»Ωστόσο, οι δύο άνδρες συναντή-
θηκαν και ο Μπέργκμαν, γεμάτος 
περιέργεια, ζήτησε από τον Μπρόν-
σον να του εξηγήσει τι ήταν η σκη-

νή που γύριζε εκείνη την ημέρα. 
»“Είναι η σκηνή όπου με πυ-

ροβολούν”, εξήγησε ο Μπρόνσον. 
“Εχω πάνω μου αυτά τα ειδικά σα-
κουλάκια κάτω από τα ρούχα, δεμέ-
να στο σώμα μου, γεμάτα με ψεύ-
τικο αίμα που συνδέονται με έναν 
ειδικό μηχανισμό. Την κατάλληλη 
στιγμή, μόλις ο τεχνικός πατήσει 
ένα κουμπί, σκάνε και γεμίζω αί-
μα. Φαίνεται έτσι ότι με έχουν πυ-
ροβολήσει”.

»“Εκπληκτικό”, σχολίασε ο 
Μπέργκμαν συνεπαρμένος. “∆εν 
είχα ιδέα ότι υπάρχει τέτοιος μη-
χανισμός”. 

»Ο Τσαρλς Μπρόνσον τον κοίτα-
ξε σοκαρισμένος. “∆ηλαδή, σαν να 
λέμε”, ρώτησε μετά ανυποψίαστος, 
αλλά και με μεγάλη ευγένεια (ήταν 
ευγενικός άνθρωπος ο Μπρόνσον 
παρά τους βίαιους ρόλους που ανα-
λάμβανε), “στις δικές σας ταινίες 
δεν έχετε πολυβόλα”;».

ΠΑΡΙΣΙ
Ανοικτά μουσεία
Η 19η Μαΐου είναι η ημέρα ανάστασης 
του πολιτισμού στη Γαλλία. Μου-
σεία, γκαλερί, θέατρα και κινημα-
τογράφοι θα πάρουν, εκτός απροό-
πτου, την άδεια της πολυπόθητης 
επαναλειτουργίας έπειτα από παύση 
έξι μηνών. Η λειτουργία θα υπακού-
ει σε αυστηρούς κανόνες ανώτατου 
αριθμού επισκεπτών, που μπορεί να 
αυξηθεί τον επόμενο μήνα. Η αγο-
ρά του πολιτισμού στη Γαλλία είναι 
πυλώνας της εθνικής οικονομίας και 
συνδέεται άρρηκτα και με την επα-
ναλειτουργία του τουρισμού. 

ΓΕΡΜΑΝΙΑ
Ο Λαρς φον Τρίερ στα 65
Αποτραβηγμένος σε έναν κόσμο σι-
ωπής και απόστασης, ο Λαρς φον 
Τρίερ έχει καιρό να απασχολή-
σει τα μέσα ενημέρωσης. «Αν δεν 
ήταν δικές μου οι ταινίες, νομίζω 
δεν θα πήγαινα να τις δω», είχε πει 
σε συνέντευξή του στην εφημε-
ρίδα Sueddeutsche Zeitung. Νέες 
αναφορές στο έργο και στην πε-
ρίπλοκη προσωπικότητά του ήρ-
θαν στη δημοσιότητα με αφορμή 
τα 65α γενέθλιά του. Ο Λαρς φον 
Τρίερ αποτελεί από μόνος του έναν 
κόσμο αυτοτελή. 

ΡΩΣΙΑ
Το πρώτο έργο του Νόρμαν Φόστερ
Στην πόλη Εκατερίνεμπουργκ, το 
αρχιτεκτονικό γραφείο Foster + 
Partners αποκαλύπτει το πρώτο 
έργο του στη Ρωσία. Είναι η έδρα 
της RCC, μιας από τις μεγαλύτερες 
εταιρείες παραγωγής χαλκού. Το 
κτίριο, 15 ορόφων, παραπέμπει στη 
χημική δομή του χαλκού, με ορει-
χάλκινους ρόμβους. Ολα τα μορφο-
λογικά στοιχεία καθώς και κάθε μέ-
ρος της επίπλωσης και του ντιζάιν 
σχεδιάστηκαν από το αρχιτεκτο-
νικό γραφείο, που παρέδωσε ένα 
έργο ολιστικής συνοχής. 

ΒΙΕΝΝΗ
Ο πολιτισμός των Αζτέκων
Στο Weltmuseum, η έκθεση για τον 
πολιτισμό των Αζτέκων αποκαλύ-
πτει σε βάθος έναν κόσμο πολύση-
μο και μυστηριώδη. Είναι μια σύ-
μπραξη σημαντικών οργανισμών 
όπως το Μουσείο Λίντεν της Στουτ-
γάρδης, το Εθνογραφικό Μουσείο 
της Ολλανδίας και το Εθνικό Ινστι-
τούτο Ανθρωπολογίας και Ιστορί-
ας του Μεξικού. Οι Αζτέκοι είχαν 
ηγεμονική θέση στην Κεντρική 
Αμερική την εποχή της ισπανι-
κής κατάκτησης, στις αρχές του 
16ου αιώνα.  

ΡΩΜΗ
Δάπεδο στο Κολοσσαίο
Η αρένα του Κολοσσαίου παραμένει 
χωρίς δάπεδο από τον 19ο αιώνα. 
Η ιταλική κυβέρνηση ενέκρινε τη 
μελέτη για τη διαμόρφωση της αρέ-
νας ώστε οι επισκέπτες να μπορούν 
να περπατούν όπου στέκονταν οι 
μονομάχοι. Η μιλανέζικη εταιρεία 
Ingegneria κέρδισε τον διαγωνισμό 
και το έργο θα παραδοθεί το 2023. 
Οπως επισημαίνεται, η νέα αντίλη-
ψη της διαμόρφωσης θα προσφέ-
ρει σύνθετο και έντονο βίωμα από 
την επίσκεψη και απόκλιση από τη 
μουσειακή λογική του 19ου αιώνα. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Και τι ακριβώς είναι η σκηνή που γυρίζετε σήμερα, κύριε Μπρόνσον;», 
ρώτησε γεμάτος περιέργεια ο Ινγκμαρ Μπέργκμαν.

Ρίτσαρντ Εστες, «Το πορτρέτο του Ι. Μ. Πέι», 1996. Λάδι σε καμβά. Απόκτημα της Εθνικής Πινακοθήκης της Ουάσιγκτον. 

«Ξέρω πως αυτή 
η ταινία δεν είναι 
και Μπέργκμαν, 
αλλά τουλάχιστον 
θα βγάλουμε 
κάνα φράγκο». 
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Τι θα είχαμε απογίνει χωρίς τους 
μεταφραστές; Το ερώτημα δεν 
είναι ρητορικό. Το ότι γνωρίσαμε 
και αγαπήσαμε κείμενα (πεζά, ποι-
ητικά, δοκίμια, αρχαία, κλασικά 
έργα, θεατρικά) μέσω αυτής της 
χρυσής διαμεσολάβησης το θεω-
ρούμε δεδομένο, όμως παραμένει 
ένα ζητούμενο: το δώρο που μας 
προσφέρει η μεταφράστρια είναι 
απλώς ανεκτίμητο. Κακοπληρω-
μένοι, παραμελημένοι, σχεδόν 
αποσιωπημένοι έως πριν από λί-
γα χρόνια, οι μεταφραστές επιτε-
λούν έναν άθλο ή απλώς διασώ-
ζουν ώρες πλήξης και κενού από 
τις ζωές μας, προσφέροντάς μας 
την απόλαυση της ανάγνωσης. 

Η μεταφράστρια μεταφράζει – 
τι έχει να πει όμως για το έργο της, 
για την εμπειρία της μετάφρασης, 
τι έχει να πει ο μεταφραστής για 

τη θεωρία και την πρακτική της, 
για την αγωνία και τις κακοτοπιές 
της; Ο τόμος «Πολίτες της Βαβυ-
λωνίας», που κυκλοφορεί σε λίγες 
ημέρες από τις εκδόσεις Νήσος 
σε επιμέλεια της μεταφράστριας 
Μαρίας Παπαδήμα, συγκεντρώνει 
σειρά ετερόκλητων κειμένων τα 
οποία υπογράφουν ορισμένα από 
τα κορυφαία ονόματα της μετά-
φρασης στη χώρα μας: από την 
Κατερίνα Σχινά και την Αλεξάν-
δρα Ιωαννίδου έως τον ∆ημήτρη 
Καλοκύρη, τον Αχιλλέα Κυριακί-
δη και τον Γιάννη Χάρη και από 
τη Σεσίλ Ιγγλέση Μαργέλου, τον 
Αλέξανδρο Ισαρη και τον Στρατή 
Πασχάλη έως τον ∆ημήτρη ∆ημη-
τριάδη, τον Ανδρέα Παππά, τον 
Ντέιβιντ Κόνολι και πολλές ακό-
μα εκλεκτές υπογραφές (τριάντα 
στο σύνολο), όλοι μεταφέρουν στο 

χαρτί, σε πρώτο πρόσωπο συχνά, 
τον κόπο, την εμμονή, τη δημι-
ουργική βάσανο της μεταφραστι-
κής άσκησης. 

Οπως γράφει στον πρόλογό της 
η επιμελήτρια της έκδοσης Μα-
ρία Παπαδήμα, «Ο μύ θος της Βα-
βυλωνί ας, της Βαβυλώ νας και της 
Βαβέ λ έ ρχεται πά ντα στον νου 

μας ό ταν μιλά με για πολυεθνί α, 
πολυγλωσσί α αλλά  και σύ γχυση 
και ασυνεννοησί α, τιμωρητικέ ς 
συνέ πειες της θεϊ κή ς βού λησης, 
η οποί α γκρέ μισε ανηλεώ ς το μο-
ναδικό  στους αιώ νες ανθρώ πινο 
δημιού ργημα που στό χευε τον 
ουρανό . Οι πρώ τοι μεταφραστέ ς 
της Ιστορί ας συγκαταλέ γονται 
στους κατοί κους αυτή ς της μυ-
θική ς γης, που ως κρά τος υπή ρξε 
πλού σιο και ισχυρό , λί κνο σπου-
δαί ων πολιτισμώ ν, με εξαιρετική  
ανά πτυξη των επιστημώ ν και των 
γραμμά των· ως πό λη λαμπρή  και 
τρυφηλή , με τους πολυθρύ λητους 
κρεμαστού ς της κή πους αντά ξι-
ους του Παραδεί σου, και πρώ τη 
μεγαλού πολη της Ιστορί ας· και 
ως πύ ργος έ κφραση αλαζονική , 
ισό τιμη της θεϊ κή ς δημιουργί ας. 
(...) Αναφορά  στο επά γγελμα του 

διερμηνέ α γί νεται ή δη από  το 
2600-2450 π.Χ., ενώ  έ χουμε την 
πρώ τη απεικό νιση μεταφραστή  
στην Ιστορί α της ανθρωπό τη-
τας στον προσωπικό  κυλινδρι-
κό  σφραγιδό λιθο του Σου-Ιλισού , 
ό που βλέ πουμε τον μεταφραστή  
της γλώ σσας μελού χα, ό πως αυτο-
προσδιορί ζεται, ανά μεσα σε δύ ο 
ά λλα ά τομα, ανθρωπά κι καθιστό , 
σχεδό ν αιωρού μενο, να μιμεί ται 
την κί νηση του ενό ς στραμμέ νος 
προς τον ά λλον, επιτελώ ντας (;) 
τον διαμεσολαβητικό  του ρό λο. 
Σή μερα ο μεταφραστή ς δεν εί ναι 
ασφαλώ ς μια αινιγματική  μορφή , 
ό πως σ’ εκεί νη την πρώ τη απει-
κό νισή  του, αλλά  έ νας από  τους 
βασικού ς συντελεστέ ς του πολι-
τισμού  μας, ο οποί ος διεκδικεί  εν 
γνώ σει λό γου τη διαφά νεια ή  την 
αδιαφά νειά  του· έ χει μια θέ ση εμ-

φανή  στο εξώ φυλλο του βιβλί ου 
– αν και ό χι πά ντα· το επά γγελμά  
του σπουδά ζεται πλέ ον και ο ί δι-
ος γί νεται αντικεί μενο σπουδώ ν. 
Σπά νια, ωστό σο, του δί νεται η ευ-
καιρί α να μιλή σει για τη δουλειά  
του σε πρώ το πρό σωπο, να μοι-
ραστεί  τις εμπειρί ες του και τον 
αναστοχασμό  του, εν ολί γοις να 
ανοί ξει το εργαστή ριό  του και την 
καρδιά  του στους αναγνώ στες των 
μεταφρά σεώ ν του κι ακό μα πιο 
σπά νια να συνομιλή σει με τους 
όμοιού ς του».

Αυτό ακριβώς συμβαίνει στις 
σελίδες του υπό έκδοση τόμου: ο 
μεταφραστής μιλάει για τη δου-
λειά του. Σήμερα η «Κ» επιλέ-
γει τρία ενδεικτικά αποσπάσμα-
τα από κείμενα που απαρτίζουν 
την έκδοση.  

Η. Μ.

Κατερίνα Σχινά: 
Στα «Προλεγό μενα» της 
Αισθηματική ς αγωγή ς του 

Γκυστά β Φλωμπέ ρ, που κυκλοφό ρη-
σε από  τις εκδό σεις Οδυσσέ ας το 
1981, ο μεταφραστή ς, ο αεί μνηστος 
καθηγητή ς Παναγιώ της Μουλλά ς, 
ανακαλού σε τις συνθή κες υπό  τις 
οποί ες εργά στηκε για την από δοση 
του έ ργου στα ελληνικά , μεσού σης 
της δικτατορί ας, στο Παρί σι. «Θυ-
μά μαι την ατμό σφαιρα της ετοιμα-
σί ας της», έ γραφε. «Μια διά χυτη 
αί σθηση κλειστού  ορί ζοντα (η δι-
κτατορί α φαινό ταν τό τε να σταθε-
ροποιεί ται), έ να σιωπηλό  αναγνω-
στή ριο στο βραζιλιά νικο σπί τι της 
παρισινή ς Φοιτητού πολης (ο Μά ης 
του ’68 μό λις εί χε καταλαγιά σει), μια 
επί μονη φυγή  μες στην Ιστορί α (η 
εποχή  ευνοού σε τις αντικειμενι-
κέ ς συστοιχί ες). Αλλά  το πρό βλημα 
ή ταν κυρί ως η κατά κτηση του ξέ νου 
κειμέ νου. Για τον μεταφραστή : 
πρό βλημα αυτοσυντή ρησης, μέ σα 
σ’ έ να ξενό γλωσσο περιβά λλον· και 
κατά κτηση με την ερωτική  σημα-
σί α της λέ ξης». 

Πρά γματι, η μετά φραση εμπε-
ριέ χει έ να στοιχεί ο δοκιμασί ας, το 
οποί ο πολλοί  έ χουν συνδέ σει με τα 
πά θη του έ ρωτα, έ να πέ νθος που 
ενυπά ρχει στη συνειδητοποί ηση 
ό τι το ξέ νο κεί μενο, τουτέ στιν το 
ξέ νο σώ μα, πά ντα θα διαφεύ γει. 
Ποτέ  δεν θα επιτευχθεί  η από λυτη 
προσοικεί ωση, ποτέ  δεν θα υπά ρξει 
κέ ρδος χωρί ς απώ λεια, ποτέ  δεν 
θα απαλειφθού ν ολοκληρωτικά  οι 
κί νδυνοι τους οποί ους υπαινί σσε-
ται η ευρέ ως γνωστή  προβληματική  
της πιστό τητας και της προδοσί ας, 
η οποί α συνδέ εται τό σο με τη με-
τά φραση, ό σο και με την ερωτική  
κατά κτηση: υπό σχεση και συνά μα 
καχυποψί α. 

Δημήτρης Καλοκύρης: 
Η γνωριμί α μου με την πεζογρα-
φί α (πρώ τα) του Μπό ρχες αρχί ζει 
στις αρχέ ς του ’70, την εποχή  της 
παρέ ας του περιοδικού  Τραμ, ό ταν 
καταπιά στηκα να αποδώ σω στα ελ-
ληνικά  έ να διή γημά  του («Tα κυκλι-
κά  ερεί πια»), που μετέ φρασε κατά  
λέ ξη, για τις ανά γκες του πρώ του 
τεύ χους, μια υπομονετική  ελληνο-
μαθή ς συμφοιτή τρια από  την Αργε-
ντινή . Το αποτέ λεσμα της συνεργα-
σί ας ή ταν μά λλον απογοητευτικό , η 
κοσμολογί α, ό μως, του Μπό ρχες με 
εί χε ή δη εμβολιά σει. Από  τό τε, απο-
πειρά θηκα πολλέ ς φορέ ς να μετα-
φρά σω διηγή ματά  του, πά ντοτε από  
τα γαλλικά  ή  τα αγγλικά , γλώ σσες 
που ψέ λλιζα (αναφορά  στον Μιχα-
ή λ Ψελλό !) λί γο-πολύ  ό πως ό λοι. 
Χρό νια αργό τερα, σε μια αγγλική  
έ κδοση ποιημά των του, ό που δη-
μοσιευό ταν αντικριστά  και το ισπα-

νικό  πρωτό τυπο, ά ρχισα να εκτιμώ  
το γιατί  προτιμού σε να αυτοαποκα-
λεί ται «ποιητή ς», κά τι που ώ ς τό τε 
καταλό γιζα στις περιβό ητες ιδιορ-
ρυθμί ες του. Στην περιέ ργειά  μου 
να εξερευνή σω την πλευρά  του αυ-
τή , ά νοιξα μια φλέ βα που, έ κτοτε, 
μου έ γινε για καιρό  σχεδό ν πά ρερ-
γο ζωή ς. 

Αγό ρασα, δηλαδή , έ να ογκώ δες 
ισπανοαγγλικό  λεξικό  και μια γρα-
φική  μέ θοδο «ά νευ διδασκά λου» και 
ά ρχισα να μεταφρά ζω κατά  λέ ξη 
τα ποιή ματα. Εί ναι σημαντικό  να 
υπογραμμιστεί  ό τι, για να αποφύ γει 
στοιχειωδώ ς κά ποιες, έ στω, από  
τις παγί δες που στή νει ο συγγρα-
φέ ας, ο μεταφραστή ς του Μπό ρχες 
υποχρεώ νεται συχνά  να ανατρέ ξει 
στην τερά στια βιβλιογραφί α που 
υποκρύ πτουν τα κεί μενά  του. Ισως, 
ό μως, η αναγκαιό τητα αυτή  να απο-
τελεί  και το πιο συναρπαστικό  μέ ρος 
της εργασί ας. Αγνοώ ντας ουσιαστι-
κά  ώ ς τό τε οτιδή ποτε ισπανικό  –
πλην του Θερβά ντες, του λιγωτικά  
τραγικού  Γκαρθί α Λό ρκα και του 
«Adiό s muchachos», υποθέ τω–, με-
τέ φραζα μ’ έ ναν τρό πο ανορθό δοξο 
ί σως, αλλά  που αποδεικνυό ταν, εκ 
των υστέ ρων, οπωσδή ποτε μπορ-
χικό ς, μεταγλωττί ζοντας, δηλαδή , 
μέ σω τρί των γλωσσώ ν, τις οποί ες 
επί σης γνώ ριζα πλημμελώ ς, στα 
ελληνικά , γλώ σσα που, κατά  τεκ-

μή ριο, εννοού σα επαρκέ στερα. Με 
τον καιρό , κά πως καλυτέ ρεψαν τα 
πρά γματα. 

∆ιερεύ νησα το πρό βλημα αν 
«μεταφρά ζω» μπορεί  και να ση-
μαί νει γενικό τερα «χρησιμοποιώ  
έ να πρό σχημα για να υποβά λω τον 
λό γο μου». Πώ ς καθορί ζω την τύ χη 
του ξέ νου συγγραφέ α στη γλώ σσα 
μου, αναγκά ζοντά ς τον να διαλέ ξει: 
Ονειρο ή  ενύ πνιο; Κορμί  ή  σώ μα; 
Νέ φος ή  σύ ννεφο; Χρυσά φι ή  μά λα-
μα; Και πό τε; Πώ ς επιλέ γεται το το-
νικό  κριτή ριο; Τον αφή νω να βου-
λιά ζει στα διλή μματα. Συνεπώ ς, τη 
μεταφραστική  διαδικασί α δεν την 
αντιλαμβά νομαι σαν μια υπηρεσί α, 
μια εργασί α ενδιαμέ σου, έ να ανα-
γκαί ο κακό  για τον εκδό τη ή  τον 
αναγνώ στη – αλλά  σαν συγγραφή  
με δεδομέ νη έ μπνευση: μια κατ’ 
ανά θεση δημιουργί α. Αλλωστε, έ να 
μεταφρασμέ νο κεί μενο δεν μπο-
ρεί  να αποτυπώ νει το πρωτό τυπό  
του· η μετά φραση δεν εί ναι φωτο-
τυπί α: ή  θα το συρρικνώ νει ή  θα 
το ξεπερνά . 

Επειδή , ό μως, η μετά φραση εί ναι 
παρά λληλα και μια μορφή  μεταμ-
φί εσης, εί μαστε ή δη στις περιο-
χέ ς της παρωδί ας. Κι αυτό  γιατί , 
ί σως, κά θε μετά φραση πρέ πει να 
εννοεί ται εντό ς εισαγωγικώ ν: έ νας 
Ρώ σος πρί γκιπας, έ νας Κινέ ζος φι-
λό σοφος, έ νας αγρό της της Λου-

ιζιά νας, λό γου χά ρη, που ζουν 
στα λογοτεχνικά  τοπί α τους, στην 
ιδιό μορφη χλωρί δα τους και στα 
δυσπρό φερτα ονό ματά  τους, ό ταν 
μιλού ν ελληνικά  (ή  ά λλη γλώ σσα) 
μέ σω του μεταφρασμέ νου κειμέ νου, 
δεν διανύ ουν μια διά σταση αυτο-
κατά ργησης, αν ό χι ασυνεί δητης ή  
αναγκαστική ς αυτοειρωνεί ας; Πό σο 
μά λλον ό ταν «το φεγγά ρι της Βεγ-
γά λης δεν εί ναι ί διο με το φεγγά ρι 
της Υεμέ νης, ό σο κι αν περιγρά φε-
ται με τα ί δια λό για», ό πως επιμέ νει 
ο κατά  Μπό ρχες «Αβερρό ης». 

Γιάννης Η. Χάρης: 
Την πονεμέ νη ιστορί α των με-
ταφρά σεώ ν του, ειδικό τερα του 
Αστεί ου, την έ χει αφηγηθεί  ο ί διος 
ο Κού ντερα: πέ ντε σελί δες με μικρά  
τυπογραφικά  στοιχεί α στο τέ λος της 
«οριστική ς γαλλική ς μετά φρασης» 
του 1985, δεκαεφτά  χρό νια από  την 
πρώ τη γαλλική  έ κδοση (1968), ιστο-
ρού ν τη γαλλική  μεταφραστική  πε-
ριπέ τεια· ενώ  τεσσερισή μισι πυ-
κνοτυπωμέ νες σελί δες στην αρχή  
της πέ μπτης αγγλική ς εκδοχή ς του 
Αστεί ου, το 1992 πια, ιστορού ν τα 
σαρά ντα κύ ματα από  τα οποί α πέ ρα-
σε η αγγλική  μετά φραση.

Μια σύ ντομη αλλά  ιδιαί τερα 
εύ γλωττη αναφορά  στη μεταφρα-
στική  τύ χη πά ντα του Αστεί ου μά ς 
δί νει και το 1986, στην Τέ χνη του 

μυθιστορή ματος: «Το 1968 και 1969 
το Αστεί ο μεταφρά στηκε σε ό λες τις 
γλώ σσες της ∆ύ σης. Τι εκπλή ξεις 
ό μως! Στη Γαλλί α ο μεταφραστή ς 
εί χε ξαναγρά ψει το μυθιστό ρημα 
στολί ζοντας το ύ φος μου. Στην Αγ-
γλί α ο εκδό της εί χε κό ψει ό λα τα 
περά σματα με τους στοχασμού ς, 
εί χε απαλεί ψει τα μουσικολογικά  
κεφά λαια, εί χε αλλά ξει τη σειρά  των 
μερώ ν, εί χε ανασυνθέ σει το μυθι-
στό ρημα. Σε μιαν ά λλη χώ ρα: Συ-
ναντά ω τον μεταφραστή  μου: δεν 
ξέ ρει ού τε μια τσέ χικη λέ ξη. “Πώ ς 
μεταφρά σατε;” Απαντά ει: “Με την 
καρδιά  μου” και μου δεί χνει τη φω-
τογραφί α μου, που τη βγά ζει από  το 
πορτοφό λι του. Ηταν τό σο συμπα-
θητικό ς, ώ στε λί γο ακό μα και θα 
πί στευα πως θα μπορού σε κανεί ς 
στ’ αλή θεια να μεταφρά σει χά ρη σε 
μια τηλεπά θεια της καρδιά ς. Βέ βαια, 
το πρά γμα ή ταν απλού στερο: εί χε 
μεταφρά σει ξεκινώ ντας από  το γαλ-
λικό  rewriting, ό πως ακριβώ ς κι ο 
μεταφραστή ς στην Αργεντινή ...». 

Στην Αμερική  επί σης το Αστεί ο 
εκδί δεται με συστηματικέ ς συντο-
μεύ σεις, και τα τηλεγραφή ματα δι-
αμαρτυρί ας του συγγραφέ α προς 
τον εκδό τη μέ νουν αναπά ντητα: 
«Ο Αμερικανό ς εκδό της ή ταν έ τοι-
μος να δεί ξει τη συμπαρά στασή  του 
στους λογοκριμέ νους συγγραφεί ς 
στις κομμουνιστικέ ς χώ ρες, αλλά  

μό νο υπό  τον ό ρο ό τι θα υποκύ ψουν 
στη λογοκρισί α που επέ βαλλε ο ί διος 
για εμπορικού ς λό γους», σημειώ νει 
καυστικά  ο Κού ντερα στην αγγλική  
έ κδοση του 1992. 

Το καί ριο πλή γμα ή ρθε το 1979, 
ό ταν ο Αλαίν Φινκελκρώτ, σε συ-
νέ ντευξη για την Corriere della sera, 
τον ρωτά ει: «Το ανθηρό  και μπαρό κ 
ύ φος σας στο Αστεί ο έ γινε απέ ριττο 
και διαυγέ ς στα επό μενα βιβλί α σας. 
Γιατί  αυτή  η αλλαγή ;». «Τι; Το αν-
θηρό  και μπαρό κ ύ φος μου;» μέ νει 
ενεό ς ο Κού ντερα, και πιά νει και 
διαβά ζει τη γαλλική  μετά φραση: 
το λιτό , προγραμματικά  αντιλυρικό  
ύ φος του έ χει παραφορτωθεί  με με-
ταφορέ ς και «καλολογικά  στοιχεί α», 
έ χει αλλοιωθεί  η γλώ σσα, ά ρα και 
ο χαρακτή ρας των προσώ πων του 
έ ργου: για παρά δειγμα, ο αυστηρά  
λιτό ς λό γος του κεντρικού  ή ρωα, 
που κυριαρχεί  σαν αφηγητή ς στα 
δύ ο τρί τα του βιβλί ου, γί νεται έ να 
μεί γμα αργκό  και εξεζητημέ νων 
λέ ξεων· γενικό τερα, πλεί στες ό σες 
αδυναμί ες και αυθαιρεσί ες κά νουν 
τον Κού ντερα να γρά φει το 1985: 
«Ναι, ακό μα και σή μερα νιώ θω δυ-
στυχή ς μ’ αυτή  την ιστορί α. Να 
σκέ φτομαι ό τι επί  δώ δεκα χρό νια, 
σε πλή θος ανατυπώ σεις, το Αστεί ο 
κυκλοφορού σε στη Γαλλί α 
μασκαρεμέ νο κατ’ αυτό ν 
τον τρό πο!..».

Το ότι γνωρίσαμε και 
αγαπήσαμε κείμενα 
(πεζά, ποιητικά, 
δοκίμια, αρχαία, 
κλασικά έργα, θεατρικά) 
το οφείλουμε σε αυτούς.

Ο πύργος της Βαβέλ. «Διὰ τοῦτο ἐκλήθη τὸ ὄνομα αὐτῆς Σύγχυσις, ὅτι ἐκεῖ συνέχεε Κύριος τὰ χείλη πάσης τῆς γῆς, καὶ ἐκεῖθεν διέσπειρεν 
αὐτοὺς Κύριος ἐπὶ πρόσωπον πάσης τῆς γῆς», Γένεσις, 11:9.
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Επεκτείνοντας τα σύνορα της σκέψης
Ο τόμος «Πολίτες της Βαβυλωνίας», που θα κυκλοφορήσει από τις εκδόσεις Νήσος, είναι γραμμένος από τους μεταφραστές

Π Ρ Ο Δ Η Μ Ο Σ Ι Ε Υ Σ Η

Το βιβλίο έχει επιμεληθεί η μετα-
φράστρια Μαρία Παπαδήμα.

Η κατάκτηση του ξένου
κειμένου με την ερωτική
σημασία της λέξης

«Το ανθηρό  και μπαρό κ 
ύ φος σας στο «Αστεί ο» 
έ γινε απέ ριττο και 
διαυγέ ς στα επό μενα 
βιβλί α σας. Γιατί  αυτή  
η αλλαγή ;». «Τι; Το 
ανθηρό  και μπαρό κ 
ύ φος μου;» μέ νει ενεό ς 
ο Κού ντερα.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ

Ποια θα είναι η πρώτη ελληνική 
σειρά που θα προβληθεί σε κά-
ποια από τις δημοφιλείς διεθνείς 
πλατφόρμες ή σε μεγάλο δίκτυο 
του εξωτερικού; Είναι το ερώτη-
μα του ενός εκατομμυρίου για την 
εγχώρια παραγωγή μυθοπλασίας 
και μένει να απαντηθεί. 

Η ένταξη πρωτότυπου περιε-
χομένου μυθοπλασίας στη βιβλιο-
θήκη του Netflix, της Apple TV+ 
ή κάποιου άλλου παρόχου περιε-
χομένου είναι το νέο Ιερό ∆ισκο-
πότηρο στο κυνήγι του οποίου 
επιδίδονται μεθοδικά οι Ελληνες 
παραγωγοί, τα ελεύθερα κανά-
λια, αλλά και οι πλατφόρμες. Την 
ώρα κατά την οποία σειρές από 
τη Σκανδιναβία, την Ιταλία, την 
Ισπανία, την Ιαπωνία, τη Γαλλία, 
τη Γερμανία, το Ισραήλ, την Τουρ-
κία φιγουράρουν στο τοπ-10 του 
Νetflix και καταγράφουν εκατομ-
μύρια views, οι ελληνικές σειρές 
προβάλλονται για τα μάτια μας 
μόνο. «Το μεγαλύτερο πρόβλημα 
ήταν πάντα το ζήτημα της γλώσ-
σας, για παράδειγμα οι ισπανό-
φωνες σειρές είχαν ένα προβάδι-
σμα», λέει ο Κώστας Σούσουλας, 
διευθυντής προγράμματος του 
MEGA. «Από τη στιγμή όμως κατά 
την οποία οι σκανδιναβικές σει-
ρές έσπασαν αυτό το “εμπάργκο”, 
θεωρώ ότι και εμείς μπορούμε να 
το καταφέρουμε. Αλλωστε, υπάρ-
χουν πια σίριαλ που ξεχωρίζουν 
σε επίπεδο production value, σκη-
νοθεσίας, σεναρίου, αφήγησης». 

«Στην Ελλάδα υπάρχουν εξαι-
ρετικές εταιρείες παραγωγής με 
ιδιαίτερα δημιουργικούς και ταλα-
ντούχους ανθρώπους», σημειώνει 
ο ∆ημήτρης Μιχαλάκης, executive 
director της Cosmote TV. «Οταν 
αποφασίσαμε να επενδύσουμε 
στο συγκεκριμένο πεδίο, σε μία 
δύσκολη οικονομικά συγκυρία, 
βρήκαμε γρήγορα συνεργάτες με 
το ίδιο όραμα. Εχουμε πλέον και 
σημαντική οικονομική ενίσχυση 
από το ΕΚΟΜΕ, την τεχνογνω-
σία των ανθρώπων μας, αλλά και 

τις υποδομές, για να στηρίξουμε 
πρωτότυπες παραγωγές υψηλών 
προδιαγραφών, τόσο στο ντοκι-
μαντέρ όσο και στη μυθοπλασία». 

Το ταξίδι της Cosmote TV στην 
παραγωγή πρωτότυπου τηλεο-
πτικού περιεχομένου ξεκίνησε 

το 2016, με τα ντοκιμαντέρ που 
υλοποιήθηκαν για το Cosmote 
History HD, ενώ στο πεδίο της μυ-
θοπλασίας πέρασε το 2019 με τη 
σειρά «Ετερος εγώ». «Οταν ξεκινή-
σαμε και ενώ στην αγορά επικρα-
τούσαν τα ριάλιτι, πρωταρχικός 
μας στόχος ήταν να δημιουργή-
σουμε premium ελληνικό τηλε-
οπτικό περιεχόμενο, μέσα από 
υψηλών προδιαγραφών παραγω-
γές, με το οποίο ο Ελληνας τηλε-
θεατής να μπορεί να συνδεθεί, 
όπως συνέβαινε ήδη με σειρές 
και ταινίες σε διεθνείς streaming 
πλατφόρμες», τονίζει ο ∆ημήτρης 
Μιχαλάκης. «Αυτή είναι η στρα-
τηγική που ακολουθούμε μέχρι 

και σήμερα. Εξάλλου, το ελληνικό 
κοινό έχει υψηλά standards όσον 
αφορά τη μυθοπλασία».

Το «Ετερος εγώ», έχοντας ολο-
κληρώσει δύο κύκλους επεισο-
δίων, αποτελεί έναν από τους 
δημοφιλέστερους τίτλους στην 
streaming υπηρεσία της Cosmote 
TV και σύντομα θα ξεκινήσει να 
ετοιμάζεται η τρίτη και τελευταία 
σεζόν. Η τηλεοπτική ανθολογία 
του Σωτήρη Τσαφούλια βασίζε-
ται στην ομότιτλη βραβευμένη 
ταινία θρίλερ του 2016. Στον πρω-
ταγωνιστικό ρόλο εμφανίζεται ο 
Πυγμαλίων ∆αδακαρίδης και το 
καστ συμπληρώνουν οι Πέτρος 
Λαγούτης, Βίκυ Παπαδοπούλου, 

Μάνος Βακούσης κ.ά. Για αυτή 
την πρώτη της ελληνική σειρά 
μυθοπλασίας η Cosmote TV, ακο-
λουθώντας το παράδειγμα μεγά-
λων παρόχων περιεχομένου του 
εξωτερικού, επένδυσε και αξιο-
ποίησε το ταλέντο και τη ματιά 
των κινηματογραφιστών, για να 
επιτύχει μια ποιοτική παραγωγή 
υψηλής αισθητικής. 

Με τα ίδια υλικά είναι φτιαγμέ-
νη και η νέα σειρά «42° C», η οποία 
κάνει πρεμιέρα στις 14 Μαΐου. Πρό-
κειται για ένα ερωτικό-ψυχολογικό 
θρίλερ με δυστοπική ατμόσφαιρα 
και υψηλά production values, μια 
άρτια παραγωγή τόσο σε ό,τι αφο-
ρά το δημιουργικό κομμάτι όσο 

και τις τεχνολογικές προδιαγρα-
φές, που έχει όλα τα εχέγγυα για 
να βάλει την Ελλάδα στον διεθνή 
τηλεοπτικό χάρτη.

Στη σειρά συμμετέχει ένα εξαι-
ρετικό καστ νέων αλλά και καταξι-
ωμένων ταλαντούχων ηθοποιών: 
Χρήστος Λούλης, Κατερίνα Λέχου, 
Εμιλυ Κολιανδρή, Αλέξανδρος Λο-
γοθέτης, Theo Alexander, Ναταλία 
Swift κ.ά. Τα γυρίσματα πραγμα-
τοποιήθηκαν στην Κέρκυρα και το 
γεγονός ότι η δημιουργική ομάδα 
είχε στη διάθεσή της σχεδόν τρεις 
μήνες για τη βιντεοσκόπηση οκτώ 
επεισοδίων μαρτυρά ότι έγινε σο-
βαρή επένδυση που υπογράφει 
σκηνοθετικά ο βραβευμένος Γιώρ-
γος Παπαβασιλείου. «Αν υπάρξει 
ενδιαφέρον για την προβολή των 
παραγωγών μας στο εξωτερικό, αυ-
τό θα είναι μία πολύ θετική εξέλι-
ξη. Σε κάθε περίπτωση όμως δεν 
είναι αυτοσκοπός», ομολογεί ο ∆η-
μήτρης Μιχαλάκης.

Μία σειρά που σχεδιάστηκε 
και υλοποιήθηκε ώστε να είναι 
ένα over the top περιεχόμενο που 
μπορεί να φιλοξενηθεί σε πολλές 
διαφορετικές πλατφόρμες, μέσα 
και χώρες είναι και το αστυνομι-
κό θρίλερ «Σιωπηλός δρόμος» του 
Mega, σε σκηνοθεσία του Βαρδή 
Μαρινάκη, με τους ∆ημήτρη Λά-
λο, Πηνελόπη Τσιλίκα, Αντώνη 
Καφετζόπουλο, Χρήστο Λούλη, 
Ανθή Ευστρατιάδου, Μαρίσσα 
Τριανταφυλλίδου, Βίκυ Παπαδο-
πούλου, Μυρτώ Αλικάκη στους 
πρωταγωνιστικούς ρόλους. «Είναι 
ένα πρότζεκτ που είχε ως θεμέλιο 
ένα καλό σενάριο, καλό καστ και 
στα χέρια ενός καλού σκηνοθέ-
τη που ξέρει να αφηγείται σωστά 
μια ιστορία, έγινε μια δουλειά η 
οποία μπορεί να σπάσει τα σύ-
νορα», δηλώνει με βεβαιότητα ο 
Κώστας Σούσουλας. «∆όθηκε ιδιαί-
τερη φροντίδα και προσοχή στον 
τρόπο υλοποίησης της σειράς, στη 
φωτογραφία, στον σχεδιασμό της 
παραγωγής και, επειδή είναι μία 
σειρά λίγων επεισοδίων, χρησιμο-
ποιήθηκε μια πιο κινηματογραφι-
κή ματιά».

Ποια είναι λοιπόν τα χαρακτηριστι-
κά που πρέπει να έχει μια σειρά, 
για να μπορέσει να βρει τον δρό-
μο για κάποια διεθνή πλατφόρμα; 
«Σημαντικό είναι το σενάριο να 
αφορά γενικώς τον άνθρωπο και 
όχι τον Ελληνα. Ως προς τη θεμα-
τική, υπάρχει τα τελευταία χρόνια 
μια τάση για crime story, ενώ μπο-
ρείς να αναπτύξεις και ένα κοινωνι-
κό θέμα ή μια ιστορία αγάπης, που 
αφορούν τους πάντες. Από εκεί και 
πέρα πρέπει να προσέξεις πολύ το 
σενάριό σου να μην έχει σκηνές 
“τιράντες” όπως λέμε, δηλαδή με-
γάλες σε χρονική διάρκεια σκηνές 
με πολύ διάλογο. Τόσο βάσει σενα-
ρίου όσο και σκηνοθετικά πρέπει 
να δείχνεις τον χαρακτήρα να δρα 
όχι να μιλά. 

Προσθέστε στη συνταγή καλούς 
φακούς, καλή φωτογραφία, καλή 
αισθητική σκηνογραφικά, καλούς 
ηθοποιούς και όλα αυτά μαζί συν-

θέτουν ένα τέτοιο προϊόν», τονίζει 
ο Κώστας Σούσουλας.

Φυσικά, απαραίτητη προϋπό-
θεση για την υλοποίηση παραγω-
γών τέτοιων προδιαγραφών είναι το 
γενναιόδωρο μπάτζετ, που μπορεί 
να ξεκινά από τις 130.000 ευρώ και 
να φτάνει ώς και τις 200.000 ευρώ 
το επεισόδιο. Η ελληνική διαφημι-
στική πίτα είναι δεδομένο ότι δεν 
πρόκειται να φέρει έσοδα που θα 
ισοσκελίσουν μπάτζετ αυτού του 
ύψους. Για να γίνει κάτι τέτοιο, η 

σειρά θα πρέπει να αγοραστεί και 
να προβληθεί στο εξωτερικό. Ηδη 
για τον «Σιωπηλό δρόμο» έχει γίνει 
κρούση από πάροχο του εξωτερι-
κού, στελέχη του οποίου είδαν το 
τρέιλερ και επικοινώνησαν ζητώ-
ντας να τους αποσταλεί ολοκληρω-

μένη παρουσίαση του σίριαλ. Εδώ 
και μερικούς μήνες στο Mega έχει 
συσταθεί μια ομάδα που ασχολείται 
με την προώθηση των σειρών του 
καναλιού στο εξωτερικό κάνοντας 
επαφές με πλατφόρμες και μεγά-
λους τηλεοπτικούς οργανισμούς. 

Επίσης, το κανάλι έχει κλείσει άλλη 
μία σειρά αντίστοιχα υψηλών προ-
διαγραφών. «Πιστεύω ότι θα ήταν 
καλό να έχουμε μία ή δύο τέτοιες 
σειρές τον χρόνο. Και λέω μία ή δύο, 
γιατί το κόστος είναι τέτοιο που δεν 
μας επιτρέπει να έχουμε περισσό-
τερες», ομολογεί ο Κώστας Σούσου-
λας. «Αν όμως κάθε μέσο επένδυε 
σε μία με δύο τέτοιες παραγωγές 
κάθε σεζόν, θα είχαμε δέκα σειρές 
πολύ δυνατές».

Η περίπτωση «Tehran»
«Εκτός από τις δικές μας original 

παραγωγές, ένα άλλο μοντέλο που 
ακολουθούμε είναι ότι λειτουργού-
με σαν συνεργάτες για τη δημιουρ-
γία μεγάλων διεθνών παραγωγών», 
σημειώνει ο ∆ημήτρης Μιχαλάκης. 
Χαρακτηριστικό παράδειγμα είναι 
η σειρά «Tehran», στην οποία η 
Cosmote TV συμμετείχε ως συμπα-
ραγωγός, και υπήρξε η πρώτη διε-

θνής της συνεργασία στο κομμάτι 
της μυθοπλασίας. Η σειρά προβλή-
θηκε στην Apple TV+ και έχει πάρει 
ήδη το «πράσινο φως» για δεύτερη 
σεζόν, τα γυρίσματα της οποίας ανα-
μένεται να ξεκινήσουν το φετινό κα-
λοκαίρι – κάποια θα πραγματοποιη-
θούν πάλι στην Ελλάδα. Αντίστοιχα, 
η Cosmote TV συνεργάστηκε με το 
National Geographic για το ντοκι-
μαντέρ «Κέρος: Το μυστήριο των 
σπασμένων ειδωλίων», που ήταν η 
πρώτη διεθνής συμπαραγωγή της 
στο πεδίο του ντοκιμαντέρ. 

 
Η σειρά «42° C» κάνει πρεμιέρα 
στις 14/5, οπότε θα προβληθούν 

όλα τα επεισόδια back-2-back στο 
Cosmote Series Marathon HD.  ο «Ετερος 
εγώ» είναι διαθέσιμο στην υπηρεσία 
Cosmote TV Plus. Ο «Σιωπηλός δρόμος» 
προβάλλεται κάθε Κυριακή στις 21.00 
στο Mega. Η σειρά «Tehran» είναι 
διαθέσιμη στην Apple TV +.

Ο ρόλος του θέματος, του σεναρίου, των ηθοποιών και του μπάτζετ

«Το μεγαλύτερο 
πρόβλημα ήταν πάντα 
το ζήτημα της γλώσσας, 
για παράδειγμα 
οι ισπανόφωνες σειρές 
είχαν ένα προβάδισμα».

Σειρές τέτοιων 
προδιαγραφών 
μπορεί να κοστίζουν 
από 130.000 
έως και 200.000 ευρώ 
το επεισόδιο.

H νέα σειρά της Cosmote TV «42° C» κάνει πρεμιέρα στις 14 Μαΐου. Πρόκειται για ένα ερωτικό-ψυχολογικό θρίλερ με δυστοπική ατμόσφαιρα.

Το «Ετερος εγώ», έχοντας ολοκληρώσει δύο κύκλους επεισοδίων, αποτε-
λεί έναν από τους δημοφιλέστερους τίτλους της Cosmote TV.

O σκηνοθέτης του «Σιωπηλού δρόμου», Βαρδής Μαρινάκης.

Η δημιουργική ομάδα της σειράς «42° C» είχε στη διάθεσή της σχεδόν 
τρεις μήνες για τη βιντεοσκόπηση οκτώ επεισοδίων.

Tο αστυνομικό θρίλερ «Σιωπηλός δρόμος» του Mega «είναι ένα πρότζεκτ 
που είχε ως θεμέλιο ένα δυνατό σενάριο και καλούς ηθοποιούς».
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Ελληνικές σειρές με τάση... φυγής
Ποια από τις αξιόλογες εγχώριες παραγωγές μυθοπλασίας θα προβληθεί πρώτη σε μεγάλο δίκτυο του εξωτερικού;
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07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Καμώματα τζι αρώματα
 Κωμική σειρά εποχής.
11.00 Η ζωή μας ένα τραγούδι
 Μουσική εκπομπή 
 με τη Γωγώ Βασιλάκη. 
12.00 Xωρίς αποσκευές (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
12.30 Βrand News
 Ενημερωτική εκπομπή.
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.30 Αμύνεσθαι περί πάτρης
 Ενημερωτική εκπομπή. 
15.00 Επιστήμη και Κοινωνία
 (Με υποτίτλους)
16.15 Σε προσκυνώ γλώσσα 
 Γλωσσική παιδεία.
17.15 Χρονογράφημα, ΙΙΙ
  Στιγμές από την Κύπρο.
17.45 Πολιτιστικό Ημερολόγιο 
 Mε τη Μαρία Αγγελίδου.
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.15 Αφανείς ήρωες
  Ιστορίες ανθρώπων που 

ξεχώρισαν στην Κύπρο ή 
το εξωτερικό.

18.55 Μουσικό ραντεβού
  Μουσική εκπομπή με την 

Αγγελική Νικηφόρου.
19.20 Λούνα Παρκ  
 Κωμική σειρά. 
19.55 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Αθλητική Κυριακή
21.30 Παραδοσιακή βραδιά
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

την Άντρη Καραντώνη.
23.25 EIΔHΣEIΣ
23.30 Εurovision Flashback-(Ε)
00.25 Αφανείς ήρωες - (Ε)
01.10 Brand News - (E)

07.30 Το κόκκινο λεωφορείο (Ε)
 Παιδικό πρόγραμμα.
08.15 Παιδική ζώνη
 α. Μάγια η μέλισσα
 β. Το θαυμαστό ταξίδι
 του Νιλς Χόλγκερσον 
 γ. O μικρός Χνουδωτός
 δ. Μπόμπι και Μπιλ 
 ε. Σπίριτ, το άγριο άλογο
11.00 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη
16.00  Τα Γενόμενα παρά του  

Γάλακτος - Εδέσματα και 
παρασκευάσματα με βά-
ση τα γαλακτοκομικά

  Ντοκιμαντέρ του Μουσεί-
ου Κυπριακών Τροφίμων 
και ∆ιατροφής.

17.30 Προσωπογραφίες - (E)
  Με τη Μαρία Αγγελίδου.
18.15 Mαζί / Birlikte, II
 ∆ικοινοτική εκπομπή.
19.00 Εuromaxx a la Carte
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
19.30 Γυναίκα
  Σειρά ντοκιμαντέρ με την 

Ελίτα Μιχαηλίδου.
19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.05 Τravel Diary - (Ε) 
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
21.30 Genius
  Bιογραφική δραματι-

κή ταινία, με τους Κόλιν 
Φερθ, Τζουντ Λo, κ.ά.      

23.15 ArtCafe, IV - (E)
  Πολιτιστική εκπομπή με 

τη Μαρίνα Μαλένη.
00.20 EIΔHΣEIΣ
00.40 Επαναλήψεις

06.00   Deal - (Ε)
 Τηλεπαιχνίδι.
06.30 Αστέρια στην άμμο - (Ε)
 Ελληνική σειρά.
07.15 Παράδοση κατ’ οίκον (Ε)
  Ψυχαγωγική εκπομπή.
08.15 Έλα στη θέση μου - (Ε)
09.30 Εύκολα και σπιτικά
 Eκπομπή μαγειρικής.
10.00 Σ/Κ με τον Μάνεση
 Ενημερωτική εκπομπή. 
13.00 Oικογενειακές ιστορίες 
 Ελληνική σειρά.
13.45 Το σόι σου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
15.00 Λούης Νight Show (Ε)
 Σατιρική εκπομπή.
16.35 Έλα στη θέση μου, V
 Κωμική σειρα.
17.50 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.00 Έλα στη θέση μου, V
 (Συνέχεια)
18.20 Μην αρχίζεις τη   
 μουρμούρα - (E)
  Κωμική σειρά με τους 

Αντώνη Αντωνίου, Ελένη 
Κοκκίδου, κ.ά. 

19.10 ΤΕΤ- Α-ΤΕΤ στον Alpha
  Ψυχαγωγική εκπομπή.
20.20 ALPHA NEWS
21.20 24 ώρες
  Ντοκιμαντέρ, με τον 

Κων/νο Κωνσταντίνου   
22.30 Τιτανικός (Titanic). 
  ∆ραματική περιπέτεια με 

τους Λεονάρντο Nτι Kά-
πριο, Kέιτ Γουίνσλετ, κ.ά.      

01.35 ΤΕΤ- Α-ΤΕΤ στον Alpha (Ε) 
02.30 Οι Ιστορίες του
 αστυνόμου Μπέκα - (Ε) 
03.15 Σ/Κ με τον Μάνεση - (Ε)

06.30 Άκρως οικογενειακόν
 Κωμική σειρά.
08.00 ∆είξε μου τον φίλο σου
 Κωμική σειρά.
09.30 Τaxi - (E)
  Τηλεπαιχνίδι.
10.20 Πρώτη σταγόνα - (E)
 Κωμική σειρά.
12.00 Υγεία πάνω απ’ όλα 
 Εκπομπή για την υγεία.
12.50 Eνώπιος Ενωπίω
  Εκπομπή με το Νίκο Χα-

τζηνικολάου.
14.00 Γειτονιές στο πιάτο
 Εκπομπή μαγειρικής, με
 τον ∆ημήτρη Σκαρμούτσο. 
14.50 Casa De Mikel, II - (Ε)
  Σατιρική εκπομπή με τον 

Μιχάλη Σοφοκλέους.
16.15 Η Φάρμα (Ε)
 Τηλεπαιχνίδι
  Αγωνίσματα ατομικής 

ασυλίας και μονομαχία 
αποχώρησης.

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.30 Παρουσιάστε
 Κωμική σειρά.
19.30 Τaxi
 Τηλεπαιχνίδι με τον
 Αλέξανδρο Τσουβέλα.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.00 Your Face Sounds 
 Familiar - All Star
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τη Μαρία Μπεκατώρου.
00.50 Βest Friend’s Fear  - (Ε)
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τον Σάββα Πούμπουρα.
01.40 Ποτέ δεν ξέρεις - (E)  
02.30 Κάνε γονείς να δεις καλό 
 Ελληνική κωμική σειρά.

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
 Ενημερωτική εκπομπή,
 με τη Φαίη Μαυραγάνη.
09.45 Έλα χαμογέλα
 Ψυχαγωγική επομπή,
 με τους Σίσσυ Χριστίδου,
 Παύλο Σταματόπουλο,
 Κωνσταντίνο Βασάλο, 
 Ελένη Βουλγαράκη.
13.00 Τροχός της τύχης - (E)
  Τηλεπαιχνίδι, με τον Πέ-

τρο Πολυχρονίδη και τη 
Βάλια Χατζηθεοδώρου.

15.00 Γλυκές αλχημείες
  Εκπομπή ζαχαροπλαστικής 

με τον Στέλιο Παρλιάρο.
16.00 Eικόνες
 Ταξιδιωτική εκπομπή 
 με τον Τάσο ∆ούση.
17.00 Έχω κάτι να σου πω
  Ψυχαγωγική επομπή με 

την Αφροδίτη Γεωργίου.
18.00 OMEGA NEWS
18.10 ΜasterChef-MasterClass
 ∆ιαγωνισμός μαγειρικής,
 με τους Σωτήρη Κοντιζά,
 Πάνο Ιωαννίδη,
 Λεωνίδα Κουτσόπουλο.
20.10 OMEGA NEWS
21.15 Arthur
  Ο εκατομμυριούχος της 

συμφοράς. Kωμωδία, 
με τους Pάσελ Mπραντ, 
Έλεν Mίρεν, κ.ά.

23.15 Criminal Activities
 Αστυνομικό θρίλερ.
00.30 Έλα χαμογέλα - (Ε)
 Ψυχαγωγική επομπή.
03.30 Εικόνες - (E)
04.30 Τhe Booth - (E)
05.30 Ο άντρας των ονείρων

06.30 Τα χρυσόψαρα - (E)
 Κωμική σειρά.
07.00 Love it - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
08.30 Καλό μεσημεράκι - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
09.40 Ζωή ποδήλατο - (E)
 Κοινωνική σειρά.
10.15 Dot. - (E)
  Ψυχαγωγική εκπομπή.
11.15 Xωρίς περιστροφές - (E)
 Με τον Γιάννη Καρεκλά.
13.10 Ώρα για φαγητό - (E)
 Εκπομπή μαγειρικής,
 με την Αργυρώ
 Μπαρμπαρίγου.
13.40 Βουράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
14.30 Συνταγές ψυχής
 Εκπομπή μαγειρικής 
 με την Ελένη Ψυχούλη.
15.30 Σου Κου Family
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τους Χάρη και Αντελίνα 
Βαρθακούρη.

17.30 7 θανάσιμες πεθερές
 Ελληνική κωμική σειρά.
18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 7 θανάσιμες πεθερές
 (Συνέχεια)
19.40 Η πεθερά - (Ε)
 Κωμική σειρά.
20.20  Τομές στα γεγονότα
21.00 Survivor
 Παιχνίδι επιβίωσης,
 με τον Γιώργο Λιανό.
00.30  Γεγονότα σε τίτλους 
00.40 House of Fame - (E)
 Μουσικός διαγωνισμός.
03.40 Dot - (Ε)
04.40 Παντρεμένοι κι οι δυο (Ε)

06.00 Νύχτα γάμου
07.40 Η θεία μου, η χίπισσα
09.15 Αναζητώντας την ευτυχία
10.50 Εσένα μόνο αγαπώ
12.50 Ένα τανκ
 στο κρεβάτι μου
14.30 Μια τρελή... 
 τρελή οικογένεια
16.15 Με φόβο και πάθος
18.15 Ο Θόδωρος και το δίκανο
20.00 Νύχτα γάμου
21.40 Η θεία μου, η χίπισσα
23.15 Εσένα μόνο αγαπώ
01.15 Μια τρελή... 
 τρελή οικογένεια
03.00 ∆άκρυα για την Ηλέκτρα
04.25 Προδοσία
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 GREEK CINEMA

21.30 Παραδοσιακή βραδιά 21.30 Genius 21.20 24 ώρες 21.00 YFSF - All Star 21.15 Arthur 21.15 Survivor 21.00 One Night In Istanbul 

20.00 Νύχτα γάμου

06.30 Παιδική ζώνη
07.25 Μουλάν
08.20 Παιδικές σειρές
09.35 Cook Eat (Ε)
11.00 Τηλεαγορά
13.00 ΑΝΝΙΤΑ κοίτα
16.35 Τηλεαγορά
18.30 Αόρατος φακός
19.00 Ταξίδι γεύσεων, ΙIΙ (Ε)
20.15 Ο καιρός
20.20 Για πάντα νέοι (E)
21.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙΙΙ
22.30 Ξένη ταινία
00.25 Ξένη ταινία

10.20 Ελληνική ταινία
11.00 Έξυπνες αγορές
12.30 Ελιές Θρούμπες
13.00 Έξυπνες αγορές
14.00 Ασημένια φεγγάρια
15.35 Έξυπνες αγορές
16.05 Κινημ/φικές επιτυχίες
16.10 Έξυπνες αγορές
16.40 Δελτίο Ειδήσεων
16.45 Έξυπνες αγορές
17.15 Αόρατος φακός
17.20 Έξυπνες αγορές
18.05 Eλληνική ταινία
19.45 EXTRA News
20.20 Eλληνική ταινία
22.00 Η προδοσία

 CAPITAL ΤHΛ.: 25577577

 TV PLUS ΤHΛ.: 22259000

EXTRA ΤHΛ.: 25715111

07.40 Τηλεαγορά
08.45 Παιδική ταινία
10.20 Ποπ Σταρ
12.00 Τηλεαγορά
12.30 Ελληνική ταινία
14.00 Τηλεαγορά
15.15 Ελληνική ταινία
17.00 Τηλεαγορά
19.10 Ξένη ταινία
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 Ξένη ταινία
02.45 Μήνυμα από τον Σομ

07.20 I Vitelloni
09.20 Second Best
11.10 Pearl Harbor
14.25 Little Men
16.00 Cruise
17.45 La Dolce Vita
21.00 One Night In Istanbul  
23.00 The New Pope
 Ep. 8
00.05 Υou ’re Ugly Too
01.30 The Mambo Kings
03.15 Citizenfour

Ερωτας και τέρατα 
(Love and Monsters) ���

ΠΕΡΙΠΕΤΕΙΑ (2021)
Σκηνοθεσία: Μάικλ Μάθιους
Ερμηνείες: Ντίλαν Ο’ Μπράιαν, 
Τζέσικα Χένγουικ, Μάικλ Ρούκερ

 
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Οπως έχουμε δει και στο παρελ-
θόν, το «μετα-αποκαλυπτικό» 
κινηματογραφικό υποείδος προ-
σφέρεται και για επιπλέον εκδο-
χές πέρα από εκείνη του κλασι-
κού δυστοπικού θρίλερ. Κάπως 
έτσι, και στον δρόμο που χάρα-
ξαν ταινίες όπως το ξεκαρδιστι-
κό «Zombieland» ή το πιο πρό-
σφατο «Οι νεκροί δεν πεθαίνουν» 
του Τζιμ Τζάρμους, το νέο φιλμ 
του Netflix μάς συστήνει έναν 
κόσμο όπου το ανθρώπινο είδος 
έχει σχεδόν εξαλειφθεί και η κυ-
ριαρχία του πλανήτη έχει περά-
σει σε αιμοβόρα τέρατα. Το πώς 
φτάσαμε ώς εδώ, απλό: όταν η 
Γη απειλείται από έναν πελώριο 
αστεροειδή, οι άνθρωποι επιχει-
ρούν να τον αντιμετωπίσουν με 
χημικούς... πυραύλους. Το σχέδιο 
ωστόσο θα γυρίσει μπούμερανγκ, 
με τα χημικά να πέφτουν στη Γη 
επηρεάζοντας τα ζώα του πλανή-
τη, πολλά από τα οποία μεταμορ-
φώνονται σε πελώρια τέρατα που 
σκορπούν τον όλεθρο. Σύντομα 
οι ελάχιστοι που έχουν γλιτώσει 
καταφεύγουν κάτω από το έδαφος 
προκειμένου να σωθούν.

Σε ένα τέτοιο υπόγειο μπούν-
κερ συναντούμε τον πρωταγω-
νιστή μας, τον Τζοελ, ο οποίος 
ζει εκεί παρέα με άλλους επιζώ-
ντες, έχοντας χάσει τους δικούς 
του. Μοναδικός του δεσμός με 

την παλιά ζωή είναι η Εϊμι, ο με-
γάλος του έρωτας, ο οποίος όμως 
πια βρίσκεται αρκετά χιλιόμετρα 
μακριά σε άλλο καταφύγιο.

Μη μπορώντας να περιμένει 
άλλο, εκείνος θα ξεκινήσει μόνος 
του ένα γεμάτο κινδύνους ταξίδι 
στην επιφάνεια, προκειμένου να 
τη συναντήσει. Χρησιμοποιώντας 
σαν βασικά συστατικά το μαύρο 
χιούμορ και μερικές εξαιρετικά 
στημένες σεκάνς δράσης, το φιλμ 
καταφέρνει να μας ταξιδέψει σε 
έναν δικό του κόσμο που μοιάζει 
αρκετά με εκείνον των... δεινο-
σαύρων. Καθόλου τυχαία πηγή 
έμπνευσης αποτελούν προφανώς 
και οι περιπέτειες του «Τζουράσικ 
Παρκ» του Στίβεν Σπίλμπεργκ, με 
το κάπως σχηματικό –αλλά δυ-
στυχώς όχι και τόσο ανακριβές– 
μήνυμα «Η φύση εκδικείται» να 
είναι και εδώ γραμμένο με κεφα-
λαία γράμματα.

Για να φθάσει, βέβαια, το σύ-
νολο στο απαραίτητο επίπεδο 
αληθοφάνειας, χρειάστηκε η 
συνδρομή των εξαιρετικών και 
υποψήφιων στα φετινά Οσκαρ ει-
δικών εφέ, που καταφέρνουν να 
ζωντανέψουν τις δρεπανηφόρες 
μέλισσες, τους πετροσαλίγκαρους 
σε μέγεθος νταλίκας, τις διψασμέ-
νες για αίμα σαρανταποδαρούσες 
και όλα τα υπόλοιπα μεταλλαγ-
μένα ζωντανά που βρίσκει στον 
δρόμο του ο Τζόελ.

Κατά τα λοιπά, όπως φανερώ-
νει και ο περιγραφικά αφαιρετικός 
τίτλος της, η ταινία δεν παίρνει 
τον εαυτό της υπερβολικά στα 
σοβαρά, προσπαθώντας για παρά-
δειγμα να προσθέσει επίπεδα σε 
ένα σύνολο που παραμένει ανά-
λαφρο και διασκεδαστικό στη με-
γαλύτερη διάρκειά του.

Φατμά
ΘΡΙΛΕΡ (2021)
Δημιουργός: Οζγκούρ Ονουρμέ
Ερμηνείες: Μπουρτσού Μπιριζίκ, 
Μεχμέτ Γιλμάζ Ακ, Χαζάλ Τουρεσάν

Οι σειρές και οι ταινίες από την 
Τουρκία συνεχίζουν να καταφθά-
νουν στο Netflix, παντρεύοντας-
προσαρμόζοντας αποτελεσματικά 
το κινηματογραφικό ιδίωμα της 
Ανατολής με τις «δυτικές» απαι-
τήσεις της διαδικτυακής πλατφόρ-
μας. Η τελευταία δείχνει ιδιαίτερη 
προτίμηση στο είδος του θρίλερ 
αγωνίας, το οποίο αυτή τη φορά 
αποκτά γυναίκα πρωταγωνίστρια. 
Η Φατμά αγωνίζεται να βγάλει τα 
προς το ζην ως καθαρίστρια, την 
ώρα που η τύχη τού προσφάτως 
αποφυλακισμένου συζύγου της 
αγνοείται. Σύντομα και η ίδια θα 
μπλέξει άσχημα, με έναν κύκλο αί-
ματος να ανοίγει με τον πιο ανα-
πάντεχο τρόπο, καθώς οι αποκαλύ-
ψεις και οι ανατροπές διαδέχονται 
η μία την άλλη.

Στις φτωχογειτονιές της Κων-
σταντινούπολης, η Φατμά περι-
φέρεται περίπου «αόρατη», από 
μια κοινωνία που δίνει ελάχιστη 
σημασία στη γυναίκα δίχως άν-

δρα στο πλευρό της. Παρά ωστό-
σο τη φαινομενικά εύθραυστη ει-
κόνα της, η ψυχική δύναμη και η 
αποφασιστικότητα θα γίνουν τα 
όπλα της απελπισίας και αργότερα 
της εκδίκησής της. Οι δημιουργοί 
της σειράς φροντίζουν να προσθέ-
σουν επιπλέον πτυχές (π.χ. η ιστο-
ρία που γράφει ο συγγραφέας με 
έμπνευση τη Φατμά) σε ένα γεμάτο 
ένταση σύνολο, που κρατάει ζωη-
ρό το ενδιαφέρον του θεατή μέχρι 
το έκτο και τελευταίο επεισόδιο.

 

Το δωμάτιο των θαυμάτων 
(«Wonderstruck») ���

ΚΟΜΕΝΤΙ (2018)
Σκηνοθεσία: Τοντ Χέινς
Ερμηνείες: Οουκς Φέγκλεϊ, Τζουλιάν 
Μουρ, Μισέλ Γουίλιαμς

 
Από την πλατφόρμα του Cinobo επι-
λέγουμε μία από τις τελευταίες 
δουλειές του Τοντ Χέινς, ο οποί-
ος μας ταξιδεύει σε ρομαντικά μο-
νοπάτια. Βρισκόμαστε στη δεκα-
ετία του 1970. Ο 12χρονος Μπεν 
(Οουκς Φέγκλεϊ) χάνει την ακοή 
του ύστερα από ένα ατύχημα, 
ωστόσο ξεκινά ένα ταξίδι, από 

τα μεσοδυτικά προς τη Νέα Υόρ-
κη, προκειμένου να βρει τα ίχνη 
του πατέρα του, που δεν γνώρι-
σε ποτέ. Σε παράλληλη, ασπρό-
μαυρη αφήγηση παρακολουθού-
με την ιστορία της Ρόουζ, ενός 
εκ γενετής κωφού κοριτσιού που 
φθάνει στην αμερικανική μεγα-
λούπολη το 1927, αναζητώντας 
τη μητέρα της που είναι σταρ του 
κινηματογράφου. Καθώς η πλοκή 
εξελίσσεται, οι δύο ιστορίες πλη-
σιάζουν, με φόντο τον θαυμαστό 
κόσμο των μουσείων και των συλ-
λογών, που πυροδοτούν συγκινη-
τικές αποκαλύψεις. Οι δύο αφηγή-
σεις μοντάρονται σχεδόν ιδανικά 
από τον Χέινς, αν και με τελείως 
διαφορετική αισθητική: ο κόσμος 
της Ρόουζ είναι σιωπηλός σαν ται-
νία του βωβού κινηματογράφου, 
με την ανάλογη μόνο ορχηστρική 
επένδυση. Από την άλλη, ο Μπεν 
βρίσκεται στη Νέα Υόρκη των ’70s: 
πολύβουη, σε διαρκή κίνηση και 
απίστευτα βρώμικη. Το δικό του 
μουσικό σκορ έχει χαρακτηριστι-
κές ηλεκτρισμένες πινελιές. Οι δύο 
διαφορετικές εποχές θα γεφυρω-
θούν τελικά χάρη στον (διπλό) χα-
ρακτήρα της Τζουλιάν Μουρ, η 
οποία είναι όπως πάντα υπέροχη.

Επάνω, η Μπουρτσού Μπιριζίκ 
πρωταγωνιστεί στη σειρά «Φα-
τμά», που προβάλλεται από το 
Netflix. Κάτω, η Τζουλιάν Μουρ 
και ο Οουκς Φέγκλεϊ στο «∆ωμά-
τιο των θαυμάτων», που είναι δια-
θέσιμο στο Cinobo.

«Αόρατη» στις φτωχογειτονιές της Κωνσταντινούπολης

Ο άνθρωπος
στο έλεος
της φύσης
Σασπένς, ειδικά εφέ και «μηνύματα»

στη νέα περιπέτεια του Netflix

Ο Τζόελ, τον οποίο υποδύεται ο Ντίλαν Ο’ Μπράιαν (φωτ.), αποφασίζει να εγκαταλείψει το καταφύγιό του και να περιπλανηθεί σε έναν κόσμο γεμάτο θανα-
τηφόρες παγίδες, που θυμίζει «Τζουράσικ Παρκ», για να σμίξει ξανά με την Εϊμι, τον μεγάλο έρωτα της ζωής του.
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Του ΘΕΟΔΟΣΗ ΚΑΡΒΟΥΝΑΡΑΚΗ

Η Συμμαχική Διάσκεψη του Λονδί-
νου του Φεβρουαρίου - Μαρτίου 
του 1921 επιβεβαίωσε την αλλαγή 
στάσης των Μεγάλων ∆υνάμεων 
έναντι της Ελλάδας σε σχέση με 
τα επιτεύγματα της χώρας μας στο 
πλαίσιο της Συνθήκης των Σεβρών. 
Ανήσυχοι για τη δράση του Μου-
σταφά Κεμάλ, που εμπόδιζε την 
υλοποίηση των εδαφικών και οικο-
νομικών κερδών τους στο πλαίσιο 
της Συνθήκης, Γάλλοι και Ιταλοί 
επιχείρησαν να εξευμενίσουν τον 
εθνικιστή Τούρκο ηγέτη με παρα-
χωρήσεις εις βάρος της Ελλάδας. 
Με πρόσχημα την πολιτική αλλα-
γή στην Ελλάδα μετά την ήττα του 
Βενιζέλου στις εκλογές του Νοεμ-
βρίου 1920, επικαλούμενοι την ανα-
ξιοπιστία της νέας κυβέρνησης και 
τη δράση του Κεμάλ, οι δύο «σύμ-
μαχοι» της χώρας μας άρχισαν να 
ζητούν την αναθεώρηση της Συν-
θήκης των Σεβρών, εστιάζοντας 
στους όρους που αφορούσαν την 
Ανατολική Θράκη και τη Σμύρνη. 

Την Ελλάδα υποστήριζε η Βρε-
τανία και ο φιλέλληνας πρωθυπουρ-
γός της, Ντέιβιντ Λόιντ Τζορτζ. Οι 
δυνατότητες, όμως, βρετανικής 
αρωγής ήταν σημαντικά περιορι-
σμένες. Οι Βρετανοί δεν ήθελαν 
να δυσαρεστήσουν τους Γάλλους, 
γιατί κυρίως τους ενδιέφερε η δι-
ευθέτηση των προβλημάτων που 
αφορούσαν την Ευρώπη και είχαν 
προκύψει από το τέλος του Α΄ Πα-
γκοσμίου Πολέμου. Η εξάντληση 
από την κολοσσιαία πολεμική προ-
σπάθεια που μόλις είχε ολοκληρω-
θεί και η έλλειψη πόρων, επίσης, 
δεν επέτρεπε στους Βρετανούς 
να αναλάβουν μόνοι το βάρος της 
στρατιωτικής ενίσχυσης της Ελλά-
δας. Ο Λόιντ Τζορτζ ήταν πολιτικά 
ευάλωτος, καθώς το κόμμα του, οι 
Φιλελεύθεροι, είχε διασπαστεί και ο 
ίδιος παρέμενε στην εξουσία με την 
υποστήριξη των Συντηρητικών. 
Τέλος, σοβαρές αντιρρήσεις για τη 
στήριξη της Ελλάδας υπήρχαν στο 
υπουργικό συμβούλιο, στον στρα-

τό και στο Κοινοβούλιο. Η παραμο-
νή βέβαια της Ελλάδας στη Μικρά 
Ασία εξυπηρετούσε τα βρετανικά 
σχέδια, τον έλεγχο των ∆αρδανελί-
ων και της Ανατολικής Μεσογείου. 

Οι πιέσεις Ιταλών και Γάλλων 
οδήγησαν τους Βρετανούς στην 
αποδοχή της αναθεώρησης της 
Συνθήκης των Σεβρών. Συμφώνη-
σαν να κληθούν Ελληνες και Τούρ-
κοι στο Λονδίνο, όπου θα συζητού-
σαν για τη Συνθήκη «υποκείμενη 
σε τροποποιήσεις που μπορεί να 
είχαν καταστεί αναγκαίες από την 
εξέλιξη των γεγονότων». Ο κομβι-
κός ρόλος του Κεμάλ και του τουρ-
κικού εθνικιστικού κινήματος έγινε 
σαφής όταν στην πρόσκληση που 
απηύθυναν στην κυβέρνηση της 
Κωνσταντινούπολης οι Σύμμαχοι 
έθεσαν ως προϋπόθεση τη συμμε-
τοχή στην τουρκική αντιπροσω-
πεία του Κεμάλ ή εκπροσώπου του. 

Η αναγγελία της ∆ιάσκεψης προ-
φανώς ανησύχησε και δυσαρέστη-
σε την ελληνική κυβέρνηση. Βρί-
σκονταν όμως σε μειονεκτική θέση, 
καθώς η φιλοβασιλική παράταξη και 
ο βασιλιάς Κωνσταντίνος, που εν τω 

μεταξύ είχε επανέλθει στον θρόνο 
με δημοψήφισμα, κατηγορούνταν 
για φιλογερμανική στάση στη δι-
άρκεια του πολέμου και αντιμετω-
πίζονταν από τους Συμμάχους με 
δυσμένεια, που περιλάμβανε την 
άρνηση διπλωματικής αναγνώρισης 
του νέου καθεστώτος. Ηλπιζαν επί-
σης ότι θα έπειθαν τους Συμμάχους 
να άρουν τις εναντίον τους επιφυ-
λάξεις. Ετσι αποδέχθηκαν την πρό-
σκληση. Της ελληνικής αποστολής 
θα ηγείτο ο πρωθυπουργός Νικόλα-
ος Καλογερόπουλος, ενώ αργότε-
ρα θα την ενίσχυε με την παρου-
σία του ο ∆ημήτριος Γούναρης, ο 
ισχυρότερος πολιτικός άνδρας της 
αντιβενιζελικής παράταξης. Οι Βρε-
τανοί ήταν διατεθειμένοι να υπο-
στηρίξουν τις ελληνικές θέσεις. ∆εν 
έκρυβαν όμως τις περιορισμένες 
προσδοκίες τους. Σύμφωνα με σχό-
λιο του Χάρολντ Νίκολσον, στελέ-

χους του Foreign Office με άμεση 
εμπλοκή στην ελληνική υπόθεση, 
«οι αποφάσεις της ∆ιάσκεψης θα 
εξαρτηθούν τόσο πολύ από τη στά-
ση των Γάλλων και των Ιταλών ώστε 
να είναι αδύνατον προς το παρόν 
να προβλέψουμε το πιθανό τους 
αποτέλεσμα. Σε γενικές γραμμές 
η διάθεσή μας είναι να συνεργα-
στούμε με το νέο καθεστώς... ∆εν 
είναι όμως καθόλου βέβαιο ότι θα 
μπορέσουμε να επιβάλουμε αυτή 
την άποψη στους Συμμάχους μας».

Το τέχνασμα
Από τις πρώτες συνεδρίες της 

∆ιάσκεψης έγινε σαφής η πρόθεση 
Γάλλων και Ιταλών να επιτύχουν 
την αναθεώρηση της Συνθήκης 
των Σεβρών εις βάρος της Ελλά-
δας. Χαρακτηριστικό παράδειγμα, 
η πρόταση για τη δημιουργία δια-
συμμαχικής επιτροπής που θα διε-

ρευνούσε την πληθυσμιακή σύστα-
ση της περιοχής της Σμύρνης και 
της Ανατολικής Θράκης, με στόχο, 
και ανάλογα με το αποτέλεσμα, την 
απόδοσή τους στην Τουρκία ή στην 
Ελλάδα. Επρόκειτο για τέχνασμα 
των Ιταλών σε συνεννόηση με τους 
Τούρκους εθνικιστές, που είχαν και 
την πρωτοβουλία των κινήσεων 
στην τουρκική αντιπροσωπεία. Την 
πρόταση υποστήριζαν και οι Γάλ-
λοι. Οι πραγματικοί στόχοι Ιταλών 
και Γάλλων φάνηκαν στη συζήτηση 
της πρότασης μεταξύ υψηλά ιστά-
μενου αξιωματούχου του Foreign 
Office και του Ιταλού πρέσβη στο 
Λονδίνο, ο οποίος εξήγησε πως η 
προτεινόμενη έρευνα ήταν απλώς 
ένα πρόσχημα. «Τα στατιστικά 
στοιχεία ήταν δευτερεύουσας ση-
μασίας και μπορούσαν βέβαια να 
διαμορφωθούν με διάφορους τρό-
πους. Το σημαντικό ήταν τώρα να 

απαλλαγούμε από τα τμήματα εκεί-
να της Συμφωνίας που εμπόδιζαν 
την εδραίωση της ειρήνης με τους 
Τούρκους». Ο Λόιντ Τζορτζ αντιμε-
τώπισε την απειλή αυτή για τα ελ-
ληνικά συμφέροντα, εξασφαλίζο-
ντας την τουρκική απόρριψη της 
πρότασης όταν επέμεινε να γίνει 
σαφές στους Τούρκους ότι μόνο 
αλλαγές που τυχόν θα προέκυπταν 
από τη δημογραφική έρευνα θα γί-
νονταν στη Συνθήκη των Σεβρών 
και ότι έπρεπε να αποδεχθούν τους 
υπόλοιπους όρους ως είχαν. Αργό-
τερα, στη διάρκεια της ∆ιάσκεψης, 
Γάλλοι και Ιταλοί συνήψαν συμφω-
νίες με τον εκπρόσωπο του Κεμάλ, 
Μπεκίρ Σαμίρ Μπέη, προσπαθώ-
ντας να εξασφαλίσουν μέρος των 
συμφερόντων τους, κατά παράβαση 
της Συνθήκης των Σεβρών. Ο Κεμάλ 
και η εθνοσυνέλευση των εθνικι-
στών στην Αγκυρα, που δεν ήταν 

διατεθειμένοι να δεχθούν συμβιβα-
σμούς, απέρριψαν τις συμφωνίες. 

Ο Βρετανός πρωθυπουργός πα-
ρείχε σημαντική διπλωματική υπο-
στήριξη στην ελληνική πλευρά, την 
οποία και ενθάρρυνε να αποδεχθεί 
τις μικρές μεταβολές στο καθεστώς 
της Σμύρνης που πρότειναν τελικά 
οι Σύμμαχοι. Ηταν όμως εξαιρετι-
κά δύσκολο για τη φιλοβασιλική 
κυβέρνηση να δεχθεί οποιαδήπο-
τε παραχώρηση, καθώς θα αντιμε-
τώπιζε εντονότατες αντιδράσεις 
από την αντιπολίτευση, την κοινή 
γνώμη αλλά και τους ίδιους τους 
υποστηρικτές της στο Κοινοβού-
λιο. Παράλληλα, η δυσμένεια των 
Συμμάχων με αφορμή τα γεγονό-
τα στη διάρκεια του Παγκοσμίου 
Πολέμου έκανε διστακτικούς τους 
Ελληνες πολιτικούς ως προς την 
αξιοποίηση του ισχυρότερου επι-
χειρήματός τους: ότι η ελληνική 
στρατιωτική παρουσία στη Μικρά 
Ασία ήταν αυτή που έδινε τη δυ-
νατότητα στους Συμμάχους να δι-
απραγματεύονται με ασφάλεια με 
τους Τούρκους. 

Μετά την αποτυχία της ∆ιάσκε-
ψης να δεσμεύσει τόσο τους Ελλη-
νες όσο και τους Τούρκους ως προς 
την αποδοχή των προτάσεών της 
(δεν ήταν καν βέβαιο ότι η ελληνι-
κή θέση έναντι των Συμμάχων θα 
βελτιωνόταν αν οι Ελληνες τις απο-
δέχονταν και οι Τούρκοι τις απέρ-
ριπταν), ο Λόιντ Τζορτζ ενθάρρυνε 
τους Ελληνες να επιδιώξουν στρα-
τιωτική λύση με επιχείρηση κατά 
των τουρκικών θέσεων στη γραμ-
μή Εσκί Σεχίρ - Αφιόν Καραχισάρ. 
∆εν ήταν όμως διατεθειμένος να 
κάνει οτιδήποτε το οποίο θα επι-
δείνωνε τις σχέσεις της χώρας του 
με τη Γαλλία. Ούτε η Μικρά Ασία 
αποτελούσε υψηλή προτεραιότητα 
για τη βρετανική εξωτερική πολι-
τική. «Σε σύγκριση με την Ευρώ-
πη, η Ρωσία είναι δευτερεύουσα. 
Σε σύγκριση με τη Ρωσία, η Τουρ-
κία είναι ασήμαντη», είχε γράψει ο 
Τσώρτσιλ, υπουργός Στρατιωτικών, 
τον Μάρτιο του 1920. Ετσι, ο Λό-
ιντ Τζορτζ θα έκανε ό,τι μπορούσε 
για να βοηθήσει την Ελλάδα, όμως 
μέσα στα πολύ στενά πλαίσια του 
βρετανικού εθνικού συμφέροντος 
και, κατά δική του ομολογία, χωρίς 
πολλές ελπίδες επιτυχίας. 

 
Ο κ. Θεοδόσης Καρβουναράκης 
είναι καθηγητής Διπλωματικής 
Ιστορίας στο Τμήμα Διεθνών 
και Ευρωπαϊκών Σπουδών 
του Πανεπιστημίου Μακεδονίας.

Ως προς την ελληνική 
υπόθεση και την ειρήνη 
με την Τουρκία (συζητή-
θηκαν και άλλα ζητή-
ματα), η ∆ιάσκεψη του 
Λονδίνου δεν επέφερε 
συγκεκριμένες αλλαγές. 
Οι Ελληνες διαπίστωσαν 
πέρα από κάθε αμφιβολία 
την αρνητική, φιλοτουρκι-
κή στάση Ιταλών και Γάλ-
λων αλλά και τη σημασία 
που αυτοί απέδιδαν στον 
Κεμάλ και στο Εθνικιστικό 
Τουρκικό Κίνημα. Επέλε-
ξαν λοιπόν τη στρατιωτική 
λύση, τη μόνη αποδεκτή, 
με στόχο να αποδείξουν 
την αξιοπιστία τους, την 
ικανότητά τους να επιβά-
λουν την εφαρμογή της 
Συνθήκης των Σεβρών και 
να απαξιώσουν τον Κεμάλ 
στα μάτια των υποστηρι-
κτών του. Υπολόγιζαν επί-
σης και στη συνδρομή του 
Λόιντ Τζορτζ, ο οποίος θα 
αξιοποιούσε την ελληνι-
κή νίκη για να στηρίξει τις 
ελληνικές θέσεις. Η πρώ-
τη τους προσπάθεια κατά 
τον Μάρτιο - Απρίλιο του 
1921 απέτυχε. ∆εν πτοήθη-
καν όμως και επιδόθηκαν 
στην καλύτερη οργάνωση 
της επόμενης επιθετικής 
τους ενέργειας.

Η προέλαση

Το «ξήλωμα» της Συνθήκης των Σεβρών
Η Τρίτη Συμμαχική Διάσκεψη του Λονδίνου (Φεβρουάριος - Μάρτιος 1921) και η ελληνοτουρκική διαμάχη

Η αλλαγή στάσης 
Ιταλίας και Γαλλίας 
υπέρ των εθνικιστών 
του Κεμάλ και 
η προσπάθεια της Βρε-
τανίας να στηρίξει 
τις ελληνικές θέσεις.

Ελληνικά στρατεύματα στην προκυμαία της Σμύρνης. Η μεγάλη περιπέτεια που ξεκίνησε με μεγάλα όνειρα για την Ελλάδα τον Μάιο του 1919, δύο χρόνια μετά μεταβλήθηκε δραματικά τόσο σε στρατιωτικό όσο και σε διπλωματικό επίπεδο.

Πρωτοσέλιδο της εφημερίδας «Πολιτεία» με ημερομηνία 20 Μαρτίου 1921 
και εκτενή αναφορά στην Τρίτη Συμμαχική ∆ιάσκεψη του Λονδίνου.
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